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                            Це фатальна петля 
 

    У новому звіті Інституту досліджень державної політики британського аналітичного 

центру IPPR заявили, що світ може потрапити до «петлі загибелі» через зміни клімату. 

(IPPR) та Інституту Chatham House зазначається, що просто подолання наростаючих 

наслідків кліматичної кризи відвертає увагу та ресурси від усунення її причин, що 

призводить до підвищення температури та екологічних втрат, які потім створюють більш 

серйозні наслідки, відволікаючи ще більше уваги та ресурсів. 

    
Image by ELG21 from Pixabay 

        Шкода, заподіяна глобальним потеплінням у всьому світі, стає все більш очевидною, а 

відновлення після кліматичних катастроф вже коштує мільярди доларів. Крім того, ці 

стихійні лиха можуть спричинити каскадні проблеми, включаючи водну, продовольчу та 

енергетичну кризи, а також збільшення міграції та конфліктів, що ще більше виснажує 

ресурси країн. 

     Дослідники з IPPR та Інституту Chatham House заявили, що поточним прикладом впливу 

кліматичної кризи, що ускладнює зусилля зі скорочення викидів та інші дії, є дебати щодо 

того, чи слід утримувати підвищення глобальної температури нижче 1,5°C. 

     Дослідники заявили, що для того, щоб уникнути фатальної петлі, потрібно більш чесне 

визнання політиками великих ризиків, пов’язаних з кліматичною кризою, включаючи 

перспективу переломних моментів і величезних масштабів економічних і соціальних 

перетворень, необхідних для припинення глобального потепління. Необхідно приділяти 

основну увагу перевагам, принесеним діями по боротьбі зі зміною клімату, і забезпечення 

справедливої реалізації політики. 

“На жаль, ми вступили в нову главу кліматичної та екологічної кризи», — сказала Лорі 

Лейборн, науковий співробітник IPPR.  

     У звіті зазначається: “Це фатальна петля: наслідки [кліматичної] кризи відвертають 

увагу та ресурси від усунення її причин, що призводить до підвищення температури та 

екологічних втрат, які потім створюють більш серйозні наслідки, відволікаючи ще більше 

уваги та ресурсів тощо”. 

https://www.theguardian.com/environment/2023/feb/16/world-risks-descending-into-a-climate-doom-loop-warn-thinktanks
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• Передбачена поява на Землі гігантських зон смерті 

• Екологічна катастрофа: чому не робляться глобальні заходи 

• 766 мільйонів кілограм сміття генерують за рік курці 

    Він зазначив, що, наприклад, економіка Африки вже втрачає до 15% ВВП на рік через 

посилення наслідків глобального потепління, урізавши кошти, необхідні для боротьби зі 

зміною клімату, і підкресливши необхідність підтримки з боку розвинених країн, які 

викидають найбільше діоксиду вуглецю. 

“Найбільше мене турбує те, що ми не враховуємо каскадні ризики для суспільства», — 

сказав Лейборн. – Нас повинні турбувати не тільки урагани, які руйнують великі міста, але 

й наслідки, які поширюються на глобальні системи”. 

     Окремо дослідники відзначають, що наративи, які використовуються для опису ситуації, 

дуже важливі. Наприклад, більш екологічний транспорт пов’язаний не тільки з переходом 

на електромобілі, але і з поліпшенням громадського транспорту і переплануванням міст, що 

означає, що люди будуть ближче до робочих місць, освіти та охорони здоров’я, яких вони 

потребують. Це, в свою чергу, означало б переоцінку бюджетів і податків місцевих органів 

влади для реалізації змін. 

      Несправедливість у кліматичній політиці може призвести до фатальної петлі, сказав 

Лейборн, тому що якщо люди відчують, що їм нав’язують недозволені зміни, вони 

відкинуть необхідність зеленого переходу. Але він додав: 

“Якщо в основі ваших дій лежить справедливість, це може бути коло чесноти, якщо ви 

перебуваєте в ситуації, коли люди визнають, що перехід на тепловий насос і кращу ізоляцію 

буде для них краще, незважаючи ні на що”. 

Боб Уорд з Дослідницького інституту Грантема зі зміни клімату при Лондонській школі 

економіки сказав: 

    “У цьому звіті справедливо підкреслюється досягнута нами критична точка, а саме 

зростаюча ймовірність того, що глобальна температура підвищиться більш ніж на 1,5 

градуса за Цельсієм. Це не означає, що ми повинні відмовитися від головної мети — 

радикального скорочення викидів, щоб спробувати уникнути перевищення 1,5°C, але тепер 

ми також повинні подумати про те, що станеться, якщо ми продовжимо зазнавати невдачі.           

      Нам доведеться інвестувати в варіанти геоінженерії, такі як видалення вуглекислого 

газу і навіть управління сонячним випромінюванням. Але це також означає, що нам 

доведеться витрачати набагато більше коштів на боротьбу з кліматичними збитками, що 

ускладнить перехід до сталого світу». 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://cikavosti.com/peredbachene-poyava-na-zemli-gigantskih-zon-smerti/
https://cikavosti.com/ekologichna-katastrofa-chomu-ne-roblyatsya-globalni-zahodi/
https://cikavosti.com/766-milyoniv-kilohram-heneruiut-za-rik-kurtsi/
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                                                     ПРО ЗЕМЛЮ 
 

     Земля знаходиться на третьому місці за віддаленістю від Сонця та на п'ятому серед усіх 

планет Сонячної системи за розміром. 

  

Вік - 4,54 млрд років 

Середній радіус – 6378,2 км. 

Середнє коло – 40 030,2 км 

Площа – 510 072 млн км² (29,1% суші та 70,9% води) 

Кількість материків – 6: Євразія, Африка, Північна 

Америка, Південна Америка, Австралія та Антарктида 

Кількість океанів – 4: Атлантичний, Тихий, Індійський, Північний Льодовитий 

Населення – 8 млрд. чол. (50,4% чоловіків та 49,6% жінок) 

Найбільш густо населені держави: Монако (18678 чол./км2), Сінгапур (7607 чол./км2) та 

Ватикан (1914 чол./км2) 

Кількість країн: всього 252, незалежних 195 

Кількість мов у світі – близько 6 000 

Кількість офіційних мов – 95; найпоширеніші: англійська (56 країн), французька (29 країн) 

та арабська (24 країни) 

Кількість національностей – близько 2000 

Кліматичні пояси: екваторіальний, тропічний, помірний та арктичний (основні) + 

субекваторіальний, субтропічний та субарктичний (перехідні). 

 

                                        Перша тварина на Землі 

 
     Нове дослідження вивело нового представника на арену змагань за еволюційну першість 

серед тварин. 

 
    Вчені нарешті визначили, якою була перша тварина на Землі/Фото: The Maritime 

Aquarium/Flickr. 
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   Вчені нарешті розкрили давню наукову таємницю того, який вигляд мала перша 

багатоклітинна тварина на Землі. Губки (Porifera) протягом тривалого часу були головним 

претендентом на звання першої тварини через їхню анатомічну простоту, як-от відсутність 

нервової системи, але коли дослідники глибше занурились у генетичну історію, в губок 

з'явився суперник. 

   Тепер нові дані свідчать про те, що гребінчасті медузи (ctenophores, ктенофори), які лише 

віддалені родичі справжніх медуз, перемагають губок у перегонах за першість, попри те, 

що гребінчасті медузи мають складнішу диференційовану нервову систему. Вони є чудовим 

прикладом того, що еволюція не є прямою лінією від меншої до більшої складності 

організмів. Молекулярний біолог і автор дослідження Деніел Рохсар з Каліфорнійського 

університету в Берклі зазначає: 

   Останній загальний предок усіх тварин, ймовірно, жив 600 або 700 мільйонів років тому. 

Важко знати, якими вони були, оскільки вони були тваринами з м’яким тілом і не залишили 

прямих скам’янілостей. Але ми можемо використовувати порівняння між існуючими 

тваринами, щоб дізнатися про наших спільних предків. 

Попередній аналіз, зосереджений лише на послідовностях генів, дав суперечливі 

результати: деякі послідовності свідчать про те, що першими на Землі з'явилися губки, а 

інші вказують на те, що це були гребінчасті медузи. 

     Порівнюючи структуру висококонсервативних послідовностей генів у їхніх генетичних 

молекулах (хромосомах), біоінформатик Віденського університету Даррін Шульц та його 

колеги виявили закономірності, які чітко вказують на порядок еволюційних подій між 

організмами. 

       
    Як і у всіх гребінчастих медуз, каліфорнійський морський агрус має вісім комплектів 

війок, що проходять по боках, які він використовує, щоб плавати в пошуках їжі. Фото: 

Darrin Schultz/Monterey Bay Aquarium Research Institute 

    Дослідники порівняли свої нещодавно секвеновані геноми гребінчастої медузи, двох 

морських губок, двох одноклітинних тварин (хоанофлагеллят і амеби) і мікробного рибного 
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паразита, пов’язаного як з тваринами, так і з грибами (іхтіоспора), з іншими більш 

сучасними тваринами. 

    Зчеплення висококонсервативних генних послідовностей, знайдених в одній хромосомі 

в усіх тварин, виявило очевидну закономірність. Губки та більш сучасні тварини мають 

однакові ознаки рідкісного типу злиття та перебудови хромосом. Але цього не було у 

гребінчастих медуз, геноми яких схожі на інших одноклітинних тварин. Деніел Рохсар 

заявив: 

    Це був неспростовний доказ. Ми знайшли декілька перегрупувань, спільних для губок і 

тварин, які не є ктенофорами. Навпаки, ктенофори нагадували не-тварин. Найпростішим 

поясненням є те, що ктенофори відгалузились до того, як відбулися перегрупування. 

    Отже, скоріш за все спочатку еволюціонували гребінчасті медузи, а потім губки. Потім 

ці губки передали своє нове змішане розташування хромосом тваринам-нащадкам. Рохсар 

також зазначає: 

    Потрібна була деяка статистична детективна робота, щоб переконати себе, що це справді 

чіткий сигнал, а не просто випадковий шум. Тому що ми маємо справу з відносно 

невеликими групами генів і, можливо, мільярдом років розбіжності між тваринами та не-

тваринами. Але сигнал є і він рішуче підтверджує сценарій "спочатку розгалужені 

ктенофори". Єдиним способом, яким альтернативна гіпотеза про губку може бути вірною, 

було б, якби множинні конвергентні перегрупування відбулися як у губок, так і у тварин, 

які не є ктенофорами, що дуже малоймовірно. 

    Нові методи, які команда розробила, щоб зробити це відкриття, дозволять точніше 

досліджувати інші еволюційні таємниці в глибині часу. Даррін Шульц зазначає, що сліди 

цієї давньої еволюційної події все ще присутні в геномах тварин через сотні мільйонів років. 

Він підкреслює: 

   Це дослідження дає нам контекст для розуміння того, що робить тварин тваринами. Ця 

робота допоможе нам зрозуміти основні функції, спільні для нас усіх, наприклад, як вони 

відчувають навколишнє середовище, як вони їдять і як вони рухаються. 

 

             Учені висунули нову теорію походження людини 

 
     Згідно з висновками дослідників Каліфорнійського університету, сучасне людство 

походить не від окремої гілки приматів, які переселилися з Африки до Європи, а від кількох 

видів, які постійно схрещувалися між собою. 

       Порівнявши геноми 290 сучасних людей у Південній Африці, Сьєрра-Леоне, Ефіопії та 

Євразії, дослідники виявили докази частого обміну генами між їхніми предками у східній 

та західній Африці. 

      Це спростовує класичну теорію походження людини, яка передбачає лінійний розвиток 

видів. 

      Дослідникам вдалося виділити дві основні лінії, відповідальні за геноми тих, хто 

сьогодні живе в Африці. Ці лінії представляють різні популяції ранніх людей, які жили в 

різних частинах Африки близько 400 000 років тому. 

      Моделі припускають, що після незалежної еволюції протягом певного періоду часу на 

протилежних сторонах континенту дві популяції могли злитися, в кінцевому підсумку 

розділившись на субпопуляції, що існували 120 000 років тому. 
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      Утім, вченим вдалося виявити докази схрещування не тільки між жителями одного 

континенту. 

       Проаналізувавши геноми сучасних європейців і зіставивши їх зі знайденими 

скам’янілостями, дослідники дійшли висновку, що після міграції з Африки предки homo 

sapiens продовжували схрещуватися зі своїми колишніми сусідами. 

        Головний висновок, якого дійшли американські дослідники, — людство розвивалося 

досить хаотично. На доказ цього твердження вчені наводять факти постійного змішування 

геномів предків людини з різних популяцій. 

       Чому так, поки незрозуміло. Автори вважають, що причиною постійних масових 

міграцій були складні кліматичні умови. 

       Ймовірно, люди з’явилися через комунікацію між кількома популяціями в Африці. 

       Міжнародна група вчених, до якої увійшли дослідники з Університету Макгіла та 

Каліфорнійського університету в Дейвісі, запропонували нову теорію появи людини в 

Африці. За їхніми словами, люди жили в різних куточках континенту і мігрували ним, 

схрещуючись протягом сотень тисяч років. 

        Як зазначається на сайті Університету Макгіла, ця думка суперечить панівним теоріям 

походження людини. Згідно з однією з них, 150 тисяч років тому в Африці існувала 

центральна предкова популяція, від якої розходилися інші популяції. Згідно з іншою, ця 

предкова популяція стала результатом схрещування людей сучасного типу з 

неандертальцями, що стимулювало стрибок еволюції людини. 

 
     «У різний час люди, які дотримувалися класичної моделі єдиного походження Homo 

sapiens, припускали, що люди вперше з’явилися або у Східній або Південній Африці. Але 

було важко узгодити ці теорії з обмеженими викопними та археологічними записами про 

заселення людиною таких віддалених місць, як Марокко, Ефіопія та Південна Африка, які 

показують, що Homo sapiens жили на континенті ще принаймні 300 тисяч років тому», – 

заявила одна з авторів дослідження Бренна Хенн. 
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      Тому у новому дослідженні вчені вирішили застосувати новий підхід. Вони вивчили 

генетичний матеріал 290 осіб із генетично та географічно різних африканських груп, щоб 

простежити подібності та різницю між популяціями, які з’явилися за останній мільйон 

років. Це дозволило отримати уявлення про генетичні взаємозв’язки та еволюцію людини 

на континенті. 

      «Ми використали новий алгоритм для швидкого тестування сотень можливих сценаріїв. 

Ті, які передбачали рух потоку генів туди й назад між популяціями у різних частинах 

континенту протягом сотень тисяч років, дали набагато краще пояснення генетичної 

мінливості, яку ми спостерігаємо сьогодні. Ми написали цей алгоритм, щоб зрозуміти, як 

ризик генетичних захворювань варіюється в різних популяціях, і це призвело до глибокого 

вивчення походження людини. Було дуже цікаво пов’язати таким чином прикладні та 

фундаментальні дослідження», — додав один із авторів дослідження Саймон Гравел. 

     Як пише Science Alert, дослідження показало, що існувало дві лінії, які відповідальні за 

передачу геному людям, що населяють Африку сьогодні. Ці лінії репрезентують ранніх 

людей, які жили в різних частинах континенту приблизно 400 тисяч років тому. 

Згідно з моделюванням, після того, як дві лінії незалежно одна від одної з’явилися на 

протилежних частинах континенту, дві популяції, ймовірно, злилися, а потім знову 

розділилися на субпопуляції близько 120 тисяч років тому. 

На думку вчених, представники цієї об’єднаної лінії могли залишити Африку та оселитися 

в Європі близько 50 тисяч років тому. Разом з тим, моделювання показує, що перші люди 

залишили Африку і досягли Європи на 10 тисяч років пізніше, ніж вважалося. 

 

 

                                     Наша Земля нагадує цибулину 

 
      Як ядро Землі залишається гарячим протягом мільярдів років? 

•  

                 
      Наша Земля за структурою нагадує цибулину – це один шар за іншим.  Починаючи 

зверху вниз, є кора, яка включає в себе поверхню, по якій ви ходите; потім, далі, мантія, 

переважно тверда порода; потім ще глибше, зовнішнє ядро, зроблене з рідкого заліза; і, 

нарешті, внутрішнє ядро, зроблене з міцного заліза, радіус якого становить 70% від 

https://newsyou.info/goto/https:/www.sciencealert.com/the-first-humans-out-of-africa-werent-quite-who-we-thought
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розміру Місяця. Чим глибше ви занурюєтеся, тим гарячіше стає – частини ядра гарячі, як 

поверхня сонця. 

        Подорож до центру Землі 

Як  професор наук про Землю та планети, я вивчаю нутрощі нашого світу.  Так само як лікар 

може використовувати методику, яка називається  сонографія, щоб зробити зображення 

структур усередині вашого тіла за допомогою ультразвукових хвиль, вчені використовують 

подібну техніку для зображення внутрішніх структур Землі. Але замість ультразвуку 

геофізики використовують сейсмічні хвилі – звукові хвилі, які виникають під час 

землетрусів. 

На поверхні Землі ви, звичайно, бачите бруд, пісок, траву та тротуар. Сейсмічні коливання 

показують, що знаходиться під цим: скелі великі й малі. Це все частина земної кори, яка 

може опускатися до 20 миль (30 кілометрів); він плаває поверх шару, який називається 

мантією. Верхня частина мантії зазвичай рухається разом з корою. Разом вони 

називаються  літосферою, яка в середньому має товщину близько 60 миль (100 кілометрів), 

хоча в деяких місцях вона може бути товщиною. 

Літосфера розділена на кілька  великих блоків, які називаються плитами. Наприклад, 

Тихоокеанська плита знаходиться під усім Тихим океаном, а Північноамериканська плита 

покриває більшу частину Північної Америки. Пластини — це щось на кшталт шматочків 

пазла, які приблизно з’єднуються один з одним і покривають поверхню Землі. Пластини не 

статичні; замість цього вони рухаються. Іноді це найменша частка дюймів протягом кількох 

років. Іншим разом рухів більше, і вони більш раптові.  

Такий рух є причиною землетрусів і вивержень вулканів. Щобільше, рух плит є критично 

важливим і, ймовірно, суттєвим чинником еволюції життя на Землі, оскільки рухомі плити 

змінюють середовище та  змушують життя адаптуватися до нових умов. 

Ілюстрація із зображенням різних шарів Землі. 

   Тепло горить 

Для руху плити потрібна гаряча мантія. І справді, у міру заглиблення в Землю температура 

зростає. На дні плит, на глибині близько 60 миль (100 кілометрів), температура становить 

близько 2400 градусів за Фаренгейтом (1300 градусів за Цельсієм). Коли ви досягаєте межі 

між мантією та зовнішнім ядром, яка знаходиться на 1800 миль (2900 кілометрів), 

температура становить майже 5000 F (2700 C). 

Потім на межі між зовнішнім і внутрішнім ядрами температура подвоюється майже до 

10800 F (понад 6000 C). Це та частина, яка така  ж гаряча, як поверхня сонця. При такій 
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температурі практично все – метали, алмази, люди – випаровується в газ. Але оскільки ядро 

знаходиться під таким високим тиском глибоко всередині планети, залізо, з якого воно 

складається, залишається рідким або твердим.  

              
       Ілюстрація, що зображує шари внутрішньої структури Землі 

Звідки все це тепло? 

     Це не від сонця. Хоча воно зігріває нас і всі рослини й тварин на поверхні Землі, сонячне 

світло не може проникнути крізь милі надр планети. Натомість є два джерела. Одним з них 

є тепло, яке Земля успадкувала під час свого формування 4,5 мільярда років тому. Земля 

була створена  з сонячної туманності, гігантська газова хмара, серед нескінченних зіткнень 

і злиттів шматочків каміння та уламків, які називаються планетезималями. Цей процес 

тривав десятки мільйонів років. 

Під час цих зіткнень виділяється величезна кількість тепла, якого достатньо, щоб 

розплавити всю Землю. Хоча частина цього тепла була втрачена в космосі, решта його була 

замкнена всередині Землі, де велика його частина залишається навіть сьогодні. 

Інше джерело тепла: розпад радіоактивних ізотопів, поширених всюди на Землі. 

Щоб зрозуміти це, спочатку уявіть елемент  як сімейство, членами якого є ізотопи. Кожен 

атом даного елемента має однакову кількість протонів, але різні двоюрідні ізотопи мають 

різну кількість нейтронів. Радіоактивні ізотопи не є стабільними. Вони виділяють 

постійний потік енергії, яка перетворюється на тепло. Калій-40, торій-232, уран-235 і уран-

238 є чотирма радіоактивними ізотопами, які зберігають тепло всередині Землі. 

Деякі з цих імен можуть здатися вам знайомими. Уран-235, наприклад, використовується 

як паливо на атомних електростанціях. Землі немає загрози, що ці джерела тепла кінцеві: 

хоча більша частина  початкового урану-235 і калію-40 зникла, торію-232 та урану-238 

достатньо, щоб прослужити ще мільярди років. Разом із гарячим ядром і мантією ці ізотопи, 

що вивільняють енергію, забезпечують тепло для руху пластин. 

 

               Новий шар розплавленої породи під Землею 

 
     Новий шар розташований приблизно на 100 милях під поверхнею і, здається, 

простягається під більшу частину зовнішньої кори Землі. Дізнатися більше про це може 

допомогти розгадати таємниці тектоніки плит. 
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Новий шар розплавленої породи під Землею змушує вчених чухати голови прямо зараз. це 

тому, що цей шар, який розташований під більшою частиною поверхні планети, може бути 

ключем до вирішення однієї з найстаріших таємниць про рухи тектонічних плит. 

Нове дослідження відкриття було опубліковано в журналі Nature Geoscience.  

    У ньому дослідники детально описують, як прихований шар м’яких порід розташований 

на дні астеносфери, верхньої мантії Землі.       

    Подробиці про цю ділянку Землі довгий час залишалися таємницею. 

     Однак відкриття цього нового шару Землі може пролити вкрай необхідне світло. 

Незважаючи на те, що тектонічні плити, здавалося б, плавають на цьому шарі розплавленої 

породи, насправді ніяк не прив’язані до цього розплавленого шару, пишуть дослідники в 

дослідженні. 

      Це означає, що нещодавно відкритий шар під Землею не відіграє суттєвої ролі в тому, 

як рухаються тектонічні плити, які плавають над астеносферою. Ці новини допоможуть 

дослідникам вдосконалити поточні моделі рухомих частин Землі та краще зрозуміти, як 

вони рухаються. 

      Однак точний зв’язок між тектонічними плитами та цим нещодавно виявленим шаром 

Землі все ще залишається загадкою. Вчені досі не впевнені, чи можуть нерозплавлені 

шматки розплавленої породи якимось чином перешкоджати ковзанню, на яке спираються 

тектонічні плити. 

     На жаль, щоб дізнатися більше, вченим доведеться глибше дослідити поверхню нашої 

планети, щоб визначити, так це чи ні. Тим часом вчені можуть отримати більше інформації 

про внутрішнє ядро Землі завдяки змінам у тому, як воно обертається. 

 

Про залишки стародавніх океанічних плит літосфери над  

                                        земним ядром 
 

Вчені виявили гори над земним ядром, висота яких вп’ятеро перевищує Еверест. 

 

                       

https://www.nature.com/articles/s41561-022-01116-9.epdf?utm_medium=affiliate&utm_source=commission_junction&utm_campaign=CONR_PF018_ECOM_GL_PHSS_ALWYS_DEEPLINK&utm_content=textlink&utm_term=PID100021860&CJEVENT=7b86b439aabb11ed816529ab0a18ba74
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      Сейсмічні спостереження показали, що на глибині тисячі кілометрів, на межі ядра та 

мантії, розташовані масивні і щільні «гори» заввишки до кількох десятків кілометрів. 

Геологи вважають їх залишками давніх океанічних плит. 

      Земне ядро знаходиться на глибині близько 3000 кілометрів, в сотні разів нижче від 

найглибших свердловин, які ми здатні пробурити. Тому чи не єдиним способом 

досліджувати його залишається сейсмографія — реєстрація сейсмічних хвиль, які 

утворюють землетруси. 

      Проходячи крізь товщу Землі, вони змінюють властивості залежно від щільності та 

інших властивостей породи. Це дозволило з’ясувати, що ядро поділяється на тверде 

внутрішнє та рідке зовнішнє, а в самому центрі ще одне мініатюрне «ядро». Його оточує 

тонкий, лише в десятки кілометрів, прикордонний шар, що розділяє ядро та мантію. Там 

можуть накопичуватись древні океанічні плити земної кори, показало нове дослідження 

геологів з Університету штату Алабама. Їх стаття опублікована в журналі Science Advances. 

 
     Команда професора Саманти Хансен (Samantha Hansen) використовувала мережу із 15 

сейсмографів, розгорнуту в Антарктиді. Дані збирали протягом трьох років, оглядаючи 

південну сторону кордону ядра і мантії. Головна увага вчених була приділена області 

наднизької в’язкості (Ultra-Low Velocity Zone, ULVZ) — надзвичайно щільні ділянки 

кордону, що викликають різке уповільнення сейсмічних хвиль. 

ULVZ можна уявити як щось на кшталт гірських масивів заввишки від кількох до десятків 

кілометрів. Геологи припустили, що вони можуть бути залишками стародавніх океанічних 

плит літосфери, які за багато мільйонів років опустилися майже до самого ядра. 

    “Ми буквально бачимо гори на земному ядрі, висота яких десь може вп’ятеро 

перевищувати Еверест”, – сказав Едвард Гарнеро (Edward Garnero), один із авторів нової 

роботи. 

https://news.ua.edu/2023/04/beneath-the-earth-ancient-ocean-floor-likely-surrounds-the-core/
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     Нагадаємо, земна кора складена з плит двох різних типів: континентальних та 

океанічних. Океанічні плити постійно «наростають» в області серединно-океанічних 

хребтів і занурюються вниз у зонах субдукції – наприклад, йдучи під масивнішу кору на 

околицях континентів.  

     Зареєстровані вченими області ULVZ не відповідають сучасним субдукційним зонам. Це 

й дозволило припустити, що вони пішли глибоко в надра ще в дуже далекому минулому. 

 

            Земна поверхня є «живою шкірою» нашої планети 
 

    Вчені показали найдетальнішу геологічну модель Землі за останні 100 мільйонів років 

 
    Земна поверхня є «живою шкірою» нашої планети – вона з’єднує фізичні, хімічні та 

біологічні системи. Протягом геологічного часу ландшафти змінюються, оскільки ця 

поверхня еволюціонує, регулюючи коло-обіг вуглецю та циркуляцію поживних речовин, 

оскільки річки несуть осад в океани. Усі ці взаємодії мають далекосяжні наслідки для 

екосистем і біорізноманіття – багатьох живих істот, що населяють нашу планету. 

    Таким чином, реконструкція того, як ландшафти Землі еволюціонували протягом 

мільйонів років, є фундаментальним кроком до розуміння зміни форми нашої планети та 

взаємодії таких речей, як клімат і тектоніка. Це також може дати нам підказки про еволюцію 

біорізноманіття. Працюючи з вченими у Франції (Французький національний центр 

наукових досліджень, Паризький університет ENS, Гренобльський університет і Ліонський 

університет), наша команда з Сіднейського університету опублікувала детальну геологічну 

модель змін земної поверхні в престижному журналі наука. 

    Наша перша динамічна модель – комп’ютерне моделювання – за останні 100 мільйонів 

років із високою роздільною здатністю до 10 кілометрів (6,2 милі). У безпрецедентних 

деталях він показує, як поверхня Землі змінювалася з часом і як це вплинуло на те, як осад 

рухається й осідає. Розбита на кадри за мільйони років, наша модель базується на структурі, 

яка включає тектонічні та кліматичні сили плит із поверхневими процесами, такими як 

землетруси, вивітрювання, зміни річок тощо. 

Три роки роботи 
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    Проєкт розпочався близько трьох років тому, коли ми розпочали розробку 

нової глобальної моделі еволюції ландшафту, здатної моделювати мільйони років змін. Ми 

також знайшли способи автоматично додавати іншу інформацію в нашу структуру, 

наприклад палеогеографію – історію ландшафтів Землі. Для цього нового дослідження 

наша структура використовувала найсучасніші реконструкції тектонічних 

плит і моделювання минулого клімату в глобальному масштабі. 

У нашому розширеному комп’ютерному моделюванні використовувалася національна 

обчислювальна інфраструктура Австралії, яка працює на сотнях комп’ютерних 

процесорів. Кожне моделювання займало кілька днів, створюючи повну картину для 

реконструкції останніх 100 мільйонів років еволюції земної поверхні. Уся ця 

обчислювальна потужність призвела до створення глобальних карт високої роздільної 

здатності, які показують висоти та низини земних ландшафтів (висота), а також потоки води 

та осаду. 

     Усе це добре узгоджується з що існує геологічними спостереженнями. Наприклад, ми 

об’єднали дані сучасних річкових відкладень і водних потоків, площ дренажних басейнів, 

сейсмічних досліджень і довгострокових локальних і глобальних тенденцій ерозії. Наші 

основні результати доступні як глобальні карти на основі часу з інтервалом у п’ять 

мільйонів років з Open Science Framework. 

 

На піку оледеніння на поверхні Землі залишався відкритий  

                                               океан 
 

Аналіз сланцевих порід спростовує гіпотезу, що на піку зледеніння Земля була повністю 

скута льодами. 

       
     Дослідники з Китаю і Великобританії показали, що навіть в епоху, яка відрізнялася 

максимальним зледенінням, на поверхні Землі і, ймовірно, навіть далеко від відносно 

теплих тропічних широт залишалися ділянки відкритого океану. Вони дозволяли світлу і 

кисню проникати в воду, а складному життю — процвітати. 
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       Згідно з гіпотезою «Земля — снігова куля», близько 700 млн років тому поверхня Землі 

була майже повністю скута льодами. Сліди цих льодовиків знаходять навіть в тропічних 

широтах. Питання про те, як далеко вони простягалися, є предметом наукових суперечок.         

       Деякі вчені стверджують, що лід покривав всю Землю товстим шаром аж до екватора, 

інші, що могли бути ділянки оголеного океану. 

 
     Моделі поширення льодовиків і відповідні їм азотні цикли, при яких Земля повністю 

покрита льодами (А) або відкриті тільки приекваторіальні області (В). Зображення: Huyue 

Song et al., Nature Communications. 

      Дослідники вивчили тонкі сланці з формації Нантуо на півдні Китаю, які були 

сформовані в епоху Маріноанського зледеніння, що почався близько 650 млн років тому.         

      Ці породи перебували під водою і являють собою «літопис» відкладень того періоду. 

Усередині породи вчені виявили макроскопічні сліди складних водоростей. Аналіз 

ізотопного складу вуглецю, азоту і заліза допоміг дослідниками відновити процеси, які 

відбувалися в цих рослинах. Дослідники виявили ознаки складного аеробного азотного 

циклу. Це означає, що організми використовували фотосинтез, а значить — їм були 

доступні як світло, так і кисень. 
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      Модель поширення льодовиків і відповідні їм азотні цикли, при яких в середніх широтах 

спостерігаються відкриті області. Зображення: Huyue Song et al., Nature Communications. 

       Зіставивши зібрані дані з результатами досліджень в інших областях, вчені прийшли до 

висновку, що «Земля — снігова куля» була покрита відкритими областями океану, які 

спостерігалися не тільки в тропічних регіонах, але і в середніх широтах. Мабуть, ці оазиси 

для фотосинтезуючих організмів послужили основою для відновлення біорізноманіття 

після завершення зледеніння. 

 

Нові підказки, на події, що розгорнулися на Землі мільйони   

                                         років тому 
         Вчені розповіли про надзвичайно довгий і вологий період історії Землі. 

       
                          Суперконтинент Пангея колись пережив 2 мільйони років дощів. 

     Цей період також називають Карнійською плювіальною подією, і, схоже, саме він 

допоміг раннім динозаврам домінувати на суші. 

     Історія нашої планети надзвичайно довга і захоплива, вчені постійно знаходять нові 

підказки, які кидають світло на події, що розгорнулися на Землі мільйони, а то й сотні 

мільйонів років тому. 
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     У 1970-х та 80-х роках геологи почали помічати незвичайні верстви відкладень у давніх 

гірських породах по всьому світу віком від 232 до 4 мільйонів років. Так, у східних Альпах 

одна група дослідників натрапила на шар крем'янистих відкладень у карбонатах. Тим часом 

у Великій Британії геолог та судово-медичний експерт Аластер Раффелл виявив шар сірої 

породи всередині знаменитого червоного каменю, знайденого в цьому регіоні. 

      Обидва ці відкриття, як і багато наступних, свідчать про те, що близько 232 мільйонів 

років тому Земля залишила позаду період посухи й небеса обрушили зливи. Результати 

сірого пісковику та силікаластичних відкладень свідчать про те, що вологий період тривав 

надзвичайно довго — приблизно від 1 до 2 мільйонів років. Цікаво, що цей період збігся з 

початком епохи динозаврів і, мабуть, вплинув на їхню чисельність та різноманіття, які різко 

зросли. 

      Тепер дослідники вважають, і тому є багато підтверджень, що цей надзвичайно вологий 

період, мабуть, став "спусковим гачком", який дозволив динозаврам, а можливо й іншим 

представникам фауни, домінувати на суші. 

      Цей період отримав назву Карнійська плювіальна подія, або Карнійська криза, і з кінця 

19 сторіччя вчені постійно знаходять відповідні йому відкладення в породах по всьому 

світу. Водночас вчені досі не можуть впевнено сказати, що саме стало поштовхом для 

початку такого вологого періоду в історії Землі. Існують припущення, що йому передувало 

виверження вулкана у Великій магматичній провінції Врангелія, яка тягнеться від південно-

центральної частини Аляски вздовж усього узбережжя Британської Колумбії. 

      За словами дослідника Якопо Даль Корсо, який займався вивченням цього виверження, 

результати свідчать про те, що воно мало масштабний вплив на атмосферу в усьому світі. 

Виверження були настільки потужними, що в атмосферу потрапило дуже багато 

парникових газів, зокрема і вуглекислого. Внаслідок цього по всій планеті спостерігалися 

сплески глобального потепління. 

    За словами дослідника палеоточуючого середовища Пола Уігналла, суперконтинент 

Пангея, який на той час існував на Землі, був надзвичайно схильний до мусонів. Однак у 

міру того, як моря нагрівалися під час цих сплесків глобального потепління і досягали 

температури гарячого супу, над континентом мало накопичуватися ще більше вологи, що 

неодмінно призвело б до збільшення кількості мусонів і сильніших дощів. 

     Дослідники стверджують, що цей надзвичайно вологий період був не дуже добрим для 

життя — через виверження вулканів на землю впали кислотні дощі та парникові гази, що 

призвело до загибелі багатьох видів. Проте закінчення цього періоду, мабуть, виявилося 

"золотим часом" для переможців, яким вдалося вижити. 

     Тепер дослідники вважають, що Карнійська криза могла бути одним із найважливіших 

періодів у житті нашої планети не тільки для "епохи динозаврів", а й розвитку багатьох 

інших видів. 

 

                                  Киснева революція  
 

       Нещодавно вченим вдалося відшукати фактор, який, судячи з усього, викликав значний 

еволюційний стрибок мільярди років тому. “Киснева революція” змінила хімічний склад 

поверхні планети і підготувала її до появи більш складних форм життя. 
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     У ранніх океанах і навіть в атмосфері молодої Землі не було вільного кисню, хоча за 

рахунок фотосинтезу ціанобактерії і продукували його як побічний продукт метаболізму.         

     Вільний кисень не вступає у взаємодію з іншими поширеними на планеті елементами, 

такими як азот або вуглець, а ось людині він життєво необхідний. Вчені підрахували, що 

невеликі “кишені” вільного кисню почали з’являтися на Землі приблизно три мільярди 

років тому, а близько 2,4 мільярда років тому рівень кисню в атмосфері різко збільшився: 

за 200 мільйонів років кисню стало більше в 10 000 разів! Цю подію дослідники охрестили 

кисневою катастрофою (Great Oxidation Event, букв. Велике окислення) і саме воно 

повністю змінило характер поверхневих хімічних реакцій Землі. 

Киснева революція: перетворена Земля 

      Геолог з Університету Британської Колумбії Меттіс Сміт (Matthijs Smit) і його колега, 

професор Клаус Мезгер (Klaus Mezger) з Університету Берна, присвятили нову роботу 

дослідженню цього феномена. Знаючи, що киснева катастрофа також трансформувала і 

породи, з яких складаються континенти, вчені почали вивчати результати геохімічного 

аналізу вулканічної активності по всьому світу, що в кінцевому підсумку дозволило їм 

відібрати 48 000 зразків, вік яких обчислюється мільярдами років. 

      У своєму прес-релізі Сміт зазначає, що з того моменту, як в океані почав з’являтися 

вільний кисень, у складі континентів відбулися приголомшливі зміни. Гірські породи на 

території сучасної Ісландії і Фарерських островів за складом приблизно схожі на ті, що були 

на молодій Землі до кисневої катастрофи: вони багаті магнієм, а ось вміст кремнезему в них 

досить низький. Породи минулого містили мінеральний олівін, який ініціював кисневі 

хімічні реакції при контакті з водою. У міру того, як континентальна кора розвивалася і 

збільшувалася в розмірах, олівін практично зник, а з ним припинилися і реакції. Кисень 

почав накопичуватися в океанах, а коли вода наситилася їм, то газ став йти і в атмосферу. 

     Сміт впевнений, що саме це і стало відправною точкою для розвитку життєвих форм 

такими, якими ми їх знаємо сьогодні. Після насичення киснем Земля стала не тільки більш 

придатною для життя в цілому, але і куди краще підходить для розвитку складних 

https://www.eurekalert.org/pub_releases/2017-09/uobc-cie091517.php
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організмів. Причина змін континентальної структури поки залишається невідомою, але 

вчені відзначають, що тектоніка плит почалася приблизно в цей період, а тому між цими 

подіями може бути прямий зв’язок. 

      Мова не йде про еволюцію і абіогенез — питання початкового зародження життя на 

Землі все ще залишаються відкритими. Однак кисень – найважливіший елемент, який 

забезпечив існування білкового життя. Знаючи, як він змінив Землю, вчені зможуть 

застосувати той же принцип в дослідженні екзопланет і в майбутньому вибрати для людства 

ідеальну планету для заселення: наприклад, вже зараз астрономи підозрюють, що дві 

планети в системі TRAPPIST-1 покриті величезними океанами. Знаючи, як кисень впливає 

на формування континентів, можна буде значно звузити коло пошуків і цілеспрямовано 

шукати максимально відповідний нам новий світ. 

 

 

На суші динозаври були головними бенефіціарами в період   

                                        відновлення 
 

         Дощ, що тривав майже 2 млн років, допоміг динозаврам захопити Землю: що про 

це знають вчені. 

           
    Динозаври стали панівним видом на Землі не завдяки своїм масивним розмірам, а завдяки 

дощовому періоду, який не залишив шансів на виживання дрібнішим видам тваринного 

світу. За розрахунками вчених, неймовірна злива на Землі почалася близько 232 мільйонів 

років тому. 

     Дощове відкриття геологи зробили ще у 1970-80-х роках, коли помітили незвичайні 

шари, відкладені в давніх породах. За підрахунками науковців, ці шари датуються 

приблизно 232-234 мільйонами років тому. 

      Згодом вчені співставили дані та зрозуміли, що саме на цей дощовий період припав 

початок епохи динозаврів, коли їхня чисельність та різноманітність стрімко зростали. У 

науковців з'являлося все більше доказів того, що саме цей вологий період міг бути 

"спусковим гачком, який дозволив динозаврам і, можливо, іншим представникам сучасної 

наземної фауни урізноманітнитись та домінувати на суші". 

     Згодом ознаки цього періоду, який отримав назву "Карнійський плювіальний епізод", 

або "Карнійська криза", почали знаходити в гірських породах по всьому світу. Вчені 
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припускають, що причиною незвичної кількості опадів стало масове підвищення вологості, 

яке, ймовірно, відбулося внаслідок гігантського виверження вулканів. 

      "Пік вивержень припав на карнійський період. Кілька років тому я вивчав геохімічні 

ознаки вивержень і виявив деякі масивні впливи на атмосферу в усьому світі. Виверження 

були настільки потужними, що вони викинули величезну кількість парникових газів, таких 

як вуглекислий газ, що призвело до сплесків глобального потепління", – розповів доктор 

Якопо Даль Корсо з Китайського університету геологічних наук. 

      Дослідник палеосередовища Пол Вігналл також пояснив, що суперконтинент Пангея, 

який тоді існував на Землі, був схильним до мусонів, які виникають, коли насичене вологою 

повітря з морів дме на сушу. Це призводило до того, що таке вологе повітря охолоджувалося 

і випадало у вигляді сильних дощів. Оскільки моря в цей період сильно нагрівалися, над 

ними накопичувалося більше вологи, що спричиняло ще більше мусонів та сильніші зливи 

на суходолі. 

       Цей вологий період, як пишуть вчені, був не надто сприятливим для живих організмів. 

      "Виверження вулканів генерували кислотні дощі та парникові гази, які, в свою чергу, 

призводили до вимирання через шокове потепління, виснаження рослинності та ґрунтів на 

суші, а також аноксію та підкислення океану", – йдеться у статті в Journal of the Geological 

Society. 

       Багато видів були знищені впродовж цього періоду, але динозаври вийшли із нього 

переможцями. 

      "Після масового вимирання рослин і основних травоїдних тварин на суші динозаври 

були головними бенефіціарами в період відновлення, швидко збільшуючи своє 

різноманіття, екологічний вплив і регіональне поширення спочатку з Південної Америки, а 

потім на всі континенти", – зазначили вчені у своїй роботі. 

      Вони припускають, що цей затяжний дощовий період міг бути одним з найважливіших 

в історії з точки зору забезпечення епохи динозаврів та походження більшості ключових 

організмів, які сформували сучасну фауну наземних чотириногих: земноводних, черепах, 

крокодилів, ящірок і ссавців. 

 

      Інгредієнти, для зародження життя на Землі, могли бути   

                                  доставлені з космосу 
     Вчені висунули нову версію походження життя на Землі. Науковці з Університету Кюсю 

в Японії та Центру космічних польотів ім. Годдарда NASA 

провели нове масштабне дослідження та дійшли висновку, 

що головні інгредієнти, які були потрібні для зародження 

життя на Землі, могли бути доставлені на планету 

з космосу. Про це вони заявили, вивчивши зразки 

з астероїда Рюґу. Джерело: Space.com  

     Що дізналися вчені, після дослідження зразків астероїда Рюґу? 

     За словами авторів дослідження, в астероїді вони виявили багато пребіотичних 

органічних речовин, зокрема й декілька видів амінокислот, що є необхідними для побудови         

https://www.lyellcollection.org/doi/10.1144/jgs2018-049#sec-6
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білків, регулювання хімічних реакцій і формування структур, таких як волосся і м’язи. 

Зразки з астероїда Рюґу (Фото — JAXA) Окрім того, 

наголошується, що загадані молекули також можуть бути 

створені різними неживими процесами, такими як хімічні 

реакції, які можуть відбуватися в астероїдах. Також зразок 

з Рюґу містить органічні молекули пребіотиків, 

які утворюються в присутності рідкої води, ще одного 

життєво важливого для життя інгредієнта, такого 

як аліфатичні аміни, карбонові кислоти, поліциклічні ароматичні вуглеводні та азотовмісні 

гетероциклічні сполуки, — пише видання. У чому полягає цінність цього дослідження 

Іноземні вчені звертають увагу на те, що результати їхнього аналізу вказують на те, 

що основні інгредієнти, необхідні для зародження життя на Землі, могли бути доставлені 

на планету в її зародковому стані з космосу.   

    Попри те, що вченим не вдалося знайти окремі органічні сполуки у зразку Рюґу, 

дослідники припускають, що вони можуть бути присутніми, але їхня кількість була 

нижчою за межу виявлення, враховуючи малу масу проаналізованого зразка. Науковці 

також підтвердили, що планують порівняти зразок Рюґу зі зразками з інших астероїдів 

 

 

Про найдавніший геологічний матеріал, який коли-небудь було  

                               знайдено на Землі 
 

           
      Крихітний кристал циркону було виявлено на початку 2000-х. 

Кристал циркону віком близько 4,4 мільярда років дає дослідникам невеликі підказки про 

те, як на нашій планеті виникло життя. 

      Відомо, що циркони є одними з найдавніших матеріалів на Землі, які формуються у 

вигляді мінералів у певних магмах у міру їхнього охолодження. Ці кристали надзвичайно 

міцні й здатні виживати мільярди років, навіть піддаючись сильному нагріванню або тиску, 

що робить їх, по суті, ідеальними "капсулами часу" з ранньої історії нашої планети. 
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       Кристал циркону було знайдено на початку 2000-х у Західній Австралії на віддаленому 

виступі гірської породи під назвою Джек Хіллз, на честь якої пізніше його назвали.  

       У 2014 році вчені закінчили дослідження циркону і дійшли висновку, що він датується 

4,39 мільярда років, що зробило його найдавнішим геологічним матеріалом, який коли-

небудь було знайдено на планеті. 

        Дослідники також вважають, що кристал Джек Хіллз є раннім підтвердженим 

фрагментом кори Землі, а значить він може дати вченим деякі підказки про те, як на нашій 

планеті зародилося життя. Зазначимо, що кристал Джек Хіллз абсолютно крихітний, його 

навряд чи можна було б роздивитися неозброєним оком, проте він має величезне значення 

для науки, а також нашого розуміння історії нашої планети та життя на Землі. 

         Вчені зазначають, що крихітний камінь є надзвичайно важливим шматочком пазлу, 

оскільки він був утворений лише 160 мільйонів років після утворення нашої Сонячної 

системи. Тобто, він був створений через десятки мільйонів років після зіткнення ранньої 

протоземлі з гігантським об'єктом розміром з Марс. У процесі цього зіткнення був 

створений наш Місяць, а Земля перетворилася на червону кулю розплавленої породи, що 

світиться. 

 
              Шкала часу показує, наскільки рано цей циркон утворився в історії Землі 

      Тепер цей крихітний шматочок циркону є доказом того, що наша планета зовсім недовго 

залишалася "вогненною пекельною дірою".  

      Якщо циркон з'явився близько 4,4 мільярда років тому, це означає, що на той час наша 

планета вже мала охолонути й застигнути, утворивши земну кору. 

https://focus.ua/static/storage/originals/e/c3/5577a2736c4124c89a1b4dfeddc14c3e.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/e/c3/5577a2736c4124c89a1b4dfeddc14c3e.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/e/c3/5577a2736c4124c89a1b4dfeddc14c3e.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/e/c3/5577a2736c4124c89a1b4dfeddc14c3e.jpg
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      Дослідники вважають, що ця давня порода є доказом того, що близько 4,3 мільярда років 

тому на нашій планеті вже з'явилося рідке водне середовище, а незабаром після цього, 

можливо, на Землі виникло життя. 

      За словами геохіміка з Університету Вісконсін-Медісон, професора Джона Веллі, цей 

крихітний кристал є доказом того, як наша планета захолола і стала придатною для життя.        

      Понад те, ця крихітна "капсула часу" також може допомогти зрозуміти, як 

формуватимуться інші населені планети. 

 

 

            Про речовину, яка дала початок життю на Землі 
 

       Американські вчені знайшли речовину, яка дала початок життю на Землі. 

Згідно з висновками американських учених, перша метаболічна реакція відбулася завдяки 

пептиду нікельбеку(Фото:pol_1978/Depositphotos).  

   Група дослідників з Університету Рутгерса та 

Міського коледжу Нью-Йорка в США 

ідентифікувала речовину, яка відіграла 

вирішальну роль у виникненні життя. Нею 

виявився простий пептид, який назвали 

нікельбеком. 

   Дослідників усього світу давно цікавило, 

як виглядала перша молекулярна реакція на планеті. Нещодавно американським ученим 

удалося відповісти на це запитання. 

     Вони провели дослідження, розділивши білки на пептиди — найпростіші складові, 

оскільки складніші структури з’явилися відносно недавно. Потім команда створила кілька 

моделей хімічних реакцій із різних пептидів. І з’ясувала, що саме нікельбек — 

найімовірніший кандидат на звання родоначальника всього 

живого. 

   Цей пептид, що складається з 13 амінокислот, досить простий, 

щоб утворитися на Землі на початку часів, і при цьому досить 

складний, щоб взаємодіяти з довкіллям, перетворюючи енергію 

з нього. 

    Нікельбек отримав назву через пару атомів нікелю, 

що сполучають азот у складі молекули. Цей метал був досить 

поширеним в океані у доісторичну епоху. 

    Молекула нікельбеку, в якій атоми нікелю пов'язані атомами азоту / Фото: Лабораторія 

Нанда 

    Як виявила команда, при зв’язуванні з білковою складовою нікелю атоми діють 

як каталізатор для вивільнення газоподібного водню. Останній був життєво важливим 

джерелом енергії мільярди років тому. 

    Свої висновки вчені підтвердили в лабораторних умовах. У майбутньому вони планують 

запропонувати нікельбек як біосигнатуру для визначення життя не тільки на Землі, а й на 

інших планетах. 

 

 

https://nv.ua/ukr/tags/proiskhozhdenie-zhizni-.html
https://www.sciencealert.com/scientists-identify-chemical-reaction-that-may-have-triggered-life-on-earth
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        Умови проживання на Землі збережуться ще досить довго 

 
     Виникнення життя на Землі: вчені задіяли суперкомп’ютер і дійшли несподіваних 

висновків. 

     Нове дослідження припускає, що існування на Землі життя протягом 3-4 мільярдів років, 

які потрібні для еволюції складних організмів – це просто випадковість, а не результат 

роботи стабілізуючих механізмів. У такому випадку і шанси на те, що умови проживання 

на нашій планеті збережуться ще досить довго, дуже великі. 

Про це йдеться у матеріалі журналу Nature Communications Earth & Environment. 

   Так, Земля залишалася постійно населеною протягом 3-4 мільярдів років.    Для вчених 

причини цього все ще залишаються загадкою (так звана 

“проблема населеності”), адже втрата планетою 

придатності для життя була дуже і дуже ймовірна. 

Циклічні масові вимирання і зміни клімату вже не один 

раз ставили саме існування життя на Землі під загрозу. 

    За цей час яскравість Сонця збільшилася на 30%, що 

могло привести до повного безпліддя ґрунту на планеті. 

Крім того, клімат Землі ненадійно збалансований і 

потенційно він здатний погіршитися до умов тотального 

льодовика всього за 1 мільйон років. Також історія нашої 

планети включає в себе льодовикові періоди, епізоди 

вулканізму і навіть зіткнення з астероїдами. 

    Проте, останні 3-4 мільярди років, протягом яких Земля залишалася постійно населеною 

– це досить тривалий період для еволюції, зокрема, для перетворення одноклітинних форм 

життя в більш складні поодинокі клітини, багатоклітинні форми і, в кінцевому підсумку, у 

форми розумного життя. 

    У журналі опубліковані результати нового дослідження, націленого на більш уважне 

вивчення причин, за якими Землі вдалося залишитися придатною для життя, а також ролі в 

цьому простої випадковості. Щоб отримати відповідь на ці питання, використовувався 

суперкомп’ютер Iridis, розташований в Університеті Саутгемптона. Вибірка була дуже 

велика – на Iridis провели комп’ютерне моделювання 100 тисяч різних планет. 

    Планети були наділені випадково згенерованими кліматичними умовами. І кожну 

цифрову планету перевірили на предмет підтримки придатних для життя умов протягом 3 

мільярдів років. 

    Процес еволюції кожної планети моделювався по 100 разів, і при кожному”прогоні” на 

планеті відбувалися різні випадкові події, які теж генерувалися випадково. 

    З’ясувалося, що зі 100 тисяч планет тільки одна була здатна підтримувати населеність 

для всіх 100 “прогонів”. Решта планет, на яких зберігалася температура, відповідна для 

підтримки життя протягом 3 мільярдів років, змогли залишатися населеними тільки в 

деяких зі своїх змодельованих версій. Тобто населеність виявилася не обов’язковою 

властивістю планет. 

    Також з’ясувалося, що тільки 9% (8710 цифрових планет) можуть бути населеними на 

якомусь відрізку з цих 3-х мільярдів років, принаймні з кожних 100 симуляцій вибірка була 

саме такою. І з них приблизно у 8000 планет шанси на те, щоб і далі виявитися населеними, 

становили менше ніж 50%. 
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    Традиційна точка зору приписує заслуги населеності Землі виключно певним 

стабілізуючим механізмам. Наприклад, сонячний нагрів сьогоднішньої Землі приблизно на 

30% сильніше, ніж у ранній Землі. Якби всі інші умови залишалися незмінними, то рання 

Земля повністю б вимерзла під тьмяним раннім Сонцем. Або, навпаки, якби наша 

кліматична система залишилася незмінною, то зараз океани просто кипіли б під 

сьогоднішнім більш яскравим Сонцем. 

    Однак результати моделювання на суперкомп’ютері припускають, що придатність Землі 

для життя – це не обов’язкова властивість нашої планети, а випадковість. Швидше, або сама 

планета, або всі види, які на ній живуть, просто виявилися щасливі з точки зору статистики 

щодо екологічних лих, які вони перенесли. Так, якби на Землю впав астероїд трохи 

більшого розміру або зробив це в інший час, то велика ймовірність, що планета повністю 

втратила б свою придатність для життя. Тобто, іншими словами, нам всім просто дуже 

пощастило. 

 

         Механізм «стабілізуючого зворотного зв’язку» Землі  

 
       В історії планети було кілька великих кліматичних катаклізмів. Співробітники 

Массачусетського технологічного інституту (MIT) з’ясували, як Земля пережила всі ці 

події. Виявилося, що у планети є механізм «стабілізуючого зворотного зв’язку». 

Протягом сотень тисяч років він врівноважує екстремальні кліматичні зрушення, 

повертаючи температури по всьому світу назад до норми, комфортного для життя 

діапазону. 

     Автори дослідження назвали цей механізм силікатним вивітрюванням. Цей геологічний 

процес допомагає регулювати вуглецевий цикл 

Землі. Він передбачає поступове вивітрювання 

силікатних порід, які нейтралізують викиди 

вуглекислого газу з кори і мантії планети, 

направляючи їх в океанічні відкладення. 

     Для дослідження співробітники MIT вивчили 

палеокліматичні дані. Вони показують середні 

глобальні температури за останні 66 млн років. 

Математичний аналіз даних виявив постійну закономірність, коли коливання температури 

Землі врівноважувалися протягом сотень тисяч років. Також вчені використовували 

стохастичні диференціальні рівняння. Їх часто використовують для пошуку 

закономірностей в флуктуючих наборах даних. 

     Експерти і раніше помічали, що в вуглецевому циклі Землі є деякий невідомий ефект, 

який може стабілізувати клімат. Тепер вчені зрозуміли його природу. Дослідження, в ході 

яких проводився хімічний аналіз стародавніх гірських порід, показали — коливання вмісту 

вуглецю в навколишньому середовищі планети залишалися досить постійними навіть при 

значних коливаннях температури. 

 

 

 

 

 

https://www.science.org/doi/10.1126/sciadv.adc9241
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                                Таємничий розплавлений шар Землі 
 

                                                     Виявлений шар знаходиться на глибині 160 км. 

    Вчені повинні переглянути свої уявлення про тектонічні плити. 

    Раніше невідомий прошарок, частково розплавленої породи, вчені виявили під корою 

Землі. Він допоможе пояснити таємницю руху тектонічних 

плит. 

     Про це повідомляє Express із посиланням на Nature 

Geoscience.  

      Цей шар відноситься до механічно слабкої і деформованої 

частини верхньої мантії, так званої астеносфери. 

     Астеносфера утворює м’яку межу та дозволяє тектонічним 

плитам рухатись крізь мантію. Вчені поки не з’ясували, чому 

вона є м’якою. 

      Нове дослідження показує, що плями розплаву на глибині 160 кілометрів належать 

шару, який зустрічається на більшій частині земної кулі. 

      Зібрана вченими карта астеносфери показала, що така розплавлена порода була 

звичайним явищем та охоплювала майже половину Землі. При цьому дослідники впевнені, 

що шар розплаву не впливає на потік мантійних порід. 

     "Коли ми думаємо про те, що щось плавиться, ми інтуїтивно думаємо, що розплав 

повинен відігравати велику роль у в'язкості матеріалу. Але ми виявили, що навіть там, де 

частка розплаву досить висока, його вплив на мантію дуже незначний", – вважає доктор 

Цзюньлінь Хуа. Фахівець упевнений, що впливає на рух тектонічних плит Землі взаємодія 

гірських порід та тепла у мантії. Незважаючи на те, що вона тверда, за певних умов мантія 

може текти як патока.  

      І хоча новий виявлений шар не пояснює рух тектонічних плит, його вивчення допоможе 

пролити світло на те, що відбувається насправді під корою Землі. 

       

                   П’ять масових вимирань на Землі 
 

      Життя на Землі пережило принаймні п’ять великих подій масового вимирання з 

моменту виникнення багатоклітинного життя приблизно 540 мільйонів років тому, кожна з 

яких знищила понад 50% тваринного світу на всій планеті. 

Вчені з NASA вивчали «великі магматичні області» в історії Землі, які спричинили кілька 

масових вимирань на нашій власній планеті мільйони років тому. 

Великі магматичні області є продуктами періодів 

великомасштабного вулканізму, що тривав десятки тисяч 

або навіть сотні тисяч років. Вони можуть відкладати на 

поверхню декілька сотень тисяч кубічних кілометрів 

вулканічної породи. У верхній частині цього накопичення 

може бути достатньо розплавленої породи, щоб поховати 

територію навіть цілої країни на глибину у кілометр. 

Відповідно до дослідження та інших попередніх досліджень, більшість цих подій 

вимирання були спричинені або посилені видами вивержень, які створюють великі 

вивержені регіони. 

https://www.express.co.uk/news/science/1731857/new-layer-molten-rock-identified-under-earth-tectonic-plates-asthenosphere-upper-mantle
https://www.nasa.gov/feature/goddard/2022/venus-volcanic-climate-change
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                        Останнє пермське масове вимирання 
 

     Останнє пермське масове вимирання (LPME) було найбільшим вимиранням в історії 

Землі на сьогодні, що призвело до втрати 80-90% життя на планеті.  

     Незважаючи на численні дослідження, точна причина різких змін клімату, за цей час, 

залишається невідомою. 

    Команда міжнародних вчених, у тому числі Трейсі Френк, професор і керівник відділу 

Департаменту наук про Землю UConn, і професор Крістофер Філдінг, співпрацюють, щоб 

розкрити причину та події останнього пермського масового вимирання (LPME), вивчаючи 

родовища ртуті.  

    Знайдений у відкладеннях Австралії та Південної Африки, які походять від сибірських 

вулканів.  

    Їхнє дослідження нещодавно було опубліковано в журналі Nature Communications. 

    Незважаючи на те, що LPME сталося понад 250 мільйонів років тому, є схожість із 

серйозними змінами клімату, які відбуваються сьогодні, пояснює Френк: 

   «Це важливо для розуміння того, що може статися на землі в майбутньому.  

    Основна причина зміни клімату пов’язана з масовим викидом вуглекислого газу в 

атмосферу, приблизно під час вимирання, що призвело до швидкого потепління». 

    У випадку LPME, широко визнано, що швидке потепління, пов’язане з цією подією, 

пов’язане з масивним вулканізмом, що відбувалося у величезному родовищі лави під 

назвою Велика магматична провінція Siberian Traps (STLIP), каже Френк, але прямих 

доказів все ще бракує. 

    Вулкани залишають корисні підказки в геологічному літописі. Під час виливу лави також 

вивільнилася величезна кількість газів, таких як CO2 і метан, а також частинки та важкі 

метали, які були випущені в атмосферу та осідали по всьому світу. 

    «Однак важко прямо пов’язати щось подібне з подією вимирання», — каже Френк. «Як 

геологи, ми шукаємо якийсь підпис — що димить, - рушницю — щоб ми могли точно 

вказати на причину». 

     У цьому випадку дослідники зосередилися на ртуті, одному з важких металів, пов’язаних 

із виверженнями вулканів. Хитрість полягає в тому, щоб знайти області, де цей запис все 

ще існує. 

     Френк пояснює, що існує безперервний запис історії Землі, що міститься в осадових 

відкладеннях у морському середовищі, який діє майже як магнітофон, оскільки відкладення 

швидко поховані та захищені. Ці відкладення дають велику кількість даних про вимирання 

та те, як воно відбувалося в океанах. 

     На суші важче знайти, такі добре збережені записи цього періоду. 

     Щоб проілюструвати це, Френк використовує Коннектикут (штат на північному сході 

США, що входить до регіону Нова Англія. Столиця - Хартфорд, найбільше місто - 

Бріджпорт. Населення - 3 605 944 осіб), як приклад: штат багатий метаморфічними 

породами віком 400-500 мільйонів років на поверхні або поблизу неї, з покриттям 

льодовикових відкладень, датованих приблизно 23 000 років тому. 
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     Землі загрожує кілька кліматичних катастроф 

 
Йохан Рокстрем із Потсдамського інституту досліджень розповів, що у майбутньому 

людство може зіткнутися з катастрофічними подіями. 

Глобальне потепління є серйозною проблемою, через яку наша планета може зіткнутися з 

низкою кліматичних катастроф. І деякі процеси на 

Землі вже досягли точки неповернення через 

підвищення температури. 

Вчені стурбовані насамперед швидким таненням 

льодовиків Гренландії, тому що цей процес збільшує 

рівень океану. Крім цього, вже відбулося порушення 

теплої течії Гольфстрім в Атлантичному океані, 

порушився також режим дощів, внаслідок чого на планеті посилилися посухи. 

Дослідники кажуть, що при підвищенні температури повітря на 1,5 градуса Цельсія у горах 

почнуть активно танути льодовики, а кількість територій на півночі, які вкриті лісами, 

зменшиться. Якщо температура стане вищою на 2 градуси, то людство зіткнеться з низкою 

катастрофічних подій. 

Йохан Рокстрем із Потсдамського інституту розповів, що світ стрімко йде до підвищення 

температури на 2-3 градуси, а це означає, що потрібно швидше вживати заходів, щоб 

зберегти придатні для життя умови, інакше потім буде пізно. 

Найнебезпечніші наслідки очікують планету від танення крижаного щита в Гренландії, 

порушення течії Гольфстрім, танення льодовиків Антарктиди, зникнення лісів не тільки на 

півночі, а й у басейні річки Амазонка, танення вічної мерзлоти, коли вирветься назовні 

велика кількість вуглецю і вуглецю Арктиці. 

 

             Стенфордські вчені дали апокаліптичний прогноз 
 

 

                            
      За словами біологів Пола Ерліха та Тоні Барноскі, наступні кілька десятиліть можуть 

стати останніми для світу, до якого ми звикли. Вчені поділилися своїми побоюваннями 

щодо майбутнього людства у програмі Скотта Пеллі «60 хвилин» на каналі CBS. Тоні 

Барноскі, біолог зі Стенфорда, робота якого пов’язана з використанням літописів 

https://futurism.com/stanford-scientists-civilization-crumble


 

33 

скам’янілостей для картування змін в екосистемах з часом, заявив, 

що темпи вимирання живих видів у наші дні більш ніж у 100 разів вищі, ніж будь-коли.        

       Це може позначитися на людях, якщо не вбивши їх, то точно змінивши звичний спосіб 

життя. «Я і переважна більшість моїх колег з цим змирилися. Ми вважаємо, що наступні 

кілька десятиліть стануть кінцем тієї цивілізації, до якої ми звикли», - заявив у програмі 

Пеллі колега Барноскі по Стенфорду Пол Ерліх. Цей похмурий прогноз говорить, що навіть 

якщо людям вдасться вижити якоюсь мірою, широкомасштабні наслідки масового 

вимирання, включаючи руйнування довкілля, порушення природного харчового ланцюга, 

безплідність ґрунту та багато іншого, викличуть загибель людської цивілізації. «Я сказав 

би, що занадто багато говорити, що ми вбиваємо планету, тому що планета буде в порядку.  

Що ми робимо, то це вбиваємо наш спосіб життя», - сказав вчений. 

       Раніше вчені з Центру космічної науки та технологій університету Кертіна в 

Австралії дослідили мікроскопічні скляні кульки зі зразків місячного ґрунту, які доставила 

на землю китайська місія Chang’e у 2020 році, та знайшли докази падіння астероїда, який 

знищив динозаврів. Британські дослідники виявили, що до зникнення гігантських ящерів 

призвів подвійний удар, що складається з падіння астероїда і вивержень вулканів. 

 

                     Вчені виявили, що Місяць створює припливи 
 

Вчені виявили, що Місяць створює припливи не тільки в океанах, а й у магнітосфері 

Землі. /ото 

Згідно з новим дослідженням, Місяць чинить раніше 

невідомий вплив на "плазмовий океан" верхніх 

прошарків атмосфери Землі. І у такий спосіб створює 

коливання, схожі на припливи в океанах нашої планети. 

У новому дослідженні Місяця, опублікованому 26 січня 

в Nature Physics, вчені використали дані супутників, 

зібрані за понад 40 років. Так вони відстежили найдрібніші зміни у формі плазмо-сфери – 

внутрішньої області магнітосфери Землі, – яка захищає нашу планету від сонячних бур. 

Дещо цікаве у впливі Місяця на Землю виявили вчені у новому дослідженні 

Плазмо-сфера — це наче згусток холодної плазми, розташований на вершині ліній 

магнітного поля Землі, трохи вище за іоносферу (електрично заряджену частину верхівки 

атмосфери). Плазма (іонізований газ) там є щільнішою, ніж у зовнішніх областях 

магнітосфери. А межу між цією щільною плазмою та рештою магнітосфери називають 

плазмо-паузою. 

    Ураховуючи властивості холодної щільної плазми, плазмо-сферу можна розглядати як 

"плазмовий океан", а плазмо-пауза тоді – його "поверхня", 

– пишуть дослідники в статті. 

    Океанські припливи (синє кільце) і припливи в плазмі (помаранчеве кільце) / Картинка 

Китайської академії наук 

https://ua.news/ua/technologies/na-lune-nashli-dokazatelstva-padeniya-asteroida-privedshego-k-vymiraniyu-dinozavrov
https://ua.news/ua/technologies/uchenye-vyyasnili-nastoyashhuyu-prichinu-vymiraniya-dinozavrov
https://www.nature.com/articles/s41567-022-01913-4.epdf?sharing_token=0PW0v_juFtm8t2YdVrli9dRgN0jAjWel9jnR3ZoTv0MHfJhEkHmm90kspKVlCrd0GbxsVZT1VeMKYltbklgKFY-GuQP8ZmCXVvww8kb0Sz9bv-4VSStDjPofHnDqSeSeTwLYz2_5f2dBGExtqnLXkHytsj26y9TkjP0DL_3Tc0y45BbmXg2cKnB84W50Cyreo2YnbhdpXhfEie6hOiLE2trbRT_Mhe4CU2daSdQKWGrTALNDQwaH8bDUWtnTWISl
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     Так от, гравітація Місяця може спотворити цей "океан", змушуючи його "поверхню" 

підійматися та опускатися – за тим же механізмом, за яким відбуваються океанські 

припливи. 

   Щоб виявити це, дослідники проаналізували понад 

50 000 перетинів плазмо-сфери супутниками з 10 

наукових місій. Це дозволило команді визначити 

точну межу плазмо-паузи детальніше, ніж будь-коли 

раніше. 

• Спершу вчені визначили роль сонячної 

активності в магнітосфері Землі, а після цього стало 

зрозуміло, що коливання плазмо-паузи відбуваються за щоденними та місячними 

моделями, дуже схожими на океанські припливи. 

• Дослідники не впевнені, як саме Місяць викликає плазмові припливи, але вони 

припускають, що гравітація Місяця викликає збурення в електромагнітному полі 

Землі. Щоб сказати точно, потрібні додаткові дослідження. 

Команда вважає, що ця раніше невідома взаємодія між Землею та Місяцем може допомогти 

дослідникам глибше зрозуміти інші частини магнітосфери, як-от радіаційні пояси Ван 

Аллена, які захоплюють високоенергетичні частинки сонячного вітру та затримують їх у 

зовнішній магнітосфері. Що є дуже важливим процесом для функціонування Землі як 

планети, здатної утримувати людство. 

 

Спосіб визначення місця розташування вогнищ магми всередині     

                                           Землі 

 
       Магматичні кристали допоможуть “передбачати” виверження вулканів. 

      Дослідники знайшли спосіб точного визначення місця розташування вогнищ магми 

всередині Землі. 

                                 
                                                                      ©Mark Garlick 

     Вчені з Корнельського університету розробили метод, який дозволяє з точністю до 100м 

визначити, де знаходиться магма. В основі ідеї – аналіз вуглекислого газу, укладеного в 

кристали олівіну, викинуті при попередніх виверженнях. Технологія допоможе краще 

оцінювати ризики виверження вулканів. 

https://www.science.org/doi/10.1126/sciadv.ade7641


 

35 

Олівіни або магнезіально-залозистий силікат формуються всередині магматичних вогнищ. 

Коли ці вулканічні кристали ростуть, вони іноді випадково захоплюють маленькі 

бульбашки вуглекислого газу.  

    В результаті виверження матеріали виявляються на поверхні, дослідники можуть знайти 

і вивчити кристали з включенням рідин, багатих вуглекислим газом. 

    Концентрація газу всередині кристала залежить від тиску всередині вогнища під час його 

формування, пояснюють вчені.  

    Аналізуючи матеріал за допомогою рамановської спектроскопії можна визначити 

наскільки далеко залягала магма і яка глибина розпеченого резервуара. 
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Аналіз глибини вулканічного вогнища на прикладі виверження в 2021 році вулкана Кумбре-

В’єха на острові Ла Пальма Канарського архіпелагу. Зображення: Kyle Dayton et al., Science 

Advanses 

     Дослідники відзначають, що якщо традиційні методи вимірювання дають похибки в 

кілька кілометрів, то запропонований ними метод визначає розташування вогнища з 

точністю до 100 м. При цьому для аналізу потрібно всього кілька днів. 

Пробудження вулкана, як правило, супроводжується кількома невеликими виверженнями, 

відзначають автори роботи. Матеріали, викинуті першими з них, можна використовувати 

для передбачення подальшого розвитку подій, оцінки ризиків і загрози для місцевих 

жителів. 

    

                                     Про обертання Землі 
 

      Вчений заявив, що швидкість обертання Землі сильно збільшилась. 

      Головне: швидкість обертання Землі зросла. Вчений розповів, до чого це приведе. 

 Учений Віталій Пальчиков, якого цитують місцеві ЗМІ, заявив, що за останні роки 

швидкість обертання Землі «аномальним чином збільшується».  

      За його словами, це призведе до того, що вже через п'ять років, до 2028 року, для 

компенсації цього ефекту потрібно буде відняти одну секунду з довжини доби. 

     Пояснюється: «Гіпотеза, пов'язана із змінами моменту інерції ядра, це з можливих 

гіпотез, які пояснюють ефекти прискорення швидкості обертання Землі». 

     Експерт додав: «Зараз вичерпного пояснення прискорення обертання Землі немає, але 

воно колись з'явиться. 

      Ще одна гіпотеза пов'язана з тим, що випадання аномальної кількості опадів призводить 

до прискорення обертання Землі, а випаровування опадів, навпаки, до уповільнення. Однак 

ці ефекти не компенсують одне одного». 

      Пояснюється, що одним із наслідків прискорення обертання Землі стало те, що 29 

червня 2022 року став найкоротшим днем в історії. 

      Резюмується: «Прискорення Землі є аномальним, а донедавна наша планета 

сповільнювалася.  

     Для того, щоб компенсувати зниження її швидкості обертання, з 1970-х років у рамках 

корекцій запровадили додаткові 37 секунд». 

      

Східно-Африканська рифтова долина розколе континент навпіл 

 

 

                                 
Земля народжує новий океан: вчені вважають, що він розділить Африку на дві частини. 
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      Дослідники вважають, що зараз на планеті створюється новий океан, який розділить 

африканський континент надвоє. 

      Ще в 2005 році стало відомо, що в ефіопських пустелях Далекого регіону з'явився 

розлом завдовжки понад півсотні кілометрів. Нове дослідження геологів підтверджує, що 

він є початком нового моря, яке, ймовірно, розділить африканський континент надвоє, пише 

The New Times. 

     У новому дослідженні вчені об'єднали сейсмічні дані утворення розломів, які 

продемонстрували, що воно обумовлено процесами, подібними до тих, що відбуваються на 

дні океану. Тектонічні плити Африки та Аравії стикаються в пустелі і поступово 

розходяться — так відбувається вже близько 30 мільйонів років. За словами доктора Едвіна 

Дінді з відділу геології факультету науки і технологій Університету Найробі, велика 

ймовірність, що вздовж східного рукава Африканської рифтової долини насправді 

повільно. формується новий океан. Він також додав, що численні поштовхи, що 

відбуваються навколо Східного рукава Рифтової долини, свідчать про те, що ця ділянка є 

досить активною. Однак не варто очікувати, що це відбудеться найближчим часом — 

можливо, знадобляться мільйони років. Геологи нагадують, що наша планета утворилася 

4,5 мільярда років тому. З моменту формування континентальної кори, а потім і шельфу, 

тектонічні плити постійно перебувають у русі. Деякі з них зміщуються щодо один одного 

вздовж зон розломів, інші падають один на одного, а треті стикаються один з одним і 

розходяться. Саме цей рух зрештою призвів до формування різних континентів, які ми 

знаємо сьогодні. За словами Дінді, безперервний рух тектонічних плит також призвів до 

формування Східно-Африканської рифтової долини, яка все ще залишається активною та 

розширюється. Зрештою, це може призвести до формування нового океану в Африці. 

     У той же час геологи відзначають, що далеко не всі рифтові долини зрештою 

формуються до нинішніх, вони також мають тенденцію руйнуватися. Одним із таких 

прикладів є та, яка почала формуватися навколо Ваджира у північно-східній частині Кенії. 

Проте врешті-решт вона зруйнувалася, а її територія вкрилася відкладеннями — мандруючи 

сьогодні Ваджиром можна помітити лише западину, але ніяк не рифтову долину. 

Зазначимо, що сьогодні Східно-Африканська рифтова долина, або як її ще називають Афро-

Арабська, є одним із найширших рифів на поверхні нашої планети. Довжина системи 

становить майже 6,5 тисячі кілометрів, а її ширина в середньому становить від 48 до 64 

кілометрів. 

    

                   Сканування найглибших частин планети 

 
     Прислухаючись до відлуння землетрусів, що стрибає всередині нашої планети, ми 

можемо добре здогадатися про те, що знаходиться всередині Землі, не розрізаючи її. На 

жаль, сейсмічні хвилі часто мають невідповідності, які вченим ще належить повністю 

зрозуміти. 

      Одне з джерел мінливості виникає в кишенях матеріалу низької щільності приблизно за 

3000 кілометрів під поверхнею, між зовнішнім ядром із рідкого сплаву заліза та мантією. 

      Нове дослідження передбачає, що багатий кремнієм «сніг», який піднімається із 

зовнішнього ядра, може допомогти пояснити деякі аномалії спостережень. Оскільки 

кремній зробить частинки легшими, ніж навколишнє рідке залізо, матеріал може витекти 

до мантії та осісти в дрейфах, які спричинять непередбачувані спотворення звукових хвиль. 



 

38 

 
     «Якщо кремній і водень є двома основними легкими елементами в самому зовнішньому 

ядрі з відповідним надлишком, такий багатий кремнієм сніг може виникнути», — каже 

геолог Сую Фу з Токійського університету в Японії. 

    Щоб перевірити це, команда відтворила умови всередині зовнішнього ядра Землі в 

лабораторії. Залізо-кремнієвий сплав був завантажений всередину воднево-аргонового газу 

перед ультрастисненням всередині комірки алмазного ковадла . 

    Ці пристрої часто використовуються геологами, щоб досягти рівня стиснення, 

порівнянного з тим, що знаходиться всередині таких планет, як наша. Зразки стискаються 

за допомогою механічної сили між двома алмазами (звідси назва) і досліджуються на 

наявність змін. 

    У цьому випадку зразок нагрівали за допомогою лазерів і контролювали за допомогою 

рентгенівських променів. Вчені змогли подолати проблему попередніх експериментів, коли 

високі температури спричиняли дифузію водню, що містить сплав заліза, в алмазі. 

«Наша команда розробила новий метод, у якому водень змішується з аргоном у комірках з 

алмазним ковадлом», — каже геонауковий Санг-Хен Ден Шім з Університету штату 

Арізона. 

      «Аргон не реагує зі зразком, але пригнічує дифузію водню в алмазні ковадла, що 

дозволяє нам досягти екстремальних умов у лабораторії». 

    За таких умов тиску та температури, як у зовнішньому ядрі Землі, дослідники виявили, 

що багаті кремнієм кристали «сніг» можуть утворюватися та підніматися крізь щільніше 

рідке залізо, накопичуючись на межі мантії та зовнішнього ядра, можливо, викликаючи 

деякі з аномалії, помічені вченими під час сканування найглибших частин планети. 
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Хоча ви можете подумати, що все це не має особливого значення для нас на поверхні Землі, 

рух зовнішнього ядра керує магнітним полем нашої планети, яке, у свою чергу, захищає нас 

від зносу космічного простору та сонячної погоди. 

     Краще розуміння того, що знаходиться в зовнішньому ядрі, як воно рухається і як це 

може вплинути на його взаємодію з мантією, має вирішальне значення для прогнозування 

того, як магнітне поле Землі може продовжувати працювати в майбутньому. 

«Кристалізація багатого кремнієм сплаву була виявлена під час наших експериментів у 

сніжні зимові дні в Чикаго під час пандемії » , — каже Шім. 

«Цікаво, що така поведінка кристалізації може призвести до зростання снігу, багатого 

кремнієм, у зовнішньому ядрі». 

 

    В центрі ядра Землі прихована величезна залізна куля 
 

 

 
Фото: MailOnline  

     Нове дослідження передбачає, що у внутрішньому ядрі нашої планети розташоване ще 

одне ядро шириною майже 1,3 тисячі кілометрів. 

    Не секрет, що в Землі є внутрішнє ядро, яке є металевою кулею, що в основному 

складається із заліза. Його ширина складає близько 2414 км. Однак тепер вчені 

припускають, що всередині ядра заховане ще одне ядро — величезна залізна куля, 

пише Daily Mail. 

    Нове дослідження провели геологи з Дослідницької школи наук про Землю 

Австралійського національного університету в Канберрі, що в Австралії.  

    Дослідники відзначають, що тепер у них нарешті достатньо сейсмологічних даних, 

зібраних із декількох різних напрямків досліджень, виходячи з яких, вони можуть заявити 

про існування "потаємного внутрішнього ядра планети" (IMIC), про яке ми не знали раніше. 

    Сотні років вчені вважали, що наша планета складається з трьох шарів — земної кори, 

мантії та ядра. Пізніше дослідники дійшли висновку, що внутрішнє ядро планети поділене 

на "внутрішнє" та "зовнішнє". Примітно, що обидва вони в основному складаються із заліза 

та нікелю, проте внутрішнє перебуває під набагато сильнішим тиском, що зберігає його 

твердість, попри високі температури. 

https://www.dailymail.co.uk/sciencetech/article-11775935/Earth-innermost-inner-core-study-says.html?ns_mchannel=rss&ns_campaign=1490&ito=1490
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     За словами дослідників, температура внутрішнього ядра, ймовірно, коливається від 3700 

до 7700°C, а в зовнішньому — від 2700 до 4200°C. Зазначимо, що все, що вченим відомо 

про ядра планети, обумовлено вимірюванням зміни сейсмічних хвиль, що генеруються 

землетрусами, які проходять через внутрішнє ядро, — всі ці внутрішні сигнали 

реєструються зондами, а потім аналізуються. 

 
PKIKP — це фаза, що переміщається у вигляді P-хвилі від джерела через мантію, 

зовнішнє ядро, внутрішнє ядро, зовнішнє ядро та знову мантію. 

    Для нового дослідження команда використала дані активних зондів, а потім виміряла 

різний час приходу сейсмічних хвиль енергії, створюваних землетрусами, коли вони 

проходять через планету. Вперше в історії вчені спостерігали хвилі, що відбиваються по 

всьому діаметру Землі до 5 разів. 

Австралійські вчені відкрили всередині Землі ще одне ядро, йдеться у звіті про 

дослідження, опублікованому у Nature Communications. У разі підтвердження відкриття 

воно змінить уявлення про будову Землі. 

Раніше вважалося, що ядро Землі має діаметр близько 2500 кілометрів та складається з 

заліза та нікелю з домішками. Вчені дослідити "відлуння" сейсмічних хвиль землетрусів від 

земного ядра та дізналися, що Р-хвилі, що йдуть під кутом у 50 градусів до вісі обертання 

Землі, на 4% повільніші за хвилі під іншими кутами. 

Виміри показали, що всередині ядра існує ще одне ядро, удвічі менше за діаметром – 

близько 1300 кілометрів. Воно складається з заліза та малої кількості нікелю. Раніше це 

ядро важко було помітити через складність вивчення середини нашої планети. 

   Тепер дослідники вважають, що час проходження хвилі насправді передбачає наявність 

"потаємної внутрішньої структури", відокремленої від зовнішнього шару внутрішнього 

ядра. 

    Зазначимо, що наявність твердого внутрішнього ядра, відмінного від рідкого 

зовнішнього ядра, виявила данська сейсмологиня Інга Леманн ще в 1936 році. З того часу 

вчені припускали, що всередині внутрішнього ядра розташоване ще одне ядро з відмінними 

фізичними властивостями, проте досі вчені не розуміли, які ці властивості. 

    Ще у 2021 році інша команда дослідників "підтвердила" існування самого внутрішнього 

ядра планети, використовуючи дані сейсмічних хвиль.  

    Однак у новому дослідженні вчені пішли далі — тепер вони припускають, що "потаємне 

ядро планети" становить лише 1% обсягу Землі та є "капсулою часу історії нашої планети". 

https://focus.ua/static/storage/originals/3/64/5d908ae260c0fd6d40e404730450f643.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/3/64/5d908ae260c0fd6d40e404730450f643.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/3/64/5d908ae260c0fd6d40e404730450f643.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/3/64/5d908ae260c0fd6d40e404730450f643.jpg
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    Дослідники впевнені, що вивчення "серця Землі" має вирішальне значення для розуміння 

формування й еволюції нашої планети в далекому минулому, а тому потрібно більше 

досліджень. За словами вчених, на сьогодні все ще залишаються невідомі факти, пов'язані 

з радіусом IMIC, природою переходу від внутрішнього до зовнішнього ядра, а також його 

властивостями, зокрема силою та швидкістю напряму. 

 

         Новий метод вимірювання текучості мантії Землі 

 

                Підземні землетруси розкривають таємниці нутрощів Землі. 

 
Згідно з новим дослідженням вченого Чиказького університету, на самому дні верхньої 

мантії навколо Землі може бути шар напрочуд рідкої породи. Відкриття було зроблено 

шляхом вимірювання тривалого руху, зареєстрованого GPS- датчиками на островах у 

результаті глибокого землетрусу в Тихому океані поблизу Фіджі. Дослідження, 

опубліковане 22 лютого в Nature, демонструє новий метод вимірювання текучості мантії 

Землі. 

«Незважаючи на те, що мантія становить найбільшу частину Землі, ми все ще багато чого 

не знаємо про це», — сказав Санйонг Парк, геофізик із Чиказького університету та 

провідний автор дослідження. «Ми вважаємо, що ми можемо дізнатися багато іншого, 

використовуючи ці глибокі землетруси як спосіб дослідити ці питання». 

Мантійні таємниці 

Ми все ще напрочуд мало знаємо про Землю під нашими ногами. Найдальше, що комусь 

вдалося прокопати, це приблизно сім з половиною миль, перш ніж зростаюча спека 

буквально розтопить свердло. Таким чином, вченим довелося використовувати підказки, 

наприклад, як рухаються сейсмічні хвилі, щоб зробити висновок про різні шари, з яких 

складається планета, включаючи кору, мантію та ядро. 

Одна річ, яка завадила вченим, це точне вимірювання в’язкості шару мантії. Мантія – це 

шар під корою. Він зроблений із каменю, але за високої температури та тиску на такій 

глибині камінь насправді стає в’язким — тече дуже повільно, як мед чи смола. 

«Ми хочемо точно знати, з якою швидкістю тече мантія, тому що це впливає на еволюцію 

всієї Землі — це впливає на те, скільки тепла планета зберігає як довго, і на те, як земні 
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матеріали обертаються з часом», — пояснив Парк. «Але наше поточне розуміння дуже 

обмежене і містить багато припущень». 

 
Парк думав, що може бути унікальний спосіб отримати вимірювання властивостей мантії 

шляхом вивчення наслідків дуже глибоких землетрусів. 

Більшість землетрусів, про які ми чуємо в новинах, є відносно неглибокими, вони 

відбуваються у верхній частині земної кори. Але іноді бувають землетруси, які 

відбуваються глибоко в глибині Землі — до 450 миль під поверхнею. Ці землетруси не так 

добре вивчені, як неглибокі, оскільки вони не настільки руйнівні для населених 

пунктів. Але оскільки вони досягають мантії, Парк подумав, що вони можуть 

запропонувати спосіб зрозуміти поведінку мантії. 

Пак і її колеги розглянули один конкретний такий землетрус, який стався біля узбережжя 

Фіджі у 2018 році. Сила землетрусу становила 8,2 бала, але воно було настільки глибоким 

— 350 миль, — що не спричинило серйозних руйнувань або смертей. 

Однак, коли вчені ретельно проаналізували дані GPS-датчиків на кількох сусідніх островах, 

вони виявили, що Земля продовжує рухатися після того, як землетрус закінчився.Дані 

показали, що протягом місяців після землетрусу Земля все ще рухалася, осідаючи внаслідок 

збурення. Навіть через багато років Тонга все ще повільно рухається вниз зі швидкістю 

приблизно 1 сантиметр на рік. 

«Ви можете думати про це як про банку з медом, яка повільно повертається до рівня після 

того, як ви занурюєте туди ложку, але на це потрібні роки, а не хвилини», — сказав Парк. 

Це перше надійне спостереження деформації після глибинних землетрусів; це явище 

спостерігалося раніше для неглибоких землетрусів, але експерти вважали, що ефект буде 

надто малим, щоб його можна було спостерігати для глибоких землетрусів. 

Парк та її колеги використали це спостереження, щоб зробити висновок про в’язкість 

мантії. 
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«Хоча мантія становить найбільшу частину Землі, ми ще багато чого про неї не знаємо». 

— доц. Професор Sunyoung Park 

Досліджуючи, як Земля деформувалася з часом, вони виявили докази існування шару 

товщиною близько 50 миль, який менш в’язкий (тобто «текучий»), ніж решта мантії, 

розташований на дні верхнього шару мантії. Вони вважають, що цей шар може охопити всю 

земну кулю. 

Цей шар з низькою в’язкістю може пояснити деякі інші спостереження сейсмологів, які 

припускають, що існують «застійні» плити гірських порід, які не дуже сильно рухаються, 

розташовані приблизно на тій же глибині на дні верхньої мантії. «Було важко відтворити ці 

особливості за допомогою моделей, але слабкий рівень, виявлений у цьому дослідженні, 

полегшує це», — сказав Парк. 

Це також має наслідки для того, як Земля транспортує тепло, обертає та змішує матеріали 

між корою, ядром і мантією з часом. 

«Ми дуже схвильовані, — сказав Парк. «З цією технікою можна ще багато чого дізнатися». 

Іншими співавторами статті були Жан-Філіп Авуак і Чжунвен Жан з Каліфорнійського 

технологічного інституту та Адріано Гуаланді з Національного інституту геофізики та 

вулканології Італії. 

 

Кристали заліза всередині ядра Землі працюють не так, як зовні 

 
Землетруси дозволили краще вивчити ядро Землі: що знайшли вчені у надрах планети. 

 

                                
Фото: pixabay.com 

     Останнім часом планету дуже сильно трясе. Однак це зіграло на руку науці, і вчені 

змогли зробити кілька нових відкриттів. 

     Вчені з Університету Канберри провели дослідження внутрішнього ядра Землі, 

використовуючи сейсмометри, і дійшли дивовижного висновку про структуру планети. 

Докладніше про це інформує сайт nv.ua. 

     Виявилося, що внутрішнє ядро складається з кількох шарів, що покривають залізо-

нікелеву кулю діаметром 650 км. Ця знахідка є одним із найбільш значних останнім часом, 

оскільки властивості внутрішнього ядра Землі були загадкою протягом кількох десятиліть. 

    Для детальнішого вивчення структури внутрішнього ядра було використано кілька 

сейсмометрів. Завдяки цьому вчені змогли побачити, як спотворюються сейсмічні хвилі, 

проходячи через тверду кулю заліза та нікелю у центрі Землі. Дослідники записали форми 

хвилі поблизу вихідного місця землетрусу й у антиподі — прямо протилежному місці 

https://scitechdaily.com/tag/california-institute-of-technology/
https://scitechdaily.com/tag/california-institute-of-technology/
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лежить на Землі. Ці дані показали, що хвилі по-різному проходять через внутрішнє ядро 

Землі, товщина якого становить близько 650 кілометрів. 

    Одним із цікавих висновків, зроблених 

дослідниками, було те, що кристали заліза 

всередині ядра працюють не так, як зовні. Це 

відкриває нові можливості для глибшого 

вивчення внутрішньої структури Землі та її 

властивостей. Однак, щоб отримати більш точні 

дані, необхідно проводити додаткові 

дослідження та використовувати новітні 

технології. 

                                              

     Згідно з новим дослідженням вченого 

Чиказького університету, на самому дні верхньої мантії навколо Землі може бути шар 

напрочуд рідкої породи. Відкриття було зроблено шляхом вимірювання тривалого руху, 

зареєстрованого GPS- датчиками на островах у результаті глибокого землетрусу в Тихому 

океані поблизу Фіджі. Дослідження, опубліковане 22 лютого в Nature, демонструє новий 

метод вимірювання текучості мантії Землі. 

«Незважаючи на те, що мантія становить найбільшу частину Землі, ми все ще багато чого 

не знаємо про це», — сказав Санйонг Парк, геофізик із Чиказького університету та 

провідний автор дослідження. «Ми вважаємо, що ми можемо дізнатися багато іншого, 

використовуючи ці глибокі землетруси як спосіб дослідити ці питання». 

Мантійні таємниці 

Ми все ще напрочуд мало знаємо про Землю під нашими ногами. Найдальше, що комусь 

вдалося прокопати, це приблизно сім з половиною миль, перш ніж зростаюча спека 

буквально розтопить свердло. Таким чином, вченим довелося використовувати підказки, 

наприклад, як рухаються сейсмічні хвилі, щоб зробити висновок про різні шари, з яких 

складається планета, включаючи кору, мантію та ядро. 

Одна річ, яка завадила вченим, це точне вимірювання в’язкості шару мантії. Мантія – це 

шар під корою. Він зроблений із каменю, але за високої температури та тиску на такій 

глибині камінь насправді стає в’язким — тече дуже повільно, як мед чи смола. 

Парк думав, що може бути унікальний спосіб отримати вимірювання властивостей мантії 

шляхом вивчення наслідків дуже глибоких землетрусів. 

Більшість землетрусів, про які ми чуємо в новинах, є відносно неглибокими, вони 

відбуваються у верхній частині земної кори. Але іноді бувають землетруси, які 

відбуваються глибоко в глибині Землі — до 450 миль під поверхнею. Ці землетруси не так 

добре вивчені, як неглибокі, оскільки вони не настільки руйнівні для населених 

пунктів. Але оскільки вони досягають мантії, Парк подумав, що вони можуть 

запропонувати спосіб зрозуміти поведінку мантії. 

Пак і її колеги розглянули один конкретний такий землетрус, який стався біля узбережжя 

Фіджі у 2018 році. Сила землетрусу становила 8,2 бала, але воно було настільки глибоким 

— 350 миль, — що не спричинило серйозних руйнувань або смертей. 

Однак, коли вчені ретельно проаналізували дані GPS-датчиків на кількох сусідніх островах, 

вони виявили, що Земля продовжує рухатися після того, як землетрус закінчився.Дані 

показали, що протягом місяців після землетрусу Земля все ще рухалася, осідаючи внаслідок 
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збурення. Навіть через багато років Тонга все ще повільно рухається вниз зі швидкістю 

приблизно 1 сантиметр на рік. 

«Ви можете думати про це як про банку з медом, яка повільно повертається до рівня після 

того, як ви занурюєте туди ложку, але на це потрібні роки, а не хвилини», — сказав Парк. 

Це перше надійне спостереження деформації після глибинних землетрусів; це явище 

спостерігалося раніше для неглибоких землетрусів, але експерти вважали, що ефект буде 

надто малим, щоб його можна було спостерігати для глибоких землетрусів. 

Парк та її колеги використали це спостереження, щоб зробити висновок про в’язкість 

мантії. 

«Хоча мантія становить найбільшу частину Землі, ми ще багато чого про неї не знаємо». 

— доц. Професор Sunyoung Park 

Досліджуючи, як Земля деформувалася з часом, вони виявили докази існування шару 

товщиною близько 50 миль, який менш в’язкий (тобто «текучий»), ніж решта мантії, 

розташований на дні верхнього шару мантії. Вони вважають, що цей шар може охопити всю 

земну кулю. 

Цей шар з низькою в’язкістю може пояснити деякі інші спостереження сейсмологів, які 

припускають, що існують «застійні» плити гірських порід, які не дуже сильно рухаються, 

розташовані приблизно на тій же глибині на дні верхньої мантії. «Було важко відтворити ці 

особливості за допомогою моделей, але слабкий рівень, виявлений у цьому дослідженні, 

полегшує це», — сказав Парк. 

Це також має наслідки для того, як Земля транспортує тепло, обертає та змішує матеріали 

між корою, ядром і мантією з часом. 

 

                  Про новий шар у внутрішньому ядрі Землі 

 

                                    
     Вчені з Австралійського національного університету (ANU) виявили докази наявності 

нового шару всередині нашої планети, який знаходиться у внутрішньому ядрі. Це 

внутрішнє ядро складається із сплаву заліза з нікелем. Донедавна науці було відомо про 

чотири шари – кора, мантія, зовнішнє ядро та внутрішнє ядро. 
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     Приховане ядро було виявлено вченими під час вивчення сейсмічних хвиль, які 

переміщалися земним діаметром взад-вперед близько п’яти разів. 

     Під час руху цих хвиль було помічено спотворення часу їх проходження, що й 

наштовхнуло вчених на думку про наявність прихованого шару. 

     За словами вчених, отримані дані тепер відкривають можливість вивчення прихованого 

ядра.  

      Цей шар нашої планети може свідчити про певну подію в минулому нашої Землі, яка 

вплинула формування магнітного шару навколо нашої планети. Магнітне поле відіграє 

важливу роль у підтримці життя, оскільки воно захищає Землю від шкідливого космічного 

випромінювання. 

                              
     Це відкриття може допомогти у вивченні інших світів.  

     Марс вважається безплідною планетою, тому що приблизно чотири мільярди років тому 

він втратив своє магнітне поле, втративши захист від сонячних вітрів, які забрали 

атмосферу і випаровували океани.  

     Тим часом мисливці за екзопланетами зможуть використовувати здобуті знання для 

пошуку заселених світів. Це суттєво звузить кількість планет-кандидатів для 

спостереження. 
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    Про розміри центральної частини внутрішнього ядра Землі 

 

    
Фото: pixabay.com  Діаметр складає близько 650 км. 

     Фахівці дізналися про це, проаналізувавши сейсмічні коливання, які пройшли через усю 

товщу Землі кілька разів. 

     Австралійські сейсмологи з’ясували, що внутрішній шар твердої частини ядра нашої 

планети має діаметр 650 кілометрів. Про це йдеться у журналі Nature Communications. 

     Ще менше ми знаємо про його відокремлену центральну частину, чий радіус, за 

першими оцінками його першовідкривачів, імовірно, становив близько 300 км. Ми 

використовували рідкісний тип сейсмічних коливань, що проходять через всю планету 

кілька разів, для уточнення розмірів та вивчення властивостей цього прошарку, чий діаметр 

виявився значно більшим за початкові оцінки, близько 650 км”, – йдеться у дослідженні. 

     Як відомо, надра Землі складаються з кількох шарів – твердої земної кори, напіврідкої 

мантії та розплавленого зовнішнього і твердого внутрішнього металевого ядра. Проте в 

останні двадцять років тверда частина ядра обертається навколо своєї осі швидше, ніж 

решта прошарків. 

     За словами професора Австралійського національного університету Хрвоє Ткальчича та 

його колеги Тханьсона Фама, вони проаналізували всі найпотужніші підземні коливання, 

які зафіксували сейсмічні станції по всьому світу з 2010 року. 

“Аналіз підтвердив, що внутрішній прошарок твердої частини ядра Землі, дійсно, існує, а 

також вказав на те, що розміри даної частини ядра сильно недооцінювалися. Як показують 

розрахунки, діаметр відокремленої центральної частини ядра становить близько 650 

кілометрів, що вдвічі більше за попередні оцінки”, – додали експерти. 
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                                       Давній «океан магми» Землі 

 

 
    На ранніх стадіях формування Землі масивний океан розплавлених порід, відомий як 

«океан магми», вкривав поверхню планети та проникав глибоко в її ядро. Швидкість 

охолодження цього «магматичного океану» зіграла вирішальну роль у формуванні 

шаруватої структури Землі та визначенні хімічного складу цих шарів. Попередні 

дослідження припускали, що океану магми знадобилися сотні мільйонів років, щоб 

затвердіти, але нове дослідження Університету штату Флорида, опубліковане в Nature 

Communications, зменшило ці невизначеності до лише кількох мільйонів років. 

    «Цей магматичний океан був важливою частиною історії Землі, і це дослідження 

допомагає нам відповісти на деякі фундаментальні питання про планету», — сказав Майнак 

Мукерджі, доцент кафедри геології Департаменту наук про Землю, океан і атмосферу. 

    Коли магма охолоджується, вона утворює кристали. Куди потраплять ці кристали, 

залежить від того, наскільки в’язкою є магма та відносної щільності кристалів. Більш 

щільні кристали, швидше за все, занурюються і таким чином змінюють склад магми, що 

залишилася. Швидкість застигання магми залежить від її в’язкості. Менш в’язка магма 

призведе до швидшого охолодження, тоді як магматичний океан з більш густою 

консистенцією охолоджуватиметься довше. 

    Подібно до цього дослідження, попередні дослідження використовували фундаментальні 

принципи фізики та хімії для моделювання високих тисків і температур у глибинних надрах 

Землі. 

    Вчені також використовують експерименти для моделювання цих екстремальних 

умов. Але ці експерименти обмежені нижчими тисками, які існують на невеликих глибинах 

Землі. Вони не повністю охоплюють сценарій, який існував у ранній історії планети, де 

океан магми поширювався на глибини, де тиск, ймовірно, був утричі вищий, ніж те, що 

можна відтворити в експериментах. 

    Щоб подолати ці обмеження, Мукерджі та його співробітники проводили моделювання 

протягом шести місяців у високопродуктивному обчислювальному центрі на території 
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колишнього Радянського Союзу, а також у обчислювальному центрі Національного 

наукового фонду. Це усунуло велику частину статистичних помилок у попередній роботі. 

«Земля — велика планета, тому на глибині тиск, імовірно, буде дуже високим», — сказав 

Сурадж Баджгайн, колишній докторський науковий співробітник колишнього Радянського 

Союзу, який зараз є запрошеним доцентом Державного університету Лейк-

Суперіор. «Навіть якщо ми знаємо в’язкість магми на поверхні, це не говорить нам про 

в’язкість на сотнях кілометрів під нею. Знайти це дуже складно». 

     Дослідження також допомагає пояснити різноманітність хімічних речовин у нижній 

мантії Землі. Зразки лави — назва магми після того, як вона проривається крізь поверхню 

Землі — з хребтів на дні океану та вулканічних островів, таких як Гаваї та Ісландія. Вони 

кристалізуються в базальтові породи подібного вигляду, але з відмінним хімічним складом. 

Ця ситуація, яка довго бентежила вчених Землі. 

«Чому вони мають чітку хімію чи хімічні сигнали?» Мукерджі сказав. «Оскільки магма 

походить з-під поверхні Землі, це означає, що джерело магми там має хімічне 

різноманіття. Як це хімічне різноманіття взагалі почалося і як воно збереглося протягом 

геологічного часу?» 

    Початкову точку хімічної різноманітності в мантії можна успішно пояснити океаном 

магми в ранній історії Землі з низькою в’язкістю. Менш в’язка магма призвела до швидкого 

поділу зважених у ній кристалів, процес, який часто називають фракційною 

кристалізацією. Це створило суміш різної хімії в магмі, а не однорідний склад. 

 

Вчені знайшли одне з можливих пояснень еволюції нашої   

                                         Планети 

 

 
     Згідно з новим дослідженням співробітників Каліфорнійського університету в Лос-

Анджелесі, вода на планеті могла утворитися в результаті взаємодії між багатою воднем 

атмосферою і океанами магми. 

     Протягом десятиліть те, що дослідники знали про формування планет, грунтувалося на 

даних про об’єкти в Сонячній системі. Хоча ведуться активні суперечки про формування 

газових гігантів, таких як Юпітер і Сатурн, широко поширена думка, що Земля і інші 

кам’янисті об’єкти утворилися з диска пилу і газу, що оточував зірку в «юності». 

     У міру того, як все більші об’єкти врізалися один в одного, маленькі планетезималі, які, 

в кінцевому підсумку, сформували Землю, ставали більше і гаряче, розчиняючись в 

великому магматичному океані.  
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     Вважається, що з часом, коли планета охолола, найщільніший матеріал занурився 

всередину, розділивши Землю на три окремих шари: металеве ядро, кам’янисту силікатну 

мантію і кору.  

     Однак відкриття нових екзопланет останнім часом надихнуло вчених на новий підхід до 

моделювання «ембріонального стану Землі», пишуть планетологи. 

     «Відкриття екзопланет дало нам набагато більше уявлення про те, як часто тільки що 

сформовані об’єкти оточують атмосферу, багату молекулярним воднем H2, протягом 

перших кількох мільйонів років їх зростання. У підсумку, ці водневі оболонки розсіюються, 

але залишають “відбитки пальців” в складі молодої планети», — пояснюють автори 

дослідження. 

      Вони розробили нові моделі формування і еволюції Землі. Мета — зрозуміти, чи можна 

відтворити відмінні хімічні риси нашої планети. 

Використовуючи недавно розроблену модель, вчені продемонстрували, що на початку 

існування Землі взаємодія між океаном магми і протоатмосферою молекулярного водню 

могло привести до виникнення деяких характерних особливостей планети, наприклад, 

велику кількість води, і загальний окислений стан. 

 
     Ілюстрація показує, як деякі відмінні риси Землі, такі як велика кількість води і її 

загальний окислений стан, потенційно пов’язані з взаємодією між атмосферою 

молекулярного водню і океанами магми на планетезималях. Надано: Едвард Янг / UCLA і 

Кетрін Кейн / Науковий інститут Карнегі. 

     Дослідники використовували математичне моделювання для вивчення обміну 

матеріалами між атмосферою молекулярного водню і океанами магми, проаналізувавши 25 

різних з’єднань і 18 типів реакцій — досить складних, щоб отримати цінні дані про можливу 

історію формування Землі, але простих для повної інтерпретації. 

     У підсумку, взаємодії між океаном магми і атмосферою на їх змодельованій «дитячій» 

Землі привели до переміщення великих мас водню в металеве ядро, окислення мантії і 

утворення великої кількості води. 
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   Гігантські теплові шлейфи в глибинах Землі запалюють   

                                  алмазні виверження 
 

        
 

      Нове дослідження виявило гігантські теплові шлейфи в глибині Землі. 

     Діаманти – одні з найбільш затребуваних і цінних коштовних каменів у світі. Протягом 

століть їх цінували за красу, міцність та рідкісність.  

     Але як насправді утворюються діаманти? 

     Нещодавні дослідження пролили нове світло на цей процес, виявивши роль, яку 

відіграють гігантські теплові шлейфи в глибинах Землі у запалюванні алмазних вивержень. 

     Згідно з традиційною моделлю, алмази утворюються глибоко в мантії Землі, на глибині 

від 150 до 200 кілометрів під поверхнею. Це неймовірно вороже середовище, де 

температура сягає 1200 градусів за Цельсієм, а тиск перевищує 725 000 фунтів на 

квадратний дюйм (Один фунт на квадратний дюйм дорівнює 0. 006895 МПа). Тоді тиск 

дорівнює: 725000 х 0.006895 = 4998.875 МПа.  

     У цих екстремальних умовах атоми вуглецю стискаються і нагріваються, врешті-решт 

кристалізуючись у алмази. 

    Однак ця модель не може пояснити, як алмази транспортуються з таких великих глибин 

на поверхню Землі. Протягом багатьох років вчені підозрювали, що гігантські шлейфи 

розпеченої породи, відомі як мантійні шлейфи, можуть відігравати певну роль у цьому 

процесі. 

     Нове дослідження, опубліковане в журналі Science, надало найпереконливіші докази цієї 

теорії.  

    Використовуючи комбінацію сейсмічних зображень і чисельного моделювання, 

дослідники змогли створити детальну картину структури і поведінки мантійних шлейфів 

глибоко в надрах Землі. 

    Вони виявили, що ці шлейфи складаються з надзвичайно гарячої породи, яка 

піднімається з мантії і накопичується в основі земної літосфери, яка є жорстким зовнішнім 

шаром планети. Накопичуючись, шлейф створює куполоподібну випуклість у літосфері, 

яка з часом може розірватися і спровокувати виверження вулкана. 

    Але це не просто виверження вулкану – це алмазне виверження. Коли гаряча порода з 

мантійного шлейфу досягає поверхні, вона швидко охолоджується і застигає, створюючи 
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унікальний тип вулканічної породи, відомий як кімберліт. Кімберлітові трубки є основним 

джерелом алмазів, і вони зазвичай знаходяться в регіонах давньої вулканічної активності. 

    Це нове дослідження дає захоплююче уявлення про процеси, які керують формуванням і 

транспортуванням алмазів. Воно також має важливе значення для гірничодобувної 

промисловості, оскільки може допомогти виявити нові джерела алмазів і підвищити 

ефективність їх видобутку. 

    Загалом, це дослідження підкреслює неймовірну складність геологічних процесів на 

Землі, а також постійні зусилля вчених, спрямовані на розуміння і розгадку таємниць нашої 

планети. 

 

Дослідники розвіяли гіпотезу про те, як піднялися континенти 

 

       
 

     Магма глибоко в мантії Землі, яка піднімається, утворюючи континентальну кору, за 

своєю суттю відрізняється від магми, яка просочується з серединно-океанічних хребтів. 

     Розплавлений матеріал, який виривається з вулканів на сушу, містить менше заліза, що 

робить його значно легшим. Це основа, яка дозволяє суші плавати над земною мантією, тоді 

як океанічна кора утворює нижній басейн. 

     Проте експерти можуть лише здогадуватися, чому така різниця існує. Тепер головна 

гіпотеза про джерело вулканічної магми, яка сформувала континентальну кору, потрапила 

під пильну увагу вчених у США. 

     У 2018 році дослідники припустили , що збіднена залізом природа континентальної кори 

походить від того, як тектонічні плити взаємодіють одна з одною в зонах субдукції. Коли 

одна плита прослизає під іншу, стверджують автори, тиск кристалізує силікатний матеріал 

у магмі, що піднімається, висмоктуючи залізо з розплавленої породи в процесі. Геолога 

Елізабет Коттрелл не переконала. 

     За її словами, для видалення заліза шляхом кристалізації силікату потрібен дуже високий 

тиск, а деякі частини земної кори, де тече залізодефіцитна магма, просто не такі товсті. 

«Тож тиск не дуже високий», — пояснює Коттрелл, яка працює зі Смітсонівським 

інститутом. національним музеєм природної історії. 
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     Моделюючи тепло і тиск цих зон субдукції в лабораторії, Коттрелл і її колега Меган 

Холікросс, атмосферолог з Корнельського університету, виміряли рівні заліза та оксиду 

заліза в змодельованій континентальній корі. Вони використовували поршневий циліндр, 

який може пресувати крихітні зразки розплавлених порід під високим тиском і 

температурами, щоб відповідати умовам магматичних осередків у земній корі. 

    Навіть за тиску, який у 15 000-30 000 разів перевищує атмосферу Землі, кристали 

силікатного матеріалу, відомого як гранат, не змогли видалити достатньо заліза з породи, 

щоб пояснити унікальний склад континентальної кори Землі. 

     
    Зображення під мікроскопом області розміром приблизно з кристал цукру: видно гранати 

(рожеві), скло (коричневі) та інші дрібні мінеральні кристали. (Г. Макферсон і Е. Коттрелл, 

Смітсонівський інститут) 

    Кристалізація гранату, кажуть автори , «навряд чи відповідальна» за «тенденцію 

виснаження заліза, яка спостерігається в континентальній корі». 

«Більш імовірно, що умови в мантії Землі під континентальною корою створюють ці умови 

окислення», — каже Коттрелл. 

«Якщо це не кристалізація гранату в корі, а щось про те, як магми надходять із мантії, тоді 

що відбувається в мантії?»  
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    Лише цього року вчені за допомогою сейсмічних хвиль виявили новий шар частково 

розплавленої породи, що ховається глибоко в надрах Землі, що може кардинально змінити 

наше розуміння того, як мантія викидає магму. 

    Одна із колег Коттрелла зараз досліджує, чи може окислена сірка відігравати роль у 

видаленні заліза з мантійної магми до її виверження. 

    Таємниця продовжується. 
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          ІІ. РУХ ДО ОКЕАНІВ ЗЕМЛІ 
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               Про температуру поверхні Світового океану 

 
                 Вчені: температура поверхні Світового океану рекордно висока. 

 
     Національне управління океанічних та атмосферних досліджень США (Noaa) 

зафіксувало, що температура поверхні Світового океану виявилася на рекордно високому 

рівні. Про це повідомляє The Guardian. 

    Експерти зазначили, що у майбутньому потепління підвищить ризик екстремальних 

погодних умов та призведе до нових теплових рекордів. 

    За даними фахівців, накопичення тепла у верхніх рівнях океану продовжується з 1980-х 

років. Так, у тропічній частині Тихого океану воно поширилося на глибину понад 100 

метрів. 

   “Зараз нам очевидно, що сигнал про зміну клімату звучить голосно і ясно”, – заявив 

старший науковий співробітник Noaa Майк Макфаден. 

Океан гарячіший, ніж будь-коли за останні 100 000 років: вчені             

                             розповіли, що буде далі 

           

 

 

 

 

 

 

   

https://www.theguardian.com/environment/2023/apr/08/headed-off-the-charts-worlds-ocean-surface-temperature-hits-record-high
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       Дослідження показує, що середня температура океану вже досягла свого максимуму і 

нам неминуче доведеться зіткнутися з наслідками. 

       Світовий океан досяг свого нового рекорду температури — на початку квітня його 

середня температура склала 21,1ºC, що на 0,1ºC вище, ніж попередній рекорд, зафіксований 

у 2016 році. 

      Це підвищення може здатися несуттєвим, проте фактично є найвищим показником за 

останні щонайменше 100 000 років. Дослідники відзначають, що це підвищення 

температури цілком відповідає прогнозам кліматологів, якби не одне, але. Підвищення 

середньої температури океану відбулося не під час явища Ель-Ніньйо (Наслідки явища Ель-

Ніньйо. Сильні та помірні прояви Ель-Ніньйо сприяють потеплінню і підвищенню 

середньої глобальної температури поверхні Землі, ...), яке, як очікується, скоро вступить у 

свої права і принесе теплішу і вологішу погоду в східну частину Тихоокеанського регіону 

вже до кінця 2023 року. 

      За словами морських біологів, все це свідчить про те, що вищі, ніж у середньому, 

температури океану, мабуть, збережуться, і, можливо, зростуть ще більше. За всім цим 

підуть екстремальні погодні умови та морські хвилі тепла, які спровокують безліч проблем 

для представників морської флори та фауни. На жаль, постраждають усі – від коралів до 

китів. 

 
                                 Як змінювалася середня температура океану 

     За словами морського біолога з Університету Британської Колумбії, ще однією не менш 

важливою проблемою стане те, що теплі води також фізично менш здатні утримувати 

розчинений кисень. Простими словами, в океані стане менше кисню, а отже осередок життя 

безлічі видів просто скоротиться. 

      Крім того, потепління океану спричинить екстремальні погодні умови. Вчені також 

попереджають, що підвищення температури океану пов'язане з низкою інших гнітючих 

https://focus.ua/static/storage/originals/d/98/0608bde26807ec3a2298c175cb0f398d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/98/0608bde26807ec3a2298c175cb0f398d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/98/0608bde26807ec3a2298c175cb0f398d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/98/0608bde26807ec3a2298c175cb0f398d.jpg
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тенденцій потепління. Наприклад, у південній півкулі на початку 2023 року площа 

морського льоду досягла нового рекордно низького рівня. 

      За словами фахівця з біогеохімічного моделювання океану з Океанографічного 

інституту Вудс-Хоул у Массачусетсі Йєнса Терхаара, всього цього не сталося б, якби не 

зміни клімату. Дослідник вважає, що людство опинилося у новому кліматичному стані, де 

"крайності -- це норма". 

      Джош Вілліс, океанограф з Лабораторії реактивного руху НАСА в Пасадені також 

зазначає, що наступного року на нас, ймовірно, чекає нова низка рекордних максимумів. 

Принаймні це станеться, якщо Ель-Ніньйо справді посилиться. 

 

                        Глибоководна циркуляція океану 
 

      Глибоководна циркуляція океану, яка формується навколо Антарктиди й забезпечує 

постачання кисню на глибини, може зазнати краху. Механізм «дихання» Світового океану 

колапсує — учені. 

     Це показують результати нещодавнього дослідження міжнародної групи вчених, яка 

змоделювала кількість антарктичної глибокої води, що утворюватиметься в разі змін 

клімату за «сценарієм високих викидів» парникових газів на період до 2050 року. 

      Таке зниження цієї океанічної циркуляції призведе до «застоювання» дна океанів 

і до подальших впливів на клімат і морські екосистеми протягом наступних століть, — 

наголошується у статті. 

      Холодна вода, що занурюється поблизу Антарктиди, створює найглибший потік 

оборотної циркуляції — мережу течій, що охоплює світовий океан. Рух води розносить 

тепло, вуглець, кисень і поживні речовини по всій земній кулі. Це впливає на клімат, рівень 

моря та продуктивність морських екосистем. 

       Близько 250 трлн тон холодної, солоної, багатої киснем води опускається в глибини 

океану поблизу Антарктиди щороку. Потім ця вода поширюється на північ і переносить 

кисень у глибини Індійського, Тихого та Атлантичного океанів. 

      Якби в океанів були легені, це була б одна з них, — наголошують учені. 

Ця глибоководна океанська течія залишалася у відносно стабільному стані протягом тисяч 

років, але зі збільшенням викидів парникових газів прогнозується, що ця антарктична 

циркуляція значно сповільниться протягом наступних кількох десятиліть. 

       Наше моделювання показує, що якщо глобальні викиди вуглецю продовжуватимуться 

з нинішньою швидкістю, то циркуляція Антарктики сповільниться більш ніж на 40 

відсотків протягом наступних 30 років — і на траєкторії, яка, здається, прямує 

до колапсу, — додають дослідники. 

       У разі зникнення цієї глибоководної океанічної течії океани на глибині понад 4 тис 

метрів «застоюватиметься». 

       Це призведе до затримання поживних речовин у глибоководній частині океану, 

що зменшить кількість поживних речовин, доступних для підтримки морського життя біля 

поверхні океану, — зазначають учені. 

       Крім того, моделювання показує, що ця тенденція також призведе до швидкого 

нагрівання глибин океану. 

      Прямі вимірювання підтверджують, що нагрівання глибоководного океану справді вже 

триває, — зазначають учені. 
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       Дослідження показало, що танення льоду навколо Антарктиди робить океанські води 

поблизу менш щільними, що сповільнює антарктичну циркуляцію. Очікується, що танення 

льодовикового покриву Антарктики та Гренландії продовжуватиме прискорюватись 

із нагріванням планети. 

      Ми говоримо про можливе довгострокове зникнення знакової водної маси, — 

наголошують учені. — Такі глибокі зміни в океанічному механізмі перекидання тепла, 

прісної води, кисню, вуглецю та поживних речовин, матимуть значний негативний вплив 

на океани на довгі століття. 

 

                               Про затоплене океанічне дно 
 

     Між ядром і мантією Землі, мабуть, є затоплене океанічне дно – дослідження. 

     Науковці досліджували структуру Землі за допомогою сейсмічної зйомки 

Американські та британські науковці провели дослідження, результати якого 

демонструють, що між ядром і мантією Землі є шар, який, імовірно, є тонким, але щільним 

затопленим океанічним дном. Про це повідомив  сайт Університету Алабами (дослідження 

проводили під керівництвом співробітників університету), результати 

дослідження опублікували в журналі Science Advances. Шар між ядром і мантією вчені 

виявили за допомогою сейсмічної зйомки. Вони з'ясували, що ця зона (ULVZ) щільніша, 

ніж решта глибокої мантії, і уповільнює сейсмічні хвилі, які виникають під поверхнею. Такі 

дослідження дають змогу дістати зображення структури Землі з найвищою роздільною 

здатністю, сказала провідна авторка дослідження докторка Саманта Гансен. "І ми 

виявляємо, що ця структура набагато складніша, ніж вважали раніше", – зазначила вона. 

     У релізі йдеться, що виявлений вченими шар 

"можна добре пояснити давнім океанічним дном, яке 

опустилося до межі ядро-мантія". Згідно з 

дослідженням, океанічний матеріал переміщається 

вглиб планети в місцях, де стикаються дві літосферні 

плити і одна заходить під іншу – у зонах субдукції. 

Такий матеріал накопичується вздовж межі ядра та 

мантії та виштовхується породами мантії, які 

повільно течуть, пояснили в університеті. ULVZ 

можна уявити як гори вздовж межі ядра та мантії, висота яких варіюється від менше ніж 5 

км до більше ніж 40 км, ідеться в релізі. "Ці підземні "гори" можуть відігравати важливу 

роль у тому, як тепло йде з ядра – тієї частини планети, яка живить магнітне поле. Матеріал 

із дна древніх океанів також може потрапляти в мантійні плюми, або гарячі точки, які 

повертаються на поверхню внаслідок виверження вулканів", – додали автори повідомлення. 

 

                                        Про підводні вулкани 
 

          Вчені знайшли 19 тисяч підводних вулканів, про які раніше не було відомо. 
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      Науковці використали радарні супутники з високою роздільною здатністю і виявили 

приголомшливі 19 000 вулканів. Усі вони ховаються під водою.  

     Усі ці вулкани, розкидані по планеті, вже нанесені на карту за допомогою гідролокатора 

(сонара), який використовує звукові хвилі для виявлення об'єктів, прихованих під водою.            

     Найповніший на сьогодні збірник опублікували в журналі Earth and Space Science. Він 

може забезпечити краще розуміння океанічних течій, тектоніки плит і зміни клімату. 

      Що відомо 

     До цього лише чверть морського дна Землі була нанесена на карту за допомогою цього 

методу. "Перепис" 2011 року виявив понад 24 000 підводних гір, утворених вулканічною 

діяльністю. 

      Однак, згідно зі статтею в журналі Science, існує ще понад 27 000 об'єктів, які 

залишаються невивченими за допомогою сонара. 

     Нове дослідження також показує, що вченим не обов'язково покладатися на сонарні 

дослідження, щоб вивчати те, що відбувається в океані. Радарні супутники не лише 

вимірюють висоту океану, але й можуть бачити, що ховається в його глибинах, пропонуючи 

краще уявлення про топографію морського дна. 

     Вчені отримали дані з кількох супутників, у тому числі з CryoSat-2 Європейського 

космічного агентства, і виявили, що вони можуть виявляти підводні пагорби заввишки  

до 1 100 метрів, що є нижньою межею того, що вважається підводною горою. За допомогою 

цієї технології вчені прогнозують, що зможуть оцінити висоту невеликих підводних 

вулканів з точністю приблизно до 370 метрів, йдеться в дослідженні. 

•      Дослідники, серед іншого, нанесли на карту групу підводних гір на північному 

сході Атлантичного океану, які можуть допомогти пояснити еволюцію мантійного 

шлейфу, що живить понад 100 вулканів в Ісландії. 

•      Ці оновлені карти також забезпечать краще розуміння океанічних течій і 

"висхідних течій", які виникають, коли вода з дна океану піднімається до поверхні 

— явище, яке, на думку вчених, може бути "сконцентроване в підводних горах і 

хребтах". 

•  
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       Вода на Землю надійшла з міжзоряного середовища  
 

     

                                                                    
                            Вся вода на Землі сформувалася раніше за наше Сонце 

    Зрозуміти це вченим допомогли спостереження за дуже молодою зіркою на ранніх 

стадіях її еволюції. 

    Наша планета є світом океану, адже 70,8% площі її поверхні становлять саме вони. При 

цьому в океанах міститься 97% усієї води нашої планети, і навіть ми з вами на 55-60% 

складаємося з води. 

     З огляду на те, наскільки у водному світі ми живемо дослідників завжди цікавило 

питання — звідки вона взялася? 

      Ймовірно, вперше вода була доставлена на нашу планету астероїдами та крижаними 

кометами, які прибули до нас із далеких крижаних куточків Сонячної системи. Однак навіть 

якщо прийняти це за істину, у вчених залишається інше питання — чи існувала вода в 

космосі до народження Сонця? І, схоже, тепер їм вдалося знайти відповідь. 

      За словами астронома з Національної радіоастрономічної обсерваторії (NRAO) 

Національного наукового фонду Джона Тобіна, раніше 

вченим не вдавалося зв'язати Землю з кометами, а 

протозірки з міжзоряним середовищем. Проте 

дослідження пов'язували протозірки з кометами. Тепер 

нарешті все стало на свої місця.                                      

Враження художника показує диск, що формує 

планету, навколо зірки V883 Orionis 

    У процесі дослідження вчені спостерігали за молодою зіркою, яка знаходиться від нас на 

відстані 1305 світлових років у сузір'ї Оріон.  

    Унікальний статус протозірки V883 Ori по суті і дав цю можливість. Справа в тому, що 

ця молода зірка досить гаряча, щоб вода довкола неї перетворювалася на газ набагато далі, 

ніж у більшості інших зірок — у результаті вчені змогли побачити це на радіотелескопи. 

https://focus.ua/static/storage/originals/a/94/583b9f84762415bb2e0373438350694a.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/94/583b9f84762415bb2e0373438350694a.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/94/583b9f84762415bb2e0373438350694a.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/94/583b9f84762415bb2e0373438350694a.jpg
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    Зазначимо, що у більшості 

зіркових систем вода існує у 

вигляді льоду, який просто 

неможливо виявити за 

допомогою радіотелескопів, 

проте V883 Ori змінила все. 

Тобін пояснює, що коли лінія 

снігу розташована надто 

близько до зірки, газоподібної 

води просто недостатньо, щоб її 

можна було легко помітити, а 

курний диск може блокувати 

більшу частину викиду води. 

Однак, якщо лінія снігу 

розташована далі від зірки, там 

достатньо газоподібної води, 

щоб вчені змогли її виявити. І 

саме останнє сталося із V883 

Ori.      

На цій карті показано 

розташування молодої зірки 

V883 Orionis у знаменитому 

сузір'ї Оріону. 

    Вчені відзначають, що їхнє 

нове дослідження, фактично, розкриває шлях води від зірко-утворюючих газових хмар до 

планет. Дослідники перебували у радіо-обсерваторії Atacama Large 

Millimeter/submmillimeter Array (ALMA) у Чилі, коли їм вдалося виявити воду у навколо-

зірковому диску молодої протозірки. 

    Тепер дослідники зазначають, що виявлення води навколо протозірки, справді, є 

підтвердженням теорії про те, що вода на Землю надійшла з міжзоряного середовища, тобто 

газоподібних та запилених областей простору між зірками. Що зокрема свідчить про те, що 

вода у нашій Сонячній системі насправді утворилася за мільярди років до Сонця. 

    Дослідники відзначають, що навколо V883 Ori знаходиться у 1200 разів більше води, ніж 

у всіх океанах Землі разом узятих, що і є доказом того, що вода була успадкована як 

кометами, так і нашою планетою у відносно незмінному вигляді мільярди років тому. 

 

                    Про нове дослідження стосовно появи води на Землі 

 
Вода займає 71% поверхні Землі, але ніхто не знає, як і коли така величезна кількість води 

потрапила на Землю. Тож вчені провели нове дослідження і ще на крок наблизилися до 

відповіді на це питання. 

https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-water-earth-formation-planet/
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Дослідники проаналізували ахондрити, які плавали в космосі з моменту утворення 

Сонячної системи 4,5 млрд років тому, і виявили, що в них 

був надзвичайно низький вміст води. Фактично, вони були 

одними з найсухіших позаземних матеріалів, в яких взагалі 

перевірявся цей показник.                                   

Ці результати дозволили дослідникам виключити їх зі 

списку можливих первинних джерел води на Землі, і цей 

крок має важливі наслідки для пошуку води – і, звісно, 

життя – на інших планетах. «Ми хотіли зрозуміти, звідки наша планета отримала стільки 

води, тому що це не зовсім очевидно, – говорять вчені. – Отримання води та наявність 

поверхневих океанів на маленькій планеті, яка знаходиться відносно близько до Сонця, – 

це складне завдання». 

Команда дослідників проаналізувала сім ахондритів, які впали на Землю через мільярди 

років після того, як відкололися від щонайменше п’яти планетезималей – об’єктів, які 

зіткнулися, утворивши планети нашої 

Сонячної системи. Ахондрити – це 

кам’яні метеорити, утворені шляхом 

кристалізації розплавлених кам’яних 

мас, і їхній мінеральний склад 

подібний до складу земних 

базальтових або плутонічних порід. 

Оскільки метеорити впали на Землю 

зовсім недавно, це був перший 

випадок, коли вчені вимірювали в них 

вміст летких речовин. Спочатку вони використовували електронний мікрозонд для 

вимірювання рівня магнію, заліза, кальцію і кремнію, а потім вимірювали вміст води за 

допомогою приладу вторинної іонної мас-спектрометрії. 

      
Складність аналізу води в надзвичайно сухих матеріалах полягає в тому, що земна вода 

може бути виявлена на поверхні зразка або всередині вимірювального приладу, і 

https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-vcheni-rozgadali-zagadkovi-signali-sertsebittya-sontsya/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-meteorit-vinchkomb-viyavivsya-zabrudnenim-kam-yanoyu-sillyu/


 

64 

це спотворить результати. Щоб зменшити ризик цього, дослідники спочатку запікали 

зразки у низькотемпературній вакуумній печі, а потім ще раз просушили перед тим, як 

проводити аналіз на вторинному іонному мас-спектрометрі. 

Деякі зразки метеоритів походять з внутрішньої частини Сонячної системи, де розташована 

Земля і де, як вважається, умови були теплими та сухими. Інші рідкісні зразки походять з 

холодніших, крижаних зовнішніх районів. Хоча заведено вважати, що вода потрапила на 

Землю саме з зовнішньої частини Сонячної системи, досі не визначено, які саме об’єкти 

могли її доставити. «Ми знали, що багато об’єктів зовнішньої Сонячної системи 

відрізняються один від одного, але припускали, що оскільки вони походять із зовнішньої 

Сонячної системи, то повинні містити багато води, – говорять вчені. – Наша робота показує, 

що це не так». 

       
Межа між внутрішньою і зовнішньою частинками Сонячної системи. Бульбашка показує 

молекули води, прикріплені до скельного уламка, демонструючи тип об’єкта, який міг 

принести воду. 

Проаналізувавши зразки ахондритів, дослідники виявили, що частка води становить менш 

ніж два мільйонних від їхньої маси. Для порівняння, найвологіші метеорити – група так 

званих вуглецевих хондритів – містять до 20% води за масою, або в 100 тис. разів більше, 

ніж перевірені зразки ахондритів. 

Це означає, що нагрівання і плавлення планетезималей призводить до майже повної 

втрати води, незалежно від того, в якій частині Сонячної системи вони виникли та яку 

частку води мали на початку. Вчені виявили, що, всупереч поширеній думці, не всі зовнішні 

об’єкти Сонячної системи багаті на воду, і це привело їх до висновку, що вода, ймовірно,  

потрапила на Землю з хондритами. 

 

 

 

 

 

 

https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-zagadkoviy-meteorit-mozhe-rozpovisti-chi-bulo-kolis-na-marsi-zhittya/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-astronomi-viyavili-dvi-ekzoplaneti-yaki-mozhut-skladatisya-perevazhno-z-vodi/
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                            Звідки з’явилася вода на Землі? 
 

                                     Вчені знайшли гігантський океан в надрах Землі. 

                       
                                              Ядро Землі / фото: pixabay.com 

      Звідки з’явилася вода на Землі? Якщо думаєте, що з космосу, то помиляєтеся. Вчені 

провели експеримент і довели, що початок океанам дав підземний резервуар з Н2О. 

      Виявляється, що вода була в Землі. Один гігантський резервуар прорвався на поверхню 

і від цього утворилися океани. Вперше до такого висновку вчені прийшли ще у 2014 році. 

Тоді вони вивчали швидкість хвиль на різних глибинах і зрозуміли, що під землею є не 

тільки підземні течії. На великій глибині розташовується величезний резервуар з водою. 

Саме він і є прабатьком всіх сучасних океанів і тих, що були в минулому. 

      Група американських дослідників використала 2000 сейсмометрів для дослідження 

глибин Землі. Вони вивчили понад п’ятсот землетрусів, аналізували їх, щоб зрозуміти, які 

хвилі виходять від твердих порід, а які ні. 

      Після дослідження вони дійшли висновку, що на глибині приблизно 700 км у так званій 

“перехідній зоні” є рингвудит. Як відомо, ця гірська порода утворюється тільки під сильним 

тиском. За весь час, що вчені досліджують надра Землі, вдалося знайти тільки один 

крихітний алмаз цього рингвудита. Також його раніше знаходили в метеоритах. 

      Особливість породи в тому, що вона складається з води, яка є в молекулярній структурі 

мінералів. Рингвудит, немов губка вбирає в себе Н2О і може містити до 1,5% рідини. Вчені 

кажуть, що навіть якщо води в породі всього 1%, то це мінімум в три рази більше, ніж всі 

океани разом узяті сьогодні. Це дослідження доводить, що Н2О на нашій планеті з’явилося 

з надр Землі, а не з космосу, як раніше припускали вчені. 

 

               Про зміни в Тихому океані за часів останнього    

                                    льодовикового періоду 
     Міжнародна команда вчених, включаючи співробітників Каліфорнійського університету 

в Ірвіні, з’ясувала, що вода в Тихому океані за часів останнього льодовикового періоду 

перекинулася, привівши до зміни розташування шарів. Таким чином, зрушення посилили 

поглинання вуглекислого газу у глибоких водах, що призвело до зниження кількості 

парникових газів в атмосфері Землі тієї доби. Результати роботи опубліковані у журналі. 

    У процесі дослідження автори проаналізували тисячі зразків викопних відкладень з 

усього світу на наявність слідів вуглецю-14 (радіовуглець).  
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     Вік деяких проб налічував 25 тисяч років. Частинки з карбонату кальцію були 

перетворені на графіт – чисту форму вуглецю. Потім отриманий матеріал завантажили у 

мас-спектрометр, щоб отримати більш точні дані. 

     Група дійшла висновку, що зміна циркуляції води у Тихому океані стала значним 

чинником зниження викидів парникових газів під час останнього льодовикового періоду.       

     Відкриття може допомогти океанографам та іншим фахівцям вивчити роль океану у 

механізмах потепління та похолодання клімату сьогодні та в майбутньому. 

     Радіовуглець був обраний як ключовий параметр невипадково – він є важливим 

індикатором взаємодії океану та атмосфери. Відомо, що вуглець-14 утворюється в 

атмосфері, коли нейтрони космічних променів зв’язуються з азотом і трансформуються в 

двоокис вуглецю після хімічних реакцій з киснем. Після цього він потрапляє в океан так 

само, як звичайний CO2. 

 

                               Про угоду щодо захисту океанів 

 
 

             
 

    Країни-члени Організації Об'єднаних Націй погодили текст Глобальної угоди щодо 

океанів – першого міжнародного договору з захисту морського біорізноманіття Світового 

океану. Воно має створити необхідну юридичну базу для створення морських заповідників 

в нейтральних океанських водах, повідомили в Greenpeace. 

    Зараз, за даними ООН, під захистом є лише 10% Світового океану. Більшу його частину 

займають нейтральні води, які не належать якійсь державі. 

    Сьогодні там фактично можливий безконтрольний видобуток ресурсів, оскільки немає 

єдиної правової основи та міжнародного органу, які б це регулювали. Щоб не допустити 

надмірної експлуатації нейтральних вод та виснаження океану, потрібна глобальна 

домовленість. 

     Угода щодо океанів передбачає, що до 2030 року 30% морів будуть зараховані до 

охоронних територій, мета яких – зберегти та відновити морську природу. 

     "Це історичний день для охорони природи та знак того, що у розділеному світі захист 

природи та людей може перемогти геополітику", – заявила Лора Меллер, океанологиня і 

радниця з питань політики в Greenpeace Nordic. 

https://twitter.com/intent/tweet?url=https://news.liga.net/ua/world/news/v-oon-soglasovali-istoricheskoe-soglashenie-po-zaschite-okeanov-peregovory-shli-pochti-20-let&text=%D0%92%20%D0%9E%D0%9E%D0%9D%20%D0%BF%D0%BE%D0%B3%D0%BE%D0%B4%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D1%96%D1%81%D1%82%D0%BE%D1%80%D0%B8%D1%87%D0%BD%D1%83%20%D1%83%D0%B3%D0%BE%D0%B4%D1%83%20%D1%89%D0%BE%D0%B4%D0%BE%20%D0%B7%D0%B0%D1%85%D0%B8%D1%81%D1%82%D1%83%20%D0%BE%D0%BA%D0%B5%D0%B0%D0%BD%D1%96%D0%B2:%20%D0%BF%D0%B5%D1%80%D0%B5%D0%B3%D0%BE%D0%B2%D0%BE%D1%80%D0%B8%20%D1%82%D1%80%D0%B8%D0%B2%D0%B0%D0%BB%D0%B8%20%D0%BC%D0%B0%D0%B9%D0%B6%D0%B5%2020%20%D1%80%D0%BE%D0%BA%D1%96%D0%B2
https://twitter.com/intent/tweet?url=https://news.liga.net/ua/world/news/v-oon-soglasovali-istoricheskoe-soglashenie-po-zaschite-okeanov-peregovory-shli-pochti-20-let&text=%D0%92%20%D0%9E%D0%9E%D0%9D%20%D0%BF%D0%BE%D0%B3%D0%BE%D0%B4%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D1%96%D1%81%D1%82%D0%BE%D1%80%D0%B8%D1%87%D0%BD%D1%83%20%D1%83%D0%B3%D0%BE%D0%B4%D1%83%20%D1%89%D0%BE%D0%B4%D0%BE%20%D0%B7%D0%B0%D1%85%D0%B8%D1%81%D1%82%D1%83%20%D0%BE%D0%BA%D0%B5%D0%B0%D0%BD%D1%96%D0%B2:%20%D0%BF%D0%B5%D1%80%D0%B5%D0%B3%D0%BE%D0%B2%D0%BE%D1%80%D0%B8%20%D1%82%D1%80%D0%B8%D0%B2%D0%B0%D0%BB%D0%B8%20%D0%BC%D0%B0%D0%B9%D0%B6%D0%B5%2020%20%D1%80%D0%BE%D0%BA%D1%96%D0%B2
https://www.greenpeace.org/international/press-release/58486/historic-un-ocean-treaty-agreed-greenpeace-statement/
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     В Greenpeace розраховують, що країни світу терміново ратифікують цей договір і 

перейдуть до безпосереднього створення океанських заповідників. 

Перемовини щодо договору тривали майже 20 років. 

• Взяти під захист 30% Світового океану ще у 2016 році запропонував Всесвітній 

конгрес з охорони природи. 

• У грудні 2022 року ця мета була офіційно закріплена в угодах за підсумками 

конференції сторін Конвенції ООН про біорізноманіття. 

• З 1970 року у світі на 60% скоротилася чисельність тварин – ссавців, птахів, 

рептилій та риб. 

                
     Понад 100 країн-членів Організації об'єднаних націй (ООН) вперше схвалили угоду про 

захист Світового океану, - та згоди щодо захисту морського життя у морі. Вона передбачає, 

що до 2030 року близько 30 відсотків океанських вод перебуватимуть під охороною. 

Відповідну угоду про захист Світового океану було схвалено у штаб-квартирі ООН в Нью-

Йорку, повідомляється у неділю, 5 березня 2023 року.  

    Предметом угоди є океани та води відкритого моря, тобто міжнародні океанські води 

поза державними кордонами. Документ передбачає створення морських зон, що 

охороняються. До 2030 року під охорону підпаде третина всіх міжнародних вод, тоді як 

нині – лише 1,2 відсотка океану. В зонах, що охороняються, діятимуть обмеження на 

рибальський промисел, маршрути судноплавства і видобуток корисних копалин. Також 

будуть встановлені основні правила проведення оцінки впливу на навколишнє середовище 

комерційної діяльності в океанах. 

Учасники угоди сподіваються, що вона дозволить захистити та відновити морську флору та 

фауну. Документ готували майже два десятиліття. Країни довго не могли дійти спільної 

думки, головним чином через розбіжності навколо квот на рибальство. Текст угоди більше 

не переглядатиметься, країнам-учасницям залишилося лише ратифікувати її. Це буде 

зроблено пізніше, коли текст угоди перевірять юристи та перекладуть на шість офіційних 

мов ООН. 

 

 

https://news.liga.net/ua/society/news/oon-zayavila-o-prinyatii-istoricheskogo-soglasheniya-o-zaschite-bioraznoobraziya
https://news.liga.net/world/news/jivotnye-ischezayut-s-1970-populyatsii-sokratilis-na-60---wwf
https://www.dw.com/uk/%D1%80%D1%96%D0%B2%D0%B5%D0%BD%D1%8C-%D1%81%D0%B2%D1%96%D1%82%D0%BE%D0%B2%D0%BE%D0%B3%D0%BE-%D0%BE%D0%BA%D0%B5%D0%B0%D0%BD%D1%83-%D0%B7%D1%80%D0%BE%D1%81%D1%82%D0%B0%D1%94-%D1%88%D0%B2%D0%B8%D0%B4%D1%88%D0%B5-%D0%BD%D1%96%D0%B6-%D0%BE%D1%87%D1%96%D0%BA%D1%83%D0%B2%D0%B0%D0%BB%D0%BE%D1%81%D1%8F-%D0%B4%D0%BE%D0%BF%D0%BE%D0%B2%D1%96%D0%B4%D1%8C-%D0%BE%D0%BE%D0%BD/a-50579660
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ЄС вітає першу угоду про захист Світового океану 

  Європейська комісія привітала першу глобальну угоду про захист Світового океану, 

назвавши її укладання історичним. "Історичний момент для нашого океану. Ми робимо 

вирішальний крок уперед для захисту морської фауни та біорізноманіття, які є важливими 

для нас і майбутніх поколінь", - заявив у  5 березня комісар ЄС з охорони навколишнього 

середовища Віргініюс Сінкевичус. Він назвав цей договір "кульмінацією більш ніж 

десятиліття підготовчої роботи та міжнародних переговорів, у яких Євросоюз відігравав 

ключову роль". 

  Світовий океан - унікальна екосистема, джерело харчування для мільярдів людей. Він 

відіграє ключову роль у регулюванні клімату, поглинаючи понад 90 відсотків 

надлишкового тепла на планеті, а також створює половину кисню, яким дихають люди. За 

даними Міжнародної спілки охорони природи, майже 10 відсотків біологічних морських 

видів перебувають під загрозою зникнення. Відкрите море протягом тривалого часу 

зазнавало експлуатації через комерційне рибальство та видобуток корисних копалин, а 

також через забруднення хімікатами та пластиком. 

                
 

 "Генеральне прибирання": як океан рятуватимуть від пластику 

      Сміття в океані "виловлюватиме" плавучий колектор, створений компанією Ocean 

Cleanup. Пластик вивозитимуть суднами до Європи, де його перероблятимуть.  

     Загалом компанія планує запустити 60 таких систем у Тихому океані у найближчі кілька 

років. Науковці розраховують, що за 20 років їм вдасться прибрати 90 відсотків сміття у так 

званій Великій тихоокеанській сміттєвій плямі.  

     Будемо сподіватися на виконання цього важливого проекту. 

 

                          Стеження за мікро-пластиком в океані 

 
     Супутникова система, розроблена для відстеження ураганів, може виявити, де в океані 

накопичується шкідливий мікро-пластик. Нове дослідження тепер показує, чому. У 2021 

році дослідники з Університету Мічигану та Південно-Західного науково-дослідного 

інституту виявили, що космічні кораблі глобальної навігаційної супутникової системи 

Cyclone можуть розрізняти ділянки в океані з більшою концентрацією мікро-пластику.  

https://www.dw.com/uk/%D0%BD%D0%B0%D1%83%D0%BA%D0%BE%D0%B2%D1%86%D1%96-%D1%81%D0%B2%D1%96%D1%82%D0%BE%D0%B2%D0%B8%D0%B9-%D0%BE%D0%BA%D0%B5%D0%B0%D0%BD-%D0%B2%D1%82%D1%80%D0%B0%D1%82%D0%B8%D0%B2-%D0%B4%D0%B2%D0%B0-%D0%B2%D1%96%D0%B4%D1%81%D0%BE%D1%82%D0%BA%D0%B8-%D0%BA%D0%B8%D1%81%D0%BD%D1%8E/a-37573348
https://www.dw.com/uk/%D0%B3%D0%B5%D0%BD%D0%B5%D1%80%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B5-%D0%BF%D1%80%D0%B8%D0%B1%D0%B8%D1%80%D0%B0%D0%BD%D0%BD%D1%8F-%D1%8F%D0%BA-%D0%BE%D0%BA%D0%B5%D0%B0%D0%BD-%D1%80%D1%8F%D1%82%D1%83%D0%B2%D0%B0%D1%82%D0%B8%D0%BC%D1%83%D1%82%D1%8C-%D0%B2%D1%96%D0%B4-%D0%BF%D0%BB%D0%B0%D1%81%D1%82%D0%B8%D0%BA%D1%83-%D0%B2%D1%96%D0%B4%D0%B5%D0%BE/a-45472569
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     Зі своєї орбіти приблизно в 333 милі (536 кілометрів) над Землею ці супутники можуть 

бачити дивні плями в океані з дедалі меншою кількістю хвиль, які, як виявилося, є 

областями з високою концентрацією мікро-пластику на поверхні. У новому дослідженні 

дослідники виявили, що саме відбувається у воді, насиченій мікро-пластиком, і вони 

сподіваються, що результати зроблять новий метод супутникового моніторингу більш 

надійним.  

Мікро-пластик є величезною екологічною проблемою. Ці крихітні фрагменти пластикового 

сміття розміром менше ніж 5 міліметрів забруднюють всю планету, включаючи тіла людей 

і тварин на всіх континентах і в океанах. Мікро-пластик виявлено в питній воді, а також у 

їжі, яку ми їмо. У світовому океані мікро-пластик особливо шкідливий. За даними 

Плімутського університету у Великій Британії є трильйони мікрочастинок пластику, які 

забруднюють морське середовище, і їх поглинають усілякі морські істоти, від 

найдрібнішого планктону до гігантських китів. Ці крихітні шматочки сміття особливо 

важко прибрати через їхній малий розмір, і донедавна їх також було важко відстежити, 

оскільки вченим доводилося покладатися на розрізнені свідчення очевидців. 

Новий метод супутникового відстеження може покращити моніторинг мікро-пластику, що, 

у свою чергу, може спростити зусилля з очищення. 

У новому дослідженні дослідники з Мічиганського університету хотіли перевірити, чому 

вода, сильно забруднена мікро-пластиком, утворює менші хвилі. Вони експериментували в 

лабораторії, створюючи штучні хвилі в невеликому басейні. Вони виявили, що причиною 

цього зменшеного розміру хвилі в забрудненій воді є не лише мікро-пластик, а також 

наявність поверхнево-активних речовин, маслянистих хімікатів, які часто додають у цей 

пластик, щоб змінити його властивості.  

«Ми бачимо взаємозв’язок між шорсткістю поверхні та наявністю мікро-пластику та 

поверхнево-активних речовин», — сказав у заяві Юлінь Пан, доцент кафедри морської 

архітектури та морської інженерії Мічиганського університету та автор статті «Зараз мета 

— зрозуміти точний зв’язок між трьома змінними». 

    Дослідники хочуть розробити модель, яка дозволить їм не тільки контролювати мікро-

пластик з космосу, але й прогнозувати рух забрудненої пластиком води в океані. 
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      В океані знаходиться 171 трильйон фрагментів пластику –                  

                                              дослідження 
 

 

                                  
 

За оцінками вчених, у світовому океані зараз плаває понад 171 трильйон фрагментів 

пластику. Про це йдеться у дослідженні, опублікованому на PLOS ONE. 

Пластик вбиває рибу та морських тварин, і йому потрібні сотні років, щоб розкластися на 

менш шкідливі матеріали. Як повідомляє видання, концентрація пластику в океанах зросла 

з 16 трильйонів штук у 2005 році. Якщо не вжити заходів, цифра може майже потроїтися до 

2040 року, попереджають вчені.  

 
Щоб отримати ці дані, група вчених проаналізувала записи, починаючи з 1979 року, і додала 

нещодавні дані, зібрані під час експедицій, які тралять моря сітками для збору пластику. 

Одноразові пластмаси, такі як пляшки, упаковки, рибальське спорядження та інші 

предмети, з часом розпадаються на менші шматочки під впливом сонячного світла або 

механічної деградації. 

Дикі тварини, такі як кити, морські птахи, черепахи та риби, приймають пластик за здобич 

і можуть померти від голоду, коли пластик заповнює їхні шлунки. 

Вони також потрапляють у нашу питну воду, а мікропластик був знайдений у людських 

легенях, венах і плаценті. Є ймовірність, що це може мати велийкий ризик для здоров'я 

людей. 

Найвища концентрація пластику в океані наразі спостерігається в Північній Атлантиці, 

деякі великі плавучі маси виявлені і в інших місцях, зокрема у Великій тихоокеанській 

сміттєвій плямі. 

https://journals.plos.org/plosone/article?id=10.1371/journal.pone.0281596
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Проаналізувавши ситуацію, дослідники припустили, що зростання рівня забруднення може 

бути пов'язане із неефективними міжнародними угодами по захисту океану. Тому на 

початку березня країни підписали історичний договір ООН про відкрите море, спрямований 

на захист 30% Світового океану. 

Автори дослідження стверджують, що рішення повинні бути зосереджені на зменшенні 

кількості виробленого та використаного пластику, а не на очищенні океанів та переробці 

пластику, оскільки це з меншою ймовірністю зупинить потік забруднення. 

 

   Вчені показали, як змінилися Земля за 100 млн років: це                     

                        допоможе спрогнозувати майбутнє 

 

                                                      
                           Кадр — мільйон років: модель від університету Сіднея 

 

• Рух тектонічних плит є головним чинником утворення гір та вулканів. Зміни клімату 

великою мірою впливають на процес формування  річок та водні течії. 

• За допомогою геологічних записів та окремої комп’ютерної моделі можна створити 

спеціальний алгоритм. 

• Науковцям вдалося точно прорахувати зміни на поверхні Землі, що вже сталися у 

минулому. 

    Вчені створили першу у світі модель, яка максимально детально демонструє, як 

змінювався ландшафт нашої планети впродовж 100 мільйонів років. Враховували два 

чинники: рух тектонічних плит та кліматичні зміни. Проєкт має не тільки допомогти 

дослідити події минулого, а й спрогнозувати майбутнє Землі з урахуванням глобального 

потепління. 

    Про новаційну модель, створену австралійськими науковцями. 

Ландшафт сучасної планети є результатом змін клімату та руху тектонічних плит впродовж 

мільйонів років.  

    Плити фактично плавають по розжареній магмі — верхній частині мантії Землі, або 

астеносфері. Періодично вони стикаються одна з одною, утворюючи гори, вулкани, зміни 

розмірів океанів та спричиняючи землетруси. 

    Кліматичні зміни спричиняють вивітрювання ґрунтів, що спричиняє утворення або 

навпаки руйнування річок; призводять до зміни напрямку та швидкості течій. 

https://zaborona.com/zminy-klimatu-mozhut-buty-prychynoyu-spalahiv-patogennyh-hvorob-prygolomshlyve-vidkryttya/
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    Ці процеси закономірні, тож команда науковців із Сіднейського університету в Австралії 

спробувала створити модель цих ландшафтних змін. Дослідники використали геологічні 

записи, щоб змоделювати, як змінюється висота над рівнем моря з часом, а потім врахували 

кліматичні дані з окремої комп’ютерної моделі. Всі показники відкалібрували та 

перевірили: взяли певний відрізок часу і спрогнозували зміни для періоду з минулого: 

утворення опадів, зміна течій тощо.  

    Експеримент був успішним, тож вчені використали алгоритми, аби спроєктувати зміни 

на 100 мільйонів років назад. 

    У моделі кожен кадр відображає зміни, що сталося орієнтовно впродовж одного мільйону 

років. Враховуються як кліматичні зміни, так і рух тектонічних плит. 

    Дослідники сподіваються, що їхня модель дозволить перевірити теорії про вплив зміни 

клімату на поверхню Землі та спрогнозувати зміни ландшафту у майбутньому. 

    «Щоб передбачити майбутнє, ми повинні розуміти минуле. Але наші геологічні моделі 

дали лише фрагментарне розуміння того, як сформувалися останні фізичні особливості 

планети. Якщо ви шукаєте безперервну модель взаємодії між річковими басейнами, 

глобальною ерозією та відкладенням осаду з високою роздільною здатністю за останні 100 

мільйонів років, її просто не існує. Наш проєкт — великий аванс, адже він забезпечить 

основу для вчених з інших галузей для підготовки та перевірки гіпотез, таких як біохімічні 

цикли або біологічна еволюція», — каже провідний автор дослідження Трістан Саллес. 

 

Це місце іноді називають водостічною трубою Тихого океану 

 

Червоточина Тихого океану. Як і чому біля узбережжя Орегону з'явилася пекельна бездонна 

вирва (відео) 

                            
                       Колодязь Тора затишно розташувався біля узбережжя Орегону. 

    Колодязь Тора в мальовничому районі мису Перпетуа має вигляд воріт до пекла й таїть у 

собі потенційну небезпеку. 

    Наша планета сповнена таємничих місць, від яких важко відвести погляд. Одним з таких 

чудес природи є Колодязь Тора, який затишно розташувався в мальовничому районі мису 

Перпетуа вздовж узбережжя Орегону. 

    Це місце, мабуть, можна назвати одним із найзаплутаніших чудес океанів — візуально 

Колодязь Тора нагадує пекельну лійку або браму пекла, які постійно всмоктують воду з 

моря. Однак насправді це чудове місце є залишками морської печери, яка була видовбана 

водою, — пізніше стеля обрушилася, і тепер вона є гігантською криницею. 

     Зазначимо, що це місце має різний вигляд залежно від часу, а точніше від припливу. Під 

час припливу вода додається та ненадовго приховує Колодязь Тора, а потім поступово 
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просочується крізь нього, саме тому це місце також іноді називають водостічною трубою 

Тихого океану. 

     Під час штормів, коли море стає неспокійним, вміст Колодязя Тора спінюється та 

виривається з глибин потужним фонтаном. Мабуть, це найкращий час, щоб зробити 

дивовижні фото Колодязя Тора, проте цей момент також є й одним із найнебезпечніших — 

річ у тому, що якщо підійти надто близько, ви ризикуєте бути затягнутими в цю пекельну 

вирву Тихого океану. 

    За офіційними даними, Колодязь Тора ще не забрав життя жодної людини, проте кілька 

людей усе ж отримали поранення, коли надумали підійти надто близько до цих "воріт у 

підземний світ" — відомо, що кілька туристів стали жертвами сильної течії та потужних 

хвиль, які оточують дірку, — їх ударило об скелі. Дослідники зазначають, що часом викиди 

з криниці води досягають висоти 6 метрів. 

     Під час відливу Колодязь Тора перестає бути схожим на ворота в Пекло та стає менш 

страшним, якщо зазирнути в нього, можна навіть розглянути мешканців воронки: мідій, 

черепашок і морських зірок, які мирно плавають у колодязі діаметром близько 3 метрів. 

    За словами дослідників, воронку назвали на честь одного з головних богів у 

скандинавській міфології — Тора. За легендою саме Тор своїм великим і старим молотом 

пробив дірку в береговій лінії Орегона — безсумнівно, це цікавіша версія утворення 

Колодязя Тора, ніж морська печера, що руйнується. 

    Дослідники відзначають, що Колодязь Тора складається з того ж базальту, що й берегова 

лінія Орегону. Його глибина оцінюється вченими приблизно в 6 метрів і досягає свого піку 

приблизно за годину до припливу, саме в цей момент вирва заповнюється шиплячою водою. 

 

                                       Безмежний запас прісної води 
 

                             
На планеті Земля не вистачає прісної води, і очікується, що найближчими роками ця 

проблема лише посилюватиметься. Щоб задовольнити зростаючий попит, перероблення та 

обмеження використання води поки що не допоможуть. Вченим потрібно буде знайти нові 

джерела цієї рідини, що підтримує життя, щоб задовольнити наші потреби. Одним із 

невикористаних у цей час джерел є водяна пара над океанами, запаси якої практично 

безмежні. 

У новому дослідженні показано, як можна використовувати структури збору для 

перетворення цієї пари на питну воду. 

«Зрештою, нам потрібно буде знайти спосіб збільшити постачання прісної води, оскільки 

запасів та повторного використання води з що існує джерел, хоч і необхідної, буде 

недостатньо для задоволення потреб людини», — каже інженер-будівельник та еколог 

Правін Кумар з Університету. Іллінойс Урбана-Шампейн. 
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“Ми думаємо, що наш нещодавно запропонований метод може зробити це у великих 

масштабах”. Маючи близько 210 метрів (689 футів) завширшки й 100 метрів (328 футів) 

заввишки – приблизно як висота великого круїзного лайнера – пропонована конструкція 

імітує природний колообіг води в тому, як вона транспортує, конденсує та збирає воду. 

Вологе повітря транспортуватиметься над поверхнею океану до найближчого берега, де 

системи охолодження зможуть конденсувати водяну пару в рідину. За словами команди, 

все це працюватиме на відновлюваній енергії вітру чи сонця. Хоча дослідники не надали 

подробиць своєї конструкції, вони підрахували кількість вологи, що видобувається на 14 

дослідницьких ділянках по всьому світу. Усього одна з цих установок потенційно могла б 

задовольнити середньодобові потреби у питній воді близько 500 000 осіб. 

Це може стати величезним доповненням до опріснювальних установок, які вже працюють 

у багатьох місцях по всьому світу для видалення розчинених солей з морської води. «Цього 

раніше не робили, і я думаю, це тому, що дослідники так зосереджені на наземних рішеннях, 

але наше дослідження показує, що насправді існують інші варіанти», — каже фахівець з 

атмосферних явищ Франсіна Домінгес з Університету Іллінойсу. Урбана-Шампейн. Прісна 

вода, необхідна для пиття, купання та зрошення, становить лише 3 відсотки світових запасів 

води, більша частина якої надто забруднена або недоступна для зручного використання. 

Хоча ми бачили кілька перспективних проєктів, які можуть розширити наш доступ до 

джерел прісної води, ми все ще чекаємо технології, яка дійсно може змінити ситуацію в 

масштабі. Нестача безпечної питної води часто найсильніше б’є по найбідніших людей у 

світі, надаючи непрямий вплив на здоров’я, безпеку та дохід. 

Щось подібне до запропонованої тут системи може мати величезне значення, не завдаючи 

шкоди екосистемам або навколишньому середовищу. В рамках свого дослідження 

дослідники також розглянули потенційні наслідки зміни клімату та посушливі райони, але 

дійшли висновку, що їхня система як і раніше буде стійкою, навіть коли світ потеплішає. 

“Кліматичні прогнози показують, що потік пари в океані з часом тільки збільшуватиметься, 

забезпечуючи ще більше запасів прісної води”, – говорить Рахман. «Отже, ідея, яку ми 

пропонуємо, буде здійснена за умов зміни клімату». «Це забезпечує такий необхідний та 

ефективний підхід до адаптації до зміни клімату, особливо для вразливих верств населення, 

що проживають у посушливих та напівзасушливих регіонах світу». 

 

                  Як океан накопичує тепло та вуглець? 
 

     Гігантські підводні хвилі можуть вплинути на здатність океану зберігати тепло та 

вуглець. 
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     Згідно з новими дослідженнями, підводні хвилі глибоко під поверхнею океану (деякі 

висотою досягають 500 метрів) відіграють важливу роль у тому, як океан накопичує тепло 

та вуглець. 

       Міжнародна група дослідників під керівництвом Кембридзького університету, 

Оксфордського університету та Каліфорнійського університету в Сан-Дієго кількісно 

оцінила вплив цих хвиль та інших форм підводної турбулентності в Атлантичному океані 

та виявила, що їхнє значення невелике. точно відображено в кліматичних моделях, які 

формують урядову політику. 

       Більшість тепла та вуглецю, що виділяються людською діяльністю, поглинається 

океаном, але те, скільки він може поглинути, залежить від турбулентності в надрах океану, 

оскільки тепло та вуглець або виштовхуються глибоко в океан, або тягнеться до поверхні. 

Хоча ці підводні хвилі вже добре відомі, їхня важливість у перенесенні тепла та вуглецю до 

кінця не зрозуміла. Результати, опубліковані в журналі AGU Advances, показують, що 

турбулентність у внутрішніх водах океанів є більш важливою для транспортування вуглецю 

та тепла в глобальному масштабі, ніж передбачалося раніше. 

       Океанська циркуляція переносить теплі води з тропіків до Північної Атлантики, де вони 

охолоджуються, опускаються та повертаються на південь у глибини океану, як гігантський 

конвеєр. Атлантична гілка цієї моделі циркуляції, яка називається атлантичною 

меридіальною обертальною циркуляцією (AMOC), відіграє ключову роль у регулюванні 

глобального тепла та вуглецю. Океанська циркуляція перерозподіляє тепло до полярних 

регіонів, де воно плавить лід, а вуглець – до глибин океану, де він може зберігатися тисячі 

років. 

      «Якби ви зробили знімок надр океану, ви побачили б багато складних динаміків», — 

сказала перший автор, доктор Лаура Кімолі з кафедри прикладної математики та 

теоретичної фізики Кембриджа. 

      «Під поверхнею води є струмені, течії та хвилі — у глибокому океані ці хвилі можуть 

досягати 500 метрів у висоту, але вони розбиваються, так само як хвилі на пляжі». 

       «Атлантичний океан особливий у тому, як він впливає на глобальний клімат», — сказав 

співавтор д-р Алі Машайек з Департаменту наук про Землю Кембриджа. «Він має сильну 

циркуляцію між полюсами від верхів’їв до глибин океану. Вода також рухається швидше 

на поверхні, ніж у глибинах океану». 

        Протягом останніх кількох десятиліть дослідники досліджували, чи може AMOC бути 

фактором того, чому Арктика втратила стільки льодового покриву, тоді як деякі 

антарктичні крижані покриви ростуть. Одне з можливих пояснень цього явища полягає в 

тому, що теплу, поглиненому океаном у Північній Атлантиці, потрібно кілька сотень років, 

щоб досягти Антарктики. 

        Тепер, використовуючи комбінацію дистанційного зондування, вимірювань на 

кораблях і даних автономних плавучих апаратів, дослідники під керівництвом Кембриджа 

виявили, що тепло з Північної Атлантики може досягати Антарктики набагато швидше, ніж 

вважалося раніше. Крім того, турбулентність в океані, зокрема великі підводні хвилі, 

відіграє важливу роль у кліматі. 

       Подібно до гігантського коржа, океан складається з різних шарів, з холоднішою та 

щільнішою водою на дні та теплішою та легшою водою вгорі. Більшість перенесення тепла 

та вуглецю в океані відбувається в межах певного шару, але тепло та вуглець також можуть 

переміщатися між шарами щільності, повертаючи глибокі води на поверхню. Дослідники 
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виявили, що переміщенню тепла та вуглецю між шарами сприяє невелика турбулентність, 

явище, яке не повністю представлено в кліматичних моделях. 

        Оцінки змішування з різних спостережних платформ показали ознаки 

дрібномасштабної турбулентності у верхній гілці циркуляції, що узгоджується з 

теоретичними прогнозами океанічних внутрішніх хвиль. Різні оцінки показали, що 

турбулентність здебільшого впливає на клас шарів щільності, пов’язаних із ядром глибоких 

вод, що рухаються на південь від Північної Атлантики до Південного океану. Це означає, 

що тепло та вуглець, які переносяться цими водними масами, мають високий шанс 

переміщуватися через різні рівні щільності. 

       «Кліматичні моделі дійсно враховують турбулентність, але здебільшого в тому, як вона 

впливає на циркуляцію океану», — сказав Кімолі. «Але ми виявили, що турбулентність 

сама по собі життєво важлива і відіграє ключову роль у тому, скільки вуглецю та тепла 

поглинається океаном і де вони зберігаються». 

        «Багато кліматичних моделей мають надто спрощене уявлення про роль 

мікромасштабної турбулентності, але ми показали, що вона важлива і до неї слід ставитися 

з більшою увагою», — сказав Машаєк. «Наприклад, турбулентність і її роль 

у циркуляції океану контролює, скільки антропогенного тепла досягає Антарктичного 

крижаного щита, а також часовий масштаб, у якому це відбувається». 

         Дослідження свідчить про нагальну потребу в установці датчиків турбулентності на 

глобальних спостережних масивах і більш точному представленні 

дрібномасштабної турбулентності в кліматичних моделях, щоб дати вченим можливість 

робити точніші прогнози майбутніх наслідків зміни клімату. 

 

      Кількість ртуті потрапляє в атмосферу зі Світового океану 

 
     Виявилося, що ртуті в атмосфері на 40% більше, ніж показували попередні оцінки. Це 

взагалі-то зовсім не здорово. Ртуть - досить сильна отрута. 

     Група вчених-екологів, що працюють в декількох інститутах Китаю і США, виявила, що 

надмірна кількість ртуті потрапляє в атмосферу зі Світового океану. Оцінка кількості ртуті 

в атмосфері була підвищена на 40%. Практично вся ртуть в природі зустрічається у 

зв’язаному вигляді — в кіноварі (Кінова́р або цино́бра — важливий низькотемпературний 

гідротермальний мінерал класу простих сульфідів.).  

 

    
   І за розсіювання цієї отруйної речовини несе відповідальність в основному діяльність 

людини. 

   Група вчених-екологів, що працюють в декількох інститутах Китаю і США, а також в 

одному з інститутів Бельгії, виявила, що надмірна кількість ртуті, яка потрапляє в 

атмосферу в рамках глобального кругообігу, надходить зі Світового океану. 

Ртуть – це важкий сріблясто-білий метал, який існує в рідкому стані при кімнатній 

температурі. Відомо, що вона присутня в навколишньому середовищі і в більшості рослин 

https://clck.mgid.com/ghits/15611071/i/57678348/0/pp/1/1?h=fvCMZjOEmSkQuDDuYroHgQJKEQoV8E7PrWOADJLiMKlauHufIknlQeJ-jlP_WSrIWifgLUlEw1z2AaOgKM916g**&rid=399d5a80-c4a4-11ed-89a8-e43d1a2a96ea&ts=ukr.net&tt=Referral&att=4&cpm=1&gbpp=1&abd=1&iv=11&prid=1&ct=1&gdprApplies=0&st=120&mp4=1&h2=EgjXU62q3Q51ykPPk9or1DnXkOtc77FFs5oZZFImWP0*&muid=m7igx0_4lKf6
https://clck.mgid.com/ghits/15611071/i/57678348/0/pp/1/1?h=fvCMZjOEmSkQuDDuYroHgQJKEQoV8E7PrWOADJLiMKlauHufIknlQeJ-jlP_WSrIWifgLUlEw1z2AaOgKM916g**&rid=399d5a80-c4a4-11ed-89a8-e43d1a2a96ea&ts=ukr.net&tt=Referral&att=4&cpm=1&gbpp=1&abd=1&iv=11&prid=1&ct=1&gdprApplies=0&st=120&mp4=1&h2=EgjXU62q3Q51ykPPk9or1DnXkOtc77FFs5oZZFImWP0*&muid=m7igx0_4lKf6
https://www.cell.com/one-earth/fulltext/S2590-3322(23)00084-2
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і тварин. У природі ртуть зазвичай зустрічається в родовищах кіноварі. Таким чином, 

більша частина ртуті, виявлена в навколишньому середовищі, є результатом діяльності 

людини. 

Підвищений в порівнянні з нормою 

рівень ртуті в організмі може привести 

до цілого ряду захворювань, 

включаючи тривожність, дратівливість 

і депресію. Попередні дослідження 

показали, що найпоширеніша форма 

отруєння ртуттю виникає при вживанні 

морепродуктів. 

У новій роботі дослідники розглянули 

глобальний кругообіг ртуті, щоб 

дізнатися, де вона присутня і в яких 

кількостях. 

     
       Кругообіг ртуті One Earth (2023). DOI: 10.1016/j.oneear.2023.02.004 

Нова модель показала розрахункові рівні ртуті по всій земній кулі і в атмосфері. Дослідники 

порівняли свої результати з іншими еталонними моделями і виявили одну істотну різницю.       

       Згідно з їх моделлю, в атмосферу щорічно потрапляє на 40% більше ртуті, ніж 

зазначено в еталонних моделях. Різниця, на їхню думку, полягала в кількості ртуті, що 
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знаходиться в Світовому океані. Нова модель показала більш високий вміст ртуті в океанах, 

ніж вважалося раніше, і більш високі викиди в атмосферу. 

       Команда припускає, що більш високі рівні ртуті в атмосфері майже напевно призводять 

до збільшення кількості ртуті в навколишньому середовищі, що може поставити людей під 

загрозу. 

                                 

  Видобуток рідкісних металів з океану обернеться Судним днем

 
    

           
      Глибоководний гірничодобувний робот Patania II спускається в Тихий океан, щоб 

розпочати спуск на морське дно. 

      Дослідники вважають, що "очищення" морського дна від металів, необхідних галузі 

альтернативної енергетики, призведе до руйнації місцевих екосистем. 

Сектор альтернативної енергетики швидко розширюється, а необхідні їй запаси рідкісних 

металів Землі закінчуються. В результаті гірничодобувні компанії хочуть освоїти 

глибоководні родовища нікелю, марганцю та кобальту, пише The Guardian. 

      Водночас захисники природи та вчені б'ють на сполох — нове розслідування 

міжнародної благодійної організації з охорони дикої природи Fauna & Flora є доказом того, 

що "очищення" дна океану від рідкісних мінералів не принесе користі місцевим 

популяціям, а поставить їх під загрозу зникнення. Дослідники дійшли висновку, що 

розробка глибоководних родовищ нікелю, марганцю і кобальту врешті-решт завдасть 

"широких і непоправних" збитків нашій планеті. 

    За словами морського директора Fauna & Flora Софі Бенбоу, океан відіграє найважливішу 

роль у функціонуванні нашої планети та захисті її крихкої екосистеми, і є важливим не 

тільки для морських жителів, але і для всього життя на Землі. Океанологи, біологи та інші 

дослідники побоюються, що амбітні плани гірничодобувних компаній врешті-решт 

призведуть до Судного дня для океану — світові рибні запаси надзвичайно скоротяться, а 

морські екосистеми будуть втрачені. 

      Організація Fauna & Flora вперше висловила стурбованість з приводу видобутку 

корисних копалин із морського дна ще 2020 року. З того часу вчені з усього світу 

https://focus.ua/uk/technologies/557137-zapasi-zemli-zakinchuyutsya-vcheni-boyatsya-sho-vidobutok-ridkisnih-metaliv-z-okeanu-obernetsya-sudnim-dnem
https://phys.org/news/2023-03-excess-mercury-atmosphere-world-oceans.html
https://www.theguardian.com/environment/2023/mar/26/deep-sea-mining-for-rare-metals-will-destroy-ecosystems-say-scientists
https://focus.ua/uk/technologies/557137-zapasi-zemli-zakinchuyutsya-vcheni-boyatsya-sho-vidobutok-ridkisnih-metaliv-z-okeanu-obernetsya-sudnim-dnem
https://focus.ua/uk/technologies/557137-zapasi-zemli-zakinchuyutsya-vcheni-boyatsya-sho-vidobutok-ridkisnih-metaliv-z-okeanu-obernetsya-sudnim-dnem
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зосередилися на вивченні глибоководних зон, багатих на марганець, нікель і кобальт, які 

так важливі для галузі альтернативної енергетики. За словами директора з глобальної 

політики Fauna & Flora Кетрін Веллер, саме результати цих досліджень стали основою для 

нового звіту організації, який буде представлений сьогодні, 27 березня. 

      Однією з основних проблем є те, що океан містить безліч глибоководних резервуарів 

вуглецю, які можуть бути зруйновані в процесі видобутку корисних копалин. Це своєю 

чергою призведе до посилення глобальної кризи, яку наша планета і так переживає через 

рівень парникових газів, що постійно зростає. 

     Дослідники також підкреслюють, що океан, як і раніше, вкрай мало вивчений — кожна 

експедиція виявляє від 70 до 90% нових видів, які раніше не були описані вченими. І 

йдеться не тільки про нові види, а й цілі родини або сімейства рослин, про які вчені раніше 

нічого не знали. 

     В результаті вчена спільнота наполягає, що видобуток корисних копалин у результаті 

призведе лише до руйнування морських екосистем, а тому дослідники наполягають, що 

світові уряди мають запровадити мораторій на всі плани глибоководного видобутку 

корисних копалин. 

    Морські біологи наголошують, що на межі зникнення опиняться тендітні 

багатощетинкові хробаки, морські огірки, корали та кальмари — і, на жаль, сподіватися на 

швидке відновлення їх популяцій не доводиться. Річ у тім, що в глибоководних регіонах 

запаси їжі та енергії дуже обмежені, а життя протікає надзвичайно повільно. В результаті 

видобутку корисних копалин з морського дна місцевих жителів буквально чекає Судний 

день, а надії на відновлення колишнього життя після завершення робіт, на жаль, немає. 

Зазначимо, що йдеться переважно про видобуток марганцю, нікелю та кобальту, які 

необхідні для створення електромобілів, вітряних турбін та інших пристроїв, необхідних 

для створення технологій, здатних замінити вантажівки, електростанції та заводи, що 

викидають тонни вуглецю. 

      Водночас гірничодобувні компанії апелюють до того, що видобуток корисних копалин 

на суші завдає ще більшої шкоди екосистемам планети — якщо всі роботи з видобутку цих 

матеріалів будуть зосереджені лише на суші, стан довкілля погіршиться ще більше. Саме 

тому компанії вважають, що звернутися по ресурси до океану — здорова ідея. 

Дослідники ж налаштовані дуже скептично. По-перше, початок робіт в океані завдасть 

шкоди місцевому довкіллю, по-друге, початок глибоководного видобутку не означає 

завершення видобутку корисних копалин на суші, а значить збитки, завдані планеті, лише 

збільшаться вдвічі. 

     Океан задихається: до 2040 року у воді виявиться понад 500 трильйонів пластикових 

шматочків.  

                                     Льодовик Судного дня 

 
      Нещодавні дослідження чіткіше виявили дуже реальну смертельну загрозу на 

шельфовому льодовику Туейтс в Антарктиді. 

Туейтс є одним із найбільших шельфових льодовиків у світі, і значна частина його 

підтримується землею, що частково утримує його над водою. Загалом кажучи, нам вигідно, 

щоб лід у світі залишався там, де він є. Тому що танення льоду в океанах може різко змінити 

солоність води, впливаючи на екосистеми по всій планеті. А шматки льоду, що падають із 

https://focus.ua/uk/technologies/554106-okean-zadyhaetsya-k-2040-godu-v-vode-okazhetsya-bolee-500-trillionov-plastikovych-kusochkov
https://focus.ua/uk/technologies/554106-okean-zadyhaetsya-k-2040-godu-v-vode-okazhetsya-bolee-500-trillionov-plastikovych-kusochkov
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суші у воду, сприяють підвищенню рівня моря за рахунок зміщення або танення та 

додавання до суміші ще більшої кількості води. 

     На жаль, Туейтс відмовився слідувати нашим бажанням і швидко тане. Якщо Туейтс 

повністю розтане або відірветься від землі і порине в море, це призведе до підвищення 

глобального рівня моря більш ніж на 0,5 метра, за що він отримав прізвисько Льодовик 

Судного дня. 

     Вчені вже деякий час прагнуть краще заглянути під Туейтс, сподіваючись краще 

зрозуміти, що рухає його занепадом. Нещодавно вони отримали свій шанс завдяки 4-

метровому циліндричному роботі на ім'я Айсфін.  

     Щоб пройти під шельфом, дослідники використовували гарячу воду, щоб зробити вузьку 

дірку на 587 метрів через лід і холодні води внизу. 

      Опинившись у воді, Айсфін зауважив, що нормальне танення на межі льоду та океану 

не є основною причиною деградації льодовика шельфу. 

     Насправді гладкі частини нижньої сторони шельфу, мабуть, плавилися повільніше, ніж 

очікували вчені, що, безумовно, є гарною новиною. Але там, де крига тріснула, справи були 

набагато гірші. Тріщини в льоду стають більшими, які зрештою руйнуються і відриваються 

від решти шельфу, і саме це викликає більшу частину втрат у тих місцях, де вони 

найсильніше видно.  

     Якщо спостереження Айсфіна вказують майбутнє Туейтса, то, можливо, йому судилося 

розсипатися, а чи не зменшуватися і зникати. 

     Повільне танення - це добре, а швидке руйнування - погано, особливо з погляду 

підвищення рівня моря. Тріщини на суші або поруч із нею штовхають більше льоду у воду, 

що призводить до підвищення рівня моря, навіть якщо крига не тане. Якщо ви коли-небудь 

кидали занадто багато кубиків льоду в майже повну склянку, то ви на власні очі бачили, 

який безлад може створити занадто велику кількість льоду у вашій воді. 

     Ще більш тривожним є той факт, що ці спостереження були зроблені у східній частині 

Туейтса, яка все ще є достатньо стабільною, щоб на неї можна було приземлитися. Однак 

основна частина шельфу руйнується ще швидше та надто нестабільна, щоб на неї можна 

було безпечно висадитися.  

     Майже напевно, якби ми змогли забратися під цю частину шельфу, процеси руйнування 

виявилися б куди жахливішими. 

     Якщо траєкторію Туейтса не буде змінено, нам доведеться мати справу з величезним 

розливом на всіх фігуративних стільницях світу, і не буде очевидного способу його 

скасувати.  

     Це означає, що час діяти зараз, а чи не пізніше. Хоча льодовик Судного дня тане швидше, 

ніж нам хотілося б, його повна руйнація не відбудеться протягом століть, та й не має статися 

взагалі. Ситуація у Туейтсі та можливі глобальні наслідки не ідеальні, але ми це вже знали. 

Що змінилося зараз, так це те, що ми маємо найкращі інструменти для розуміння того, що 

викликає розпад, щоб ми могли планувати його уповільнення або зупинку. 

"Проникнути під кригу було важко, але справжня робота залежить від того, що ми зробимо 

з тим, що тепер дізналися", - заявили вчені. 
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       Так вчені збиратимуть інформацію про активність китів 

 
      Національне управління океанічних і атмосферних досліджень США випробувало 

дрони для мічення китів. З відстані майже 500 метрів безпілотних долітав до тварин та 

скидав на них мітки, які кріпилися за допомогою присосок. Таким чином вчені збиратимуть 

інформацію про активність китів, а тварини зможуть уникнути стресових зустрічей із 

людьми.. 

                               
         Скидання мітки на кита. David N. Wiley et al. / Royal Society Open Science, 2023 

Як досліджують китів? 

      Велику кількість інформації про великих морських тварин, як-от горбатих і синіх китів, 

кашалотів та фінвалів, вдалося отримати завдяки біологічним міткам, які дозволяють 

вченим відстежувати поведінку та міграцію тварин, вплив на них людської діяльності тощо. 

Втім, розмістити на тварині пристрій для моніторингу, навіть якщо це невеликий датчик, 

— задача не з простих. Зазвичай дослідники підпливають до тварини на кілька метрів та за 

допомогою довгої жердини розміщують мітки на її тілі. 

     Окрім того, що іноді необхідно долати величезні відстані, аби дістатися тварини, цей 

спосіб може бути стресовим для тварини, а також небезпечним і для самих дослідників. 

Тому дослідники Національного управління океанічних і атмосферних досліджень США 

(NOOA) вирішили випробувати дрон для розміщення моніторингових міток на 

китоподібних у водах поблизу мексиканського узбережжя. 

Як дрон доставив мітки? 

      Аби розміщувати мітки за допомогою дрона, вчені створили систему скидання, завдяки 

якій дрон випускає мітку, а також і додали у конструкцію датчика присоски і тримач. 

Тримач з додатковим вантажем стабілізує мітку у польоті після скидання, а присоски 

допоможуть їй закріпитися на тілі тварин. 

                              
       Дрон з розміщеною на ньому системою скиданням мітки. Датчик також має тримач, 

щоб точно потрапити на спину кита (він відлітає, щойно мітка прикріпиться). David N. 

Wiley et al. / Royal Society Open Science, 2023 

https://nauka.ua/storage/media/editor/ezgif-2-b28443f76f.gif
https://nauka.ua/storage/media/editor/jhdYqFs3BjFNMPpWwExyVeg7qe7gB2aS2UCdoH4O.jpeg
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      У ході польових випробувань дрону вдалося прикріпити мітки на виявлених синіх китах 

та фінвалах. Вчені запускали дрон з середньої відстані у 490 метрів від тварин, 

дочекавшись, коли вони підіймуться з води. За три хвилини безпілотник, керований 

оператором, діставався до китоподібного та скидав мітку на нього. З 29 спроб 21 виявилась 

успішною: мітка потрапила точно на тварину та причепилася до неї. За один політ дрона 

вченим вдалося навіть скинути мітки одразу на пару фінвалів, на що знадобилося 17 хвилин.        

      Реакція тварин на дрон, за словами науковців, була мінімальною. 

      Мітки дозволять зареєструвати глибину, на яку занурюються тварини, швидкість 

їхнього руху та інші аспекти поведінки. 

      А автори дослідження сподіваються, що їхній експеримент заохотить й інших 

дослідників використовувати для спостереження за тваринами дрони, щоб зменшити 

втручання у їхнє життя. 

 

                               Про поведінку горбатих китів 

 

    Кити перестали співати, щоб шукати кохання: тепер у них нова тактика. 

Самці китів уздовж східного узбережжя Австралії перестали співати, щоб залучити самку. 

Вони переключилися на боротьбу з самцями-конкурентами. 

Ад’юнкт-професор Ребекка Данлоп зі школи біологічних наук Університету Квінсленда 

провела дослідження, аналізуючи дані про поведінку горбатих китів за останні 20 років. 

Виявилося, що серед китів спів, можливо, «вийшов зі шлюбної моди», повідомляє прес-

служба вузу. 

“До 2015 року ймовірність розмноження неслухняних самців стала вище в п’ять разів у 

порівнянні з 1997 роком. Це досить велика зміна поведінки. Схоже, люди не єдині, хто 

зазнає великих соціальних змін, коли справа доходить до шлюбних ритуалів», — пояснює 

вчений. 

     Дослідники вважають, що зміни відбувалися поступово, оскільки популяції 

відновлювалися після широкого припинення китобійного промислу в 1960-х роках. Через 

це зросла конкуренція. У такій ситуації останнє, що буде робити самець, це співати. Це 

може залучити інших особин, які “можуть перевершити співака в конкуренції за самку”. 

Якщо самця, який шукає пару і «готовий знайомитися», все ж знаходить інший самець, то 

особини або змагаються, або один з них йде. Зазвичай в боротьбі за увагу кити таранять 

один-одного, б’ють по голові і, в цілому, агресивно поводяться. Це загрожує фізичними 

травмами, тому самці зважують плюси і мінуси кожної тактики. Іноді їм простіше піти. 

 

                              Скільки сплять китоподібні в океані? 
 

       

                                             
                                            Фото: Martin Prochazkacz/Shutterstock | 
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     Кити сплять вертикально з одним відкритим оком. 

     Гігантські жителі океану трепетно оберігають таємницю свого відпочинку, проте деякі 

деталі дослідникам все ж таки вдалося впізнати. 

     Кити, дельфіни та морські свині відомі під загальною назвою китоподібні - вони є 

ссавцями, які дихають киснем через спеціальні дихала на маківці голови. 

     Відомо, що всі види китоподібних сплять, проте кількість необхідного сну та поведінка 

уві сні різниться від виду на вигляд. На відміну від людей, наприклад, кити і дельфіни не 

можуть дихати довільно – по суті, їм необхідно свідомо робити кожен вдих і видих, який 

вони роблять, навіть уві сні. Цим і зумовлена їхня дивовижна поведінка під час відпочинку. 

Як сплять кити? 

     Кіти вирішили проблему одночасного дихання та сну за допомогою явища, яке 

називається одно-півкульним повільним сном. Вчені розгадали цю таємницю, коли 

провели ряд досліджень на китах і дельфінах, що містяться в неволі, за допомогою 

трансплантації ЕЕГ(Електроенцефалографії). 

     Вони виявили, що половина мозку китів уві сні залишається активною, тоді як інша 

відпочиває. Цікаво, що вони навіть заплющують одне око, тоді як інше залишається 

відкритим і насторожі. Тобто вони буквально сплять з одним відкритим оком. 

     Дослідники вважають, що це дозволяє їм дихати, захищатися від хижаків, плавати і 

взаємодіяти з навколишнім океаном, поки половина їх мозку відпочиває. 

Де сплять кити? 

    У дикій природі кити, зазвичай, сплять горизонтально, розташувавшись близько до 

поверхні води. 

    Однак дослідникам відомо, що кашалоти здатні входити в глибший стан сну, коли вони 

відпочивають вертикально приблизно по 10-15 хвилин за раз, дрейфуючи прямо під 

поверхнею води групами. Вчені виявили, що в цей момент вони буквально не дихали і не 

рухалися. Передбачається, що хоча кашалоти по всьому світу сплять у вертикальній позі, 

вони проводять уві сні лише близько 7% свого часу. 

    У той же час відомо, що горбаті кити здатні спати під поверхнею води близько півгодини, 

проте вони не можуть відпочивати довше за цей час. Дослідники виявили, що під час 

відпочинку їх тіла втрачають занадто багато тепла, оскільки залишаються бездіяльними. 

Як сплять дитинчата китоподібних? 

    Дослідники виявили, що дитинчата китів можуть відпочивати, поки їхні матері плавають, 

буксуючи їх за собою — це називається ешелонним плаванням. 

    У той же час вчені виявили, що матері та дитинчата косаток та афалін зовсім не сплять 

протягом першого місяця життя малюків, зберігаючи рухливість 24 години на добу.       

    Дослідники припускають, що це пов'язано з тією ж причиною, чому горбаті кити не 

сплять понад півгодини.  

    У дитинчат немає достатньої кількості жиру, щоб зігріти себе, - під час тривалого періоду 

відпочинку, а тому їм доводиться постійно перебувати у русі. 

До речі, вчені виявили, що через кілька місяців після народження дитинчата косаток вже 

здатні відпочивати стільки ж, скільки і дорослі особини. 

 

 

 

 

https://ru.bookimed.com/clinics/country=italiya/procedure=eeg-elektroencefalografiya/
https://ru.bookimed.com/clinics/country=italiya/procedure=eeg-elektroencefalografiya/
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                        Про гігантських «примарних» медуз 
 

                       У водах Антарктиди помітили гігантських «примарних» медуз. 

              
       

      Біля узбережжя Антарктиди вчені за допомогою підводного апарату зафільмували 

гігантських «примарних» медуз (Stygiomedusa gigantea), які зустрічаються досить рідко. 

      Такі медузи були помічені на глибині 80 м, 87 м і 280 м, але в основному вони 

знаходяться на глибині понад 1000 м. Ці істоти виглядають як НЛО з товстими, як стрічки, 

щупальцями, довжина яких сягає 10 метрів. 

«Я відразу зрозумів, що це таке, і з огляду на рідкість спостережень був переповнений 

хвилюванням. При кожному спостереженні здавалося, що медуза пливе повільно, злегка 

пульсуючи своїм дзвіночком для руху. Схоже, вони не виявляли жодного інтересу до вогнів 

підводного апарату чи реакції на нашу присутність», - зазначив автор дослідження Деніел 

Мур. За його словами, медузи були помічені на такій глибині, тому що захотіли зазнати 

впливу ультрафіолетового випромінювання, яке позбавляє їх від паразитів. Але є й інша 

гіпотеза, згідно з якою медуз просто несуть вгору глибокі води, що піднімаються. 

 

 

                              Про великоротих акул 

 
Застали на побаченні. Вченим вперше вдалося зняти одразу двох рідкісних великоротих 

акул. 
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Учені вперше спостерігали за парою великоротих акул. 

      Представники цього виду зустрічаються в океані вкрай рідко, а зустріти пару таких акул 

— справжній успіх. 

     Океан сповнений дивовижних істот, які живуть у глибині та рідко зустрічаються на 

поверхні. До таких видів належать і акули-великороти (Megachasma pelagios), які відомі 

своєю винятковою невловимістю, пише IFLScience. 

      Уперше представників цього виду помітили в 1976 році, проте з того часу було 

зареєстровано лише 273 зустрічі з цими гігантськими мешканцями океану. До того ж 

дослідникам ніколи раніше не вдавалося спостерігати за поведінкою в парі. Все змінилося 

11 вересня 2022 року біля узбережжя Сан-Дієго (Каліфорнія, США). Тоді група людей, що 

перебувала на човні для аматорської риболовлі, помітила в океані двох великих акул. 

Зазначимо, раніше було відомо лише про 5 випадків зустрічі з акулами-великоротами, що 

вільно плавали в океані, як правило, їх знаходять викинутими на берег або серед улову 

рибальського судна. Ця зустріч є першою, коли людям вдалося спостерігати за парою цих 

невловимих мешканців океану на волі. 

      Тоді рибалки зняли на відео поведінку акул, а потім ці ролики й опис рибалок були 

вивчені дослідниками. Ці факти є вкрай важливими для науки, адже вченим досі відомо 

дуже мало про біологію та історію життя цього виду. 

      Обидві акули були на поверхні, приблизно за 45-60 метрів від рибальського човна, коли 

їх помітили люди. Велика акула досягала близько 4,6 метра у довжину, тоді як друга 

особина — 3,7 метра, останній був ідентифікований як самець. На відео видно, як менша 

особина кружляє глибше під водою, тоді як велика вільно плавала на поверхні та без страху 

підпливала до рибальського човна. 

      Очевидці зазначають, що за весь час спостереження вони не помітили, щоб акули 

харчувалися, хоча навколо було достатньо крилю та драглистих організмів, які, як 

вважають вчені, і є основним джерелом їжі для цього виду. 

      Дослідники вивчили відео та вважають, що пару величезних глибоководних акул могли 

застати за двома можливими процесами: по-перше, вони могли харчуватися на поверхні, а 

рибальський човен злякав їх, по-друге, великоротих акул застали на побаченні під час 

шлюбних залицянь. 

https://www.iflscience.com/two-megamouth-sharks-filmed-for-first-time-and-scientists-suspect-theyre-getting-jiggy-68174


 

86 

      Перша теорія може бути підтверджена тим, що навколо акул очевидці також помітили 

безліч крилю та драглистих організмів, якими й харчується цей вид, а наближення човна 

насправді могло налякати акул. Саме тому ніхто на рибальському човні й не помітив процес 

харчування. 

     Проте друга теорія здається дослідникам більш імовірною. 

     По-перше, поведінка самця відповідає шлюбним залицянням, що спостерігаються в 

інших видів.  

     По-друге, можливість спарювання може виникнути в акул у процесі їжі, що, можливо, і 

сталося тут. 

     Учені відзначають, що очевидці не спостерігали спарювання акул, проте це цілком 

пояснюється тим, що цей процес, особливо у видів-фільтраторів, якими є великорота акула, 

дуже інтимний, і вкрай рідко дослідникам вдається його спостерігати. 

     Спираючись на відеодокази та попередні висновки, дослідники дійшли висновку, що 

рибалкам вдалося зняти процес залицяння великоротих акул, який передує спарюванню. 

 

 

Те, що через дірку з випливає, викликає занепокоєння вчених 
 

       У Тихому океані було виявлено витік води, що відбувається через дірку, що виникла з 

невідомих причин. Це, звичайно, не означає, що вода з океану витікає кудись у якісь 

системи, навпаки, це запобігає такій можливості. Про це повідомляє Science Advances. 

        Цю дірку було виявлено випадково у 2015 році, коли Брендан Філіп, який тоді був 

аспірантом, а нині обіймає посаду політичного радника Білого дому, проводив дослідження 

в океані. Він зауважив, що з невідомого джерела виходять бульбашки повітря. 

Вчені спочатку подумали, що це може бути метан, що вибирається із дна океану. Однак 

виявилось, що це не так. 

       «Вони… побачили не просто бульбашки метану, а рідину, що виходила з морського 

дна, як із пожежного шланга. Це те, чого я ніколи не бачив, і, наскільки мені відомо, раніше 

не спостерігалося», – повідомив геолог морського дна Еван Соломон. 

         Пухирці, що часто піднімаються з дна океану, можуть передвіщати існування 

гідротермальних джерел, які є захоплюючим об'єктом досліджень для вчених через їх 

біологічну активність. Однак «Оаза Піфії» — це щось інше, і те, що з неї випливає, викликає 

занепокоєння вченими. 

        Вони припускають, що якщо продовжуватиметься витік рідини з розлому у відкритий 

океан, це може призвести до серйозних наслідків, адже витік відбувається у місці, яке 

відоме як Зона субдукції Каскадії. Тут дві тектонічні плити земної кори зустрічаються і 

ковзають одна щодо одної. Вчені турбуються, що якщо з розлому витече занадто багато 

рідини, це може призвести до сильного землетрусу, який може торкнутися більшої частини 

території США. 

        Вчені вважають, що рідина, що витікає через розлом, виступає як мастило між 

тектонічними плитами, забезпечуючи їх плавний рух. 

«Зона мегарозлому схожа на стіл для аерохокею. Якщо тиск рідини високий, це як повітря, 

що включає, що означає, що тертя менше і дві плити можуть ковзати. Якщо тиск рідини 

нижчий, обидві плити блокуються і тоді може виникнути напруга», – пояснив Соломон. 
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        На думку вчених, якщо кількість рідини між плитами досягне критично низького рівня, 

це призведе до зростання напруги між тектонічними плитами. Зрештою, ця напруга 

повинна бути розряджена, і коли вона досягне піку, плити повинні ривком зайняти нове 

положення, що може призвести до землетрусу. 

        Вчені вважають, що можливий землетрус магнітудою 9 в зоні субдукції Каскадії може 

торкнутися багатьох жителів північного заходу США, тому це викликає неспокій. Однак, 

вчені не можуть змінити поведінку тектонічних плит і можуть лише спостерігати 

явище. Таке спостереження допоможе готуватись до можливого лиха. 

 

 

       Блакитні діри – це великі підводні вертикальні печери 
 

         Біля узбережжя півострова Юкатан у Мексиці виявили другу за глибиною блакитну 

діру у світі. 

 
        Біля узбережжя півострова Юкатан у Мексиці виявили другу за глибиною блакитну 

діру в світі. Гігантська підводна печера, розташована в затоці Четумал, має глибину близько 

900 футів (274 метри) і охоплює площу 147 000 квадратних футів (13 660 квадратних 

метрів). 

        Це трохи менше рекорду, встановленого найглибшою відомою блакитною дірою у світі 

— Дірою Дракона в Південно-Китайському морі — яка була відкрита в 2016 році і 

вважається глибиною понад 980 футів (300 м). 

https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/04/owr4bb6uuwkcxmgemodwip-1200-80.jpg-1.webp?fit=1200%2C675&ssl=1
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       Блакитні діри – це великі підводні вертикальні печери або воронки, знайдені в 

прибережних регіонах. Багато з них містять велику різноманітність рослин і морського 

життя, включаючи корали, морських черепах і акул. Печера в Четумалі, названа Таам Джа’, 

що мовою майя означає «глибока вода», має круті схили зі схилами майже 80 градусів, а 

гирло печери знаходиться приблизно на 15 футів (4,6 м) нижче рівня моря. Вчені з El 

Colegio de la Frontera Sur (Ecosur), громадського дослідницького центру, координованого       

       Національною радою з науки і технологій Мексики (Conacyt), вперше виявили його в 

2021 році. Дослідження знахідки було опубліковано 23 лютого в журналі Frontiers. 

 
      Сині діри утворюються, коли морська вода зустрічається з вапняком. Вапняк дуже 

пористий, тому вода легко проникає в скелю, дозволяючи хімічним речовинам у воді 

реагувати з вапняком, поїдаючи його. Багато блакитних дір у світі, ймовірно, утворилися 

під час минулих льодовикових періодів, коли неодноразові затоплення та осушення 

прибережних територій розмивали скелі та створювали порожнечі. Коли останній 

льодовиковий період закінчився приблизно 11 000 років тому і рівень моря піднявся, ці 

печери заповнилися водою, а деякі були повністю занурені. 

 

                Підводні гори, створені вулканічною активністю 

 
                            Вчені виявили майже 20 тис. підводних вулканів. 

https://www.frontiersin.org/articles/10.3389/fmars.2023.1141160/full
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                                    Ланцюг підводних вулканів (Фото:NOAA)  

     Група вчених під керівництвом Джулії Геворкян з Океанографічного інституту Скрипса 

в Каліфорнії відкрила понад 19 тис. морських вулканів. Це стало можливим завдяки 

супутниковим даним. 

    Підводні гори, створені вулканічною активністю глибоко під поверхнею океану, можуть 

досягати висоти від 3 до 10 кілометрів. Вони, як правило, легко виявляються 

гідролокатором, але тільки в тому випадку, якщо над ними проходить корабель. 

    Менші підводні гори заввишки менше двох кілометрів знайти ще важче, хоча вони, 

як правило, формуються поблизу серединно-океанічних хребтів, де магма проштовхується 

крізь тонку і тріщинувату земну кору. 

      У той час як сонар використовує звукові хвилі, які рикошетять від морського дна, щоб 

нанести на карту його рельєф, супутникова 

альтиметрія робить це опосередковано, 

вимірюючи невеликі зміни висоти поверхні 

моря, що відбивають гравітаційне тяжіння, 

яке походить від насипів у підводній земній 

корі. 

Чим більший насип, тим більше його 

гравітаційне тяжіння притягує морську воду 

зверху. 

Використовуючи цей метод, Геворкян та її колеги визначили 19 325 нових підводних 

вулканів, додавши до 24 643 вже відомих. 

Сама Геворкян заявила, що була здивована, виявивши стільки нерівностей морського дна. 

 

         Здавалося б, у найглибшій частині Світового океану не     

                  застраховано від впливу людської діяльності 

 
      Наслідки людської діяльності: Заборонені забруднювачі знайдені в найглибшій частині 

океану. 

      Нещодавнє дослідження виявило, що в Маріанській западині, найглибшій частині 

Світового океану, присутні давно заборонені забруднювачі.  

https://nv.ua/ukr/tags/vulkan.html
https://www.sciencealert.com/almost-20000-ancient-volcanoes-discovered-at-the-bottom-of-the-ocean
https://techno.nv.ua/ukr/popscience/v-ozeri-na-gavayah-znayshli-dorogu-iz-zhovtoji-ceglini-video-50292367.html
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     Результати дослідження підкреслюють той факт, що навіть найвіддаленіші і, здавалося 

б, незаймані райони планети не застраховані від впливу людської діяльності. 

     Маріанський жолоб, розташований у західній частині Тихого океану, сягає глибини 10 

994 метрів (36 070 футів). Він є домівкою для різноманітних морських мешканців, 

включаючи кілька видів, які є унікальними для цього регіону.  

     Однак нове дослідження показує, що в траншеї також спостерігається високий рівень 

стійких органічних забруднювачів (СОЗ) – синтетичних хімічних речовин, які можуть 

накопичуватися в харчовому ланцюгу і завдавати шкоди здоров’ю людей і тварин. 

     Дослідники зібрали зразки донних відкладів і дрібних ракоподібних з дна траншеї і 

виявили, що вони містять високі концентрації СОЗ, включаючи поліхлоровані дифеніли 

(ПХД) і полібромізовані дифенілові ефіри (ПБДЕ). Ці хімічні речовини широко 

використовувалися в промислових процесах і споживчих товарах, поки не були заборонені 

в багатьох країнах через їхній шкідливий вплив на навколишнє середовище і здоров’я 

людей. 

      Незважаючи на заборону, СОЗ все ще присутні в навколишньому середовищі завдяки 

своїй стійкості та здатності поширюватися на великі відстані.  

      Провідний автор дослідження, доктор Алан Джеймісон з Університету Ньюкасла у 

Великобританії, зазначив, що результати дослідження свідчать про те, що навіть 

найвіддаленіші куточки планети не застраховані від впливу людської діяльності. 

      Присутність цих забруднювачів у Маріанській западині викликає особливе 

занепокоєння через її роль як середовища існування унікальних і вразливих видів.         

      Дослідники зазначають, що накопичення цих хімічних речовин у харчовому ланцюгу 

може мати значний вплив на здоров’я та виживання цих організмів. 

      Загалом, дослідження підкреслює необхідність постійних зусиль для скорочення і 

припинення використання СО3 та інших шкідливих хімічних речовин. Воно також 

підкреслює важливість захисту навіть найвіддаленіших куточків планети від негативного 

впливу людської діяльності. 

              
                    Забруднювачі виявлені в одному з найглибших місць океану 

      У новому дослідженні вчені виявили антропогенні забруднювачі в одному з 

найвіддаленіших місць планети. 
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     Останні десятиліття вчені постійно попереджають про екологічну катастрофу, на порозі 

якої стоїть людство. Нове дослідження стало доказом того, що антропогенні забруднювачі 

були виявлені навіть в одному з найвіддаленіших і найглибших місць на Землі. 

      У новому дослідженні вчені вивчили западину Атакама, найглибша точка якої сягає 

близько 8000 метрів у Тихому океані. Вчені зі Стокгольмського університету зосередилися 

на вивченні ринви Атаками, що розташована на глибині близько 6 000 метрів, що можна 

порівняти з висотою Гімалаїв. 

      У ході дослідження вчені зібрали відкладення з 5 ділянок траншеї на глибині від 2500 

до 8085 метрів. Кожен зразок був розділений на 5 шарів, від поверхневих відкладень до 

глибших шарів мулу. Далі вчені вивчили зразки та виявили в кожному з них ПХД, 

поліхлоровані дифеніли. 

     Зазначимо, що ПХД вироблялися у великих кількостях із 1930 по 1970-і роки в 

основному в північній півкулі та використовувалися у виготовленні електрообладнання, 

фарб, рідин для охолодження та багатьох інших продуктах. Уже в 1960-х роках дослідники 

з'ясували, що використання ПХД завдає непоправної шкоди морському життю, що 

призвело до майже глобальної заборони в середині 1970-х роках. Утім, сьогодні дослідники 

з'ясували, що цих 30 років вистачило для того, щоб ПХД було виявлено в одному з 

найглибших місць на Землі. 

     Основна проблема полягає в тому, що на руйнування ПХД потрібні десятиліття, вони 

можуть переміщатися на великі відстані та поширюватися на місця, далекі від того, де вони 

вперше були ізольовані. Тепер дослідники виявили, що вони продовжують циркулювати з 

океанськими течіями, вітрами та річками. 

     Вчені виявили, що в досліджуваній зоні, океанічні течії виносять на поверхню холодні 

та багаті на поживні речовини води. Що свідчить про наявність великої кількості планктону 

– крихітних організмів на дні харчового ланцюга в океанах. Коли ці організми вмирають, 

їхні клітини опускаються на дно океану, забираючи з собою такі забруднювачі, як ПХД.         

     Проблема полягає в тому, що останній погано розчиняється у воді, внаслідок чого 

пов'язується з тканинами, багатими жиром та іншими частинками живих або навіть мертвих 

організмів, зокрема і планктону. 

     Учені відзначають, що такі відкладення містять безліч залишків мертвих рослин і тварин, 

а тому вони є важливим стоком для таких забруднювачів, як ПХД. До того ж учені 

припускають, що більша частина всіх ПХД, викинутих в атмосферу у 20 столітті, 

зберігаються саме на дні океану. 

      Впадина Атакама діє як лійка, що збирає шматочки мертвих рослин і тварин, званих 

"органічним вуглецем", які з часом опускаються на дно океану. У жолобі западини багато 

живності, а мікроби згодом розкладають органічний вуглець у мулі морського дна. 

      Під час дослідження вчені виявили, що органічний вуглець у найглибших місцях 

западини Атакама виявився розкладенішим, ніж той, що був у дрібніших місцях. Проте 

водночас дослідники виявили, що в найбільших глибинах перебувають вищі концентрації 

ПХД на грам органічного вуглецю. Результати дослідження також свідчать, що органічний 

вуглець у буровому розчині розкладався легше, ніж ПХД, які згодом накопичуються в 

траншеї. 
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        Результати діяльності людини, поглинаються океаном 

 
   В океані знайшли гігантські 500-метрові хвилі, що впливають на клімат. 
    Дослідники вважають, що сучасні кліматичні моделі не зовсім вірні, тому що не можуть 

відобразити значення цих підводних явищ. 

 
     Більшість тепла і вуглецю, що виділяються у результаті діяльності людини, поглинається 

океаном. Однак те, яку саме кількість він здатний поглинути, залежить від турбулентності 

всередині океану, оскільки тепло і вуглець виштовхуються вглиб океану або до його 

поверхні. 

У новому дослідженні міжнародна група вчених на чолі з Кембридзьким, Оксфордським та 

Каліфорнійським університетами провела кількісну оцінку впливу підводних хвиль та 

інших форм турбулентності в Атлантичному океані. 

Дослідники виявили, що підводні хвилі, деякі з яких досягають рекордних 500 метрів у 

висоту, розташовані глибоко під поверхнею океану, відіграють вирішальну роль у 

зберіганні тепла та вуглецю в океані. Ба більше, дослідники вважають, що сучасні 

кліматичні моделі, які допомагають урядам у всьому світі вибудувати свою політику щодо 

кліматичних питань, просто не здатні точно відобразити значення цих підводних явищ. 

Результати дослідників свідчать, що турбулентність у надрах океану грає важливішу роль 

у перенесенні вуглецю і тепла в глобальному масштабі, ніж ми передбачали раніше. 

Відомо, що саме циркуляція океану переносить теплі води з тропіків до Північної 

Атлантики, де вони охолоджуються, опускаються на дно та повертаються на південь у 

глибини океану. Це схоже на гігантську конвеєрну стрічку, яка доставляє воду з одного 

місця океану до іншого. Атлантична гілка цієї циркуляції також називається атлантичною 

меридіональною перевернутою циркуляцією (AMOC) і вона, як вважають вчені, відіграє 

найважливішу роль у регулюванні балансу тепла та вуглецю. Простими словами, саме 

завдяки циркуляції тепло перерозподіляється на полярні райони, де тане лід, а вуглець 

переміщається у глибини океану, де зберігається наступні тисячі років. 
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    500-метрові хвилі відіграють важливу роль у тому, як океан накопичує тепло та вуглець. 

За словами першої авторки дослідження, докторки Лаури Чимолі з Кембридзького 

факультету прикладної математики та теоретичної фізики, якби нам колись вдалося 

сфотографувати внутрішню частину океану, ми, ймовірно, змогли б побачити багато 

складної динаміки у дії. По суті, океан зберігає безліч струмків, течій і хвиль, висота яких 

в найглибших місцях досягає близько 500 метрів, проте вони розбиваються, так само як і 

хвилі на пляжі. 

    За словами співавтора дослідження, доктора Алі Машайєка з Кембридзького відділення 

наук про Землю, Атлантичний океан є унікальним тим, як саме він впливає на глобальний 

клімат Землі. Дослідники зазначають, що у нього надзвичайно сильна циркуляція у всіх 

напрямках: від полюса до полюса, і від поверхні до глибин. 

Останні кілька десятиліть вчені зосередилися на вивченні АМОС і тому, чи може вона бути 

причиною того, чому Арктика втратила багато крижаного покриву, тоді як деякі 

антарктичні щити, навпаки, ростуть. Дослідники вважають, що одним із пояснень може 

стати той факт, що теплу, поглиненому океаном у Північній Атлантиці, знадобиться кілька 

сотень років, щоб дістатися Антарктики. 

    Під час дослідження вчені використали комбінацію методів, зокрема: 

дистанційне зондування; 

судові виміри; 

дані з автономних поплавців. 

    Проаналізувавши зібрані дані, дослідники виявили, що тепло з Північної Атлантики 

насправді може досягати Антарктики набагато швидше, ніж ми передбачали раніше. Крім 

того, важливу роль у кліматичній моделі також відіграє турбулентність в океані, особливо 

гігантські хвилі. 

https://newsyou.info/goto/https:/focus.ua/static/storage/originals/a/60/1132b11a1b8a3fc2b20532f213ab260a.jpg
https://newsyou.info/goto/https:/focus.ua/static/storage/originals/a/60/1132b11a1b8a3fc2b20532f213ab260a.jpg
https://newsyou.info/goto/https:/focus.ua/static/storage/originals/a/60/1132b11a1b8a3fc2b20532f213ab260a.jpg
https://newsyou.info/goto/https:/focus.ua/static/storage/originals/a/60/1132b11a1b8a3fc2b20532f213ab260a.jpg
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     Відомо, що океан складається з різних шарів: холодніший і щільніший — внизу, 

тепліший і легший — вгорі. Більшість руху тепла і вуглецю відбувається всередині певного 

шару, проте тепло і вуглець також можуть переміщатися і між шарами. Тепер дослідники 

припускають, що цьому переміщенню між шарами сприяє дрібна турбулентність, яка 

повністю враховується в сучасних кліматичних моделях. 

    За словами Чимолі, сучасні моделі враховують турбулентність, але переважно те, як вона 

впливає на циркуляцію. Тепер дослідники вважають, що турбулентність важлива як така і 

навіть більше — вона відіграє ключову роль тому, скільки тепла і вуглецю поглинається 

океаном, і навіть де вони зберігаються. Дослідники наполягають на необхідності 

встановлення датчиків турбулентності в кліматичних моделях, щоб зробити прогнози більш 

точними. 
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                                        ІІІ. РУХ ДО СОНЦЯ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://nauka.ua/storage/media/editor/PzIZOlGvZOokvwMjaoHDv0bhVEggEEQvL6LQ4QMQ.jpeg
https://nauka.ua/storage/media/editor/ezgif-1-4125534ffb.gif
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/04/adobestock_281795067.webp?fit=1920%2C1240&ssl=1


 

97 

                                Сонце схоже на Сонце 
 

 
        Учені з'ясували, що Сонце дійсно є звичайною схожою на себе зіркою, як би дивно це 

не звучало. 

        Це може здатися дуже незвичайним, але вчені досі сперечаються про те, чи Сонце є 

сонцеподібною зіркою.  

        Деякі астрономи стверджують, що наша зірка не може бути схожою на Сонце через 

деякі причини. Але нове дослідження, опубліковане в журналі Astronomy & Astrophysics, 

здається поклало край усім суперечкам. Автори стверджують, що Сонце — це звичайна 

зірка, яка схожа на Сонце. 

         За словами вчених, суперечки про те, що Сонце не може бути сонцеподібною зіркою, 

пов'язані з тим, що деякі схожі на Сонце зірки мають зовсім іншу сонячну активність. Тобто 

вони набагато активніші за наше Сонце. Тому деякі вчені припустили, що Сонце насправді 

належить до іншого типу зірок і його не можна назвати сонцеподібною зіркою. 

                                      
       Але вчені у своєму дослідженні показують, що насправді проблема не в нашому Сонці, 

а в інших зірках, які належать до сонцеподібних. Справа в тому, кажуть автори наукової 

роботи, що в даних спостережень і в передбачуваних властивостях цих зірок є кілька 

обмежень та похибок. 

https://focus.ua/static/storage/originals/6/ca/898920008fac90d164fbbddde377dca6.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/ca/898920008fac90d164fbbddde377dca6.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/ca/898920008fac90d164fbbddde377dca6.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/ca/898920008fac90d164fbbddde377dca6.jpg


 

98 

       Для свого нового дослідження астрономи вибрали кілька зірок із властивостями, 

схожими на такі ж у Сонця. Зокрема, було обрано дані про період обертання та магнітну 

активність зірок. Для цього використовувалися спостереження космічних телескопів Kepler 

та Gaia. 

        Дані спостережень за зірками вчені порівняли зі спостереженнями за сонячною 

активністю під час останніх двох циклів цієї активності на Сонці, що проводив космічний 

апарат SOHO. Як показало дослідження, одна з сонцеподібних зірок має вдвічі більший 

цикл своєї активності, ніж Сонце, хоча ця зірка має схожі властивості. 

         За словами вчених, різниця в цих циклах полягає в різній металічності зірок. Вчені 

вважають, що ця різниця створює сильніші викиди енергії, що призводить до більш 

сильного циклу зоряної активності. 

 
     Під час дослідження вчені виявили, що дуже багато зірок у їхній вибірці мають високу 

металічність. І єдиним параметром, який міг призвести до такого перевищення, є період 

обертання зірки, кажуть вчені. Наприклад, в однієї із зірок цей період був більшим, ніж у 

Сонця. Тобто існує зв'язок між періодом обертання та металічністю, кажуть автори наукової 

роботи. 

      Астрономи дійшли висновку, що сильніша магнітна активність означає, що процес 

магнітного гальмування призводить до повільнішого періоду обертання зірки. Тому деякі 

сонцеподібні зірки обертаються повільніше, ніж Сонце, незважаючи на те, що вони дуже 

схожі і можуть бути навіть молодшими за нашу зірку. У своєму дослідженні астрономи 

стверджують, що, хоча є зірки активніші, ніж Сонце, воно насправді є цілком звичайною 

сонцеподібною зіркою. 

       Взагалі Сонце, згідно з класифікацією зірок, є звичайним жовтим карликом, тобто це 

невеликі зірки, що мають масу від 0,8 до 1,1 маси Сонця. При цьому температура на 

поверхні цих об'єктів коливається в діапазоні від 5 до 6 тисяч градусів за Цельсієм. 

https://focus.ua/static/storage/originals/3/a3/4ab7a58e47e1bf10148973ccca377a33.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/3/a3/4ab7a58e47e1bf10148973ccca377a33.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/3/a3/4ab7a58e47e1bf10148973ccca377a33.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/3/a3/4ab7a58e47e1bf10148973ccca377a33.jpg
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       До речі, Сонце має 11-річний цикл активності і вже за півтора року настане так званий 

сонячний максимум. Цей період характерний появою величезної кількості сонячних 

спалахів і корональних викидів маси.  

        За словами вчених, на Сонці можуть з'явитися найпотужніші спалахи з можливих на 

нашій зірці. Такі сильні викиди енергії та плазми, якщо на їхньому шляху буде Земля, 

призведуть до появи найпотужніших геомагнітних бурь. І це може тривати протягом 

кількох місяців. 

       Одним із прикладів сонячної активності можуть бути корональні діри, що з'являються 

на нашій зірці. В 2023 році на Сонці, з'явилася така діра, яка за розмірами була в 20 разів 

більша за Землю. Із цієї корональної діри вирвався з величезною швидкістю потік плазми і 

полетів у бік Землі. 

 

             Сонце постійно готує чергові сюрпризи для Землі 

 
                     Магнітні бурі у лютому, березні 2023 року: і з якою потужністю 

 

 

                            
                                                  Магнітна буря. Фото pinterest.com 

https://focus.ua/static/storage/originals/1/bf/f4ac624fc2d617f3b4b0604e56dbebf1.jpg
https://focus.ua/uk/technologies/557422-na-sonci-zyavilasya-velichezna-dira-do-zemli-poletiv-potik-plazmi-zi-shvidkistyu-28-mln-kmgod-foto
https://focus.ua/static/storage/originals/1/bf/f4ac624fc2d617f3b4b0604e56dbebf1.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/1/bf/f4ac624fc2d617f3b4b0604e56dbebf1.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/1/bf/f4ac624fc2d617f3b4b0604e56dbebf1.jpg
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    Метео-чутливим людям варто бути уважними у ці дні. 

    Не встигла затихнути магнітна буря на День закоханих, як Сонце підготувало черговий 

сюрприз для Землі. На нашу планету насувається доба підвищеної геомагнітної активності, 

яка розпочалася 15 лютого. 

     Стихія цього разу не сильно розігралася і її активність була слабкою, а значить більшість 

людей не відчули впливу геомагнітних коливань. Втім, метео-чутливим людям і людям з 

хронічними захворюваннями все ж таки варто бути уважними до свого здоров’я. 

Що називають магнітними бурями 

    Магнітними бурями є збурення геомагнітного поля нашої планети. Вони можуть тривати 

як кілька годин, так і кілька діб. Їхнє утворення відбувається, коли з околицями Землі 

стикаються збурені потоки сонячного вітру, а потім взаємодіють з магнітосферою. 

Як це явище може впливати на людину? 

    Під час активності магнітних бур, деякі метео-залежні та вагітні люди можуть відчувати 

головний біль, біль у ділянці серця, суглобів та спини. Крім того, обережним у ці дні 

необхідно бути і громадянам із хронічними захворюваннями та ослабленим імунітетом. 

Сонце викидає плазму, яка мчить до Землі: обіцяючи затяжну магнітну бурю 

 

 
       Сонце випустило у бік Землі хмару плазми. Фото Ілюстративне фото 

https://telegraf.com.ua/ukr/lifestyle/2023-02-13/5779128-syurpriz-na-den-zakokhanikh-na-zemlyu-rukhayutsya-kilka-magnitnikh-bur
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Магнітна буря спочатку була не надто потужною, але пізніше посилилася до помірної 

У п'ятницю, 17 лютого, Землю накрила затяжна магнітна буря. Вона була викликана 

потоком плазми, яку Сонце викинуло у напрямку нашої планети. 

      Про це йшлося на порталі відстеження космічної погоди Space Weather. Магнітна буря 

тривала добу. 

      У середу, 15 лютого, на Сонці стався корональний викид маси. Його джерело – екватор 

зірки. За підрахунками вчених, потік сонячної плазми досяг Землі увечері 17 і вночі 18 

лютого. Щойно плазма зіштовхнулася з геомагнітним полем Землі, це призвело до 

магнітної бурі категорії G1. Ця категорія вважається слабкою для магнітної бурі, але вже 18 

лютого категорія зросла. 

      Магнітні бурі — це збурення геомагнітного поля Землі, пов’язані з викидами Сонця 

потоків заряджених частинок. 

      Бурі можуть бути різної інтенсивності та тривалості, а також впливати на здоров’я 

людей і створювати перешкоди у зв’язку. 

      Раніше була інформація про те, що у березні знову будуть магнітні бурі. Деякі з них 

будуть потужними і вплинуть на самопочуття метео-залежних людей. 

 

       Про вогняний торнадо на Сонці 28 березня 2023 року 

      NASA вдалося зафіксувати гігантський вогняний торнадо на поверхні Сонця.  

https://plus.telegraf.com.ua/ukr/lifestyle-plus/2023-02-14/5779271-ostannya-magnitna-burya-u-lyutomu-koli-vdarit-i-z-yakoyu-potuzhnistyu
https://www.spaceweather.com/ukr
https://telegraf.com.ua/ukr/lifestyle/2023-02-09/5778640-zemlyu-skoro-nakriyut-magnitni-buri-do-chogo-i-koli-gotuetsya
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     За словами науковців, вихори плазми здійнялися на таку висоту, що могли б поглинути 

Землю 14 разів. На Сонці помітили вогняний торнадо: як це було Як зазначають вчені, вони 

відстежували явище з 14 березня. Через чотири дні вихор нарешті розсіявся в хмарі 

намагніченого газу.  

      «Я не можу уявити собі більш пекельного місця... Учора я провів 3 години з сонячним 

телескопом, націленим на високе, схоже на торнадо, явище на Сонці. Цей вихровий стовп 

плазми заввишки в 14 земель обрушував на Сонце шматки розпеченого матеріалу розміром 

з Місяць», – написав астрофотограф Ендрю Маккарті, а також опублікував відео 

незвичного явища на зірці.  

       Американські науковці звертають увагу на те, що це явище породжується потужними 

магнітними полями Сонця, що сходяться в спіралеподібні структури. «Те, що ми 

тут бачимо, – це нитка полярної корони. Нитка – це величезна, скручена магнітна 

[структура], яка знаходиться над поверхнею Сонця, іноді місяцями», – зазначає космічний 

фізик з Університету Редінга Метью Оуенс.   

       Чи є вогняний торнадо на Сонці небезпечним для Землі За словами 

представників Обсерваторії сонячної динаміки NASA, цей вогняний торнадо не є 

небезпечним для нашої планети, адже ми знаходимося за 11 700 Земель від Сонця. Окрім 

того, наголошується, що він був спрямований зовсім в інший бік: «Після виверження 

він попрямував над північним полюсом Сонця, тож точно не наближається до нас чи інших 

планет», – пояснює Оуенс.  

        Що важливо розуміти, протягом останніх місяців астрономи фіксують на Сонці багато 

бурхливої активності, і частина його викидів все-таки буде летіти в наш бік.  

 

 

                                           Пульсуюча поверхня Сонця 
 

                Ділянки поверхні, схожі на клітини, розміром приблизно як штат Техас. 



 

103 

Вченим вперше вдалося побачити пульсуючу поверхню Сонця так близько. 

Сонячний телескоп імені Деніеля К. Інуе, розташований на Гаваях, зробив знімки 

фрагментів поверхні Сонця розміром лише 30 км завширшки. 

З огляду на діаметр Сонця - 1,4 млн км, та відстань від Землі - 149 млн км, ці знімки є 

абсолютно дивовижними. 

     Ділянки поверхні, схожі на клітини, розміром приблизно як штат Техас. Це - гранули 

гарячого газу або плазми, які з'являються на поверхні Сонця внаслідок конвекції. 

     Яскраві фрагменти в центрі - це місця, де сонячна матерія підіймається на поверхню, 

темніші - де вона, охолоджуючись, опускається вглиб. 

• Як звучить Сонце 

      Телескоп DKIST є приладом нового покоління. Його встановили на вершині вулкану 

Халеакала 3 тис. м заввишки, що розташований на гавайському острові Мауї. 

      Його основна лінза має 4 метри в діаметрі та є найбільшою для сонячних телескопів. 

      Нова обсерваторія вивчає сонячну активність. Науковці сподіваються отримати нові 

дані про динамічну поведінку сонячної кори, і, зокрема, прогнозувати спалахи енергії, які 

називають "космічною погодою". 

 
АВТОР ФОТО,ESA 

                      Графічне зображення орбітального апарата Solar Orbiter.  

     Колосальні викиди заряджених частинок і магнітні поля, які вони утворюють, 

пошкоджують супутники Землі, негативно впливають на космонавтів, погіршують 

радіозв'язок і навіть вибивають електромережі. 

     "На Землі ми можемо точно передбачити, де і коли піде дощ, а прогнозувати космічну 

погоду ми поки що не вміємо", - зазначає Метт Маунтен, президент Асоціації університетів 

з астрономічних досліджень, яка керує телескопом. 

    "Наші теперішні прогнози за точністю відстають від наземної погоди років на 50. Ми 

маємо зрозуміти фізику, яка лежить в основі космічних явищ, а все це починається з Сонця", 

- додає вчений. 

https://www.bbc.com/ukrainian/media-43787821


 

104 

     Телескоп DKIST чудово доповнюватиме роботу космічної обсерваторії для досліджень 

Сонця Solar Orbiter. 

      Зонд спільного європейсько-американського виробництва сфотографує поверхню зорі з 

найближчої поки що точки - лише за 42 млн км від поверхні. Це ближче до Сонця, ніж 

планета Меркурій. 

       Solar Orbiter бачить об'єкти на поверхні 70 км завширшки, але він здатен зафіксувати 

ширший діапазон хвиль, ніж телескоп DKIST, і точніше дослідити атмосферу Сонця. 

Траєкторія орбітального апарата також дозволить зробити безпрецедентні досі знімки 

полярних регіонів Землі. 

      "Ми вже домовилися про співпрацю між DKIST та сонячним орбітером, результати 

будуть дивовижними", - запевнила професор Луїза Харра з Фізико-метеорологічної 

обсерваторії у Давосі, у Швейцарії. 

      

                    Нові рентгенівські спостереження сонця 

 
    Приховані вогні на сонці можуть допомогти розкрити таємницю сонячної атмосфери. 

           
      Нові рентгенівські спостереження сонця можуть допомогти розгадати таємницю 

незрозуміло гарячої зовнішньої атмосфери зірки, корони.  Сонце є безпомилковим 

елементом неба над Землею, який не можна не помітити, оскільки воно омиває нашу 

планету світлом. Проте не все це світло видиме для наших очей, які бачать лише відносно 

вузьку смугу електромагнітного спектра. Нові спостереження ядерного спектроскопічного 

телескопа НАСА (NuSTAR) виявили високоенергетичне світло від нашої зірки, яке наші очі 

не в змозі помітити.  

    На фото, опублікованому NASA у п’ятницю, 10 лютого 2023 року, плями 

високоенергетичного рентгенівського випромінювання, зафіксовані телескопом NuStar, 

можна побачити як яскраві сині плями. Дані NuStar поєднуються зі спостереженнями 

низько-енергетичних рентгенівських променів, зроблених японським космічним 

кораблем Hinode, відображених у відтінках зеленого, та ультрафіолетових зображень, 
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отриманих Обсерваторією сонячної динаміки NASA (SDO), які відображаються червоним 

кольором. 

Розгадка загадки нагрівання корони Сонця 

     Спостереження NuStar особливо цінні, оскільки вони виявляють найгарячіші ділянки на 

поверхні Сонця. Вчені вважають, що ці надгарячі області, випадково розкидані по поверхні 

Сонця, можуть допомогти знайти розгадку однієї з найстаріших і найактуальніших 

сонячних таємниць: чому верхні шари атмосфери Сонця, корона, набагато гарячіші за його 

поверхню.  

     Загальноприйняті теорії складу зірок припускають, що глибші шари повинні бути 

гарячішими, і це справедливо всюди по всьому сонцю, за винятком випадків, коли він 

проходить із верхніх шарів атмосфери, корони, яка може досягати температури до 3,6 

мільйона градусів за Фаренгейтом (2 мільйони градусів за Цельсієм), до фотосфери внизу, 

яка при температурі приблизно 6200 градусів F (3700 градусів C) у 500 разів холодніша. 

NASA каже оскільки тепло від сонця виходить із його ядра, це так само дивно, як повітря 

навколо вогню, яке в 100 разів гарячіше, ніж полум’я самого вогню. 

     Джерелом такого несподіваного нагрівання можуть бути наноспалахи, невеликі спалахи 

тепла та світло в атмосфері Сонця. Вони менші за звичайні сонячні спалахи, але, як і їхні 

більші двоюрідні брати, також виробляють матеріал гарячіший за середню температуру 

корони. Звичайні спалахи не трапляються настільки часто, щоб нагріти корону, але 

наноспалахи можуть відбуватися частіше, можливо, досить часто, щоб спричинити 

надмірне нагрівання. 

     Окремі наноспалахи надто слабкі, щоб їх помітити серед сонячного світла, але NuSTAR 

може помітити випромінювання від високотемпературного матеріалу, створеного великою 

кількістю наноспалахів, що відбуваються в одному місці одночасно. Зрештою це може 

дозволити фізикам-сонцям побачити частоту наноспалахів, як вони вивільняють енергію, і, 

таким чином, чи відповідають вони за нагрівання корони. 

     Дані для цього нового мозаїчного зображення були зібрані, коли космічний корабель 

НАСА Parker Solar Probe, який торкався сонця, здійснив свій 12-й близький проліт зірки, 

пробігаючи зовнішні межі її корони та наближаючись до Сонця ближче, ніж будь-який 

інший корабель, який коли-небудь мав зробити раніше.  

     Пов’язуючи спостереження NuSTAR за сонцем із даними, зібраними під час особистих 

візитів сонячного зонда Parker, дослідники можуть пов’язати видиму активність на Сонці зі 

зразками сонячної атмосфери, зібраними космічним кораблем. Спостереження за цими 

крихітними ділянками екстремального нагрівання демонструє, що хоча NuSTAR був 

розроблений в основному для виявлення віддалених об’єктів і подій за межами Сонячної 

системи, таких як колапсовані зірки та чорні діри, він також може виявити багато 

інформації про Сонце. 

      Оскільки цей телескоп може бачити лише частину Сонця з його орбіти навколо Землі, 

зображення складається з 25 знімків, зроблених у червні 2022 року, з’єднаних разом.  
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          Новий спосіб дослідження внутрішньої частини Сонця 

 

      
     Астрономія гравітаційних хвиль все ще перебуває на ранніх стадіях. Поки що він 

зосереджувався на найбільш енергійних і виразних джерелах гравітаційних хвиль , таких як 

катастрофічні злиття чорних дір і нейтронних зірок. Але це зміниться, оскільки наші 

гравітаційні телескопи вдосконалюватимуться, і це дозволить астрономам досліджувати 

Всесвіт способами, які раніше були неможливими. 

     Хоча гравітаційні хвилі мають багато схожості зі світловими хвилями, одна відмінність 

полягає в тому, що більшість об’єктів прозорі для гравітаційних хвиль. Світло може 

поглинатися, розсіюватися та блокуватися матерією, але гравітаційні хвилі здебільшого 

просто проходять через матерію. Вони можуть бути лінзованими масою об’єкта, але не 

повністю блокуватися. 

     Це означає, що гравітаційні хвилі можна використовувати як інструмент для заглядання 

всередину астрономічних тіл, подібно до того, як рентгенівські промені або МРТ 

дозволяють нам бачити всередині тіла людини. 

    Це ідея, яка лежить в основі нещодавнього дослідження, присвяченого тому, як 

гравітаційні хвилі можна використовувати для дослідження внутрішньої поверхні Сонця. 

Сонце настільки неймовірно гаряче і щільне, що світло не може проникнути через нього. 

Навіть світлу, яке виробляється в ядрі Сонця, потрібно більше 100 000 років, щоб досягти 

поверхні Сонця. 

      Наша єдина інформація про нутрощі Сонця походить від геліосейсмології, де астрономи 

вивчають коливання поверхні Сонця, спричинені звуковими хвилями всередині Сонця. 

У цьому новому дослідженні команда розглядає, як гравітаційні хвилі нейтронних зірок, що 

швидко обертаються, можна використовувати для вивчення Сонця. Хоча ідеально гладкий 

об’єкт, що обертається, не створює гравітаційних хвиль, асиметричні об’єкти, що 

обертаються, створюють. 

https://arxiv.org/abs/2304.08220
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/04/adobestock_281795067.webp?fit=1920%2C1240&ssl=1
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      Нейтронні зірки можуть мати деформації або гірські підйоми, спричинені їхнім 

внутрішнім теплом або магнітними полями. Якщо така нейтронна зірка швидко 

обертається, вона створює безперервний потік гравітаційних хвиль. Ці гравітаційні хвилі 

надто слабкі, щоб їх можна було спостерігати нинішніми телескопами, але гравітаційні 

обсерваторії наступного покоління зможуть їх виявити. 

 
     Оскільки нейтронні зірки досить поширені в галактиці, деякі з них розташовані так, що 

Сонце проходить перед ними з нашої точки зору. З більш ніж 3000 відомих пульсарів 

близько 500 з них є хорошими кандидатами на джерела гравітаційних хвиль, і відомо, що 3 

з них проходять за Сонцем. Команда використала профілі цих трьох пульсарів як відправну 

точку. 

     Оскільки Сонце прозоре для гравітаційних хвиль, єдиний вплив Сонця на них полягає в 

його гравітаційній масі. Коли хвилі проходять через Сонце, вони трохи гравітаційно 

лінзуються. Величина лінзування залежить від маси Сонця та розподілу цієї маси. Команда 

виявила, що за допомогою належних вимірювань спостереження за гравітаційними 

хвилями можуть виміряти профіль щільності Сонця з точністю до 3 сигм. 

      Три відомі пульсари, ймовірно, є лише крихітною частиною джерел гравітаційних 

хвиль, які проходять за Сонцем. Більшість нейтронних зірок мають орієнтацію обертання, 

яка не спрямовує радіоспалахи в наш бік, але їх все одно можна використовувати як 

гравітаційні зонди. 

     Ймовірно, сотні нейтронних зірок, які швидко обертаються, проходять позаду Сонця 

протягом року. Отже, оскільки ми можемо спостерігати їхні гравітаційні хвилі, вони 

повинні дати нам чудовий огляд усередині нашої найближчої зірки. 
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            Перез'єднання додатково нагріває корону Сонця 
 

     Кілька місяців спостереження за Сонцем виявили, що наше світило постійно піддається 

впливу магнітного перез'єднання — перезамикання силових ліній магнітного поля.        

     Утворена внаслідок цього енергія додатково нагріває корону Сонця, що пояснює її 

значно вищу, за решту шарів сонячної атмосфери, температуру.  

                                         
Нульова точка, де сходяться силові лінії, яку спостерігав Solar Orbiter. X. Cheng et al. / Nature 

Communications, 2023 

Що таке магнітне перез'єднання? 

      Магнітним перез'єднанням називають явище різкої зміни конфігурації магнітного поля, 

яке виникає, коли силові лінії магнітного поля різного напрямку сходяться разом. Магнітне 

перез'єднання вивільняє значну кількість енергії в плазмі і здатне провокувати на Сонці 

спалахи та викиди корональної маси. Тому епізоди магнітного перез'єднання впливають на 

космічну погоду у Сонячній системі. 

      Однак, геліофізики покладають на магнітне перез'єднання ще і відповідальність за 

нагрівання сонячної корони — верхнього шару атмосфери світила. Температуру корони 

оцінюють в два мільйони градусів Цельсію, тоді як температура поверхні світила складає 

близько 5 726 градусів.  

      Пов'язати магнітне перез'єднання з нагріванням корони Сонця допомогли 

спостереження європейського зонда Solar Orbiter, який виявив тривалі дрібномасштабні 

епізоди магнітного перез'єднання на Сонці. 

https://nauka.ua/storage/media/editor/ezgif-1-4125534ffb.gif
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     Зображення Cонця в екстремальному ультрафіолетовому діапазоні, отримане Solar 

Orbiter (a), а також зображення області магнітного перез'єднання в одному з регіонів 

світила. X. Cheng et al. / Nature Communications, 2023 

Як магнітне поле гріє Сонце? 

      На відстані половини шляху від Землі до Сонця Solar Orbiter спостерігав за світилом 

протягом години в екстремальному ультрафіолетовому діапазоні. На отриманих 

зображеннях геліофізики виявили нульову точку у масштабі близько 390 кілометрів, де 

силові лінії магнітного поля збираються разом. Температуру поблизу неї оцінили у 10 

мільйонів градусів Цельсію, а також відмітили відтік матеріалу, який на думку вчених, 

сприяє нагріванню вищого шару атмосфери Сонця, однак не вибуховими подіями, а у більш 

ощадливому режимі, де у нульовій точці лінії магнітного поля перебудовуються поступово, 

але протягом тривалого часу. 

       На спостереження також потрапив і невеликий викид корональної маси, який тривав 

чотири хвилини, спровокований магнітним перез'єднанням поблизу регіону спостереження. 

Тому, як вважають дослідники, магнітне перез'єднання є тривалим процесом на Сонці, що 

може відбуватися у дрібних масштабах, постійно підживлюючи корону світила 

вивільненою енергією. Спостереження Solar Orbiter наразі є найбільш детальними, однак 

https://nauka.ua/storage/media/editor/PzIZOlGvZOokvwMjaoHDv0bhVEggEEQvL6LQ4QMQ.jpeg
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науковці сподіваються побачити ще дрібніші осередки магнітного перез'єднання під час 

наступного зближення Solar Orbiter з Сонцем. 

 

 

                        Ідея штучного затемнення Сонця 

 
    | Сорос підтримав ідею штучного затемнення Сонця. 

Мільярдер-філантроп підтримав експериментальні технології, призначені для затемнення 

Сонця та заморожування Арктики. 

Десятиліттями вчені намагаються зупинити глобальне 

потепління та невблаганні зміни клімату Землі. У хід йдуть 

усі методи, зокрема й вельми спірні технології, 

пише Futurism. 

Напередодні Мюнхенської безпекової конференції 2023 року, 

на якій він виступав, Джордж Сорос закликав інвестувати на 

підтримку сонячної геоінженерії.  

    Зазначимо, що ця група експериментальних технологій 

спрямована на уповільнення танення крижаних щитів за допомогою штучного "затемнення 

Сонця". 

     Зростаюча сфера сонячної геоінженерії включає безліч різних методів, проте той, який 

підтримав Сорос, здається, більш підкріпленим наукою, ніж будь-які інші. 

     Мільярдер зазначає, що раніше Північний Льодовитий океан був покритий незайманим 

снігом і льодом, які відбивали сонце, створюючи так званий ефект альбедо. Однак 

підвищення глобальної температури є таким, що Крижаний щит Гренландії почав танути і 

робить це швидше, ніж ми припускали. 

     У своїй промові Джордж Сорос посилається на думку британського хіміка Девіда Кінга, 

який вважає, що вченим вдасться штучно "заморозити Арктику" за допомогою геоінженерії 

— фактично необхідно відтворити ефект альбедо "шляхом створення білих хмар високо над 

землею". Сорос вважає, що це може спрацювати, а арктична кліматична система буде 

стабілізована. 

     Мільярдер також зазначає, що танення крижаного щита Гренландії є "загрозою для 

виживання нашої цивілізації", якій сильні світу цього можуть запобігти, якщо тільки 

інвестують у певні програми, спрямовані на боротьбу зі змінами клімату. 

    Сорос також зазначає, що важливо пам'ятати, що саме людське втручання зруйнувало 

стабільну систему, а тому знадобиться "людська винахідливість", щоб повернути все на свої 

кола. До того ж як місцева винахідливість, так і міжнародна. 

 

 

                             Наближення непростих років 
 

    Магнітних бур стане більше: фахівці попередили про наближення непростих років. 

Сонячна активність у найближчі роки перебуватиме на високому рівні через наближення 

до пікової точки свого циклу, що загрожує більш частими магнітними бурями. 

https://futurism.com/the-byte/george-soros-geoengineering
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    Як йдеться в огляді Space Weather Live, згідно з розрахунками пік активності випаде на 

середину 2025 року, а до того часу спостерігатиметься зростання випадків появи сонячних 

плям і рівня випромінювання. 

    При цьому зазначається, що торік сильно зросла кількість сонячних спалахів — якщо 

2021 року їх було понад 400, то 2022 року цей показник перевищив 2000. 

    Ці явища могли б мати сильні негативні наслідки для Землі, якби не магнітне поле, яке 

захищає планету від дії сонячних викидів. 

    Втім, це може призводити до виникнення магнітних бур, які, за даними геологічної 

служби США, можуть впливати на роботу енергомереж, систем зв’язку та точної 

електроніки. 

     Їхній вплив на людину науково не підтверджено, а фахівці ставляться до популярних 

переконань вкрай скептично. 

    "В умовах великого міста трамвай, який повз вас проїжджає, створює обурення 

магнітного поля набагато більше, ніж будь-яка магнітна буря", — пояснив доктор фізико-

математичних наук В’ячеслав Пилипенко. 

   Своєю чергою лікар-терапевт Лев Авербах зазначає, що найчастіше погіршення 

самопочуття через магнітні бури викликані не "метеозалежністю", а іншими проблемами. 

Крім того, він додав, що такого діагнозу навіть не існує і поставити його може хіба 

некомпетентний лікар. Фахівець не виключив, що проблема може критися в банальному 

самонавіянні. 

                                      Приховані світлові шоу на Сонці 
 

 

 
    Навіть у сонячний день очі людини не можуть побачити все світло, яке випромінює 

найближча зірка. На новому зображенні видно частину цього прихованого світла, включно 

з високоенергетичним рентгенівським промінням, яке випромінює найгарячіший матеріал 

в атмосфері Сонця, як спостерігали за допомогою масиву ядерного спектроскопічного 

телескопа NASA (NuSTAR). 

https://www.spaceweatherlive.com/ru/solnechnaya-aktivnost/solnechnyy-cikl.html
https://www.usgs.gov/faqs/what-are-hazards-magnetic-storms
https://www.ferra.ru/news/health/mogut-li-magnitnye-buri-vliyat-na-samochuvstvie-mnenie-uchyonogo-10-01-2023.htm
https://ftimes.ru/506887-astronom-rasskazal-o-treh-opasnyh-godah-iz-za-anomalnyh-vspyshek-na-solncze.html
https://scitechdaily.com/tag/nustar/
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     Хоча обсерваторія зазвичай вивчає об’єкти за межами нашої Сонячної системи, такі як 

масивні чорні діри та колапсовані зірки, вона також надала астрономам інформацію про 

наше Сонце. 

     На складеному зображенні вище дані NuSTAR представлені синім кольором і 

накладаються на спостереження рентгенівського телескопа (XRT) на місії 

Hinode Японського агентства аерокосмічних досліджень, представлені зеленим кольором, і 

Асамблеї атмосферних зображень (AIA) на сонячному апараті NASA. Обсерваторія 

динаміки (SDO), представлена червоним кольором. Відносно невелике поле зору NuSTAR 

означає, що він не може бачити все Сонце зі своєї позиції на навколоземній орбіті, тому вид 

Сонця з обсерваторії насправді є мозаїкою з 25 зображень, зроблених у червні 2022 року. 

     Високоенергетичне рентгенівське випромінювання, яке спостерігає NuSTAR, 

з’являється лише в кількох місцях в атмосфері Сонця.  

     Навпаки, XRT від Hinode виявляє низько-енергетичне рентгенівське випромінювання, а 

AIA від SDO виявляє ультрафіолетове світло – довжини хвиль, які випромінюються по всій 

поверхні Сонця. 

     Погляд NuSTAR може допомогти вченим вирішити одну з найбільших таємниць 

найближчої до нас зірки: чому температура зовнішньої атмосфери Сонця, яка називається 

короною, досягає більше мільйона градусів – принаймні в 100 разів гарячіша за його 

поверхню. Це спантеличило вчених, оскільки тепло Сонця виникає в його ядрі та 

поширюється назовні. Це ніби повітря навколо вогню було б у 100 разів гарячішим за 

полум’я. 

     Джерелом тепла корони можуть бути невеликі виверження в атмосфері Сонця, які 

називаються nспалахами. 

     Спалахи — це великі спалахи тепла, світла та частинок, видимі для багатьох сонячних 

обсерваторій. nспалахи є набагато меншими подіями, але обидва типи виробляють матеріал 

навіть гарячіший за середню температуру корони. 

      Регулярні спалахи трапляються не настільки часто, щоб утримувати корону при високих 

температурах, які спостерігають вчені, але nспалахи можуть відбуватися набагато частіше 

– можливо, досить часто, щоб разом нагрівати корону. 

    

          

    

    

   

  

 

        

     Сонце виглядає по-різному залежно від того, хто дивиться. Ліворуч NuSTAR NASA 

бачить рентгенівські промені високої енергії; Місія Hinode Японського агентства 

аерокосмічних досліджень бачить рентгенівське випромінювання меншої енергії; а 

Обсерваторія сонячної динаміки NASA бачить ультрафіолетове світло. 

     Незважаючи на те, що окремі nспалахи надто слабкі, щоб їх спостерігати серед палючого 

світла Сонця, NuSTAR може виявляти світло від високотемпературного матеріалу, який, як 

вважають, утворюється, коли велика кількість nспалахів відбувається поблизу один від 

одного. Ця здатність дозволяє фізикам досліджувати, як часто виникають nспалахи та як 

вони вивільняють енергію. 
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     Спостереження, використані на цих зображеннях, збіглися з 12-м близьким 

наближенням до Сонця, або перигелію, сонячного зонда NASA Parker Solar Probe, який 

летить ближче до нашої зірки, ніж будь-який інший космічний апарат в історії.  

      Спостереження за допомогою NuSTAR під час одного з проходів Паркера через 

перигелій дають змогу вченим пов’язати дистанційну активність в атмосфері Сонця з 

прямими зразками сонячного середовища, взятими зондом. 

 

                 Вогненний «водоспад» на поверхні Сонця 
 

       Астрофотограф з Аргентини зробив знімок стіни плазми, що підноситься приблизно на 

100 000 км над поверхнею Сонця. 

               
       Астрофотограф Едуардо Шабергер Пупо опублікував знімки протуберанця на поверхні 

Сонця. «Стіна» з плазми піднялася на висоту близько 100 тис. км над поверхнею Сонця 9 

березня і обсипалася «вогненним дощем». 

Зображення на екрані мого ноутбука дуже вразило, 

виглядало так, ніби сотні ниток плазми стікають по стіні. Це 

видовище зачарувало мене, – говорить Едуардо Шабергер 

Пупо, астрофотогра Протуберанець на поверхні 

Сонця. фотографії: Eduardo Schaberger Poupeau 

Протуберанці — це щільні плазмові структури, які 

піднімаються над поверхнею зірки силами магнітного поля. 

На відміну від гарячої сонячної корони, такі структури 

містять набагато більш холодну плазму, аналогічну за 

складом хромосфери — зовнішньої оболонки Сонця. 

Структури, подібні до тих, що зняв Пупо, часто спостерігаються вченими. Але точний 

механізм формування протуберанців досі невідомий. Як відзначають експерти порталу 

spaceweather.com, нитки плазми, викинутої верх, парадоксальним чином падають на 

поверхню зірки швидше, ніж дозволяють навколишні магнітні сили. 

https://www.facebook.com/eduardo.schabergerpoupeau/posts/6073285062732075
https://www.facebook.com/eduardo.schabergerpoupeau/posts/6073285062732075
https://spaceweather.com/archive.php?view=1&day=10&month=03&year=2023
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Зафіксоване астрофотографом явище називається протуберанцем полярної корони — такі 

протуберанці виникають між 60° та 70° північної та південної широти, а речовина швидко 

повертається до поверхні зірки через особливо сильні магнітні поля у цій області.       

     Тому такі викиди називають «плазмовими водоспадами». Плазма при даному явищі 

знаходиться не у вільному падінні, а рухається під дією магнітного поля, яке її й викинуло 

– вниз вона прямує зі швидкістю близько 36 000 км/год, що набагато швидше, ніж можна 

було б пояснити лише дією магнітних сил. Вчені поки що не розгадали всіх механізмів 

цього явища. 

      Передбачається, що під час свого викиду протуберанець полярної корони проходить дві 

фази: повільну, коли плазма неспішно піднімається вгору, і швидку, коли вона 

прискорюється до вищої точки. Такі явища становлять інтерес не тільки для фізики Сонця, 

але і для ядерної фізики: магнітне поле поблизу сонячних полюсів ефективно стримує 

плазму, і особливості цього процесу можуть допомогти в проєктуванні ядерних 

термоядерних реакторів. 

      Протуберанці полярної корони – досить поширені явища, хоча їх знімки вдається 

отримати досить рідко. Але в міру зростання сонячної активності в поточному 11-річному 

циклі їх частота може додатково зрости. Так, на початку лютого масивний сонячний 

  

Дослідники вважають, що спалахи на Сонці запустили розвиток   

                                    життя на Землі 

 
    Експерименти показали, що сонячні частинки, стикаючись з газами в ранній атмосфері 

Землі, можуть утворювати будівельні елементи білків і органічного життя. Дослідження 

опубліковано в журналі Life. 

   Група дослідників під керівництвом Центру космічних польотів імені Годдарда НАСА 

розробила нову теорію, яка пояснює походження життя на Землі. У серії експериментів 

дослідники показали, що під впливом енергетичних частинок з «суперспалахів» на Сонці в 

стародавній атмосфері планети могли формуватися амінокислоти і карбонові кислоти — 

основні будівельні елементи білків і живих клітин. 

    Нова робота заснована на попередньому дослідженні, опублікованому у 2016 році. У серії 

спостережень за далекими зірками на різних стадіях їх життєвого циклу, астрофізики 

показали, що протягом перших 100 мільйонів років існування Землі Сонце було приблизно 

на 30% тьмяним. При цьому «суперспалахи» — потужні виверження в атмосфері зірки, які 

зараз відбуваються приблизно раз в 100 років, — повинні були вивергатися кожні 3 – 10 

днів. 

                                   
 

     Потужний спалах на Сонці, супроводжуваний корональним викидом маси.     
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                    Зображення: NASA’s Goddard Space Flight Center 

    Такі викиди на Сонці запускали потік заряджених високоенергетичних частинок, що 

рухаються зі швидкістю близькою до швидкості світла. Регулярно стикаючись з 

атмосферою Землі, вони запускали різні хімічні реакції. Дослідники змоделювали вплив 

цього процесу на гази, що містилися в атмосфері нашої планети. 

Дослідники створили суміш газів, відповідну уявленням вчених про атмосферу ранньої 

Землі. Вони об’єднали вуглекислий газ, молекулярний азот, воду і метан. При цьому, 

оскільки точний зміст останнього невідомо, дослідники експериментували з сумішами з 

різною концентрацією. У прототип атмосфери вчені стріляли протонами, щоб імітувати 

сонячні спалахи, або впливали на нього за допомогою електричних розрядів, відтворюючи 

вплив блискавок. 

     Опромінення за допомогою протонів призводило до утворення обумовленої кількості 

амінокислот і карбонових кислот, якщо частка метану перевищувала 0,5% від загального 

обсягу суміші. При цьому під впливом електричних іскор потрібні речовини з’являлися 

тільки при концентрації близько 15% і формувалися набагато повільніше. 

     У 1953 році Стенлі Міллер з Чиказького університету в серії експериментів показав, що 

під впливом електричних розрядів з газів первинної атмосфери могли формуватися 

амінокислоти. Відтоді активність блискавок на ранній Землі вважалися ключовою 

гіпотезою теорії про походження життя. 

     Однак відтоді вчені переглянули уявлення про умови на ранній Землі: аналіз показав, що 

вміст аміаку і метану був набагато нижчий, ніж в експериментах Міллера. Замість них 

повітря становили вуглекислий газ і молекулярний азот, яким потрібно більше енергії для 

розпаду. Крім того, при тьмяному Сонці грозові хмари і блискавки повинні були 

формуватися рідше. У цих умовах результати останнього дослідження показують, що 

сонячні спалахи здаються більш ефективним джерелом енергії для запуску хімічних 

реакцій, ніж блискавки. 
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        IV. РУХ ДО НЕСКІНЧЕННОГО ВСЕСВІТУ  
 

       

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

         

 

 

 

 

http://hronika.info/uploads/posts/2018-10/1539734795_screenshot_5.jpg
http://static.espreso.tv/uploads/article/2452293/images/im-nebo2.jpg
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/02/mushroom-house.webp?fit=1500%2C1000&ssl=1
https://24tv.ua/resources/photos/news/202212/2212897_16179384.jpg?v=1670370982000&w=2500&h=1666&fit=cover
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/02/atom-particle.webp?fit=1440%2C810&ssl=1


 

117 

                                    Нова теорія народження Всесвіту 

 

       
     Спочатку було не слово, а два Великі вибухи: що говорить нова теорія народження 

Всесвіту. 

     Нове дослідження передбачає, що на початку Великий вибух мав свого "темного 

партнера" і свідчення його існування астрономи можуть виявити. 

     Двоє американських учених представили нове дослідження, в якому вони стверджують, 

що Всесвіт з'явився в результаті не одного Великого вибуху, а одразу двох. Якщо в 

результаті першої події відомий нам космос заполонили звичайні частинки та 

випромінювання, то в результаті другого космос наповнився частинками темної матерії.  

    Згідно із загальноприйнятою теорією, Всесвіт народився в результаті Великого вибуху, 

але однією з найважливіших подій, що відбулися в перші мілісекунди існування космосу, 

було стрімке розширення простору. Цей процес вчені назвали космічною інфляцією і 

швидкість найранішого розширення Всесвіту, яке триває досі, була набагато вище, ніж 

сьогодні. 

              
Вважається, що коли космічна інфляція закінчилася, то екзотичні квантові поля, які її 

спровокували, розпалися на частини і перетворилися на потік частинок та випромінювання, 

https://focus.ua/static/storage/originals/7/30/c3a807e88c3a03bea800fe7180ce2307.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/7/30/c3a807e88c3a03bea800fe7180ce2307.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/7/30/c3a807e88c3a03bea800fe7180ce2307.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/7/30/c3a807e88c3a03bea800fe7180ce2307.jpg
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які існують і сьогодні. Також фізики вважають, що вже через 3 хвилини після появи 

Всесвіту розпочався первинний нуклеосинтез, під час якого частки почали збиратися у 

перші протони та нейтрони. А вже через 20 хвилин після Великого вибуху Всесвіт був 

заповнений на 25% гелієм та на 75% воднем. 

    Якщо зі звичайною матерією все більш-менш ясно, то справжньою загадкою для вчених 

досі є темна матерія, яка, як відомо, хоч і є невидимою, але становить більшу частину маси 

Всесвіту. 

     Існуючі зараз теорії свідчать, що темна матерія з'явилася разом із звичайною матерією в 

результаті Великого вибуху, але автори нового дослідження вважають, що це не так. Фізики 

стверджують, що існував ще один вибух – «Темний Великий вибух». 

 
     Вчені припускають, що внаслідок цієї події залишилося окреме квантове поле, яке 

нікуди не зникло, як у випадку з появою звичайної матерії.  

     У міру того як Всесвіт розширювався і охолоджувався, це квантове поле змінилося і 

спровокувало появу темної матерії.  

    Фізики вважають, що наповнення космосу звичайними частинками супроводжувалося 

паралельним розвитком темної матерії, що складалася з інших частинок. 

Вчені навіть припустили, коли саме стався Темний Великий вибух. Вони вважають, що ця 

подія трапилася приблизно через 30 днів після появи Всесвіту. За словами авторів 

дослідження, в результаті Темного Великого вибуху з'явилися особливо сильні первинні 

гравітаційні хвилі, які все ще існують зараз. Тобто після 13,8 млрд років. 

     Якщо ця теорія вірна, то якщо такий "темний вибух" існував, ці гравітаційні хвилі можна 

виявити за допомогою існуючих технологій. Якщо це станеться, то, можливо, буде розкрито 

одну із загадок темної матерії. 

 

 

 

 

https://focus.ua/static/storage/originals/2/4a/a7b6cb76ab225c81687bc97f649f94a2.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/2/4a/a7b6cb76ab225c81687bc97f649f94a2.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/2/4a/a7b6cb76ab225c81687bc97f649f94a2.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/2/4a/a7b6cb76ab225c81687bc97f649f94a2.jpg
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 Про речовину, яка, за думкою вчених, допомогла створити   

                                              Всесвіт 
 

 
    Його не існувало з самого початку часів, але тепер вченим вдалося створити те, що вони 

називають супом з кварків. Вважається, що ця речовина є найменшим, найгарячішим і 

найщільнішим станом нашого Всесвіту та тим самим «супом», який дозволив Всесвіту 

рости та розширюватися до того, яким ми його знаємо сьогодні. 

   Цей подвиг став можливим завдяки потужному, але дуже складному прискорювачу 

частинок. 

    Всесвіт починався як суп із кварків — найменших, найфундаментальніших будівельних 

блоків наших атомів. Вчені кажуть, що ці кварки плавали в силі, схожій на рідину, яка 

утримувала їх усіх разом усередині їхніх протонів і нейтронів. 

   Ці частинки, кажуть дослідники, називаються глюонами.  

   Таким чином, плазмо-подібна рідина, яка допомогла створити наш Всесвіт, кварковий 

суп, який вони тут відтворили, більш формально називається кварк-глюонною плазмою. І, 

наскільки нам відомо, його не було знайдено в природі з початку часів. Але за допомогою 

прискорювача частинок, розташованого в Брукхейвенській національній лабораторії на 

Лонг-Айленді, вчені змогли його відтворити. 

    Кільце прискорювача довжиною 2,4 милі дозволяє атомним ядрам обертатися навколо 

нього зі швидкістю 80 000 разів на секунду – приблизно 99,995 відсотка швидкості світла.        

    Дослідники використовують надпровідні магніти, щоб керувати атомними ядрами, коли 

вони рухаються навколо кільця, переохолоджуючись майже до абсолютного нуля в певних 

точках, перш ніж два пучки зрештою зіткнуться один з одним, утворюючи крихітні краплі 

кваркового супу. 

    Є надія, що вимірювання цих зіткнень дасть важливе розуміння кварк-глюонної плазми 

та відкриє нові двері розуміння для вчених, які вивчають народження нашого Всесвіту.       

https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/02/atom-particle.webp?fit=1440%2C810&ssl=1
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    Вивчаючи кварки та цей кварковий суп, вчені, сподіваюся, дізнаються більше про саме 

походження космосу та про те, як виникла матерія у Всесвіті. 

 

    Темний Великий вибух став вихідним пунктом для всього, що        

                                                       існує 
    Великий вибух, можливо, був не один. Появі всіх частинок і випромінювання у Всесвіті, 

можливо, приєднався ще один Великий вибух, який наповнив наш Всесвіт 

частинками темної матерії . І, можливо, ми зможемо це виявити. 

   У стандартній космологічній картині ранній Всесвіт був дуже екзотичним 

місцем. Мабуть, найважливішою подією, яка сталася в нашому космосі, стала інфляція, яка 

в дуже ранній період після Великого вибуху призвела наш Всесвіт до періоду надзвичайно 

швидкого розширення. 

    Коли інфляція закінчилася, екзотичні квантові поля, які спричинили цю подію, згасли, 

перетворившись на потік частинок і радіації, які збереглися й сьогодні. 

    Коли нашому Всесвіту було менше ніж 20 хвилин, ці частинки почали збиратися в перші 

протони та нейтрони під час того, що ми називаємо нуклеосинтезом Великого вибуху . 

    Нуклеосинтез Великого вибуху є основою сучасної космології, оскільки розрахунки, що 

стоять за ним, точно передбачають кількість водню та гелію в космосі. 

    Однак, попри успіх нашої картини раннього Всесвіту, ми все ще не розуміємо темну 

матерію, яка є таємничою та невидимою формою матерії, яка займає переважну більшість 

маси в космосі. 

    Стандартне припущення в моделях Великого вибуху полягає в тому, що будь-який 

процес, який породив частинки та випромінювання, також створив темну матерію. І після 

цього темна матерія просто висіла навколо, ігноруючи всіх інших. 

    Але група дослідників запропонувала нову ідею. Вони стверджують, що наші епохи 

інфляції та нуклеосинтезу Великого вибуху були не єдиними. 

   Темна матерія могла еволюціонувати за абсолютно окремою траєкторією. У цьому 

сценарії, коли інфляція закінчилася, вона все ще заполонила Всесвіт частинками та 

радіацією. Але не темна матерія. Натомість залишилося деяке квантове поле, яке не 

розпадалося. 

    У міру того, як Всесвіт розширювався і охолоджувався, це додаткове квантове поле 

врешті трансформувалося, викликаючи утворення темної матерії. 

    Перевага цього підходу полягає в тому, що він відокремлює еволюцію темної матерії від 

нормальної матерії, так що нуклеосинтез Великого вибуху може відбуватися так, як ми його 

зараз розуміємо, тоді як темна матерія еволюціонує окремим шляхом. 

    Цей підхід також відкриває шляхи для дослідження широкого розмаїття теоретичних 

моделей темної матерії, тому що тепер, коли вона має окремий еволюційний шлях, її легше 

відслідковувати в розрахунках, щоб побачити, як вона може порівнюватися зі 

спостереженнями. 

     Наприклад, команда авторів статті змогла визначити, що якщо був так званий Темний 

Великий Вибух, то він мав статися, коли нашому Всесвіту було менше одного місяця. 

     Дослідження також виявило, що поява Темного Великого Вибуху призвела до появи 

дуже унікальних сигнатур сильних гравітаційних хвиль, які збережуться в сучасному 

Всесвіті. 
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      Експерименти, що тривають, як-от датчики часу пульсарів, повинні виявити ці 

гравітаційні хвилі, якщо вони існують. 

      Ми ще не знаємо, чи відбувся Темний Великий Вибух, але ця робота дає чіткий шлях до 

перевірки цієї ідеї. 

 

Китайські науковці виявили дивовижну структуру нашої     

                                            Галактики 

 

 
                                                      Вважалося раніше 

      Нове дослідження команди китайських астрономів кидає виклик традиційному 

уявленню про форму нашої галактики. Протягом багатьох років учені вважали, що               

      Молочний Шлях – це спіральна галактика з перемичкою в центрі і чотирма головними 

рукавами. Однак, проаналізувавши дані нового покоління космічних телескопів, команда 

виявила, що Молочний Шлях має лише два головних рукава. 

      Команда дослідників з Китайської академії наук використовувала космічний телескоп 

для точного вимірювання відстані до зірок, які випромінюють в надвисокочастотному 

діапазоні. Вони виміряли 200 таких зірок і склали карту Молочного Шляху, додавши до неї 

дані з обсерваторії Gaia, щоб встановити розташування зірок відносно Землі та одна одної. 

Особливу увагу вони приділили зорям типу OB, які не відлітають далеко від місця свого 

народження. 

Відкриття астрономів 

     Науковці виявили, що Молочний Шлях має спіральну структуру з перемичкою і двома 

головними рукавами, які простягаються по обидва боки від перемички. Інші, коротші 

рукави розташовані далі, мають неправильну форму і не з'єднуються з основною 

структурою. 

     Це відкриття кидає виклик теорії еволюції галактик, оскільки вважалося, що спіральні 

галактики з перемичкою, в якій відбувається активне зореутворення, формуються лише в 

пізньому Всесвіті. Однак космічний телескоп Джеймса Вебба виявив галактики зі схожою 

https://24tv.ua/tech/molochniy-shlyah-chumatskiy-shlyah-yak-pravilno-novini-tehnologiy_n1758048
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структурою за 11 мільярдів світлових років від Землі, в той час, коли Всесвіту було не 

більше 4 мільярдів років. 

 
      Структура Молочного Шляху дещо інша ніж вважалося / Фото The Astrophysical Journal 

Чому це важливе відкриття?  

     Нове дослідження китайських астрономів свідчить про те, що два головні рукави 

Молочного Шляху можуть бути більш поширеним явищем у Всесвіті, ніж вважалося 

раніше. Вважається, що поділ на рукави виникає внаслідок зіткнення галактик з іншими 

зоряними скупченнями, і якщо два головних рукави Молочного Шляху є більш 

поширеними, це може свідчити про те, що зіткнення галактик – не єдиний спосіб 

формування спіральних рукавів. 

Відкриття справжньої форми Молочного Шляху змусить астрофізиків переглянути теорію 

еволюції галактик і може призвести до нового розуміння того, як галактики формуються і 

розвиваються з часом. Нове дослідження підкреслює важливість постійного вдосконалення 

космічних телескопів та інших інструментів спостереження для розкриття таємниць 

Всесвіту. 

             Вибух у Всесвіті, що відбувся ще 340 років тому 
 

      Один із найпотужніших вибухів у Всесвіті: NASA показало фото в приголомшливих 

деталях - це вражає. 

                                    
                                                         Фото: pixabay.com 
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       Кассіопея А - це найновіша наднова в нашій галактиці. 

Космічний телескоп імені Джеймса Вебба (JWST) NASA нещодавно зробив 

захопливе детальне зображення Кассіопеї А, яка утворилися внаслідок одного із 

найпотужніших вибухів у Всесвіті, що відбувся ще 340 років тому, але який досі 

досліджують астрономи. 

      "Кассіопея А - це найновіша наднова в нашій галактиці. Астрономи ретельно її 

досліджують, сподіваючись відтворити життя та смерть гігантської зірки з уламків її 

останнього вибуху. Останнє зображення хмари космічного сміття, зроблене JWST за 

допомогою приладу середнього інфрачервоного діапазону (MIRI), може пролити світло на 

те, як вибухова загибель гігантських зірок допомагає розсіяти інгредієнти для життя по всій 

галактиці", - йдеться у повідомленні. 

       Раніше була масивна зірка, але приблизно 340 років тому вона зникла в яскравому 

спалаху світла. Гігантська зірка спалила останні залишки свого палива, і без тиску ядерного 

синтезу, щоб протистояти нищівній вазі зірки, її зовнішні шари миттєво впали 

всередину. Цей колапс спровокував величезний вибух, один із найбільших і 

найпотужніших у Всесвіті, який викинув колишній вміст зірки у космос. 

      Сьогодні хмара газу та пилу, яка повільно розповсюджується, колись була зіркою, має 

ширину близько десяти світлових років, а її зовнішній край штовхається в оболонку з більш 

холодного газу та пилу, яка колись оточувала зоряну систему.   

      На фото видно, як пилові уламки руйнівної смерті гігантської зірки світяться вогненно-

помаранчевим і червоним кольором під час зіткнення з міжзоряним пилом. 

                     

                       Від наднової залишилися лише залишки хмар пилу (Фото:NASA) 

 

 

https://tsn.ua/tags/nasa
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                      Як з'явилися величезні чорні дірки 
 

     Як з'явилися величезні за масою чорні дірки, які не повинні існувати: астрономи знайшли 

відповідь. 

      Нове дослідження припускає, що в ранньому Всесвіті відбувалися процеси, які б 

дозволили створити чорну дірку за масою в кілька мільярдів мас Сонця. 

    Надмасивні чорні дірки є одними з 

найважчих об'єктів у Всесвіті. Але досі 

вченим складно зрозуміти, як деякі з них 

можуть набрати масу, яка в мільярди разів 

більша за масу Сонця. Особливо якщо йдеться 

про ранній Всесвіт, коли теоретично такі 

надмасивні об'єкти існувати не могли, але 

вони все ж таки є. 

    Вчені довго ламають голову над тим, як у ранньому Всесвіті могли з'явитися дуже важкі, 

за масою,  чорні дірки, які в мільярди разів перевищують масу Сонця. Існування таких дірок 

було підтверджено спостереженнями за космосом, коли астрономи виявили галактику, яка 

з'явилася 12,3 млрд років тому, а в її центрі знаходиться чорна діра, маса якої більша за масу 

Сонця в 34 млрд разів. В іншій галактиці, яка з'явилася 12,1 млрд років тому, була виявлена 

ще більш важка чорна діра – її маса перевищує масу Сонця в 40 млрд разів. 

    Згідно з теорією, коли Всесвіту було всього 1,5 – 1,7 

млрд років, такі чорні дірки не могли існувати, адже у 

них просто не вистачило б часу для того, щоб набрати 

таку величезну масу в умовах раннього Всесвіту. Але 

якщо ці чорні діри існують, значить те, що здається 

неможливим, насправді можливо, кажуть вчені із 

Гарвард-Смітсонівського центру астрофізики, США. 

Вони створили моделювання за допомогою 

суперкомп'ютера, щоб з'ясувати, яким чином у ранньому Всесвіті могли сформуватися 

надзвичайно важкі чорні дірки. За словами однієї з авторів нового дослідження, астрофізика 

Юїн Ні, одним із способів появи таких космічних монстрів є злиття кількох дуже потужних 

галактик. 

    Наразі вчені знають, що чорна діра може набрати масу не лише за рахунок поглинання 

навколишньої речовини, а й за рахунок зіткнення з іншою чорною діркою. За словами Ні, 

другий варіант веде до швидшого набору маси чорною діркою. Хоча отримана в результаті 

злиття надмасивна діра все ж таки не матиме 

сукупну масу об'єктів, що її створили, так як 

частина речовини полетить в космос. 

     Нове моделювання вчених показало, що 

через кілька мільярдів років після Великого 

вибуху, коли відбувається активне створення 

нових зірок, галактик і чорних дірок у їхніх центрах, можуть з'являтися надмасивні чорні 

діри, маса яких перевищуватиме масу Сонця в 10 млрд разів. 
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Одна з моделей показала, що таке можливо тоді, коли три дуже масивні галактики з дуже 

важкими чорними дірками зіткнуться разом і почнеться процес їх злиття в один об'єкт. При 

цьому маса кожної галактики в 10 разів перевищує масу Чумацького Шляху. 

Приклад злиття трьох галактик в одну 

Вчені вважають, що в ту далеку епоху злиття галактик і чорних дірок відбувалися набагато 

швидше, а отже, надзвичайно важкі чорні діри могли сформуватися також дуже швидко. 

     Поки вчені не можуть точно сказати, з якою швидкістю відбувалося це злиття, але те, що 

такі події мали частіший характер, швидше за все підтвердять майбутні спостереження за 

космосом, вважають вчені. 

 

                           Надзвичайно масивна чорна діра 

 
      У таке складно повірити: астрономи відкрили надзвичайно велику, за масою, чорну діру. 

      На відстані 2,7 мільярда світлових років у галактичному кластері під назвою Абелл 1201 

розташована надзвичайно масивна чорна діра, яка має розміри, за масою, в понад 32,7 

мільярда разів більші від маси нашого Сонця. 

       Ці нові виміри перевищують попередні оцінки астрономів щонайменше на 7 мільярдів 

сонячних мас. Це одна з найбільших чорних дір, які астрономи коли-небудь виявляли. 

Наш Всесвіт наповнений чорними дірами, включно з супермасивними чорними дірами, які 

розташовані в центрі галактик у всіх областях простору навколо нас. Багато з них неактивні 

і не випромінюють речовину, що зумовлює їхнє світіння, тому вони легше виявляються. 

Інші є «бездомними» чорними дірами, які блукають простором, як їм заманеться. Деякі з 

них є надзвичайно масивними. 

      Ці чорні діри набагато більші, за масою, ніж супермасивні чорні діри, схожі з тими, що 

розташовані в центрі галактик. І оскільки вони настільки масивні і містять так багато маси, 

теоретично їх має бути легше знайти. Однак усе залежить від того, наскільки активною є 

чорна діра і яку кількість тепла вона випромінює. Це тому, що за замовчуванням 

ультрамасивні чорні діри (і чорні діри взагалі) не випромінюють світло. 

      Це робить надзвичайно складною процедуру їх виявлення в чорноті космосу, де світло 

відіграє велику роль у пошуку речей. 

      Один зі способів пошуку чорних дір астрономами називається гравітаційним 

лінзуванням. Ця техніка полягає у спостереженні астрономами того, як світло проходить 

через простір. У випадку цієї ультрамасивної чорної діри світло експоненційно вигинається 

навколо неї. 

Це тому, що коли світло наближається до масивного об'єкта у просторі, воно проходить 

навколо нього, розтягуючись і створюючи збільшувальний ефект, який спотворює 

зображення на задньому плані. Це також корисно для пошуку галактик, які занадто далекі 

для нашого спостереження без надзвичайного збільшення. Група астрономів спочатку 

помітила, як світло вигинається навколо цієї ультрамасивної чорної діри в центрі Abell 1201 

2023 року. 

      Однак лише 2017 року, коли астрономи виявили другий «розмазень», вони почали 

детальніше досліджувати це відкриття. Недавно вони провели симуляції, з'ясувавши, що 

для того, щоб світло вигиналося навколо чорної діри таким чином, її маса має бути 

приблизно такою ж, як у 30 мільярдів Сонць, що робить її достатньо великою, за масою, 

для того, щоб бути ультрамасивною чорною дірою. 
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        Дослідники, які виявили цей об'єкт, опублікували свої результати в журналі «Monthly 

Notices of the Royal Astronomical Society». Сподіваються, що гравітаційне лінзування 

дозволить нам заглибитися ще більше у Всесвіт і виявляти більше ультрамасивних чорних 

дір, схожих на цю, яка вже потрапила до першої десятки найбільших, за масою, виявлених 

нами чорних дір. 

 

Про не пов'язаних між собою явищ, - для відкриття нових знань 

 
     Науковці зробили дивовижне відкриття, яке пов'язало два дуже різних явища у Всесвіті. 

     Міжнародна команда дослідників з кількох університетів виявили спільну нитку між 

надмасивними чорними дірами та субатомним скляним конденсатом, що утворюються при 

зіткненнях атомних ядер. 

     Попри величезні відмінності у розмірах, вчені виявили, що і чорні діри, і субатомні 

глюонні стінки складаються з щільно упакованих фундаментальних частинок-переносників 

сили, які називаються бозонами. Для субатомних глюонних стінок ці бозони є глюонами, а 

для чорних дір – гравітонами. 

      Бозони в обох системах розташовані в найбільш ефективній з точки зору енергії та 

розміру конфігурації, створюючи високий ступінь впорядкованості. Це означає, що обидві 

системи можуть вмістити максимальну кількість квантової інформації про бозони, що 

входять до їх складу, включаючи їхній просторовий розподіл, швидкість і колективні сили. 

Чим це може бути корисно 

      Завдяки універсальним обмеженням на квантову інформацію, дослідники можуть 

дізнатися більше про одну систему щільно упакованих бозонів, вивчаючи іншу. Це означає, 

що вчені можуть досліджувати субатомні глюонні стінки, створені в лабораторіях на Землі. 

      Також науковці можуть вивчати "глюонні ударні хвилі", що створюються в субатомних 

глюонних стінках під час зіткнень частинок, щоб дізнатися більше про гравітаційні ударні 

хвилі, які виникають, коли дві чорні діри зіштовхуються і зливаються, утворюючи ще 

масивнішу чорну діру. 

Якщо ви нічого не зрозуміли, це нормально 

      Це відкриття має один дуже важливий аспект – обидві системи, попри їх відмінність, 

впорядковують свої бозони в найефективніший спосіб, щоб максимізувати кількість 

інформації, яку можна про них зберегти. Це означає, що вивчення цих систем в 

лабораторіях тут, на Землі, може допомогти нам зрозуміти таємниці надмасивних чорних 

дір, які важко вивчати, бо вони дуже далекі. 

     Це відкриття може зрештою виявитися корисним для розвитку квантових 

комп'ютерів, які залежать від щільно упакованих холодних атомів для виконання 

обчислень.  

      Вивчення цих систем може допомогти зрозуміти, як народжуються чорні діри, 

досягають теплової рівноваги зі своїм оточенням і як вони можуть зрештою розпастися. 

      Серед іншого відкриття наголошує на важливості квантової інформатики для розуміння 

Всесвіту і потенціал вивчення, здавалося б, не пов'язаних між собою явищ для відкриття 

нових знань. 
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     Галактичний вибух розкриває нові подробиці про Всесвіт 
 

 

 
   Нове дослідження проливає світло на хімічне створення Всесвіту. Міжнародна група 

дослідників наткнулася на наднову, що вибухнула в далекій спіральній галактиці, 

використовуючи дані першого року міжзоряних спостережень космічного телескопа 

Джеймса Вебба. 

  Нещодавнє дослідження, опубліковане в The Astrophysical Journal Letters, пропонує нові 

інфрачервоні виміри NGC 1566, однієї з найяскравіших галактик у нашому космічному 

сусідстві, також відомої як Іспанська танцівниця. Розташований приблизно за 40 мільйонів 

миль від Землі, високоактивний центр галактики зробив його популярним об’єктом серед 

вчених, які прагнуть зрозуміти формування та еволюцію зіркоутворенних туманностей. 

    У цьому випадку вчені змогли спостерігати наднову типу 1а — вибух біло-вуглецево-

кисневого карлика. Майкл Такер, науковий співробітник Центру космології та фізики 

астрочастинок в Університеті штату Огайо та співавтор дослідження, сказали дослідники, 

спіймані випадково при вивченні NGC 156. 

    “Вибухи білих карликів важливі для космології, оскільки астрономи часто 

використовують їх як індикатори відстані”, – сказав Такер. «Вони також виробляють 

величезну кількість елементів групи заліза у Всесвіті, таких як залізо, кобальт та нікель». 

   Дослідження стало можливим завдяки огляду PHANGS-JWST, який через великий набір 

вимірювань зоряних скупчень був використаний для створення еталонного набору даних 

для вивчення довколишніх галактик.  

   Аналізуючи зображення ядра наднової, Такер і співавтор Несс Майкер Чен, аспірант 

астрономії у штаті Огайо, який керував дослідженням, прагнули з’ясувати, як певні хімічні 

елементи викидаються у навколишній космос після вибуху. 

   Наприклад, легкі елементи, такі як водень і гелій, утворилися під час Великого вибуху, 

але більш важкі елементи можуть бути створені тільки в результаті термоядерних реакцій, 

що відбуваються в наднових.  

    За словами Такера, розуміння того, як ці зіркові реакції впливають на розподіл елементів 

заліза в космосі, може дати дослідникам глибше розуміння хімічного створення Всесвіту. 
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    “Коли вибухає наднова, вона розширюється, і при цьому ми можемо бачити різні верстви 

викиду, що дозволяє нам досліджувати ядро туманності”, – сказав він. 

    Приведені в дію процесом, званим радіоактивним розпадом, коли нестабільний атом 

вивільняє енергію, щоб стати більш стабільним, наднові випромінюють високоактивні 

радіоактивні фотони, такі як уран-238. У цьому випадку дослідження було зосереджено на 

тому, як ізотоп кобальту-56 розпадається на залізо-56. 

    Використовуючи дані з камер ближнього та середнього інфрачервоного діапазону JWST 

для вивчення еволюції цих випромінювань, дослідники виявили, що через 200 днів після 

початкової події викид наднової все ще був видно в інфрачервоному діапазоні довжин 

хвиль, який було б неможливо відобразити з космічного корабля. земля. 

   “Це одне з тих досліджень, у яких, якби наші результати були не такими, як ми очікували, 

це було б дійсно важливо”, – сказав він. “Ми завжди виходили з того, що енергія не вислизає 

від викиду, але до JWST це була тільки теорія”. 

   Протягом багатьох років було неясно, чи просочуються швидко рухомі частинки, що 

утворюються при розпаді кобальту-56 в залізо-56, в навколишнє середовище, або їх 

стримують магнітні поля, створювані надновими. Проте, даючи нове уявлення про охолодні 

властивості викидів наднових, дослідження підтверджує, що в більшості випадків викиди 

не виходять за межі вибуху. За словами Такера, це підтверджує багато припущень вчених, 

зроблених у минулому про те, як працюють ці складні об’єкти. 

   “Це дослідження підтверджує майже 20-річну науку”, – сказав він. «Воно не відповідає 

на всі питання, але добре показує, принаймні, що наші припущення були катастрофічно 

помилковими». 

    Майбутні спостереження JWST продовжуватимуть допомагати вченим розвивати свої 

теорії про зіркоутворення та еволюцію, але Такер сказав, що подальший доступ до інших 

типів фільтрів зображень також може допомогти перевірити їх, створюючи більше 

можливостей для розуміння чудес далеко за межами нашої власної галактики. 

•  

            Галактичні катаклізми змінюють клімат Землі 
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                                Наше життя багато в чому визначається космосом. 

       Галактичні катаклізми змінюють клімат Землі і тому впливають її населення. 

Незважаючи на те, що далекі зірки здаються нам чимось абстрактним, що живе в 

неосяжному космосі на немислимих відстанях, вони "примудряються" виявляти на нашу 

планету безпосередній вплив. 

      Такого висновку дійшли автори нової статті в журналі Ecology and Evolution. 

Справа в тому, що глобальне біорізноманіття на нашій планеті в минулому сильно 

змінювалося як у бік зменшення, так і збільшення. Автори статті впевнені, що зміни числа 

пологів морських організмів за півмільярда років залежало від вибухів наднових, а 

галактичні катаклізми змінювали і досі змінюють клімат на Землі і тому впливають на її 

населення. 

       Більшість своєї історії Земля була населеною організмами, проте складність екосистем 

і різноманітність живого у ньому сильно варіювали. Так, два-три перші мільярди років своєї 

історії Земля була населена виключно мікроскопічним життям і залишалася "планетою 

мікробів". 

      Багатоклітинні організми з’явилися тут лише порівняно недавно. 

      У ході своєї роботи вчені проаналізували, з одного боку, палеонтологічні дані про 

кількість пологів морських тварин за останні 500 мільйонів років, а з іншого — відомі 

спалахи наднових у нашій Галактиці, що сталися за цей час неподалік Сонця. 

      Нагадаємо: вибух наднової — це катастрофічно швидкий і сильний викид енергії 

зіркою. Наднова представляє собою етап зіркової еволюції, через який проходять багато 

потужних зірок. 

      Після внесення поправок на глибину проживання тварин вченим вдалося відзначити 

суттєву кореляцію числа пологів та вибухів наднових за останні півмільярда років. 

     Подібна увага саме до жителів океанічного шельфу (прибережних областей) була 

потрібна тому, що вони особливо багаті на життя, і нові систематичні групи найчастіше 

виникають саме там. 

    "Одне з можливих пояснень такого зв’язку наднових з біорізноманіттям — їх вплив на 

клімат Землі, — пояснив один з авторів дослідження Хенрік Свенсмарк (Henrik 

Svensmark) . — Він призводить до посилення вітрів, перемішування океану, а також 

перенесення необхідних для живого поживних речовин до поверхні води, що відбувається 

в шельфовій частині". 

     Дослідники вважають, що цей ефект пов’язаний у тому числі із середнім числом хмар на 

планеті — через наднові їх стає більше, адже посилення радіації в атмосфері сприяє 

конденсації пари. 

     Автори також наголошують, що вибухи наднових позначаються не лише на 

біорізноманітності живого. Вони безпосередньо визначають первинну продуктивність 

екосистем Землі — біомасу рослин та інших автотрофів, яку здатні створити за одиницю 

часу. 

     Нагадаємо, що крім "абстрактного" впливу зірок на життя на Землі, космос може 

наражати нас і на більш небезпечні загрози: варто лише згадати, з яким трепетом деякі 

земляни чекали 25.03.23 року о 21:52 за Києвом наближення до нашої планети астероїда під 

прізвиськом "вбивця міст" ". Про наслідки, до яких могло призвести його зіткнення із 

Землею, навіть страшно подумати! 

 

https://telegraf.com.ua/ukr/nauka/2023-03-20/5783622-dikie-i-nepredskazuemye-stalo-izvestno-pochemu-krasnye-karliki-ne-podkhodyat-dlya-razvitiya-zhizni
https://telegraf.com.ua/ukr/nauka/2023-03-20/5783622-dikie-i-nepredskazuemye-stalo-izvestno-pochemu-krasnye-karliki-ne-podkhodyat-dlya-razvitiya-zhizni
https://onlinelibrary.wiley.com/doi/10.1002/ece3.9898
https://telegraf.com.ua/ukr/mir/2023-03-25/5784416-gigantskiy-asteroid-vbivtsya-mist-sogodni-proletit-mizh-zemleyu-ta-misyatsem-shcho-vidomo
https://telegraf.com.ua/ukr/mir/2023-03-25/5784416-gigantskiy-asteroid-vbivtsya-mist-sogodni-proletit-mizh-zemleyu-ta-misyatsem-shcho-vidomo
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                       Яку форму має наш Всесвіт? 

 
     Ніхто не здогадається. Учені розповіли, яку форму має наш Всесвіт. 

Всесвіт дійсно величезний, але вчені мають докази того, яку він має форму насправді. 

Через те, що людині складно уявити розміри Всесвіту, який насправді нескінченний, може 

здатися, що він не має якоїсь форми. Але форма у нього все ж таки є, вважають вчені, хоча 

їхні висновки можуть здивувати. 

    Найголовніші показники такі, як реліктове випромінювання, що залишилося після 

Великого вибуху, швидкість розширення Всесвіту в різних місцях і те, як він "виглядає" під 

різними кутами, вказує на те, що насправді Всесвіт не тільки не має меж, але він ще й 

плоский. 

Астрофізик Девід Спергель із Прінстонського університету, США, багато десятиліть вивчав 

форму Всесвіту. Йому вдалося з'ясувати, що реліктове випромінювання, що залишилося 

після Великого вибуху, має неоднорідну природу. 

    За словами вченого, кількість позитивної і негативної енергії в плоскому Всесвіті 

абсолютно однакова й, отже, компенсують одна одну. Якби у Всесвіту була кривизна чи 

вигини, то один вид енергії був би більшим за інший, але цього не спостерігається.          

    Відповідно виміри реліктового випромінювання показали, що Всесвіт одночасно і 

нескінченний, і плаский. 

    "Хоча я припускаю, що є деякі невизначеності у розрахунках, але якщо і є деяка кривизна, 

то вона практично дорівнює нулю", — каже Спергель. 

    Також Спергель вважає, що Всесвіт плоский ще й через його дуже швидке розширення. 

Оскільки спочатку він був компактним згустком матерії, який згодом розширився на 

величезну відстань з неймовірною швидкістю, цей процес призвів до того, що Всесвіт став 

плоским або настільки близьким до того, щоб бути плоским, наскільки це можливо. 

Найголовніші показники такі, як реліктове випромінювання, що залишилося після 

Великого вибуху, швидкість розширення Всесвіту в різних місцях і те, як він "виглядає" під 

різними кутами, вказує на те, що насправді Всесвіт не тільки не має меж, а й плоский. 

    Ще один доказ того, що Всесвіт плоский криється в понятті критичної щільності. 

Наприклад, учені з Технологічного університету Свінберна, Австралія, вважають, що якщо 
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Всесвіт плоский, то маючи критичну щільність, він перестав би розширюватися тільки 

через неймовірну кількість часу. Тобто існує певна межа щільності, яка не дозволяє 

Всесвіту бути вигнутим і набувати форми сфери. Якби він мав таку форму, то під дією своєї 

гравітації він просто стиснувся б до початкового стану або зник би зовсім. Така теорія, до 

речі, носить назву "Велике стискання" і ті, хто її дотримується вважають, що на наш Всесвіт 

чекає саме такий кінець. 

Але вчені на основі вимірювань з'ясували, що в нашого Всесвіту щільність знаходиться на 

рівні трохи нижче критичного показника, а це означає, що він все-таки плоский, та й до того 

ж розширюватиметься нескінченно. Також деякі дослідники припустили, що доказом 

плоского Всесвіту є те, що він "виглядає" однаково під будь-яким кутом зору. 

    Результати інших досліджень показують, що Всесвіт точно плоский, хоча похибка в 

розрахунках може становити лише 0,2%. Тобто в межах статистичної похибки наш Всесвіт 

плоский і безмежний. 

 

    Всесвіт насправді може бути формою з гігантський пончик 
 

     Всесвіт може бути плоским, проте вчені вважають, що його форма не така вже плоска. 

Автори нового дослідження припустили, що Всесвіт насправді може бути формою з 

гігантський пончик, незважаючи на інші дані. Дивні візерунки, виявлені в відгомонах 

Великого вибуху, можна пояснити тим, що Всесвіт відрізняється більш складною формою. 

 

 

     Астрономи вимірювали топологію Всесвіту декількома способами. Всі дані свідчать про 

те, що геометрично він плоский і має просту розгорнуту топологію. 

     Але автори дослідження, опублікованого в базі даних препринтів arXiv, припустили, що 

минулі вимірювання були обмежені. Зокрема, спостереження припускають, що Всесвіт 

обертається навколо себе тільки в одному вимірі. Крім того, у нього немає більш складної 

топології. Також спостереження за реліктовим випромінюванням виявили деякі дивні, 

незрозумілі аномалії — поява великих візерунків там, де їх бути не повинно. 

https://www.livescience.com/the-universe-might-be-shaped-like-a-doughnut-not-like-a-pancake-new-research-suggests
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     В рамках нового дослідження вчені досліджували космічний мікрохвильовий фон — 

світло, що випускається, коли космосу було всього 380 000 років. Тепер він знаходиться на 

відстані більше 42 млрд світлових років і характеризується крихітними коливаннями 

температури. Астрономи розрахували передбачений розмір цих коливань в порівнянні зі 

спостереженнями і вони відрізнялися. Це означає, що ті промені світла, які виходили 

паралельно з початку часів, змінили напрямок в просторі-часі. А, значить, геометрія 

Всесвіту викривлена. 

     Але ті ж вимірювання показали, що якщо не брати до уваги дрібномасштабні відхилення 

від галактик і чорних дір, загальна геометрія Всесвіту плоска. Насправді Всесвіт зі 

складною топологією міг би пояснити принаймні деякі аномалії реліктового 

випромінювання. 

 

     Теорія Великого вибуху – це міф, необхідний космологам? 
 

      Теорія Великого Вибуху – це така маркетингова стратегія для космології та астрофізики, 

яка потрібна для «вибивання» державних або приватних грантів, пише Альтернативна 

наука. 

      Насправді, жоден «серйозний» космолог не впевнений у тому, що "Великий вибух 

стався". Вони навіть не міркують про те, "що було до нього" чи "що його викликало". 

Єдине, на чому наполягають теоретики: ранній Всесвіт був гарячим і щільним, тому що у 

нас є маса доказів, які кажуть нам, що він «має бути» гарячим і щільним. 

     Насамперед йдеться про космічний мікрохвильовий фон, його спектр чорного тіла, 

незначні флуктуації первинного випромінювання, статистичний розподіл структур матерії 

по всьому видимому Всесвіту. 

     Про це говорять спостереження співвідношення ізотопів світла і той факт, що далекі 

галактики відрізняються від прилеглих: вони явно молодші, бідніші за важкі елементи... і 

все це узгоджується з тезою про розширення космічного простору. Принаймні перераховані 

аргументи - найкращі на даний момент. Щонайменше, вони раціональні та осудні. 

      Не кажучи вже про те, що польові рівняння Ейнштейна для гравітації фактично говорять 

нам, що Всесвіт, що знаходиться під впливом гравітації, не статичний: він або 

розширюється, або колапсує. 

      Колапсуючий Всесвіт виглядав би зовсім інакше. 

Тому, коли теорія та спостереження узгоджені, було б безглуздо заперечувати Великий 

вибух. Для цього необхідні інші дані, що суперечать вимірам та прийнятій математиці. 

Якщо з'являться, тоді виникне місце для кращої теорії. 

      Водночас ми маємо бути обережними у своїх оцінках. Пам'ятається, британський 

астроном Фред Хойл в 1949 році в радіопередачі на Бі-бі-сі висміяв концепцію Всесвіту, що 

розширюється, припустивши, що він повинен був виникнути в результаті "великого 

вибуху". Назва прижилася: сьогодні ідею Всесвіту, що розширюється, часто називають 

"парадигмою Великого вибуху". 

      Однак якщо говорити про наглядові докази на користь Всесвіту, що розширюється, то 

питання «початку почав» відпадає відразу ж. Чому? Тому що ми про нього нічого не знаємо. 

Крім методологічного прийому, відомого як обґрунтована спекуляція. 



 

133 

      Звичайно, теорія відносності Ейнштейна говорить нам, що Всесвіт, що розширюється, 

починається після "початкової сингулярності". Сама сингулярність не є частиною Всесвіту, 

і немає ніякого "до", абсурдно. 

      Це початок фізичного часу. Але чи можемо ми довіряти прогнозам загальної теорії 

відносності за умов екстремально раннього Всесвіту? 

Найраніший прямий доказ, який ми маємо, - космічне мікрохвильове фонове 

випромінювання, яке виникло приблизно через 380 000 років після передбачуваної 

початкової сингулярності. 

     До цього Всесвіт був непрозорим для будь-якого світла. Усі свідчення про її фізичні 

властивості є непрямими. 

     Однак, ми чомусь вважаємо, що здатні з достатньою впевненістю екстраполювати дані 

назад. Можливо, аж до пікосекунди після передбачуваної сингулярності, коли довкілля 

було схоже на те, що ми бачимо в наших найбільших прискорювачах частинок. 

     Таким чином, фізика нам відома і ми можемо відтворити її в експериментах. 

    Але якщо йдеться про ще більш ранній час (який не час у сучасному фізичному розумінні, 

якого насправді немає за фактом), ми потрапляємо у сферу чистих спекуляцій, не 

підкріплених реальними знаннями. 

     Чи була ця пікосекунда насправді пікосекундою? 

     Чи вічністю? 

     Ми не знаємо. Такі речі, як інфляція, коли вік Всесвіту становив трильйонну частку 

трильйонної частки секунди. 

      Деякі люди представляють інфляцію як факт, що відбувся, але інші (включаючи 

Стейнхардта, одного з "батьків-засновників" інфляційної теорії) попереджають, що ця 

концепція, можливо, створює більше проблем, ніж вирішує. У будь-якому випадку немає 

прямих доказів на користь або проти інфляції. Це математична спекуляція. 

      Попри те, що ви можете прочитати у популярних статтях про космологію, "Великий 

вибух" - це не річ. І не подія. І не явища. Знову ж таки - в сучасній її фізичній інтерпретації. 

Теорія Великого вибуху - це не про якусь первісну, первісну подію, а про космос, що 

розширюється, який у минулому був гарячим і щільним. 

      І це максимум, про що ми можемо сказати із упевненістю. Жодної історії створення 

світу. Просто екстраполюємо наші знання фізики, щоб зрозуміти якнайбільше про минуле, 

але не більше. 

      І ми не знаємо, чи працює в цьому випадку такий методологічний прийом, як  

екстраполяція. 

 

                               Яким був Всесвіт у дитинстві?  
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      Яким був Всесвіт у дитинстві: новий телескоп знайде бульбашки, що залишилися після 

Великого вибуху. 

      Мета вчених — створити тривимірну карту розподілу ранньої матерії у Всесвіті. 

Учені змогли подвоїти чутливість одного з найпотужніших радіотелескопів на Землі, який 

зроблений із дротяної сітки, щоб створити карту розподілу ранньої матерії в космосі. 

     Як відомо, наш Всесвіт з'явився в результаті Великого вибуху приблизно 13,8 млрд років 

тому. Через 200 млн років після цієї події з'явилися перші зірки, а за ними й перші 

галактики. Світло цих перших зірок поширилося в просторі, і сформувався той Всесвіт, 

який ми знаємо. 

    Учені називають період, коли перші зірки почали освітлювати космос, "космічним 

світанком", і ця частина історії Всесвіту особливо цікавить астрономів. Нині вони 

намагаються з'ясувати, якими були ці перші зірки та перші карликові галактики. 

    У цьому прагненні заглянути в ранню історію космосу вченим уже допомагає космічний 

телескоп Вебба, який зміг зробити знімок галактики, що існувала через 325 млн років після 

народження Всесвіту.  

     Але астрономи хочуть заглянути ще далі в історію, щоб зрозуміти, який вигляд мав 

космос на кілька десятків мільйонів років раніше. І в цьому може допомогти один із 

найпотужніших радіотелескопів у світі, параболічні тарілки якого створені з дротяної сітки. 

Радіотелескоп HERA, який розташований у пустелі Кару в Південній Африці, складається 

з 350 таких тарілок діаметром 14 метрів, які є антенами для прийому радіосигналів, і вченим 

вдалося подвоїти його чутливість. 

 
Радіотелескоп HERA, розташований у пустелі Кару в Південній Африці, складається з 350 

таких тарілок діаметром 14 метрів, які є антенами для прийому радіосигналів, і вченим 

вдалося подвоїти його чутливість. 

    Радіоастрономія — це спосіб вивчення космосу за допомогою радіосигналів, форми 

електромагнітного випромінювання, такого ж, як видиме світло. Такі масиви із сотень 

https://focus.ua/static/storage/originals/4/58/b7a73b14ddca530c8874383696924584.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/4/58/b7a73b14ddca530c8874383696924584.jpg
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антен, у тому числі й HERA, розташовані на поверхні Землі для посилення слабких 

радіосигналів. 

     За словами вчених, їх зовсім не бентежить той факт, що параболічні тарілки 

радіотелескопа виготовлені з дротяної сітки, адже вони виконають роль дзеркала для 

прийому сигналу на довжині хвилі 2 метри. Всю інформацію обробляє дуже потужний 

комп'ютер радіотелескопа, який розміщується окремо. 

     У результаті проведення нещодавньої модернізації радіотелескопа HERA вчені змогли 

збільшити його чутливість у 2,1 разу для випромінювання, яке з'явилося через 650 млн років 

після Великого вибуху, та у 2,6 разу для випромінювання, яке з'явилося через 450 млн років. 

Учені хочуть використовувати покращену чутливість радіотелескопа для створення 

тривимірної карти бульбашок іонізованого та нейтрального водню, щоб побачити їхню 

еволюцію в період між 200 млн років і 1 млрд років після Великого вибуху. 

     За словами вчених, вони хочуть створити масштабну карту матерії, що світилася в 

ранньому Всесвіті, в період "космічного світанку". Астрономи вважають, що вони 

наближаються до революційної техніки дослідження космосу. 

     Астрономи спробують провести кордон між "космічними темними століттями" та 

"космічним світанком", виділивши бульбашки іонізованого водню в холодному водні 

раннього Всесвіту. В результаті вчені хочуть побачити, який вигляд мав космос у своєму 

"дитинстві". 

 

              Космічний об'єкт, який порушує закони фізики 
 

        
      Цей ультраяскравий об'єкт у космосі порушує закон фізики, відомий як межа Еддінгтона 

(Межа Еддінгтона — величина потужності електромагнітного випромінювання, що 

виходить із надр зірки, при якій його тиску достатньо для компенсації ваги оболонок зірки, 

які оточують зону термоядерних реакцій, тобто зірка знаходиться в стані рівноваги: не 

стискується і не розширюється.). 

     Вчені з NASA представили нове дослідження, в якому вони описали вивчення 

ультраяскравого рентгенівського джерела, яке випускає у 10 млн разів більше 

випромінювання, ніж Сонце. Таким чином, цей дивний об'єкт у космосі порушує закони 

фізики. 
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       Вчені вважають, що справжніми порушниками законів фізики є такі космічні об'єкти, 

як ультраяскраві рентгенівські джерела, які випромінюють надто багато світла в 

рентгенівському діапазоні. Вважається, що потужність їхнього випромінювання в 10 млн 

разів більша, ніж виділяє Сонце. Така кількість енергії порушує відомий закон фізики, який 

називається межа Еддінгтона. Ця межа визначає, наскільки яскравим може бути космічний 

об'єкт певного розміру. Якщо потужність випромінювання такого об'єкта вище цієї межі, 

цей об'єкт повинен розірватися на частини. Але спостереження показували, що 

ультраяскраві рентгенівські джерела постійно в 100-500 разів перевищують цю межу і як 

таке може бути незрозуміло. 

       Вчені з NASA, за допомогою космічного телескопа NuSTAR виявили ультраяскраве 

рентгенівське джерело, його назвали M82 X-2, яке випускає надто багато випромінювання.      

       Раніше астрономи вважали, що дуже висока яскравість таких об'єктів може бути лише 

оптичною ілюзією, але нове спостереження вчених із NASA показало, що насправді це 

ультраяскраве рентгенівське джерело якимось чином порушує межу Еддінгтона. 

 
      Попередні теорії припускали, що такі джерела потужного рентгенівського 

випромінювання є чорними дірами. Але вчені із NASA визначили, що M82 X-2 є 

нейтронною зіркою. Ці зірки є залишками померлих зірок, що мають величезну щільність. 

Наприклад, нейтронні зірки настільки щільні, що сила тяжіння на їх поверхні приблизно в 

100 трлн разів перевищує силу тяжіння на Землі. 

       За словами вчених із NASA, така величезна гравітація означає, що будь-яка речовина, 

кинута на поверхню нейтронної зірки, впаде з виділенням величезної кількості енергії.      

       Наприклад, якщо тут кинути звичайний легкий зефір, він ударить по поверхні з 

виділенням енергії тисяч водневих бомб. 

       Вчені з'ясували, що M82 X-2 має зірку-компаньйона, з якої щороку цей об'єкт забирає 

кількість речовини, еквівалентну 1,5 маси Землі. Коли така кількість речовини потрапляє 

на поверхню даної нейтронної зірки, цього достатньо для того, щоб викликати вибуховий 

ефект і неймовірну яскравість. 
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        Вчені вважають, що у цій нейтронній зірці відбуваються якісь процеси, які сприяють 

порушенню межі Еддінгтона. Тобто з якихось причин ця зірка досі не розлетілася на 

шматки, випускаючи величезну кількість випромінювання. Поки що вчені дійшли 

висновку, що швидше за все нейтронна зірка має сильне магнітне поле, яке змінює форму 

її атомів і це дозволяє зірці залишатися цілою, навіть у той час, коли вона випускає все 

більше і більше випромінювання. 

 

                            Потужний зірковий завод  

 
      Чумацький Шлях створює до 55 зірок на рік, що не збігається з розрахунками. 

                                    
  Фото: Science@NASA/STScI/NASA GSFC | Чумацький Шлях створює більше зірок, ніж вважали 

вчені. 

     Аналіз найсильнішого випромінювання в нашій галактиці показав, що швидше за все зірки в 

Чумацькому Шляху з'являються набагато швидше. 

     Нове відкриття має важливе значення для розуміння еволюції нашої галактики, оскільки 

швидкість, з якої з'являються нові зірки та вмирають 

старі, може змінити загальний хімічний склад галактики.                    

      Вчені з Вюрцбурзького університету, Німеччини, 

провели аналіз гамма-випромінювання, яке з'являється 

внаслідок радіоактивного розпаду ізотопів алюмінію, що 

у свою чергу відбувається під час утворення нових зірок. 

В результаті вони дійшли висновку, що в Чумацькому 

Шляху швидкість зіркоутворення майже в 10 разів вища, 

ніж показують поточні оцінки. 

      За словами вчених, самі зірки є своєрідними 

заводами з виробництва різних хімічних елементів, які 

відомі нам сьогодні. Коли старі зірки починають 

вмирати, то вони скидають частину свого зовнішнього 

шару, внаслідок чого важчі елементи відлітають у 

космос. Ці елементи або дрейфують у складі газових 

хмар, або стають частиною нових зірок. Коли великі 

зірки вибухають надновою, то в космос летить ще більш 

важкі хімічні елементи. 

      Наразі вченим відомо, що під час смерті зірки 

з'являється радіоактивний ізотоп алюмінію, який 

називається алюміній-26. Період напіврозпаду цього 

ізотопу становить приблизно 717 000 років, що досить 

короткий період за космічними мірками. Під час 

розпаду цей ізотоп виробляє гамма-випромінювання, 

яке є найсильнішим випромінюванням у космосі. З іншого боку, алюміній-26 також можна виявити 
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у великій кількості в газових хмарах, які огортають нові зірки, що ще формуються. І тут він також 

робить гамма-випромінювання.                                                   

      Коли старі зірки починають вмирати, то вони скидають частину свого зовнішнього шару, 

внаслідок чого важчі елементи відлітають у космос. Ці елементи або дрейфують у складі газових 

хмар, або стають частиною нових зірок. Коли великі зірки вибухають надновою, то в космос відлітає 

ще важчі хімічні елементи. 

     Щоб зрозуміти, з якою швидкістю з'являються і вмирають зірки в нашій галактиці, вчені можуть 

використовувати даний ізотоп і його випромінювання як своєрідний маркер. Тобто аналіз гама-

випромінювання може показати, з якою швидкістю з'являються нові зірки в галактиці. 

     Відповідно до існуючих оцінок у Чумацькому Шляху, який вважається спокійною галактикою 

без бурхливого зіркоутворення, з'являється лише 6-7 нових зірок на рік. 

Але німецькі вчені провели аналіз гамма-випромінювання ізотопу алюміній-26 та з'ясували, що 

поточні оцінки не збігаються з їх розрахунками швидкості зіркоутворення. У новому дослідженні 

сказано, що в Чумацькому Шляху, швидше за все, з'являється приблизно до 55 нових зірок на рік.        

      Також вчені припускають, що додаткові дослідження зможуть дати ще більш точну оцінку і вона 

може виявитися ще вищою. 

      Наразі вчені розуміють принцип появи нових зірок у галактиках, але побачити цей процес часто 

буває неймовірно складно, адже ці зірки огорнуті густими хмарами з газу та пилу. 

 

                                 Уявлення про космос 
 

       Вчені виявили чорну діру, яка утворилася через 750 мільйонів років після Великого 

вибуху. Вона має масу, що у мільярд разів більша, ніж у Сонця.    

Про це повідомляє Live Science. 

      Чорну діру виявив радіотелескоп Atacama Large Millimeter Array (ALMA). Вона 

знаходиться у центрі галактики COS-87259.  

     Дослідження космічного об’єкта, який поглинає все навколо себе, дозволить надалі 

вивчати утворення Всесвіту. 

     Згідно з результатами моделювання перших мільярда років існування Всесвіту, чорні 

діри, ймовірно, утворювалися швидко у всьому космосі. Хмари газу зливалися в зірки, які 

вмирали та перетворювалися на чорні діри. У результаті зіткнень цих дір формувалося ще 

більше чорних дір. Однак, дослідникам не відомо, як їм вдалося швидко поширитися раннім 

Всесвітом. 

     Вчені стверджують, що розгадка допоможе краще зрозуміти утворення галактик та 

об’єктів у них. Ця нова інформація може повністю змінити уявлення про космос. Зокрема, 

дослідження галактики COS-87259 показало, що зірки утворювалися в 1000 разів швидше, 

ніж у Чумацькому шляху. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.livescience.com/rare-black-hole-one-billion-times-the-mass-of-the-sun-could-upend-our-understanding-of-galaxy-formation
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Чорні діри є одними з найтаємничіших об'єктів у Всесвіті 
 

 

|          

      Більше Сонця в мільярди разів: яка чорна діра є найбільшою у Всесвіті? 

      Вчені вважають, що чорні діри можуть рости лише до певного розміру. Але це тільки 

теорія і, можливо, ці монстри можуть бути ще більшими. 

Чорні діри є одними з найтаємничіших об'єктів у Всесвіті, повністю вивчити які досі так і 

не вдалося. Хоча вчені знають про цих космічних монстрів досить багато, але ще не все. 

Чорні мають одну з найбільших мас серед одиночних об'єктів у космосі. Вони настільки 

масивні і мають таку сильну гравітацію, що навіть світло, що потрапило в чорну діру, не 

може покинути її межі. То яку ж чорну діру можна вважати найбільшою у відомому 

Всесвіті? І чи взагалі є межа для розмірів чорних дір, тобто наскільки величезними вони 

можуть стати? Відповіді надає видання Live Science. 

За словами астрономів, межа розміру чорних дір, хоч вона і теоретична, все ж таки існує. І 

найбільша відома чорна діра, масу та розмір якої вдалося підтвердити, має характеристики, 

які знаходяться недалеко від цієї межі. 

Яка чорна діра найбільша у Всесвіті? 

Вчені вважають, що найбільшою чорною дірою у відомому нам Всесвіті є об'єкт під назвою 

TON 618. Вчені з'ясували, що радіус цієї чорної діри становить понад 1000 астрономічних 

одиниць. Це означає, що якби ця чорна дірка знаходилася в центрі Сонячної системи і ви 

вже долетіли на космічному кораблі до Плутона, то все одно ви подолаєте відстань лише в 

5% до краю цієї чорної діри. Що стосується маси надмасивної чорної діри TON 618, то, за 

оцінками вчених, вона становить приблизно 40 млрд мас Сонця. 

https://www.livescience.com/whats-the-biggest-black-hole-in-the-universe
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Вчені вважають, що найбільшою чорною дірою у відомому нам Всесвіті є об'єкт під назвою 

TON 618. Вчені з'ясували, що радіус цієї чорної діри становить понад 1000 астрономічних 

одиниць. 

Де знаходиться найбільша у Всесвіті чорна діра? 

      Надмасивна чорна діра TON 618 (а деякі вчені називають її ультрамасивною, тому що 

багато інших таких чорних дірок не настільки важкі) знаходиться на відстані понад 10 млрд 

світлових років від нас. На нічному небі ця чорна діра розташована на межі сузір'їв Гончі 

Пси та Волосся Вероніки. 

Коли виявили найбільшу чорну діру? 

     Ще в 1957 році вчені виявили об'єкт, який отримав назву TON 618, але спочатку ніхто 

не припускав, що це величезна чорна діра, адже вона виглядала як блакитний гігант. До речі 

маса таких зірок у 10-20 разів більша за масу Сонця і вони набагато яскравіші ніж наша 

зірка. Лише за кілька десятиліть астрономи змогли побачити випромінювання, яке походить 

від речовини, яку поглинає чорна діра. 
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Блакитна кулька в центрі зображення — це квазар та чорна діра TON 618 

Це не просто чорна діра 

     Величезна чорна діра TON 618 є частиною квазара, тобто активного ядра галактики, і 

власне сам квазар і створює цю чорну діру завдяки надпотужному випромінюванню. Саму 

галактику, в якій знаходиться TON 618, побачити неможливо через те, що її світло 

затьмарює світло квазара — класу найяскравіших об'єктів у Всесвіті, які можуть 

випромінювати стільки світла, скільки б випромінювали 140 трильйонів Сонць з'єднані 

воєдино. 

      Коли величезна чорна діра поглинає дуже багато навколишнього речовини, вона при 

попаданні в чорну діру сильно нагрівається при цьому, виділяючи величезну кількість 

потужного випромінювання. Вважається, що затьмарити квазари можуть іноді найсильніші 

вибухи наднових, але та яскравість зберігається лише кілька тижнів, а квазари можуть 

світити мільйони років. Що найцікавіше, то квазари, які переважно дуже далеко від нас, і 

виглядають як тьмяні точки видимого світла. Їх змогли вперше виявити лише завдяки 

радіовипромінюванню. 

                             
      Коли величезна чорна діра поглинає дуже багато навколишньої речовини, вона при 

попаданні в чорну діру сильно нагрівається виділяючи при цьому величезну кількість 

потужного випромінювання. 

     Отже, надмасивні чорні діри, що є підживленням для квазарів, стають величезними за 

рахунок постійного поглинання речовини. Іноді вони можуть придбати свою масу за 

рахунок злиття з іншими чорними дірами. 

Яка межа розміру чорної діри? 

     Але, за словами вчених, чорні діри можуть поглинати лише певну кількість речовини за 

певний час. Астрономи оцінили максимально можливу масу будь-якої чорної діри, взявши 

швидкість поглинання і помножили її на відомий вік Всесвіту, що дало теоретичну межу 

можливо розміру найбільшої чорної діри і він становив приблизно 50 млрд мас Сонця. 

https://focus.ua/static/storage/originals/8/3c/3d86f9ff0fc88b1a39773fecd52443c8.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/8/3c/3d86f9ff0fc88b1a39773fecd52443c8.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/8/3c/3d86f9ff0fc88b1a39773fecd52443c8.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/8/3c/3d86f9ff0fc88b1a39773fecd52443c8.jpg
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     Астрономи оцінили максимально можливу масу будь-якої чорної діри, взявши 

швидкість поглинання і помножили її на відомий вік Всесвіту, що дало теоретичну межу 

можливо розміру найбільшої чорної діри і він становив приблизно 50 млрд мас Сонця. 

     Це означає, що TON 618 хоч і вважається найбільшою чорною дірою у відомому космосі, 

все ж таки може бути не рекордсменом. Можливо є й інші об'єкти, які важчі та більші. А 

може взагалі чорні діри з'являються не тільки в результаті смерті величезних зірок. Деякі з 

них, як припускають теорії, могли утворитися в результаті стиснення величезних згустків 

темної матерії ще в ранньому Всесвіті. І ці чорні діри можуть мати просто неймовірні 

розміри та масу. 

 

                                   Об’єкт називають блазаром 
 

Ядро далекої галактики почало випускати джети у бік Землі – такого ніколи не було. 

 

                                            

     Астрономи змінили 

класифікацію ядра однієї з 

віддалених галактик після 

того, як було виявлено, що 

його релятивістські струмені 

(джети) змінили свій рух і 

виявилися спрямованими 

прямо на Землю. 

Ця подія була зафіксована 

вперше. 

     У центрі більшості 

галактик знаходяться 

надмасивні чорні діри – вони активно поглинають речовину і попутно виробляють сильне 

випромінювання. Область, де відбувається цей процес, називається квазаром. В окремих 

випадках вони випромінюють струмені заряджених частинок, що рухаються зі швидкістю, 

https://focus.ua/static/storage/originals/1/75/e66c8fd6dafa62c08c1c76ba63966751.jpg
https://telegram.me/share/url?url=https://vsviti.com.ua/news/148626&text=%D0%AF%D0%B4%D1%80%D0%BE%20%D0%B4%D0%B0%D0%BB%D0%B5%D0%BA%D0%BE%D1%97%20%D0%B3%D0%B0%D0%BB%D0%B0%D0%BA%D1%82%D0%B8%D0%BA%D0%B8%20%D0%BF%D0%BE%D1%87%D0%B0%D0%BB%D0%BE%20%D0%B2%D0%B8%D0%BF%D1%83%D1%81%D0%BA%D0%B0%D1%82%D0%B8%20%D0%B4%D0%B6%D0%B5%D1%82%D0%B8%20%D1%83%20%D0%B1%D1%96%D0%BA%20%D0%97%D0%B5%D0%BC%D0%BB%D1%96%20%E2%80%93%20%D1%82%D0%B0%D0%BA%D0%BE%D0%B3%D0%BE%20%D0%BD%D1%96%D0%BA%D0%BE%D0%BB%D0%B8%20%D0%BD%D0%B5%20%D0%B1%D1%83%D0%BB%D0%BE
https://telegram.me/share/url?url=https://vsviti.com.ua/news/148626&text=%D0%AF%D0%B4%D1%80%D0%BE%20%D0%B4%D0%B0%D0%BB%D0%B5%D0%BA%D0%BE%D1%97%20%D0%B3%D0%B0%D0%BB%D0%B0%D0%BA%D1%82%D0%B8%D0%BA%D0%B8%20%D0%BF%D0%BE%D1%87%D0%B0%D0%BB%D0%BE%20%D0%B2%D0%B8%D0%BF%D1%83%D1%81%D0%BA%D0%B0%D1%82%D0%B8%20%D0%B4%D0%B6%D0%B5%D1%82%D0%B8%20%D1%83%20%D0%B1%D1%96%D0%BA%20%D0%97%D0%B5%D0%BC%D0%BB%D1%96%20%E2%80%93%20%D1%82%D0%B0%D0%BA%D0%BE%D0%B3%D0%BE%20%D0%BD%D1%96%D0%BA%D0%BE%D0%BB%D0%B8%20%D0%BD%D0%B5%20%D0%B1%D1%83%D0%BB%D0%BE
https://ras.ac.uk/news-and-press/news/galaxy-changes-classification-jet-changes-direction
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близькою до світлової. Якщо один із цих струменів виявляється спрямованим прямо на 

Землю, світність об’єкта для спостерігача виявляється надзвичайно високою, і такий об’єкт 

вже називають блазаром. 

     Міжнародна група астрономів виявила галактику, ядро якої перетворилося з квазара на 

блазар — такі події раніше не фіксувалися. За версією вчених, напрям релятивістського 

струменя в якийсь момент змінився на 90 °, і тепер він спрямований прямо на Землю.         

     Йдеться про галактику за номером PBC J2333.9-2343, відстань до якої становить 656,8 

млн. світлових років. Раніше при спостереженні за нею вчені виявляли щось, що нагадує 

джети, з напрямком, що не вказує на Землю, тому її ядро спочатку зарахували до квазарів. 

     Згодом галактику вирішили вивчити докладніше за допомогою телескопів у різних 

діапазонах: радіочастотному, оптичному, інфрачервоному, ультрафіолетовому,  

рентгенівському та гамма-випромінюванні. У результаті в центрі галактики було виявлено 

блазар – об’єкт із сигнатурою Джета, спрямованого прямо на спостерігача. Вчені також 

виявили два струмені речовини, які більше не пов’язані з квазаром. Оновлені дані 

допомогли уточнити оцінний розмір галактики, і з’ясувалося, що це гігант діаметром 4 млн 

світлових років — для порівняння, у нашого Чумацького Шляху це 100 тис. світлових років. 

Астрономи зазначили, що джети квазарів і раніше змінювали напрямки, але лише на 

протилежні один одному. Зміна напрямку під іншим кутом виявлена вперше, а оскільки 

тепер на шляху релятивістського струменя частинок опинилася Земля, це призвело до зміни 

класифікації об’єкта. Що викликало цю подію, поки що не ясно. Вчені припускають, що це 

могло статися внаслідок злиття галактик або відновлення активності чорної діри після 

якогось періоду бездіяльності. 

 

                                Як утворився Меркурій? 

 
     Астрономи наблизились до розуміння того, як утворився Меркурій. 

Моделювання формування Сонячної системи – це значною мірою успішний метод. Завдяки 

йому вченим вдається відтворити положення всіх основних планет разом з їхніми 

орбітальними параметрами. Але сучасні 

симуляції мають труднощі з правильним 

визначенням маси чотирьох планет, що 

входять до складу Сонячної системи. 

Особливо це стосується Меркурія.  

    В новому дослідженні астрономи 

припускають, що нам потрібно 

приділяти більше уваги планетам-

гігантам, щоб зрозуміти еволюцію 

менших планет. З усіх кам’янистих 

внутрішніх планет Сонячної системи Меркурій – найдивніша. Він має не лише найменшу 

масу, але й в нього найбільше ядро, якщо порівнювати його з розміром всієї планети. Саме 

це становить серйозну проблему для моделювання формування планет, оскільки важко 

побудувати таке велике ядро, не створивши разом з ним планету з відповідними 

пропорціями. 

https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-nasa-nayviddalenishi-kosmichni-aparati-v-sonyachniy-sistemi-de-voni-zaraz/
https://arxiv.org/abs/2301.09646


 

144 

Нещодавно команда астрономів дослідила кілька способів пояснити дивні властивості 

Меркурія за допомогою 

симуляцій формування 

Сонячної системи. У перші дні 

існування Сонячної 

системи замість акуратного 

ряду планет ми мали 

протопланетний диск, що 

складався з газу та пилу. У 

цьому диску знаходилися 

десятки планетезималей, які з 

часом зіштовхувалися, 

зливалися і становилися більше, перетворюючись на відомі нам планети. 

     Астрономи вважають, що внутрішній край протопланетного диска, ймовірно, був 

відносно бідним на матеріал. До того ж гігантські планети не утворилися на тих орбітах, на 

яких вони існують зараз. Натомість вони мігрували з тих місць, де спочатку сформувалися, 

до своїх нинішніх позицій. Рухаючись, гігантські планети викликали дестабілізацію 

внутрішнього диска, що могло призвести до втрати ще більшої кількості речовини. 

Чи зможуть люди коли-небудь ступити на поверхню Меркурію? 

Поєднавши ці ідеї разом, астрономи змогли побудувати історію формування Меркурія. 

Спочатку внутрішній протопланетний диск містив багато планетезималей, але в міру того, 

як гігантські планети рухалися і мігрували, вони забрали з собою багато речовини для 

побудови. Решта планетезималей зіткнулися між собою, після чого багато важких металів 

потрапило у внутрішню частину планети. Так утворилось велике ядро Меркурія. 

    Хоча моделі змогли зафіксувати розмір ядра планети, симуляції все ж не змогли 

правильно визначити її загальну масу. Моделювання, як правило, створювало Меркурій, 

який був у два-чотири рази масивнішим, ніж він є насправді. Також залишається відкритим 

питання про те, як виник Меркурій. Астрономи підозрюють, що нам потрібно ретельніше 

вивчити хімічні властивості протопланетного диска та особливо зосередитися на тому, як 

пилові зерна можуть об’єднуватися й утримуватися в інтенсивному радіаційному 

середовищі на орбіті Меркурія. 

 

    Відкриття, TOI-700, - воно добре підходить для майбутніх  

                                        відкриттів 
 

Астрономи виявили 2 потенційно придатні для життя планети, що обертаються навколо 

далекої зірки. 

                                         

https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-vcheni-predstavili-edinu-teoriyu-formuvannya-kam-yanistih-planet/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-vcheni-predstavili-edinu-teoriyu-formuvannya-kam-yanistih-planet/
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%9F%D0%BB%D0%B0%D0%BD%D0%B5%D1%82%D0%B5%D0%B7%D0%B8%D0%BC%D0%B0%D0%BB%D1%8C
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-humans-ever-set-foot-on-the-planet-mercury/
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/03/adobestock_315266490.webp?fit=1440%2C810&ssl=1
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    У січні 2023 року NASA повідомило, що астрономи виявили ще одну потенційно 

придатну для життя планету , яка обертається навколо зірки TOI-700. Це відкриття 

просвітило ймовірність того, що ми виявили пару потенційно придатних для життя планет, 

обидві з яких розташовані в зоні проживання їх маленької зірки. 

    Знайти потенційно придатні для життя планети, не кажучи вже про пару придатних для 

життя планет-кандидатів, нелегко. Оскільки TOI-700 знаходиться приблизно в 100 

світлових роках від Землі, ймовірність того, що люди відвідають ці планети, малоймовірна. 

Але ця система все ще може бути цілком надійним кандидатом для пошуку інопланетного 

життя, поділилися дослідники у статті на The Conversation. 

    Згідно з цим фрагментом, відкриття пари потенційно придатних для життя планет 

означає, що існує хороший шанс, що одна або обидві з цих планет можуть містити рідку 

воду, важливу частину головоломки, необхідної для планети, щоб підтримувати будь-яке 

життя. Дослідники кажуть, що останнє відкриття, TOI-700, виділяється тим, що воно добре 

підходить для майбутніх відкриттів. 

    Однією з головних причин, чому астрономи приділяють таку вагу відкриттю цих типів 

екзопланет, є те, наскільки невдалими були пошуки життя за межами Землі. Але кожного 

разу, коли ми виявляємо потенційно придатну для життя планету, можливості пошуку 

доказів знову висвітлюються заново. Ця пара потенційно придатних для життя планет може 

запропонувати астрономам таку необхідну зброю. 

І з огляду на 5000 відомих екзопланет, відкриття нових, які можуть запропонувати 

середовище для підтримки життя, є величезним відкриттям. Звичайно, визначення того, чи 

є ця пара потенційно придатних для життя планет насправді придатною для життя, — зовсім 

інша справа. Сподіваюся, завдяки новій технології, як-от космічний телескоп Джеймса 

Вебба, ми зможемо знайти більше доказів, на які можна покластися. 

 

 

Пошуки життя за межами Землі варто починати з нашої         

                                   Сонячної системи 
 

                               
 

    Пошуки будь-яких ознак життя за межами Землі не припиняються: хочеться вірити, що 

ми не самотні у Всесвіті. 

    Вчені вважають, що пошуки життя за межами Землі варто починати з нашої Сонячної 

системи, адже в ній є достатньо світів, які мають необхідні умови. 

https://theconversation.com/distant-star-toi-700-has-two-potentially-habitable-planets-orbiting-it-making-it-an-excellent-candidate-in-the-search-for-life-198274
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Тисячі років людство плекає надію на те, що ми не самотні не лише у всьому Всесвіті, а й 

у нашій Сонячній системі. Найперші припущення існування інопланетян висували ще 

філософи Стародавньої Греції. 

Але по-справжньому люди зацікавилися інопланетянами в середині 20-го століття, 

придумавши "зелених чоловічків", які буквально захопили популярну культуру. Вважають, 

що це словосполучення з'явилося в 1908 році, а між 1920-50 роками "зелені чоловічки" вже 

красувалися на обкладинках науково-фантастичних журналів. 

Нині наукова спільнота сходиться на думці, що життя в Сонячній системі, якщо воно дійсно 

існує, залишається досить примітивним. Наприклад, це можуть бути найпростіші організми 

у хмарах Венери або під поверхнею Марса. 

Незважаючи на це, пошуки будь-яких ознак життя за межами Землі не припиняються. То 

де ж у нашій Сонячній системі може процвітати життя? 

Чи є життя на Марсі? 

                                   
    Планета Марс – найочевидніший кандидат на звання населеної планети. 

Четверта від Сонця планета є найочевиднішим кандидатом на пошуки позаземного життя, 

минулого чи сьогодення. 

    Численні дослідження підтверджують, 

що Червона планета колись була 

затишним місцем зародження життя. 

Мільярди років тому на планеті 

плескалися озера та річки з рідкою водою, 

а її атмосфера була набагато щільнішою 

ніж у наші дні. 

Але чи справді було життя на Марсі? Це 

питання залишається відкритим досі. З 19 

століття вчені намагаються знайти відповідь, але вона постійно вислизає. Телескопи, 

орбітальні зонди та ціла армія марсоходів щодня трудиться над розгадкою. 

    Першопрохідниками стали марсоходи NASA Opportunity та Curiosity, які передали свою 

естафету новому марсоходу Perseverance та його напарнику — вертольоту Ingenuity. Ця 

парочка прибула на Марс у лютому 2021 року. 

   Марсохід Perseverance на прізвисько Percy вже зібрав 18 проб гірських порід та реголіту 

в кратері Єзеро. Вчені вважають, що саме тут колись текла марсіанська річка. 

Усі пробірки з ґрунтом мають бути зібрані та доставлені на Землю європейським космічним 

кораблем у 2030-х роках. Після цього вчені матимуть змогу вивчити отримані зразки. 

Цілком можливо, що життя на Марсі все ще існує, але ховається від нас під поверхнею 

планети. 

Є кілька досліджень, які полюють на приховані під поверхнею резервуари з водою на Марсі. 

Вчені вважають, що такі озера можуть ховатися на глибині близько кілометра. Для того, 

щоб підтвердити цю теорію вченим потрібно буде відправити на Марс складніші місії. 

Професор Ендрю Коутс з Університетського коледжу Лондона вважає, що Марс 

знаходиться у трійці найперспективніших світів для пошуку позаземного життя. 

"Ми знаємо, що на Марсі були відповідні умови 3,8-4 млрд років тому: водою на поверхні, 

набором хімічних елементів для формування життя та енергії. Приблизно в цей же час 

життя зародилося на Землі", — каже професор. Також він додає, що навіть найхолодніша 

нічна сторона Марса набагато тепліша, ніж поверхня Європи, Енцелада або Титана. 
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Пошуки життя на Марсі проводяться максимально активно. Науковці покладають великі 

надії на марсохід Perseverance. Але відповідь на запитання, чи знайшов марсохід ознаки 

життя на Марсі, дослідники отримають не раніше як через 10 років. 

 

                                Венера: ще один кандидат на звання населеної планети 

 

                                   
                 В атмосфері Венери присутній аміак – газ, що складається з азоту та водню. 

    Друга від Сонця планета — вкрай негостинне місце, що схоже більше на палаюче пекло. 

Температура на поверхні Венери настільки велика, що може розплавити свинець, а 

атмосфера планети насичена вуглекислим газом. 

Навіть незважаючи на те, що відбувається на поверхні планети, пошуки життя на Венері 

можуть бути досить перспективним заняттям. Наприклад, у минулорічному дослідженні 

вчені припустили, що на Венері можуть жити форми життя, які "несхожі ні на що, що 

бачила людина". 

Перші розмови про це почалися після того, як вчені визначили хімічну речовину, за 

допомогою якої життя на Венері могло б нейтралізувати отруйне середовище, створюючи 

самопідтримувану кишеню в хмарах планети. 

Ще в 1970-х роках в атмосфері Венери було знайдено аміак — газ, що складається з азоту 

та водню. Протягом багатьох років дослідники не могли пояснити присутність цього газу в 

атмосфері Венери. 

Водночас, наукові моделі показали, що наявність аміаку в атмосфері може запустити каскад 

реакцій, які можуть нейтралізувати присутні краплі сірчаної кислоти. Такі процеси можуть 

знизити отруйну кислотність венеріанських хмар з -11 до 0. Звичайно, така кислотність все 

ще залишається високою за шкалою pH, але допустимою для потенційного життя. 

Автори цього дослідження також вважають, що джерело аміаку на планеті має біологічне 

походження, а не геологічне — внаслідок виверження вулканів. 

Якщо припущення дослідників правильні, це говорить про те, що потенційне життя на 

Венері може самостійно створювати придатні собі умови. 

Перший політ людини на іншу планету: летіти треба на Венеру, а не на Марс, — учені  

"Жодна відома нам форма життя не змогла б існувати серед кислотних дощів на Венері. Але 

питання полягає в тому, чи може якесь життя змінювати навколишнє середовище, щоб 
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вижити на Венері", — каже одна зі співавторів дослідження Сара Сігер із Массачусетського 

технологічного інституту. 

Ймовірно, це можуть бути мікроби, схожі на земні бактерії, яких можна знайти у хмарах 

Венери. 

Як відомо, будь-яка форма життя, яка присутня на планеті в достатку, має залишити 

хімічний слід у її атмосфері. Команда з Кембриджу хотіла знайти подібний і на Венері, але 

пошуки не мали успіху. 

Суперечки з цього приводу все ще продовжуються і зважаючи на все, вони не завершаться 

доти, доки на планету не будуть запущені відповідні місії. 

Наприкінці цього століття на Венеру мають вирушити два зонди NASA, чия загальна 

вартість становить близько 500 млн. доларів. Йдеться про зонди DAVINCI+ та VERITAS. 

Згідно з планами NASA, апарат VERITAS обертатиметься навколо Венери і вдивлятиметься 

в її густі хмари, щоб скласти карту поверхні планети. Його основним завданням буде 

розкрити геологічну історію планети, і чому вона така несхожа на Землю. Зонд також зможе 

показати, чи відбуваються на Венері виверження вулканів та землетруси. 

Апарат DAVINCI+ опуститься на поверхню Венери, де проведе дослідження їдкої 

атмосфери планети. За допомогою апарату вчені також сподіваються з'ясувати, чи був на 

Венері океан. 

      Також при наближенні до поверхні DAVINCI+ зробить знімки Венери з 

безпрецедентної відстані. У міру наближення апарат робитиме знімки з високою 

роздільною здатністю геологічних особливостей, зокрема підвищені ділянки в області 

Альфа. 

Дослідники порівнюють ці особливості з континентами Землі, і виключають, що у Венері 

також є тектоніка плит. 

     Очікується, що у 2030 році DAVINCI+ двічі облетить навколо Венери, а після цього 

здійснить одногодинний спуск на її поверхню. Дорогою вниз апарат передаватиме дані на 

Землю. 

Апарат VERITAS, на відміну від свого партнера, залишиться на орбіті Венери, де спробує 

заглянути під густі хмари планети. Його запуск заплановано на 2028 рік. 

Конкуренцію цим двом апаратам становитиме перша приватна місія на Венеру Venus Life 

Finder (VLF). Зонд вирушить прямо в щільні хмари Венери, де він матиме всього 5 хвилин, 

щоб зібрати інформацію про умови в атмосфері планети. 

Згідно з планами, зонд вирушить до Венери вже у травні цього року, а дістанеться пункту 

призначення у жовтні. Якщо день старту буде перенесено, то місії доведеться чекати 

наступного вікна запуску, яке буде в січні 2025 року. 

Населений Енцелад: чи можливе життя під кіркою льоду? 
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    Супутник Сатурна Енцелад. Молекули, що плавають у водах Енцелада, можуть піти 

тим самим хімічним шляхом, що і на Землі. 

    Важко повірити, що космічний об'єкт, який повністю покритий товстою кіркою льоду, 

може стати домом для інопланетного життя. Поверхня супутника Сатурна справді дуже 

холодна, але під шаром льоду відбувається багато цікавого. 

Шостий за величиною супутник Сатурна регулярно викидає зі своїх надр у космос рідку 

воду, лід та органічні речовини. Вчені з'ясували, що ці органічні молекули містять азот та 

кисень, як і ті, що беруть участь у хімічних реакціях на Землі. Внаслідок цих процесів на 

нашій планеті з'являються амінокислоти, які є будівельними блоками життя. 

Відомо, що під поверхнею Енцелада ховається океан з рідкою водою, а також на супутнику 

є гідротермальна активність. Остання може підігрівати води океану, створюючи комфортне 

середовище для зародження життя. 

"Якщо всі умови правильні, то молекули, що плавають у водах Енцелада, можуть піти тим 

же хімічним шляхом, що і на Землі", — говорить Нозаїр Хаваджа з Вільного університету 

Берліна. 

Він займається аналізом даних, зібраних під час місії NASA Cassini, яка знайшла органічні 

сполуки під час своєї 13-річної місії, що завершилася у 2017 році. 
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"Ми поки не може точно сказати, чи потрібні амінокислоти для зародження життя за 

межами Землі, але пошук молекул, які утворюють амінокислоти, є вкрай важливою 

частиною головоломки", — додав Хаваджа. 

Поки що місій з вивчення Енцелада не планується. У NASA було висунуто кілька 

пропозицій із цього приводу, але далі справа поки не просунулась. 

Якщо в майбутньому буде узгоджено місію на Енцелад, тоді саме підводні пошуки можуть 

виявити позаземне життя. Щоправда, за словами вчених, біосигнатури також можна буде 

виявити і у кріовулканах. Вулкани на Енцеладі викидають у повітря воду чи аміак, а не 

розплавлені породи як на Землі. 

Європа: солоний океан дає надію 

           
Супутник Юпітера Європа. Тут теж може виникнути позаземне життя, це обумовлено 

наявністю в Європи солоного океану, що підігрівається приливними силами. 

    Найменша із чотирьох галілеєвих місяців Юпітера також є потенційним домом для 

позаземного життя. Частково це обумовлено наявністю на Європі солоного океану, який 

підігрівається приливними силами через близькість такого гіганта, як Юпітер. 

    Вчені вважають, що саме припливні сили Юпітера підтримують внутрішню циркуляцію 

в океані Європи, яка запускає підводні течії та регулярно оновлює кригу на поверхні. 

Така теорія є вкрай важливою для майбутніх місій на Європу, оскільки показує, що нашим 

апаратам не обов'язково бурити товсту кригу, щоб пірнути в океан. Все, що є на дні океану, 

має потрапляти і на поверхню Європи, якщо дотримуватися вищезгаданої теорії. 

"З усіх галілеєвих супутників Європа є найкращим кандидатом на наявність життя, оскільки 

вода в її океані, ймовірно, контактує з піском або каменем. У цей же час на Ганімеді та 

Каллісто дно океану являє собою суцільний лід через нижчі температури", — каже 

професор Коутс. 

Вчений додає, що Європа також омивається інтенсивними радіаційними поясами Юпітера, 

його магнітосферою. Це також може бути корисним фактором для зародження життя, 

оскільки дозволяє кисню потрапити до підповерхневих океанів. 
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"Планети-гіганти, такі як Сатурн або Юпітер, мають звичку збовтувати нутрощі своїх 

крижаних супутників. Саме це дозволяє воді в океанах змішуватися з багатою вуглецем 

хімією. Звичайно, тут ми швидше говоримо про мікробне життя", — заявив професор 

Гарретт з Манчестерського університету. 

     Майбутня місія NASA Europa Clipper допоможе вченим підтвердити чи спростувати 

наявність позаземного життя в Європі. Цей космічний апарат вирушить на місяць у 2024 

році і дістанеться Європи в 2030 році. На місці апарат зробить серію мало-висотних  

польотів, щоб вивчити поверхню супутника. 

Clipper також спробує вивчити підземне середовище на Європі, де, можливо, знайдете 

ознаки життя. 

До пошуків життя Європі також приєднається і європейський космічний апарат Jupiter Icy 

Moons Explorer (JUICE), який має бути запущений уже у квітні цього року. За час своїх 

польотів у системі Юпітера апарат здійснить два обльоти Європи та трьох інших супутників 

Юпітера. 

 

               Тритон: геологічно активний, отже, тут може зародитися життя                            

 

    Супутник Нептуна Тритон знаходиться майже наприкінці списку місць, де ми можемо 

знайти життя у Сонячній системі. Але все ж таки шанси є! 

     Найбільший супутник Нептуна неймовірно цікавий тим, що він ще залишається 

геологічно активним. Вчені впевнені в 

цьому, тому що на Титані є активні 

гейзери, що викидають на поверхню 

сублімований газоподібний азот. 

    Тритон нагадує Енцелад, бо є таким 

самим крижаним світом. Він 

знаходиться досить далеко від Сонця, 

обертаючись навколо найдальшої 

планети у Сонячній системі. 

Поверхня Тритона складається 

переважно із замороженого азоту, але в 

корі та крижаній мантії супутника є 

водяний лід. 

     Але через таке гравітаційне явище, 

як приливне нагрівання, Тритон все ж 

таки отримує певну частину тепла, щоб 

підігрівати свій океан. 

Щоправда, середня температура на супутнику залишається надто низькою, щоб життя 

могло проіснувати там досить довго, навіть мікробне життя. Тому вчені визнають, що 

Тритон знаходиться майже наприкінці списку місць, де ми можемо знайти життя у 

Сонячній системі. 

     Єдиний апарат, який будь-коли добирався до Тритона, був "Вояджер-2" у 1989 році, і в 

найближчому майбутньому місій на супутник не планується. Головним каменем 

спотикання є те, що вікно польотів на Тритон відкривається лише один раз на 13 років. 
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     У 2019 році NASA розглядало потенційну місію на Тритон Trident, але пізніше відклала 

її в довгу скриньку. 

Ганімед. Тут більше води, ніж у всіх океанах Землі 

 
Супутник Юпітера Ганімед: тут є киснева атмосфера 

Ганімед — найбільший супутник Юпітера, а також найбільший супутник у Сонячній 

системі. Ганімед має крижану оболонку, під якою ховаються секрети супутника. 

За словами вчених, на Ганімеді знаходиться океан із солоною водою, і він настільки 

великий, що містить більше води, ніж усі океани на Землі. Справді приголомшливий 

потенціал для зародження життя. 

Ганімед також має ще дві особливості, які могли б сприяти зародженню життя. 

• По-перше, супутник має кисневу атмосферу, хоча й досить тонку. 

• По-друге, Ганімед має магнітне поле, яке життєво необхідне для захисту життя від 

сонячної радіації. 

    Але є й одна проблема — температура на Ганімеді суттєво нижча, ніж на Землі. Вдень 

температура поверхні супутника коливається в межах мінус 213 градусів за Цельсієм. 

    Тонка атмосфера Ганімеда не дозволяє йому утримувати тепло, що отримується від тієї 

мізерної кількості сонячного світла, яке досягає Юпітера та його супутників. 

     В планах у людства поки немає місій на Ганімед, але місія JUICE все ж таки пролітатиме 

повз нього і постарається зібрати якомога більше інформації. 
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Титан: №4 у списку потенційно населених планет 

 

 
     Супутник Сатурна Титан. Якщо на Титані і є життя, то воно дуже відрізнятиметься від 

земного. 

     Найбільший супутник Сатурна настільки великий, що перевершує за своїми розмірами 

планету Меркурій. Але найбільш захоплююче в Титані те, що він багатий на органічні 

матеріали і просту хімію, яка необхідна для зародження життя. 

    Під час прольотів космічного апарату Cassini на поверхні Титану було виявлено великі 

озера і навіть ознаки дощів поряд із його північним полюсом. Також у Титана найщільніша 

атмосфера після Землі, якщо брати до уваги лише кам'янисті планети Сонячної системи. 

    Метан в атмосфері супутника може запускати хімічні процеси на Титані, але вчені поки 

що не знають, звідки береться цей газ. Відомо, що на Титані знаходиться підповерхневий 

океан, що розташовується на глибині від 55 до 80 км під крижаною оболонкою. 

    На самій поверхні Титана також є озера, річки та моря, які складаються з рідкого метану 

та етану, що може бути сприятливим середовищем для зародження життя. Але проблема 

Титана така сама, як і в багатьох інших супутників — на поверхні місяця занадто холодно. 

Титан розташовується в 9 разів далі від Сонця, ніж Земля, і отримує лише близько 1% 

сонячного світла. 

Все це підкріплює теорії про те, що якщо на Титані і є життя, то воно дуже відрізнятиметься 

від земного. Крім цього, життя на Титані, якщо воно дійсно є, має ґрунтуватися не на воді, 

а на етані. У цьому випадку звичні для людей молекули ДНК абсолютно не застосовні. 

Незважаючи на це, Титан знаходиться четвертим у списку потенційно населених місць у 

Сонячній системі. 

NASA збирається відправити до Титану місію Dragonfly, яка якийсь час обертатиметься 

навколо супутника. Спочатку планувалося, що запуск місії відбудеться 2026 року, але 

пандемія коронавірусу змусила переглянути плани. Тепер Dragonfly полетить до Титану у 

2027 році. 

У межах місії дрон-вертоліт розпочне дослідження атмосфери Титана з 2034 року. 
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                             Каллісто: кисень, водень та вуглекислий газ 

 

                  
      Супутник Юпітера Каллісто має великий океан, розташований глибоко під поверхнею. 

      З усіх світів у Сонячній системі у супутника Юпітера Каллісто найстаріша поверхня, 

якій близько 4 млрд років. 

      Звичайно, вік поверхні супутника, на жаль, ніяк не впливає на його потенціал до 

зародження життя, але Каллісто має великий океан, розташований глибоко під поверхнею. 

Також цей супутник Юпітера має незвичайну атмосферу. Незважаючи на те, що атмосфера 

Каллісто досить тонка, вона більше схожа на земну, ніж інші супутники Сонячної системи. 

У ній присутні кисень, водень та вуглекислий газ. 

    Єдиним суттєвим недоліком Каллісто є те, що температура на супутнику надто низька 

для потенційного життя. Імовірність того, що на супутнику є життя, набагато менша, ніж 

на інших об'єктах Сонячної системи, але повністю виключати Каллісто зі списку вчені не 

поспішають. 

    Відомо, що місія JUICE навідається до цього супутника Юпітера та зробить кілька 

близьких обльотів. На орбіту газового гіганта JUICE вийде 2031 року. 
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                          Церера: тут є вода і сліди органічних сполук 

 

 
     Карликова планета Церера. Тут зонд NASA Dawn виявив сліди органічних сполук. 

     Супутники Сонячної системи, звісно, є перспективними кандидатами на зародження 

життя, але що, якщо пошукати на карликовій планеті? 

     Вчені погоджуються, що це цікава думка, тим паче, що на планеті є деякі унікальні 

умови. 

     На Церері, що знаходиться між Марсом і Юпітером, може бути рідка вода глибоко під 

поверхнею, приблизно на глибині 40 км. Якщо це дійсно так, то вода в цьому океані має 

бути надзвичайно солоною, що запобігатиме замерзанню океану. 

    Крім цього, зонд NASA Dawn виявив сліди органічних сполук на Церері, коли обертався 

навколо карликової планети з 2015 року під 2018 роки. 

    Органічні сполуки можуть забезпечити життя сировиною, але щоб воно з'явилося, на 

планеті має бути якесь джерело тепла. 

    Бракує Церері і маси. Карликова планета в 13 разів менша за Землю, і вчені поки не 

можуть зрозуміти, як гравітація або її відсутність може вплинути на зародження життя. 

    Поки людство не має запланованих місій на Цереру, так що мине ще деякий час, поки 

дослідники зможуть підтвердити або спростувати свої теорії з приводу карликової планети. 

 

                                    Життя здатне зародитися і без води 

 

     Для вчених пошуки екзопланет і потенційно заселених інших світів стали простою 

справою. Але ми продовжуємо шукати інопланетне життя за своїми мірками – там, де вода 

може бути у рідкій формі. Для цього екзопланети сортують з урахуванням перебування в 

так званій «зоні проживання» своєї зірки, а це в цілому рідкісне поки явище і, 

як вважають деякі фахівці, ставити на чільне місце наявність рідкої води — це неправильно.                             
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     Шукати потрібно зовсім інше. 

У цілому нині життя можна описати як безперервний процес обчислень чи роботу з 

інформацією, що у природі відбувається з урахуванням зворотного зв’язку як природного 

добору. 

      Інформація про 

біологічні організми Землі 

зберігається в ДНК, а певні 

білки та інші сполуки 

обробляють цю 

інформацію.  

      Фактично потенціал 

життя – це потенціал 

обчислень. І вода в цьому 

процесі може відігравати як 

вирішальну роль, якщо ми 

розглядаємо земну 

біологію, так і зовсім не 

може мати до нього відношення. Зрештою, є й інші розчинники? 

      На думку авторів статті, пошук зон проживання необхідно розширити до пошуку зон, 

де можуть відбуватися обчислення.  

      Для виникнення життя в зонах обчислень необхідно три базові умови: по-перше, має 

бути багатий склад хімічних елементів; по-друге, має бути джерело будь-якої енергії для 

здійснення хімічних реакцій і зовсім необов’язково сонячної; і, по-третє, має бути субстрат 

для проведення та підтримування реакцій (на Землі це верхній шар літосфери та океани). 

      Грунтуючись на новому підході життя можна шукати в ширших рамках і поза 

встановленими зонами проживання з рідкою водою. Запропоновані поправки дозволять нам 

ширше подивитися на проблему виникнення та поширення життя у Всесвіті. 

 

Вчені з'ясували, на яких планетах може бути позаземне життя 
 

        
                            Вчені з'ясували, на яких планетах може бути позаземне життя. 
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Група астрономів значно звузила список зіркових систем, у яких є планети, придатні для 

життя. 

        Астрономи з Інституту досліджень Сонячної системи Макса Планка, Німеччина, 

представили нове дослідження, яке припускає, що планети, які обертаються навколо зірок 

з низькою металічністю, будуть краще захищені від шкідливого ультрафіолетового 

випромінювання. Це означає, що тут може виникнути життя. Але не все так просто. Адже 

зірки з низькою металічністю випускають значно більше небезпечного ультрафіолетового 

світла. Але нове дослідження показує, що на планетах, які обертаються навколо таких зірок, 

атмосфера матиме більш товстий озоновий шар, ніж у планет, що обертаються навколо 

зірок з високою металічністю, а значить з нижчим рівнем ультрафіолетового 

випромінювання, пише ScienceAlert. 

         Хімічний склад зірок може сильно відрізнятись. Наприклад, найперші зірки 

складалися тільки з водню і гелію, і тільки після своєї смерті вони наситили космос 

важчими металами (власне в астрономії всі елементи важчі за гелій і водень вважають 

металами, а тому зірки мають різну металічність). 

         Зірки з більш високим вмістом металів або високою металічністю випускають менше 

небезпечного ультрафіолетового випромінювання, ніж зірки з низькою металічністю. Це 

випромінювання може серйозно зашкодити живим істотам, до пошкодження ДНК. 

      

 
         Зірки з більш високим вмістом металів або високою металічністю випускають менше 

небезпечного ультрафіолетового випромінювання, ніж зірки з низькою металевістю. Це 

випромінювання може серйозно нашкодити живим істотам, аж до пошкодження ДНК. 

         За словами авторів дослідження, якби представники інопланетної цивілізації звернули 

свою увагу на Землю, вони, найімовірніше, подумали про те, що тут не може бути життя, 

адже Сонце випускає занадто багато ультрафіолетового випромінювання несумісного з 

життям. Але кисень у верхніх шарах атмосфери та озон у середніх шарах атмосфери Землі 

захищають нас від шкідливого випромінювання Сонця. 
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         За словами вчених, на рівень ультрафіолетового випромінювання зірки впливають її 

металічність та температура. Тому дослідники створили моделі екзопланет, які схожі на 

Землю та обертаються навколо схожих на Сонце зірок, щоб зрозуміти, як випромінювання 

зірки може вплинути на планету. 

         Вчені отримали несподівані результати. Виявилося, що металічність зірки є 

важливішим фактором, ніж її температура для оцінки впливу на потенційну 

життєдіяльність планети. Результати показують, що зірки з нижчою металічністю, що 

випускають більше ультрафіолетового випромінювання, більш імовірно мають населені 

планети. Справа у кисні, який взаємодіє з випромінюванням в атмосфері і не дає великої 

кількості цього випромінювання досягти поверхні планети. 

     

 
         Результати показують, що зірки з нижчою металічністю, що випускають більше 

ультрафіолетового випромінювання, більш імовірно мають населені планети. 

         За словами вчених, виходить парадоксальна ситуація. Адже зірки, які з'явилися 

набагато пізніше в історії Всесвіту і мають більш високу металічність, але низьке 

ультрафіолетове випромінювання не дозволяє на їх планетах створити щільний озоновий 

шар. Тому на таких планетах, найімовірніше, не може бути життя. 

         Тому екзопланети, які перебувають у зоні придатній для життя своїх зірок, що мають 

низьку металічність, є найкращими цілями для пошуку складних форм життя на цих 

планетах, вважають вчені. З іншого боку, дослідники визнають, що є ймовірність того, що 

життя на планетах навколо інших зірок може адаптуватися і лише ретельні подальші 

спостереження можуть підтвердити цю теорію. 
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          Знайдені планети подібні до Юпітера і Нептуна на орбіті у     

                                            близнюка Сонця 

 

 
      Виявлено інтригуючу пару газових гігантів, що обертаються навколо зірки, настільки 

схожій на Сонце, що вона може бути його близнюком. 

      Вчені з Університету Сан-Паулу, Бразилія, представили результати свого нового 

дослідження космосу, під час якого вони зробили важливе відкриття. Їм вдалося виявити 

відразу дві планети, які дуже схожі на наш Юпітер і Нептун, а найголовніше, що ці 

екзопланети обертаються навколо практично ідентичної нашому Сонцю зірці. 

      Зірка під назвою HIP 104045 знаходиться на відстані 175 світлових років від нас і дуже 

схожа за хімічним складом на наше Сонце. Ця зірка трохи молодша, адже їй 4,5 млрд років, 

тоді як Сонцю – 4,57 млрд років. HIP 104045 всього в 1,03 рази більше за Сонце за масою, і 

всього в 1,05 рази більше за розміром. Також ця зірка виділяє в 1,11 разів більше світла. 

                      
 

Вивчення цієї зірки за допомогою наземних телескопів дозволило виявити дві великі 

планети, що обертаються навколо неї. І виявилося, що вони мають значні схожості з 

Юпітером та Нептуном. 
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    Екзопланета, схожа на Юпітер всього в 0,5 рази більше за масою, ніж наш газовий гігант 

і повний оберт навколо зірки робить за 6,3 роки. При цьому планета знаходиться майже на 

тій самій відстані від зірки, що й Юпітер від Сонця. 

    Друга планета, схожа на Нептун, має масу, яка перевищує масу нашого газового гіганта 

в 2,5 рази і робить повний оберт навколо зірки за 316 днів, а отже знаходиться набагато 

ближче, ніж Нептун до Сонця. 

             
Вивчення цієї зірки за допомогою наземних телескопів дозволило виявити дві великі 

планети, що обертаються навколо неї. І виявилося, що вони мають значні подібності з 

Юпітером та Нептуном. 

Вчені все ще сподіваються виявити тут кам'янистий світ, схожий на Землю, який може 

обертатися навколо зірки в так званій зоні. Тобто в регіоні космосу, де можуть існувати 

хороші умови для існування води в рідкому вигляді, а отже, і життя. 

    Враховуючи той факт, що в Сонячній системі Юпітер грає роль "захисника" внутрішніх 

планет від багатьох космічних каменів, водночас він на початку історії нашої системи міг 

своєю гравітацією спрямовувати астероїди на Землю, які могли принести сюди будівельні 

блоки життя. 

    Якщо така як планета Юпітер знаходиться там само, що і наш газовий гігант, це може 

означати, що потенційно, ця екзопланета може виконувати таку ж роль у своїй системі.  

     За словами вчених, згідно з теорією, у такій системі може існувати разом із подібним 

газовим гігантом кам'янистий світ, схожий на Землю. Особливо якщо планетна система 

сформувалася навколо дуже схожої на Сонце зірки. 

Але є кілька проблем. 

     По-перше, наявність газового гіганта, як Нептун, на такій близькій відстані від зірки 

може говорити про відсутність тут будь-якого кам'янистого світу. 

     По-друге, вчені досі так і не змогли виявити жодної третьої планети, крім вищезгаданих 

двох. 

     Хоча вчені припускають, що існує ймовірність того, що так звана населена зона 

розташовується набагато далі від зірки, ніж прийнято вважати, і кам'яниста планета теж 

існує десь далі. 
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                                  Нова космічна ера 
 

     Нова космічна ера для людства настала з початком реалізації програми NASA Artemis у 

листопаді минулого року. Мета цієї програми полягає не лише у поверненні 2025 року 

людей на Місяць, а й у створенні там постійної бази. Щодо Марса, то NASA планує 

відправити туди перших астронавтів уже в середині 2030-х років. У той же час, засновник 

компанії SpaceX Ілон Маск вважає, що зможе доставити людей на Червону планету ще 

раніше. Але проблема в тому, що умови на Марсі можуть серйозно нашкодити здоров'ю 

людини, призвести до розвитку різних хвороб та навіть смерті. І скафандр може не 

врятувати. На думку деяких вчених, життя на Марсі – це дуже ризикований захід, пише 

Daily Mail. 

Небезпечне випромінювання 

У Марса неймовірно тонка атмосфера, тому на поверхню постійно потрапляють промені 

небезпечного для людини космічного і сонячного випромінювання. За словами вчених, 

будь-яка людина, яка буде на поверхні Марса, отримає настільки сильний рівень 

шкідливого випромінювання, що це може призвести до розвитку раку, серцево-судинних 

захворювань і навіть до пошкодження мозку. 

За оцінками вчених з NASA, ще під час подорожі на Марс будь-яка людина отримає 

величезну дозу космічного випромінювання, що може негативно вплинути на стан здоров'я. 

Згідно з дослідженням, проведеним Європейським космічним агентством, люди на Марсі 

отримуватимуть у 700 разів більшу дозу випромінювання, ніж на Землі. За словами вчених, 

через це виникає ризик розвитку раку, а також інших хвороб і особливо від цього 

постраждають очі, легені, шлунок, кишечник, а також груди та матка у жінок. 

Також дослідження показують, що високий рівень випромінювання може призвести до 

пошкодження мозку та значного зниження здібностей людини навчатися чомусь і 

нормально сприймати інформацію. Також вчені вказують на можливу появу проблем із 

пам'яттю. 

Низька гравітація 

Мікрогравітація є серйозною проблемою для астронавтів під час тривалого космічного 

польоту на Марс, оскільки вона знижує щільність кісток, збільшує ризик переломів і знижує 

м'язову активність. 

З іншого боку, як показують дослідження, низька гравітація призводить до зниження 

продуктивності серця, і воно перестає нормально працювати. Також мікро-гравітація може 

вплинути на зір, тобто люди, які летять на Марс, не так добре бачитимуть. 

Через те, що в астронавтів, які будуть у невагомості тривалий час (а зараз до Марса за 

розрахунками летіти не менше пів року, а можливо й довше), не буде можливості 

підтримувати нормальну м'язову активність, м'язи почнуть слабшати і зношуватися. 

Подібне відбуватиметься і з кістками. 

Пил на Марсі 

Марс — це не найкраще місце для життя. Середня температура тут у середніх широтах 

становить -60 градусів за Цельсієм, поверхня дуже нерівна, та й до того ж планету постійно 

бомбардують метеорити. 

Тому людям доведеться постійно жити в герметично закритих місцях проживання, а при 

виході на поверхню без скафандра не обійтися, адже на Марсі немає чим дихати людині. А 
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з іншого боку, скафандр повинен захистити від умов небезпечного навколишнього 

середовища. 

Але на Марсі постійно дмуть сильні вітри, які переносять у повітрі частки марсіанського 

пилу. За словами вчених, цей пил настільки всюдисущий, що від його потрапляння на тіло 

або навіть у дихальні шляхи може не врятувати скафандр. 

У складі цього пилу є токсичні для людини хімічні сполуки, які можуть призвести до 

зниження секреції гормонів щитовидної залози, які відповідають за контроль росту, 

розвитку та обміну речовин. 

Недоїдання 

Окрім усіх проблем, пов'язаних із самим Марсом, ще однією проблемою буде потенційна 

нестача їжі та, як наслідок, виникнення недоїдання у підкорювачів Червоної планети. Як 

показують дослідження, якби на Марсі були дещо інші умови, то в марсіанському ґрунті 

можна було б вирощувати рослини. Але зараз, єдине, що зможуть зробити майбутні 

колоністи – це вирощувати невелику кількість рослинної їжі у спеціально облаштованих 

для цього приміщеннях. Але цієї їжі усе рівно буде не так багато, тому перші жителі Марса 

сидітимуть на жорсткій дієті. І ще невідомо, до яких наслідків це може призвести. 

NASA, Ілон Маск, Марс 

У минулому Ілон Маск, який хоче обійти NASA у гонці з доставки перших астронавтів на 

Марс, говорив про те, що політ на цю планету "не для слабкодухих". Тим не менш, у нього 

давно є амбітна мета – побудувати на Марсі велику колонію, де житимуть десятки тисяч 

людей. І для цього він планує використати свої ракети Starship. 

Фокус вже писав про те, що SpaceX провела історичне випробування найпотужнішої ракети 

у світі і вже в березні цього року вона має вперше полетіти до космосу. 

Марс 

Марс — це четверта планета від Сонця, яка є холодним і безлюдним світом, на якому, як 

вважають вчені, мільярди років тому була вода і, можливо, навіть мікробне життя. Це одна 

з найбільш вивчених планет Сонячної системи та єдина планета, яку досліджують наземні 

космічні апарати. Один день на Марсі триває трохи більше 24 годин, а рік тут дорівнює 687 

земним дням. 

 

                        Про три невеликі кам'янисті планети 

 

 

     Вчені змогли виявити одразу три невеликі кам'янисті планети на відстані в 100 світлових 

років від нас. Дві з них дуже схожі на Землю і 

можуть бути потенційно населеними світами. Третя 

планета також можливо має на поверхні рідку воду. 

     Двоє американських астрономів змогли виявити 

одразу три невеликі кам'янисті планети, які 

обертаються навколо зірки TOI-700 на відстані 100 

світлових років від нас. За космічними мірками — 

це невелика відстань. Ці планети отримали назву TOI-700 e, TOI-700 с та TOI-700 d. 

Водночас вчені вважають, що, можливо, їм вдасться виявити ще й четверту планету в цій 

системі. 
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TOI-700 e і TOI-700 є планетами, які перебувають в населеній зоні зірки і дуже схожі на 

Землю. Вчені вважають, що тут може бути рідка вода та потенційно може існувати життя.        

     Що стосується третьої планети, то теоретичні вона також може бути такою самою, як і 

Земля, але про неї вчені знають набагато менше. 

      Однак особливу увагу вчених привернула кам'яниста планета TOI-700 e, розмір якої 

становить 95% розміру Землі, і вона обертається між TOI-700 і TOI-700 d. Тобто ця 

екзопланета максимально підходить до визначення її як "друга Земля". 

Раніше вчені з'ясували, що навколо Сонця є 59 планет, які потенційно придатні для життя 

людини. 

 

                   Факти з фізики, які вразять ваш розум 

 
      Фізики не виключають, що квантова заплутаність пов'язана із гравітацією. 

      Лише кілька фізичних фактів, що демонструють відносність наших знань і 

передчасність космологічних висновків. Жодної Альтернативної науки. 

Тож почнемо... 

1. Якби ви видалили весь порожній простір з атомів, з яких складається кожна людина на 

Землі, все населення світу помістилося б в одне яблуко. 

    Врахуємо, що розмір порожнього простору всередині атома важко точно визначити, 

оскільки електрони не мають фіксованого становища чи траєкторії. Вони існують у 

хмарному розподілі ймовірностей, електронної хмарі чи орбіталі. 

   Форма та розмір електронної хмари визначаються енергією електрона та квантовими 

числами, що описують його властивості.  

   Однак розмір самого атома можна тільки оцінити, вимірявши його атомний радіус, який 

є відстанню між ядром і зовнішньою електронною оболонкою. 

   Атомний радіус варіюється в залежності від типу атома та його електронної конфігурації, 

але зазвичай становить близько кількох ангстрем (1 ангстрем дорівнює 10^-10 метрів). 

   При цьому атомний радіус елемента зазвичай виражається в піко-метрах (pm) або в 

ангстремах (Å). Наприклад, атомний радіус водню становить близько 53 pm, а атомний 

радіус вуглецю - 77 pm. 

   Важливо, що атомний радіус - це фіксоване значення, а швидше діапазон значень через 

принципу невизначеності в квантовій механіці. Крім того, атомний радіус може 

змінюватись в залежності від того, знаходиться атом в основному стані або в збудженому 

стані. 

    Хоча більша частина простору всередині атома зайнята електронною хмарою, між 

електронами та ядром все ще є простір. Такий простір не зовсім порожній, оскільки він 

заповнений морем віртуальних частинок, що виникають у результаті квантових флуктуацій.       

    Віртуальні частки можуть ненадовго з'явитися, перш ніж знову зникнути, вносячи свій 

внесок у загальну структуру та поведінку атома. 

А ось у який обсяг можна вмістити весь Всесвіт? 

 

   Щоб визначити цей обсяг, зробимо кілька припущень. 

• За оцінками, видимий Всесвіт містить близько 10^80 атомів. 

• Атоми в основному представляють порожній простір, причому переважна частина їх 

обсягу складається з електронів, що обертаються навколо ядра. 

https://tsn.ua/nauka_it/navkolo-soncya-ye-59-planet-yaki-potenciyno-pridatni-dlya-zhittya-lyudini-2273428.html
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• Розмір ядра атома близько 10^-15 метрів, а розмір електронної хмари атома близько  

10^-10 метрів. 

    Грунтуючись на цих припущеннях, ми можемо оцінити об'єм одного атома близько  

10^-30 кубічних метрів. Якщо ми помножимо цей об'єм на загальну кількість атомів у 

видимому Всесвіті, отримаємо загальний об'єм близько 10 ^ 50 кубічних метрів. Або 10^41 

кубічних кілометра. Або приблизно 0,4 кубічних парсек.   

Так що видимий Всесвіт насправді дуже малих розмірів. Вільно поміщається у простір 

Сонячної системи. 

  

2. Всесвіт може бути голограмою 

 

   Деякі фізики, у тому числі голландець Ерік Верлінде, вважають, що Всесвіт насправді 

може бути голограмою, в якій вся інформація, яка становить нашу реальність, закодована у 

двох вимірах, а не у трьох. Ця теорія ще повністю не доведена, є розгорнута ідея, але вона 

захоплює та зриває всі колишні теоретичні наративи. 

    Відповідно до цієї точки зору, Всесвіт проявляється через голографічний принцип, 

методологічний прийом, який виникає зі спроб примирити квантову механіку із загальною 

теорією відносності. 

    Ці дві теорії здаються принципово несумісними, оскільки квантова механіка працює у 

мікроскопічному масштабі, а загальна теорія відносності " працює " з космосом загалом. 

     Голографічний принцип передбачає, що Всесвіт подібний до голограми, де інформація, 

що становить видимий нами тривимірний світ, закодована на двовимірній поверхні, як 

голограма на кредитній картці. Виникає якась «голографічна межа», і вона може бути 

розташована на краю Всесвіту, що спостерігається, або на горизонті подій чорної діри. 

     Також цей принцип стверджує, що космос може бути симуляцією, ілюзією, а справжня 

природа реальності фундаментально відрізняється від того, що ми сприймаємо. 

      Цікаво, що голографічний принцип підтримується різними альтернативними 

теоретичними моделями, такими як теорія струн і петлева квантова гравітація. Однак вся 

проблема полягає в тому, що поки не ясно, як їх довести і що потрібно виміряти для їхнього 

доказу. 

3. Магнітне поле Землі постійно змінюється 

 

     Магнітне поле, що оточує Землю, створюється рухом розплавленого заліза у ядрі 

планети. Це поле постійно змінюється і може навіть повністю змінити напрямок, що 

траплялося багато разів на протязі всієї геологічної історії Землі. 

      Воно відіграє важливу роль у захисті нашої планети від сонячного вітру, потоку 

заряджених частинок, що походить від Сонця. Магнітне поле діє як екран, відхиляючи 

небезпечні для життя частинки та запобігаючи їх взаємодії з атмосферою. 

      У той же час зміни магнітного поля Землі визначає структуру розподілу заряджених 

частинок у верхніх шарах атмосфери, що, своєю чергою, впливає на формування та 

поведінку кліматичних поясів Землі. 

      Справді, іоносфера відіграє ключову роль передачі тепла і енергії від Сонця на Землю, 

отже формує кліматичні пояси. 

      Інший спосіб, яким зміни магнітного поля впливають на клімат Землі, – модуляція 

космічних променів. Йдеться про високоенергетичні частки, що приходять з-за меж 
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Сонячної системи. Але вони, ви будете здивовані, формують хмари, що складаються з води. 

Виникають локальні відмінності усередині кліматичних поясів. 

      Крім того, є дані, що дозволяють припустити, що є зв'язок між змінами магнітного поля 

Землі та геологічними періодами, хоча точний характер цього зв'язку все ще до кінця не 

вивчений. 

      Сила та орієнтація магнітного поля Землі можуть змінюватися з часом: періоди щодо 

стабільної напруженості поля змінюються періодами швидкої інверсії магнітних полюсів. 

      Одна з теорій полягає в тому, що саме така інверсія впливає на формування та рух 

тектонічних плит, які є великими ділянками земної кори, що плавають на мантії, що 

підстилає. 

      Тектонічні плити відповідальні за землетруси, виверження вулканів та утворення 

гірських хребтів. Якщо буде доведено цю гіпотезу, доведеться повністю переписувати 

геологічну історію Землі. 

      Втім, дослідження виявили деяку кореляцію між змінами магнітного поля та часом 

певних геологічних подій. 

     Наприклад, є свідчення того, що частота інверсій збільшилася за останні кілька сотень 

мільйонів років, що збігається із збільшенням частоти масових вимирань та інших великих 

змін в екосистемах Землі. 

     Проте точна природа механізмів, які у їх основі, досі є предметом недипломатичних 

дискусій у науковому співтоваристві. 

4. Квантова заплутаність - це явище, при якому дві частинки «відчують» один одного, хоча 

знаходяться на великій відстані одна від одної 

Згідно з квантовою механікою, немає межі відстані, на якій може діяти заплутаність. 

     Однак ефекти заплутування, якщо й спостерігаються, то поки що на відстані кілька 

кілометрів, що було продемонстровано в експериментах за участю заплутаних фотонів, що 

передаються оптичними волокнами. 

     Важливо відзначити, що процес вимірювання заплутаних частинок руйнує саму 

заплутаність та будь-яку інформацію, яка могла бути в ній закодована. 

     Іншими словами, квантова заплутаність - це така умовна теоретична модель, що виникає 

в момент самого виміру. На скільки триває цей момент – точно не відповість жоден фізик. 

Як і не визнає того факту, що про «заплутаність» можна судити лише за «непрямими 

доказами». Без прямого спостереження. 

      Ризикну припустити: а раптом нам не потрібно шукати квантову теорію гравітації? 

Потрібно лише змістити методологічні зусилля та розглядати гравітацію, як і простір-час, з 

погляду «квантової заплутаності». Що тоді вийде? Чисто математично? 

5. Нейтронні зірки неймовірно щільні 

Нейтронні зірки - це колапсовані залишки масивних зірок і вони неймовірно щільні. Чайна 

ложка матеріалу нейтронної зірки важила б на Землі близько 6 мільярдів тон! 

    Неймовірна щільність нейтронних зірок пояснюється тим, що їхня маса зосереджена в 

дуже маленькому об’ємі. Такі астрономічні об'єкти мають радіус близько 10 кілометрів, але 

вони можуть містити стільки ж маси, скільки і Сонце. Тобто матеріал дуже щільно 

упакований, а нейтрони притиснуті один до одного так сильно, що практично стискаються. 

    І ось проблема: викривлення простору-часу поблизу таких об'єктів на стільки велике, що 

про їх існування ми можемо судити лише за другорядними ефектами, які довільно 

інтерпретуються відповідно до математичних моделей, що є у дослідників. 

Іншими словами: яка різниця між чорною діркою та нейтронною зіркою? 
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З практичної точки зору, між ними немає особливої різниці. 

• По-перше, і ті, й інші утворюються після колапсу великих зірок. Ну гаразд, малі та середні 

космічні об'єкти трансформуються у білі карлики. А ось великі - у нейтронні зірки та чорні 

дірки. З чого це раптом? 

• По-друге, звідси виникає проблема щільності: чим «упакованіша» зірка, тим вона 

«нейтронніша». Чому вона має йти в гіпотетичну сингулярність, - загадка. 

• По-третє, на практиці ви не визначите, чи є «горизонт», чи маєте справу з дуже «щільною» 

гравітацією. Знову виникає проблема інтерпретації та, скажімо так, ідеологічних поглядів 

вченого. Наскільки вільно він мислить? 

    Так, нейтронні зірки взаємодіють з іншими астрономічними об'єктами, у тому числі через 

рентгенівське випромінювання. Але це чи не єдина різниця між ними, і то дуже умовна – 

зазвичай «чорні дірки» виявляються в ядрах галактики, де тісне зоряне сусідство буквально 

нівелюватиме наші дослідні потуги. Або поблизу рентгенівського джерела. Помилки 

вимірів та інтерпретацій надзвичайно великі. 

6. Світло може поводитися як хвиля, і як частка 

    Це явище відоме як корпускулярно-хвильовий дуалізм і є фундаментальним принципом 

квантової механіки. 

     Проблема полягає в тому, що «частинки» виникають лише у момент виміру. Тоді хвилі 

і поводяться як частки. Точніше, хвилі описуються математичним апаратом, який 

застосовується для «часток». 

     Можна навіть припустити, що світло дуже боїться фізиків. Тому коли вони 

експериментують, будь-яке випромінювання миттєво трансформується на «частинки». І то 

на час експерименту. Більше того, поведінка світла визначається експериментом, 

спостереженням і умовами, в яких він спостерігає. 

     Якщо серйозно, тобто частки, чи немає частинок - науці достеменно невідомо. Хоча 

студентам висувають купу елементів, які миттєво розпадаються під час експерименту. 

7. Подорож у часі теоретично можлива 

    Згідно з теорією відносності, подорож у часі можлива, хоча для цього буде потрібно 

подорож із навколосвітньою швидкістю або за допомогою так званої «червоточини». 

Тобто маємо "умовний" міжзоряний апарат, субсвітлову швидкість та тривалу подорож. 

Є й інший варіант. Загальна теорія відносності передбачає існування «замкнених 

часоподібних кривих» - шляхів у просторі-часі, які дозволяють об'єкту повернутися у своє 

минуле. 

   Проте існування «червоточин», породжує парадокси, які заперечують їхню появу. Таким 

чином, настає момент, коли ЗТВ перестає працювати. Особливо в контексті миттєвих 

переміщень при догмі про граничність швидкості світла. 

  Правда уточнимо: у всіх академічних теоріях час вважається лінійним у тому сенсі, що він 

безперервно тече вперед, від минулого через сьогодення та майбутнє. Саме так ми його 

сприймаємо у повсякденному житті. І саме такий час представляється у фізиці та інших 

наукових дисциплінах. 

    Не виключено, що час може бути складнішим, ніж проста лінійна прогресія. 

Та ж теорія відносності передбачає, що на якийсь час можуть впливати гравітація і рух, і 

що він може рухатися з різною швидкістю для різних спостерігачів. 

     Крім того, деякі інтерпретації квантової механіки припускають, що час може 

фундаментально відрізнятися від того, що ми відчуваємо; воно далеко не лінійне і не 

фундаментальне. 
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           Космічні апарати в Сонячній системі 
 

Найвіддаленіші космічні апарати в Сонячній системі – де вони зараз? 

 
ДОПОМОГТИ САЙТУ 

ПІДПИСАТИСЯ 

Люди вже 50 років запускають апарати в далекий космос, починаючи з 1972 року, коли був 

запущений Pioneer 10. Зараз у нас є п’ять космічних апаратів, які або досягли краю нашої 

Сонячної системи, або швидко наближаються до неї: Pioneer 10, Pioneer 11, NASA Voyager 

1, Voyager 2 та New Horizons. 

  

 
NASA Voyager 1 

Більшість з цих зондів вистояли проти очікуваної смерті і продовжують працювати після 

завершення початкових планів місії. Ці космічні апарати спочатку планувались для 

дослідження наших сусідніх планет, але зараз вони торують шлях за межі Сонячної 

https://root-nation.com/ua/ua-donate/
https://root-nation.com/ua/ua-subscribe/


 

168 

системи, надаючи астрономам унікальні точки спостереження в космосі – і в 2022 році вони 

вже багато чого досягли. 

Voyager 1 і 2 

Цього року місії Voyager (Вояджер) відсвяткували особливий ювілей: 45 років роботи. Від 

близьких прольотів повз зовнішні планети до дослідження найвіддаленіших ділянок 

космосу, які досягає людина, ці два космічні апарати зробили величезний внесок у 

розуміння астрономами Сонячної системи. Їхнім головним проєктом зараз є дослідження 

того, де закінчується вплив Сонця і починається вплив інших зірок. Вояджер-1 перетнув 

геліопаузу – межу, де потік частинок Сонця перестає бути таким впливаючим – у 2012 році, 

а Вояджер-2 слідом за ним, у 2018 році. 

 
Команда місії зіткнулася з однією серйозною проблемою в цьому році, коли космічний 

апарат почав надсилати додому спотворену інформацію про своє місцезнаходження. 

Інженери знайшли причину – космічний апарат використовував несправне комп’ютерне 

обладнання, коли не повинен був – і відновили роботу. 

Втім, подібні інциденти є очікуваними для старіючого космічного апарату. Команда також 

активно управляє енергопостачанням на борту кожного космічного апарату, яке з кожним 

роком зменшується, оскільки радіоактивні генератори зондів стають все більш 

неефективними. Цього року персонал місії вимкнув обігрівачі, які підтримували на борту 

низку наукових приладів в теплі у суворому холодному космічному середовищі – і, на 

превеликий подив, ці прилади все ще чудово працюють. 
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Орбітальна схема з п’ятьма найвіддаленішими космічними апаратами. 

Камери, можливо, були вимкнені десятки років тому, але інші інструменти космічних 

апаратів збирають дані про плазму і магнітні поля Сонця на великій відстані від самої зірки. 

Оскільки частинкам сонячного вітру – постійному потоку заряджених частинок, що стікає 

з Сонця – потрібен час, щоб подолати такий довгий шлях, віддалені спостереження 

дозволяють вченим побачити, як зміни від Сонця поширюються по всьому нашому 

космічному сусідству. 

Краї Сонячної системи теж виявилися повними сюрпризів. Було б логічно, що плазма від 

Сонця стає більш розрідженою і розтікається в міру віддалення від центру Сонячної 

системи, але насправді Вояджери зіткнулися з набагато щільнішою плазмою після перетину 

геліопаузи. Астрономи все ще спантеличені з цього приводу. 

Pioneer 10 і 11 

Космічні апарати Pioneer (Піонер) займають особливе місце в космічній історії через їхню 

роль, як ви вже здогадалися, першопрохідців. На жаль, ці знакові 50-річні космічні апарати 

не функціонують – Піонер-10 втратив зв’язок ще у 2003 році, а Піонер-11 мовчить з 

моменту останнього виходу на зв’язок у 1995 році. 

                        
Але обидва ці космічні апарати є знаками присутності людства в Сонячній системі, і вони 

все ще продовжують свої подорожі, навіть якщо ми більше не надсилаємо їм команди і не 

запускаємо їхні ракети. 
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Якщо космічний апарат вийшов на траєкторію за межі Сонячної системи, то за законами 

фізики він вже не зупиниться, якщо тільки щось не змінить його курс. 

New Horizons 

New Horizons (Нові горизонти) є наймолодшою з цих новаторських місій, оскільки була 

запущений лише у 2006 році. Після завершення свого знаменитого прольоту повз карликову 

планету Плутон у 2015 році, цей зонд з рекордною швидкістю віддаляється від Сонячної 

системи, і досягне геліопаузи близько 2040 року. 

 
Він не лише завершив свою основну місію, але й успішно здійснив проліт повз менший 

об’єкт Поясу Койпера – Аррокот – у 2019 році, що стало першим продовженням його місії. 

На початку цього року космічний апарат був переведений в режим гібернації, оскільки 

продовження місії ще не було затверджено. Але зараз команда NASA New Horizons з 

нетерпінням чекає на продовження 2-ї місії New Horizons до поясу Койпера, або скорочено 

KEM2. KEM2 розпочалася 1 жовтня, хоча космічний апарат перебуватиме у сплячому 

режимі до 1 березня 2023 року. 

 
Тим часом команда місії готується до нових захоплюючих спостережень. Завдяки 

найсучаснішим інструментам – набагато більш досконалим, ніж ті, що були на борту 
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Вояджерів у 1970-х роках – команда готова використовувати Нові горизонти як потужну 

обсерваторію у далекій Сонячній системі, забезпечуючи точку зору, якої ми не можемо 

досягти тут, на Землі. 

Бонні Бурраті, планетолог з JPL і член команди New Horizons, особливо з нетерпінням чекає 

нових поглядів на об’єкти Поясу Койпера, шматки льоду і скелі за межами Нептуна. За її 

словами, унікальне положення New Horizons у зовнішній Сонячній системі дозволяє 

поглянути на ці об’єкти під новим кутом зору. Різні погляди можуть розповісти астрономам 

про те, наскільки шорсткими є поверхні об’єктів, серед іншого, на основі того, як світло 

розсіюється і створює тіні на них. 

Інший планетолог в команді з Південно-Західного науково-дослідного інституту в 

Колорадо, Леслі Янг, хоче використовувати космічний апарат для нового погляду на щось 

ближче до дому: крижані гіганти, Уран і Нептун. Унікальна точка зору NASA New Horizons 

надає вченим інформацію про те, як світло розсіюється в атмосфері планет – інформацію, 

яку ми не можемо отримати з Землі, оскільки ми не можемо бачити Уран і Нептун під цим 

кутом. 

 
На щастя для New Horizons, ознаки вказують на те, що космічний апарат матиме достатньо 

потужності, щоб пропрацювати до 2040-х років і, можливо, далі – щороку просуваючись на 

480 млн км далі в незвідану територію. 
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                Високоточна карта Всесвіту на 200 000 галактик 
 

        
Інтерактивна карта Всесвіту вже існує / Фото ілюстративне,  

За допомогою даних Sloan Digital Sky Survey вдалося створили карту нашого Всесвіту. І 

вперше така карта показує аж 200 тисяч галактик із високою точністю. Це, можна сказати, 

весь відомий людству космос у приголомшливій деталізації. 

Астрономи створили не просто карту, а цілий довідник на базі даних, які збирали 20 років: 

там можна побачити реальні кольори 200 000 галактик, їхнє розташування та розвиток у 

часі майже від Великого вибуху. 

Інтерактивна карта Всесвіту 

Sloan Digital Sky Survey дозволили безплатно завантажувати карту на сайті 

mapoftheuniverse.net. Тепер кожен, а не тільки вчені, мають доступ до цієї інформації. 

У дитинстві мене дуже надихали астрономічні фотографії, зірки, туманності та галактики, 

і тепер настав час створити новий тип фотографій, щоб надихнути людей. Наша мета 

показати всім, яким є Всесвіт насправді, – сказав професор фізики та астрономії і співавтор 

карти Бріс Менар. 

Астрофізики всього світу роками аналізували дані, зробили тисячі відкриттів та написали 

сотні наукових робіт. Та досі ніхто не знаходив часу, щоб створити красиву, науково точну 

та доступну для непрофесіоналів карту. І ось, нарешті! 
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     Частина карти Всесвіту, створеної Sloan Digital Sky Survey / Інфографіка 

Mapoftheuniverse. 

У чому суть праці Sloan Digital Sky Survey 

• Це амбітна спроба захопити величезну частину нічного неба за допомогою 2,5-

метрового телескопа в обсерваторії Апачі-Пойнт у Нью-Мексико. 

• Щовечора впродовж 8 років телескоп спрямовував свою 120-мегапіксельну камеру 

на 1,5 квадратного градуса неба за один раз (приблизно у 8 разів більше площі 

Місяця уповні). 

• Причому щоразу на дещо інші місця, щоб захопити Всесвіт у широку перспективу. 

Результати цієї роботи й лягли в основу відтворення фрагмента Всесвіту, який містить 200 

000 галактик. Кожна точка на тій карті – це галактика з мільярдами зірок і планет. Наша 

галактика, Чумацький Шлях, також є однією з цих точок – розташованих у самому низу 

карти. 

На цій карті ми – лише цятка в самому низу, лише один піксель. І коли я кажу "ми", то маю 

на увазі нашу галактику, Чумацький Шлях, у якій мільярди зірок і планет, 

– пояснив Менар. 

А от на самісінькій верхівці карти розташоване перше світло Всесвіту, яке 

випромінювалося близько 13,7 мільярда років тому, щойно після Великого вибуху. Ось такі 

масштаби! 

 

                   Вчені створили карту темної матерії Всесвіту 
4  СЕРПНЯ,  2017 ,  01 :42   

    Дослідники оприлюднили найбільш точну з усіх коли-небудь створених карт темної 

матерії.  

https://24tv.ua/resources/photos/news/202212/2212897_16179384.jpg?v=1670370982000&w=2500&h=1666&fit=cover
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Про це повідомляє ВВС. 

Для цього було проведено найбільше дослідження, учені зібрали дані про 26 млн галактик. 

За словами професора університетського коледжу в Лондоні Офера Лахава, карта дозволить 

побудувати більше припущень про устрій Всесвіту. 

"Темна матерія і темна енергія - можливо, одна з найбільших загадок у світі науки. І вони 

викликали великий інтерес в науці. І, насправді, ми все ще не знаємо, що це таке", - заявив 

він. 

 

     Карта допоможе вченим зрозуміти, з чого складається темна матерія. 

Паллаб Гош, - Науковий кореспондент BBC News. 

     Результати оприлюднив міжнародний консорціум темної енергії (DES). 

За словами професора Офера Лахава з Університетського коледжу Лондона (UCL) і голови 

Консультативної ради DES, карта дасть нове розуміння того, як працює Всесвіт. 

«Темна енергія та темна матерія — це, ймовірно, одна з найбільших загадок у світі науки. 

Це викликало великий інтерес у всій науці, тому що це серйозне потрясіння. І насправді ми 

досі не знаємо, що це таке ," сказав він. 

    Вчені підозрюють, що у Всесвіті більше матеріалу, ніж ми можемо спостерігати протягом 

понад 80 років. 

    Рух зірок і галактик свідчить про те, що Всесвіт також складається з невидимих частинок, 

які називаються темною матерією. 

     Спостереження проводилися за допомогою телескопа Victor M Blanco в Чилі. 

У 1998 році дві групи астрономів виявили, що розширення Всесвіту прискорюється, а не 

сповільнюється, як передбачала тодішня теорія. Фізики припустили, що прискорення 

викликано чимось, що вони назвали темною енергією. 

     Відтоді спостереження показали, що темна енергія і темна матерія разом складають 96% 

Всесвіту. Завдання полягало в тому, щоб знайти способи детального вивчення цих 

невидимих явищ. 

«Ми не можемо просто сказати, що ми не знаємо, що це таке, ми повинні докласти зусиль, 

щоб побачити, що це таке», - каже професор Лахав. 

http://www.bbc.com/news/health-40817897
http://static.espreso.tv/uploads/article/2452293/images/im-nebo2.jpg
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     Дослідження темної енергії є найбільш амбітною роботою на сьогоднішній день. Він 

розпочався у 2004 році та включає 400 науковців із 26 установ із семи країн. 

      Огляд включає в себе фотографування 26 мільйонів галактик на великій території неба 

за допомогою телескопа Blanco в Чилі. Для цього дослідницькій групі довелося створити 

одну з найчутливіших камер, які коли-небудь створювали. 570-мегапіксельна камера здатна 

виявляти світло від галактик, які знаходяться на відстані восьми мільярдів світлових років. 

    Вивчаючи спосіб спотворення світла темною матерією, дослідники змогли розрахувати 

його розподіл. І, вивчаючи те, як розподіл змінюється з часом, вони можуть обчислити, 

яким чином на нього діє темна енергія. 

    Команда також змогла зробити висновок про кількість темної енергії та темної матерії на 

основі щільності та розташування галактик. 

    Результати підтверджують попередні дослідження, які вказують на те, що Всесвіт 

складається із 4% звичайної матерії, 26% темної матерії та 70% темної енергії. 

    Є надія, що детальне вивчення карти дасть підказки про те, що можуть бути темна матерія 

та темна енергія, і таким чином призведе до більш повної теорії фізики. 

    Дані, оприлюднені сьогодні, взяті лише за один рік спостережень. Дослідники планують 

збирати дані протягом ще чотирьох років на ще більшій ділянці неба. Професор Лахав каже, 

що попереду ще багато чого. 

Він пояснив: «Коли ми отримаємо повний огляд, 300 мільйонів галактик і тисячу наднових, 

ми, можливо, надамо вхід для нового Ейнштейна, який розповість нам, що це все означає 

— чому Всесвіт створений таким, яким він є?» 

Слідкуйте за Pallab у Twitter 

Детальніше про цю історію 

Новий метод «підтверджує темну енергію» 

19 травня 2011 р 

Дослідження темної енергії. 

    

                                                                              Неймовірне 
 

     Вчені вперше спостерігали появу зірки нового типу. 

     Нова зірка утворилася із двох інших нейтронних зірок. 

Астрономам вперше вдалося спостерігати, як виникає пара нейтронних зірок. Раніше 

подвійні нейтронні зірки були лише теорією, повідомляє Хроніка.інфо з посиланням на 

Контракти. 

   Так як партнер ще до вибуху наднової «висмоктав» з зірки, що вмирає, більшу частину її 

оболонки, під час самого вибуху викиду матеріалу вже практично не було, про що 

дослідники повідомили на сторінках журналу Science. 

     При цьому вони стали свідками вирішального кроку створення пари нейтронних зірок. 

Більшість зірок у космосі не є «дітьми-одинаками», а утворюють пари. 
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     Вони спільно формуються в газових хмарах, спільно старіють і, зрештою, 

перетворюються в результаті вибухів наднових в чорні дірки або нейтронні зірки. Саме 

таким чином змогла виникнути пара нейтронних 

зірок, зіткнення яких астрономи спостерігали в серпні 

2017 року за допомогою гравітаційних хвиль. 

"Ці вибухи є, ймовірно, єдиним шляхом, внаслідок 

якого можуть виникати пари нейтронних зірок або 

пари нейтронної зірки та чорної діри, досить 

компактні для злиття", - міркує Кашалай Де з 

Каліфорнійського технологічного інституту. Але як 

саме протікають ці зміни, відомо лише теоретично. 

    Досі астрономам вдалося спостерігати лише за першим кроком – виникненням першої 

нейтронної зірки у подвійній зірковій системі. 

Але надновий другий партнер досі залишається чистою теорією. Експериментальні моделі 

підтверджують, що обидва партнери вже заздалегідь утворюють одну загальну оболонку.        

     Неймовірна сила тяжіння нейтронної зірки засмоктує більшу частину матеріалу свого 

супутника, що складається переважно з гелію. В результаті виникає велика оболонка, багата 

гелієм. «Зрештою, ядро, що оголюється, зазнає колапсу, що веде до слабкого, але швидко 

відбувається вибух наднової, яка викидає лише дуже малу кількість матеріалу», - 

пояснюють дослідники. 

      І ось тепер Де та його команді пощастило стати першими свідками такої події: наднової 

зірки, партнером якої вже була нейтронна зірка. Відкрито наднову iPTF 14gqr була 

Паломарською обсерваторією в Каліфорнії. 

     Вчені відразу ж поінформували про це своїх колег у всьому світі, щоб забезпечити 

спостереження за розвитком цього зіркового вибуху за допомогою телескопів. 

     Спостереження показали: перший пік цієї наднової померкнув незвично швидко, ще до 

того, як пішов другий менш сильний вихід. "Це виглядало зовсім інакше, ніж при подіях 

такого виду, що раніше спостерігалися", - констатують астрономи. 

    Відповідно до їх аналізу, ця наднова викинула замість кількох сонячних мас матеріалу 

лише близько п'ятої частини сонячної маси. "Ми побачили колапс цієї масивної зірки, але з 

напрочуд обмеженим викидом", - каже колега Де Мансі Касліва. 

    "І це вперше, коли ми спостерігаємо колапс ядра з такою малою кількістю матерії". На 

думку дослідників, ознаки цієї наднової відповідають тим, що передбачає теорія для 

другого вибуху зірки на шляху до пари нейтронних зірок. 

"Наші спостереження принесли перше підтвердження процесу розвитку пари з гелієвої 

зірки та компактного об'єкта для утворення близької пари нейтронних зірок", - кажуть 

астрономи.       

     І це може стати підтвердженням того, що такі пари нейтронних зірок справді 

утворюються так, як це пророкували наукові моделі. 

 

                                     Розвиток життя в світах 
 

      Астрономи показали, що планети у подвійних зірок можуть бути населені. 

http://hronika.info/uploads/posts/2018-10/1539734795_screenshot_5.jpg
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Комп’ютерне моделювання подвійних систем продемонструвало, що їх планети здатні 

зберігати стабільні орбіти протягом мільярда років і навіть більше. Це підвищує шанси на 

розвиток життя в світах, що нагадують фантастичний Татуїн. 

Безліч зірок входять до складу подвійних систем. Навколо них теж виявляються планети, 

що викликають в пам’яті образ Татуїна — батьківщини Люка Скайуокера з космічної епопеї 

«Зоряні війни». Можливо, таких планет навіть більше, ніж світів, які обертаються навколо 

одиночних зірок, подібних нашому Сонцю. Недарма перша екзопланета, помічена за 

межами Чумацького Шляху, знаходиться саме в подвійній системі. 

Але ось наскільки стабільно положення планет у таких 

зірок, остаточно не ясно. Ймовірно, їх орбіти не здатні 

залишатися стійкими досить довгий час, щоб там змогла 

з’явитися і розвинутися будь-яке життя. Відповісти на це 

питання допомогла комп’ютерна симуляція, проведена 

астрофізиками з коледжу Нью-Джерсі. Доповідь про цю 

роботу прозвучала на минулій нещодавно 241-й зустрічі 

Американського астрономічного товариства (AAS). 

Професор Марайя Макдональд (Mariah MacDonald) і її колеги провели симуляції 4000 

подвійних систем з одиночними планетами земного типу. У різних варіантах вчені 

розглядали зірки різних розмірів і форм і планетні орбіти різної величини. Комп’ютер 

дозволив змоделювати їх рух протягом мільярдів років – терміну, який вважається 

необхідним для розвитку життя. 

Робота показала, що якщо орбіта планети проходить на достатній відстані, то лише в 

рідкісних випадках вона виявляється викинута за межі системи. Близько 70 відсотків таких 

планет зберігалися на місці мільярд і більше змодельованих років. Якщо ж мова йде про 

населену зону — таку відстань, яка забезпечує досить комфортну температуру поверхні і 

дозволяє зберігатися рідкій воді, — то стабільними залишалися орбіти приблизно 10 

відсотків планет. 

Більшість подібних світів не завжди утримувалося на оптимальній дистанції від своїх 

батьківських зірок, час від часу залишаючи межі населеної зони. Однак вчені відзначають, 

що наявність великих океанів і досить щільної атмосфери цілком здатне пом’якшувати 

екстремальні, але недовгі перепади температури. 

          

                         Про галактичну таємницю 

 
     Астрономи використали світло, що залишилося після Великого вибуху, щоб розгадати 

галактичну таємницю. 

    За допомогою наземного комплексу радіотелескопів ALMA, астрономи змогли виявити 

величезний резервуар із гарячого газу в скупченні галактик навколо галактики Павутина, 

яка все ще формується. За словами вчених, їм вдалося виявити найдавніші ознаки існування 

такого газу в скупченні галактик, пише Inverse. 

    Учені змогли побачити протоскупчення галактик поряд із галактикою Павутина таким, 

яким воно було 10,8 млрд років тому. Тобто через 3 млрд років після Великого вибуху.      

    Скупчення галактик є одними з найбільших об'єктів у Всесвіті, і нове дослідження ще раз 

доводить, що вони почали формуватися дуже рано в історії космосу.  

https://submissions.mirasmart.com/AAS241/Itinerary/PresentationDetail.aspx?evdid=1523
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    У скупченнях галактик іноді є тисячі галактик, що пов'язані між собою гравітацією, і між 

ними розташовується спеціальне міжгалактичне середовище, наповнене газом. І маса цього 

газу значно перевищує масу самих галактик. 

    Астрономи вже спостерігали за цим протоскупченням галактик, яке отримало таку ж 

назву, як і відома галактика Павутина.  

    Скупчення галактик настільки масивні, що можуть збирати разом газ, який нагрівається 

під час потрапляння в скупчення. Але астрономи спостерігали перед тим лише нитки 

холодного газу, що простягається між галактиками в скупченні. Але теорії передбачають, 

що десь тут усе ж таки має бути величезний резервуар із гарячого газу. За словами вчених 

із Університету Трієста, що в Італії, моделювання передбачало наявність гарячого газу в 

протоскупченні галактик, але підтверджень цьому не було. 

     У результаті нового спостереження групі вчених вдалося виявити наявність резервуара 

з гарячого газу в скупченні галактик Павутина завдяки ефекту, що виникає, коли реліктове 

випромінювання проходить через гарячий газ. Коли це світло взаємодіє електронами, що 

швидко рухаються в гарячому газі, воно отримує трохи енергії, і його колір, або довжина 

хвилі, змінюється. 

     Так учені змогли підтвердити існування великої кількості гарячого газу в одному з 

найдавніших і дуже далеких скупчень галактик. Також учені змогли виміряти масу та 

форму цього гарячого газу. 

     За словами вчених, нове відкриття говорить про те, що ця гігантська структура, швидше 

за все, перетвориться на довгоживуче скупчення, а не розсіється з часом.  

    Астрономи визначили, що в скупченні Павутина гарячий газ має температуру в кілька 

десятків мільйонів градусів за Цельсієм. Частина гарячого газу стане основою для появи 

нових зірок у галактиках, що входять до складу скупчення. За словами вчених, протягом 

наступних 10 млрд років скупчення ростиме, поки не стане приблизно в 10 разів більшим, 

ніж те, що бачать астрономи зараз. 

     Не варто забувати, що світлу потрібен час, щоб пролетіти через Усесвіт, а значить, 

скупчення галактик Павутина вже виросло до гігантських розмірів, але про це ми 

дізнаємося лише через 10 млрд років. Але на той час наше Сонце вже перетвориться на 

червоного гіганта й поглине Землю. Тому з нашої планети астрономи точно не зможуть 

дізнатися, які зміни відбулися в цьому галактичному скупченні. 

  

                      Скупчення блакитних зірок 

 
Телескоп "Габбл" показав скупчення блакитних зірок у сусідній галактиці – фото 
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     Космічний телескоп "Габбл" показав фото віддаленого зоряного скупчення NGC 2031 з 

блакитними зірками, повідомляє Space.com.  

NGC 2031 – це кульове скупчення, такі утворення формуються старими зірками. Водночас 

блакитні зірки зазвичай є молодими.  

    Скупчення знаходиться за межами Чумацького Шляху, у набагато меншій галактиці-

супутнику, яка називається Велика Магелланова Хмара. За даними NASA, кульове 

скупчення розташоване в щільній частині Великої Магелланової хмари. Через "зіркове 

забрудення", коли атмосфера та особливості поверхні сусідніх зірок впливають на 

дослідження інших об’єктів, зірки "змінюють колір". 

Інша версія – старі зірки можуть злипатися, утворюючи молоді зірки. 

За даними NASA, кульове скупчення є домом для близько 14 відомих змінних зірок цефеїд. 

Завдяки їх періодичному затемненню та освітленню астрономи можуть використовувати 

цефеїди як маяки відстані. Так, відстань до NGC 2031 оцінюють приблизно в 150 000 

світлових років від Землі. 

 

                          Можливо, це позаземний розум  

 

Виявлено 8 дивних сигналів із космосу невідомого походження: можливо, це позаземний 

розум.  

                            
 

                                Фото: ScienceAlert  

https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
https://www.space.com/blue-globular-cluster-hubble-space-telescope-photo
https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
https://focus.ua/uk/technologies/547706-obnovlenno-8-storonnih-signalov-iz-kosmosa-nevidomogo-procesuvannya-vozmozhno-eto-vnezemniy-razum
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     Виявлено 8 дивних сигналів із космосу невідомого походження: можливо, це позаземний 

розум. 

     Учені за допомогою штучного інтелекту виявили тисячі сигналів із космосу, але лише 

кілька з них могли надіслати інопланетяни. 

Створений вченими ШІ зміг визначити понад 20 тисяч різних сигналів, які прийшли на 

Землю з космосу, і 8 із цих сигналів можуть стосуватися позаземних цивілізацій, 

пише ScienceAlert. 

Сьогодні штучний інтелект є важливою складовою наукових досліджень. Це стосується 

пошуків позаземних цивілізацій, а точніше сигналів від потенційного позаземного розуму. 

За словами Денні Прайса з Університету Кертін, що в Австралії, він і його колеги кілька 

років займаються пошуками доказів існування розумного життя за межами Сонячної 

системи. Вчені створили ШІ, для якого прописали спеціальний алгоритм, який допомагає 

визначити, які сигнали є техносигнатурами (тобто штучно створеними сигналами від 

можливих інопланетян), а які звичайними радіоперешкодами.  

Вчені створили ШІ, для якого прописали спеціальний алгоритм, який допомагає визначити, 

які сигнали є техносигнатурами (тобто штучно створеними сигналами від можливих 

інопланетян), а які звичайними радіоперешкодами. 

"Наш штучний інтелект був навчений шукати в даних радіотелескопів сигнали, які не могли 

бути створені природними астрофізичними процесами. Коли ми передали нашому ШІ 

раніше вивчений набір даних, він виявив 8 цікавих сигналів із космосу", — каже Прайс. 

Хоча, як стверджує вчений, повністю покладатися на ШІ у пошуках позаземного розуму 

поки що зарано, адже штучний інтелект поки що не навчений думати, а тому діє згідно із 

заданим алгоритмом. Проте нещодавні досягнення свідчать, що ШІ все може допомогти в 

пошуках потенційних інопланетян. 

"Ми шукаємо за допомогою радіотелескопів сигнали, які є техносигнатурами, і вони 

можуть говорити про те, що десь, можливо, існують інші розумні види. Найголовніше, що 

наш ШІ працює краще, ніж інші йому подібні системи, і це дуже важливо для подальших 

досліджень", — каже Прайс. 

Але в процесі пошуку техносигнатур учені стикаються з тим, що радіотелескопи 

вловлюють сигнали, які насправді є радіоперешкодами та мають земне походження. Тому 

ШІ допомагає розібратися в їхній класифікації. Новий ШІ зміг виділити понад 20 тисяч 

цікавих сигналів із космосу, і 8 з них могли бути техносигнатурами інопланетян. 

"Ми перевірили ці дані та все більше схиляємося до того, що, 

швидше за все, ці сигнали мають земне походження. Але це 

хороший початок", — говорить Прайс. 

За словами вчених, якщо все ж таки вони зможуть виявити 

сигнал із космосу, який точно матиме інопланетне 

походження, то це буде одним із найбільших відкриттів у 

науці. 

Фото: long-covid 

За словами вчених, якщо все ж таки вони зможуть виявити 

сигнал із космосу, який точно матиме інопланетне походження, то це буде одним із 

найбільших відкриттів у науці. 

    "Навіть якщо ми поки що нічого не знайшли і в найближчому майбутньому також не 

спіймаємо подібний сигнал, то це не означає, що люди — це єдиний технологічно 

https://focus.ua/static/storage/originals/6/18/bb4812068a58f9904c0923b839f7d186.jpg
https://www.sciencealert.com/ai-system-detects-strange-signals-of-unknown-origin-in-radio-data
https://focus.ua/static/storage/originals/6/18/bb4812068a58f9904c0923b839f7d186.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/18/bb4812068a58f9904c0923b839f7d186.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/18/bb4812068a58f9904c0923b839f7d186.jpg
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розвинений вид у нашій галактиці. Може, ми шукаємо не ті сигнали, а може, наші 

радіотелескопи поки не такі чутливі до прийому таких сигналів. Можливо, нові технології 

дозволять нам зловити справді інопланетний сигнал, і це доведе, що ми не самотні в        

     Усесвіті. А з іншого боку, варто подумати про те, а що, якщо ми одні?" — говорить 

Прайс. 

   Вчені і раніше виявляли 25 нових сигналів із космосу, і вони продовжують 

повторюватися. Цими сигналами є загадкові швидкі радіосплески, і деякі вчені вважають, 

що так між собою можуть спілкуватися інопланетяни. 

                            Чорні діри можуть блукати в космосі 

 
    Вчені з США виявили рідкісне явище - рухому чорну діру, вона знаходиться в центрі 

галактики J0437 + 2456. Її маса приблизно в три мільйони разів більше нашого Сонця. 

Вчені знали, що надмасивні чорні діри можуть блукати в космосі, але зафіксувати їх в русі 

нелегко. Тепер дослідники Центру астрофізики в США виявили найяскравіший випадок, 

коли супермасивна чорна діра знаходиться в русі. Результати їх дослідження з'явилися в 

науковому виданні 

Astrophysical Journal. 

«Ми не чекаємо, що більшість 

чорних дір будуть перебувати в 

русі; зазвичай вони навпаки 

знаходяться на одному місці. 

При цьому вони настільки 

важкі, що їх важко змусити 

рухатися. Подумайте, наскільки 

складніше штовхнути кулю для 

боулінгу, а не футбольний м'яч 

», - відзначили дослідники. 

За словами дослідників, при вивченні за допомогою комбінованої мережі радіоантен з 

використанням методу, відомого як интерферометрия з дуже довгою базою (VLBI), 

пристрої можуть допомогти дуже точно виміряти швидкість чорної діри. 

Також техніка допомогла команді визначити, що дев'ять з десяти супермасивних чорних дір 

знаходяться в стані спокою, але одна з них виділяється і, схоже, перебуває в русі. 

Розташована на відстані 230 млн світлових років від Землі, чорна діра знаходиться в центрі 

галактики під назвою J0437 + 2456. Її маса приблизно в три мільйони разів більше маси 

нашого Сонця. 

Використовуючи наступні спостереження команда підтвердила свою первісну теорію. 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://focus.ua/uk/technologies/547666-inoplanetniy-koll-centr-obnaruzheniy-25-signalov-iz-kosmosa-i-oni-prodolzhayut-povtoryatsya
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                  Використанням дерева та грибного міцелію 

 

     Американські архітектори, які співпрацюють з НАСА, запропонували «вирощувати» на 

Марсі будівлі з використанням дерева та грибного міцелію (підземного тіла гриба). Про це 

повідомляє телеканал Euronews з посиланням на 

архітектурне бюро Red House і космічне 

агентство НАСА. 

У компанії пояснили, що на Марс пропонується 

привозити сушені водорості та міцелій, а вже на 

місці додавати до них вуглекислий газ, воду та 

азот. В результаті реакцій виділятиметься кисень, 

який послужить харчуванням для грибного 

міцелію, та біомаса, якій можна буде надати будь-

яку задуману форму, почне зростати. 

За словами архітекторів, підсумковий матеріал виходить міцнішим за бетон і ефективно 

перешкоджає проникненню радіації, з нього можна «вирощувати» великі будівлі. 

Як вказали в бюро, зараз розробники повинні намалювати архітектурний дизайн подібного 

будинку і виготовити модель, після чого зразок будівлі розміром 15×15 см відправлять на 

Місяць. 

 

                                         Закон розподілу зоряної маси 
 

     Китайські астрономи відкрили закон розподілу зоряної маси, що діє при народженні 

зірок. Нове відкриття кидає виклик класичній теорії астрофізики і вплине на передові 

дослідження в таких областях, як еволюція зірок, галактик і Всесвіту. Про це повідомляє 

Інформаційна агенція Сіньхуа. 

    Дослідницька група під керівництвом Лю Чао, 

дослідника Національної астрономічної обсерваторії 

Китаю (NAOC) при китайській академії наук, виявила, що 

початкова функція маси зірок змінюється в залежності від 

металевості та часу.  

    Інформацію про це відкриття було опубліковано в 

останній номер наукового журналу Nature. 

    "У величезному Всесвіті безліч нових зірок різної маси народжується партіями в одній і 

тій же галузі зірко-утворення.  

     Більшість структурних та еволюційних властивостей галактик сильно залежать від 

розподілу зіркової маси, що утворюється в кожному епізоді зірко-утворення", - сказав автор 

статті з NAOC Чи Цзядун. 

    Протягом понад півстоліття більшість астрономів вважали, що розподіл зіркової маси 

універсальне і постійно на всіх етапах еволюції, що стало "класичною гіпотезою" у 

підручниках з астрофізики. 

    "Однак спостереження останніх років показали, що розподіл зіркової маси може бути 

змінним. Необхідні більш прямі та потужні спостережні дані в Чумацькому Шляху", - 

зазначив член дослідницької групи з Нанкінського університету Чжан Чжію. 

https://www.euronews.com/next/2023/02/02/future-humans-living-on-the-moon-and-mars-may-one-day-live-in-homes-grown-from-mushrooms
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/02/mushroom-house.webp?fit=1500%2C1000&ssl=1
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    На основі масивних даних спостережень китайського багато-об'єктного волоконно-

оптичного телескопа LAMOST та супутника Gaia Європейського космічного агентства, 

китайські астрономи відібрали понад 90 тис зіркових зразків на околицях Сонця. 

"Ми знаходимо однозначні докази змінного розподілу зіркової маси, що залежить як від 

металу, так і від віку зірки", - сказав Лю. 

"Зокрема, зіркове населення, що сформувалося в ранні часи, містить менше зірок з малою 

масою в порівнянні з розподілом зіркової маси, незалежно від зоряної металевості. Однак у 

пізніші часи частка зірок з малою масою зростає зі збільшенням металевості зірки. Зірки з 

малою масою в нашому Чумацькому Шляху встановлюють потужний еталон для моделей 

зірко-утворення та можуть сильно вплинути на результати моделювання хімічного 

збагачення Галактики, оцінки маси галактик та ефективності формування планет”, – 

зазначив Лю. 

    "Це схоже на те, як "правитель" Всесвіту змінюється залежно від навколишнього 

середовища. Ми не можемо виміряти ранній Всесвіт за допомогою нинішнього "правителя" 

Чумацького Шляху. Нам потрібно використовувати різні "лінійки", щоб правильно 

виміряти різні частини Всесвіту", - сказав Лю. 

    Це проривне відкриття вплине на багато галузей астрофізичних досліджень, таких як 

вимірювання маси темної матерії та баріонної матерії в галактиках на різних стадіях 

розвитку Всесвіту, розуміння процесу зірко-утворення, виявлення позасонячних планет і 

навіть вивчення явищ гравітаційних хвиль. 

    Очікується, що Китай запустить Телескоп Китайської космічної станції (CSST), який 

допоможе астрономам надалі підтвердити це важливе відкриття в Чумацькому Шляху та 

сусідніх галактиках, а також надасть багаті дані спостережень для глибшого розуміння 

розподілу зіркової маси та фізичних процесів, що відбуваються у зірках. 

 

                          Наявність води на Місяці  
 

 

       Китайський посадковий апарат знайшов воду на поверхні Місяця. 

 
      Місяць усипаний дрібними скляними намистинами, які утворювалися протягом 

мільярдів років, коли ґрунт, викинутий під час зіткнень з астероїдом, охолоджувався та 
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падав назад на поверхню Місяця. Аналіз місячних зразків, доставлених на Землю 

китайським зондом Chang’e-5, показав, що ці кульки містять значну кількість води.  

     Наявність води на Місяці — не новина. Місячні орбітальні апарати НАСА знайшли 

докази існування життєдайної рідини всередині постійно затінених полярних кратерів 

Місяця ще в 1990-х роках. У 2000-х роках повторний аналіз зразків пілотованих місій 

«Аполлон» кінця 1960-х і 1970-х років виявив водень у місячному ґрунті. І нещодавно 

виведений з експлуатації інфрачервоний телескоп SOFIA підтвердив у 2020 році, що на 

Місяці є вода навіть за межами темних кратерів. Походження і поведінка цієї місячної води, 

однак, все ще дещо незрозумілі.  

     Однак скляні кульки, знайдені в 61,1 унції (1731 грам) місячного реголіту, принесеного 

на нашу планету Chang’e-5 у грудні 2020 року, можуть стати частиною цієї головоломки.  

     Вчені вважають, що мільярди років тому Місяць був абсолютно сухим. Але багатовікові 

дії сонячного вітру, потоку заряджених частинок, що постійно виходять із Сонця, призвели 

до утворення води в поверхневих шарах Місяця. Ці реакції продовжують відбуватися навіть 

сьогодні, оскільки атоми водню, присутні в сонячному вітрі, зв’язуються з молекулами 

кисню в місячному реголіті та утворюють молекули води. Це внесок у водний цикл 

Місяця. Сьогодні вчені знають, що частина цієї води випаровується, коли верхні шари 

Місяця нагріваються сонячним світлом. Потім, протягом місячної ночі, поверхня знову 

зволожується. Однак джерелом цієї регідратації не може бути сонячний вітер, оскільки цей 

процес відбувається надто швидко.  

     Нове дослідження припускає, що скляні кульки можуть служити прихованим 

резервуаром, з якого вода легко виділяється у висохлу поверхню ґрунту під час прохолодної 

та темної місячної ночі.  

     Нове дослідження виявило, що в цих кульках міститься набагато більше води, ніж 

вважалося раніше. Крім того, аналіз показав, що значна кількість рідини накопичується 

всередині цих кульок протягом кількох років і може вивільнятися ще швидше. Дослідники 

підрахували, що до 600 трильйонів фунтів (270 трильйонів кілограмів) води може бути 

захоплено у верхніх 40 футах (12 метрів) місячної поверхні. Хімічний склад води в кульках 

відповідає типу води, яка утворюється в результаті взаємодії з сонячним вітром, оскільки 

вона містить ізотопи водню, присутні на сонці.   

«Ці знахідки вказують на те, що ударні скла на поверхні Місяця та інших безповітряних тіл 

у Сонячній системі здатні накопичувати воду, отриману сонячним вітром, і викидати її в 

космос», — Ху Сен, вчений з Інституту геології та геофізики. китайської академії наук і 

співавтор статті, йдеться в заяві.  Дослідники вважають, що скляні кульки можуть служити 

зручним ресурсом для видобутку води для майбутніх людських екіпажів, а також для 

виробництва ракетного палива на поверхні Місяця для місій у більш віддалені місця. 
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Ровер NASA Curiosity знайшов докази існування води на Марсі 
 

      Серед безлічі відкриттів, зроблених марсоходом Curiosity, була помітна хвиляста 

текстура гірських порід – 

вона свідчить про 

існування у минулому 

озер у тому регіоні 

Марса, який, як очікували 

вчені, був сухим.  

Коли марсохід NASA 

Curiosity прибув до 

«сульфатоносного 

пласту» минулої осені, 

вчені не очікували 

побачити тут докази того, 

що цей регіон Марса 

колись був вкритий озерами. Адже шари гірських порід у цьому регіоні сформувалися в 

сухіших умовах, ніж на території, дослідженій ровером раніше. 

Тому команда Curiosity була сильно здивована, коли виявила найяскравіші докази того, що 

в цих озерах колись утворювалися цілі хвилі води. Мільярди років тому хвилі на поверхні 

мілководного озера підіймали відкладення з дна озера, з часом створюючи ті самі хвилясті 

текстури, які залишилися в скелях. «Це найкращий доказ існування води та хвиль, який ми 

бачили за всю місію, – говорять фахівці команди Curiosity в Лабораторії реактивного 

руху NASA. – Ми пробиралися крізь тисячі футів озерних відкладень і не бачили подібних 

доказів – а тепер знайшли їх у місці, яке, як ми гадали, було сухим». 

З 2014 року марсохід підіймається до схилу гори Еоліда 

(5 км заввишки), яка колись була пронизана озерами та 

струмками (що могло б забезпечити перспективне 

середовище для мікробного життя, якби воно 

сформувалося на Червоній планеті). Гора Еоліда 

складається з декількох шарів: найстаріший знаходиться 

біля підніжжя, наймолодший – на вершині. 

Піднімаючись нагору, марсохід фактично просувається вздовж місцевої часової шкали, тож 

вчені потроху дізнаватимуться, як Марс, що у минулому був більш схожий на Землю, 

перетворився на замерзлу пустелю. 

Піднявшись майже на 800 м над підніжжям гори, 

Curiosity виявив хвилясті текстури. Цей шар 

породи настільки твердий, що ровер не зміг 

отримати з нього зразок, попри кілька спроб. Тож 

наступного тижня вчені шукатимуть породу, 

«схильнішу до співпраці». 

                                   

Науковці сподіваються знайти ще одну підказку до 

історії існування води у минулому Марса – в долині Gediz Vallis. Долину створив вітер, але 

канал, що проходить через неї та починається вище на горі Еоліда, як вважається, був 

https://www.facebook.com/sharer.php?u=https%3A%2F%2Froot-nation.com%2Fua%2Fnews-ua%2Fit-news-ua%2Fua-rover-nasa-curiosity-znayshov-nespodivani-dokazi-isnuvannya-vodi-na-marsi%2F
https://www.facebook.com/sharer.php?u=https%3A%2F%2Froot-nation.com%2Fua%2Fnews-ua%2Fit-news-ua%2Fua-rover-nasa-curiosity-znayshov-nespodivani-dokazi-isnuvannya-vodi-na-marsi%2F
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-towers-rock-curiosity-found-mars/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-nasa-curiosity-rover-picture/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-nasa-curiosity-rover-picture/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-rover-nasa-perseverance-zapovniv-shovische-zrazkiv-na-marsi/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-zagadkoviy-meteorit-mozhe-rozpovisti-chi-bulo-kolis-na-marsi-zhittya/
https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-nasa-rozroblyae-yadernu-raketu-schob-distatisya-marsa-vsogo-za-45-dniv/
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розмитий річкою. Вчені підозрюють, що тут теж відбувалися зсуви породи, після яких на 

дно долини падали валуни та уламки розміром з автомобіль. 

Оскільки утворена купа уламків лежить на всіх інших шарах долини, це, очевидно, одна з 

наймолодших ділянок. Минулого 

року Curiosity двічі натрапляв на ці уламки на 

хребті Gediz Vallis, але зміг дослідити їх лише 

здалеку. Цього року у команди марсохода, 

схоже, може бути ще один шанс на 

«знайомство» з цією місциною. 

Також команду вразила незвичайна текстура скелі. Ймовірно, вона викликана якимись 

регулярними циклами в погоді або кліматі. Неподалік від хвилястих текстур знаходяться 

породи, що складаються з шарів, які мають однакову відстань між собою та однакову 

товщину. 

На Землі такий ритмічний візерунок гірських порід часто виникає внаслідок атмосферних 

явищ, що відбуваються через певні проміжки часу. Можливо, що в історії Марса були 

подібні події. «Хвилеподібні брижі, потоки уламків і ритмічні шари – все це говорить про 

те, що історія перетворення Марса на суху планету була непростою, – кажуть вчені. – 

Стародавній клімат Марса мав дивовижну складність, як і земний». 

    

                          Це буде доказом існування темної матерії 

 

Шлях до виявлення темної матерії відкрито: що показав експеримент на Великому 

адронному колайдері. 

Фото: ЦЕРН | Детектор ALICE, встановлений на Великому адронному колайдері 

Антиречовина може допомогти вченим вирішити одну з головних загадок астрофізики. 

Учені ще знайшли прямих 

доказів те, що темна матерія 

існує. Хоча вони впевнені, що 

загадкова речовина, яка 

становить 85% маси Всесвіту, 

все ж таки наповнює простір. 

Також учені ще не зовсім 

розуміють, з чого може 

складатися темна матерія, але 

вже з'явилося кілька способів її пошуку найближчим часом, пише Inverse. 

     Одна з провідних теорій, що стосується темної матерії, говорить про те, що її частинки 

можуть стикатися та анігілювати, тобто вони можуть перетворюватися на інші частинки, 

відмінні від вихідних. При цьому з'являється випромінювання, яке поширюється по всій 

нашій галактиці, і воно схоже на те випромінювання, яке відбувається під час зіткнення 

космічних променів із міжзоряним середовищем. Цю теорію учені хочуть перевірити за 

допомогою детектора ALICE, встановленого на Великому адронному колайдері ЦЕРН. 

   Згідно із заявою вчених, цей детектор здатний вивчити результати зіткнення ядер, які 

рухаються зі швидкістю, що близька до швидкості світла. Нове дослідження, яке провели 

фізики з ЦЕРН, показує, що детектор ALICE може виявити ядра антигелію-3, який є 

https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-nasa-curiosity-rover-mars-safer/
https://www.inverse.com/science/anti-helium-dark-matter-hadron-collider
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антиподом, тобто аналогом з антиречовини ізотопу гелію-3, коли вони досягнуть атмосфери 

Землі й це буде доказом існування темної матерії. 

Хоча вчені ще не знайшли прямих доказів того, що темна матерія, загадкова речовина, яка 

становить 85% маси Всесвіту, існує в 

тому, що це так фізики впевнені. 

Також учені ще не зовсім розуміють, 

з чого може складатися темна 

матерія, але вже з'явилося кілька 

способів її пошуку найближчим 

часом. 

Учені вважають, що антиядра, які 

з'являються при анігіляції частинок 

темної матерії, дійсно можна виявити 

і для цього потрібно використовувати 

теорію вимпів. Відповідно до цієї теорії, темна матерія складається з частинок, вимпів, які 

не випромінюють і не поглинають світло та взаємодіють з іншими частинками лише через 

слабку ядерну взаємодію. Ця теорія також стверджує, що взаємодія між цими частинками 

змушує їх анігілювати та виробляти ядра антигелію-3, які складаються з двох антипротонів 

та одного антинейтрону. За словами вчених, ці антиядра подорожуватимуть по всій нашій 

галактиці і їх можна виміряти, як і звичайні космічні промені, які приходять до нас з-за меж 

Сонячної системи. 

Але інші типи космічних променів (протони ядер гелію) можуть стикатися з міжзоряним 

середовищем з утворенням ядер антигелію-3. Оскільки вони не пов'язані з темною 

матерією, вони можуть стати тлом для пошуку цієї загадкової речовини. За словами Лаури 

Серкснайт з Мюнхенського технічного університету, Німеччина, очікувана кількість ядер 

антигелію-3, які виникають внаслідок анігіляції темної матерії, буде набагато більшою, ніж 

унаслідок фонового процесу. Так, виявлення навіть кількох ядер антигелію-3 у космічних 

променях дасть сигнал про наявність темної матерії, а сам антигелій-3 є своєрідним 

детектором її виявлення. 

Згідно із заявою вчених, цей детектор здатний вивчити результати зіткнення ядер, які 

рухаються зі швидкістю, що близька до швидкості світла. Нове дослідження, яке провели 

фізики з ЦЕРН, показує, що детектор ALICE може виявити ядра антигелію-3, який є 

антиподом, тобто аналогом з антиречовини ізотопу гелію-3, коли вони досягнуть атмосфери 

Землі і це буде доказом існування темної матерії. 

У той же час, за словами вчених, ядра антигелію-3 можуть також взаємодіяти з газом у 

міжзоряному просторі, і це може призвести до зникнення цих ядер ще до того, як вони 

потраплять на Землю. 

Але експеримент на Великому адронному колайдері, який провели вчені за допомогою 

детектора ALICE, показав, що не всі антиядра зникають і невелика їх кількість може 

досягти атмосфери для виявлення детекторами на Землі. 

    За словами вчених, їм вдалося підтвердити, що антигелій-3 є перспективним кандидатом 

для пошуку темної матерії. Фізики вважають, що вони стали на крок ближчими до того, 

щоб виявити цю загадкову речовину і майбутні дослідження допоможуть вирішити одну з 

найголовніших загадок сучасної астрофізики. 
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Чому інопланетяни досі не вийшли на контакт?: уся справа   

                                                     у людях 

 

 
  Фото: Science Focus | Нова теорія пояснює, чому інопланетяни досі не вийшли на контакт? 

Нове дослідження припускає, що наша планета та її мешканці зовсім не цікаві для 

представників позаземного розуму. 

Астрофізик Амрі Вандель із Єврейського університету в Єрусалимі опублікував свою нову 

наукову працю, яка ще не пройшла рецензування, в якій він пропонує нову відповідь на 

знаменитий парадокс Фермі, пише Live Science. 

Вандель вважає, що інопланетяни не зв'язалися з нами через те, що вони не виявили на 

планеті ознак розумного життя. Таким чином, вчений пропонує відповідь на парадокс 

Фермі: якщо інопланетні цивілізації існує, то чому вони не вийшли на контакт? 

За словами вченого, інопланетяни не цікавляться планетами, на яких просто є життя. Якщо 

життя існує на багатьох планетах нашої галактики, то позаземні розвинені цивілізації 

цікавляться лише тими планетами, де є ознаки дуже розвинених технологій. І найімовірніше 

наша Земля не входить у цю категорію планет, тому що її мешканці не є представниками 

розумного вигляду, на думку інопланетян. 

Чимало вчених вже давно намагаються з'ясувати, чому ж інопланетяни, якщо вони існують, 

досі не заявили землянам про себе? На даний момент існує кілька популярних теорій: 

• Інопланетяни вже прилітали на Землю в давнину, ще до того, як люди змогли заснувати 

перші цивілізації, і після цього наша планета перестала їх цікавити; 

• Можливо, космічні подорожі є не таким легким завданням, як вважається, і позаземні 

цивілізації не можуть подолати надто велику відстань до Землі; 

• Можливо, якась інопланетна цивілізація лише недавно освоїла найближчий космос і ще 

не дійшла міжзоряних подорожей; 

• Можливо, інопланетяни навмисно не хочуть дослідити далекий космос, а можливо, вони 

навіть усі загинули внаслідок якоїсь катастрофи. 
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За словами вченого, інопланетяни не цікавляться планетами, на яких просто є життя 

Фото: space.com 

Але Вандель вважає, що розумне життя нашій галактиці як існує, а й досить поширена. За 

його словами, швидше за все інопланетні цивілізації не будуть надсилати сигнали всім 

поспіль, а виберуть для цього лише дуже цікаві для них планети, на яких, як вони вважають, 

живуть дійсно розумні види. 

А ознакою розумності образу може бути дуже розвинена технологія. Хоча, здавалося б, на 

Землі вони існують, але ми почали надсилати сигнали в космос нещодавно. Теоретично 

сигнали із Землі могли досягти планет, що обертаються навколо приблизно 15 000 зірок. 

Але в нашій галактиці приблизно 400 млрд. зірок. Тобто наші сигнали могли просто не 

дійти до представників високорозвинених інопланетних цивілізацій і тому, навіть якщо 

інопланетяни знають про те, що на Землі є життя, вони не знають, що воно розумне. 

З іншого боку, залишається можливість того, що інопланетяни все ж таки прийняли сигнал, 

відправили нам відповідь, але він ще не долетів до Землі. Також, за словами Ванделя, 

потенційні інопланетяни можуть просто не розшифрувати повідомлення, яке земляни їм 

надіслали. 

Вчений вважає, що високорозвинених цивілізацій у нашій галактиці може бути не так і 

багато, але цілком імовірно, що нові сигнали із Землі вони все ж таки отримають і зможуть 

у них розібратися. 

За словами Ванделя, швидше за все в межах 50 світлових років від нас не мешкає ніяких 

розумних видів, але вони живуть далі і просто чекають, коли ми заявимо про себе, як про 

цивілізацію, яка вже почала освоювати космос. 

Існує теорія, яка припускає, що ми не знайшли жодних інопланетян через те, що вони всі 

себе знищили. 

Також існує теорія про те, що потенційні інопланетяни не вийшли на контакт, тому що наше 

Сонце для них є пересічною зіркою. 
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          8 зірок з температурою в 20 разів більше, ніж у Сонця 
 

Астрономи відкрили 8 зірок з температурою в 20 разів більше, ніж у Сонця 

Астрономи відкрили вісім надгарячих зірок, поверхня "найспекотнішої" з них досягає  

180 000 °С. 

Міжнародна група астрофізиків виявила відразу вісім рідкісних розпечених білих карликів 

– найгарячіших зірок у Всесвіті. Температура поверхні зірок перевищує 100 000 °С. Для 

порівняння, температура поверхні Сонця всього 5 800 °С. 

 
Вчені використовували спостереження за допомогою південноафриканського великого 

телескопа (SALT). Це найбільший одиночний оптичний телескоп у південній півкулі. 

Астрофізики вивчали багаті гелієм субкарлики і виявили незвичайні гарячі зірки. 

Всі нові зірки знаходяться на фінальній стадії свого життєвого циклу і наближаються до 

кінця еволюції. Розмір білих карликів можна порівняти з нашою планетою, при цьому їх 

маса близька до маси Сонця. Через надвисоку щільність і величезну температуру на 

поверхні вони більш ніж в 100 разів яскравіше нашої зірки, незважаючи на порівняно 

маленькі розміри. 

https://academic.oup.com/mnras/article/519/2/2321/6967306?login=false
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Небесний огляд в центрі якого знаходиться один зі знайдених білих карликів J203959.5-

034117. Зображення: Tom Watts (AOP), STScINASA, The Dark Energy Survey 

Одна з нових зірок є центром планетарної туманності, діаметр якої становить один 

світловий рік. Дві інші –  пульсуючі або «змінні» зірки. А температура поверхні 

найгарячішої з них досягає 180 000 °С. Різноманіття форм, в яких були відкриті ці яскраві 

зірки, відкриває нові можливості для дослідження еволюції зірок, відзначають автори 

дослідження. 

“Зірки з ефективною температурою 100 000 градусів Цельсія і вище неймовірно рідкісні. 

Було справжнім сюрпризом виявити так багато таких зірок в нашому огляді. Ці відкриття 

допоможуть покращити наше розуміння пізніх стадій зоряної еволюції”, 

– говорить Саймон Джеффрі, астроном з Арманської обсерваторії, керівник дослідження 

 

 

         Архітектори створили проєкт автономної бази на Місяці 

 

 
Фото: PneumoCell 

 

https://ras.ac.uk/news-and-press/news/astronomers-discover-eight-new-super-hot-stars
https://ras.ac.uk/news-and-press/news/astronomers-discover-eight-new-super-hot-stars
https://twitter.com/intent/tweet?url=https://tech.liga.net/ua/technology/novosti/arhitektory-sozdali-proekt-avtonomnoy-bazy-na-lune-rasschitannoy-na-32-cheloveka&text=%D0%90%D1%80%D1%85%D1%96%D1%82%D0%B5%D0%BA%D1%82%D0%BE%D1%80%D0%B8%20%D1%81%D1%82%D0%B2%D0%BE%D1%80%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D0%BF%D1%80%D0%BE%D1%94%D0%BA%D1%82%20%D0%B0%D0%B2%D1%82%D0%BE%D0%BD%D0%BE%D0%BC%D0%BD%D0%BE%D1%97%20%D0%B1%D0%B0%D0%B7%D0%B8%20%D0%BD%D0%B0%20%D0%9C%D1%96%D1%81%D1%8F%D1%86%D1%96,%20%D1%80%D0%BE%D0%B7%D1%80%D0%B0%D1%85%D0%BE%D0%B2%D0%B0%D0%BD%D0%BE%D1%97%20%D0%BD%D0%B0%2032%20%D0%BB%D1%8E%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B8
https://twitter.com/intent/tweet?url=https://tech.liga.net/ua/technology/novosti/arhitektory-sozdali-proekt-avtonomnoy-bazy-na-lune-rasschitannoy-na-32-cheloveka&text=%D0%90%D1%80%D1%85%D1%96%D1%82%D0%B5%D0%BA%D1%82%D0%BE%D1%80%D0%B8%20%D1%81%D1%82%D0%B2%D0%BE%D1%80%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D0%BF%D1%80%D0%BE%D1%94%D0%BA%D1%82%20%D0%B0%D0%B2%D1%82%D0%BE%D0%BD%D0%BE%D0%BC%D0%BD%D0%BE%D1%97%20%D0%B1%D0%B0%D0%B7%D0%B8%20%D0%BD%D0%B0%20%D0%9C%D1%96%D1%81%D1%8F%D1%86%D1%96,%20%D1%80%D0%BE%D0%B7%D1%80%D0%B0%D1%85%D0%BE%D0%B2%D0%B0%D0%BD%D0%BE%D1%97%20%D0%BD%D0%B0%2032%20%D0%BB%D1%8E%D0%B4%D0%B8%D0%BD%D0%B8
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Австрійська компанія PneumoCell створила концепцію надувного житла PneumoPlanet для 

розміщення на Місяці, повідомляє Space.com. Одне поселення може містити до 16 куполів 

та розміщати до 32 астронавтів. 

"PneumoPlanet — це надлегка надувна конструкція, вкрита реголітом, яка працюватиме 

самостійно, виробляючи та переробляючи власний кисень і їжу за допомогою сонячної 

енергії", — каже Філіп Глезер, докторант Берлінського технічного університету та 

співавтор дослідження. 

                   

За словами вченого, розробка може служити постійною місячною базою, захищати від 

космічного випромінювання та мікрометеоритів, зберігаючи екіпаж у безпеці та 

дозволяючи збільшити тривалість місій. 

 
PneumoPlanet отримала фінансування від Європейського космічного агентства. Поселення 

може бути розташоване поблизу одного з полюсів Місяця, де більше сонячного світла або 

біля полярного кратера для забезпечення водою. 

https://www.space.com/pneumoplanet-inflatable-moon-habitat-concept
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Архітектором і провідним дизайнером PneumoPlanet є Томас Герциг. "Найважливіше 

нововведення – дзеркала, які відбивають видиме сонячне світло в оптимальному діапазоні 

довжин хвиль у теплицю, блокуючи шкідливі частинки радіації", – пояснює він.  

 

 

 

    Вивчення одного з найяскравіших джерел світла у Всесвіті 

 
Вчені зазирнули всередину одного з найяскравіших джерел світла у Всесвіті: що вони 

побачили. 

      Вчені з проєкту Event Horizon Telescope, який поєднує радіотелескопи по всьому світу, 

провели ретельне вивчення одного з найяскравіших джерел світла у Всесвіті. Цей об'єкт 

називається NRAO 530 і є квазаром, чиє світло летіло до нас цілих 7,5 млрд років, пише 

ScienceAlert. 

      За словами вчених, які представили нове дослідження внутрішньої частини квазара, 

нове детальне спостереження допоможе зрозуміти складні фізичні процеси, що 

відбуваються в них усередині. Також це дасть можливість краще зрозуміти, як квазари 

створюють таке неймовірно яскраве світло, що робить їх одними з найсильніших джерел 

світла у Всесвіті. 

      Квазари (скорочена назва від квазізоряних радіоджерел) є активними ядрами галактик, 

усередині яких знаходиться надмасивна чорна діра. Ця чорна діра оточена акреційним 

диском із речовини, яку вона поглинає з неймовірно величезною швидкістю. 

      Сама чорна діра не випромінює світло, це робить навколишній диск, де речовина 

нагрівається до величезних температур. Але не вся речовина в цьому диску потрапляє 

усередину чорної діри. Частина цієї речовини вилітає назад у космос як потужні струмені 

плазми, які рухаються зі швидкістю, що є значним відсотком від швидкості світла, і 

називаються вони релятивістськими джетами. Ці струмені також випромінюють багато 

світла, але вчені досі точно не розуміють їхньої природи. 

       Що стосується проєкту Event Horizon Telescope, то він включає дані, які збирають 

радіотелескопи по всьому світу. Серед його відомих досягнень — перша в історії 

фотографія надмасивної чорної діри в центрі галактики M87, яка знаходиться на відстані 55 

млн світлових років від нас. Друга в історії фотографія чорної діри отримана також у межах 

цього проєкту і це було зображення надмасивної чорної діри. Стрілець A* у центрі нашої 

галактики, яке вдалося отримати минулого року. 

       За словами авторів дослідження, їм дійсно вдалося заглянути в центр квазара NRAO 

530 і побачити все, що тут відбувається, у неймовірних деталях. За словами Мацека 

Вільгуса з Інституту радіоастрономії Макса Планка, Німеччина, NRAO 530 є рідкісним 

типом квазара, який має релятивістський джет. 

      У межах спостережень за квазаром вченим вдалося виявити яскраву особливість на кінці 

струменя та астрономи вважають, що це ядро, тобто точка, з якої відбувається її запуск.       

      Також вчені змогли скласти карту магнітних полів у струмені та знайти докази того, що 

магнітне поле має спіральну структуру. На сьогодні квазар NRAO 530 є далеким об'єктом, 

який вивчений в межах проєкту Event Horizon Telescope. 
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    «Двигун» надпотужного міжгалактичного джерела світла 

 
    Астрономи визначили таємничий «двигун» надпотужного міжгалактичного джерела 

світла. 

    Яскраве інфрачервоне світло, що спалахує від двох галактик у процесі злиття, щойно 

вирвано зі схованки. Використовуючи JWST, астрономи визначили точне розташування 

світла за товстою стіною пилу, яка закриває його на інших довжинах хвиль. Що б 

випромінювало світло, поки невідомо, але звуження його місця допоможе зрозуміти, що це 

таке, і чому воно світить набагато яскравіше, ніж очікувалося. 

     «Космічний телескоп Джеймса Вебба надав нам абсолютно нові погляди на Всесвіт 

завдяки найвищій просторовій роздільній здатності та чутливості в інфрачервоному 

діапазоні», — каже астрофізик Ханае Інамі з Хіросімського астрофізичного наукового 

центру університету Хіросіми в Японії. 

     «Ми хотіли знайти «двигун», який живить цю систему галактик, що зливається. Ми 

знали, що це джерело було глибоко приховано космічним пилом, тому ми не могли 

використовувати видиме або ультрафіолетове світло, щоб знайти його. Тільки в середньому 

інфрачервоному діапазоні, спостережуваному з космічного телескопа Джеймса Вебба, чи 

ми тепер бачимо, що це джерело затьмарює все інше в цих галактиках, що зливаються?» 

     Хоча Всесвіт здебільшого порожній простір, злиття галактик не є рідкістю. Масивні 

галактики зближуються невблаганною силою тяжіння, об’єднуючись, утворюючи більші 

галактики. 

     Це навіть не якась віддалена річ, яка трапляється лише з іншими галактиками деінде: 

Чумацький Шлях сам по собі є космічним монстром Франкенштейна, частково складеним 

з усіх інших галактик, які він поглинув за мільярди років свого життя. 

     Багато прикладів злиття галактик на різних стадіях було виявлено в ширшому Всесвіті, 

але це повільний процес, який може тривати від мільйонів до мільярдів років. 

Вчені мають взяти приклади, які ми маємо, і реконструювати часову шкалу навколо них, як 

окремий кадр із фільму, і єдині інші приклади – це окремі кадри з подібних, але різних 

фільмів. Це копітка робота, але це один із найкращих інструментів, які ми маємо для 

розуміння злиття галактик. 

      Ми також знаємо, зі світла, випромінюваного цими злиттями, що вони досить 

жваві. Хоча галактики здебільшого являють собою космос, зірки можуть стикатися одна з 

одною або гравітаційно взаємодіяти, порушуючи орбіти одна одної. 

      Хмари зірко-утворюючого газу між зірками також можуть стикатися одна з одною, 

створюючи поштовхи, які можуть викликати шалені хвилі зірко-утворення, відомі як 

спалахи зірок, видимі як інфрачервоне світло, що виблискує з хмар пилу. 

      Це те, що вчені очікували побачити, коли у 2010 році звернули 

інфрачервоний космічний телескоп Спітцер до злиття галактик під назвою IIZw096 за 500 

мільйонів світлових років. 

      Натомість вони виявили яскраве інфрачервоне світло, яке сяяло в центрі що триває 

зіткнення. На жаль, Spitzer не запропонував достатньо високої роздільної здатності, щоб 

визначити точне розташування джерела світла, і цю таємницю довелося відкласти. 
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Невідповідність одного з факторів миттєво нівелює й дію інших 

  
   Технології двигунів, на спалюванні, все ще дуже примітивні.                              

    Важливість для людства місії Artemis I часто порівнюють з польотом Apollo 8 у 1960 році, 

коли людина вперше в історії змогла дістатись орбіти Місяця. Але в той час успішний політ 

на Місяць мав бути, перш за все, перемогою у політичному та технологічному протистоянні 

між США та СРСР, наука була на другому плані. Звичайно, програма “Аполлон” була 

величезним успіхом, адже людина, яка всього кілька десятиліть тому відірвалася від Землі 

на борту першого літака, подолала земне тяжіння і опинилася на орбіті іншого небесного 

тіла. 

      Про економічну складову мова тоді майже не йшла. Але через шість десятиліть саме 

економічні вигоди від дослідження місячних ресурсів спонукають людину «повернутися» 

на Місяць. Якби єдиною причиною таких місій було встановлення прапора своєї держави 

на поверхні Місяця, що, звісно, спочатку люди могли б сприймати саме так, цікаво, чи були 

б зараз задіяні такі величезні ресурси. Адже на Землі зараз є набагато серйозніші проблеми. 

Але космічна гонка триває, і переваги тут будуть мати дуже важливе значення, у тому числі 

економічні. 

 
Тобто, відміна 29 серпня запуску місії Artemis I призводить і до економічних та фінансових 

збитків. Здавалося б, не запустили 29-го, то могли б 30 чи 31 серпня, але ж відклали аж до 

3 вересня. Впевнений, багато хто з вас не розуміє, чому саме така дата вибрана. Говорять 

про якісь стартові вікна, про сприятливі умови для запуску. Давайте розбиратись. 

Суворі вимоги щодо дати початку місії 

   Вікно запуску, про яке йде мова, є умовою, яка нав’язана природою та технологічними 

обмеженнями, умовою, яку необхідно враховувати під час запуску кожного космічного 

об’єкту. Для літаків злітне вікно, здебільшого, необов’язкове, але через інтенсивний 



 

196 

повітряний рух вони також злітають у визначений час, тобто за розкладом. Якби такого 

обмеження не було, літак міг би злітати і сідати, коли завгодно. Але польоти у повітряному 

просторі мають бути упорядкованими. Це стосується тільки повітряного простору Землі, де 

є вже десятиліттями прокладені умовні повітряні коридори для цивільної авіації. 

 
Ракета з космічним кораблем теоретично також могла б зробити це, але обмежений запас 

палива заважає цьому. Той самий, через який так важко повернутися на Землю. Поки що ми 

можемо літати за ретельно розрахованою траєкторією, лише якщо вдасться узгодити 

положення планет або Місяця з Землею. Будь-яке відхилення потребує надлишкових 

запасів палива, але ж в космосі їх не можна зібрати, як бонуси в грі. 

    Тому й польоти на Марс поки що відбуваються тільки з дворічним інтервалом, коли його 

положення в кінці шляху зонда або іншого апарату буде сприятливим для виконання 

поставлених задач. У випадку місій, які виходять за межі Сонячної системі, траєкторії 

польоту можуть бути набагато складнішими, адже доводиться враховувати ще й дію 

гравітації інших планет на заплановану траєкторію польоту. Наприклад під час польоту 

«Вояджерів» до меж Сонячної системи враховувалося прискорення від гравітації Венери, а 

корабель New Horizons зазнав аналогічного впливу гравітації Юпітера. Тому що паливо все 

ще є дефіцитним ресурсом у космосі, а технології двигунів, засновані на його спалюванні, 

все ще дуже примітивні. Так, хтось згадає про космічні панелі, які допомагають зондам 

https://root-nation.com/ua/articles-ua/tech-ua/ua-pilotovani-misii-u-kosmos/
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використовувати космічний вітер для свого руху, але це зонди, а не космічні кораблі, яким 

потрібне паливо для виходу на орбіту і повернення на Землю. І потрібно його вельми багато. 

Що таке стартові вікна для запуску? 

Уявіть, що ви перебуваєте в центрі легкоатлетичного стадіону і хочете зустріти одного зі 

спортсменів, які біжать по біговій доріжці. Можна намагатись наздогнати його, але для 

цього потрібно бігти швидше за нього, і ми витратимо багато енергії. Набагато розумніше 

розрахувати, коли бігун опиниться в найбільш вигідній позиції, щоб його можна було 

перехопити і в потрібний момент вирушити йому на зустріч. Розрахунки мають бути 

точними, щоб ми не прийшли надто рано чи надто пізно. Оптимальний час для початку руху 

і є наше стартове вікно. 

 
Те саме стосується космічних місій. Вікно запуску – це просто період, протягом якого 

космічний корабель може досягти визначеної точки в космосі в заданий час. При цьому 

враховуються силові можливості ракети і траєкторія руху космічного об’єкта, з яким має 

зустрітися апарат. Тому для різних місій вікна різні. Наприклад, для місії на Марс вікно 

запуску відкривається кожні 780 днів. А ось для запуску «Вояджер-2», метою якого є такі 

планети, як Юпітер, Сатурн, Уран і Нептун, скористались вікном можливостей, яке 

з’являється лише раз на 175 років. З іншого боку, ми маємо приклад місії Rosetta, яка 

спочатку була призначена для вивчення комети 46P / Wirtanen, але ця можливість була 

втрачена через відкладення запуску, тому для місії була обрана нова мета, комета 67P / 

Чурюмова-Герасименко. 

Якщо більш коротко, то стартове вікно запуску – це часовий інтервал, обчислений за 

результатами розрахунків орбітальної механіки, протягом якого даний космічний корабель 

може злетіти та успішно досягти своєї кінцевої мети. Звичайно ж, з урахуванням 

запланованої траєкторії польоту та маси необхідного палива. Отже, початкове вікно 

вимагає сприятливого розташування небесних тіл, гравітація яких істотно впливає на рух 

транспортного засобу. 
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Чотири фактори, які впливають на стартове вікно запуску 

Є чотири фактори, які впливають на вибір вікна запуску для старту будь-якої космічної 

місії, в тому числі і Artemis I. Вони настільки тісно пов’язані один з одним, що 

невідповідність одного з факторів миттєво нівелює й дію інших. 

Орбіти і нахили 

Наприклад, кораблю Discovery потрібно доставити важливий вантаж на МКС. По-перше, 

вчені повинні розглянути дві різні траєкторії: траєкторію самого шаттла та Міжнародної 

космічної станції. Вчені повинні переконатися, що обидві орбіти неодмінно зустрінуться, 

оскільки мета цієї місії – доставити необхідні запаси на космічну станцію. Для цього вони 

розраховують площину орбіти станції, уявний аркуш, який розрізає Землю та утримує 

космічну станцію на її краю. 

Коли Земля і космічна станція рухаються, рухається і умовна площина, що з’єднує їх. Вчені 

повинні знайти час, коли край Землі перерізає стартовий майданчик Космічного центру 

Кеннеді у Флориді, з якого повинен стартувати корабель. Вони не можуть промахнутися 

більше ніж на один градус. Земля обертається на 1 градус за п’ять хвилин, тому запуск має 

відбутися саме протягом цих п’яти хвилин. 

 
Крім того, запуск повинен відбуватися, коли космічна станція прямує з півдня на північ. Це 

пов’язано з тим, що шаттл повинен успішно наздогнати станцію і при цьому відкинути свій 

15-поверховий зовнішній паливний бак над океаном, де він не становить загрози для людей. 

Океан лежить на північному сході, тому запуск Discovery має дочекатися, поки космічна 

станція переміститься на північ. Це залишає космічний човник з одним п’ятихвилинним 

стартовим вікном на день. 

Що стосується місії Artemis I, то тут ще цікавіше. NASA хоче розмістити Оріон на далекій 

ретроградній орбіті Місяця. Це дуже стабільна орбіта з двома точками Лагранжа. Апарат 
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при цьому рухається навколо Землі у протилежному напрямку від Місяця. Поки що цю 

орбіту використовував лише один апарат — китайський Chang’e 5. Щоб вийти на цю орбіту, 

необхідно в потрібний момент і час запустити двигуни, які доставлять апарат на Місяць. 

Цей маневр називається TLI (Trans-Lunar Injection), і точність його виконання надзвичайно 

важлива. Це один з елементів, який слід враховувати при розрахунку вікна запуску. 

 «Прецесія» зсуває вікно 

Також не слід забувати ще про явище прецесії. Ви бачите прецесію кожного разу, коли 

дитина починає крутити верхівку дзиґи. Спочатку її вісь обертання робить коло в повітрі в 

напрямку, протилежному обертанню, нахиляючи верхівку спочатку в один бік, потім в 

інший. 

Земля виконує уповільнену версію цього танцю, обертаючись навколо Сонця, і створені 

людиною супутники роблять те ж саме, обертаючись навколо Землі. 

Існує формула, яка дає можливість вченим NASA розрахувати, наскільки великим буде 

коливання супутника. Додайте кількість обертів, які супутник робить за день, розмір і 

ексцентриситет орбіти та нахил, і ви отримаєте коливання. Для Міжнародної космічної 

станції ці цифри дають значення майже 5 градусів на день, що дорівнює приблизно 20 

хвилинам добового обертання Землі. 

Це також стосується Місяця та інших планет Сонячної системи. Ці коливання вимагають 

точного розрахунку, інакше будь-яке коригування потребує зайвої витрати палива і втрати 

потрібної траєкторії. 

Погодні умови під час запуску 

Ми час від часу чули, що запуск ракети скасувався, бо були несприятливі погодні умови. 

Так, природа не має на нас чекати, на поверхні Землі завжди відбуваються якісь погодні 

явища, як то шторми, грози, піщані бурі, снігові бурани тощо. 

Метеорологи космічних агентств жонглюють як професіонали, відстежуючи хмарний 

покрив, напрямок і швидкість вітру, а також шторми та інші несприятливі явища в шести 

різних місцях протягом 13 днів. Вони схвалюють зліт, лише якщо ракета потенційно не 

потрапить, наприклад, у шторм або піщану бурю. 

               
                                              Умови освітлення 
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Стартове вікно має враховувати хороше освітлення для всіх камер, щоб команда управління 

польотом могла бачити, наскільки добре працюють усі системи і налаштування корабля, що 

допомагає забезпечити безпеку екіпажа космічної місії. 

Наприклад, згідно з правилами NASA, Оріон не може перебувати в тіні більше 90 хвилин 

за раз. Оскільки йому потрібне сонячне світло для панелей і для підтримки оптимальної 

температури апарату. 

 
Крім того, є ще фактори, які стосуються процесу посадки, під час якої Оріон повинен увійти 

у верхні шари земної атмосфери, потім на мить залишити їх, і знову, вже остаточно, 

зануритися в атмосферу. Однак для цього апарат повинен вчасно вийти на відповідну 

траєкторію щодо Землі. Останній аспект, який треба враховувати – час посадки. Оріон має 

приземлитися в океані вдень, щоб командам, які очікують, було легше знайти та забрати 

капсулу. 

Запуск не відбувається зі стаціонарного стартового майданчика. Ціль також знаходиться в 

постійному русі 

Давайте більш детально поговоримо ще про деякі деталі, які потрібно враховувати при 

запуску місії Artemis I, яка, можливо, стартує вже сьогодні вночі. 

Місяць знаходиться близько до Землі і тут, мабуть, великих проблем не мало б бути. Ну, на 

жаль, є, в тому числі, рух нашої планети і Місяця. Наш супутник не тільки обертається 

навколо своєї осі зі швидкістю приблизно 0,5 км/с на екваторі, він також обертається 

навколо Сонця по майже круговій орбіті зі швидкістю 30 км/с. Треба також враховувати, 

що до власної стартової швидкості апарату додається ще й швидкість руху Землі. 
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Крім того, положення Сонця і Місяця відносно орбіти Землі постійно змінюється, це також 

потрібно враховувати. Таким чином, при однакових витратах енергії/палива запуск з Землі 

до Місяця може призвести до різного результату залежно від моменту цього запуску. 

 
Теоретично ми можемо побудувати такий космічний апарат, який буде достатньо 

потужним, щоб літати на Місяць щодня. І, можливо, так і буде у майбутньому. Однак, поки 

що для успіху місії Artemis I треба дуже ретельно вибрати час старту з Землі, який дасть 

змогу кораблю Orion рухатися до Місяця, а потім вийти на заплановану орбіту навколо 

нашого супутника. Навіть якщо запуск відбудеться протягом встановленого терміну, 

затримка у кілька днів може призвести до істотних змін у тривалості місії. 

Наразі, залежно від часу запуску, місія Artemis I може тривати від 26 до 28 днів або від 38 

до 42 днів. Ми припускаємо, що ця місія буде довшою, оскільки корабель Orion на своїй 

дальній ретроградній орбіті робить 1,5 оберти навколо Місяця. Якщо розглядати більш 
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короткий варіант, і вихід на місячну орбіту відбудеться в інший час, Оріон зробить лише 1 

оберт навколо Місяця, перш ніж почне своє повернення на Землю. 

Можливі майбутні дати запуску Artemis I 

Поточне вікно запуску ракети SLS та її корисного навантаження, яке відповідає критеріям 

місії, буде з 2 по 6 вересня. Вже відомо, що NASA вибрало найближчу дату запуску місії 

Artemis I – 3 вересня 2022 року між 21:17 і 23:17 за київським часом. У кожен наступний 

день також є певний час, коли старт можливий. Якщо не вдасться злетіти протягом цього 

часу, з’являться наступні вікна запуску: 

• з 20 вересня по 28 вересня 

• з 30 вересня по 4 жовтня 

• з 17 по 23 жовтня 

• 27 жовтня 

• з 29 по 31 жовтня 

• і так далі… 

Нам лише залишається чекати і сподіватись, що успішний запуск історичної місії Artemis I 

невдовзі відбудеться. 

    

          

                                      

      Вчені вважають, що натрапили на невідомі сили природи 

 

         
        Результати спостережень за Всесвітом показали існування у космосі таємничих сил 

природи. 

      Нове дослідження показує, що у стандартній моделі фізики не вистачає важливого 

елемента. 
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      Одне з найточніших досліджень структури Всесвіту показало, що він виявляється не 

настільки "грудкуватий", тобто складається не з величезної кількості грудок матерії, як 

припускають теорії. А це означає, що в космосі є невідомі науці таємничі сили природи. 

      Після аналізу даних двох наземних телескопів, які проводили спостереження за 

структурою Всесвіту, вчені дійшли висновку, що ця структура може відрізнятись від 

теоретичних моделей, а отже, у стандартній моделі фізики відсутній важливий елемент. 

      Стандартна модель фізики – це лише теоретична модель, яка визначає три основні сили, 

які впливають поведінка всіх елементарних частинок у Всесвіті. Але вона не визначає 

наявність темної матерії, темної енергії і не включає гравітацію. 

Таємничі сили у космосі 

      Вчені провели аналіз даних Телескопа імені Віктора Бланка, який знаходиться у Чилі та 

Південного полярного телескопа, який знаходиться в Антарктиді. Ці обсерваторії 

проводили спостереження розподілом матерії у Всесвіті, щоб точніше зрозуміти природу 

тих сил, які керують еволюцією космосу. Цей неймовірно точний огляд структури Всесвіту 

показує, що, швидше за все, в космосі існують загадкові сили, які ще невідомі науці. 

За словами Еріка Бакстера з Гавайського університету, дослідження показало, що наш 

Всесвіт не настільки "грудкуватий", як пророкують теорії. Тобто теоретичні моделі не 

узгоджуються з тим, що насправді відбувається у космосі. 

     
        Після аналізу даних двох наземних телескопів, які проводили спостереження за 

структурою Всесвіту, вчені дійшли висновку, що ця структура може відрізнятися від 

теоретичних моделей, а отже, у стандартній моделі фізики відсутня важливий елемент 

Варто зауважити, що нове дослідження поки що також пропонує нову теорію, яка може 

змінити наше уявлення про космос. Адже нові дані ще не настільки досконалі, щоб заявити, 

що було зроблено нове неймовірне відкриття. 

За словами Чихвей Чанга з університету Чикаго, теоретичні моделі у фізиці створені для 

того, щоб знайти їх підтвердження, або навпаки заявити про те, що вони не вірні. Нові, 

додаткові дослідження також можуть підтвердити нову теорію, або ні. 

      Але автори нового дослідження вважають, що й їх теорія підтвердиться, це буде 

справжнім проривів у науці. А навіть якщо ні, то все одно нові дані допоможуть краще 

зрозуміти природу загадкових темної матерії та темної енергії. 
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       З моменту народження нашого Всесвіту, яке відбулося понад 13 млрд років тому, він 

постійно розширюється і в початковому періоді історії космосу гравітація збирала матерію 

разом у дуже щільні регіони, або грудки матерії і таким чином було створено космічне 

павутиння з галактичних скупчень та космічних ниток. 

                      
     Зараз вчені припускають, що більшу частину нашого Всесвіту, а саме 85%, становить 

таємнича темна матерія, яку досі не вдалося виявити. Але вона точно брала участь у 

формуванні галактик та галактичних скупчень. З іншого боку, паралельно з цим у космосі 

існує величезна кількість темної енергії, теж загадкового явища, що допомагає 

прискореному розширенню Всесвіту і не дає їй стиснутися під дією гравітації. 

      Але нове дослідження показує, що, можливо, у Всесвіті діють інші загадкові сили, які 

призвели до того, що у Всесвіті набагато менше щільних скупчень звичайної матерії, що не 

збігається з існуючими спостереженнями. 

Результати дослідження можна пояснити трьома факторами. 

Карлос Френк із Даремського університету, Великобританія, який не брав участі в новому 

дослідженні, вважає, що нові результати мають три можливі пояснення: 

    По-перше, дані могли бути отримані у спотвореному вигляді завдяки впливу різних 

космічних об'єктів, адже телескопи використовують гравітаційне лінзування для 

спостереження за розподілом матерії в космосі. Це спосіб спостереження за далекими 

об'єктами, світло від яких викривляється проходячи через ближчі до нас об'єкти, завдяки 

чому вони взагалі стає видно для телескопів. 

    По-друге, нові дані, які дуже спірні, може пояснити поки що дуже погано вивчене явище. 

Йдеться про величезні струмені випромінювання, які випускають надмасивні чорні дірки в 

центрах галактик. Вчений вважає, що ці струмені можуть розділяти згустки матерії і Всесвіт 

може стає не "комкуватою", а більш гладкою. 

Чорна діра 
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Фото: New Atlas 

     Третє пояснення полягає в тому, що в космосі 

дійсно існує нова фізика. Тобто або існують 

невідомі види елементарних частинок, або це 

пов'язано з незвичайним поведінкою темної енергії, 

а можливо темна матерія може набувати різних 

форм. 

      За словами Френка, він дуже сподівається на те, 

що тут йдеться про третій варіант, хоча ймовірніше, 

що це другий варіант, але поки що вчений вважає, 

що швидше за все це перший варіант. 

        

                              Гігантські вибухи у космосі 

 
     Астрофізики виявили таємничий ідеальний вибух у космосі. Відкриття було зроблено 

астрофізиками з Копенгагенського університету і щойно опубліковано в журналі Nature. 

     Коли нейтронні зірки стикаються, вони викликають вибух, який, всупереч тому, що 

вважалося донедавна, має форму ідеальної сфери. Хоча те, як це можливо, досі залишається 

загадкою, відкриття може дати новий ключ до фундаментальної фізики 

та вимірювання віку Всесвіту.  

      Кілонові — гігантські вибухи, які відбуваються, коли дві нейтронні зірки обертаються 

навколо одна одної й нарешті стикаються — відповідальні за створення як великих, так і 

малих речей у Всесвіті, від чорних дір до атомів у золотому персні на вашому пальці та 

йоду в наших тілах. Вони породжують над-екстремальніші фізичні умови у Всесвіті, і саме 

в цих екстремальних умовах Всесвіт створює найважчі елементи періодичної таблиці, такі 

як золото, платина та уран. 

       Але ми все ще багато чого не знаємо про це насильницьке явище.  

       Коли у 2017 році на відстані 140 мільйонів світлових років від Землі була виявлена 

Кілонова, це був перший раз, коли вчені змогли зібрати детальні дані.  

       Вчені в усьому світі все ще інтерпретують дані цього колосального вибуху, зокрема 

Альберт Снеппен і Дарах Уотсон з Копенгагенського університету, які зробили дивовижне 

відкриття. 

     «У вас є дві супер-компактні зірки, які обертаються навколо одна одної 100 разів за 

секунду, перш ніж зруйнуватися. Наша інтуїція та всі попередні моделі стверджують, що 

хмара вибуху, утворена зіткненням, повинна мати сплощену та досить асиметричну 

форму», — каже Альберт Снеппен, докторант Інституту Нільса Бора та перший автор 

дослідження, опублікованого в журналі Nature. 

      Ось чому він і його колеги-дослідники з подивом виявили, що для кілонової 2017 року 

це зовсім не так. Вона повністю симетрична і має форму, близьку до ідеальної сфери. 

      «Ніхто не очікував, що вибух буде таким. Немає сенсу, що він сферичний, як куля. Але 

наші розрахунки чітко показують, що так. Це, ймовірно, означає, що теорії та моделювання 

кілонових, які ми розглядали протягом останніх 25 років, не мають важливої фізики», — 

каже Дарах Уотсон, доцент Інституту Нільса Бора та другий автор дослідження. 

Про Кілонові 
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• Нейтронні зірки – надзвичайно компактні зірки, які складаються в основному 

з нейтронів. Зазвичай вони мають діаметр лише близько 20 кілометрів, але 

можуть важити в півтора-два рази більше, ніж Сонце. Чайна ложка 

речовини нейтронної зірки важила б приблизно стільки ж, скільки гора 

Еверест. 

• При зіткненні двох нейтронних зірок виникає явище кілонової. Це назва 

гігантського вибуху, який породжує злиття. Це радіоактивна вогняна куля, 

яка розширюється з величезною швидкістю і складається здебільшого з 

важких елементів, утворених під час злиття та його наслідків — як легших, 

так і дуже важких елементів — які викидаються в космос. 

• Явище було передбачено в 1974 році та вперше чітко спостережено та 

ідентифіковано у 2013 році. У 2017 році вперше були отримані детальні дані 

з кілонової, коли детекторам LIGO (у США) та Virgo (в Європі) сенсаційно 

вдалося виміряти гравітаційне явище. хвилі від kilonova AT2017gfo, яка була 

в галактиці за 140 мільйонів світлових років від нас. 

Сферична форма – загадка 

       Але як кілонова може бути сферичною – справжня загадка. На думку дослідників, у грі 

має бути несподівана фізика: 

«Най-вірогідніший спосіб зробити вибух сферичним — це викид величезної кількості 

енергії з центру вибуху та згладжування форми, яка інакше була б асиметричною. Тож 

сферична форма говорить нам про те, що в центрі зіткнення, ймовірно, багато енергії, яке 

було непередбаченим», — каже Альберт Снеппен. 

 

                     Це може дати нам рішення парадоксу Фермі 

 
    Що, якщо інопланетяни створюють чорні діри, для використання їх як квантове сховище? 

Це звучить божевільно, але деякі вчені кажуть, що це може дати нам рішення парадоксу 

Фермі, який, по суті, стверджує, що якщо життя поширене у нашому Всесвіті, чому ми не 

знайшли доказів його існування за межами Землі? 

    Цей парадокс викликав чимало хвилювань в усьому науковому співтоваристві, особливо 

в тих частинах, які вважають, що поза-планетне життя існує десь і чекає свого відкриття.        

    Новий документ ще не пройшов рецензування, але він був створений командою 

німецьких і грузинських вчених, які кажуть, що ми можемо дивитися в неправильному 

напрямку в наших пошуках інопланетного життя. 

    Зараз ми покладаємося на радіосигнали, щоб шукати ознаки життя у Всесвіті. Але ці 

дослідники припускають, що натомість ми повинні підходити до чорних дір так, ніби 

інопланетні цивілізації створили їх як масивні квантові комп’ютери для зберігання даних.       

     Таким чином, ми повинні шукати техносигнатури, що походять від таких мегаструктур, 

як пульсари, білі карликові зірки та чорні діри. 
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                               Чорна діра. Джерело зображення: unlimit3d / Adobe 

     Оригінальна концепція того, що чорні діри можуть діяти як безмежні джерела енергії, 

датується 1980-ми роками, коли астрофізик Роджер Пенроуз вперше запропонував це. Хоча 

це може здатися малоймовірним, дослідники насправді погоджуються, що малі, штучно 

створені чорні діри можуть діяти як конденсатори для квантової інформації. Отже, чому 

створені інопланетянами чорні діри не могли зробити те саме? 

    За словами тих самих дослідників, все, що нам потрібно зробити, це знайти докази 

наявності техносигнатур у чорній дірі, щоб підтвердити можливість цієї теорії. Більше того, 

у нас уже є технологія для цього, оскільки дослідники стверджують, що нейтринна 

обсерваторія IceCube, розташована в Антарктиді, здатна виявляти техносигнатури в чорних 

дірах, які можуть підтвердити, що інопланетяни створили їх і використовували для 

зберігання даних. 

    Звичайно, це лише один потенційний напрямок, яким ми можемо рухатись у пошуках 

позаземного життя. Хоча здається божевільним те, що інопланетяни можуть створювати 

чорні діри та зберігати в них квантові дані, це принаймні напрямок, який астрономи та 

астрофізики можуть досліджувати. І якщо це не вдасться, вчені, безсумнівно, придумають 

новий напрямок. 

                                           Глибини Всесвіту 
 

«Джеймс Вебб» на 30 годин поринув у глибини Всесвіту – відкриттів буде багато 
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        Космічна обсерваторія “Джеймс Вебб” провела серію спостережень, в ході яких 

робляться так звані знімки глибокого поля. Камери телескопа день за днем відкривалися на 

4–6 годин на добу для збирання світла з однієї області простору. Це дозволяє зазирнути так 

далеко в юний Всесвіт, куди досі очі людини не дивилися. Улов вчених виявився настільки 

значним, що навіть поверхневий аналіз займе кілька місяців. 

       На цей раз спостереження проводилися в області скупчення Пандора (Abell 2744). Це 

область, де кілька великих скупчень галактик збираються в одне мегаскупчення. Подібне 

зосередження маси в космічному просторі настільки сильно спотворює гравітацію навколо 

себе (простір-час Ейнштейном), що світло від далеких об’єктів спотворюється аж до 

збільшення. Цей ефект називається гравітаційним лінзуванням і дозволяє краще розглянути 

далекі об’єкти – зірки і галактики – якщо ті знаходяться близько до лінії зору на масивні 

утворення і при цьому розташовані далеко за ними. 

Область Abell 2744 раніше розглядав телескоп Хабл і теж робив знімок глибокого поля в 

цьому місці простору. Телескоп «Вебб» також тричі знімав цю область, але з невеликою 

експозицією. Знімок глибокого поля області скупчення Пандори Джеймс Вебб робив у сумі 

30 годин і включив інші спостереження для створення більш повного панорамного 

зображення. 

      За даними «Вебба», знімок зняв понад 50 тис. об’єктів, видимих в інфрачервоному 

діапазоні, що в принципі було недоступне «Хабблу». За рахунок ефекту гравітаційного 

лінзування отримано зображення далеких галактик за часів молодого Всесвіту. На основі 

цього спостереження астрономи розпочали відбір кандидатів для подальшого детальнішого 

вивчення цих об’єктів. 

      Зокрема, для підтвердження віку кандидатів вивчатимуться спектри таких галактик для 

визначення величини червоного зміщення, яка є точним підтвердженням віку зірок та 

галактик.  
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      Провести ці роботи команда астрономів сподівається влітку 2023 року, але всі отримані 

Веббом дані викладаються у відкритий доступ і можуть вільно вивчатися іншими 

командами вчених. 

 

                Позаземні цивілізації та їх мегаструктури 

 
       Квантовий комп'ютер інопланетян: фізики припустили, що чорні діри були кимось 

створені. 

      Фізики Гія Двалі з Інституту фізики Макса Планка, Німеччина, та Заза Османов із 

Вільного університету Тбілісі, Грузія, запропонували нову теорію, згідно з якою 

інопланетяни можуть створювати чорні діри та використовувати їх як квантові комп'ютери. 

Люди досі не виявили цих позаземних цивілізацій просто тому, що ми намагаємося зловити 

зовсім не сигнали, які потрібно, вважають вчені. Про це пише Futurism. 

Позаземні цивілізації та їх мегаструктури 

     Якщо припустити, що люди все-таки не самотні у Всесвіті, але чомусь ми досі не 

отримали жодних сигналів від інопланетян. Це питання лежить в основі знаменитого 

парадокса Фермі, і вчені багато десятиліть намагаються зрозуміти, що не так або з нами, 

або з самими інопланетянами (якщо вони існують). 

      У минулому вже висувалися припущення, що якби позаземні цивілізації існували, то, 

найімовірніше, вони б досягли неймовірного рівня розвитку і можна було б виявити 

продукти їхньої діяльності в космосі. Мова навіть не йде про звичайні космічні апарати, 

інопланетяни мали б створити мегаструктури навколо зірок, такі як сфера Дайсона, які б 

використовували цю енергію для життєдіяльності цивілізації. Але ці структури також поки 

що не виявлено, і деякі вчені вважають, що, можливо, інопланетяни ведуть своє активне 

життя там, де ми не можемо їх помітити. 

Потенційне рішення парадоксу Фермі 

    У своїй новій науковій статті Двалі та Османов висунули дуже незвичайну теорію, яка 

може бути потенційним рішенням феномена Фермі. Вчені вважають, що при пошуку 

позаземних цивілізацій вчені шукають зовсім не ті сигнали, які потрібні. І в цьому є причина 

того, що ми досі не знайшли інопланетян. 

За словами дослідників, наразі вчені намагаються в основному зловити радіосигнали, а 

також робляться спроби виявити існування мегаструктур навколо зірок, які могли створити 

інопланетяни. Але вчені пропонують шукати в іншому місці. 

      Дослідники вважають, що потрібно шукати техносигнатури, які виходять від 

мегаструктур, які були побудовані навколо не зовсім звичайних зірок. Наприклад, вони 

можуть знаходитися навколо такого виду нейтронних зірок, як пульсари, навколо 

згасаючих білих карликів або навколо чорних дір. 

Чорні діри та квантові комп'ютери 

     Що стосується останніх, то вчені вважають, що розвинені позаземні цивілізації можуть 

використовувати чорні діри як квантові комп'ютери. Це має сенс з обчислювального 

погляду і пропонує пояснення очевидної відсутності інопланетної активності, яку ми 

бачимо в космосі. 

     За словами вчених, з огляду на швидкість, з якою сьогодні розвиваються квантові 

обчислення, можна припустити, розвинена позаземна цивілізація могла б адаптувати цю 

технологію в набагато ширшому масштабі. Дослідники пропонують шукати 
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великомасштабні квантові обчислення, які дозволили б інопланетянам обробляти дані з 

дивовижною швидкістю. І чорні діри можуть бути чудовим місцем для цього. 

"Незалежно від того, наскільки розвиненою є позаземна цивілізація чи наскільки сильно ці 

інопланетяни відрізняються від нас, людей та інопланетян об'єднують закони квантової 

фізики та гравітації. А вони говорять про те, що найбільш ефективним сховищем квантової 

інформації є чорні діри. Відповідно, будь-яка достатньо розвинена позаземна цивілізація 

може використовувати чорні діри для зберігання та обробки квантової інформації", — каже 

Гія Двалі.  

Штучні чорні діри 

    Нова теорія заснована на гіпотезі, яку запропонував ще у 80-х роках минулого століття 

астрофізик Роджер Пенроуз. Він припустив, що чорні діри можуть бути практично 

безмежним джерелом енергії, яке, можливо, вони отримують за допомогою розташованих 

навколо чорних дір мегаструктур. 

Двалі та Османов вважають, що, швидше за все, для своїх квантових обчислень 

інопланетяни створюють штучні чорні діри невеликих розмірів, які можуть працювати як 

конденсатори для квантової інформації. Вчені навіть припускають, що такі штучні діри 

можуть виділяти набагато більше енергії, ніж звичайні. 

Як упіймати новий вид сигналів від інопланетян? 

    Вчені вважають, що нейтринна обсерваторія IceCube, яка знаходиться в Антарктиді, 

зможе виявити техносигнатури чорних дір, що виходять від таких квантових комп'ютерів, 

завдяки особливому виду випромінювання, яке вони випускають. 

     Вчені вважають, що пошук випромінювання, що випускається штучними чорними 

дірами, може призвести до вирішення парадоксу Фермі і, звичайно ж, до виявлення 

діяльності інопланетян. Тобто взагалі буде доказом того, що вони існують. 

 

 

                     Галактика, яка не випромінює видиме світло 
 

     Коли ви думаєте про галактики, ви, мабуть, уявляєте яскраві та плавні зображення, схожі 

на барвисті, які ми бачили останніми місяцями з NASA та космічного телескопа Джеймса 

Вебба ESA. Але, здається, не всі галактики створені однаковими, оскільки 

астрономи виявили те, що вони вважають «темною галактикою», галактикою, яка не 

випромінює видиме світло. 

     У більшості випадків галактики мають однакові основні інгредієнти. Зазвичай вони 

складаються з тон газу та зірок, їх усіх оточує темна матерія, а в центрі обертається чорна 

діра. Оскільки більшість із них мають зірки, зазвичай можна побачити світло, яке 

випромінюють ці зірки. Однак у темних галактиках це не так. 

     Більшість галактик випромінюють видиме світло завдяки різноманітності зірок, які 

знаходяться в них. Темні галактики здебільшого складаються з темної матерії, тому в них 

немає зірок, які б випромінювали видиме світло 

      І саме це зараз робить FAST J0139+4328, невелика карликова галактика, розташована 

всього за 94 мільйони світлових років від нас. Можливу темну галактику виявила група 

астрономів під керівництвом Цзінь-Лонг Сю з Академії наук Китаю в Пекіні. Їхні висновки 

були прийняті до The Astrophysical Journal Letters і вже доступні на сервері перед 

публікацією arXiv. 

https://bgr.com/science/scientists-are-baffled-by-this-dark-galaxy-that-emits-no-visible-light/
https://arxiv.org/abs/2302.02646
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     Хоча відкриття можливої темної галактики захоплююче, важливо розуміти, що 

галактики проходять різні стадії розвитку. Більшість галактик яскраво сяють видимим 

світлом, тому що в них багато зірок. Ці зірки утворюються в обертовому газовому диску, 

який знаходиться всередині галактики. 

FAST J1039-4328 має такий диск, але наразі в ньому переважає темна матерія. Таким чином, 

цілком можливо, що ця карликова галактика може перебувати на ранніх стадіях 

формування галактики, і що жодна зірка ще не сформувалася в газовому диску, який 

знаходиться всередині. 

     Якщо це так, то врешті-решт кількість зірок і темної матерії в цій темній галактиці 

вирівняються, і вона буде більше схожа на інші галактики, зображені астрономами в 

минулому. 

 

                                                   Поява життя Землі 

 
    Життя на Землі могло зародитися завдяки блискавкам, які вдаряли в пісок та утворювали 

мінерал шрейберзит. 

    У цьому мінералі 

міститься фосфор, 

який є одним із 

ключових елементів, 

необхідних для 

зародження життя, 

пише Science Alert з 

посиланням на 

дослідження вчених 

із Єльського 

університету, США. 

    Вчені пояснили, що фосфор становить основу РНК, ДНК, кісткової тканини та клітинних 

мембран. Весь небіогенний фосфор Землі міститься у нерозчинних мінералах. І лише 

шрейберзит потрапив на нашу планету з космосу разом із метеоритами. 

    Ще одним джерелом шрейберзиту є фульгуритове скло - пісок, що спекся від удару 

блискавки. Зазначається, що перші форми 

життя на планеті стали утворюватися близько 

3,8 – 4,1 мільярда років тому. За даними 

вчених, саме у цей період на Землі різко 

скоротилася кількість падінь метеоритів. Але 

при цьому щороку відбувалося від одного до 

п'яти мільярдів спалахів блискавок. 

Наприклад, зараз налічують близько 560 

мільйонів на рік. 

"Ця робота допомагає нам зрозуміти, як життя 

могло утворитися на Землі і як воно може все 

ще формуватися на інших, схожих на Землю планетах. Це робить удари блискавки 

важливим шляхом до зародження життя", - розповів вчений-планетолог Бенджамін Хесс. 
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   Вчені вважали, що в період виникнення життя удари блискавки могли давати Землі від 

110 до 11 тисяч кілограмів фосфору на рік. За таким же принципом життя могло виникнути 

і на інших планетах у Всесвіті. 

"Це є механізм, який не залежить від падінь метеоритів, для безперервного утворення 

пребіотичного реактивного фосфору на планетах земного типу, потенційно сприяючи 

виникненню земного життя на невизначений термін", – резюмували дослідники. 

 

           Астрономи виявили екзопланету розміром як Земля 
 

    У червоного карлика за 72 світлові роки від нас знайшли планету практично земних 

розмірів. При цьому маса її в рази більша, ніж у Землі, що говорить про дуже високу 

щільність цього далекого і незвичайного світу. 

    Переважна більшість із тисяч екзопланет, відомих на сьогодні, набагато більша за Землю. 

Однак саме світи, схожі на Землю, становлять головний 

інтерес, оскільки дозволяють краще зрозуміти процеси 

їхнього утворення та умови, які роблять такі планети 

заселеними. В ідеалі вони повинні бути не надто далеко, 

щоб їх можна було простіше розглянути, і біля невеликих 

зірок, щоб частіше обертатися навколо них, даючи 

можливість зібрати більше даних про транзит і дізнатися 

про склад атмосфери. 

     Однак виявляти подібні світи досить складно, і в межах 100 світлових років від Сонця 

відомо лише 14 екзопланет діаметром менше 1,25 земного, причому сім із них знаходяться 

в одній системі – знаменитій TRAPPIST-1. Тим знаменніша знахідка, про яку повідомила 

міжнародна команда вчених на чолі з Теріукі Хірано (Teruyuki Hirano) з японського Центру 

астробіології. Їх стаття готується до публікації в The Astronomical Journal, а поки що 

представлена в бібліотеці препринтів arXiv. 

     Екзопланету K2-415b виявили в даних телескопа Kepler, що вже завершив роботу, а 

також апарату TESS, який змінив перший апарат на орбіті. K2-415b обертається навколо 

крихітного червоного карлика, маса якого сягає лише 16 відсотків від маси Сонця, 

розташованого всього за 72 світлові роки від нас. Розміри самої планети майже збігаються 

з нашою – її радіус оцінюється у 1,015 земного. Однак на цьому подібність, схоже, 

закінчується. Судячи з наявних даних, маса K2-415b приблизно втричі більша, ніж у нашої 

планети, а значить, її щільність набагато вища. 

     Крім того, річний оборот вона здійснює всього за чотири доби: з урахуванням слабкого 

випромінювання зірки орбіта проходить біля внутрішнього кордону «зони проживання».         

     Все це навряд чи дозволяє сподіватися, що на K2-415b може бути якесь життя.  

     Проте виявлення такої близької до нас планети земних розмірів — безперечна удача, яка 

дозволить краще зрозуміти, як взагалі з’являються подібні світи і як вони еволюціонують.         

     Швидше за все, K2-415b має навіть атмосферу, вивчення якої стане наступним 

завданням для астрономів. 

 

                              Розподіл матерії у Всесвіті 
 

      Опублікована карта всієї матерії Всесвіту: вчених здивувала “космічна нестиковка”. 

https://telegram.me/share/url?url=https://vsviti.com.ua/news/146919&text=%D0%90%D1%81%D1%82%D1%80%D0%BE%D0%BD%D0%BE%D0%BC%D0%B8%20%D0%B2%D0%B8%D1%8F%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D0%B5%D0%BA%D0%B7%D0%BE%D0%BF%D0%BB%D0%B0%D0%BD%D0%B5%D1%82%D1%83%20%D1%80%D0%BE%D0%B7%D0%BC%D1%96%D1%80%D0%BE%D0%BC%20%D1%8F%D0%BA%20%D0%97%D0%B5%D0%BC%D0%BB%D1%8F
https://telegram.me/share/url?url=https://vsviti.com.ua/news/146919&text=%D0%90%D1%81%D1%82%D1%80%D0%BE%D0%BD%D0%BE%D0%BC%D0%B8%20%D0%B2%D0%B8%D1%8F%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D0%B5%D0%BA%D0%B7%D0%BE%D0%BF%D0%BB%D0%B0%D0%BD%D0%B5%D1%82%D1%83%20%D1%80%D0%BE%D0%B7%D0%BC%D1%96%D1%80%D0%BE%D0%BC%20%D1%8F%D0%BA%20%D0%97%D0%B5%D0%BC%D0%BB%D1%8F
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Співробітники Чиказького університету і Національної прискорювальної лабораторії імені 

Фермі випустили одну з найточніших карт розподілу матерії у Всесвіті. 

Коли Всесвіт зародився, матерію 

“викинуло назовні” і з неї поступово 

з’явилися планети, зірки і 

галактики. Ретельно складаючи 

нову карту, вчені намагаються 

зрозуміти еволюцію космосу. Для 

цього вони об’єднали дані двох 

потужних телескопів — Dark Energy 

Survey і South Pole Telescope, в 

аналізі взяли участь понад 150 дослідників. Результати опубліковані в трьох статтях у 

журналі Physical Review D (перша, друга, третя). 

    The Dark Energy Survey протягом шести років спостерігав небо з вершини гори в Чилі, а 

South Pole Telescope шукає слабкі сліди радіації, які все ще подорожують по Всесвіту з 

моменту її зародження. Поєднання двох різних методів спостереження за небом знижує 

ймовірність того, що результати будуть спотворені помилкою в одному зі способів 

вимірювання. Наклавши карти неба з телескопа Dark Energy Survey і South Pole Telescope, 

вчені склали карту того, як розподіляється матерія. Це має вирішальне значення для 

розуміння сил, що формують Всесвіт. 

                      
     Наклавши карти неба з телескопа Dark Energy Survey (ліворуч) і телескопа South Pole 

Telescope (праворуч), вчені склали карту того, як розподіляється матерія. Це має 

вирішальне значення для розуміння сил, що формують Всесвіт. Фото: Юкі Оморі 

    Один з основних висновків вчених – в нинішньому Всесвіті флуктуацій трохи менше, ніж 

передбачала стандартна космологічна модель. Іншими словами, фізики виявили “космічну 

нестиковку”, виявилося, що Всесвіт менш “грудкуватий” і згрупований в певних областях, 

а не розподілений рівномірно. 

    LambdaCDM – скорочення від Lambda-Cold Dark Matter, сучасна стандартна 

космологічна модель, в якій просторово-плоский Всесвіт заповнений, крім звичайної 

баріонної матерії, темною енергією і холодною темною матерією. 

    Тепер вченим належить знайти відсутній елемент, який пояснить розподіл матерії у 

Всесвіті. 

 

Дослідження вчених наближає нас до розгадки таємниці темної матерії 

https://dx.doi.org/10.1103/PhysRevD.107.023529
https://dx.doi.org/10.1103/PhysRevD.107.023530
https://dx.doi.org/10.1103/PhysRevD.107.023531
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     Стали відомі результати нового дослідження спеціалістів з Університету Гонконгу. 

     Вчені вважають, що більшість нашого Всесвіту складається з невидимої темної матерії, 

про існування якої відомо лише завдяки її впливу на галактики. Але якою є природа темної 

матерії, з чого вона складається? На ці запитання шукають відповідь фізики дуже давно.  

     Але нове дослідження вчених із Університету Гонконгу наближає нас до розгадки 

таємниці темної матерії. 

      Згідно з існуючими уявленнями, 85% усієї маси Всесвіту складається з темної матерії, 

але виявити її важко, тому що вона не випускає і не поглинає світло. Але завдяки темній 

матерії, якщо точніше за її гравітацію, існують галактики в тому вигляді, в якому ми їх 

знаємо. 

  
     Фізики вважають, що темна матерія складається з поки що невідомої фундаментальної 

частки, яку так і не вдалося поки виявити навіть у ході наукових експериментів. На роль 

гіпотетичних частинок, з яких складається темна матерія, зараз претендують: 

- слабко взаємодіючі масивні частки чи вимпи (вважається, що вони мають бути дуже 

важкими); 

- аксіони, частинки, які, як вважається, повинні бути дуже легкими. 

      Відповідно до існуючих теорій, вімпи повинні поводитися як звичайні частки, тоді як 

аксони повинні поводитися як хвилі. Нове дослідження вчених з Університету Гонконгу 

дає ключ до розгадки того, з чого може складатися темна матерія завдяки вивченню такого 

явища як кільця Ейнштейна. 

      Для того, щоб спостерігати за далекими космічними об'єктами, наприклад, галактиками, 

вчені використовують метод гравітаційного лінзування. Справа в тому, що світло від 

далекого об'єкта викривлятиметься масивним об'єктом (наприклад, великою галактикою), 

що знаходиться ближче до Землі, завдяки тому, що гравітація такого об'єкта, згідно з 

теорією Ейнштейна, викривляє простір-час навколо себе. Іноді викривлене світло від 



 

215 

далекої галактики набуває форми кільця, що оточує ближчу галактику. Це явище отримало 

назву кільце Ейнштейна. 

  
      В рамках нового дослідження вчені вивчили, як спотворюються такі кільця світла 

навколо кількох галактик, щоб дізнатися про те, які властивості має ореол із темної матерії, 

що оточує більш далекі галактики на задньому плані. Перед цим фізики створили 

моделювання, щоб зрозуміти, як виглядатимуть кільця Ейнштейна, якщо темна матерія 

складається з вимпів чи аксіонів. Потім вони зіставили свої дані із даними спостережень. 

     Результат дослідження показує, що темна матерія, швидше за все, складається з аксіонів, 

а не з вимпів. Саме властивості цих гіпотетичних частинок можуть пояснити аномальне 

викривлення світла. Виходить, що темна матерія поводиться швидше не як частка, а як 

хвиля. 

      Попередні дослідження також припускали, що найімовірніше саме аксіон є частинкою 

темної матерії. Але поки що це дослідження є лише теоретичною роботою, яка потребує 

подальших спостережень. 

      

Ми пропускаємо кроки в нашому розумінні еволюції Всесвіту 
 

Астрономи виявили 6 масивних галактик, які неможливо пояснити наукою. 

     Заглянули надто далеко. Телескоп Вебба знайшов "руйнівників Всесвіту" відразу після 

Великого вибуху. 

     Астрономи виявили шість ранніх галактик, яких не повинно існувати в природі. 

Космічний телескоп Джеймса Вебба виявив півдюжини галактик, існування яких поставило 

астрономів у глухий кут. Про це пише ScienceAlert. 

За словами вчених, знайдені галактики сформувалися через 500-700 млн років після 

Великого вибуху. Проблема полягає в тому, що за космологічними мірками, виявленими 

галактиками просто не вистачило б часу, щоб досягти такого розміру. 

Виявлене телескопом Вебба говорить про те, що сучасна наука втрачає якийсь ключовий 

момент у еволюції Всесвіту. 

"Ми ніколи не бачили настільки великі галактики так рано після Великого вибуху. Цим 

галактикам 12 млрд років, а це означає, що вони сформувалися всього через 500-700 млн 

років після Великого вибуху. У той же час їх розміри дорівнюють майже 100 млрд мас 

нашого Сонця. Це надто високий показник для існуючих космологічних моделей. Дане 

відкриття може докорінно змінити наше уявлення про те, як утворювалися найраніші 



 

216 

галактики у Всесвіті", — каже керівник міжнародного дослідження, астроном Іво Лаббе з 

Технологічного університету Суінберна. 

Дивні галактики відкрили під час спостережень телескопа в перші місяці його роботи. 

 
Фото: NASA, ESA, CSA, I. Labbe/Swinburne University of Technology 

"Тоді ми вперше зазирнули в дуже ранній Всесвіт і поняття не мали, що збираємося там 

знайти. У результаті ми виявили щось настільки несподіване, що зроблене відкриття 

фактично створює велику проблему для науки. Воно ставить під сумнів всю картину 

формування ранніх галактик", - відзначає астроном Джоел Лейжа з Пенсільванського 

державного університету. 

Для того, щоб зрозуміти, наскільки "неправильні" знайдені галактики, варто повернутися в 

самий початок. Згідно з нашими космологічними моделями, ранні галактики у Всесвіті мало 

схожі на ті, з якими ми звикли мати справу. 

Спершу гарячий бульйон із частинок, що з'явився після Великого вибуху, мав охолонути 

достатньо, щоб сформувалися атоми, заповнюючи простір воднем та гелієм. Саме з цього 

"супу" з'явилися перші галактики близько 150 млн років після Великого вибуху. 

Звичайно, цей процес складно простежити у всьому відрізку часу з Великого вибуху, але 

свідоцтва, що є, підтверджують тимчасову шкалу. Вона припускає, що між 500 і 700 млн. 

років тому галактики все ще збиралися разом. 

У той самий час, вчені знайшли цілком сформовані гігантські галактики. Ці об'єкти 

настільки важко пояснити, що група дослідників тривалий час шукала помилку у 

результатах спостереження. Але прорахунків так і не знайшли. Це вказує на те, що помилка 

закралася в наше розуміння космології або формування перших галактик у Всесвіті. 

"Розуміння того, що формування галактик почалося в дуже ранньому Всесвіті, перевертає 

з ніг на голову все те, що багато хто з нас вважав усталеною наукою. Неофіційно ми назвали 



 

217 

знайдені об'єкт "руйнівниками Всесвітів" – і досі вони повністю виправдовували своє 

прізвисько", — каже Лейжа. 

Є припущення, що знайдені об'єкти насправді галактики, а щось інше. Наприклад, вони 

можуть виявитися небаченими раніше надмасивними чорними дірками. Але навіть у цьому 

випадку кількість маси, яка зосереджена в одному місці, неймовірно велика. Це також 

змусить вчених переглянути свої теорії щодо чорних дірок. 

Можливо, об'єкти насправді не галактики, а щось інше. Наприклад, вони можуть бути 

надмасивними чорними дірками, яких раніше ніколи не було. Однак навіть у цьому випадку 

кількість маси, зосередженої в одному місці, як і раніше, важко пояснити на такому 

ранньому етапі існування Всесвіту; і це може також означати перегляд нашого розуміння 

чорних дірок. 

      Кілька об’єктів, виявлені в даних JWST, збентежили астрономів. Те, що вважається пів 

дюжиною галактик, здається масивним і добре сформованим, незважаючи на те, що вони 

виглядали такими, якими вони були лише через 500-700 мільйонів років після 

Великого вибуху. Проте, згідно з поточними космологічними моделями, їм просто не 

вистачило часу, щоб вирости до такого стану відносної зрілості. 

      Це говорить про те, що ми пропускаємо один або два ключових кроки в нашому 

розумінні еволюції Всесвіту. 

     «Ми ніколи не спостерігали галактики такого колосального розміру на такому ранньому 

етапі після Великого вибуху», — каже астроном Іво Лаббе з Технологічного університету 

Свінберна в Австралії, який керував міжнародними дослідницькими зусиллями. 

«Шість галактик, які ми знайшли, мають вік понад 12 мільярдів років, лише через 500-700 

мільйонів років після Великого вибуху, і досягають розмірів, що в 100 мільярдів разів 

перевищують масу нашого Сонця. Це занадто велике, щоб навіть існувати в сучасних 

моделях. Це Відкриття може змінити наше розуміння того, як утворилися найдавніші 

галактики в нашому Всесвіті». 

                      
      Шість галактик-кандидатів, ідентифікованих у даних JWST. (NASA, ESA, CSA, I. 

Labbe/Swinburne University of Technology) 

Об’єкти були помічені під час спостережень JWST протягом перших кількох місяців 

роботи. Потужний космічний телескоп вивчає Всесвіт в інфрачервоному діапазоні, який 

ідеально підходить для виявлення світла, яке мандрувало мільярди років, щоб досягти нас 

із раннього Всесвіту, слабке та розтягнуте в інфрачервоні хвилі розширенням простору-

часу. 
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Однією з його головних цілей є зазирнути в цей простір-час далі, ніж будь-який інструмент, 

який був раніше, і астрономи не гаяли часу, щоб отримати перші спостереження з цією 

метою. 

 

 

Монстр-чорна діра Чумацького Шляху руйнує таємничу хмару    

                                              пилу 
 

 
    Надмасивна чорна діра в центрі нашої галактики Чумацький Шлях розриває на частини 

дивну хмару пилу, і астрономи спостерігають за цим видовищем. Хмара пилу, яка 

називається X7 і має приблизно 50 розмірів Землі, обертається навколо надмасивної чорної 

діри Стрілець A* нашої галактики. Протягом останніх 20 років астрономи спостерігали за 

подорожжю хмари за допомогою обсерваторії WM Keck на Мауна-Кеа на Гаваях, одного з 

найпотужніших телескопів у світі.  

    Спостереження показали, що нитка поступово розтягувалася, коли вона оберталася 

навколо чорної діри, і тепер її довжина становить 3000 відстаней від Сонця до 

Землі. Кампанія спостережень, яка розпочалася у 2002 році, дає нові знання про процеси, 

керовані потужними гравітаційними силами, які Стрілець A* чинить на його оточення.  

«Це унікальний шанс спостерігати вплив приливних сил чорної діри з високою роздільною 

здатністю, що дає нам уявлення про фізику екстремального середовища галактичного 

центру», — помічник дослідника Каліфорнійського університету в Лос-Анджелесі Анна 

Чюрло. Про це йдеться в повідомленні провідного автора дослідження(відкривається в 

новій вкладці).  

Астрономи спостерігали X7 за допомогою приладу NIRC2 на Keck, який показує Всесвіт у 

тепловому випромінюванні ближнього інфрачервоного світла, тієї ж довжини хвилі, на якій 

спеціалізується космічний телескоп Джеймса Вебба НАСА. Завдяки здатності 

інфрачервоного світла проникати крізь пил, астрономи змогли спостерігати за рухом нитки 

дуже детально. Вони виявили, що нитці наразі потрібно близько 170 років, щоб обертатися 

навколо центру галактики, і підрахували, що у 2036 році нитка максимально наблизиться 

до чорної діри. Незабаром після цього хмара повністю розсіється.  
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Про те, - як струмінь запускається з області космосу навколо   

                                       чорної діри? 

 
Вчені зробили перше зображення струменя плазми, що виривається з чорної діри. 

 
     Нові зображення найфотогенічнішої ями темряви у Всесвіті дають зрозуміти таємничу 

поведінку чорної діри. 

     Вперше ми дивимося на джерело колосального струменя плазми, що вилітає в космос з 

краю надмасивної чорної діри M87*.  

     Це також перший випадок, коли ми побачили тінь чорної діри та її струменя разом на 

одному зображенні, це зображення повинно допомогти астрономам зрозуміти, як 

генеруються ці гігантські потоки плазми. 

     «Ми знаємо, що струмені викидаються з області, що оточує чорні діри, — каже астроном 

Ру-Сен Лу з Шанхайської астрономічної обсерваторії в Китаї, — але ми все ще не до кінця 

розуміємо, як це насправді відбувається. Щоб вивчити це безпосередньо, нам потрібно 

спостерігати походження струменя якомога ближче до чорної діри». 

https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/04/m87-jet-art.webp?fit=1024%2C415&ssl=1
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      Чорні діри, як ми всі знаємо, відомі тим, що не випромінюють нічого, що ми можемо 

виявити. Вони настільки щільні, що простір-час фактично деформується в замкнуту сферу 

навколо них, тому жодна швидкість у Всесвіті не є достатньою для досягнення швидкості 

евакуації. Але простір за межами цієї кулі – те, що ми називаємо горизонтом подій – це інша 

справа. 

      Тут область крайнощів, де панує гравітація. Будь-який матеріал поблизу потрапляє в 

пастку, обертаючись у диск матеріалу, який виливається на чорну діру, як вода в 

каналізацію. Тертя та сила тяжіння нагрівають цей матеріал, змушуючи його світитися; це 

те, що ми побачили на відомому тепер зображенні M87*, яке було вперше опубліковане у 

2019 році на основі даних, зібраних у 2017 році за допомогою телескопа Event Horizon 

Telescope (EHT). 

     Але не весь матеріал неминуче потрапляє за горизонт подій. Деякі з них знімають край 

перед тим, як бути запущеними в космос з полярних областей чорної діри, утворюючи 

струмені, які можуть рухатися зі значним відсотком швидкості світла та пробивати 

величезні відстані в міжзоряний простір. 

     Астрономи вважають, що цей матеріал відхиляється від внутрішнього краю диска 

вздовж ліній магнітного поля за межі горизонту подій. Ці лінії магнітного поля 

прискорюють частинки так, що коли вони досягають полюсів, вони з великою швидкістю 

вилітають у космос. 

     Це широкі штрихи; деталі важче визначити. Ми знаємо, що M87* має струмінь, який 

досягає 100 000 світлових років у радіохвилях, що приблизно дорівнює діаметру нашої 

галактики. Тож у 2018 році астрономи використали потужні радіотелескопи, об’єднані в 

глобальну мм-VLBI-матрицю (GMVA), щоб перевірити, чи зможуть вони детально 
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зафіксувати регіон, з якого стартують реактивні літаки. Він збирав дані на більшій довжині 

хвилі, ніж EHT, відкриваючи іншу інформацію. 

    «М87 спостерігали протягом багатьох десятиліть, і 100 років тому ми знали, що 

реактивний літак був там, але ми не могли поставити його в контекст», — каже Лу. «Завдяки 

GMVA, включно з основними інструментами в NRAO та GBO, ми спостерігаємо на нижчій 

частоті, тому ми бачимо більше деталей – і тепер ми знаємо, що є більше деталей, щоб 

побачити». 

         
    Діаграма, що ілюструє структури, пов’язані з активною чорною дірою. (ESO) 

Галактика M87 розташована на відстані приблизно 55 мільйонів світлових років від нас і 

містить надмасивну чорну діру, маса якої приблизно в 6,5 мільярдів разів перевищує масу 

Сонця, активно накопичуючи речовину з диска навколо неї. Зображення, зроблене EHT, 

уперше показало тінь цієї чорної діри – темну область посеред сяючого кільця матеріалу, 

спотвореного гравітаційною кривизною простору-часу. 

     Нове зображення показує ширшу область простору, ніж зображення EHT. Це показує, 

що розмір плазми навколо M87* набагато більший, ніж ми бачимо на зображенні EHT, на 

додаток до джерела струменя. 

    «Оригінальне EHT-зображення показало лише частину акреційного диска, що оточує 

центр чорної діри. Змінивши довжину хвилі спостереження з 1,3 міліметра до 3,5 міліметра, 

ми можемо побачити більше акреційного диска, а тепер і струмінь, одночасно. часу”, – каже 

астроном Тоні Мінтер з Національної радіоастрономічної обсерваторії. «Це показало, що 

кільце навколо чорної діри на 50 відсотків більше, ніж ми вважали раніше». 

     Нове зображення також показало нову інформацію про те, як струмінь запускається з 

області космосу навколо чорної діри, підтверджуючи, що лінії магнітного поля дійсно 

відіграють вирішальну роль у викиданні матеріалу для запуску у вигляді струменів. 
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Але вони діють не поодинці. Від самого диска виходить потужний вітер, що живиться 

тиском випромінювання. Цей вітер, як видно на зображенні, сприяє створенню струменя 

M87. 

     Це досить значний прорив у науці про чорні діри, але дослідники ще не закінчили. У 

всьому діапазоні радіочастот є ще багато чого побачити, і M87* довів, що може це зробити. 

«Ми плануємо спостерігати область навколо чорної діри в центрі M87 на різних довжинах 

радіохвиль, щоб далі вивчати випромінювання струменя», — говорить астроном Едуардо 

Рос з Інституту радіоастрономії Макса Планка в Німеччині. «Найближчі роки будуть 

захоплюючими, оскільки ми зможемо більше дізнатися про те, що відбувається поблизу 

однієї з найзагадковіших областей у Всесвіті». 

 

                              Як з'являються нейтронні зірки?  
 

 
 

       Незвичайні космічні об'єкти: що таке нейтронні зірки і як вони з'являються? 

       Нейтронні зірки не такі щільні, як чорні діри, але вони все одно щільніші, ніж будь-

який інший відомий вченим тип зірок. 

       Одними з найдивніших космічних об'єктів у відомому нам Всесвіті є нейтронні зірки. 

Хоча ще на початку 20 століття вчені-теоретики передбачали існування такого типу зірок, 

уперше нейтронну зірку виявили лише у 1967 році. З того часу астрономи виявили кілька 

тисяч таких зірок, які є не такими щільними, як чорні діри, але все ж таки вони щільніші, 

ніж будь-який інший відомий вченим тип зірок. 

        Що таке нейтронна зірка? 

      Нині вчені вже знають, що нейтронні зірки з'являються внаслідок смерті величезних 

звичайних зірок. Коли останні вибухають надновою, то ядро зірки, що померла, стискається 

до неймовірно маленьких розмірів, що призводить до появи надщільного об'єкта. 

Маса звичайної нейтронної зірки становить від 1,4 до 2,9 мас Сонця. Але наша зірка 

приблизно в 100 разів більша за Землю за розмірами, а нейтронна зірка є сферою діаметром 

від 20 до 40 км. Тобто виходить, що це один із найщільніших об'єктів у Всесвіті, який 

поступається за щільністю лише чорним дірам. 

https://focus.ua/uk/technologies/557666-nezvichajni-kosmichni-obyekti-sho-take-nejtronni-zirki-ta-yak-voni-zyavlyayutsya
https://focus.ua/uk/technologies/557666-nezvichajni-kosmichni-obyekti-sho-take-nejtronni-zirki-ta-yak-voni-zyavlyayutsya
https://focus.ua/uk/technologies/557666-nezvichajni-kosmichni-obyekti-sho-take-nejtronni-zirki-ta-yak-voni-zyavlyayutsya
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     Нині вчені вже знають, що нейтронні зірки з'являються внаслідок смерті величезних 

звичайних зірок. Коли останні вибухають надновою, то ядро зірки, що померла, стискається 

до неймовірно маленьких розмірів, що призводить до появи надщільного об'єкта 

     Як відбувається формування нейтронних зірок? 

      Протягом мільйонів і навіть мільярдів років величезні зірки підживлюють своє життя 

завдяки термоядерній реакції, яка відбувається у їхніх ядрах. Але, як і все у цьому світі, має 

свій початок і кінець, зірки також вмирають. Наприкінці свого життя вони вибухають 

надновими, унаслідок чого більшість їхньої зовнішньої оболонки відлітає в космос, 

утворюючи туманності. До речі, сам вибух може тривати лише кілька секунд. 

Внаслідок того, що термоядерна реакція в ядрі зірки припинилася, цей об'єкт не може 

стримувати зовнішній тиск гравітації і ядро зірки сильно стискається. Гравітація продовжує 

стискати його настільки, що атоми стають настільки компактними і так сильно 

зближуються одне з одним, що електрони поєднуються з протонами й утворюють нейтрони. 

Тобто внаслідок вищеописаних процесів з'являється надщільний маленький об'єкт, який 

складається з нейтронів. Тому цей тип зірок і отримав назву нейтронні зірки. Досі вчені 

сперечаються про те, якою є внутрішня структура цих незвичайних зірок. 

     Маса відіграє важливу роль 

     
    Учені вважають, що якщо ядро померлої зірки матиме певну масу, гравітація продовжить 

стискати ядро далі і зрештою вийде не нейтронна зірка, а чорна діра. Іншими словами, якщо 

https://focus.ua/static/storage/originals/c/8f/c05e0c14ad5b58b946d9a1dca28488fc.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/a1/828f4c7a1c299577c150e8fd7f9d4a1d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/c/8f/c05e0c14ad5b58b946d9a1dca28488fc.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/a1/828f4c7a1c299577c150e8fd7f9d4a1d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/c/8f/c05e0c14ad5b58b946d9a1dca28488fc.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/c/8f/c05e0c14ad5b58b946d9a1dca28488fc.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/a1/828f4c7a1c299577c150e8fd7f9d4a1d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/c/8f/c05e0c14ad5b58b946d9a1dca28488fc.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/a1/828f4c7a1c299577c150e8fd7f9d4a1d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/a1/828f4c7a1c299577c150e8fd7f9d4a1d.jpg
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стиснене ядро матиме масу, яка перевищує масу Сонця в 3 рази, воно стане саме чорною 

дірою 

        Які властивості мають нейтронні зірки? 

        Нейтронні зірки мають дуже сильні гравітаційні та магнітні поля. Вважається, що 

гравітація нейтронної зірки в тисячу мільярдів разів більша, ніж гравітація Землі. Тому ці 

зірки є дуже гладкими маленьким сферами. Хоча вже доведено існування на їхній поверхні 

"гір", та їх висота їх не перевищує 5-10 см. 

 
     Нейтронні зірки, які мають дуже високу швидкість обертання навколо своєї осі, 

називаються пульсарами. Вони випускають із чіткою періодичністю потоки 

радіовипромінювання. Такі зірки можуть здійснювати до 700 обертів за секунду. 

Якщо нейтронна зірка має аномально сильне магнітне поле, то такі об'єкти називають 

магнетарами. Поки що достеменно не відомо, чому з'являються такі неймовірно потужні 

магнітні поля. 

      Зіткнення нейтронних зірок призводять до появи гравітаційних хвиль, а також унаслідок 

таких подій у космосі з'являються такі елементи як золото та платина. Вчені вважають, що 

нейтронні зірки відповідають за появу таких явищ як швидкі радіоспалахи, а зіткнення між 

нейтронними зірками або нейтронними зірками та чорними дірами призводять до появи 

гамма-спалахів. 

      Як закінчують своє життя нейтронні зірки? 

      Після того як нейтронна зірка сформувалася, вона не випускає світла або тепла. 

Вважається, що її початкова температура становить приблизно 600 тисяч градусів за 

Цельсієм. Для порівняння, температура поверхні Сонця становить трохи менше 6000 

градусів, а в ядрі нашої зірки температура становить приблизно 15 млн градусів. Протягом 

кількох мільйонів років нейтронні зірки охолоджуються і перетворюються на холодний 

залишок колись дуже гарячої величезної зірки. 

За оцінками вчених, у нашій галактиці існує приблизно 100 млн нейтронних зірок, але 

більшість із них старі та холодні, а тому їх дуже важко виявити. 

https://focus.ua/static/storage/originals/7/19/9bde46028edddab257496c36e4827197.jpg
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https://focus.ua/static/storage/originals/7/19/9bde46028edddab257496c36e4827197.jpg
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Фокус уже писав про те, що вченим вдалося зафіксувати появу найяскравішого гамма-

спалаху, а також отримати дивовижне зображення вихідного світла, яке пронизує нашу 

галактику. 

 

    Де у Всесвіті знаходяться найпотужніші магнітні поля? 

 

 
  Фото: ScienceAlert | Так виглядають нитки космічного павутиння 

     Навіть найбільші структури у Всесвіті мають магнітне поле. 

     Більшість космічної павутини іонізована, тому вона повинна створювати потужні, а не 

слабкі міжгалактичні магнітні поля. Принаймні так говорять теорії. Але астрономи раніше 

не змогли виявити ці магнітні поля. Але австралійські вчені вперше їх змогли побачити. 

    Наш Всесвіт заповнений магнітними полями, і, хоча він електрично нейтральний, атоми 

можуть бути іонізовані в позитивно заряджені ядра і негативно заряджені електрони. Коли 

ці заряджені частинки прискорюються, то вони створюють магнітні поля. Найпоширенішим 

джерелом магнітних полів у космосі у великих масштабах є зіткнення міжзоряної плазми.     

Це призводить до появи магнітних полів галактичних масштабів. 

    У той же час, згідно з теорією, магнітні поля повинні містити набагато більші структури 

у Всесвіті. Такою структурою є космічна павутина, у якій матерія розподіляється за 

космосом. Великі над-скупчення галактик розділені порожнечами чи войдами, а між цими 

скупченнями простягаються тонкі нитки міжгалактичної речовини, що створює космічну 

павутину з матерії.  

    Більшість цієї космічної павутини іонізована, тому вона повинна створювати, згідно з 

теорією, потужні, а не слабкі магнітні поля. 

    До цього вченим їх виявити не вдавалося, але астрономи з університету Західної 

Австралії у своєму дослідженні показують, що їм вдалося виявити найпотужніші магнітні 

поля у Всесвіті. 

    За словами вчених, безпосередньо виявити магнітні поля, які знаходяться на відстані 

мільярдів світлових років від нас, неможливо. Але їх можна побачити завдяки їхньому 

впливу на заряджені частинки. Коли електрони та інші частинки рухаються спіраллю 

вздовж силових ліній магнітного поля, вони випускають радіовипромінювання. 

https://focus.ua/uk/technologies/557588-odin-raz-na-tisyachu-rokiv-u-chumackomu-shlyahu-zasyayav-najyaskravishij-smoloskip-gamma-spalahu
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                 Зображення ниток космічного павутиння, що показують її структуру 

    За допомогою цих радіосигналів астрономи можуть виявити галактичні магнітні поля. 

Але нитки космічного павутиння настільки розсіяні, що їхнє радіовипромінювання дуже 

слабке. А оскільки сусідні галактики створюють ще сильніше радіовипромінювання, то 

сигнал від ниток космічного павутиння заглушується галактичним радіошумом. 

    Австралійські вчені вирішили подолати цю проблему за допомогою поляризованого 

радіовипромінювання, яке має певну спрямованість. Оскільки ця спрямованість пов'язана 

із загальною спрямованістю ниток космічного павутиння, вченим було легше зловити цей 

радіосигнал і відокремити його від галактичного радіошуму. 

    Вчені використовували карти космосу, створені за допомогою радіовипромінювання та 

зіставили ці дані з картами ниток космічного павутиння. В результаті вони змогли 

підтвердити наявність поляризованого радіосигналу, що випромінює космічна павутина. 
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    За словами вчених, це перше виявлення найпотужніших магнітних полів, які присутні у 

космічному павутинні.  

   Також вченим вдалося підтвердити теорію про те, що всередині міжгалактичних ниток 

існують ударні хвилі, що виникають внаслідок зіткнення плазми усередині цих ниток. 

 

  Народжується зірка поблизу чорної діри нашої галактики 

 

      
     Існує незвичайний феномен у нашій галактиці – народження зірки в безпосередній 

близькості до її центральної чорної діри. І хоча подібні події вже відомі, нові спостереження 

показують, що процес виникнення нової зірки в таких умовах може бути набагато 

складнішим, ніж думали дослідники. 

    Згідно з останніми даними, що надійшли від космічного телескопа “Чендлер” (англ. 

Chandra), зірка знаходиться у відносно молодому віці – близько 1000 років. І що ще більш 
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дивовижним, вона знаходиться в дуже гарячому та високоенергетичному середовищі, 

створеному масивною чорною дірою, що знаходиться в центрі нашої галактики. 

     Цей випадок є важливим для науковців, які вивчають народження та еволюцію зірок, 

оскільки демонструє можливість формування нової зірки в найскладніших та 

екстремальних умовах. 

      Нові дані також дозволять більш детально вивчити процес взаємодії між чорною дірою 

та матеріалом, що оточує її. 

      Однак, щоб отримати більш повне розуміння того, що відбувається в цьому регіоні 

нашої галактики, необхідні додаткові дослідження та спостереження. Попри це, ця новина 

дозволяє знову побачити, як чорні діри можуть впливати на процеси у Всесвіті та 

спричиняти неймовірні явища, що зачаровують та захоплюють уяву науковців та глядачів. 

 

 

                 Земля виявилася б викинута далеко від Сонця 
 

     Відсутність планети в поясі астероїдів — вдача для Сонячної системи, то між ним і 

Марсом могла б з’явитися ще одна велика планета. 

     Можливо, це була б суперземля — світ, якого дуже не вистачає в Сонячній системі.         

     Однак моделювання показало, що її поява загрожувала б дестабілізацією орбіт більшості 

сусідніх планет, а Земля виявилася б викинута далеко від Сонця. 

 
 

    Сьогодні, коли в далекому космосі виявлено безліч планетних систем, наша Сонячна 

здається особливо незвичайною. У ній присутня група компактних кам’янистих планет, 

таких як Марс або Венера, і газові гіганти — крижаний Нептун, окільцьований Юпітер та 

інші. Але ось широко поширених в інших зірок планет проміжних класів — суперземель і 

міні-нептунів — в цій картині явно не вистачає. 



 

229 

    Такі світи в кілька разів більше Землі і вважаються особливо цікавими, в тому числі з 

точки зору потенційної населеності. Здавалося б, і підходяще для подібної планети місце є 

— велика порожнеча між орбітами Марса і Юпітера. Зараз там знаходиться лише головний 

пояс астероїдів, залишки не сформованої планети. 

     Моделювання, проведене астрономами з Каліфорнійського університету в Ріверсайді, 

показало, що було б з Сонячною системою, якби між Юпітером і Марсом існувала ще одна 

планета з класу суперземель. Як виявилося, нам дуже пощастило, що її там немає. Стаття 

про це опублікована в The Planetary Science Journal. 

     Стівен Кейн (Stephen Kane) і його колеги виявили, що така планета може залишатися 

стабільною, лише перебуваючи на орбіті, строго рівній трьом астрономічним одиницям — 

середнім радіусам орбіти Землі. Марс розташований трохи менше ніж в 1,5 астрономічної 

одиниці від Сонця, Юпітер — в 5,2 астрономічної одиниці. Суперземля, що знаходиться 

практично в будь-якому іншому місці цього проміжку, виявилася б згубною для всієї 

Сонячної системи. 

      Вчені показали, що якби масивна планета оберталася на відстані від 3,1 до 4,0 

астрономічної одиниці, вона дестабілізувала б орбіту Меркурія, а від 2,0 до 2,7 

астрономічної одиниці — ще й Марса. 

     Масивні Сатурн і Юпітер мало б постраждали, проте розташовані за ними Уран і Нептун 

теж «злетіли» б зі своїх орбіт і врешті-решт виявилися викинутими за межі Сонячної 

системи. Гірше того, така ж доля чекала б планети внутрішніх областей, від Меркурія до 

Марса, включаючи Землю. 

     Подібна картина змушує з ще більшою повагою поглянути на гігантський Юпітер. І без 

того відомо, яку важливу роль відіграє ця планета в історії життя на Землі. Завдяки своїй 

потужній гравітації Юпітер перехоплює більшу частину комет і астероїдів, захищаючи 

внутрішню Сонячну систему від занадто інтенсивних бомбардувань. Але, схоже, цим його 

вплив на нас не обмежується. 

     Вважається, що саме тяжіння величезного Юпітера дестабілізувало процеси, що 

відбувалися на орбіті між ним і Марсом. Він поглинув левову частку речовини, що 

знаходилася там і не дозволив з’явитися ще одній планеті, яка, як виявилося, могла б 

влаштувати справжній хаос у всій Сонячній системі.  

     В результаті в поясі астероїдів залишилося зовсім небагато матерії (соті частки відсотка 

від маси Землі), зате орбіта нашої планети була стабільною, і незабаром на ній виникло 

життя. 

 

Недостатньо інопланетних передач перетинає наш шлях 

 
    Вчений пояснив, чому людство досі не вийшло на контакт з інопланетним життям. 

https://iopscience.iop.org/article/10.3847/PSJ/acbb6b
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      Наскільки нам відомо, люди ніколи не контактували з прибульцями з глибин космосу. І 

все ж, з точки зору статистики, ми не повинні бути самотніми. 

Як відкинутий коханець, ми відчайдушно намагалися з’ясувати, чому ніхто не дзвонив, 

придумуючи одне можливе виправдання за іншим. 

Дослідник із лабораторії статистичної біофізики Федеральної політехнічної школи Лозанни 

(EPFL) у Швейцарії тепер придумав ще одне пояснення радіомовчання, натхненне 

скромною губкою. 

«Ми шукали лише 60 років», — каже біофізик Клаудіо Грімальді. «Земля може бути просто 

в бульбашці, яка випадково позбавлена радіохвиль, випромінюваних позаземним життям». 

Коротше кажучи, просто занадто багато місця для сканування, і, швидше за все, 

недостатньо інопланетних передач перетинає наш шлях. Це засновано на статистичній 

моделі, яка раніше використовувалася для вивчення пористих матеріалів, таких як губки, 

але замість пор у матеріалі вона була застосована для оцінки розподілу позаземних 

випромінювачів сигналу, які можуть бути або ні бути десь там, у космосі. 

     Меседж полягає в тому, щоб залишатися терплячими. Сканування слідів комунікацій у 

Всесвіті вимагає часу, зусиль і грошей, і існують дебати щодо того, чи вартий пошук 

позаземного розуму (SETI). 

    Дослідницька модель починається з припущення, що в Чумацькому Шляху в будь-який 

момент часу є принаймні один електромагнітний сигнал технологічного походження і що 

Земля перебувала в тихій бульбашці (або губчастій порі) принаймні шість десятиліть, якщо 

не більше. 

Якщо це так, то за статистичними даними в нашій галактиці відбувається менше ніж від 1 

до 5 електромагнітних випромінювань на століття. Іншими словами, вони такі ж поширені, 

як і наднові зірки в Чумацькому Шляху, тобто зовсім не дуже поширені. 

У таких оцінках, які включають ймовірність, часто є припущення, які можна масувати. 

Можна налаштувати фактори, щоб вони були трохи більш оптимістичними (або 

песимістичними), регулюючи ймовірність вловити сигнал у майбутньому. 

https://actu.epfl.ch/news/silence-reveals-insights-in-search-for-extraterres/
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/05/fteaturtybdbhn32fkjnssnkky.webp?fit=1024%2C576&ssl=1
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Виходячи з найоптимістичнішого сценарію з умовами, викладеними вище, Грімальді каже, 

що може пройти принаймні 60 років, перш ніж ми отримаємо хіт про передачу інопланетян.        

    У найменш оптимістичному сценарії ми очікуємо приблизно 2000 років. В обох випадках 

нам знадобиться радіотелескоп, спрямований у правильному напрямку. 

   «Можливо, нам не пощастило, оскільки ми виявили, як використовувати радіотелескопи 

саме тоді, коли ми перетинали частину космосу, в якій були відсутні електромагнітні 

сигнали від інших цивілізацій», — каже Грімальді. 

    «Мені ця гіпотеза здається менш екстремальною, ніж припущення, що нас постійно 

бомбардують сигнали з усіх боків, але ми з якихось причин не можемо їх виявити». 

    Оскільки інструменти, які ми використовуємо, щоб дивитися в космос, 

удосконалюються, ми виявляємо все більше і більше планет, на яких можуть бути 

сприятливі умови для існування життя, а це означає більше шансів, які намагається 

потрапити інопланетне життя. на зв’язку. 

    Однак у нас ще є багато місця для пошуку, тому моделювання так важливо, щоб 

визначити, де шукати. Якщо, наприклад, інопланетна цивілізація розвинулась, вона може 

бути згрупована навколо групи планет, а не рівномірно розподілена, як припускав аналіз у 

цьому дослідженні. 

     Ґрімальді припускає, що найкращий шлях вперед – це коменсальні дослідження: пошук 

сигналів у даних, зібраних телескопами, які зосереджені на інших місіях, а не використання 

телескопів спеціально для пошуку зв’язку з інопланетянами. 

     «Найкращою стратегією може бути прийняття минулого підходу спільноти SETI щодо 

використання даних інших астрофізичних досліджень — виявлення радіовипромінювання 

від інших зірок або галактик — щоб побачити, чи містять вони будь-які техносигнали, і 

зробити це стандартною практикою», — каже Грімальді. 

 

https://actu.epfl.ch/news/silence-reveals-insights-in-search-for-extraterres/
https://clck.mgid.com/ghits/15903242/i/57738092/0/pp/1/1?h=eyLikw2JcMMla2o8O_iCchgHEvqlS3xXXDUvA1MxuccKst5a_9HxmMiTTjDuUpEbO8smPiiUodhDLbSx5aHvcQ**&rid=42ab45d8-ec1c-11ed-bc96-e43d1a2a53a2&ts=ukr.net&tt=Referral&att=4&cpm=1&gbpp=1&abd=1&iv=11&prid=1&ct=1&gdprApplies=0&st=180&mp4=1&h2=EgjXU62q3Q51ykPPk9or1DnXkOtc77FFs5oZZFImWP0*&muid=m7igx0_4lKf6
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               Про крихітні зонди для стеження за землянами 

 

     У Пентагоні вважають, що у Сонячній системі зачаївся корабель інопланетян. 

      Представник Пентагону та відомий американський вчений вважають, що інопланетяни 

стежать за нами за допомогою маленьких космічних апаратів. 

      Керівник відомства Міністерства оборони США, яке займається вивченням НЛО та 

відомий вчений із Гарвардського університету припускають, що десь у Сонячній системі 

літає величезний корабель інопланетян. Із цього корабля вирушають крихітні зонди для 

стеження за землянами. 

       Шон Кіркпатрік, керівник Управління з аналізу аномалій у всіх середовищах, що 

входить до складу Пентагону і займається вивченням даних про спостереження НЛО (зараз 

їх називають нерозпізнаними аномальними явищами), та Аві Леб, астроном із 

Гарвардського університету, підготували чернетковий варіант нової доповіді про 

інопланетян. 

       Вчений і представник Пентагону висунули ідею про те, що в нашій Сонячній системі 

ховається величезний інопланетний космічний корабель, з якого на дослідження планет 

відправляються маленькі космічні апарати. 

                      
      Кіркпатрік і Леб вважають, що так само, як і земляни відправляють свої апарати на 

дослідження планет Сонячної системи, те ж саме можуть робити і потенційні інопланетяни. 

За допомогою цих зондів представники позаземної цивілізації, зокрема, можуть збирати 

інформацію і про Землю, і про її жителів. Варто сказати, що цей документ не пройшов 

наукового рецензування і, найголовніше, він не є офіційною доповіддю Міністерства 

оборони США. 

      У чорнетковому варіанті майбутньої доповіді йдеться про те, що нерозпізнані аномальні 

об'єкти не можуть помітити астрономи, оскільки вони мають дуже маленький розмір. Коли 

вони потрапляють в атмосферу Землі, то вони не згорають у ній, завдяки значному 

зниженню швидкості. Потім ці зонди відправляються в різні регіони Землі для проведення 

досліджень. 

       Автори документа припускають, що інопланетяни, найімовірніше, зацікавилися 

дослідженням кам'янистих планет нашої Сонячної системи, таких як Земля, Венера і Марс. 

Але найбільше позаземну цивілізацію зацікавила наша планета, оскільки тут було виявлено 

воду у великій кількості. Водночас автори документа вважають, що на головному 
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інопланетному кораблі, звідки вилітають зонди, самих інопланетян може взагалі не бути і 

він працює автономно. 

 
     Кіркпатрік і Леб також висунули ідею про те, що позаземна цивілізація, яка відправила 

цей корабель у Сонячну систему, могла взагалі вже давно зникнути. Адже рідна планета 

інопланетян могла з'явиться на декілька мільярдів років раніше за Землю і свій 

дослідницький корабель інопланетяни могли відправити мільйони років тому. 

 
     Аві Леб відомий тим, що він проявляє пильну увагу до вивчення міжзоряного об'єкта 

Оумуамуа, який, як вважає вчений, насправді є інопланетним космічним кораблем. За пів 

року до появи цього гостя з іншої зоряної системи на Землю впав невеликий метеорит, який 

не був пов'язаний з Оумуамуа, але Леб, слідуючи своїй теорії, вирішив, що, можливо, 
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штучний міжзоряний об'єкт потенційно може бути космічним кораблем інопланетян, з 

якого відправляються на Землю крихітні зонди. 

 
     Ось уже декілька років представники наукової спільноти критикують Леба за його 

теорію щодо Оумуамуа. Хоча вчений продовжує стояти на своєму, нещодавні дослідження 

показують, що, найімовірніше, міжзоряний гість є звичайним космічним каменем, який має 

не зовсім звичайну форму. 

     Найновіше дослідження американських учених говорить про те, що Оумуамуа не має 

жодного відношення до інопланетян, а його незвичайна траєкторія руху польоту була 

викликана викидами газоподібного водню. 

      Як би там не було, але у 2022 році Міністерство оборони США створило Управління з 

аналізу аномалій у всіх середовищах для того, щоб можна було знайти відповідь, що 

являють собою аномальні явища, помічені в атмосфері Землі. 

       У цьому відомстві проаналізували 360 випадків спостереження нерозпізнаних 

аномальних явищ на Землі і дійшли висновку, що половина з них пояснюється наявністю в 

повітрі повітряних куль і схожих об'єктів. Що стосується другої половини, то поки що 

дослідникам не вистачає даних для того, щоб винести остаточний вердикт. 

        Наприкінці минулого року в Пентагоні заявили про появу кількох сотень нових 

свідчень появи НЛО. 

       Що стосується потенційного позаземного життя, то, нове дослідження показує, що 

найпоширеніші зірки в Чумацькому Шляху можуть знищувати це життя на своїх планетах. 
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                          Загадка міжзоряного об'єкту Оумуамуа 
 

     Нове дослідження передбачає, що загадковий об'єкт точно не інопланетний корабель, а 

його дивний прискорений рух досить легко 

пояснити. 

      Схожий на сигару міжзоряний об'єкт 

Оумуамуа, довжина якого за оцінками 

становить 400 метрів, астрономи вперше 

побачили в 2017 році, коли він прилетів до 

Сонячної системи. Чотири місяці його було 

видно в телескопи, а потім він зник і, як 

вважається, вже покинув межі нашої 

зіркової системи. Але з того часу Оумуамуа 

не дає спокою вченим, які намагаються 

зрозуміти, що це за об'єкт і що викликало 

його незвичайне прискорення. Як показує 

нове дослідження, цей об'єкт не 

інопланетний корабель і має природне походження, а за його прискоренням стоїть водень. 

      Дивний об'єкт Оумуамуа, сигароподібної форми, який завдовжки має 400 метрів і 

діаметр приблизно 40 метрів, прибув до нас з іншої зіркової системи. З моменту його появи 

деякі вчені припустили, що з огляду на його незвичайну траєкторію польоту цей об'єкт 

може бути космічним кораблем інопланетян. Але нове дослідження відкидає це твердження 

і свідчить, що Оумуамуа є природним гостем. 

      Але найголовніше з моменту появи в нашій Сонячній системі вчених заінтригував той 

факт, що Оумуамуа зміг подолати тяжіння Сонця і полетіти від зірки зі значною швидкістю. 

Таку швидкість можуть показати комети, але міжзоряний об'єкт не був кометою, вважають 

вчені. Швидше за все прискорення об'єкта під час його віддалення від Сонця було 

викликане викидами газоподібного водню. 

      Автори нового дослідження Дженніфер Бергнер із Каліфорнійського університету в 

Берклі та Дерріл Селігман з Корнельського університету вважають, що Оумуамуа є 

каменем, який відколовся від планетезималя (з них формуються планети) під час зіткнення 

з іншим подібним об'єктом і вирушив у далеку подорож зі своєї зіркової системи. 

      Учені вважають, що після того, як Оумуамуа здійснив обліт Сонця, він почав швидко 

прискорювати свій рух на шляху до виходу із Сонячної системи завдяки викидам 

газоподібного водню. Тобто Сонце своїм теплом нагріло молекули водню, які були 

замкнені в льоду під поверхнею космічного каменю, і це спровокувало їх викид у космос, 

що змусило об'єкт рухатися незвичайним способом. 

      За словами вчених, спочатку в них існували припущення, що Оумуамуа може бути 

кометою, але в об'єкта не з'явився хвіст із пилу та газу під час наближення до Сонця. З 

іншого боку, це міг бути астероїд, але нехарактерна зміна швидкості для таких каменів 

дозволила вченим відкинути і цей варіант. Але найголовніше, що ні жодна відома комета, 

ні астероїд не мають такої химерної форми. 
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     Учені все ж таки припустили, що Оумуамуа чимось схожий на комету в плані його 

прискорення при віддаленні від Сонця, тобто існує щось, що допомагає цьому каменю 

змінювати швидкість польоту.  

     Учені дійшли висновку, що викиди водню керували траєкторією польоту Оумуамуа. 

Вони вважають, що в ньому міститься достатньо водню, щоб зробити це. Тобто Оумуамуа 

з'явився як звичайний крижаний кометоподібний об'єкт. Під час подорожі міжзоряним 

простором, космічне випромінювання змогло розтопити водяний лід і звільнити 

газоподібний водень. Хоча його і складно виявити в космосі, і вчені не бачили викидів цього 

водню, все ж таки вони наполягають на такому розвитку подій. 

      Учені вважають, що наближення до Сонця викликало танення ще більшої кількості 

льоду, що дозволило міжзоряному рухатися ще швидше. 

      Але все ж таки це поки що теорія, яку зможуть підтвердити спостереження за іншими 

подібними об'єктами. Але найголовніше, вчені наполягають на тому, що жодного стосунку 

до інопланетян Оумуамуа не має. 

 

 

  Про міжзоряний об'єкт, що прилетів із космосу ще у 2014 році 
 

 

На Землю, можливо, впав космічний апарат інопланетян: учений із Гарварду планує його 

знайти. 

Фото: Live Science | На Землю впав космічний апарат інопланетян: учений із Гарварду 

планує його скоро знайти 

     Астрофізик із Гарвардського університету планує влітку 2023 року виявити на дні 

Тихого океану уламки потенційного позаземного дослідницького зонда. 

     Відомий учений Аві Леб із Гарварду планує влітку цього року виявити на дні Тихого 

океану, біля берегів Папуа-Нової Гвінеї, міжзоряний об'єкт, що прилетів із космосу ще у 

2014 році. Астрофізик вважає, що він має штучне походження і може бути дослідницьким 

зондом інопланетян, пише The Guardian. 

https://www.theguardian.com/world/2023/mar/24/harvard-physicist-pacific-expedition-first-interstellar-meteor
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      Аві Леб із дослідницькою командою планує вирушити на пошуки уламків міжзоряного 

метеорита, який, як вважає астрофізик, може бути інопланетним космічним апаратом. Для 

цієї місії вчений зібрав уже 1,5 млн доларів і хоче з'ясувати, чи правильна його теорія, чи 

ні. Експедиція досліджуватиме велику ділянку на дні Тихого океану неподалік від острова 

Манус біля берегів Папуа-Нової Гвінеї, де впали уламки міжзоряного метеорита CNEOS1 

2014-01-08 у 2014 році. 

 
Відомий учений Аві Леб із Гарварду планує влітку цього року виявити на дні Тихого 

океану, біля берегів Папуа-Нової Гвінеї, міжзоряний об'єкт, що прилетів із космосу ще у 

2014 році. Астрофізик вважає, що він має штучне походження і може бути дослідницьким 

зондом інопланетян. 

     Ще 4 роки тому Леб припустив, що цей метеорит, шириною приблизно 50 см, є гостем з 

іншої зіркової системи і в 2022 році його слова підтвердили в Міністерстві оборони США 

та NASA. Цей метеорит вибухнув в атмосфері над Тихим океаном та розпався на дрібні 

уламки, і саме їх сподівається виявити вчений зі своєю командою, щоб підтвердити або 

спростувати свою теорію про його штучне походження. 
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    Аві Леб із дослідницькою командою планує вирушити на пошуки уламків міжзоряного 

метеорита, який, як вважає астрофізик, може бути інопланетним космічним апаратом. Для 

цієї місії вчений зібрав уже 1,5 млн доларів і хоче з'ясувати, чи правильна його теорія, чи 

ні. Експедиція досліджуватиме велику ділянку на дні Тихого океану неподалік від острова 

Манус біля берегів Папуа-Нової Гвінеї, де впали уламки міжзоряного метеорита CNEOS1 

2014-01-08 у 2014 році. 

     Леб і його команда дійшли висновку, що цей метеорит був набагато міцнішим за всі інші, 

які падали на Землю, що наштовхнуло його на думку про те, що це може бути інопланетний 

космічний апарат. 

"Цей метеорит насправді розпався на дрібні шматочки, тому ми не шукаємо один великий 

цілісний об'єкт. Нам необхідно всього кілька грамів матеріалу, щоб зрозуміти з чого він був 

зроблений, тобто який у нього склад. Протягом двох тижнів ми будемо шукати ці 

фрагменти на глибині приблизно 1,7 кілометра на площі 10 на 10 кілометрів. Коли ми 

знайдемо ці фрагменти і проаналізуємо їх, то стане зрозуміло, чи є цей об'єкт звичайним 

міжзоряним метеоритом, чи все ж таки має штучне походження", — каже Леб. 

    Леб наполягає на тому, що цей об'єкт відправила в космос, можливо, мільярди років тому 

дуже високорозвинена цивілізація для дослідження інших світів. За словами Леба, розмір 

уламків цього об'єкта залежить від його складу, тому вони можуть бути завширшки в 1 см 

і більше, а можуть бути зовсім крихітними — завширшки в 1 мм і більше. 

    Леб і його команда дійшли висновку, що цей метеорит був набагато міцнішим за всі інші, 

які падали на Землю, що наштовхнуло його на думку про те, що це може бути інопланетний 

космічний апарат. 

     "Цей метеорит насправді розпався на дрібні шматочки, тому ми не шукаємо один 

великий цілісний об'єкт. Нам необхідно всього кілька грамів матеріалу, щоб зрозуміти з 

чого він був зроблений, тобто який у нього склад. Протягом двох тижнів ми будемо шукати 

ці фрагменти на глибині приблизно 1,7 кілометра на площі 10 на 10 кілометрів. Коли ми 
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знайдемо ці фрагменти і проаналізуємо їх, то стане зрозуміло, чи є цей об'єкт звичайним 

міжзоряним метеоритом, чи все ж таки має штучне походження", — каже Леб. 

Леб наполягає на тому, що цей об'єкт відправила в космос, можливо, мільярди років тому 

дуже високорозвинена цивілізація для дослідження інших світів. За словами Леба, розмір 

уламків цього об'єкта залежить від його складу, тому вони можуть бути завширшки в 1 см 

і більше, а можуть бути зовсім крихітними — завширшки в 1 мм і більше.  

     Леб наполягає на тому, що цей об'єкт відправила в космос, можливо, мільярди років тому 

дуже високорозвинена цивілізація для дослідження інших світів. 

     Багато людей не згодні з моєю гіпотезою про те, що даний метеорит є космічним зондом 

інопланетян. . 

     Але якщо теорія знайде своє підтвердження, це буде доказом існування інопланетян, 

вважає Леб. Але навіть якщо цього не станеться, то, можливо, вчені виявлять надміцний 

метал, який ще не відомий людям, який був створений завдяки "роботі" нейтронних зірок. 

І це пояснить найвищу міцність міжзоряного об'єкта. 

     Астрофізик Аві Леб також відомий тим, що він стверджує, що міжзоряний об'єкт 

Оумуамуа може бути космічним кораблем високорозвиненої позаземної цивілізації. Але, 

недавнє дослідження відкидає цю ідею. Автори нової наукової роботи вважають, що це 

звичайний космічний камінь, який може бути чимось схожим на комету. 

     Сам Аві Леб відреагував на ці висновки вчених і вважає, що вони помилилися в 

розрахунках і Оумуамуа все ж таки, імовірно, штучно створений об'єкт. 

 

 

      Подорож у пошуках версій себе в паралельних всесвітах 
 

     Чи існує насправді мультивсесвіт? Розмірковують фізики. 

Інтерес до теорії мультивсесвіту, згідно з якою наш Всесвіт є лише одним із багатьох, різко 

злетів після виходу фільму «Все завжди і водночас».  

      У стрічці розповідається про Евелін Ван, яка подорожує у пошуках версій себе в 

паралельних всесвітах, щоб разом зупинити руйнування мультивсесвіту. 

      Австралійські фізики розмірковують, яким чином можна довести існування 

мультивсесвіту, якщо це неможливо зробити експериментально.  

      Ідея мультивсесвіту вже давно надихає письменників-фантастів. Але чи має вона 

наукове підґрунтя? І якщо так, чи можемо ми коли-небудь перевірити цю концепцію 

експериментально? 
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      «Всесвіт може бути насправді дуже великим — набагато більшим, ніж наш 

спостережуваний Всесвіт — і тому можуть існувати інші регіони Всесвіту, розташовані 

далеко за нашим горизонтом сприйняття», — пояснює, чому фізики припускають існування 

метавсесвіту,  

       Кеті Мак з Інституту теоретичної фізики Perimeter в Канаді.  

       Ідея про те, що можуть існувати інші частини космосу з іншими фізичними законами, 

процесами та історією, озвучується не вперше. Ця концепція також відповідає теоріям 

квантової механіки, яка керує мікросвітом атомів і частинок, теорії струн (спробою 

створити теорію всього), а також космічній інфляції, яка говорить, що Всесвіт спочатку 

різко розширився (Великий вибух), а потім продовжував рости менш шаленими темпами. З 

кожної з цих теорій можна вивести окрему версію теорії мультивсесвіту. 

       Для Ендрю Понтцена, професора космології в Університетському коледжі Лондона у 

Великобританії, квантова механіка є найкращим підтвердженням існування 

мультивсесвіту.  

       Згідно з теорією квантової механіки, частинки можуть одночасно перебувати в 

поєднанні різних можливих станів – цей термін відомий як «суперпозиція». Але коли ми 

починаємо їх вимірювати, суперпозиція порушується, і кожна частинка випадковим чином 

«вибирає» один стан. 

     Отже, що станеться з іншими можливими варіантами розвитку подій? 

«Є чудовий спосіб зрозуміти це: уявити, що насправді реальність, яку ми переживаємо, є 

лише одним із аспектів набагато складнішого мультивсесвіту, де майже все, що може 

статися, стається, і ми проживаємо лише одну версію подій», – пояснює Понтцен. «Хоч це 

звучить божевільно, це насправді найменш божевільне пояснення того, що відбувається в 

квантовій механіці та теорії мультивсесвіту». 

     Однак не всі фізики є прихильниками мультивсесвіту. Багато хто стверджує, що оскільки 

ці всесвіти неможливо побачити і довести їх існування експериментально, значить, 

мультивсесвіт не можна вважати науковою теорією. 

    «Я думаю, що це непогана теорія, але хіба для того, щоб розважити свій мозок», — каже 

Сабіна Хоссенфельдер, науковий співробітник Франкфуртського інституту перспективних 
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досліджень. «Іноді можна почути, як люди говорять про якісь математичні докази. Але це 

не так працює. Адже докази – це те, що ви можете справді побачити та помацати». 

     Наразі теорія мультивсесвіту не підтверджена експериментально. Однак Мак не вважає, 

що це обов'язково означає ненауковість цієї теорії. «Я не думаю, що гіпотеза про існування 

чогось неспостережуваного є за своєю суттю ненауковою», — стверджує вона. 

     «Хвильова функція [у квантовій механіці] є неспостережною. Тим не менш, у нас є 

способи зробити висновок про існування хвильової функції. Те, що ми ніколи не 

спостерігаємо це безпосередньо, не має значення, тому що це базова частина науки». 

      Проте Понтцен вважає, що одного разу ми зможемо побачити ознаки зіткнення з іншим 

всесвітом у космічному мікрохвильовому фоні – тобто через світло, яке залишилося від 

Великого вибуху.  

 

"Зайві" виміри у Всесвіті пояснили те, що не змогла теорія  

                                          Відносності 

 

  
       Нове дослідження передбачає, що якщо додати додаткові вищі виміри, це може 

вирішити складні проблеми у космології і теоретичній фізиці. 

       Японські вчені вважають, що додавання додаткових вимірів необхідне для пояснення 

принципу роботи гравітації у ранньому Всесвіті і того як ці процеси призвели до тих умов, 

які відомі вченим сьогодні. Дослідники у своїй роботі намагалися узгодити теорії, що 

суперечать одна одній, з різних областей фізики. Однією з таких теорій є загальна теорія 

відносності Ейнштейна, яка пояснює той факт, що об'єкти, що мають масу, спотворюють 

тканину простору-часу. Цей ефект ми сприймаємо як гравітацію . 

        Загальна теорія відносності Ейнштейна переважно успішно пояснює принцип роботи 

гравітації. Але якщо йдеться про екстремальні умови, наприклад, про сингулярність 

усередині чорних дір або початкові умови, в яких утворилася вся видима матерія та енергія 

у Всесвіті, то тут виникають проблеми. 

Деякі вчені вважають, що ці проблеми можна вирішити, використовуючи теорію 

суперструн. За допомогою цієї теорії деякі вчені змогли б описати всі частинки та 

https://www.express.co.uk/news/science/1754231/big-bang-extra-dimensions-gravity-early-universe
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фундаментальні сили природи, як коливання одновимірних об'єктів, які називаються 

струнами. 

Тобто теорія суперструн могла б узгодити загальну теорію відносності, в якій всі події є 

безперервними та визначеними з квантовою механікою, де події відбуваються через 

квантові стрибки, а їх результати мають варіативність. Але поки що доказів цієї теорії не 

виявлено. 

У своєму новому дослідженні Ясуака Хікіда та його колеги з Кіотського університету 

спробували прокласти шлях до перевірки теорії суперструн. Вчені звернули увагу на 

космологічну модель, яка називається Модель де Сіттера або Всесвіт де Сіттера. Цю модель 

запропонував нідерландський вчений Віллем де Сіттер ще у 20-х роках минулого століття. 

Теоретична Модель де Сіттера описує найпростіше космологічне розв'язання рівнянь поля 

Ейнштейна, які пов'язують геометрію простору-часу з матерією всередині. У Всесвіті де 

Сіттера тривимірний просторовий Всесвіт є плоским, хоча він і викривлений у чотирьох 

вимірах простору-часу, при цьому звичайна матерія ігнорується. Тому у Всесвіті де Сіттера 

переважає так звана космологічна постійна частина рівнянь поля, яка пояснює розширення 

Всесвіту. 

      

 
     Хікіда та його колеги розробили метод обчислення так званих сполучних функцій, які 

описують розподіл матерії та галактик у космосі внаслідок коливань у ранньому Всесвіті.        

      Вчені зробили це за допомогою голографії, в якій вищі виміри існують як проекція на 

тривимірний просторовий Всесвіт. Це схоже на те, як захисні голограми на пластикових 

платіжних картках показують тривимірні зображення на двовимірній поверхні. 

       Вищі виміри теорії суперструн необхідні, щоб Всесвіт мав принаймні шість додаткових 

вимірів на додаток до звичних трьох просторових вимірів і четвертого часового виміру. 

Вчені почали з існуючих методів обробки гравітації в так званому анти-де-Сіттерівському 

Всесвіті, де простір-час викривлено в напрямку, протилежному напрямку звичайного 

Всесвіту де Сіттера, і змінили їх, щоб вони працювали в останній моделі. 

       За словами Хікіди, вчені дійшли висновку, що цей метод можна застосовувати у більш 

широкому розумінні, ніж очікувалося, якщо мати справу з квантовою гравітацією. Після 
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завершення початкового дослідження вчені хочуть розширити аналіз, щоб досліджувати 

ефекти космологічної ентропії та квантової гравітації. 

        У той час як у цьому дослідженні вчені розглядали лише тривимірний Всесвіт як 

приклад, аналіз можна поширити на чотиривимірний космос, кажуть вчені. Це може 

дозволити їм отримати інформацію про реальний світ. 

"Наше дослідження, можливо, сприяє перевірці теорії суперструн і дозволяє проводити 

практичні розрахунки про ледь помітні зміни, які відбулися в тканині простору-часу 

раннього Всесвіту", — говорить Хікіда. 

 

 

                              Про сходи космічної відстані 
 

 
      Всесвіт розширюється, але як саме швидко? Схоже, що відповідь залежить від того, чи 

ви оцінюєте швидкість космічного розширення, яку називають сталою Хаббла, або H0, на 

основі відлуння Великого вибуху (космічного мікрохвильового фону, або CMB (Cosmic 

Microwave Background), чи вимірюєте H 0 безпосередньо на основі сучасні зірки та 

галактики. Ця проблема, відома як напруга Хаббла, спантеличила астрофізиків і космологів 

у всьому світі. 

      Дослідження, проведене дослідницькою групою Stellar Standard Candles and Distances 

під керівництвом Річарда Андерсона з Інституту фізики EPFL, додає нову частину 

головоломки. Їхнє дослідження, опубліковане в Astronomy & Astrophysics, досягло 

найточнішого на сьогодні калібрування зірок цефеїд — типу змінних зірок, яскравість яких 

коливається протягом певного періоду — для вимірювання відстані на основі даних, 

зібраних Gaia Європейського космічного агентства (ESA). місія. Це нове калібрування ще 

більше посилює напругу Хаббла. 

       Постійна Хаббла (H 0 ) названа на честь астрофізика, який разом із Жоржем Леметром 

відкрив це явище наприкінці 1920-х років. Він вимірюється в кілометрах на секунду на 

мегапарсек (км/с/Мпк), де 1 Мпк дорівнює приблизно 3,26 мільйонам світлових років. 

      Найкраще пряме вимірювання H 0 використовує «сходи космічної відстані», перша 

сходинка якої встановлюється абсолютним калібруванням яскравості цефеїд, яке тепер 

перекалібровано дослідженням EPFL. Своєю чергою, цефеїди калібрують наступну 

сходинку сходів, де наднові — потужні вибухи зірок наприкінці їхнього життя — 

відстежують розширення самого простору. 
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     Ця шкала відстаней, виміряна надновими, H0, для групи Рівняння стану темної енергії 

(SH0ES) на чолі з Адамом Ріссом, лауреатом Нобелівської премії з фізики 2011 року, 

показує, що H 0 становить 73,0±1,0 км/с/Мпк.. 

Перше випромінювання після Великого вибуху 

     H 0 також можна визначити шляхом інтерпретації CMB — повсюдного мікрохвильового 

випромінювання, що залишилося від Великого вибуху понад 13 мільярдів років 

тому. Однак цей метод вимірювання «раннього Всесвіту» повинен припускати 

найдетальніше фізичне розуміння того, як розвивається Всесвіт, роблячи його залежним від 

моделі. Супутник ESA Planck надав найповніші дані про CMB, і згідно з цим методом 

H0 становить 67,4 ± 0,5 км/с/Мпк. 

      Напруга Хаббла належати до цієї розбіжності в 5,6 км/с/Мпк, залежно від того, чи 

використовується метод CMB (ранній Всесвіт) чи метод сходів відстані (пізній Всесвіт). За 

умови, що вимірювання, виконані обома методами, правильні, це означає, що є щось не так 

у розумінні основних фізичних законів, які керують Всесвітом. Звичайно, це важливе 

питання підкреслює, наскільки важливо, щоб методи астрофізиків були надійними. 

    
      Положення на небі, положення в просторі власного руху та діаграма кольорової 

величини для різних скупчень цефеїд. Фонові зірки показано сірим кольором, а ймовірність 

приналежності до скупчення позначена кольором. Світлі кольори вказують на високу 

ймовірність. Цефеїди позначені великими червоними колами. Цефеїди, виявлені 

HDBSCAN як члени скупчення, також мають нанесений символ для ілюстрації ймовірності 

членства. Авторство: астрономія та астрофізика (2023). DOI: 10.1051/0004-

6361/202244775 

      Нове дослідження EPFL настільки важливе, оскільки воно посилює першу сходинку 

драбини відстані, покращуючи калібрування цефеїд як вимірювачів відстані. Дійсно, нове 

калібрування дозволяє нам вимірювати астрономічні відстані з точністю до ± 0,9%, і це 

надає сильну підтримку пізнім вимірюванням Всесвіту. Крім того, результати, отримані в 
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EPFL у співпраці з командою SH0ES, допомогли уточнити вимірювання H0, що призвело 

до підвищення точності та збільшення значення напруги Хаббла. 

      «Наше дослідження підтверджує швидкість розширення 73 км/с/Мпк, але, що більш 

важливо, воно також забезпечує найточніші та надійні калібрування цефеїд як інструментів 

для вимірювання відстаней на сьогодні», — каже Андерсон. 

      «Ми розробили метод, який шукав цефеїди, що належать до зоряних скупчень, що 

складаються з кількох сотень зірок, перевіряючи, чи рухаються зірки разом у Чумацькому 

Шляху. Завдяки цьому трюку ми могли скористатися найкращими знаннями про 

вимірювання паралакса Геї, а виграючи від збільшення точності, що забезпечується 

багатьма зірками-членами скупчення. Це дозволило нам підвищити точність паралаксів Геї 

до їх межі та забезпечило найміцнішу основу, на якій можна спиратися на сходи відстаней». 

Переосмислення основних понять 

      Чому різниця лише в кілька км/с/Мпк має значення, враховуючи величезні масштаби 

Всесвіту? «Ця розбіжність має величезне значення», — каже Андерсон. 

     «Припустімо, що ви хочете побудувати тунель, прокопавши дві протилежні сторони 

гори. Якщо ви правильно зрозуміли тип породи і якщо ваші розрахунки правильні, тоді дві 

ями, які ви копаєте, зустрінуться в центрі. Але якщо ні, це означає, що ви зробили помилку 

— або ваші розрахунки неправильні, або ви помилилися щодо типу породи. 

«Це те, що відбувається з постійною Хаббла. Чим більше підтвердження ми отримуємо, що 

наші розрахунки точні, тим більше ми можемо зробити висновок, що розбіжність означає, 

що наше розуміння Всесвіту помилкове, що Всесвіт не зовсім такий, як ми думали». 

     Розбіжність має багато інших наслідків. Це ставить під сумнів самі основи, такі як точна 

природа темної енергії, часопросторовий континуум і гравітація. «Це означає, що ми маємо 

переосмислити основні концепції, які складають основу нашого загального розуміння 

фізики», — каже Андерсон.  

     Дослідження його дослідницької групи роблять важливий внесок і в інших 

сферах. «Оскільки наші вимірювання такі точні, вони дають нам уявлення про геометрію 

Чумацького Шляху», — каже доктор філософії Маурісіо Круз Рейес, - студент 

дослідницької групи Андерсона та провідний автор дослідження. «Високо 

точне калібрування, яке ми розробили, дозволить нам краще визначити розмір і форму 

Чумацького Шляху як галактики з плоским диском і його відстань до інших галактик, 

наприклад.  

      Наша робота також підтвердила надійність даних Gaia, порівнявши їх із отриманими. з 

інших телескопів». 

Як могла сформуватись наша Сонячна система мільярди   

                                      років тому 
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      Таємничі тіні навколо близької до нас зірки дозволили розкрити секрет Сонячної 

системи. 

     Нове спостереження за молодою зіркою допомогло вченим побачити, як могла 

сформуватись наша Сонячна система мільярди років тому. 

    Вчені вивчили протопланетний диск навколо зірки TW Гідри та виявилося, що його 

частини обертаються у різних площинах.  

    Вчені вважають, що в цьому протопланетному диску є три різні диски, в яких 

формуються планети. За словами вчених, вони ще ніколи не бачили нічого подібного у 

протопланетних дисках, а це означає, що процес формування Сонячної системи був 

набагато складнішим, ніж вважалося раніше. 

    Міжнародна група астрономів опублікувала в журналі The Astrophysical Journal нове 

дослідження зірки TW Гідри, яка розташована за 200 світлових років від нас.  

    Ця схожа на Сонце зірка дуже молода, адже їй лише 8 млн років, тоді як Сонцю вже 4,6 

млрд років. Ця зірка ще знаходиться в стадії повного формування і на даний момент вона 

трохи більша за Сонце за розмірами, але її маса на 40% менше, ніж у Сонця. 

    Під час формування зірки утворюється диск із газу та пилу, який її оточує. Саме у цьому 

протопланетному диску формуються планети. Вважається, що такий диск має однорідну 

природу і всі планети, що народилися, обертаються навколо зірки в одній площині. 

   
                                       Протопланетний диск навколо зірки. Ілюстрація 

      Протопланетний диск зірки TW Гідри розташований таким чином, що при 

спостереженні з Землі можна добре розглянути його і здається, що він схожий на 

протопланетний диск, що оточує молоде Сонце. Тому спостереження за ним може дати 

інформацію про те, як сформувалася і наша Сонячна система. 
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6 років тому космічний телескоп Хаббл проводив спостереження за зіркою TW Гідри та 

вчені помітили тінь, яка огинає її протопланетний диск. Тоді було висунуто теорію, що ця 

тінь є ознакою існування невидимої планети, яка своєю гравітацією змушує частини диска 

обертатися у різних площинах. 

                           
                                               Протопланетний диск зірки TW Гідри 

    Але нове спостереження за протопланетним диском дало змогу дійти іншого висновку. 

Результати нового дослідження показують, що, швидше за все, в протопланетному диску 

існує три різні частини і два диски відкидають тінь на третій, зовнішній диск. Тобто швидше 

за все тут формуються дві невидимі поки що планети. 

    За словами вчених, перший диск знаходиться на відстані 5-6 астрономічних одиниць від 

зірки, а другий – на відстані 6-7 астрономічних одиниць. Наприклад, Юпітер, розташований 

на відстані 5,2 астрономічні одиниці від Сонця, тому таке розташування схоже на структуру 

нашої Сонячної системи. 

     Вчені припускають, що гравітація цих молодих планет змушує диски обертатися в різних 

площинах, і це створює тіні, що затемнюють більш далекі ділянки протопланетного диска.        

     Вчені вважають, що орбіти двох планет мають нахил від 5 до 7 градусів щодо 

зовнішнього диска. 

     Наприклад, нахил орбіт планет у Сонячній системі щодо площини варіюється до 7 

градусів (у Меркурія) до 17 градусів, якщо брати і карликову планету Плутон. Тобто 

навколо зірки TW Гідри відбуваються ті ж процеси, які могли бути і мільярди років тому 

навколо Сонця. За словами вчених, подальші спостереження можуть показати, як Сонячна 

система стала такою, якою ми її знаємо. 

 

                                       Космологічний фінал Гокінга 
 

      Колега Стівена Гокінга завершив остаточну теорію космосу. Професор фізики Томас 

Гертог, який співпрацював із Стівеном Гокінгом, повідомив, що завершив остаточну теорію 

космосу. Для The Conversation він опублікував основні тези нової теорії походження світу. 

SPEKA публікує головне з матеріалу, зокрема про виникнення життя, парадокс часу та про 

те, чи існують мультивсесвіти.  

Співпраця Стівена Гокінга та Томаса Гертога 

       Як розповідає Томас Гертог, покійний фізик Стівен Гокінг попросив його попрацювати 

з ним над розробленням «нової квантової теорії Великого вибуху» у 1998 році. Те, що 
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спершу починалося як докторський проєкт, переросло в інтенсивну співпрацю, яка тривала 

до самої смерті Гокінга 14 березня 2018 року. 

      У 2002 році, набираючи на керованій комп’ютером голосовій системі, яка дозволяла 

Гокінгу спілкуватися, фізик оголосив: «Я передумав. Моя книга «Коротка історія часу» 

написана з неправильної точки зору». Вже на той час це був один із найбільших наукових 

бестселерів в історії видавничої справи, світові продажі якої становлять понад 10 млн 

примірників.  

У квітні 2023 року Томас Гертог опублікував книгу «Про походження часу: остання теорія 

Стівена Гокінга».  

Вчені намагались знайти відповідь на питання, як Великий вибух міг створити умови, 

настільки сприятливі для життя.  

 
                                 Томас Гертог і Стівен Гокінг. Фото: The Guardian 

Чому Всесвіт придатний для життя? 

      Уявіть собі Всесвіт із надзвичайно сильною гравітацією. Зірки формувалися б з дуже 

невеликої кількості матеріалу. Вони були б меншими, ніж у нашому Всесвіті, і жили б 

менше часу, якого б не вистачило для еволюції життя на планетах. Або ж Всесвіт із 

надзвичайно слабкою гравітацією, у якому не можуть сформуватися зірки, планети та 

зрештою живі істоти.  

Та це стосується не тільки гравітації.  

  Значення багатьох сил і частинок у Всесвіті вимірюються у 30 так званих 

фундаментальних константах і, здається, ідеально узгоджуються, щоб забезпечити 

еволюцію розумного життя. Але немає теорії, яка б пояснювала, чому ці константи мають 

таке значення.  

Водночас якщо бодай трохи змінити ці властивості, наприклад, швидкість світла, Всесвіт 

стає неживим. 

Приєднуйся до Speka у телеграм  
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                               Ділянка зореутворення у нашій галактиці. Фото: NASA 

       Але звідки беруться закони фізики та їхні числові величини? Більшість фізиків 20 

століття вважали математичні співвідношення, що лежать в основі фізичних законів, 

вічними істинами. З цього погляду очевидний дизайн космосу є питанням математичної 

необхідності. Всесвіт такий, який є, тому що у природи не було вибору. 

Теорія мультивсесвіту 

      На початку 21 століття з'явилося інше пояснення. Можливо, ми живемо у 

мультивсесвіті, величезному просторі, який породжує мозаїку всесвітів, кожен зі своїм 

власним типом Великого вибуху та фізики. Саме тому статистично мало б сенс, щоб деякі 

з цих всесвітів були зручними для життя. 

      Варто наголосити, що існування (чи ні) мультивсесвіту є наслідком теперішнього 

розуміння фундаментальних законів фізики. Теорія не прийшла в голови примхливих 

фізиків, які читають надто багато науково-фантастичних книжок. 

      Теорія добре узгоджується із теорією струн та явищем інфляції Всесвіту (припущенням, 

що нетривалий час після Великого вибуху світ зазнав надзвичайно швидкого розширення). 



 

250 

  
      Візуалізація розширення космосу на часовій шкалі. Зліва помітний момент інфляції, 

коли Всесвіт найбільше розширився. Зображення: NASA/WMAP 

      Щоправда, Гокінг та Гертог із теорією не згодні. Зокрема тому, що відмовились від ідеї, 

властивої космології мультивсесвіту, про те, що наші фізичні теорії можуть дивитися, ніби 

стоячи за межами всього космосу. 

      Це очевидний і, здавалося б, тавтологічний момент: космологічна теорія має пояснити 

той факт, що ми існуємо у Всесвіті. «Ми не ангели, які дивляться на Всесвіт ззовні, — сказав 

Гокінг. — Наші теорії ніколи не відокремлюються від нас». 

Еволюція космосу 

     Відповідно до квантової механіки, частинки можуть перебувати у кількох можливих 

місцях одночасно, ця властивість називається суперпозицією. Лише тоді, коли частинка 

спостерігається, вона (випадково) вибирає певне положення. Квантова механіка також 

передбачає випадкові відхилення від фізичної норми, які називаються флуктацією та 

стрибки частинок, які вистрибують із порожнього простору та знову зникають. 

  

    У квантовому всесвіті минуле й майбутнє виникають із можливих сценаріїв за 

допомогою безперервного процесу спостереження. Гертог та Гокінг стверджують, що такі 

квантові спостереження не обов’язково проводити людям. Навколишнє середовище або 

навіть одна частинка може «спостерігати». 

«Безліч таких квантових спостережень постійно перетворює те, що може бути, на те, що 

відбувається, таким чином міцніше залучаючи Всесвіт до існування. І як тільки щось було 

помічене, інші можливості стають неактуальними». 

     Вчені припускають, що подібне спостереження створює щось на кшталт еволюції, у якій 

навіть закони фізики змінюються, синхронізуючи Всесвіт, який формується.  

Космологи, коли пояснюють розвиток світу зазвичай починають із припущення, законів і 

початкових умов, які існували на момент Великого вибуху, а потім розглядають, як із них 
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розвинувся сучасний Всесвіт. Натомість Гокінг та Гертог припускають, що ці закони самі є 

результатом еволюції. 

    Ранній Всесвіт був суперпозицією з величезної кількості можливих світів. Однак зараз 

ми спостерігаємо Всесвіт, коли вже існують люди, галактики та планети. Це означає, що ми 

бачимо історію, яка призвела до нашої еволюції. 

     «Ми спостерігаємо параметри з «щасливими значеннями». Але ми помиляємося, якщо 

будемо вважати, що вони були якимось чином розроблені або завжди були такими», — 

пояснює свою теорію Томас Гертог. 

 
                    Скупчення галактик за 9 млрд світлових років у сузір’ї Дракона.  

Як пояснити що таке час та чи існує він взагалі 

Якщо рухатись назад, то за теорією вчених, еволюція до більшої простоти та меншої 

структури триває постійно. Зрештою, навіть час, а разом з ним і фізичні закони зникають. 

Свою теорію вчені узгоджують із так званим «голографічним принципом» Всесвіту.  

Принцип голографії у фізиці передбачає, що подібно до того, як голограма здається 

тривимірною, хоча насправді є лише в двох вимірах, еволюція всього Всесвіту подібним 

чином існує на абстрактній, позачасовій поверхні. 

     Гокінг і Гертог розглядають час і причинність як «вихідні якості», які не існували раніше, 

але виникають у результаті взаємодії між незліченною кількістю квантових частинок. Це 

трохи схоже на те, як температура виникає з багатьох атомів, що рухаються разом, хоча 

жоден атом не має температури. 

    Наразі у вчених поки що немає фундаментального підтвердження такої концепції часу. 

Однак Гертог покладається на спостереження гравітаційних хвиль. У 1916 році, коли 

Айнштайн представив фізикам новий спосіб мислення про простір, час і гравітацію. 

Загальна теорія відносності об’єднала те, що ми зазвичай вважаємо окремими сутностями 

– простір і час – у те, що зараз називається «простір-час». 

Щоб уявити гравітаційні хвилі подумайте про рух рукою по воді. Брижі або хвилі 

поширюються якийсь час від свого джерела, але згодом згасають. 
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     Будь-який об’єкт, що рухається крізь просторово-часову тканину, викликає хвилі в цій 

тканині. Лише найсильніші події викликають спотворення, достатньо великі, щоб їх можна 

було виявити на Землі.  

    Наприклад,  дві чорні діри, що стикаються, кожна з масою в десять разів більша, ніж наше 

Сонце, призведуть до хвилі, яка спричинить викривлення в 1% діаметра атома, коли він 

досягне Землі. У цьому масштабі викривлення становить зміну діаметра Землі на 

0,0000000000001 м.  

 
    LISA, запланований космічний лазерний інтерферометр, міг би детально вивчати 

астрофізичні джерела гравітаційних хвиль. Візуалізація: NASA 

NASA планує проводити точні космологічні спостереження гравітаційних хвиль.  Якщо їх 

помітять та доведуть їх вплив, космологічний фінал Гокінга цілком може виявитися його 

найбільшою науковою спадщиною. 

 

               Вчені вважають, що розгадали суть чорних дір 
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       Фізики припускають, що чорні діри можуть бути своєрідним дефектом у тканині 

простору-часу і являти собою зовсім інший об'єкт. 

       Група вчених представила нове дослідження у виданні Physical Review D, у якому вони 

припускають, що чорні діри насправді можуть бути гіпотетичними об'єктами під назвою 

топологічні солітони (Соліто́н — структурно стійка усамітнена (відокремлена) хвиля, що 

розповсюджується в нелінійному середовищі. Ці об'єкти виглядають як чорні діри, але від 

них можна втекти.  

       Автори нового дослідження вважають, що по всьому Всесвіту можуть існувати 

своєрідні дефекти у тканині простору-часу, які можуть бути дуже схожими на чорні діри.   

Але якщо підлетіти до них ближче, то виявиться, що це насправді гіпотетичні топологічні 

солітони. Якщо їх можна буде виявити, це дасть можливість поліпшити розуміння 

квантової фізики. 

        Існування чорних дір передбачала загальна теорія відносності Ейнштейна і сьогодні 

вже отримано два прямих зображення цих об'єктів. Вчені знають, що чорні діри з'являються 

внаслідок смерті величезних зірок, коли вони руйнуються під впливом власної гравітації. 

Вона стискає залишки зірки доти, доки залишиться нескінченно крихітна і неймовірно 

щільна точка, що називається сингулярністю. Навколо неї з'являється своєрідна межа або 

обрій подій, що є зовнішнім краєм чорної діри. Все, що перетинає цей кордон, навіть світло, 

назавжди залишиться у чорній дірі. 

 
      Фізики припускають, що чорні діри можуть бути своєрідним дефектом у тканині 

простору часу і являти собою зовсім інший об'єкт. 

https://focus.ua/static/storage/originals/6/d2/0797ddc571bc9387c177403a17726d26.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/d2/0797ddc571bc9387c177403a17726d26.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/d2/0797ddc571bc9387c177403a17726d26.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/6/d2/0797ddc571bc9387c177403a17726d26.jpg


 

254 

Але фізики все ще вважають, що точки нескінченної щільності не можуть існувати. Тому 

виникає проблема: чорні діри мають існувати, їх уже спостерігають, навіть напряму, але 

досі до кінця не зрозуміла їхня природа. Тому, можливо, чорні діри є насправді чимось 

іншим? 

Щоб розв'язати цю проблему, потрібно зрозуміти природу найсильнішої гравітації в дуже 

маленьких масштабах, тобто те, що фізики називають квантовою гравітацією. Поки що 

теорії квантової гравітації не існує, але є кілька кандидатів, які могли б стати нею. 

Наприклад, це стосується теорії струн, згідно з якою всі частки у Всесвіті насправді 

складаються з крихітних вібруючих струн. Щоб пояснити різноманітність часток у космосі, 

ці струни не можуть просто вібрувати у звичайних трьох просторових вимірах. 

Згідно з теорією струн, існують додаткові виміри, які самі по собі згорнуті в неймовірно 

крихітному масштабі і поки не можна сказати, чи існують вони взагалі, настільки малий 

цей масштаб. Але якщо припустити існування цих вимірів, можна припустити, що є 

незвичайні гіпотетичні об'єкти. 

Автори нового дослідження вважають, що ці компактно згорнуті додаткові виміри можуть 

створювати дефекти чи складки у тканині простору-часу – топологічні солітони. Вчені 

вважають, що ці об'єкти насправді можуть виглядати і навіть поводитися, як чорні діри, але 

є й відмінності. 

          
      Вчені вважають, що топологічні солітони можуть виглядати і навіть поводитися, як 

чорні дірки. 

     Згідно з новою теорією, солітони впливатимуть на світло майже так само, як і чорні діри. 

Тобто коли світло підлітає до цих об'єктів, то воно викривляється і з'являється своєрідне 

кільце зі світла, що відкидає тінь. Тому фізики припустили, що солітони можуть виглядати 

так само, як і дві відомі чорні діри, які вдалося сфотографувати безпосередньо. 

     Але якщо наблизитись до цих об'єктів, то вони виявляться не зовсім схожими на чорні 

діри. Згідно з новою теорією, солітони не є сингулярністю і у них немає горизонту подій, 
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як у чорних дір. Виходить, що до солітонів можна підлетіти дуже близько, вивчити їх і 

відлетіти назад, головне, щоб вистачило палива. 

     Але близько до Землі поки не виявлено чорних дір, щоб можна було до них полетіти, 

ретельно їх вивчити та з'ясувати, чи є вони солітонами. Тому поки що вчені ведуть 

спостереження за більш далекими об'єктами. Але автори дослідження вказують на те, що 

якщо вдасться знайти топологічні солітони, то це покращить наше розуміння гравітації та 

покращить розуміння квантової фізики та можливо призведе до появи теорії квантової 

гравітації. 

                                                 Нове дослідження інтригує 

 

      
Дещо несподіване про чорні діри / Фото ESA 

     Учені активно обговорюють ідею про те, як світло взаємодіє з теоретичними 

об'єктами з назвою "топологічні солітони". Це перегини в тканині часопростору, які 

мають такий самий вигляд, як чорні діри. 

    Ці дивні теоретичні викривлення часопростору виявили фізики. Топологічні солітони 

можуть ховатися по всьому Всесвіту, а якби їх виявили фактично, це просунуло б уперед 

наше розуміння квантової фізики. Про все це мовиться у новому дослідженні, 

опублікованому у Physical Review D. 

Викривлення часопростору можуть маскуватися під чорні діри 

Відверто кажучи, чорні діри достатньо розчарували любителів космосу, коли їхня природа 

стала більш-менш зрозумілою. Загальна теорія відносності Ейнштейна передбачила їхнє 

існування, астрономи знають, як вони утворюються, і як працюють: 

• Масивна зірка руйнується під власною вагою, а гравітація продовжує притягувати 

все, доки вся речовина зорі не стиснеться в нескінченно крихітну точку – 

сингулярність. 

• Навколо неї розташований горизонт подій, невидима межа, яка позначає край чорної 

діри. Все, що перетинає горизонт подій, ніколи не зможе звідти вибратися. 
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Але головна проблема в тому, що точки з нескінченною щільністю не можуть існувати. 

Тобто, ми розуміємо, що сингулярність має бути пояснена чимось більш розумним, але ми 

не знаємо ще, чим саме. 

Тут мовиться про надзвичайно сильну гравітацію в надзвичайно малих масштабах – так 

звану квантову гравітацію. На сьогодні ми не маємо у науці життєздатної квантової теорії 

гравітації, але – маємо кілька кандидатів. 

• Одним із таких є теорія струн – модель, яка припускає, що всі частинки, з яких 

побудований наш всесвіт, насправді складаються з крихітних вібруючих струн. 

• Теорія струн пророкує також існування додаткових вимірів, які згортаються самі в 

собі на незбагненно малих масштабах – настільки малих, що ми не можемо 

стверджувати їхнє існування. 

 

 

 
                  Чорна діра здуває матеріал потужними струменями / Зображення ESA 

    Так от, оце вищезгадане згортання може призвести до появи дуже цікавих об'єктів. 

• У новому дослідженні вчені припустили, що тут може мовитися про певні 

дефекти, подібні до зморшки, яку неможливо вивести з сорочки, скільки б ви її не 

прасували. 

• Такі дефекти були б стабільними, постійними недосконалостями в структурі 

часопростору – топологічними солітонами. І от вони багато в чому 

матимуть ознаки вигляду та поведінки чорних дір. 

     Дослідники вивчали, як поводитимуться промені світла під час проходження поблизу 

одного з цих солітонів. Вони виявили, що солітони впливають на світло майже так само, як 

і чорна діра. Світло буде огинати солітони й утворювати стабільні орбітальні кільця, а 

солітони будуть відкидати тіні. 



 

257 

Іншими словами, знамениті зображення з телескопа "Горизонт подій", який збільшив 

чорну діру M87* у 2019 році, мали б майже такий самий вигляд, якби в центрі зображення 

були солітони, а не чорна діра. 

Але за наближення мімікрія викрилася б. Топологічні солітони не є сингулярностями, тому 

вони не мають горизонтів подій. Тобто ти міг би підійти до солітона як завгодно близько, і 

завжди міг би покинути його. 

Але як відрізнити справжню чорну діру від викривлення часопростору, яке прикидається 

чорною дірою? Що ж, на жаль, у нас немає чорних дір, достатньо близьких, щоб можна 

було в них покопатися. Тож наразі ми можемо покладатися лише на спостереження за 

далекими об'єктами. Але наука не стоїть на місці. І хто зна... 

 

                Виявлено зірку з темної матерії: як це може бути 
 

     Двоє астрономів із Чехії представили нове дослідження, яке ще не пройшло 

рецензування, де вони стверджують, що у дивній зірковій системі знаходиться зірка із 

темної матерії. Це перший випадок виявлення такої зірки. 

     Ще кілька років тому космічний 

телескоп Gaia виявив зірку, схожу на 

Сонце, яка обертається довкола невидимого 

об'єкта. Спочатку астрономи припустили, 

що, швидше за все, цим об'єктом є чорна 

діра. Але двоє вчених із Чехії вважають, що 

насправді це абсолютно новий тип зірки, що 

складається із темної матерії. 

    Сама зірка має 0,93 маси Сонця і 

складається приблизно з тих самих 

хімічних елементів. А ось її невидимий 

компаньйон, передбачувана чорна діра, 

лише в 11 разів більше за Сонце по масі. 

Зірка та її сусід обертаються навколо один одного на відстані приблизно 1,4 астрономічних 

одиниці. Приблизно на такій відстані знаходиться Марс від Сонця. 

      За словами вчених, теоретично супутником схожої на Сонце зірки могла бути чорна 

діра. Але ці об'єкти з'являються після руйнування величезних зірок і в такому разі сусідня 

зірка мала з'явитися майже в один і той же час із чорною дірою. Для того, щоб два об'єкти 

кружляли поряд протягом мільйонів років, потрібно дуже багато різних умов, які швидше 

за все не були виконані. 

      Тому автори нового дослідження і припустили, що сусідом схожої на Сонце зірки 

насправді є зірка, яку ще ніколи не знаходили і вона є новим типом таких об'єктів, бо 

складається з темної матерії. 

       Згідно з сучасними науковими уявленнями темна матерія є невидимою формою матерії, 

бо не взаємодіє зі світлом. Проте більшість маси кожної галактики складається саме з 

темної матерії. Одні вчені вважають, що вона поступово розподілена по галактикам, інші, 

що темна матерія збирається в грудки. 

       За словами авторів дослідження, темна матерія може бути новим видом такої частки, 

як бозон. Ці частки переносять фундаментальні взаємодії, чи основні сили природи, інших 
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часток. Нагадуємо, що існує слабка, сильна, електромагнітна та гравітаційна взаємодія. До 

речі, фотон (частка світла) є бозоном, що переносить електромагнітну взаємодію. Поки що 

фізики знають про те, що існує лише кілька видів бозонів, але це не означає, що цих видів 

не може бути набагато більше. 

      За словами авторів дослідження, ці поки що невідомі види бозонів не переносять жодної 

взаємодії і, проте, наповнюють увесь Всесвіт. Але ці частки можуть збиратися в грудки 

розміром з великі зіркові системи або ж за розмірами нагадувати зірки. Саме такі 

гіпотетичні зірки, які ще ніхто ніколи не знаходив, одержали назву бозонні зірки. 

      Згідно з дослідженням, виявити зірку, що складається з темної матерії, можна тільки 

завдяки впливу її гравітації на навколишнє середовище, наприклад, на сусідню звичайну 

зірку. Вчені вважають, що дані спостережень телескопа Gaia більше узгоджуються з тим, 

що біля схожої на Сонце зірки все ж таки знаходиться саме зірка з темної матерії, а не чорна 

діра. 

      Але ця теорія ще не пройшла експертної оцінки наукової спільноти. З іншого боку, самі 

автори вказують на те, що потрібно продовжити спостереження за дивною зірковою 

системою, щоб підтвердити їх висновки. 
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                    V. ПЕРЕШКОДИ 

            
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-prizvodit-do-smerti-milyona-nemovlyat-na-rik-novini-50287889.html
https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-znizhuye-imunitet-u-lyudey-pohilogo-viku-doslidzhennya-50285899.html
https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/03/ocean.webp?fit=1200%2C675&ssl=1
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                     Яка тварина вбиває найбільше людей? 
 

      Вчені назвали “найсмертоноснішу” тварину у світі. 

 
   Царство тварин повне смертоносної зброї. Зуби лева можуть розірвати плоть із шаленою 

силою, гримучі змії можуть впорскувати токсини в кров, а бегемоти можуть убити вас 

своїми потужними щелепами. Це лише кілька прикладів смертоносних істот. Але яка 

тварина вбиває найбільше людей? 

    За даними Центрів контролю та профілактики захворювань, «найсмертоноснішою 

твариною у світі» є комар, який, за деякими оцінками, вбиває від 500 000 до понад мільйона 

осіб на рік. Адже комарі є переносниками хвороб, зокрема малярії. 

«Малярія настільки наполегливо руйнує людство протягом тривалого часу», – розповів 

Шеннон Ладо, еколог з хвороб Інституту екосистемних досліджень Кері в Міллбруку, штат 

Нью-Йорк. 

    Малярію спричинюють паразитичні одноклітинні організми роду Plasmodium, які 

переносяться від людини до людини комарами Anopheles. Хоча хвороба рідко зустрічається 

в Північній Америці та Європі, вона поширена в деяких частинах Африки, Південної Азії 

та Південної Америки, повідомляє Our World in Data. За даними Всесвітньої організації 

охорони здоров’я, у 2021 році малярія спричинила близько 619 000 смертей у всьому світі. 

     Захворювання часто піддається лікуванню за допомогою доступної медичної допомоги. 

Але для людей високого ризику, таких як маленькі діти, вагітні та люди з імунодефіцитом, 

як-от ВІЛ/СНІД, малярія може бути дуже серйозною. За даними ВООЗ, близько 80% усіх 

смертей від малярії в Африці припадає на дітей віком до 5 років. 

Комарі також розповсюджують низку інших захворювань, включаючи лихоманку денге, 

чикунгунья, вірус Західного Нілу, вірус Зіка та паразитарну інфекцію лімфатичного 

філяріозу. 

     Так чому ж комарі так ефективно поширюють хвороби? По-перше, самки комарів 

харчуються кров’ю, що означає, що вони дуже легко переносять патогени з крові однієї 

людини в іншу, зазначив Ладео. Вони також маленькі та крилаті, що означає, що вони 

можуть легко поширюватися та кусати людей непомітно. Крім того, є той факт, що ми 

ділимося спільною екосистемою та ресурсами. Комарі покладаються на воду для 

https://www.cdc.gov/globalhealth/stories/2019/world-deadliest-animal.html
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розмноження, так само як люди покладаються на воду, щоб жити, а це означає, що ми 

живемо в тих самих місцях. 

     “Ми не можемо повністю відокремитися від середовища проживання, яке їм потрібно”, 

– сказав Ладо. 

    Тим не менш, є способи знизити ризик захворювань, що передаються комарами. Навіть 

невеликі оновлення інфраструктури можуть мати велике значення, зазначив Ладо. 

Наприклад, віконні сітки можуть допомогти утримувати комарів поза домом, а сантехніка 

може закривати воду, щоб вона не потрапляла у відкриті басейни. 

За її словами, ці зручності є частиною того, чому малярія не є широко поширеною в 

багатьох частинах світу з кращою інфраструктурою. А в місцях, де немає таких 

пристосувань, москітні сітки можуть допомогти утримати комах подалі від ліжок людей. 

Ці засоби профілактики також можуть захистити від інших хвороб, що передаються 

комарами, наприклад лихоманки денге, яка щороку вбиває десятки тисяч людей. Але 

зусилля громадської охорони здоров’я проти хвороб, що передаються комарами, 

стикаються з важкою боротьбою в умовах зміни клімату. У міру нагрівання планети ці 

хвороби можуть почати поширюватися на нові території, якщо місцеве середовище стане 

більш гостинним для цих патогенів і комарів, які їх переносять. Про це розповів Енді       

     Макдональд, еколог з Каліфорнійського університету в Санта-Барбарі. 

Однак комарі — не єдині смертоносні тварини на нашій планеті. За даними ВООЗ, змії 

щороку вбивають від 81 000 до 138 000 людей, що робить їх одними з найбільш 

смертоносних тварин для людини. А сказ, хвороба, яка передається через укус інфікованого 

ссавця (часто собаки), вбиває близько 59 000 людей щороку, повідомляє ВООЗ. 

    Згідно з даними, інші тварини, такі як прісноводні равлики та жуки-вбивці, також 

поширюють серед людей потенційно смертельні захворювання, такі як шистосомоз і 

хвороба Шагаса, кожна з яких вбиває тисячі людей щороку. Але лише одна тварина 

змагається з комаром за звання найбільш смертоносного для людини. 

      За оцінками ООН, у 2023 році вбивства та збройні конфлікти вбили близько 553 000 

людей, що робить людину однією з найсмертоносніших істот на Землі із них, — За даними 

ООН, з 24 лютого 2022 року 14 244 цивільні особи в Україні були поранені. Зазначається, 

що реальні цифри можуть бути набагато більшими, так як щоденно збільшуються…  

      3 квітня. 2023 року. — Дослідницька організація International Crisis Group поставила 

повномасштабну війну рф в Україні на перше місце серед десяти конфліктів ... 

 

 Наслідки повномасштабної війни рф для українського довкілля 

 
     За даними Державної екологічної інспекції станом на січень 2023 року, за 11 місяців 

військової російської агресії збитки для екології України складають вже понад 1 трильйон 

743 мільярди гривень, або понад 47,6 мільярда доларів. 

Журналісти проєкту "Схеми" (Радіо Свобода), ілюструють, наскільки як постраждала 

природа після 24 лютого 2022 року. 

     Розслідувачі показали екологам, які спрогнозували, який в майбутньому це матиме 

вплив на довкілля та його відновлення. 

     Мова йде про спалені ліси та поля, забруднені ріки та ґрунт, затоплені міста та села. 

І це тільки приблизні розрахунки, оскільки досі залишається окупованою частина 

українських територій. 

https://www.who.int/news-room/fact-sheets/detail/snakebite-envenoming
https://clck.mgid.com/ghits/15752005/i/57678348/0/pp/3/1?h=Nc_ynP8gU-obuHIyrM0KBGSFdBmXd18EKmfVqBydgAn7zFbo0kkIcmok6rZaLeh99RNd55lPua5lIRLjo-CAnw**&rid=ad624126-e8bf-11ed-866d-e43d1a2a53a2&ts=ukr.net&tt=Referral&att=4&cpm=1&gbpp=1&abd=1&iv=11&prid=1&ct=1&gdprApplies=0&st=180&mp4=1&h2=EgjXU62q3Q51ykPPk9or1DnXkOtc77FFs5oZZFImWP0*&muid=m7igx0_4lKf6
https://clck.mgid.com/ghits/15752005/i/57678348/0/pp/3/1?h=Nc_ynP8gU-obuHIyrM0KBGSFdBmXd18EKmfVqBydgAn7zFbo0kkIcmok6rZaLeh99RNd55lPua5lIRLjo-CAnw**&rid=ad624126-e8bf-11ed-866d-e43d1a2a53a2&ts=ukr.net&tt=Referral&att=4&cpm=1&gbpp=1&abd=1&iv=11&prid=1&ct=1&gdprApplies=0&st=180&mp4=1&h2=EgjXU62q3Q51ykPPk9or1DnXkOtc77FFs5oZZFImWP0*&muid=m7igx0_4lKf6
https://www.radiosvoboda.org/a/skhemy-ekolohiya-viyna/32284610.html
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"Наразі в Україні встигають підраховувати збитки тільки від прямої шкоди військової 

агресії: ракетні атаки на підприємства та цивільні об'єкти, масштабні обстріли, пожежі. Ми 

поки попередньо оцінюємо шкоду, завдану екології. 

Що стосується тимчасово окупованих територій, то це можливо поки лише за допомогою 

супутникових знімків. Але фінально це буде розраховуватися тільки після доступу на ці 

території та відповідних досліджень. 

При належному фінансуванні ми зможемо повністю оцінити шкоду довкіллю за 10 років 

або навіть менше", пояснив заступник начальника Державної екоінспекції столичного 

округу Андрій Вагін. 

Дамба на річці Ірпінь, Київська область 

   Нагадаємо, щоб ускладнити рух російських військ в напрямку Києва, ЗСУ навесні 2022 

року підірвали дамбу на річці Ірпінь. Це дозволило зупинити наступ російської армії. У 

подкасті (На думку Максима Шевчука, автора подкасту «Зроби якнайкраще» та засновника 

... спільний проєкт видання «Українська правда» та 

Українського інституту книги, ...)Інституту сучасної війни (Modern War Institute) 

полковник Джон Спенсер, який очолює відділ  досліджень міської війни в ІСВ (MWI), 

розповідав: 

"Тільки приїхавши на місце подій, ми зрозуміли, наскільки вигадливо українці використали 

свої річки для оборони Києва. Вони могли просто підірвати дамби і все затопити. Але вони 

запросили водних інженерів, які розрахували, на скільки потрібно відкрити загати, щоб 

зробити землю непрохідною, але одночасно не затопити всі села". 

     У такий спосіб річка Ірпінь стримала російські війська, але все ж підтопила декілька 

сіл: Демидів, Козаровичі, Червоне, Гута-Межигірська, Горенки та Мощун. 

За допомогою супутникових знімків Planet Labs журналісти "Схем" змогли розрахувати 

приблизний масштаб затоплення у той момент. Це понад 25 квадратних км. Для порівняння, 

це вдвічі більше за місто Вишгород на Київщині. 

За даними Держекоінспекції, згодом площа затоплення збільшилась до 46 квадратних км..        

     Тоді були вимиті пестициди та агрохімікати з сільськогосподарських угідь, будівельні 

матеріали з майданчиків, фарби з металообробного цеху та важкі метали з електричної 

інфраструктури. 

"Був ризик того, що буде значно забруднено річку Ірпінь внаслідок стоку добрив та інших 

хімічних елементів, але, за нашими даними, цього, на щастя, не сталось", – каже Андрій 

Вагін. 

Нафтобаза, Львів 

    Одна з перших російських атак на Львів сталась 26 березня. Тоді війська рф завдали удару 

ракетою по нафтопереробному заводу на території міста. Згідно з повідомленнями 

Львівської обласної військової адміністрації, нафтобаза була повністю зруйнована. 

Здійнялась пожежа, яку рятувальникам вдалось загасити протягом ночі. 

"Схеми" порівнюють супутникові знімки цієї місцевості: за 17 березня – до влучання 

ракети, а також після – за 5 травня. На травневих фото на землі довкола бази помітні плями 

від розлитої нафти. 

У Державній екоінспекції наслідки від ударів по таких підприємствах називають одними з 

найнебезпечніших для довкілля України. 

Адже розлита нафта потрапляє у ґрунт, потім до підземних вод, через ці процеси майже все 

живе у землі гине. В екоінспекції передали "Схемам" фото, яке зробили їхні співробітники, 

виїхавши на місце. 
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На ньому – померлі дощові хробаки, які з'явились на поверхні. Їхня роль, пояснюють 

екологи, полягає в утворенні органічної частини ґрунту (гумусу), яка відповідає за 

родючість. 

Померлі дощові хробаки, які з'явились на поверхні землі після розлиття нафти 

Внаслідок розлиття нафти вода, яка стікає в ґрунт, була забруднена. 

Ізюмський ліс, Харківська область 

    Через бойові дії сильно постраждав Ізюмський ліс у Харківській області. Більша його 

частина вигоріла – особливо після пожеж влітку 2022 року. 

"Треба розуміти, що ті дерева, які там згоріли, їм було у середньому по 30-40 років. Це не 

лісопосадка, а ліс, і на його відновлення треба буде чекати десятиліттями. Поки що немає 

можливості повністю оцінити збитки, яких було завдано Ізюмському лісу, але по 

супутникових знімках ми вже бачимо, що шкода довкіллю була значною", – каже Андрій 

Вагін. 

Ганна Добченко, менеджерка проєктів напряму "Ліси" від "WWF-Україна", додає: 

"Загибель лісів – це втрата оселищ для існування різноманітних видів рослин й тварин. Але, 

перш за все, лісова пожежа – це вивільнення CO2-еквіваленту (парникових газів), що 

посилює невпинні кліматичні зміни. Зважаючи на активні бойові дії в Ізюмських лісах – це 

порушення ґрунтового покриву, зокрема, через прохід важкої техніки відбувається 

ущільнення, а отже, порушення процесів повітро- та вологообміну й погіршення передумов 

для відновлення лісового покриву". 

Кінбурнський півострів, Миколаївська область 

    Півострів та косу загарбники повністю окупували з червня 2022-го. Ця територія і досі 

контролюється російськими військовими. 

   Унаслідок бойових дій на самому півострові неодноразово спалахували масштабні 

пожежі. У тому числі на території заповідних об'єктів, а саме: 

• регіонального ландшафтного парку "Кінбурнська коса", 

• ділянки "Волижин ліс" (належать до Чорноморського біосферного заповідника), 

• національного природного парку "Білобережжя Святослава". 

Обгорілі ділянки можна побачити з супутника уздовж майже всього півострова. 

"Наразі неможливо оцінити, яка з заповідних територій постраждала найбільше, – пояснює 

у коментарі "Схемам" природоохоронна менеджерка "WWF-Україна" Олеся Петрович. 

"Ми не маємо доступу до цієї території і не можемо зібрати точні дані. Міндовкілля 

затвердило спеціальний порядок визначення шкоди та збитків для природно-заповідного 

фонду, відповідно до якого будуть визначені цифри після війни. Зрештою, ця оцінка 

допоможе заповідним установам отримати контрибуції та організувати відновлення 

природи", додала вона. 

Запорізька АЕС, Енергодар 

   Унаслідок бойових дій у серпні минулого року здійнялась пожежа у зеленій зоні, яка 

межує з територією АЕС. 

Пізніше через російські обстріли сталася ще одна пожежа. Як заявляли в "Енергоатомі", 

тоді була відімкнена феросплавна, "тобто остання лінія, яка з'єднувала вузол ЗАЕС/ЗаТЕС 

із енергосистемою України". 
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   Унаслідок чого був тимчасово відключений енергоблок №6, який живив власні потреби 

Запорізької АЕС, що могло призвести до дестабілізації роботи атомної електростанції. Але 

згодом електропостачання вдалось відновити. 

Поля Херсонської області 

     У 2022 році через російські обстріли пожежі часто спалахували на 

сільськогосподарських полях по всій території України. За допомогою супутникових 

знімків Planet Labs "Схеми" порівняли, як виглядали угіддя на північний захід від Херсону 

влітку 2021-го, до початку повномасштабного вторгнення рф, і в той же період 2022-го. 

Наслідки численних пожеж на фото – у вигляді темних плям вигорілих полів. 

      У Міністерстві аграрної політики разом з аналітиками Київської школи економіки 

підрахували непрямі втрати у сільському господарстві через війну. Станом на листопад 

2022 року збитки – це понад 34 мільярди доларів. В тому числі і від пожеж на угіддях. 

Обстріляні ділянки 

     Ще однією серйозною проблемою для довкілля екологи вважають воронки, які 

утворюються від влучань снарядів під час бомбардування. 

Українські поля, обстріляні під час бойових дій. Супутникові знімки Maxar. 

      У Держекоінспекції пояснюють, що забруднюючі речовини, зокрема металеві та хімічні 

залишки від снарядів, потрапляють у ґрунт, а згодом – до підземних вод. 

"До прикладу, ми досліджували ракету Х-101, яка не розірвалась, але відбулася 

розгерметизація паливного відділу. Нафтопродуктів там не було виявлено. Але були 

зафіксовані такі хімічні речовини, як меланж та децилін. 

У нас навіть лабораторії не працюють на показники таких речовин. Тобто для оцінки шкоди 

від російської зброї, завданої довкіллю, треба розуміти, з чого вона складається, і мати 

відповідне обладнання. І коли це буде можливо у повному обсязі, поки спрогнозувати 

важко", – каже Андрій Вагін. 

     До прикладу, речовина меланж, що знаходиться в російських ракетах, при потраплянні 

у воду викликає реакцію з виділенням великої кількості високотоксичного окису азоту. 

Тобто цей процес вкрай шкідливий для ґрунту і всього живого, що в ньому знаходиться. 

Фортифікаційні споруди 

     У повномасштабній війні росія масово використовує так звані "зуби дракона" – оборонні 

споруди у вигляді бетонних конусів, вистроєних у лінію. Вони мають зупиняти легку 

техніку та ускладнювати наступ піхоти. Також вони заливають окопи бетоном. 

Такі фортифікаційні споруди з'явились на більшості територій тимчасово окупованих 

областей України. За допомогою супутника "Схеми" показують скупчення цих споруд 

поблизу села Бараниківка Луганської області, що неподалік від міста Сватове. 

      У Держекоінспекції кажуть, згадуючи схожі споруди, які використовувались під час 

Другої світової війни, що прибирати "зуби дракона" може виявитись економічно 

недоцільно, і вони можуть так і залишитись на своїх місцях. 

На території Карелії в росії, де колись була побудована так звана "лінія Маннергейма", такі 

споруди стоять і досі. 

 

 

Очищення природного середовища України внаслідок війни рф 
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      Харківські та британські вчені боротимуться з хімічним забрудненням України 

внаслідок війни 

      Каразінський університет став учасником проєкту, спрямованого на розв’язання 

проблеми хімічного забруднення в понівеченій війною Україні. 

               
                           Каразінський університет / фото Каразінський університет 

      Дослідники з Каразінського університету та Університету Йорка започатковують новий 

спільний проєкт, спрямований на розв’язання цілої низки проблем із забрудненням, з якими 

стикається Україна під час війни. 

      Про це повідомили у пресслужбі Харківського національного університету ім. В. Н. 

Каразіна, передає "Думка”. 

      За даними вишу, проєкт "Kharkiv-York Partnership Towards a Zero Pollution Environment 

in Post-War Ukraine” став результатом партнерства між Каразінським університетом та 

Університетом Йорка, започаткованого в межах ініціативи Twinning, що охоплює заклади 

вищої освіти з усього Сполученого Королівства та спрямована на надання підтримки 

науковцям, студентам та керівникам українських університетів під час війни. 

      Мета проєкту — створити спільноту дослідників із навичками та знаннями, 

необхідними для аналізу жахливих наслідків хімічного забруднення, зумовленого війною, 

та розроблення шляхів для очищення природного середовища України. 

Дослідницький грант у розмірі 140 тисяч фунтів стерлінгів було надано в межах ініціативи 

Twinning як частина програми UK-Ukraine R&I. Така модель допомагає українським 

університетам вийти з кризи з додатковими ресурсами, навичками та потужним досвідом 

міжнародної співпраці. 

      Реалізація спільного проєкту Каразінського університету та Університету Йорка стартує 

у квітні 2023 року та завершиться наприкінці серпня. Його кінцевим результатом буде 

встановлення довгострокового дослідницького партнерства з питань оцінки, пом’якшення 

наслідків та запобігання хімічному забрудненню в Україні. 

      Проєкт передбачає 10-тижневий навчальний онлайн-курс для дослідників рівня PhD, 

зосереджений на проблемах оцінювання та запобігання хімічному забрудненню, а також 8-

тижневу літню школу на базі Університету Йорка за участю науковців і аспірантів 

Каразінського університету. Літня школа охоплюватиме дослідження методів хімічного 

аналізу, тестування екотоксичності, екологічного моніторингу та моделювання. 

https://t.me/karazinuniver1804/2266
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Згодом вчені та аспіранти Каразінського працюватимуть разом із дослідницькими групами 

Університету Йорка, щоб отримати практичний досвід використання різних методів 

дослідження в екотоксикології, оцінюванні особливостей міграції хімічних речовин, 

екологічній хімії тощо. 

     Каразінці поїдуть до графства Північний Йоркшир, щоб отримати доступ до 

найсучаснішого обладнання на базі Університеті Йорка, зокрема у тамтешньому центрі 

передового досвіду у галузі мас-спектрометрії. 

Професор Алістер Боксолл з факультету екології та географії Університету Йорка 

зауважив: "Ця унікальна співпраця допоможе створити спільноту дослідників із Великої 

Британії та України, які володітимуть знаннями і навичками, необхідними для розв’язання 

одного з найнагальніших викликів, із якими зіштовхнулася Європа. Війна призводить до 

значного хімічного забруднення, що впливає як на здоров’я людей, так і на стан 

навколишнього середовища. У повоєнний період надзвичайно важливо, щоб напоготові 

були знання та потенціал, важливі для боротьби із жахливими наслідками хімічного 

забруднення на територіях, охоплених війною". 

 

                    Кліматична бомба уповільненої дії цокає 
 

      Звіт ООН: Кліматична бомба уповільненої дії цокає, світові не вистачає часу, щоб 

уникнути катастрофи. 

      Науковці заявили про «останнє попередження» щодо кліматичної кризи — у світі 

продовжують зростати викиди парникових газів. Їхній шкоді можна запобігти лише 

швидкими та рішучими діями. 

Відповідний звіт 20 березня 2023 року оприлюднила Міжурядова група експертів з питань 

змін клімату (організація ООН). 

«Кліматична бомба сповільненої дії цокає. Людство перебуває на тонкому льоду, і цей лід 

швидко тане», — заявив генеральний секретар Організації обʼєднаних націй Антоніу 

Гутерреш. 

     «Цей звіт є найжахливішою і тривожною оцінкою зростаючого впливу на клімат, з яким 

ми всі зіткнемося, якщо зараз не буде системних змін», — заявила Сара Шоу, координатор 

програми Friends of the Earth International. 

      У доповіді йдеться, що вплив забруднення, що викликає потепління планети, уже 

серйозніше, ніж очікувалося, і планета наближається до все більш небезпечних і 

незворотних наслідків. 

      У той час як мета обмеження глобального потепління на 1,5 °C досі можлива, шлях до 

її досягнення швидко закривається, оскільки збільшується рівень викидів, що нагрівають 

планету — минулого року вони зросли майже на 1%. 

       Концентрація вуглецевого забруднення в атмосфері зараз є найвищою за понад два 

мільйони років, а швидкість підвищення температури за останні півстоліття є найбільшою 

за 2 тисячі років. 

      Наслідки кліматичної кризи, як і раніше, найсильніше позначаються на бідних і 

вразливих країнах, які найменше зробили для її виникнення. 

Найбільшою загрозою для дій в галузі зміни клімату є пристрасть до спалювання викопного 

палива, яке досі становить понад 80% світової енергії і 75% антропогенного забруднення 

планети. 

https://www.ipcc.ch/assessment-report/ar6/
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     Відповідно до звіту, щоб запобігти найгіршим наслідкам кліматичної кризи, потрібні 

радикальні зрушення в усіх секторах економіки та суспільства. Зокрема, треба відмовитися 

від викопного палива та інвестувати у відновлювані джерела енергії. Щоб обмежити 

потепління до 1,5 °C, глобальні рівні забруднення планети мають знизитись до 2035 року 

на 60% порівняно з 2019 роком. 

      У звіті також йдеться про те, що необхідно видаляти вуглець з повітря, зокрема за 

допомогою таких технологій, як «пряме захоплення повітря» — видалення вуглецю 

безпосередньо з повітря та його зберігання під землею. Однак ця технологія, як і раніше, 

викликає розбіжності, оскільки дехто вважає, що вона відволікає від політики зі скорочення 

забруднення. 

 

                Про потоки талої води з антарктичних льодовиків 

 
        Потоки антарктичної талої води загрожують зруйнувати циркуляційні течії океанів. 

        Нещодавно вчені попередили, що зростаючі потоки талої води з антарктичних 

льодовиків можуть мати катастрофічні наслідки для клімату Землі. Антарктичні 

потоки талої води можуть призвести до руйнування океанічних циркуляційних течій, які 

відіграють вирішальну роль у регулюванні клімату Землі. 

      Згідно з дослідженням, якщо великі обсяги талої води з Антарктиди швидко потраплять 

в океан, вони можуть розбавити солону воду і зробити її менш щільною, що порушить течії, 

які циркулюють тепло по всій земній кулі. Це може запустити катастрофічну ланцюгову 

реакцію, яка дестабілізує кліматичну систему, що призведе до підвищення рівня моря, 

частіших екстремальних погодних явищ і змін у розподілі морського життя. 

       Дослідження підкреслює нагальну потребу в подальшому вивченні впливу 

антарктичних талих вод на циркуляційні течії океану. Воно також підкреслює важливість 

скорочення викидів парникових газів і уповільнення темпів глобального потепління. 

       Хоча дослідження б’є на сполох, воно також дає цінне розуміння складних взаємодій 

між кліматом Землі та її океанами. Чим більше ми будемо розуміти цю взаємодію, тим 

краще ми зможемо вжити заходів для захисту планети та її мешканців. 
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        Насамкінець, питання антарктичних талих вод та їхнього потенційного впливу на 

клімат Землі потребує нагальної уваги з боку політиків, науковців та широкої 

громадськості. Ми повинні працювати разом, щоб знайти рішення, які захистять нашу 

планету для майбутніх поколінь. 

 

                                     Автомобільний вихлоп 
 

    Думати буде дедалі складніше. Автомобільний вихлоп змінює зв’язки в мозку — 

дослідження. 30 січня, 15:15 

    Вихлопні гази впливають на зв’язки у мозку (Фото:ssuaphoto/Depositphotos).  

  Вчені з Університету Британської 

Колумбії та Університету Вікторії 

виявили, що нетривале 

вдихання вихлопних газів змінює 

медіальну лобно-потиличну мережу, яка 

задіяна в процесі мислення. 

Їхні висновки засновані 

на рандомізованому подвійному  

дослідженні 25 здорових дорослих, які зазнавали впливу автомобільного забруднення 

в лабораторних умовах. Як другий етап учасникам давали дихати чистим фільтрованим 

повітрям. 

    Смерть мільйона дітей на рік. Міжнародна група вчених виявила несподівану шкоду 

забруднення повітря. 

    До і після цього проводилося сканування мозку. Внаслідок впливу забрудненого повітря 

мозок учасників показав погіршення 

провідності сигналу в медіальній лобно-

потиличній мережі, яку також називають 

мережею в режимі за замовчуванням. Вона є 

набором взаємопов'язаних ділянок мозку, які 

найбільш активні, коли ми займаємося 

самоаналізом і запам’ятовуванням. 

     Цей експеримент перший у своєму роді, і, незважаючи на те, що він не показує, 

наскільки погіршується здатність до мислення після забрудненого повітря, інші 

дослідження відповідають на це питання. 

     Наприклад, існують аналізи, 

що показують зниження 

пам’яті та продуктивності праці. 

      Забруднення повітря погіршує імунітет 

у людей похилого віку — американські вчені. 

«Хоча для повного розуміння 

функціональних наслідків цих змін необхідні 

додаткові дослідження, цілком можливо, 

що вони можуть погіршити мислення або здатність людей працювати», — резюмує один із 

авторів роботи Джоді Гаврилюк з Університету Вікторії. 

https://nv.ua/ukr/tags/zahrjaznenie-vozdukha.html
https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-prizvodit-do-smerti-milyona-nemovlyat-na-rik-novini-50287889.html
https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-prizvodit-do-smerti-milyona-nemovlyat-na-rik-novini-50287889.html
https://www.sciencealert.com/inhaling-car-fumes-can-change-a-brains-connectivity-in-just-2-hours-study-finds/amp
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/17182784/
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/17182784/
https://pubmed.ncbi.nlm.nih.gov/21872853/
https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-znizhuye-imunitet-u-lyudey-pohilogo-viku-doslidzhennya-50285899.html
https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-znizhuye-imunitet-u-lyudey-pohilogo-viku-doslidzhennya-50285899.html
https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-prizvodit-do-smerti-milyona-nemovlyat-na-rik-novini-50287889.html
https://health.nv.ua/ukr/medicine/zabrudnennya-povitrya-znizhuye-imunitet-u-lyudey-pohilogo-viku-doslidzhennya-50285899.html
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Хорошою новиною є те, що зміни, які спостерігаються в дослідженні, були тимчасовими і 

поверталися до норми, як тільки через легені проходило чисте повітря. 

     Проте результати вказують на те, що хронічна дія забрудненого повітря може мати 

згубні наслідки для мозку. 

     Оскільки до 99% людей у світі дихають забрудненим повітрям, наслідки для здоров’я 

населення можуть бути серйозними. 

Правова інформація. Ця стаття містить загальні відомості довідкового характеру і не 

повинна розглядатися як альтернатива рекомендаціям лікаря. NV не несе відповідальності 

за будь-який діагноз, поставлений читачем на основі матеріалів сайту. NV також не несе 

відповідальності за зміст інших інтернет-ресурсів, посилання на які присутні в цій 

статті. Якщо вас турбує стан вашого здоров’я, зверніться до лікаря. 

 

            Що ми робимо, то це вбиваємо наш спосіб життя 
 

     Кінець людської цивілізації. Стенфордські вчені дали апокаліптичний прогноз. 

 
За словами біологів Пола Ерліха та Тоні Барноскі, наступні кілька десятиліть можуть стати 

останніми для світу, до якого ми звикли. Вчені поділилися своїми побоюваннями щодо 

майбутнього людства у програмі Скотта Пеллі «60 хвилин» на каналі CBS. Тоні Барноскі, 

біолог зі Стенфорда, робота якого пов’язана з використанням літописів скам’янілостей для 

картування змін в екосистемах з часом, заявив, що темпи вимирання живих видів у наші 

дні більш ніж у 100 разів вищі, ніж будь-коли. Це може позначитися на людях, якщо 

не вбивши їх, то точно змінивши звичний спосіб життя. «Я і переважна більшість моїх колег 

з цим змирилися. Ми вважаємо, що наступні кілька десятиліть стануть кінцем тієї 

цивілізації, до якої ми звикли», - заявив у програмі Пеллі колега Барноскі по Стенфорду 

Пол Ерліх. Цей похмурий прогноз говорить, що навіть якщо людям вдасться вижити якоюсь 

https://futurism.com/stanford-scientists-civilization-crumble
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мірою, широкомасштабні наслідки масового вимирання, включаючи руйнування довкілля, 

порушення природного харчового ланцюга, безплідність ґрунту та багато іншого, 

викличуть загибель людської цивілізації. «Я сказав би, що занадто багато говорити, 

що ми вбиваємо планету, тому що планета буде в порядку. Що ми робимо, то це вбиваємо 

наш спосіб життя», - сказав вчений. Раніше вчені з Центру космічної науки та технологій 

університету Кертіна в Австралії дослідили мікроскопічні скляні кульки зі зразків 

місячного ґрунту, які доставила на землю китайська місія Chang’e у 2020 році, та знайшли 

докази падіння астероїда, який знищив динозаврів. Британські дослідники виявили, 

що до зникнення гігантських ящерів призвів подвійний удар, що складається з падіння 

астероїда і вивержень вулкані. 

             

           Спосіб очищення атмосфери Землі від забруднювачів 
 

 
       Діяльність людини призводить до викидів багатьох видів забруднювачів у повітря, і без 

молекули під назвою гідроксид (ОН) багато з цих забруднювачів продовжували б 

накопичуватися в атмосфері. Як саме OH утворюється в атмосфері, розглядалося як повна 

історія, але в новому дослідженні, опублікованому в Proceedings of the National Academy of 

Sciences, дослідницька група, до складу якої входить Сергій Нізкородов, Каліфорнійський 

університет, професор хімії в Ірвайні, повідомляє, що сильне Електричне поле, яке існує на 

поверхні між краплями води в повітрі та навколишнім повітрям, може створювати OH за 

допомогою раніше невідомого механізму. 

      Це знахідка, яка змінить те, як вчені розуміють, як повітря очищається від таких речей, 

як забруднювальна речовина, що викидаються людиною, і парникові гази, з якими OH може 

реагувати та усунути їх. «ОН потрібен для окислення вуглеводнів, інакше вони б 

нескінченно накопичувалися в атмосфері», — сказав Низкородов. 

«OH є ключовим гравцем в історії хімії атмосфери. Він ініціює реакції, які розщеплюють 

забруднюючі речовини в повітрі, і допомагає видалити з атмосфери шкідливі хімічні 

речовини, такі як діоксид сірки та оксид азоту, які є отруйними газами», — сказав Крістіан 

Джордж, хімік атмосфери з Ліонського університету у Франції та провідний автор нового 

дослідження. «Таким чином, повне розуміння його джерел і поглиначів є ключовим для 

розуміння та зменшення забруднення повітря». 

https://ua.news/ua/technologies/na-lune-nashli-dokazatelstva-padeniya-asteroida-privedshego-k-vymiraniyu-dinozavrov
https://ua.news/ua/technologies/uchenye-vyyasnili-nastoyashhuyu-prichinu-vymiraniya-dinozavrov
https://ua.news/ua/technologies/uchenye-vyyasnili-nastoyashhuyu-prichinu-vymiraniya-dinozavrov
https://www.pnas.org/doi/10.1073/pnas.2220228120
https://www.pnas.org/doi/10.1073/pnas.2220228120
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      Раніше дослідники припускали, що головним фактором утворення OH є сонячне світло. 

«Загальноприйнята думка полягає в тому, що ви повинні створити OH за допомогою 

фотохімії або окисно-відновної хімії. Вам потрібно мати сонячне світло або метали, які 

діють як каталізатори», — сказав Низкородов. «У цьому документі по суті сказано, що вам 

нічого з цього не потрібно. У самій чистій воді OH може утворюватися спонтанно завдяки 

особливим умовам на поверхні крапель». 

      Команда ґрунтувалася на дослідженні вчених Стенфордського університету під 

керівництвом Річарда Зара, які повідомили про спонтанне утворення перекису водню на 

поверхні крапель води. Нові відкриття допомагають інтерпретувати несподівані результати  

цієї групи. Команда вимірювала концентрацію OH у різних флаконах — одні з поверхнею 

повітря-вода, а інші — лише воду без повітря — і відстежувала виробництво OH у темряві, 

додаючи у флакони молекулу-зонд, яка флуоресціює під час реакції з OH. 

Те, що вони побачили, це те, що рівень виробництва OH у темряві відображає ці показники 

та навіть перевищує показники, викликані такими факторами, як вплив сонячного 

світла. «Буде створено достатньо OH, щоб конкурувати з іншими відомими 

джерелами OH», — сказав Низкородов. «Вночі, коли немає фотохімії, OH все ще 

виробляється, і він виробляється з більшою швидкістю, ніж це було б інакше». 

Низкородов повідомив, що результати змінюють розуміння джерел OH, що змінить те, як 

інші дослідники будують комп’ютерні моделі, які намагаються спрогнозувати, як 

відбувається забруднення повітря. 

“Це може досить суттєво змінити моделі забруднення повітря”, – сказав Низкородов. «OH 

є важливим окислювачем у краплях води, і основне припущення в моделях полягає в тому, 

що OH надходить із повітря, а не утворюється безпосередньо в краплі». 

Низкородов вважає, що наступним кроком для визначення того, чи відіграє роль цей новий 

механізм виробництва OH, є проведення ретельно розроблених експериментів у реальній 

атмосфері в різних частинах світу. Але спочатку команда очікує, що результати викликають 

фурор у спільноті дослідників атмосфери. 

«Багато людей прочитають це, але спочатку не повірять і спробують або відтворити, або 

спробують провести експерименти, щоб довести, що це неправильно», — сказав 

Низкородов. «Безсумнівно, буде проведено багато лабораторних експериментів». 

   Він додав, що UCI є головним місцем для продовження такої науки, оскільки інші 

лабораторії UCI, як-от лабораторія Енн Марі Карлтон, професора хімії, зосереджують свої 

зусилля на ролі крапель води в атмосфері. 
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| Збурення у магнітному полі Землі змушують птахів відхилятися   

                                                 від курсу 

 

       
 

     У новому дослідженні вчені зосередилися на небезпеках, з якими стикаються перелітні 

птахи, та їх умінні адаптуватися до них. 

     Не секрет, що несприятливі погодні умови здатні дезорієнтувати птахів під час осінніх 

міграцій, що змушує їх відхилитися від курсу та опинитися на незнайомій території.  

     Проте вчені зосередилися на питанні, чому птахи також часто відхиляються від своїх 

маршрутів, навіть якщо погода не є основним чинником. 

     У новому дослідженні вчені з Каліфорнійського університету в Лос-Анджелесі 

зосередилися на вивченні того, як збурення в магнітному полі Землі можуть призвести до 

того, що птахи збиваються зі своїх шляхів міграції, це ще називають "бродяжництвом". При 

цьому таке відхилення від курсу не пов'язане з погодними умовами і особливо поширене 

під час осінньої міграції. 

     Магнітне поле нашої планети проходить між Північним та Південним полюсами і 

створюється кількома чинниками, як над поверхнею Землі. 

     Десятиліття досліджень свідчать, що птахи здатні відчувати магнітні поля, у яких їм 

допомагають магніторецептори у власних очах, і нове дослідження підтверджує це 

твердження з екологічного погляду. 

    За словами автора дослідження, доцента кафедри екології та еволюційної біології 

Моргана Тінгі, з'являється все більше свідчень того, що птахи здатні бачити геомагнітні 

поля і навіть використовувати їх як "навігатор".  

    Однак це може зіграти з перелітними птахами злий жарт — коли самі магнітні поля 

порушені, порушується і здатність птахів орієнтуватися за ними. Подібні збурення можуть 

виникнути через магнітне поле Сонця в періоди його підвищеної активності, сонячних плям 

або спалахів, а також інших джерел. 

    За словами Тінглі, орієнтуватися по спотвореному магнітному полю надзвичайно 

складно - по суті, це "використання спотвореної карти", яка збиває птахів. 

    У ході дослідження вчені вивчили дані понад 2 мільйонів птахів, що становлять понад 

150 видів, які були зловлені та випущені в період з 1960 по 2019 роки. Вивчивши дані вчені 
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виявили, що "бродяжництво" перелітних птахів насправді більшою мірою було пов'язане з 

погодними умовами. Проте вчені також виявили сильну кореляцію між птахами, які були 

спіймані далеко за межами очікуваного ареалу, та геомагнітними збуреннями, що сталися 

під час їхньої осінньої чи весняної міграції. Однак особливо яскраво цей зв'язок все ж таки 

виражався восени. 

     За словами Тінглі, вони з колегами не виявили зв'язку між віком птахів та їхнім 

"бродяжництвом", а тому вважаємо, що вони однаково покладаються на геомагнетизм 

незалежно від їх міграційного досвіду. 

     Дослідники вважають, що результати їхнього дослідження допоможуть пролити світло і 

на поведінку інших тварин, які також втрачають орієнтацію під час міграції і виявляються 

далеко від свого звичайного маршруту, наприклад, йдеться про китів. 

    Тіґлі зазначає, що це дослідження, по суті, було натхнене китами, викинутими на берег, 

а тому вони з колегами сподіваються, що ця робота допоможе іншим дослідникам, які 

вивчають навігацію тварин. 

 

    Людство тисячоліттями роздумує, яким буде його кінець 
 

   Зараз найбільш ймовірними сценаріями апокаліпсиса вважається ядерна війна, падіння 

метеорита та виверження супервулкана. Загалом вони мають доволі схожі катастрофічні 

наслідки, але при певних умовах деяким людям вдасться вижити після таких катаклізмів. 

Але що їм тоді їсти? Різноманітність раціону значно скоротиться й не всім така їжа 

прийдеться до смаку, але деяким гурманам навіть може сподобатися. 

    Учені розповіли, де люди зможуть пережити ядерний апокаліпсис. 

    Для того, щоб припустити, чим люди будуть харчуватися після апокаліпсиса, вченим 

потрібно спрогнозувати наслідки таких масштабних катаклізмів, а тут все просто (якщо 

говорити грубо) – Сонце зникає. 

Світ після Сонця 

                   

https://meta.ua/uk/news/science/66539-ucheni-rozpovili-de-lyudi-zmozhut-perezhiti-yadernii-apokalipsis/
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    Земля уже переживала "апокаліпсис". Близько 66 мільйонів років тому астероїд 

провалився крізь атмосферу Землі та врізався в морське дно, спричинивши вибух, який у 

6500 разів сильніший за ядерну бомбу, скинуту США на Хіросіму. 

    Від удару хмари сміття та сірки піднялися в атмосферу нашої планети, блокуючи сонячне 

світло та тепло приблизно на два роки. Фотосинтез зупинився, що означало припинення 

росту рослин. Динозаври, що вижили після удару, згодом померли з голоду. Але людей 

позбутися не так легко, як динозаврів. Викопні рештки показують, що після кінця світу 

динозаврів почався новий світ – грибний. 

За словами наукового журналіста, автора книги "Кінець часів" та редактора Vox Браяна 

Волша, це робить гриби вирішальними для виживання людства, якщо така апокаліптична 

подія станеться в майбутньому. За його словами, щоб вижити, людям потрібно було б вести 

сільське господарство без сонячного світла — вирощувати гриби, щурів і комах. 

     Дослідження показують, що наслідки вивержень супер-вулканів і ядерних бомб можуть 

бути схожі на наслідки падіння астероїда, який убив динозаврів. 

Приблизно 74 000 років тому, наприклад, виверження супер-вулкана Тоба викинуло хмари 

діоксиду сірки в атмосферу, зменшивши сонячне світло на цілих 90%. Згідно з одним 

аналізом, та вулканічна зима могла б скоротити світову популяцію лише до 3000 осіб. 

    Усім відомо, що якби вибухнула достатня кількість ядерних бомб, це також могло б 

призвести до ядерної зими, яка зменшила б рівень сонячного світла більш ніж на 90%. За 

такого сценарію глобальна температура може впасти до 7 градусів за Цельсієм, а це 

призведе до унеможливлення сільськогосподарської діяльності навіть у регіонах, де не було 

бойових дій. 

 
    Ідею вирощування грибів для прогодування пост-апокаліптичного суспільства висловив 

інженер-будівельник Девіда Денкенбергер у своїй книзі “Нагодувати всіх, незважаючи ні 

на що" 2014 року. 
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    Гриби ростуть на деревах незалежно від сонця. Якби хмари сміття або попелу закрили 

сонце та призвели до швидкого похолодання, трильйони дерев загинули б й гриби могли б 

їх перетравити, адже для цього не потрібен фотосинтез. 

     За підрахунками Браяна Волша, з колоди довжиною 90 сантиметрів і шириною 10 

сантиметрів має вирости майже кілограм грибів за чотири роки. 

     Це не звучить як багато, але з невеликою популяцією після катастрофи та ефективним 

виробництвом грибів це може спрацювати. 

     Також можна використовувати мертве листя дерев для приготування чаю й 

забезпечувати організм поживними речовинами або годувати ним тварин, таких як корови 

чи щурі. 

    Якщо гриби вам не до смаку, то можете ласувати комахами та щурами. 

 
    Щури, як і гриби, можуть перетравлювати целюлозу – цукор, який на 50% складається з 

деревини. Отже, все, що залишають гриби, можна згодувати щурам. Таким чином, будь-яка 

людина, яка вижила, могла б їсти щуряче м’ясо. 

    До того ж щури швидко розмножуються, і їм, ймовірно, для цього не потрібне сонячне 

світло, додає Волш. Щуру потрібно лише шість тижнів, щоб досягти статевої зрілості, а 

потім лише 70 днів, щоб народити від семи до дев’яти малюків. За підрахунками 

Денкенбергера, все людство могло б їсти щурів лише через два роки. 

Комахи також могли б забезпечити білок і багато з них пережили б катастрофу зі 

зникненням Сонця. За словами Волша, жуки можуть ласувати мертвою деревиною, а люди 

можуть ласувати жуками. 
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     Не варто забувати, що комахи вже є основним продуктом харчування у деяких частинах 

світу й надзвичайно популярні у багатьох країнах Азії, тому могли б принести значне 

різноманіття у раціон пост-апокаліптичної людини. 

    Щури такі милі, а комахи – гидкі, може краще зайнятися канібалізмом? 

            
Кадр з серіалу "Ганнібал"/NBC 

    Волш розвінчує популярну ідею про те, що людство після апокаліпсиса зможе 

прогодувати себе за допомогою канібалізму. За його словами, це не допоможе після 

катастрофи, яка ставить людей під загрозу зникнення, оскільки інші люди просто не є 

стійким джерелом їжі (от навіть у кінці світу не можна покластися на інших людей). 

Волш вказує на дослідження 2017 року, в якому група студентів підрахувала, як довго 

проіснував би людський вид, якби ми жили лише канібалізмом. Вони виявили, що лише 

остання людина залишиться через 1149 днів (приблизно три роки). 

Водночас він додає, що побудова нової сільськогосподарської системи потребуватиме 

спільної роботи. Він вважає, що така співпраця буде ймовірною в разі катастрофи. 

Дослідник зазначає: 

     Люди допомагають одне одному, у тому числі в ті часи, коли це, здається, не в їхніх 

інтересах. Ймовірно, саме так Homo sapiens пережив своє останнє зіткнення з вимиранням 

— супер-виверження Тоба — і це єдиний спосіб пережити наступне. 

Дослідження вчених, яке виявило, що навіть обмежений ядерний конфлікт кардинально 

змінить Світовий океан на десятиліття, якщо не на довше.  

 

 

 

 

 

 

 

 

https://meta.ua/uk/news/science/59707-navit-obmezhenii-yadernii-konflikt-bude-katastrofichnim-dlya-ekologiyi-rezultati-modelyuvannya/
https://meta.ua/uk/news/science/59707-navit-obmezhenii-yadernii-konflikt-bude-katastrofichnim-dlya-ekologiyi-rezultati-modelyuvannya/
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                 Гриби можуть нагодувати мільйони  
 

Науковці знайшли рішення, як нагодувати мільйони й утримати тонни вуглецю. 

 

 
 

    Чисельність населення планети зростає, а разом із нею й потреба в більшій кількості їжі. 

Тож конфлікт між необхідністю збільшення сільськогосподарських угідь і вирубкою лісів 

триває. Але нове дослідження, проведене науковцями, припускає, що їстівні гриби можуть 

бути прекрасною можливістю виробляти продукти, багаті на білок, і утримувати зайвий 

вуглець у ґрунті — і все це за розширення плантацій дерев. 

    Дослідники вважають, що варто звернути увагу на таке очевидне джерело їжі, яке, схоже, 

здатне задовольнити потреби людства в білку та залишити ліси незайманими, пише Science 

Alert. 

    За словами еколога з Університету Стерлінга Аластера Джампа, який став співавтором 

нового дослідження з експертом з грибів Полом Томасом, вирішити дилему можуть 

допомогти їстівні гриби. Для їх вирощування зовсім не обов'язково знищувати ліси. 

    «У нас є дуже амбітні цілі щодо посадки дерев у Шотландії та по всій Великій Британії 

загалом», — пояснює Аластер Джамп. 

      У глобальному масштабі, ґрунтуючись на зусиллях із посадки дерев за останнє 

десятиліття, дослідники підрахували, що вирощування їстівних грибів на наявних лісових 

угіддях може збільшити виробництво продуктів харчування без вирубки нових лісів, 

водночас щорічно годуючи мільйони людей. Це, звичайно, стане можливим за умови 

розширення нових методів спільного культивування грибів і розсади. 

      Ідея науковців полягає в тому, що їстівні гриби, такі як індиго молочний (Lactarius 

indigo), можна вирощувати серед дерев, які висаджені або за схемою фруктового саду, або 

для відновлення лісів відповідно до природоохоронних цілей. 

      Передбачається, що плодові тіла грибів вирощуватимуться в лабораторії, а потім їх 

спори будуть використані для інокуляції молодих саджанців дерев перед їх висадженням у 

системи. 
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    Якщо культивувати в досить великих масштабах, це може «призвести до збільшення 

виробництва продуктів харчування з усіма перевагами, які приносять ліси, і без 

навантаження на навколишнє середовище, пов'язаного з інтенсивним сільським 

господарством, як-от удобрення, використання води або вирощування додаткових кормів», 

— зазначає Пол Томас. 

     До того ж, мікоризні гриби можуть зберігати вуглець у ґрунті протягом тривалого часу 

у великій павутині ниток, званих гіфами, до тих пір, поки ці ґрунти не перевертаються. 

     Верхні оцінки аналізу, який поєднує в собі дані, зібрані на лісових ділянках, а також дані 

дистанційного зондування щодо протяжності лісів припускають, що додавання грибів до 

бореальних лісів у північному середовищі — це можливість, що являє собою 12,8 

метричних тонн накопиченого вуглецю щороку. 

 

                        Про космічне сміттєзвалище 
 

Орбіта Землі перетворилася на космічне сміттєзвалище: чим це загрожує людству. 

 
                                               Космічне сміття / Shutterstock 

    Довкола нашої планети обертаються тисячі уламків ракет, супутників та різноманітних 

наукових апаратів, які десятиліттями запускали люди. Усе це – космічне сміття, яке несе 

загрозу для людей.  

Космічне сміття може бути маленьким, як цятка фарби, або величезним, наче будинок. 

Незалежно від розміру, ці штучно створені об'єкти становлять значну загрозу для 

астронавтів, працюючих супутників і космічних кораблів, які працюють на орбіті. 24 канал 

пояснює основне, що треба знати про цю проблему. 

Наскільки його багато? 

Кількість космічного сміття на орбіті збільшується разом із розвитком космічної галузі на 

Землі. Це можуть бути старі супутники, які залишаються повністю цілими, але 

розрядженими чи зламаними; відпрацьовані ступені ракет, які не впали в атмосферу; 

розбиті шматки механізмів, утворені під час зіткнення більших об’єктів тощо. 
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• Мережа космічного спостереження Сполучених Штатів наразі відстежує понад 23 

000 шматків космічного сміття, які за розміром перевищують м’яч. 3 000 з них – це 

відпрацьовані супутники. 

• Однак більшість уламків орбіти занадто малі, щоб їх можна було відстежити. За 

оцінками дослідників, на орбіті Землі знаходиться понад 100 трильйонів 

невідстежуваних частинок космічного сміття. Переважна їх більшість має ширину 

менше 1 сантиметра. 

Чому космічне сміття є проблемою? 

Усе це обертається довкола планети на швидкостях настільки великих, що навіть дрібний 

уламок може серйозно пошкодити апарат або вбити астронавта. Об’єкти на орбіті через 

відсутність опору атмосфери досягають швидкості понад 25 200 кілометрів за годину – в 10 

разів швидше, ніж середня швидкість кулі на Землі. Якщо два об'єкти, що рухаються в 

протилежних напрямках, стикаються в просторі, то удар стає ще сильнішим. 

Це було продемонстровано в 2016 році, коли невелика цятка фарби зіткнулася з вікном на 

Міжнародній космічній станції, зробивши в склі вм’ятину розміром чверть дюйма. На 

щастя, вікно витримало. 

Чи може космічне сміття впасти на Землю? 

Так, космічне сміття часто падає на Землю. Щороку в атмосферу входить у середньому від 

200 до 400 шматочків космічного сміття, яке наука здатна відстежити. Більшість із них 

досить малі, щоб повністю згоріти в атмосфері. Однак відомо багато випадків, коли великі 

об'єкти досягали поверхні. 

• У серпні 2022 року обгорілий шматок космічного корабля SpaceX Crew 

Dragon приземлився в Австралії на овечій фермі. 

• Величезний шмат китайської ракети впав у Китаї в листопаді 2022 року. 

• Уламки ще однієї китайської ракети виявили в Індонезії та Малайзії. 

• А в травні 2021 року такі ж приземлились на Мальдівах. 

Інциденти з космічним сміттям 

Інциденти на орбіті стаються все частіше, оскільки щороку додається все більше космічного 

сміття. 

• 10 лютого 2009 року недіючий російський космічний апарат врізався у діючий 

американський комерційний супутник Iridium, знищивши обидва та додавши на 

орбіту понад 2300 уламків (і це тільки тих, які можна відстежити). 

• У березні 2021 року уламок російської ракети зіткнувся з діючим китайським 

військовим супутником і знищив його. 

• У червні 2021 року невеликий шматок невідомого космічного сміття врізався в 

роботизовану руку Міжнародної космічної станції, пошкодивши, але не знищивши 

її. 

10 березня група міжнародних дослідників опублікувала в журналі Science заклик до 

об'єднання зусиль, щоб звернути увагу на зростаючу проблему та зробити кроки для її 

вирішення. 

 

https://www.livescience.com/spacex-rocket-hits-sheep-farm
https://24tv.ua/tech/velichezniy-ulamok-kitayskoyi-raketi-vpav-poverhnyu-zemli_n2189236
https://24tv.ua/tech/ulamki-kitayskoyi-raketi-vpali-teritoriyu-indoneziyi-malayziyi_n2116273
https://24tv.ua/tech/kitayska-raketa-vpala-mistse-novini-tehnologiy_n1621417
https://www.science.org/doi/10.1126/science.adg8989
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Каміння, утворене з надлишку пластикового забруднення  

 
                       На віддаленому острові вчені знайшли «тривожну» знахідку. 

 
       На Землі є небагато таких ізольованих місць, як острів Тріндаді, вулканічне оголення, 

розташоване за три-чотири дні подорожі на човні біля узбережжя Бразилії. Тож геолог 

Фернанда Авелар Сантос була вражена, виявивши тривожну ознаку впливу людини на в 

іншому випадку незайманий ландшафт: каміння, утворене з надлишку пластикового 

забруднення, що плаває в океані.  

       
Сантос вперше знайшла пластикові камені у 2019 році, коли вона подорожувала на острів, 

щоб дослідити свою докторську дисертацію на зовсім іншу тему — зсуви, ерозію та інші 

«геологічні ризики». Вона працювала поблизу заповідника, відомого як Черепашачий пляж, 

найбільшого у світі місця розмноження зникаючих зелених черепах, коли натрапила на 

велике оголення дивовижних синьо-зелених скель. Заінтригована, вона взяла трохи назад 

до своєї лабораторії після двомісячної експедиції. Проаналізувавши їх, вона та її команда 
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визначили зразки як новий вид геологічної формації, об’єднавши матеріали та процеси, які 

Земля використовувала для формування гірських порід протягом мільярдів років, із новим 

інгредієнтом: пластиковим сміттям. 

      «Ми прийшли до висновку, що люди тепер діють як геологічний агент, впливаючи на 

процеси, які раніше були абсолютно природними, як-от утворення гірських порід», — 

сказала вона AFP. 

       «Це узгоджується з ідеєю антропоцену, про яку вчені багато говорять сьогодні: 

геологічної ери впливу людини на природні процеси на планеті. Цей тип кам’яного 

пластику буде збережено в геологічному літописі та позначатиме Антропоцен». 

Райський острів 

       Знахідка залишила її “стурбованою” та “засмученою”, – сказав Сантос, професор 

Федерального університету Парана, що на півдні Бразилії. Вона описує Триндад як «рай»: 

прекрасний тропічний острів, віддаленість якого зробила його притулком для 

різноманітних видів — морських птахів, риб, які зустрічаються лише там, майже вимерлих 

крабів, зеленої черепахи. Єдина людська присутність на південноатлантичному острові – 

це невелика бразильська військова база та науково-дослідний центр. 

“Це чудово”, – сказала вона. 

                          
 

      У вересні 2022 року на острові Тріндаді, штат Еспіріту-Санту, Бразилія, було знайдено 

«пластичне каміння» — каміння, утворене внаслідок надлишку пластикового забруднення, 

що плаває в океані. 

      «Тож було ще жахливіше знайти щось подібне — і на одному з найбільш екологічно 

важливих пляжів». 

       Вона повернулася на острів наприкінці минулого року, щоб зібрати більше зразків і 

глибше дослідити це явище. Продовжуючи своє дослідження, вона виявила, що з 2014 року 

раніше повідомлялося про подібні скелеподібні пластикові утворення в таких місцях, як 

Гаваї, Великобританія, Італія та Японія. Але острів Триндад є найвіддаленішим місцем на 

планеті, яке вони знайшли досі, сказала вона. Вона побоюється, що, розмиваючись, скелі 

викидають мікропластик у навколишнє середовище та ще більше забруднюють харчовий 

ланцюг острова. 

https://phys.org/tags/rock/
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‘Зсув парадигми’ 

      Дослідження, проведене нею та її командою, опубліковане у вересні в журналі Marine 

Pollution Bulletin, класифікувало новий тип «камінь», які зустрічаються в усьому світі, на 

кілька типів: «пластигломерати», подібні до осадових порід ; «піропластика», подібна до 

уламкових порід; і раніше невідомий тип, «пластистони», подібні до магматичних порід, 

утворених потоком лави. 

      «Забруднення моря провокує зміну парадигми уявлень про гірські породи та осадові 

відкладення», — написала її команда. «Втручання людини зараз настільки поширене, що 

доводиться сумніватися в тому, що є справді природним». 

     Основним інгредієнтом каменів, які Сантос виявив, були залишки рибальських сіток, 

вони виявили. Але океанські течії також принесли на острів велику кількість пляшок, 

побутових відходів та іншого пластикового сміття з усього світу, сказала вона. Сантос 

сказала, що планує зробити цю тему своїм основним напрямком дослідження. 

«Тріндад — це найчистіше місце, яке я коли-небудь бачила», — сказала вона. «Бачимо, 

наскільки він вразливий до сміття, що забруднює наші океани, показує, наскільки 

поширеною є ця проблема в усьому світі». 

•  

                        На дні океану виявили хвилі тепла 

 

 

                          
       Вчені NOAA використовували дані спостережень та комп’ютерних моделей та 

підтвердили існування хвиль тепла на дні океану, які можуть бути згубними для 

рибальського промислу.  

       Через відносну нестачу даних про температуру придонної води вчені використовували 

метод реаналізу, який полягає у використанні наявних спостережень та комп’ютерних 

моделей, що імітують океанські течії та вплив атмосфери, щоб заповнити прогалини в 

даних. Хоча метод реаналізу існує давно, тільки зараз моделі стали досить точними, щоб у 

деталях відтворити такі особливості океану як температура дна поблизу узбережжя. 

       Дослідницька група виявила, що на континентальних шельфах навколо Північної 

Америки донні морські хвилі тепла, як правило, зберігаються довше, ніж їх поверхневі 

аналоги, і можуть бути більш вираженими, ніж у шарах, що лежать вище. Придонні та 

https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/03/ocean.webp?fit=1200%2C675&ssl=1
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поверхневі морські хвилі тепла можуть виникати одночасно в тому самому місці, особливо 

в мілководних районах, де змішуються поверхневі та придонні води. 

       Придонні морські хвилі тепла можуть виникати при незначних ознаках потепління на 

поверхні або взагалі без них, призводячи до важливих наслідків для рибного та іншого 

промислу. 

       Згідно з дослідженням 2021 року, у 2015 році шкідливе цвітіння водоростей біля 

західного узбережжя США, викликане морською хвилею тепла, призвело до закриття 

промислів молюсків, що обійшлося економіці більш ніж на 185 мільйонів 

доларів. Чисельність тріски знизилася на 71 відсоток у період із 2015 по 2017 

рік. Незвичайно висока температура придонної води також була пов’язана з знебарвленням 

коралів та подальшим скороченням чисельності рифових риб, падінням у виживаності 

молоді атлантичної тріски та зникненням прибережних популяцій омарів у південній 

частині Нової Англії. 

 

    Питанням часу, коли наші телефонні сигнали досягнуть   

                                  інопланетних розумів 

 
      Інопланетні цивілізації могли скласти карту Землі за допомогою сигналів від мобільних 

вишок. 

 

 
      Мобільні телефони настільки всюдисущі, що ми зазвичай не замислюємося про те, як 

вони працюють. Вони просто роблять, нам дуже вигідно, а іноді й дратує. 

Але ключем до їх функції є величезна кількість радіопередавальних веж. 

     Ці вежі стільникового зв’язку охоплюють великий відсоток земної поверхні, особливо в 

густонаселених районах, і вони постійно передають мікрохвильові сигнали. 

https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/05/5g-earth-adobe-stock.webp?fit=900%2C612&ssl=1
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     З огляду на всі ці вежі стільникового зв’язку, які випромінюють всі ці радіосигнали, 

цікаве питання, яке можна поставити, чи може ці сигнали виявити інопланетна цивілізація. 

     Відповідь на це запитання нещодавно була опублікована в Monthly Notices of the Royal 

Astronomical Society, і її варто прочитати.  

     Стаття починається з того, як змінилися радіосигнали, що 

надходять у космос.  

     У 20-му столітті більшість радіопередач становили 

комерційні радіо- та телевізійні станції. Зараз ці передачі менші 

за мобільний зв’язок. Військові радіолокаційні передачі все ще 

є найпотужнішим джерелом радіовитоку Землі, але вежі 

стільникового зв’язку тепер займають друге місце. 

      Кожна вишка стільникового зв’язку випромінює радіосигнал потужністю 100-200 Вт. 

Враховуючи кількість веж і обсяг витоку радіозв’язку, це становить кілька гігават, 

викинутих у космос. 

     Якщо ми припустимо, що інопланетна цивілізація має складну радіоастрономію, подібну 

до нашого телескопа Event Horizon Telescope, тоді наші передачі повинні бути помітні в 

межах дюжини світлових років або близько того. 

     Але це залежить від того, де знаходяться прибульці в нашому небі. Вишки стільникового 

зв’язку випромінюють більшу частину своєї потужності радіозв’язку паралельно поверхні 

Землі, тому сигнал вежі найсильніший, коли він піднімається або заходить, якщо дивитися 

з чужої зірки. 

     А оскільки більшість веж знаходяться в північній півкулі, інопланетна зірка в північній 

півкулі отримає сильніший сигнал, ніж та, що знаходиться в південній півкулі. 

     Ще одна складність полягає в тому, що всі сигнали вежі різні, і вони накладаються таким 

чином, що інопланетна цивілізація не зможе розрізнити якісь конкретні повідомлення. Вам 

не потрібно турбуватися про те, що інопланетяни прослуховують ваші особисті телефонні 

розмови. 

      Але вони все одно можуть використовувати сигнали, щоб дізнатися деякі цікаві речі про 

Землю. Оскільки розподіл веж приблизно відповідає розподілу нашого населення, 

інопланетяни могли отримати вимірювання обертання Землі та нахилу осі. 

     Вони також мали б вимірювання розподілу суші на Землі, і з часом могли б вивчити, як 

змінюється розподіл нашого населення. 

    Як приклад, команда змоделювала сигнали трьох сусідніх зірок. Альфа Центавра 

знаходиться в південній півкулі, але всього за 4 світлові роки від нас, тому вона повинна 

отримати від нас вимірний сигнал. 

     Зірка Барнарда (на відстані 6 світлових років) і HD 95735 (на відстані 8 світлових років) 

знаходяться в північній півкулі, і вони також отримають хороші радіодані з Землі. Відомо, 

що в усіх цих трьох зоряних системах є планети, хоча жодна з них не має потенційно 

придатного для життя світу. 

     У міру переходу людства на більш сучасні мобільні технології, такі як 5G, сигнали веж 

стануть ще сильнішими, а це означає, що навіть більше найближчих зірок матимуть сигнал 

із Землі, який можна виявити. 

    Це може бути лише питанням часу, коли наші телефонні сигнали досягнуть і торкнуться 

інопланетних розумів. 

 

 

https://doi.org/10.1093/mnras/stad378
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  Зловіщі сили, які будуть таїтися у світі ще довго після того, як     

                    тіла цих людей перетворяться на прах                         

 
   "Цей судовий розгляд набуває значення тому, що ці ув'язнені представляють у своїй 

особі зловіщі сили, які будуть таїтися у світі ще довго після того, як тіла цих людей 

перетворяться на прах". (З промови головного обвинувача від США Р. Джексона). 

     Нюрнберг не зміг застерігти недодержаву рф – рашистів.  

 

 
    Полковник у відставці Йосип Гофман, який мав 82 роки, в 2008 року, і мешкав в Полтаві, 

надрукував у місцевому видавництві незвичну книгу "Нюрнберг застерігає (спогади 

охоронця головного обвинувача від СРСР Р. А. Руденка про Нюрнберзький судовий 

процес)".  

    На багатющому документальному матеріалі колишній гвардії сержант, командир взводу 

полкової розвідки  8-ої Сталінградської армії, розповідає не лише про незвичний 

Міжнародний воєнний трибунал, а й про чимало тих фактів, які стали відомі завдяки 

оголошенню їх на судових засіданнях. У книзі принагідно аналізуються події та обставини, 

що стосуються часу і "до", і "після" Нюрнберга, про які широкому загалу читачів не було 

відомо . 

    Вміщуємо в перекладі українською мовою уривки з цієї книги - набату. Мене призначили 

в особисту охорону головного обвинувача від СРСР Романа Андрійовича Руденка. До 

Нюрнберзького процесу він обіймав посаду прокурора України. Йому було років сорок. 
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    У своїй яскравій, емоційній вступній промові він говорив: "Панове судді! Я виступаю тут 

як представник Союзу Радянських Соціалістичних Республік, який прийняв на себе 

основну тяжкість ударів фашистських загарбників і який зробив величезний внесок у 

справу розгрому гітлерівської Німеччини і її сателітів". Цим дуже важливим аргументом 

визначалася позиція і авторитет радянської делегації на процесі.  На радянсько-німецькому 

фронті було знищено: 507 німецьких дивізій і 100 дивізій союзників Німеччини. Це в три з 

половиною раза більше, ніж на всіх фронтах Другої світової війни.  

     На Східному фронті війна тривала 1418 днів, на Західному - 338, на території Німеччини 

– менше 5 місяців.  

     Рузвельт у 1942 році писав: "Ясний простий факт – росіяни вбивають більше солдат 

ворога і знищують більше його озброєння і спорядження, ніж останні 25 держав разом 

узяті". 

    Навіть найголовніший на той час антирадянщик Черчілль визнав у своїх мемуарах: "Саме 

російська армія випустила кишки з німецької воєнної машини". 

  Я рішуче проти тих, хто змальовує Гітлера придурком. Це не відповідає дійсності і 

применшує значення перемоги, за яку радянський народ і 25 держав разом узяті заплатили 

дуже високу ціну. Навіть Молотов визнав: "Гітлер не був дурнем, дуже здібна людина...". 

Г. К. Жуков у бесіді з К. Симоновим сказав: "... А коли ми зображаємо його (Гітлера - Прим. 

авт.) мало не ідіотиком, то применшуємо наші власні заслуги. Мовляв, кого розбили? 

Такого дурня? А насправді нам довелося мати справу з небезпечним, страшним ворогом". 

  Виступаючи перед міжнародним трибуналом у Нюрнберзі, фельдмаршал Кейтель заявив, 

що фюрер зміг добитися у нього повного визнання: "Гітлер у неймовірних кількостях 

вивчав книги по роботі Генерального штабу, літературу з військових, тактичних, 

оперативних і стратегічних питань. Його знання у військовій галузі були вражаючі. Він був 

прекрасно обізнаний з організацією, озброєнням, керівництвом і оснащеністю усіх армій і 

флотів світу. Неможливо собі уявити, щоб він допустив у цій галузі хоч одну помилку".     

      Гітлер зміг підняти всю Німеччину на війну, завоював пів-Європи, а якби не Радянський 

Союз, завоював би весь світ. Коли Гітлера фотографував його особистий фотограф, до речі, 

мій однофамілець - Гофман, на тлі Ейфелевої вежі, той сказав дослівно таке: "Знімай, а 

потім знімеш мене біля Букінгемського палацу і біля хмарочосів. Якщо переможемо Росію". 

     Ще 9 червня 1941 року після доповіді командуючих про повну готовність до агресії 

проти Радянського Союзу Гітлер заявив: "Бажаю успіху. На параді в Москві побачимося". 

(Читачу це не нагадує мрію путіна і більшості населення-рашистів рф, - за три дні взяти 

Київ та провести парад перемоги на Хрещатику? Прим. авт.) називаючи їх мало не хворими 

ідіотами, то применшуємо наші власні заслуги.  

     Німці врешті-решт ввійшли в Москву. Але тільки як військовополонені. Вони були 

доставлені в столицю 22 залізничними ешелонами і їх 17 липня 1944 року проконвоювали 

вулицями міста на показ москвичам… 

    З 20 серпня, 2022 року, до Дня незалежності України, на Хрещатику  у Києві тривав 

"парад" знищеної російської бронетехніки. Представили близько 80 одиниць… 
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      Публічно 3 жовтня 1941 року Гітлер заявляв: "З 22 червня йде боротьба, яка має 

вирішальне значення для долі світу. Масштаби і глибину цієї події повністю усвідомлять 

лише нащадки... Це було найбільш важке моє рішення...Наші солдати отримали перемогу 

над озброєним ворогом. Німецький народ може гордитися. Він має кращих політичних 

керівників, кращих військових командирів. Кращих інженерів, економістів, організаторів, 

кращих робітників і селян. Тому наш головний ворог зломлений і ніколи вже не зможе 

піднятися". 

     Рано єфрейтор Гітлер хоронив Червону Армію. Кращі воїни, командири, робітники і 

селяни були не в Німеччині, а в Радянському Союзі. У битві під Москвою був розвіяний 

міф про "непереможність фашистської армії", а Сталінградська битва, Курська дуга та інші 

бойові перемоги радянських військ остаточно зламали хребет фашистському звірові. 

Завершив же ганьбу фашистів Прапор Перемоги над імперською канцелярією в Берліні. 

 Зі свідчень начальника особистої охорони Гітлера Ганса Раттенберга, колишнього 

обергрупенфюрера СС і генерал-лейтенанта німецької поліції: "... 21 квітня 1945 року, після 

того, як перший російський снаряд вибухнув біля Бранденбурзьких воріт, фюрер 

переселився в нове бомбосховище, в саду імперської канцелярії. Фізичний і моральний стан 

Гітлера у ті дні був вражаючим. Він являв собою у буквальному розумінні руїну. На обличчі 

застигла маска страху і розгубленості. Блукаючий погляд очей маніяка. Ледве чутний голос, 

трясуча голова, плентаюча хода і тремтячі руки. Людина, яка остаточно втратила 

самовладання. Гітлеру до останнього дня щоденно робилися уприскування для підтримки 

енергії, а також для відвернення раптового удару. Уприскування робилися так часто, що 

професор Морелль взагалі не відходив від нього. Раніше у нього тремтіла права рука, але 

незабаром це перенеслось і на ліву руку, а в останні місяці він уже помітно волочив ліву 

ногу. Він дуже опух, посивів і постарів. 

    Я все життя буду пам'ятати один з вечорів кінця квітня 1945 року. Я зайшов до нього 

доповісти про невідкладні заходи щодо охорони ставки. Вставши з-за столу, Гітлер 

подивився на мене і сказав: " Червона Армія в Берліні ...Зробити це міг лише Сталін". 

    Під час прогулянок Романа Андрійовича в саду резиденції я ніколи першим не 

розпочинав розмови, а лише підтримував бесіду. Одного разу я насмілився запитати Романа 
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Андрійовича: "Кажуть, що Гітлер живий і ховається десь у Тибеті". Я не можу передати 

дослівну відповідь, але зміст передам точно: " У Радянського уряду є неспростовні докази, 

що Гітлер отруївся. Його труп опізнано. Розмови про те, що Гітлер живий, - не що інше як 

політична спекуляція", - відповів Роман Андрійович. Хочу зазначити, що Руденко сказав не 

"покінчив з собою", а отруївся. Він то вже знав, як було насправді. Асистентку стоматолога 

привезли в Москву. Вона відсиділа в камері-одиночці 6 років, а всього 10 років. За що? 

Формулювання - "як свідок смерті Гітлера". Союзники по коаліції запропонували проект 

розслідування обставин смерті Гітлера. Сталін не відповів. 

     У Москву привезли повара, ад'ютанта, камердинера, начальника охорони. З них 

вибивали свідчення, що Гітлер живий. Вони стояли на своєму. 

     У Нюрберзі вперше впроваджено синхронний переклад на чотири мови: німецьку, 

російську, англійську і французьку. Підсудні билися за кожне слово, так як від нього 

залежало їхнє життя. 

     У складі делегацій США, Англії і Франції була на службі велика кількість російських 

емігрантів. Перекладачем у французькій делегації був Лев Толстой - онучатий племінник 

великого письменника. Йому було у той час років 30-45. Російську секцію американських 

перекладачів очолювала княгиня Тетяна Трубецька. Вони тягнулися до наших 

перекладачів. За проханням російських перекладачів із зарубіжних делегацій їм показали 

документальний фільм про злочини нацистів на радянській землі, хвилювання глядачів 

було таким, що його важко передати. 

    Суддям Міжнародного трибуналу було надано обвинувачами від СРСР документ (номер 

1/214 від 27 квітня 1942 року), який конкретизував німецький план "Ост": "Важливо, щоб 

на російській території населення складалося з людей примітивного напівєвропейського 

типу. Ця маса расово неповноцінних тупих людей... Метою німецької політики стосовно 

населення на російській території є доведення народжуваності до більш низького рівня, ніж 

у німців". 

     У Львові німці не щадили ні чоловіків, ні жінок, ні дітей. Дорослих вони просто вбивали, 

дітей віддавали командам гітлерівської молоді як мішені. 

     Окрім розстрілів, у Яновському таборі застосовувалися різні тортури, а саме: у зимовий 

час наливали в діжки воду, прив'язували людині руки до ніг і кидали в діжку. Таким чином 

люди замерзали. 

     Підвішували людину за шию, ноги і руки, а потім пускали собак, які розривали її. 

Ставили людину замість мішені і проводили навчальну стрільбу. Цим найбільше займалися 

гестаповці Гайне, Міллер, Блюм, начальник табору Вільгауз та інші. 

    Брали людину за ноги і розривали. Жінок підвішували за волосся, при цьому роздягали 

догола, розгойдували їх і вони висіли, поки не помирали. 

    Комендант Яновського табору оберштурмфюрер Вільгауз заради спорту і задоволення 

дружини та доньки систематично стріляв з автомата з балкону канцелярії у в'язнів, що 

працювали в майстернях, потім передавав автомат своїй дружині, і вона теж стріляла. 

Інколи, щоб доставити задоволення своїй дев'ятирічній доньці, Вільгауз змушував 

підкидати у повітря двох-чотирирічних дітей і стріляв у них. Донька аплодувала і кричала: 

"Тату, ще, тату, ще!" - і він стріляв. 

   Зі свідчень на процесі одного з безпосередніх учасників виготовлення мила з людського 

жиру - препаратора анатомічного інституту в Данцигу Зігмунда Мазура: "Мило 

одержувалось неприємного запаху. Для того, щоб знищити неприємний запах, додавався 

бензальдегід. Жир збирали з людських трупів Боркман і Рейхерт. Мило варив я з трупів 
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чоловіків і жінок. Роботами з виробництва мила з людських трупів, як мені відомо, 

цікавився і гітлерівський уряд. В анатомічний інститут приїздили міністр освіти Руст, 

міністр охорони здоров'я Конті, гауляйтер Данцига Альберт Форстер, а також багато 

професорів з інших медичних інститутів. Усі вони брали для себе таке мило. Особисто я 

для себе взяв цього мила чотири кілограми. 

    Страчували главарів фашистського режиму після вироку Міжнародного трибуналу на 

шибениці - вішали. Апеляції адвокатів і побажання злочинців про заміну шибениці 

розстрілом були категорично відхилені - тільки зашморг міцної мотузки! Щоправда, 

рейсхмаршал, головнокомандувач військово-повітряних сил фашистської Німеччини, 

найближчий друг Гітлера, організатор і керівник штурмових загонів (СА), один з 

організаторів підпалу рейхстагу і захоплення влади нацистами Герман Геринг встиг у 

камері розкусити ампулу з отрутою і уникнув шибениці. 

    Для всіх інших вирок було виконано у гімнастичному залі Нюрнберзької в'язниці, де були 

встановлені три механізовані шибениці. У центрі поперечної балки - великий металевий 

крюк, на якому розхитується мотузка. Виконавцем вироку був сержант армії США Джон 

Вудд. Він швидко накидав ковпак і зашморг, натискував на важіль механізованої шибениці. 

   Убивці мільйонів людей намагалися, але не могли приховати свій страх. Рібентропа, 

Розенберга і Йодля охоронники змушені були підтримувати з двох боків, позаяк вони не 

трималися на ногах. А Штрейхер влаштував істерику, і його довелося тягти до шибениці 

силою. Пізніше сержант Вудд розповідав, що підсудні виявились живучими. Рібентроп, 

Йодль, Кейтель корчилися в зашморгу по кілька хвилин, а Штрейхера довелося додушити 

руками. 

    Джон Вудд випросив у мене п'ятикутню зірку з мого кашкета - вона йому дуже 

сподобалась. Навзамін подарував мені надто дорогий швейцарський годинник. Нещодавно 

цей годинник я передав у Музей Великої Вітчизняної війни, що в Києві. 

    Трохи статистики 

    Союзники виявили і захопили 1.100 тонн німецьких документальних матеріалів. Було 

прочитано, проаналізовано тридцять мільйонів сторінок.     

   Трибунал розглянув понад п'ять тисяч справжніх документальних доказів. За час процесу 

було виготовлено понад 30 тисяч фотокопій документів. Написано понад 5 мільйонів 

сторінок друкованих матеріалів. Витрачено 200 тонн паперу, 27 тисяч метрів звукової 

стрічки. Стенограма кожного судового засідання дублювалася звукозаписом, а потім з нею 

звірявся переклад. Сотні кілометрів стрічок захоплених документальних фільмів були 

переглянуті. Багато з них доставлені в Нюрнберг як невідворотні докази. 

    До Нюрнберга було доставлено і особистого фотографа Гітлера, а також майже 20 тисяч 

фотографій, близько двох тисяч з них відібрано для використання як докази. Аналізуючи 

цю велику кількість документів, Нюрнберзький трибунал провів патологоанатомічний 

розтин злочинної політики фашистської Німеччини. 

  Штат трибуналу - 3200 працівників. Американська делегація нараховувала понад 1000 

спеціалістів, радянська - близько 200. 

   Всього за час роботи трибуналу відбулося 403 відкритих засідання, по два щоденно - 

ранкове (з 10 до 13 години) і денне (з 14 до 17 години). Інколи засідання проводилися в 

суботні і недільні дні. 

 

   За матеріалами "Урядовий кур'єр" 2008.06.20 
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                  Змодельована штучна чорна діра в лабораторії 

 
    Фізики створили штучну чорну діру в лабораторії і стали свідками світіння 

випромінювання Гокінга Фізики зробили дивовижне відкриття у світі науки – вони 

змоделювали чорну діру в лабораторії, і вона почала світитися. Цей прорив може докорінно 

змінити наше розуміння Всесвіту та 

фундаментальних законів, які ним 

керують. 

   Команда дослідників з Університету 

Глазго створила штучну чорну діру за 

допомогою спеціального типу лазера, 

який називається оптичний вихор. Цей 

лазер зміг створити область простору, з 

якої світло не могло вийти, ефективно 

імітуючи горизонт подій чорної діри. 

      Але найдивовижніше сталося, коли дослідники додали другий лазерний промінь, який 

взаємодіяв з горизонтом подій.  

      Змодельована чорна діра почала випромінювати яскраве світіння, схоже на те, що 

спостерігається, коли матерію засмоктує справжня чорна діра. Це явище, відоме як 

випромінювання Гокінга, вперше запропонував фізик Стівен Гокінг у 1974 році. Він 

припускає, що чорні діри випромінюють випромінювання через квантові ефекти, які 

змушують частинки створюватися безпосередньо за горизонтом подій, а потім 

розщеплюватися, причому одна частина вилітає, а інша втягується в чорну діру. 

       Відкриття випромінювання Гокінга було визнано одним з найважливіших відкриттів у 

сучасній фізиці, оскільки воно кидає виклик уявленню про те, що чорні діри є абсолютно 

чорними і можуть лише поглинати матерію. Натомість тепер відомо, що вони 

випромінюють енергію і з часом втрачають масу, врешті-решт повністю випаровуючись. 

       Моделювання випромінювання Гокінга в лабораторії є неймовірним досягненням, 

оскільки дає можливість вивчати цей невловимий феномен зблизька і в контрольованому 

середовищі. Це також має потенційні наслідки для майбутніх технологій, таких як 

детектори чорних дір і квантові комп’ютери. 

       Загалом, відкриття випромінювання Гокінга в лабораторній чорній дірі є значним 

кроком вперед у нашому розумінні Всесвіту і законів, які ним керують. Воно, безсумнівно, 

надихне на подальші дослідження і вивчення таємниць космосу. 

 

                         Відстеження швидких процесів 

 
   Розроблено технологію вимірювання часу з точністю до зепто-секунд (10^-21 секунди . 

Наскільки швидко рухаються електрони між атомами в межах однієї молекули? Найчастіше 

їм потрібно цього всього кілька атто-секунд (10^-18 секунди чи мільйонної від мільярдної 

частки секунди). Відстеження таких швидких процесів є складним завданням, і нещодавно 

група вчених з Австралії розробила нову інтерференційну технологію, здатну забезпечити 

вимірювання тимчасових затримок із зепто-секундною (10^-21 секунди або трильйонна від 

мільярдної частки секунди) роздільною здатністю. 
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     Як перевірку ця технологія була використана для вимірювання затримки між двома 

імпульсами світла, випромінюваними різними ізотопами водню – нормальним воднем (H2) 

і дейтерієм (D2), на які чинився одночасний вплив одного імпульсу лазерного 

світла. Величина виміряної затримки становила менш як трьох атто-секунд, а причиною її 

є різниця динаміки руху легших і важчих ядер атомів 

ізотопів водню. 

    Світло випромінювалося атомами водню з допомогою 

процесу, званого генерацією вищих гармонік (high harmonic 

generation, HHG). Цей процес відбувається, коли електрон 

вибивається з атома потужним потоком світла, який до того 

ж прискорює електрон до вищої енергії (швидкості). Коли 

електрон знову повертається до “лоно” атома, 

випромінюється квант жорсткого ультрафіолетового світла (extreme ultraviolet, 

XUV). Частота, інтенсивність та фаза вторинного випромінювання сильно залежать від 

параметрів хвильових функцій, тому всі атоми та молекули випускають жорсткий 

ультрафіолет зі своїми унікальними параметрами. 

   Якщо спектральна інтенсивність вторинного випромінювання вимірюється досить 

просто, то вимір його фази є набагато складнішою проблемою, яка не під силу традиційним 

спектрометрам. 

    Для розв’язання цієї проблеми вчені використали у своїх інтересах явище під назвою 

фази Гуї (Gouy phase). Вимірювання зсуву фази Гуї квантів світла від водню і дейтерію 

еквівалентно в цьому випадку виміру тимчасової затримки, і проведені експерименти 

показали, що це значення досить стабільне і трохи менше ніж 3 атто-секунд. Роботу 

австралійських учених було перевірено на “наукову чистоту” групою теоретичних фізиків 

із Шанхайського університету. Китайські вчені промоделювали всі можливі варіанти 

генерації HHG-випромінювання двох ізотопів водню, зважаючи на всі можливі комбінації 

руху ядер та електронів. 

   Отримані результати моделювання дуже добре збігаються в експериментальних даними, 

і це говорить про те, що в майбутньому така технологія може бути використана для 

досліджень та вимірювань над-швидких процесів в атомах та молекулах з безпрецедентною 

тимчасовою роздільною здатністю. 

 

     Справжня випадковість лежить в основі нашої світобудови     
 

       Вчені навчилися генерувати по-справжньому випадкові числа за допомогою 

фундаментальних основ всесвіту. 

   Будь-які події, що здаються нам випадковими, далеко не випадкові. Ми не можемо на них 

вплинути, але здатні проаналізувати і знайти першопричину тієї чи іншої події.  

    У звичайному житті це мало на що впливає, але для низки застосувань, наприклад, у 

криптографії, випадковості відіграють визначальну роль. Якщо вони піддаються аналізу і 

передбаченню — метод шифрування можна викинути у смітник. 
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     Справжня випадковість завжди під рукою і вона лежить в основі нашої світобудови. 

Згідно з квантовою теорією поля, вакуум постійно народжує випадкові пари частинок і 

античастинок. Це по-справжньому випадкові події, які пояснюються принципом 

невизначеності Гейзенберга. Це споконвічно ймовірнісні об'єкти, всі властивості яких ми 

не можемо одночасно виміряти і передбачити. Це та монетка, яку як не підкидай, жодної 

статистично значущої ймовірності 

випадання ми ніколи не створимо. 

      Використати народження віртуальних 

частинок у «квантовій піні» змогли вчені з 

інститутів Бельгії, Данії та Італії. Вони 

створили порівняно компактний прилад для 

генерації щосекунди 100 Гбіт випадкових 

даних. Кожен біт у цьому потоці - це 

випадкова віртуальна частинка квантового 

поля. 

     У підсумку вийшла платформа на чипі, здатна надійно видавати випадкові числа для всіх 

потреб шифрування і не тільки. Чи знайдеться цьому вже сьогодні практичне застосування 

вчені передбачити не беруться, але з огляду на побоювання щодо злому шифрувань 

квантовими платформами, потреба у справжній випадковості давно є. 

     Чому це дослідження може змінити весь світ? Для цього потрібно розуміти як сьогодні 

комп’ютери генерують випадкові числа. Проста відповідь на це питання полягає в тому, що 

вони не можуть генерувати дійсно випадкові числа. Принаймні, не самі по собі. 

      Люди створили комп’ютери, щоб вони були тим, чим не є ми, — повністю логічними 

машинами. Випадковість не в їхній природі. Зрештою, ви ж не хочете, щоб сервер 

спонтанно вирішив не слідувати логіці програми. 

      За своєю суттю комп’ютери — прості машини, які приймають дані і видають їх назад. 

Щоб комп’ютери могли генерувати випадкові числа, їм потрібне зовнішнє джерело 

випадковості. І це джерело варіюватиметься залежно від того, яким генератором 

випадкових чисел ви вирішите скористатися. 

      Фактично наявні сьогодні на ринку рішення не є по-справжньому генераторами 

випадковий чисел. Що наражає індустрію криптовалют на небезпеку, оскільки за наявності 

достатньої потужності (квантового комп’ютера) наявні моделі шифрування можна буде 

зламати. 

      Рішення вчених, описане в науковій роботі, в перспективі може повністю змінити підхід 

до генерації випадкових чисел. 

 

Спіймати нейтрино вдалося за допомогою детектора FASERnu 

 
 

У Великому адронному колайдері спіймали примарну частку: вперше побачили нейтрино. 
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Фото: ЦЕРН 

Спіймати нейтрино вдалося за допомогою детектора FASERnu, який був встановлений на 

ВАК. 

     У Великому адронному колайдері вчені змогли створити нейтрино. Ці субатомні 

частинки настільки невловимі, що проходять непоміченими навіть крізь матерію. Саме за 

це їх називають "примарними частинками", пише ScienceAlert. 

     За словами авторів експерименту, результати їхньої роботи є першим прямим 

спостереженням нейтрино в колайдері. Вчені впевнені, що такі спостереження допоможуть 

зрозуміти, як формувалися ці частки, їхні властивості, а також їхню роль в еволюції 

Всесвіту. 

     Спіймати нейтрино вдалося за допомогою детектора FASERnu, встановленого на 

Великому адронному колайдері. 

     "Нам вдалося виявити нейтрино в абсолютно новому джерелі — прискорювачі частинок, 

там, де два промені стикаються один із одним за надзвичайно високих енергій", — каже 

фізик із Каліфорнійського університету Джонатан Фенг. 

       Нейтрино — одна з найпоширеніших субатомних частинок у Всесвіті, яка поступається 

тільки фотонам. Тільки нейтрино не має електричного заряду, а його маса дорівнює нулю, 

а також нейтрино майже не взаємодіють із іншими частинками на шляху. Прямо зараз через 

ваше тіло проходять сотні мільярдів нейтрино та залишаються непоміченими. 

                            
                              Процес утворення нейтрино  Фото: Peterson et al. 

https://focus.ua/static/storage/originals/4/b8/4a96d4b380a4bbdfc11d6fa248117b84.jpg
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      Ученим відомо, що нейтрино утворюються в процесі ядерного синтезу, який 

відбувається всередині зірок або під час вибуху наднових. Попри те, що нейтрино мало 

взаємодіють із навколишнім світом, іноді вони можуть стикатися з іншою частинкою та 

виробляти дуже слабкий спалах світла. 

      На Землі існують детектори, заховані глибоко під поверхнею, які можуть уловлювати ці 

слабкі спалахи. Але вчені вже давно полюють на нейтрино в колайдері, тому що цей вид 

нейтрино з'являється завдяки високим енергіям, а цей процес мало вивчений. 

"Саме такі нейтрино можуть дати нам безцінну інформацію про космос, яку ми не можемо 

отримати жодним іншим способом", — зазначає фізик елементарних частинок із ЦЕРН 

Джеймі Бойд. 

      Зазначається, що шістьох кандидатів у нейтрино виявили ще 2021 року, але тільки тепер 

учені змогли підтвердити відкриття. Дані були отримані під час третього запуску ВАК після 

завершення його модернізації минулого року. 

       Рівень значущості відкриття становив 16 сигм, а це означає, що ймовірність 

випадкового сигналу майже дорівнює нулю. Наприклад, рівень значущості 5 сигм достатній 

для того, щоб те чи інше відкриття у фізиці елементарних частинок вважалося таким. 

 

                                 Аналогові комп'ютери 
 

     Революційне відкриття у квантових обчисленнях: фізики створили аналогові квантові 

симулятори. квантового симулятора / 

     Фізики зі Стенфордського університету в США та Університетського коледжу Дубліна 

(UCD) в Ірландії зробили революційне відкриття в галузі квантових обчислень. У 

дослідженні, опублікованому 

в журналі Nature Physics, вчені 

показали, що вони винайшли 

новий тип аналогового 

квантового комп'ютера, який 

може вирішувати складні 

фізичні проблеми, що не під 

силу традиційним цифровим 

суперкомп'ютерам. 

      Ці спеціалізовані аналогові 

комп'ютери, також відомі 

як "квантові симулятори", працюють, використовуючи квантово-механічні властивості  

n-розмірних компонентів у своїх схемах. Вони дозволяють симулювати конкретні моделі у 

квантовій фізиці, що дає змогу вирішувати проблеми, які раніше були недосяжними. 

     Спробуємо пояснити простими словами/ 

Квантові симулятори схожі на крихітні супер-розумні комп'ютери, які допомагають нам 

вирішувати проблеми, з якими звичайні комп'ютери не можуть впоратися. Вони працюють 

за принципами квантової механіки, яка допомагає їм поводитися як об'єкти чи явища, які 

вони намагаються з'ясувати, щоб знайти відповіді (тобто симулюють свою поведінку).       

     Вчені використовують їх, щоб дізнатися про дійсно великі, складні речі, які нас 

оточують. 

     Чому це відкриття справді важливе? 
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Нова архітектура Quantum Simulator передбачає гібридні метало-напівпровідникові 

компоненти, вбудовані в n-електронну схему. 

     Однією з таких проблем, яка давно цікавить вчених, є краще розуміння надпровідності. 

Існуючі надпровідні матеріали працюють лише за надзвичайно низьких температур, що 

обмежує їхнє широке застосування. Відкриття матеріалів, які є надпровідними при 

кімнатній температурі, зробило б революцію у використанні цих матеріалів у багатьох 

технологіях. 

     Як квантові симулятори застосували на практиці? 

     Все доволі просто, хоч, на перший погляд, таким не здається. Основна ідея цих 

аналогових пристроїв полягає у створенні своєрідної апаратної аналогії до проблеми, що 

вирішується, а не в написанні коду для програмованого цифрового комп'ютера.       

     Сконструювавши електронні схеми з n-розмірними компонентами, які керуються 

законами квантової механіки, дослідники змогли змоделювати об'ємну квантову матерію та 

сконструювати нові мікроскопічні квантові взаємодії. 

     Запропоноване рішення імітує взаємодію двох елементарних частинок, у цьому випадку 

– атомів та електронів.  

    Імітація настільки глибока, що модель зберігає всі квантові властивості атомів від 

міжатомної взаємодії до фізичних властивостей частинок. 

     Щоб продемонструвати потужність аналогових квантових обчислень, дослідники 

спочатку вивчили просту схему, що складається з двох квантових компонентів, з'єднаних 

разом. Змінюючи електричну напругу, вони змогли створити новий стан речовини, в якому 

електрони мають лише 1/3 частину свого звичайного електричного заряду. 

     Це революційне відкриття може призвести до створення нового покоління 

масштабованих    твердо-тільних аналогових квантових комп'ютерів, які зможуть 

моделювати набагато складніші системи, ніж сучасні комп'ютери. Деякі проблеми просто 

занадто складні для вирішення навіть найшвидшими цифровими класичними 

комп'ютерами.  

     Точне моделювання складних квантових матеріалів, таких як високотемпературні 

надпровідники, є дійсно важливим прикладом, такий вид обчислень знаходиться далеко за 

межами поточних можливостей через експоненціальний час обчислень і вимоги до пам'яті, 

необхідні для симуляції властивостей реалістичних моделей, – сказав д-р Ендрю Мітчелл, 

директор Центру квантової інженерії, науки і технологій UCD і співавтор статті. 

    Цей новий тип квантового комп'ютера знаменує собою важливу віху в галузі квантових 

обчислень і має величезний потенціал для вирішення деяких з найважливіших невирішених 

проблем у фізиці.  

    Дослідники сподіваються, що масштабуючи свій квантовий симулятор з двох до багатьох 

n-розмірних компонентів, вони зможуть моделювати набагато складніші системи і глибше 

зрозуміти фізичний світ. 

 

   Нове дослідження може розв'язувати проблему квантових              

                                               обчислень 

 
       Це прорив: вчені зменшили квантовий чіп до розміру монети та провели обчислення. 
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                                   Фото: IBM | Вчений випробовує квантовий комп'ютер 

      Нове дослідження може розв'язувати проблему масштабованості квантових обчислень, 

підвищити їхню швидкість і популяризацію. 

     Стартап QuiX Quantum із Нідерландів продемонстрував повністю інтегроване квантове 

джерело світла для генерації кубітів, повідомляє TNX. Разом із вченими з Ганноверського 

університету Лейбніца фахівці стартапу продемонстрували повністю інтегроване квантове 

джерело світла на чіпі, розміром зі звичайну монету. 

      Це важливо для майбутнього наукових досліджень і чому експерти називають це 

"переломним моментом" у квантових обчисленнях. 

У чому полягає "переломний момент" квантових обчислень 

      Суть "переломного моменту" полягає в тому, що вчені змогли створити повністю 

інтегроване квантове джерело світла на чіпі, здатному генерувати заплутані стани фотонів. 

Це спростить процес квантової обробки інформації, тому що всі етапи відбуватимуться на 

одному чіпі, що підвищить стабільність та масштабованість технології. Крім того, це 

дозволить зробити квантові джерела світла більш компактними та відтворюваними, що 

полегшить їх використання поза лабораторією та виробництво у більшому масштабі. 

                             
                            Квантові обчислення тепер відбуваються на одному чипі 

      До цього моменту більшість квантових джерел світла були зовнішніми лазерними 

системами, які займали багато місця і не відтворювалися. Тепер, отримавши можливість 

інтегрувати всі етапи квантової обробки на одному чіпі, вчені спростили процес і 

підвищили ефективність квантових обчислень. 

     Квантові обчислення стануть швидшими, точнішими та масштабнішими. 

https://focus.ua/static/storage/originals/8/c8/7c41bc181c79f923d4f51c25fe480c88.jpg
https://thenextweb.com/news/research-milestone-solve-quantum-computing-scalability
https://focus.ua/static/storage/originals/8/c8/7c41bc181c79f923d4f51c25fe480c88.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/8/c8/7c41bc181c79f923d4f51c25fe480c88.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/8/c8/7c41bc181c79f923d4f51c25fe480c88.jpg
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     Завдяки експерименту квантові обчислення стали більш стабільними – квантові джерела 

світла будуть менш схильні до зовнішнього шуму та коливань, які порушують квантові 

стани фотонів. 

     Під "зовнішнім шумом" мається на увазі не звук, а те, що квантові джерела світла можуть 

бути порушені випадковими флуктуаціями (флуктуація — будь-яке випадкове відхилення 

будь-якої величини — ред.) електромагнітного поля або інших квантових систем. Цей 

"шум" виникає через невизначеність стану матерії відповідно до основних принципів 

квантової механіки, зокрема, за принципом невизначеності та флуктуаціями енергії 

нульової точки. Квантовий шум може порушувати квантові стани фотонів і знижувати 

точність та надійність квантових обчислень. 

      Однією з головних переваг нової розробки є те, що тепер квантові джерела світла 

можуть бути зроблені у великій кількості та об'єднані у складні квантові схеми лише на 

одному чіпі. 

                                  Плавучі СЕС 

      Вчені знайшли спосіб одночасно забезпечити 6 тисяч міст енергією та економити воду. 

Плавучі СЕС також вирішують проблему конкуренції виробництва енергії з виробництвом 

їжі. 

     

         
       Команда європейських вчених виявила, що встановлення плавучих сонячних 

електростанцій у місцевих водосховищах зможе повністю забезпечити енергією 6 256 міст 

у 124 країнах світу.   

       Такі станції також вбережуть від випаровування 106 кубічних кілометрів води на рік, 

що дорівнює потребам 300 мільйонів людей, повідомляє Nature Sustainability. Зазначається, 

що для досягнення такого результату необхідно покрити сонячними станціями близько 30% 

водосховищ.  

        Проте при встановленні кожної станції необхідно проводити додаткові дослідження. 

Адже якщо плавучих СЕС буде забагато – у водоймі зменшиться кількість кисню, а рослини 
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отримуватимуть менше світла.  Дослідники проаналізували 114 555 водосховищ у всьому 

світі, зокрема у 154 мегаполісах.  

        Розрахункова глобальна економія води від розробки FPV з 30% покриттям 

водосховища (не перевищує 30 км2). Вони підкреслили, що плавучі СЕС також вирішують 

проблему конкуренції виробництва енергії з виробництвом їжі, адже їх не потрібно 

розміщувати на землях.  

       Будівництво таких станцій на штучних водоймах, а не на природних, може бути менш 

шкідливим для довкілля.  

       Нагадаємо, в Японії планують побудувати першу морську плавучу сонячну 

електростанцію потужністю 88 кВт в Токійській затоці в рамках проєкту ESG Tokyo Bay. В 

місті хочуть створити унікальну енергетичну модель, яка з часом зробить  мегаполіс 

повністю енергонезалежним. Як повідомляла ЕкоПолітика раніше, армія США запустила 

велику плавучу сонячну батарею Floatovoltics (FPV) на найбільшій внутрішній військовій 

базі країни у Північній Кароліні. 

      

                        Передача сонячної енергії на Землю 

 
     США запустили у космос демонстратор для збору і передачі сонячної енергії на Землю 

          
У 2023 році компанія SpaceX запустила ракету Falcon 9 з місією Transporter-6. У космос 

вивели рекордні 114 супутників серед яких з установкою з Калтеху – демонстратором для 

збору і передачі сонячної енергії на Землю. 

демонстратор такий? 

Пристрій призначений для перевірки роботи низки ключових елементів майбутніх 

орбітальних сонячних електростанцій. Проєкт народився з ініціативи філантропа Дональда 

Брена, голови компанії Irvine Company 

Демонстратор Space Solar Power Demonstrator (SSPD) – це апарат вагою 50 кілограмів. 

Демонстратор містить три ключові елементи для випробування технологій: 

• блок розгортання масиву панелей на орбіті (DOLCE), 

• набір із 22 різних типів фотоелементів для оцінювання ефективності кожного 

(ALBA), 
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• модуль для передачі мікрохвильової енергії на Землю (MAPLE). 

Перші експерименти з демонстратором почнуться через кілька тижнів після запуску. Одні 

будуть проведені швидко – буквально за лічені дні, інші потребуватимуть тижнів і місяців 

збору даних. 

Найшвидшим стане досвід із розгортанням демонстратора масиву батарей DOLCE. На 

демонстраторі буде тільки каркас прототипу сонячного масиву. За цим процесом 

спостерігатимуть камери і команда на Землі. У перспективі проєкт SSPD передбачає, що в 

космосі з квадратних рам збиратимуться кілометрові масиви, а поки все буде випробувано 

на рамі зі сторонами 1,8 метра. 

Для чого це потрібно 

Коли-небудь із демонстратора, що запускається сьогодні, може розвинутися технологія 

промислового виробництва масивів сонячних панелей, що розгортаються у космосі, де 

немає перешкод сонячним променям у вигляді атмосфери і хмар, а також відсутнє поняття 

ночі. Сонячну енергію на орбіті можна виробляти безперервно, передаючи на Землю чисту 

енергію, що особливо стане в пригоді для тих куточків Землі, де чисту енергетику 

розвинути не можна через природні або економічні причини. 

 

              Прорив у галузі екологічно чистої енергетики 
 

       Австралійські вчені відкрили фермент, який перетворює повітря на енергію. Тепер це 

відкриття може бути 

використане для живлення 

таких речей, як невеликі 

пристрої та імплантати. 

    Чимало з найдрібніших 

організмів у світі мають 

неймовірні здібності до 

виживання. Деякі грунтові 

бактерії, наприклад, можуть 

поглинати водень з повітря і 

використовувати його як 

паливо, якщо їм не вистачає 

будь-якої іншої їжі. 

     Саме цей мікробіологічний 

трюк спонукав дослідників з Університету Монаша в Австралії відшукати спосіб виділення 

ферменту з Mycobacterium smegmatis, який переробляє спожитий водень і виробляє його у 

вигляді електрики. 

     Хоча водень становить лише 0,00005% атмосфери, цей ізольований фермент, що 

каталізує водень, який команда назвала Huc, здатний легко споживати його. І в той час як 

бактерії видаляють 77 мільйонів тонн водню щорічно з повітря, молекулярна структура Huc 

бачить, що фермент розщеплює молекули водню, утворюючи ланцюг транспортування 

електронів, по суті створюючи електричне ланцюг в клітині. 

      Команді знадобилося п'ять років, щоб ізолювати Huc, але як тільки вони це зробили, 

вони були вражені багатьма аспектами цієї маленької електростанції. 

https://ua-electro.com/elektrika-z-povitrya-vcheni-zdijsnili-proriv-u-galuzi-ekologichno-chisto%d1%97-energetiki/
https://ua-electro.com/wp-content/uploads/2023/03/PhD-student-Ashleigh-Kropp-left-and-Dr-Rhys-Grinter-LOW-RES.jpg
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Huc пропонує надзвичайно універсальне та тривале зберігання і схоже на акумулятор, який 

ніколи не розряджається – доти, доки в повітрі циркулює хоча б невелика кількість водню. 

    «Він на диво стабільний», — каже Ешлі Кроп, кандидат наук та співавтор дослідження.           

     «Фермент можна заморозити або нагріти до 80 °C, і він збереже свою здатність 

генерувати енергію. Це свідчить про те, що цей фермент допомагає бактеріям виживати в 

найекстремальніших умовах». 

      Тим не менш, трохи передчасно святкувати неминучий комерційний успіх Huc. Вчені 

досі генерували лише невелику кількість заряду з такого самого невеликого запасу 

ферменту. 

       І хоча його практичне використання передбачає, що першим кроком буде його 

використання в якості акумуляторних елементів для невеликих пристроїв, таких як 

годинник, світлодіодні глобуси або прості комп'ютери, Грінтера вважає, що з часом, 

фінансуванням і масовим збільшенням щільності ферменту в майбутньлму можливе 

живлення навіть автомобіля. 

     «Особисто я не думаю, що це виходить за рамки можливого», — сказав Грінтер New 

Atlas. «Ключовим моментом тут є те, що енергія походить від водню, і Huc діє як 

каталізатор для її перетворення на електрику. Щоб привести автомобіль у дію, потрібно 

забезпечити достатню масу водню, щоб забезпечити енергію для руху автомобіля.       

     Враховуючи властивості Huc, які ми демонструємо в нашій статті, ми вважаємо, що він 

може стати ідеальним каталізатором для виконання цього перетворення. Однак для того, 

щоб це стало реальністю, потрібно багато технологічних розробок». 

Команда вважає, що завдяки цій розробці технологія на основі Huc зможе забезпечити 

джерело екологічно чистої енергії за конкурентною ціною. 

     «Виробництво Huc легко масштабується, і його можна генерувати з простих і дешевих 

сировинних інгредієнтів (наприклад, сільськогосподарських продуктів рослинного 

походження), що можна порівняти з дорогими хімічними каталізаторами на основі платини 

для перетворення водню», — сказав Грінтер. «Вартість виробництва Huc, що містить 

паливні елементи, на даному етапі невідома, але вона повинна бути порівнянна з 

електричними пристроями подібної складності, що може зробити їх економічно 

життєздатними». 

 

                                      «Бачити» людей крізь стіни 
  

    Вчені стверджують, що Wi-Fi дозволяє «бачити» людей крізь стіни. 

    Відповідно до інформації, що міститься у новій науковій публікації, сигнали WiFi можна 

використовувати для «картографування» людського тіла. 

   Дослідники з Університету Карнеґі-Меллона розробили технологію, що дозволяє 

«бачити» тривимірні зображення та рухи людських тіл у кімнаті, використовуючи для цього 

лише маршрутизатори WiFi. Про це повідомляє видання Vice. 

   Для експерименту вони використали систему DensePose, яка дозволяє «вимальовувати» 

всі пікселі на поверхні людського тіла на фотографії. Систему DensePose було розроблено 

дослідниками з Лондону та дослідниками штучного інтелекту, що працюють у компанії 

Facebook. На основі цієї системи, як йдеться у передпринтній статті, 

нещодавно опублікованій на arXiv, дослідники розробили глибоку нейронну мережу. Вона 

https://www.vice.com/en/article/y3p7xj/scientists-are-getting-eerily-good-at-using-wifi-to-see-people-through-walls-in-detail
https://arxiv.org/abs/2301.00250


 

302 

накладає фазу й амплітуду сигналів WiFi, що надсилаються й приймаються 

маршрутизаторами, на координати людських тіл. 

 
     Дослідники з Університету Карнеґі-Меллона пишуть, що, на їхню думку, сигнали WiFi 

«можуть стати повсюдною заміною» для звичайних камер RGB, коли справа доходить до 

«відчуття» присутності людей у кімнаті. Вчені вказують, що використання Wi-Fi дозволяє 

усувати такі перешкоди, як погане освітлення та оклюзія, від яких страждають звичайні 

об’єктиви камер. 

«Фактично, більшість домогосподарств в розвинених країнах вже має в себе WiFi-пристрої.      

    Тому цю технологію можна вивести на новий рівень, створивши на її основі системи для 

контролю самопочуття людей похилого віку або просто для виявлення підозрілої поведінки 

людей вдома», – написали вчені. 

    Нагадаємо, групі дослідників з канадського Університету Ватерлоо завдяки вразливості 

Wi-Fi також вдалося «заглянути» до помешкання крізь стіни. 

                               Іонокалорійний спосіб охолодження 

     Учені розробили новий, більш екологічний спосіб охолодження, який може замінити чинні 

холодильники. 

     Американські дослідники винайшли новий іонокалорійний спосіб охолодження, який 

може знизити рівень ртуті та зменшити шкідливі викиди в атмосферу. Розробка може 

замінити наявні методи на більш безпечну для екології та планети. Про це пише Science.  

 

https://www.facebook.com/sharer/sharer.php?u=https://dev.ua/news/okholodzhennia
https://twitter.com/intent/tweet?url=https://dev.ua/news/okholodzhennia&text=%D0%A3%D1%87%D0%B5%D0%BD%D1%96%20%D1%80%D0%BE%D0%B7%D1%80%D0%BE%D0%B1%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D0%BD%D0%BE%D0%B2%D0%B8%D0%B9,%20%D0%B1%D1%96%D0%BB%D1%8C%D1%88%20%D0%B5%D0%BA%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B3%D1%96%D1%87%D0%BD%D0%B8%D0%B9%20%D1%81%D0%BF%D0%BE%D1%81%D1%96%D0%B1%20%D0%BE%D1%85%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B4%D0%B6%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F,%20%D1%8F%D0%BA%D0%B8%D0%B9%20%D0%BC%D0%BE%D0%B6%D0%B5%20%D0%B7%D0%B0%D0%BC%D1%96%D0%BD%D0%B8%D1%82%D0%B8%20%D1%87%D0%B8%D0%BD%D0%BD%D1%96%20%D1%85%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B4%D0%B8%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B8%D0%BA%D0%B8
https://www.linkedin.com/sharing/share-offsite/?url=https://dev.ua/news/okholodzhennia
https://telegram.me/share/url?url=https://dev.ua/news/okholodzhennia&text=%D0%A3%D1%87%D0%B5%D0%BD%D1%96%20%D1%80%D0%BE%D0%B7%D1%80%D0%BE%D0%B1%D0%B8%D0%BB%D0%B8%20%D0%BD%D0%BE%D0%B2%D0%B8%D0%B9,%20%D0%B1%D1%96%D0%BB%D1%8C%D1%88%20%D0%B5%D0%BA%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B3%D1%96%D1%87%D0%BD%D0%B8%D0%B9%20%D1%81%D0%BF%D0%BE%D1%81%D1%96%D0%B1%20%D0%BE%D1%85%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B4%D0%B6%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F,%20%D1%8F%D0%BA%D0%B8%D0%B9%20%D0%BC%D0%BE%D0%B6%D0%B5%20%D0%B7%D0%B0%D0%BC%D1%96%D0%BD%D0%B8%D1%82%D0%B8%20%D1%87%D0%B8%D0%BD%D0%BD%D1%96%20%D1%85%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B4%D0%B8%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B8%D0%BA%D0%B8
https://mediasat.info/uk/2022/11/08/vrazlivist-wi-fi-dozvolyaye-zaglyadati-kriz-stini-chomu-ce-nebezpechno/
https://www.sciencealert.com/scientists-just-invented-an-entirely-new-way-to-refrigerate-things
https://mediasat.info/wp-content/uploads/2023/01/wifi-people-through-walls.jpg
https://www.facebook.com/sharer/sharer.php?u=https://dev.ua/news/okholodzhennia
https://www.facebook.com/sharer/sharer.php?u=https://dev.ua/news/okholodzhennia
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Як працюють холодильники зараз? 

Типові холодильні системи відводять тепло з приміщення за допомогою газу, який 

охолоджується, розширюючись на певну відстань. Попри ефективність цього процесу, деякі 

гази, які використовуються, також є особливо шкідливими для навколишнього середовища. 

Дослідники Національної лабораторії імені Лоуренса Берклі та Університету Каліфорнії 

в Берклі в США використали в розробці переваги способу накопичення або вивільнення 

енергії, коли матеріал змінює фазу. 

«Холодоагенти є невирішеною проблемою, — каже інженер-механік Дрю Ліллі 

з Національної лабораторії Лоуренса Берклі в Каліфорнії. — Ніхто не розробив 

альтернативного рішення, яке охолоджує речі, працює ефективно, є безпечним і не завдає 

шкоди навколишньому середовищу». 

Як працює новий метод 

Коли твердий лід перетворюється на рідку воду, його температура підвищується. Але при 

цьому плавлення поглинає тепло з навколишнього середовища, ефективно охолоджуючи 

його. 

              
              Іонокалорійний цикл у дії (Зображення Дженні Нусс із Лабораторії Берклі) 

      Для того, щоб змусити лід розтанути, не підвищуючи його температуру, треба додати 

кілька заряджених частинок або іонів. Такий самий ефект має посипання солі на дорогах для 

запобігання утворенню льоду. Іонокалорійний цикл також використовує сіль для зміни фази 

рідини та охолодження її середовища. 

      Струм, що проходить через систему, переміщатиме іони в ній, зміщуючи точку плавлення 

матеріалу, змінюючи температуру. 

Іонокалорійне охолодження 
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Команда також провела експерименти з використанням солі, виготовленої з йоду та натрію, 

для розплавлення етиленкарбонату. Цей звичайний органічний розчинник також 

використовується в літій-іонних батареях і виробляється за допомогою вуглекислого газу 

як вихідної речовини. Це може зробити систему не просто GWP (Global warming potential — 

потенціал глобального потепління) нульовим, але GWP негативним. 

Температурний зсув на 25 градусів за Цельсієм (45 градусів за Фаренгейтом) був виміряний 

шляхом застосування менше одного вольта заряду в експерименті, результат, який перевищує 

те, чого вдалося досягти іншим технологіям калорійності. 

«Є три речі, які ми намагаємося збалансувати: GWP холодоагенту, енергоефективність і 

вартість самого обладнання», — говорить інженер-механік Раві Прашер із Національної 

лабораторії Лоуренса Берклі. 

Нова розробка чи наявні холодоагени 

      Системи стиснення парів, які зараз використовуються в холодильних процесах, 

покладаються на гази з високим ПГП, як-от різні гідрофторвуглеці (ГФУ). Країни, які 

підписали поправку Кігалі, зобов’язалися скоротити виробництво та споживання ГФУ 

щонайменше на 80% протягом наступних 25 років — й іонокалорійне охолодження може 

зіграти в цьому важливу роль. 

Тепер дослідникам потрібно перенести технологію з лабораторії на практичні системи, які 

можна використовувати в комерційних цілях і без проблем розширювати. Згодом ці системи 

можна було б використовувати як для опалення, так і для охолодження. 

     «У нас є абсолютно новий термодинамічний цикл і структура, яка об’єднує елементи 

з різних галузей, і ми показали, що це може працювати», — говорить Прашер. 

Він зазначив, що тепер настав час для експериментів, щоби перевірити різні комбінації 

матеріалів і технік, щоби відповідати інженерним викликам. 

 

                 Новий спосіб вироблення електрики 

 
       Учені вигадали новий спосіб вироблення електрики: як працює цей "генератор". 

  nпряжа здатна генерувати електрику під час розтягування чи скручування/ 

  Нова технологія допоможе заряджати міні-датчики та дрібну електроніку. 

Техаського університету в Далласі, пише Interesting Engineering. Ця пряжа здатна 

виробляти електрику під час розтягування або скручування. 

Це не зовсім новий, але покращений винахід.  

       Технологія отримання електрики з механічного впливу людини під час носіння одягу 

була розроблена ще у 2017 році, але тоді дослідники отримали ККД лише в 7,6% під час 

скручування та розкручування спеціальної тканини. 

https://interestingengineering.com/innovation/new-high-tech-yarn-generate-electricity
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Тепер метод удосконалили завдяки тому, що вчені зосередилися на переплетенні трьох 

окремих ниток зі скручених вуглецевих nтрубок для 

отримання пряжі. Потім дослідники протестували нові 

нитки в ході експериментів і виявили, що ефективність 

перетворення енергії покращилася до 17,4% під час 

розтягування й до 22,4% під час скручування. 

Концепція дії nпряжі, яка виробляє електрику 

    Учені з Техасу кажуть, що їхню технологію можна 

використовувати для збору й аналізу даних про рух 

людини (наприклад, у спорті чи тренуваннях). І хоча за 

допомогою nтканини не вийде зарядити павербанк або 

смартфон, але підживити дрібні датчики або мініатюрні 

гаджети цілком реально. 

    Наразі дослідники подали заявку на патент і 

сподіваються провести глобальніші дослідження своєї 

розробки. 

      

Спосіб вилучення енергії з низькотемпературних джерел тепла 
 

 

 
     Китайська дослідницька група розробила нову концепцію вилучення теплової енергії з 

низькотемпературних джерел відпрацьованого тепла та її повторного використання за 

потреби, просто контролюючи тиск.  

     На виробництво тепла припадає понад 50% світового кінцевого споживання енергії, а 

аналіз потенціалу відпрацьованого тепла показує, що 72% світового споживання первинної 

енергії втрачається після перетворення, головним чином у формі тепла. Він також 

відповідає за понад 30% глобальних викидів парникових газів. 

     На цьому тлі дослідники під керівництвом професора ЛІ Бінга з Інституту дослідження 

металів Академії наук Китаю запропонували та реалізували нову концепцію — 
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барокалорійні теплові батареї, засновані на унікальному зворотному барокалорійному 

ефекті. 

      Зворотний барокалорійний ефект характеризується ендотермічною реакцією, 

спричиненою тиском, що різко контрастує зі звичайним барокалорійним ефектом, коли 

підвищення тиску призводить до екзотермічної реакції. «Цикл барокалорійної теплової 

батареї складається з трьох етапів, включаючи теплове заряджання під тиском, зберігання 

під тиском і термічний розряд після зниження тиску», — сказав професор LI, відповідний 

автор дослідження. 

     Барокалорійна теплова батарея була матеріалізована в тіоціанаті амонію 

(NH4 SCN). Розряд виявлявся у вигляді виділення тепла 43 Дж/г або підвищення 

температури приблизно на 15 К. Виділена теплота в 11 разів перевищувала підведену 

механічну енергію. 

     Щоб зрозуміти фізичне походження унікального зворотного барокалорійного ефекту, 

робочий матеріал NH4 SCN було добре схарактеризувати за допомогою методів 

синхротронного рентгенівського випромінювання та розсіювання нейтронів. Він зазнає 

кристалічного структурного фазового переходу від моноклінної до орторомбічної фази при 

363 K, що супроводжується об’ємним негативним тепловим розширенням ~5% і змінами 

ентропії приблизно 128 Дж кг -1  K -1. 

     Цей перехід легко здійснюється тиском до 40 МПа, і це перша інверсна барокалорична 

система зі змінами ентропії більше ніж 100 Дж кг -1 К–. Залежне від тиску розсіювання 

нейтронів і моделювання молекулярної динаміки показали, що поперечні коливання аніонів 

SCN¯ посилюються тиском, а водневі зв’язки, які утворюють дальній порядок, потім 

послаблюються. 

     У результаті система стає невпорядкованою у відповідь на зовнішній тиск, і таким чином 

матеріал поглинає тепло з навколишнього середовища. Бувши новим рішенням для 

управління теплом, барокалорійні теплові батареї, як очікується, відіграватимуть активну 

роль у різноманітних додатках, таких як збір і повторне використання тепла промислових 

відходів при низьких температурах, системи теплопередачі твердотілового холоду, розумні 

електромережі та управління теплом у житлових приміщеннях.  

•  

 

                          Батареї з місячного грунту 
 

Blue Origin Безоса навчилася виготовляти сонячні батареї з місячного грунту. Що 

відомо? 
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•  

    У компанії Джеффа Безоса Blue Origin повідомили, що навчилися виготовляти сонячні 

батареї та дроти з матеріалу, що імітує склад місячного пилу. Про це пише Engadget. 

Що сталося 

Завдяки цій розробці місячні бази не потребуватимуть ресурсів з Землі та буде еко-friendly 

— без викидів вуглекислого газу та хімікатів. Отримані сонячні батареї можуть працювати 

на Місяці більш як десять років, попри суворе космічне середовище, стверджують в Blue 

Origin. 

Що каже ChatGPT 

     А навіщо взагалі потрібні сонячні панелі на Місяці. Відповідь була такою: 

«По-перше, Місяць не має атмосфери, а отже, немає повітря, яке розсіює або поглинає 

сонячне світло. Це означає, що сонячне світло, яке досягає поверхні Місяця, набагато 

інтенсивніше, ніж на Землі, що робить його ідеальним місцем для генерації сонячної енергії. 

По-друге, Місяць переживає довгі періоди денного світла і темряви, кожен з яких триває 

близько двох тижнів. Це означає, що сонячні панелі можуть забезпечити надійне джерело 

енергії протягом світлового дня, а надлишок енергії можна зберігати в акумуляторах для 

використання протягом місячної ночі. 

По-третє, Місяць не має легкодоступних джерел енергії, таких як викопне паливо або 

гідроелектростанції, що робить сонячну енергію найбільш практичним і економічно 

ефективним рішенням для забезпечення енергією місячної бази або інших об’єктів. 

     Нарешті, використання сонячних панелей на Місяці також важливе з екологічних 

міркувань. На відміну від інших форм виробництва енергії, таких як спалювання викопного 

палива або ядерна енергетика, сонячна енергія не створює шкідливих викидів або відходів, 

що робить її чистим і стійким джерелом енергії для людської діяльності на Місяці». 

 

Фізики відкрили першу рідину з п’єзоелектричним ефектом 

 
Вчені відкрили рідину, яка перетворює механічну силу в електричний заряд. 

https://www.engadget.com/blue-origina-solar-cells-moon-soil-173908801.html?src=rss&guccounter=1&guce_referrer=aHR0cHM6Ly9pdGMudWEv&guce_referrer_sig=AQAAAFUEo1Z_3fwBzDko4s0iP6HTVeLPWFglZ2LSBXxHxC2fUS5O_NCM8_zKKFkzj57VjSLNCkDpnzbG89jqELSvp7aoTXRAjPA7LyokyXfMiZS14bO9yOpdX3c4qAX1gXGlYSkUDTahskgsxjI9pyxk3YfCCfUvaz7NjWuG4dAzfRnt
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      Дослідники з Університету штату Мічиган описали першу відому рідину, яка діє як 

п’єзоелектричний матеріал. Вона перетворює тиск в електрику і навпаки. Вважалося, що 

такими властивостями володіють тільки тверді тіла. Відкриття може створити новий 

напрямок в оптиці і гідравліці. 

      Фізики виявили незвичайні властивості, працюючи з іонними рідинами. Це солі, які 

зберігають рідкий стан при незвично низьких температурах (нижньої температури кипіння 

води). Матеріал, що складається тільки з позитивно і негативно заряджених іонів, являє 

собою в’язку структуру, що нагадує машинну оливу або кленовий сироп. 

       Дослідження показало, що, коли іонні рідини поміщали в циліндр і стискали поршнем, 

вони генерували електрику, пропорційне прикладеної силі. Вчені також виявили зворотний 

ефект: оптичні властивості іонних рідин змінювалися під дією електричного струму.         

       Наприклад, коли дослідники помістили ці рідини в контейнер у формі лінзи, вони 

виявили, що електричний заряд може змінити фокусну відстань. 

П’єзоелектрика відомо вченим з XIX століття, але всі традиційні дослідження вивчали 

тільки тверді тіла. Вони виділяють електрику під тиском, а під впливом електрики можуть 

змінювати форму. Фізики поки не розуміють, як саме виникає п’єзоелектричний ефект в 

іонних рідинах. Вони продовжать дослідження, щоб розкрити природу цього явища. 

      Незалежно від результату дослідники вважають, що нові властивості іонних рідин 

можна використовувати для створення нових прикладних напрямків: оптичних і 

гідравлічних пристроїв, керованих за допомогою електрики. Крім того, нешкідливі рідини 

можуть замінити токсичні класичні п’єзоелектрики зі свинцю. 
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                       Воду з повітря на водневе паливо 

 
    У Швейцарії створили штучний листок, який перетворює воду з повітря на водневе 

паливо. 

    Інженери-хіміки зі Швейцарії створили штучний листок, який завдяки сонячній енергії 

перетворює воду з повітря 

на водневе паливо. Про це 

розповідають у Асоціації 

сонячної енергетики 

України. 

   «Винахід, по суті, це 

прозорий і пористий 

електрод. Підкладка 

електрода є тривимірною 

сіткою з волокон скловати 

(фактично — з кварцу). 

Потім волокна оксиду 

кремнію сплавляються 

разом при високих температурах для одержання пластин.        

     Пластини спочатку вкриваються тонкою прозорою плівкою легованого фтором оксиду 

олова, а потім тонкою плівкою напівпровідникових матеріалів, що поглинають сонячне 

світло», — йдеться у повідомленні. 

    На створення такого електрода вчених надихнули рослини тим, як перетворюють сонячне 

світло в хімічну енергію за допомогою вуглекислого газу з повітря. 

   Оскільки кожен етап є відносно простим і легко масштабується, автори розраховують, що 

винахід отримає широке застосування. Наприклад, для створення газо-дифузійних 

підкладок на сонячних батареях для виробництва водню. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.facebook.com/aseuofficial/posts/1081988936529040
https://www.facebook.com/aseuofficial/posts/1081988936529040
https://www.facebook.com/aseuofficial/posts/1081988936529040
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Вчені знайшли новий метод перетворення світла на електрику 

 
 

 
     Команда під керівництвом Бостонського коледжу розробила новий квантовий сенсорний 

метод для зображення та розуміння джерела потоку фотоструму в напівметалах Вейля 

(Вейлівський напівметал — кристал у якого низькоенергетичними збудженнями є 

вейлівські ферміони). 

     У нещодавній статті, опублікованій в журналі Nature Physics, Брайан Чжоу, доцент 

кафедри фізики Бостонського коледжу, та його колеги розкрили дивовижний новий метод 

перетворення світла в електрику в напівметалах Вейля за допомогою квантових датчиків. 

      Багато сучасних технологій, таких як камери, волоконно-оптичні системи та сонячні 

панелі, засновані на перетворенні світла в електричні сигнали.  

      Однак у більшості матеріалів просте освітлення поверхні не призводить до генерації 

електрики, оскільки немає певного напрямку для потоку електрики. Щоб подолати ці 

обмеження та створити нові оптоелектронні пристрої, дослідники вивчають унікальні 

властивості електронів у напівметалах Вейля. 

    «Більшість фотоелектричних пристроїв потребують двох різних матеріалів для створення 

асиметрії в просторі», — сказав Чжоу, який працював із вісьмома колегами з BC та двома 

дослідниками з Наньянського технологічного університету в Сінгапурі. «Тут ми показали, 

що просторова асиметрія всередині одного матеріалу – зокрема, асиметрія його 

термоелектричних транспортних властивостей – може призвести до спонтанних 

фотострумів». 

     Команда досліджувала матеріали дителлурид вольфраму та тетрателурид іридію 

танталу, які обидва належать до класу напівметалів Вейля.  

     Дослідники підозрюють, що ці матеріали будуть хорошими кандидатами для генерації 

фотоструму, оскільки їх кристалічна структура за своєю суттю є інверсійно 

асиметричною; тобто кристал не відображає сам себе шляхом зміни напрямків навколо 

точки. 

     Дослідницька група Чжоу намагалася зрозуміти, чому напівметали Вейля ефективно 

перетворюють світло в електрику. Попередні вимірювання могли лише визначити кількість 

https://scitechdaily.com/tag/boston-college/
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електрики, що виходить із пристрою, як вимірювання кількості води, яка тече з раковини у 

водостічну трубу.  

    Щоб краще зрозуміти походження фотострумів, команда Чжоу намагалася візуалізувати 

потік електрики всередині пристрою – подібно до створення карти закручених потоків води 

в раковині. 

    «У рамках проєкту ми розробили нову техніку з використанням квантових датчиків 

магнітного поля, які називаються центрами вакансій азоту в алмазі, для зображення 

локального магнітного поля, створюваного фотострумами, і реконструкції повних ліній 

потоку фотоструму», — аспірант Ю-Сюань.  

    Ван, провідний автор рукопису, сказав. 

Команда виявила, що електричний струм протікає у формі чотириразового вихру навколо 

місця, де на матеріал потрапляє світло. Команда далі візуалізувала, як картина 

циркулюючого потоку змінюється краями матеріалу, і виявила, що точний кут краю 

визначає, чи є загальний фотострум, що витікає з пристрою, позитивним, негативним або 

нульовим. 

    «Ці ніколи раніше не бачені зображення потоку дозволили нам пояснити, що механізм 

генерації фотоструму дивовижним чином обумовлений анізотропним 

фототермоелектричним ефектом, тобто різницею в тому, як тепло перетворюється на струм 

уздовж різних напрямків Вейля в площині. напівметал”, – сказав Чжоу. 

     Дивно, але поява анізотропної термоЕРС не обов’язково пов’язана з інверсійною 

асиметрією, що демонструється напівметалами Вейля, і, отже, може бути присутнім в інших 

класах матеріалів. 

    «Наші відкриття відкривають новий напрямок для пошуку інших матеріалів із високою 

фоточутливістю», — сказав Чжоу. «Це демонструє руйнівний вплив квантових сенсорів на 

відкриті питання в матеріалознавстві».  

    Чжоу сказав, що майбутні проєкти використовуватимуть унікальний проточний 

мікроскоп фотоструму, щоб зрозуміти походження фотоструму в інших екзотичних 

матеріалах і розсунути межі чутливості виявлення та просторової роздільної здатності. 

 

Ґрунтові бактерії генерують електроенергію з розрідженого   

                                             повітря 
 

                  
     Вчені зробили революційне відкриття в галузі відновлюваної енергетики: певні ґрунтові 

бактерії можуть генерувати електроенергію з повітря. 
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     Дослідження, проведене групою фахівців з Массачусетського університету в Амхерсті, 

показало, що вид бактерій під назвою Geobacter sulfurreducens здатний виробляти 

електричний струм, використовуючи вуглекислий газ з атмосфери. 

     Цей прорив може мати величезні наслідки для галузі сталої енергетики, оскільки він 

означає, що ми потенційно можемо виробляти електроенергію, не покладаючись на 

традиційні джерела палива, такі як вугілля, нафта чи газ. 

     Дослідники виявили, що бактерії Geobacter sulfurreducens здатні генерувати електричний 

струм, коли їх поміщають на спеціально розроблений електрод, який має невеликий зазор 

між ним і протилежним електродом. Бактерії змогли створити електричне поле через цей 

проміжок, яке потім можна було використати для виробництва електроенергії. 

     Особливо цікавим у цьому відкритті є те, що бактерії змогли генерувати електроенергію 

з вуглекислого газу в повітрі, а не з певного джерела палива. Це означає, що ми потенційно 

можемо використовувати цю технологію для виробництва електроенергії практично в будь-

якому середовищі, незалежно від наявності традиційних джерел палива. 

     Дослідники вважають, що ця технологія може бути використана для живлення 

невеликих електронних пристроїв, таких як датчики або монітори навколишнього 

середовища, у віддалених або важкодоступних місцях, де використання традиційних 

джерел енергії може бути недоцільним. У майбутньому вона також може бути використана 

для живлення більших пристроїв або навіть цілих будівель. 

      Звісно, потрібно провести ще багато досліджень, перш ніж цю технологію можна буде 

використовувати у великих масштабах. Однак відкриття цих ґрунтових бактерій та їхньої 

здатності генерувати електроенергію з повітря є значним проривом у галузі відновлюваної 

енергетики і може мати величезні наслідки для наших майбутніх енергетичних потреб. 

 

       Значний прорив, який може змінити наше уявлення про           

                                       надпровідники 

 

 
    Дослідники в галузі фізики нещодавно оголосили про значний прорив, який може 

змінити наше уявлення про надпровідники. Надпровідники – це матеріали, які проводять 
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електрику з нульовим опором, що означає, що вони можуть передавати електрику зі 100% 

ефективністю. 

    Досі надпровідники могли працювати лише за надзвичайно низьких температур, зазвичай 

близьких до абсолютного нуля (-273,15°C). Однак команда фізиків стверджує, що створила 

надпровідник, який може працювати в умовах, близьких до атмосферних, тобто в 

температурному діапазоні, якого набагато легше досягти і підтримувати. 

Новий надпровідник виготовлений зі сполуки під назвою гідрид, яка містить атоми водню 

та рідкісноземельний елемент лантан. Дослідники піддали гідрид впливу високого тиску і 

виявили, що він демонструє надпровідність при температурі -23°C, що трохи нижче точки 

замерзання. 

    Це відкриття може докорінно змінити способи використання та виробництва 

електроенергії. Надпровідники можуть бути використані для створення більш ефективних 

електромереж та електричних пристроїв, а також для створення швидших і потужніших 

комп’ютерів. 

    Однак дослідники застерігають, що потрібно виконати ще багато роботи, перш ніж цей 

новий надпровідник можна буде використовувати в практичному застосуванні. Їм потрібно 

знайти способи виробництва сполуки у більших кількостях і з меншими витратами, а також 

оптимізувати її властивості для конкретних застосувань. 

Тим не менш, це захоплююча подія в галузі надпровідності, яка може мати далекосяжні 

наслідки для науки і техніки. 

 

      Новий метод відстеження життя на інших планетах нашої    

                                                 галактики 
 

 

 

      Форми кисню, створені живими організмами, можна знайти в космосі навколо нашої 

планети, показало нове дослідження, яке натякає на потенційний новий метод відстеження 

життя на інших придатних для життя планетах нашої галактики, Чумацького Шляху. 
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Нове відкриття було зроблено Стратосферною обсерваторією інфрачервоної астрономії 

NASA (SOFIA), яка вже припинила роботу, — літаючим телескопом, встановленим на 

адаптованому Boeing 747.  

      Нещодавно опубліковане дослідження описує, як дослідники використовували 

телескоп, який чутливий до інфрачервоних хвиль, що несуть тепло. світло, щоб виявити так 

званий важкий атомарний кисень у верхніх шарах земної атмосфери , мезосфері та нижній 

термосфері. 

      Важкий кисень — це форма кисню, яка містить 10 нейтронів у своєму ядрі, 

порівняно з вісьмома, які спостерігаються в найпоширенішій формі кисню, присутній у 

повітрі навколо нашої планети.  

       Високі концентрації важкого кисню можна знайти поблизу поверхні Землі, оскільки 

цей атомний зразок зазвичай виробляється фото-синтезуючими організмами, як і звичайний 

кисень. 

«Це відстежує біологічну активність — це добре доведено», — сказав у заяві Гельмут 

Віземейєр, вчений з Інституту радіоастрономії Макса Планка в Німеччині та провідний 

автор нового дослідження. «Поки що вважалося, що висота, на яку поширюється ця ознака, 

становить 60 кілометрів — отже, ледве нижня частина мезосфери». 

Форми кисню, створені живими організмами, були виявлені на висоті понад 100 миль над 

нашою планетою. 

 

 
 

     Однак, згідно з новим дослідженням, SOFIA змогла виявити важкий кисень на висоті до 

120 миль (200 км) над нашою планетою в концентраціях, які вказують на земне походження.     

     Важкий кисень також може надходити від сонячного вітру, потоку частинок, що 

постійно виходять з атмосфери Сонця. Однак вважається, що концентрації важкого 

сонячного кисню набагато нижчі. 

     «Питання полягало в тому, чи досягає він більшої висоти? І якщо досягає, оскільки там 

немає живих організмів, єдиним способом досягти більшої висоти буде ефективне 

вертикальне змішування [повітря в атмосфері Землі]», — сказав Віземейер. 

https://blogs.nasa.gov/sofia/2023/03/07/sofia-makes-first-detection-of-heavy-oxygen-in-earths-upper-atmosphere/
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      Отримані дані можуть мати потенційні наслідки для розробки нових методів виявлення 

маркерів життя навколо екзопланет, планет, що обертаються навколо інших зірок, ніж наше 

Сонце. 

      «Ідея полягає в тому, щоб спочатку зрозуміти, що відбувається перед вашими власними 

дверима, перш ніж йти до глибших досліджень деінде», — сказав Віземейєр. 

      Наявність «зробленого на Землі» важкого кисню так високо над планетою також 

свідчить про те, що повітря повинно змішуватися з великою ефективністю в шарах 

атмосфери, що дослідники хочуть вивчити далі, щоб краще зрозуміти систему Землі.      

      Відкриття також може мати наслідки для дослідження зміни клімату, додав Віземейєр. 

      Дослідники залишаються відкритими до інших можливих пояснень важкого кисню так 

високо над планетою, але якщо відкриття підтвердиться, це означатиме, що біологічний 

вплив Землі поширюється набагато далі в космос, ніж вчені вважали раніше. 

 

          Стимуляція електричної активності у мозку людини 

 
      Через величезну мережу нервових волокон електричні сигнали постійно проходять 

через мозок. Ця складна діяльність зрештою породжує наші думки, емоції та поведінку, а 

також, можливо, психічне здоров’я та неврологічні проблеми, коли щось йде не так . 

       Стимуляція мозку є новим методом лікування таких розладів. Стимуляція ділянки 

вашого мозку електричними або магнітними імпульсами запустить каскад сигналів через 

вашу мережу нервових зв’язків. 

       
      Однак на даний момент вчені не зовсім впевнені, як ці каскади впливають на діяльність 

вашого мозку в цілому – важлива відсутня частина, яка обмежує переваги терапії стимуляції 

мозку. 

      У нашому останньому дослідженні, опублікованому в Neuron, ми виявили, що 

поширення стимуляції мозку можна передбачити за допомогою математики мереж. 

      Відстеження електричних сигналів у мозку 
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      Вивчати спілкування в людському мозку важко. Це пояснюється тим, що електричні 

сигнали переміщуються дуже швидко, в масштабі тисячних часток секунди, між однією 

частиною мозку та іншою. 

       Що ще складніше, сигнали передаються через неймовірно складну мережу нервових 

волокон, які з’єднують усі ділянки мозку. Ці проблеми ускладнюють вченим навіть 

спостереження за сигналами, що проходять через мозок. 

      Однак за дуже особливих і контрольованих обставин ми можемо використовувати 

інвазивні електроди для точного відстеження поширення сигналів мозку.  

       Інвазивні електроди — це інструменти, які хірургічним шляхом вставляються в мозок 

пацієнтів, які погоджуються. 

       Важливо підкреслити, що цей тип інвазивної процедури можна проводити лише в дуже 

особливих обставинах, коли основною метою є допомогти пацієнтам. У нашому випадку 

пацієнтами були люди з важкою формою епілепсії. Якщо пацієнти з епілепсією не реагують 

на ліки, вони можуть використовувати електроди, щоб допомогти лікарям дізнатися більше 

про те, що може відбуватися в їхньому мозку. 

     Наше дослідження базувалося на великій групі з 550 пацієнтів-добровольців з 

епілепсією в більш ніж 20 лікарнях у Північній Америці, Азії та Європі. 

     Електроди дозволяють м’яко стимулювати ділянку мозку електричним імпульсом і 

водночас записувати мозкову активність пацієнта. Ми використовували дані з електродів, 

розміщених у різних положеннях мозку, щоб відстежувати передачу електричних імпульсів 

від однієї області до іншої. 

     В якості останнього інгредієнта нашого дослідження ми використали сканування МРТ , 

щоб реконструювати мережу нервових волокон людського мозку, відому як коннектом . Це 

дало нам модель фізичної проводки, через яку електричні сигнали передаються в мозок. 

     
     Зліва: ілюстрація анатомії людського мозку. У центрі: 3D модель усіх нервових 

волокон. Праворуч: реконструкція мережі проводів мозку. ( Wikimedia Commons/Caio 

Seguin/Andrew Zalesky) 

    Отже, як сигнали передаються через складну проводку коннектома? 

Проста можливість полягає в тому, що сигнали проходять найпрямішими шляхами в 

коннектомі.  

      У термінах мережі це означало б, що електричний імпульс йде від однієї області до іншої 

найкоротшим шляхом проміжних областей між ними. 

Інша ідея полягає в тому, що сигнали поширюються через мережеву дифузію . Щоб 

зрозуміти це, подумайте про те, як вода тече мережею труб. 
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      Кожного разу, коли вода досягає місця з’єднання в мережі, потік розбивається на 

розбіжності. Більше перехресть уздовж шляху води означає більше розколів, і потік уздовж 

будь-якого шляху стає слабшим. 

      Однак, якщо деякі з розбіжних шляхів знову зустрічаються вниз за течією, сила потоку 

знову зростає. У цій аналогії всі з’єднання (труби) у мережі сприяють формуванню потоку 

сигналу (води), а не лише ті, що знаходяться вздовж самого прямого шляху. 

Що ми знайшли 

     Ці два типи мережевого зв’язку – найкоротші шляхи проти дифузного потоку – є двома 

конкуруючими гіпотезами, які пояснюють, як електричні сигнали каскадують через 

проводку коннектома після стимуляції мозку. Сьогодні вчені не впевнені, яка гіпотеза 

найкраще відповідає тому, що відбувається в мозку. 

      Наше дослідження є одним із перших, яке намагається вирішити цю дискусію. Для 

цього ми запитали, чи найкоротші шляхи чи дифузія найкраще передбачають поширення 

електричного сигналу, виміряного електродами в мозку пацієнтів. 

     Проаналізувавши дані, ми знайшли докази, що підтверджують гіпотезу дифузійного 

потоку. Це означає, що набагато більше нервових зв’язків – порівняно з тими, що рухаються 

найкоротшими шляхами – формують те, як стимуляція мозку каскадує вниз по коннектому. 

Це важлива інформація для вчених, оскільки вона допомагає нам зрозуміти, як фізична 

проводка нервових зв’язків сприяє діяльності та функціонуванню мозку. 

Що далі? 

     Наше дослідження є одним із перших у своєму роді, і для підтвердження того, що ми 

знайшли, потрібна додаткова робота. Ми сподіваємося, що прогрес у нашому розумінні 

комунікації мозку також допоможе вченим-клінікам розробити кращі методи стимуляції 

мозку для вирішення проблем психічного здоров’я. 

    Стимуляція мозку може допомогти «відновити» несправну комунікацію між областями 

мозку. Наприклад, неінвазивна стимуляція (виконується поза черепом і без необхідності 

хірургічного втручання) є лікуванням великого депресивного розладу, доступним в 

Австралії . 

     У наших майбутніх дослідженнях ми дослідимо, чи можна використати відкриття, про 

які тут повідомляється, для покращення терапевтичних переваг таких методів стимуляції 

мозку. 

 

             Ядерний мікрореактор для життя на Місяці та Марсі 

                  

https://ua-electro.com/rolls-royce-pokazala-yadernij-mikroreaktor-dlya-zhittya-na-misyaci-ta-marsi/
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     Компанія Rolls-Royce показала рендер ядерного реактора, який повинен забезпечити 

енергією базу на Місяці чи Марсі. Крім того, такий двигун мав би також застосовуватися і 

в космічних кораблях. 

Схоже, що Rolls-Royce намагається повідомити нам, що вона буде займатися космічними 

двигунами на рівні таких компаній, як SpaceX та Blue Origin. Компанія також оголосила 

про укладення угоди про співпрацю з Космічним агентством Великої Британії з метою 

дослідження можливості використання ядерної енергії для освоєння космосу. 

Чим цікавий двигун від Rolls-Royce 

Показаний мікро-реактор, розроблений Rolls-Royce, являє собою автономне і енергоємне 

рішення для використання в космічних дослідженнях поверхні інших планет або 

супутників, або для забезпечення живленням космічного корабля. 

«Мікрореактор Rolls-Royce розроблений для використання від початку безпечної та 

надзвичайно міцної форми палива. Кожен осередок урану вкритий кількома захисними 

шарами, які діють як система локалізації, що дає змогу йому витримувати екстремальні 

умови», – наголосили у Rolls-Royce. 

     Джейк Томпсон, керівник відділу інноваційних продуктів і послуг Rolls-Royce, 

повідомив, що компанія використає наявний досвід для розроблення невеликих реакторів, 

https://ua-electro.com/wp-content/uploads/2023/02/Rolls-Royce-Micro-Reactor_.png
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що застосовуватимуться на базах на Місяці або Марсі, «забезпечуючи надійну і чисту 

енергію для астронавтів у цих локаціях». 

     Втім, Rolls-Royce не збирається зупинятися на місячних базах і в партнерстві з Космічне 

агентство Великої Британії займеться вивченням того, як можна використовувати ядерну 

енергію для інших напрямків освоєння космосу. 

      Компанія робить ставку на ядерну енергію як надійний інструмент для будівництва 

космічних баз не просто так. За словами представників компанії, вона безпечна та надійна. 

     Виділили $57 млн. У NASA створюють місячну базу за допомогою 3D-друку — ЗМІ. 

«Мікрореактор Rolls-Royce розроблений для використання, насамперед, безпечної 

та надзвичайно надійної форми 

палива, — пишуть вони у Twitter. — Кожна 

частка урану поміщена в кілька захисних 

шарів, які діють як система локалізації, 

що дозволяє їй витримувати екстремальні 

умови. 

У компанії уточнили, що представлений ними 

концепт не пішов у виробництво. Поки що 

інженери уточнюють, чи існує технічна можливість втілити його в життя. 

Сфера діяльності компанії давно не обмежується випуском автомобілів преміум-класу.       

      У 2021 році вона випробувала повністю електричний високошвидкісний літак. 

       NASA розробляє мініатюрні ядерні генератори, щоб живити космічні супутники 

CubeSat. 

      В листопаді 2022 року стало відомо, що Україна планує збудувати інноваційну 

енергетичну систему. 

 

          Про глобальну бездротову мережу передачі енергії 
 

 

https://techno.nv.ua/ukr/popscience/nasa-nadrukuye-misyachnu-bazu-na-3d-printeri-50287673.html
https://twitter.com/guyadams/status/1619247523788656644
https://twitter.com/guyadams/status/1619247523788656644
https://twitter.com/guyadams/status/1619247523788656644
https://ua-electro.com/nasa-rozroblyaye-miniatyurni-yaderni-generatori-shhob-zhiviti-kosmichni-suputniki-cubesat/
https://ua-electro.com/nasa-rozroblyaye-miniatyurni-yaderni-generatori-shhob-zhiviti-kosmichni-suputniki-cubesat/
https://ua-electro.com/ukra%d1%97na-planuye-zbuduvati-innovacijnu-energetichnu-sistemu/
https://ua-electro.com/ukra%d1%97na-planuye-zbuduvati-innovacijnu-energetichnu-sistemu/
https://reddit.com/submit?url=https://root-nation.com/ua/news-ua/it-news-ua/ua-darpa-laser-power-transfer/&title=DARPA+%D0%B2%D1%82%D1%96%D0%BB%D1%8E%D1%94+%D0%BC%D1%80%D1%96%D1%8E+%D0%9D%D1%96%D0%BA%D0%BE%D0%BB%D0%B8+%D0%A2%D0%B5%D1%81%D0%BB%D0%B8+%D0%BF%D1%80%D0%BE+%D0%B1%D0%B5%D0%B7%D0%B4%D1%80%D0%BE%D1%82%D0%BE%D0%B2%D1%83+%D0%B5%D0%BD%D0%B5%D1%80%D0%B3%D1%96%D1%8E+%D0%B2+%D1%80%D0%B5%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D1%96%D1%81%D1%82%D1%8C
https://techno.nv.ua/ukr/popscience/nasa-nadrukuye-misyachnu-bazu-na-3d-printeri-50287673.html
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    DARPA розробляє глобальну бездротову мережу передачі енергії на основі лазерних 

променів для забезпечення майже безперебійного енергопостачання американських військ 

по всьому світу. 

     DARPA планує створити бездротову інфраструктуру передачі енергії для забезпечення 

майже безперебійного електропостачання військових баз США по всьому світу. План, як 

повідомляє Popular Mechanics, полягає в тому, щоб використовувати лазерну технологію 

для поширення електрики по всій планеті.  

      Відома мрія Ніколи Тесли понад 100 років тому, у разі успіху ця технологія, названа 

досить доречно POWER (“Персистентне оптичне бездротове реле енергії”), зробить 

американських військових менш залежними від рідкого палива, такого як дизель, і 

вразливих ліній електропередач, які можуть бути перехоплені або саботовані ворожими 

військами. 

           
“Перш за все, змінилося навколишнє середовище, і потреба в стійкіших методах 

транспортування енергії для військових операцій є надзвичайно важливою”, – пояснив 

полковник Пол Калхун в ексклюзивному інтерв’ю виданню Popular Mechanics.       

     Американські війська діють по всьому світу, як і підрозділи спеціальних операцій, які 

він забезпечував як пілот вантажного літака С-17, від форпостів у Південно-Китайському 

морі до іракської пустелі. 

     Оскільки немає простого способу забезпечити їх енергією, багато сил використовують 

свої радари, мікрохвильову зброю проти безпілотників, лазери та інше енергоємне 

обладнання. І з кожним роком гострота проблеми зростає. 

    “З технологічного боку, значного прогресу було досягнуто в галузі високоенергетичних 

лазерів, зондування хвильового фронту, адаптивної оптики, висотних електричних 

повітряних платформ, захисних блокувань і високоефективних фотоелектричних систем з 

вузькою смугою пропускання”, – пояснює полковник Калхун. 

     “POWER – це програма оптичного випромінювання енергії”, – каже Калхун. “Існують й 

інші потенційні способи випромінювання енергії, такі як мікрохвилі, які ми маємо намір 

дослідити в майбутніх програмах.  

     Для POWER хвиля, що поширюється, є лазером, [який] забезпечує високу пропускну 

здатність на великі відстані при передачі на великих висотах. Реле перенаправляють 

лазерну енергію без перетворення, а потім кінцевий користувач перетворює цю лазерну 

енергію назад в електрику за допомогою монохроматичних фотоелектричних 

перетворювачів з вузькою забороненою зоною”, – додав він. 
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    Повністю оточивши Сонце, щоб захопити якомога більше  

                                             енергії 
 

 

 

 
     Для того, аби людство могло перейти на новий еволюційний щабель, землянам 

необхідно перейти від виснаження власної планети до отримання енергетичних ресурсів 

безпосередньо від Сонця. При цьому, мова йде не про “зелену” енергетику чи сонячні 

панелі, а про побудову гігантської сфери Дайсона, яка оточить наше світило, 

перехоплюючи його енергію ще до того, як вона розпочне космічну подорож.  

    Однак, у цього загалом хорошого, хоч і фантастичного, плану є одне велике але.       

    Як пише наукова журналістка Хайме Грін, для побудови такої сфери людству доведеться 

знищити планету розміром з Юпітер, який є найбільшою планетою у нашій Сонячній 

системі. 

Що таке сфера Дайсона? 

    Сфера Дайсона – це концептуальна мегаструктура, запропонована фізиком Фріменом 

Дайсон у 1960 році. 

                   

https://futurism.com/the-byte/dyson-sphere-sun-jupiter-raw-materials


 

322 

     Дайсон припустив, що справді розвинена цивілізація не займатиметься вітряками та 

ядерними реакторами, і піде далі, повністю оточивши свою рідну зорю, щоб захопити 

якомога більше енергії. 

     За ідеєю фізика, на близькій орбіті до зірки необхідно створити сферичну структуру, яка 

поглинатиме усю енергію зірки (у випадку землян – Сонця), щоб вловлювати максимальну 

кількість її енергії. 

     Така потреба, як вважає Дайсон, рано чи пізно виникає у кожної цивілізації, яка 

розвивається, оскільки планетарні енергетичні ресурси є обмеженими і в якийсь момент 

просто вже не здатні забезпечити потреби цивілізації. 

     Сфера ж не лише допоможе цивілізації вижити, але й дасть ресурси для нового рівня 

розвитку. Зокрема, поселення на інших планетах системи. 

     При цьому сфера Дайсона не обов’язково має бути саме сферичною. Це може бути одне 

широке кільце чи декілька тонших кілець, всередині яких існуватимуть умови для 

проживання. 

     Також існує варіант з створенням рою Дайсона, коли навколо зорі літатимуть безліч 

супутників, що вловлюватимуть її енергію. 

      Є й інші варіанти сфер Дайсона, одні з них передбачають проживання людей у сфері, а 

інші – лише існування конструкції, що збирає енергію. 

Знищення Юпітера 

      Грін зазначає, що знищення Юпітера це не якась забаганка, а проста необхідність для 

людства. Мова йде про те, що на будівництво сфери Дайсона люди потребуватимуть 

астрономічної кількості ресурсів. 

      “Якщо ви хочете отримати достатньо матеріалу, щоб побудувати таку річ, вам 

доведеться розібрати планету, і не маленьку, а таку, як Юпітер”, – написала Грін. 

     Дайсон оцінював затрати на свій концепт приблизно так само. Він також пропонував 

ідею того, як саме можна було б знищити Юпітер. Астрофізик пропонував спровокувати 

пришвидшення його обертання, яке б призвело до того, що Юпітер почав би буквально 

розвалюватися на шматки. 

Нова цивілізація 

     Якщо б людство на Землі збудувало таку сферу, це дозволило б нам перейти від 

цивілізації типу I до цивілізації типу II за шкалою Кардашова. 

     Шкала, розроблена астрофізиком Миколою Кардашовим, була спробою створити 

систему класифікації гіпотетичних позаземних цивілізацій. 

Вона складається з трьох типів: 

• тип І: технологічний рівень, близький до рівня, досягнутого на Землі; 

• тип ІІ: цивілізація, що здатну використовувати енергію, випромінювану власною 

зіркою; 

• тип ІІІ: цивілізація, що володіє енергією в масштабах власної галактики. 

      Простіше кажучи, замість того, щоб використовувати кінечну енергію Землі, людство 

почне використовувати всю енергію, доступну від зірки. 

Без вандалізму 

     Попри те, що ідея зі сферою Дайсона схвально сприймається науковою спільнотою, ідею 

щодо знищення Юпітера дехто вважає надто радикальною. 
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     Зокрема, астрофізик Джейсон Райт заявив, що так само як люди будують місто, 

поступово розширюючи його межі до величезних розмірів, можна було б збудувати й сферу 

Дайсона. 

     “Це було до певної міри сплановано, але ніхто ніколи не казав: “Ей, давайте побудуємо 

тут величезне місто. Просто кожне покоління робило його трохи більшим”, – сказав Райт. 

     Він пропонує зробити сферу Дайсона проєктом для декількох поколінь, кожна з яких 

збільшуватиме його. 

     “Якщо енергію можна взяти, бо вона все одно полетить у космос, то чому б її не взяти?” 

–резюмував Райт. 

 

             Перший у світі дерев’яний електричний транзистор 
 

      Дослідники щойно представили революційне досягнення в галузі електроніки: перший 

у світі дерев’яний електричний транзистор. Ця нова розробка знаменує собою значний крок 

вперед у прагненні створити більш стійкі та екологічно чисті технології. 

       Транзистор, який є фундаментальним будівельним блоком сучасної електроніки, 

зазвичай виготовляється з кремнію, матеріалу, який є ресурсоємним у виробництві та 

складним для переробки. Натомість деревина є відновлюваним і багатим ресурсом, який 

можна заготовляти без шкоди для довкілля. 

       Дерев’яний транзистор був створений групою вчених з Університету Меріленда, які 

використовували процес під назвою “делігніфікація” для видалення ключового компонента 

деревини, відомого як лігнін. Після цього залишився матеріал під назвою нанофібрили 

целюлози, які потім покрили тонким шаром золота для створення електродів транзистора. 

Отриманий дерев’яний транзистор має кілька переваг над традиційними кремнієвими 

транзисторами. Він біологічно розкладається, нетоксичний і може бути виготовлений за 

допомогою недорогих і низькоенергетичних методів. Крім того, оскільки деревина є 

природним ізолятором, транзистор менш схильний до перегріву, а отже, більш 

енергоефективний. 
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       Хоча дерев’яний транзистор все ще перебуває на ранніх стадіях розвитку, він має 

потенціал для революції в електронній промисловості.  

       Замінивши кремній на відновлюваний та екологічно чистий матеріал, ми можемо 

зменшити вплив виробництва та утилізації електроніки на навколишнє середовище та 

створити більш стале майбутнє для всіх. 

 

           Термоядерний синтез з намагніченою мішенню може     

                      революціонізувати майбутні космічні місії 

 

 
      Революційна ідея, запропонована групою вчених з Массачусетського технологічного 

інституту (MIT), може революціонізувати космічні подорожі, збільшивши потужність 

майбутніх космічних місій у 100 разів. Ідея передбачає використання типу ядерного 

синтезу, який називається термоядерним синтезом на намагніченій мішені, для приведення 

космічного корабля в рух. 

      Наразі більшість космічних місій покладаються на хімічні ракети, які обмежені 

кількістю палива, що вони можуть нести. Це означає, що місії в далекий космос, наприклад, 

на Марс або далі, можуть тривати роками і вимагати величезних обсягів палива. Нова 

пропозиція має на меті вирішити цю проблему шляхом використання термоядерного 

синтезу на намагнічених мішенях для забезпечення практично необмеженого джерела 

енергії. 

      Термоядерний синтез на намагнічених мішенях – це тип ядерного синтезу, який 

передбачає стиснення і нагрівання плазми мішені за допомогою магнітних полів. Цей 

процес генерує сплеск енергії, яка може бути використана для приведення в рух космічного 

корабля. Вчені MIT пропонують використовувати компактний термоядерний реактор для 

отримання енергії, необхідної для цього процесу. 

     Компактний термоядерний реактор працюватиме за допомогою комбінації потужних 

магнітів і лазерів для нагрівання і стиснення невеликої кількості плазми. Це створило б 

мініатюрну версію зірки, яка потім вивільнила б сплеск енергії, що може бути використана 

для приведення в рух космічного корабля. 
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     Однією з ключових переваг використання термоядерного синтезу на намагнічених 

мішенях для космічних подорожей є те, що він дозволить космічним апаратам рухатись 

набагато швидше, ніж це дозволяє сучасна технологія. Це означає, що місії, які зараз 

тривають роками, можуть бути завершені за кілька місяців або навіть тижнів. Крім того, 

оскільки джерело палива практично необмежене, відпала б потреба в дорогих операціях 

дозаправки, що значно знизило б вартість космічних подорожей. 

Звичайно, є ще багато викликів, які потрібно буде подолати, перш ніж цю технологію 

можна буде використовувати для космічних подорожей. Однією з головних проблем є 

розробка компактного термоядерного реактора, який був би достатньо малим, щоб його 

можна було використовувати на космічному кораблі. Втім, вчені MIT вважають, що це 

цілком здійсненна мета, і наразі вони працюють над розробкою необхідної технології. 

    Загалом, ця ідея являє собою потенційно революційну розробку в технології космічних 

подорожей. Використовуючи термоядерний синтез на намагнічених мішенях для 

забезпечення практично необмеженої тяги, ми могли б відкрити можливість досліджувати 

далекий космос у спосіб, який ніколи не був можливий раніше. За умови продовження 

досліджень і розробок ця ідея може стати реальністю і відкрити цілу нову еру космічних 

досліджень. 
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                  VIІ. ЦІКАВЕ 
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        Як російська повномасштабна агресія проти України     

                   змінила уявлення світу про історію Росії 
 

 
    Російська повномасштабна агресія проти України змінила уявлення світу як про саму 

Росію, так і про її історію. Рік повномасштабної війни змусив Захід переосмислити хибну 

думку про начебто історичний зв'язок між Російською Федерацією та Київською Руссю. 

Історичну справедливість нині відновлено, саме Україну на Заході вважають спадкоємицею 

Русі, натомість історію Росії тепер відраховують із середини XIV сторіччя, зважаючи на 

багатовікову безперервну експансію цієї агресивної держави на території сусідів і не тільки.       

    На історичний подкаст ВВС, присвячений цій темі, звернув увагу український журналіст, 

блогер та громадський діяч Віктор Трегубов. 

"На Бі-Бі-Сі вийшла програма про російську експансію впродовж історії. Причому історія 

Росії там починається від 1340-х, від Московського князівства як васала Золотої Орди. Це 

прямо монументальне зрушення в західному сприйнятті. До цього завжди починали з 

Київської Русі. Вже ні. Ми живемо в унікальні часи, коли ми забираємо в Росії образ та 

бренд середньовічного Києва. Коли ми – раптово, але дуже наочно – довели істинність 

нашого бачення розвитку Східної Європи. Що ми і є та сама Київська Русь, жива та дуже 

обурена", – наголосив Трегубов. 

Він підкреслив: значення того переосмислення, яке відбулося на Заході, складно 

переоцінити. Адже Росія десятиліття за десятиліттям, століття за століттям присвоювала 

собі українську історію, водночас заперечуючи сам факт існування України та українців як 

окремої держави та народу. І відмовляючи нам у праві на існування. 

"Як на мене, це наш головний здобуток. Ми перевідкрили Україну для Європи, що не 

вдавалося зробити буквально вісімсот років. Ми не просто довели власну суб'єктність, але 

й протягнули її на тисячу років назад. Довели, що ми – європейський народ не просто тут і 

зараз, і не з 1991 року, а що були ним завжди. А я вам казав, що ми крутіші за покоління 

пращурів", – зазначив журналіст. 

Перший подкаст із серії розповідей на тему "Що таке Росія та звідки вона взялася" з'явився 

на сайті ВВС ще 9 січня. Втім, упродовж майже двох місяців він лишався майже 

непоміченим як в Україні, так і в державі-агресорці РФ. 

https://www.facebook.com/victor.tregubov.5/posts/pfbid0Nfg9Pzny19qzMjRzVvfDKFSK3xYsxj5JPWWwFB41K78PPR1an8KExfr8oX6eNTgal
https://www.bbc.co.uk/sounds/play/m001gx4h?partner=uk.co.bbc&origin=share-mobile&fbclid=IwAR2pPrQ4R-d8T1RDKVPJc02ELvEbRK62cj_5zZ9w6zVelPpfav40nNdkBJc


 

328 

     У ньому експерти ВВС нагадують, що у велетенського монстра, який нині зветься 

Російською Федерацією, у різні часи були різні назви: Московське царство, Російська 

імперія, Союз Радянських Соціалістичних Республік, Російська Федерація. Усі ці утворення 

були імперськими по суті. 

Водночас експерти починають розглядати історію Росії із середини XIV сторіччя – попри 

багатовікові спроби цього утворення привласнити собі права на історію Русі з центром у 

Києві. 

"Росії як політичного утворення не існувало. Зараз багато росіян можуть не погодитися, але 

ми повернулися в XIV століття. Москва – лише одна з низки держав регіону. Є великий 

князь, але він навіть не господар на своїй землі, тому що він платить данину Золотій Орді, 

спадщині монгольської навали, яка прокотилася цими землями на своїх конях аж до 

Угорщини, Австрії та далі. Тож уявімо собі цю Москву. Північна фортеця з дерева, уразлива 

до вогню, часто дуже холодна. Вона розташована на річці, на периферії того, що було 

відомо як Київська Русь", – зазначають експерти. 

    Вони ведуть відлік існування майбутньої Росії з 1340 року, з дуже маленької території, 

невеликого князівства, позбавленого виходу до моря. Згодом до складу Московії увійшла 

Новгородська республіка. А з XVI сторіччя, із завоюванням Іваном Грозним Казані, це 

державне утворення перетворюється на імперію, а параноя та безперервний пошук 

"ворогів" стають невіддільною частиною російського менталітету. 

"Росія часто була агресором. Поділ Польщі був украй цинічним актом між Росією, Австрією 

та Пруссією, і він був спровокований тим, що Росія досягла успіху у своїх війнах проти 

Османської Туреччини. Тож я думаю, що це скоріше уявлення, ніж реальність, однак це 

дуже сильне уявлення про те, що Росія є постраждалою жертвою, а інші країни не оцінили 

цієї жертви", – зазначив один з експертів. 

Вони чітко протиставляють Русь із центром у Києві та Новгород, а також Володимиро-

Суздальське князівство на території нинішньої Росії. Та й Москву аж до XVIII сторіччя 

Європа не сприймала як могутню державу. На відміну від Києва, Москву до утворення 

Російської імперії навіть містом складно було назвати. 

"У XIII столітті (Москва. – Ред.) була невеликою. У ній було не більше кількох кам'яних 

будівель. Дерев'яні будівлі вони регулярно спалювали. Вони були дуже бідні", – йдеться у 

подкасті. 

Коли Київ після монголо-татарської навали у XIII сторіччі втратив свою вагу, а Русь 

змістилася на захід нинішньої України, у Галичину, князівства на території РФ розпочали 

"співпрацю" із Золотою Ордою – і аж до XVI століття платили монголам данину. 

Історик Мішель Лейбович, який народився у Москві, зауважив: що більш впливовою 

ставала Російська імперія, то інтенсивніше там переписували історію, виставляючи Москву 

"третім Римом". 

"З домінуванням Росії як великої держави... історію було переписано, щоб оповідь повністю 

зосередилася на Москві. І тоді з’являється ідея Москви як третього Риму. Але я припускаю, 

що з польської чи української точки зору Московія насправді була, можна сказати, 

другорядною європейською державою. І якщо ви український історик, ви можете 

стверджувати, що це було по суті відгалуження, в якомусь сенсі більш провінційне", – 

зазначив Лейбович. 

Він також додав, що Росія посилено творила міф, що начебто саме Москва "зібрала руські 

землі" в єдину державу після монгольської навали. 
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"Існує (у російському суспільстві. – Ред.) також ідея, що Росія в певному сенсі врятувала 

Європу, пожертвувавши собою, воюючи з монголами. І тоді перші великі князі Московії, а 

потім і царі зібрали розрізнені землі Русі та побудували їх у сильну та стійку імперію, яка 

могла захистити себе від усіляких зовнішніх ворогів", – пригадав Лейбович історію, яку 

вбивали йому в голову за часів дитинства, проведеного у Росії. 

    Свою експансію, зокрема й на Київ, росіяни провадили під приводом реалізації вигаданої 

ними "місії". 

"Місія полягала в тому, щоб зібрати всі землі, які раніше були під Києвом до приходу 

монголів, і представити світу "справжню" версію християнства... Одна річ, яка мені 

здається дуже вражаючою, ми були якось у селі під Москвою, і одна стара жінка підійшла 

до нас, селянка, і сказала: ви християни чи ви якісь католики? Це те, як Росія Путіна 

дивиться на світ. Вони не даремно називають себе православними. Вони православні, а всі 

решта – єретики, зокрема й католики. Тож це було частиною рушійної сили, коли Москва 

почала свою експансію", – зазначили експерти. 

    Також вони чітко зазначили: Росія свідомо присвоїла собі історію Русі – держави, що 

існувала на території сучасної України та мала центром український Київ. Це потрібно було 

московським князям та царям, аби обґрунтувати свої претензії на статус "третього Риму". 

"Тепер Росія є останньою, "третьою Римською імперією", "єдиною законною спадкоємицею 

справжнього православ’я", і вся східнослов’янська історія була потім підлаштована під цей 

наратив так, що, наприклад, історія Київської Русі стала передісторією Московії, яка 

виникла згодом", – заявили учасники обговорення. 

"Росіяни ніби привласнили собі всю історію Східної Європи. Поки не поспілкуєшся з 

українцем, литовцем чи кимось іншим, ти не усвідомлюєш, про що йдеться", – додають 

експерти. 

    І саме у цій історичній міфотворчості й беруть початок російська агресія та постійний 

пошук "ворогів" довкола. Росіянам змалечку розповідають, що постійне розширення 

російської імперії – це намагання захиститися від зазіхань на Росію з боку недругів. А Путін 

нині "відновлює історичну велич". 

"Розповідь полягає в тому, що за дуже небагатьма винятками царі були хороші. Усі вони 

прагнули розширити межі імперії, щоб утримати державу на плаву від внутрішніх і 

зовнішніх ворогів. І була зрада. І все це призводить до славного приходу Путіна, який тепер, 

після багатьох, багатьох років принижень нарешті відновив російську велич і позбувся всіх 

цих ворогів або знайшов спосіб змусити їх боятися російської величі", – зазначив один з 

експертів. 

    Нагадаємо, раніше український історик та політолог Олександр Палій пояснив, чому 

росіяни чіпляються за Київську Русь і підтримують Путіна. За його словами, багато росіян, 

попри пропаганду, знають, що Київська Русь ніколи не належала їм. Тому відчувають 

ненависть до законних спадкоємців Русі – українців, і прагнуть знищити український народ, 

який самим фактом свого існування не дає РФ остаточно вкрасти чужу історію. 

 

                   На території стародавнього Херсонесу 
 

     У Севастополі на території стародавнього Херсонеса, який за минулі, після анексії 

українського півострова роки, музей перетворився на інструмент російської пропаганди, 

організують квести для дітей, під час яких в ігровому форматі розповідатимуть легенди про 

https://war.obozrevatel.com/ukr/vijna-v-ukraini-2022-istorik-poyasniv-chomu-rosiyani-chiplyayutsya-za-kiivsku-rus-i-pidtrimuyut-putina.htm
https://war.obozrevatel.com/ukr/vijna-v-ukraini-2022-istorik-poyasniv-chomu-rosiyani-chiplyayutsya-za-kiivsku-rus-i-pidtrimuyut-putina.htm
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князя Олександра Невського, засновані на ідеології, що сформувалася ще в Середньовіччі. 

та приправленою сучасними скріпами. 

    На сайті музею-заповідника йдеться: «З 1 лютого 2023 Херсонес Таврійський запрошує 

хлопців на захоплюючу інтерактивну екскурсію «Легенда середньовічної Русі – Олександр 

Невський». Всього за 45 хвилин гості дізнаються про життя великого полководця, вплив 

його перемоги на розвиток та становлення нашої країни та переконаються, що час для 

подвигу та героїзму є у будь-якому віці.  

    Розділившись на дві команди, хлопці виконають сім різних завдань. Вони допоможуть 

школярам дізнатися про дитинство і про підлітковий вік князя, про його перший військовий 

похід і Невську битву, про внутрішню і зовнішню політику молодого правителя.  

    Молоді дослідники вивчатимуть устрій Великого Новгорода, побачать карту Русі та 

сусідніх держав, здійснять подорож до Золотої Орди». 

     Зрозуміло, що в Херсонесі, який за минулі, після анексії українського півострова роки, з 

музею перетворився на інструмент російської пропаганди, про Олександра Невського 

розкажуть легенди, які до реальної історії князя не мають жодного стосунку. Спробуймо 

розібратися, що до чого. 

    Культ Олександра Невського: вирощування національного символу 

    У російській історичній, науково-популярній та художній літературі з початку XIX 

століття, а потім і за радянських часів постать князя Олександра Невського була скоріше 

предметом консенсусу між вченими-істориками та офіційною владою, ніж персонажем 

реальної історії. 

     1974 року відомий радянський історик Володимир Пашуто зауважив, що якщо у 

витворах мистецтва образ великого князя був неодноразово увічнений, то «історики не 

написали про нього книг». Що, власне, не цілком вірно, оскільки 1893 року вийшла 

науково-популярна брошура церковного автора М.І. Хитрова, а й у ній до реальних 

історичних фактів було далеко. Ті відомості, які понад два століття доносилися до громадян    

Росії, потім СРСР та Російської Федерації, є патріотичною легендою. 

     Так, розтиражована радянською пропагандою і підтримується зараз пропагандою 

російської фраза, нібито сказана Олександром Невським: «Хто з мечем прийде до нас, від 

меча і загине!». Прозвучала вона у фільмі Сергія Ейзенштейна «Олександр Невський», що 

вийшов на екрани в 1938 році. 

      Історики давно винесли вердикт: ніде в історичній літературі не згадується про це. Сам 

відомий режисер не розповідав, звідки висловився. Проте відомо, що, як народився 1898 

року громадянин, «за часів царату» Ейзенштейн вивчав релігію. Тому точно мав би знати      

Євангеліє від Матвія: «Тоді говорить йому Ісус: поверни меч твій у його місце, бо всі, хто 

взяв меч, мечем загинуть». 

     Вперше культивувати образ князя-воїна взявся цар Петро I. До цього Невського дедалі 

більше зображували у чернечому одязі – церква підкреслювала його святість, оскільки 

перед смертю Олександр справді прийняв чернечий постриг. Але, починаючи з XVIII 

століття, зображення князя в чернечому одязі було заборонено Синодом: в 1724 Петро I 

видав указ Священному синоду, який наказував зображати Олександра Невського 

виключно як воїна. 

    Втім, ще раніше князя «культивували» на Новгородській землі, де він правив. Визнання 

Даниловичів однією з правлячих династій давало новгородцям козир у протистоянні з 

Москвою.  
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     У зв'язку з цим дуже став у нагоді «образ святого князя». Як пише німецький історик 

Фрітьоф Беньямін Шенк, приблизно з кінця XV століття почалася «інтеграція святого князя 

в таку розповідь, яка представляла Велике князівство Московське як тілос російської 

історії, а Даниловичів – як легітимну правлячу династію». 

    Далі ідею підхопила вже династія Романових, саме за них почали зводити перші церкви 

на честь святого князя-воїна. При цьому, як зазначає фінська дослідниця Марі Ісоахо, за 

останніх Рюриковичів – Івана IV та його сина Федора – не було збудовано жодної такої 

церкви. 

     Так поступово образ Олександра Невського з одного із символів правлячої династії 

починає перетворюватися на національний символ. 

     Втім, були автори, які намагалися цю патріотичну змову викрити. В епоху перебудови, 

1990 року, вийшла книга Михайла Сокольського «Невірна пам'ять (Герої та антигерої 

Росії). Історико-полемічні есе». Нарис «Змова Середньовіччя» було присвячено Олександру 

Невському. 

     Сокольський пише, що князь «зрадив Русь азіатським прибульцям» заради незалежності 

від Західної Європи та «задля встановлення деспотичної системи». Тому «ганьбою 

російської історичної свідомості, російської історичної пам'яті», на думку автора, і те, що 

Олександр Невський «став незаперечним поняттям національної гордості, став фетишем… 

того народу, чию історичну долю він жорстоко зіпсував». 

Вигадки і правда 

      Найвідомішими битвами, пов'язаними з князем Олександром Ярославовичем, є Невська 

битва та Льодове побоїще. 

      У липні 1240 року шведський флот нібито увійшов до Неви, плануючи опанувати 

Ладогу. Олександр, дізнавшись про їхнє прибуття від місцевих старійшин, без запиту 

допомоги з Володимира і навіть без повного збору ополчення, зі своєю дружиною та 

встиглими зібратися загонами новгородців та ладожан атакував шведський табір біля гирла 

Іжори і здобув перемогу. Слово «нібито» тут використовується тому, що у шведських 

джерелах згадки про битву відсутні. Тому, можливо, слово «нібито» слід згадувати і щодо 

самої битви. 

     А ось Льодове побоїще точно було. Про битву написано і в російських літописах, і в 

німецькій «Лівонській римованій хроніці» XIII століття. У ній безіменний німецький автор 

вихваляв подвиги «божих лицарів» Лівонського ордена і применшував їх поразку, проте він 

не заперечував того факту, що битва була і новгородці перемогли. 

     Вирішальна битва відбулася 5 квітня 1242 на льоду Чудського озера. Але величезних 

втрат не було. У результаті, за різними німецькими джерелами, загинули на полі бою або 

потрапили в полон кілька десятків німецьких лицарів. Більше значення мав сам факт 

утікання лицарів. За умовами міру Орден відмовився від усіх недавніх завоювань і 

поступився новгородцям частиною Латгалії, відразу після цього батько Олександра 

Невського був викликаний до хана Батия. 

      Це ще один момент, про який намагаються не згадувати сучасні російські патріоти – всі 

російські князі на той час були васалами ординського хана, з його рук отримували ярлик на 

князювання, відправляли йому данину. Спираючись на новгородську знать, Олександр 

змусив городян підкоритися татарському перепису та необхідності платити хану. 

      Так, на думку сучасного історика О.М. Нестеренко, «реальний Олександр був 

посібником татар і не відбивав жодної загрози із Заходу. Він був захисником Російської 

землі і видатним полководцем». Про це йдеться у книзі «Хто переміг у Льодовому побоїщі», 
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виданій 2006 року. У сучасній путінській Росії, через 16 років, ця книга, швидше за все, 

навіть не побачила світ. 

      Найвідоміший історик XIX століття Сергій Михайлович Соловйов звинувачував 

Олександра Невського у співпраці з татарами – у тому, що він наслав на Русь «Неврюєва 

навала», щоб відібрати у брата Андрія великокнязівський престол. Теж вчинок, далекий не 

лише від святості, а й від людяності взагалі. 

     Про це у XVIII столітті писав історик Василь Микитович Татищев: «Жалілася Олександр 

на брата свого великого князя Андрія, як сольстив хана, узявши велике князювання під ним, 

як старим, і віти отчеські йому поймав, і виходи і тамги хану платить не сповна». Було це 

1252 року, а наслідком якраз і став похід Неврюя. 

     А ще князь Олександр Ярославович був вкрай жорстокий – різав носи та очі виколював. 

Що, втім, цілком у дусі часу, але святим він точно при цьому не був. Наприклад, в 1257 

його син Василь, який тоді був новгородським князем, не побажав давати татарам данину і 

біг до Пскова. За це Олександр жорстоко розправився з його слугами: "Овому носа 

урізавши, а іншому очі винявши". 

     Сучасний історик Андрій Буровський у своїй книзі 2010 року «Жах кошмар російської 

історії. Страшна правда про Московію» називає Олександра Невського «позбавленим 

розуму та освіченості…», «супівильником усіх рішуче ханів», що зрікся свого кровного 

батька Ярослава і назвав батьком його вбивцю – монгольського хана. 

     До речі, вперше прізвисько Невський з'являється у тексті під назвою «А се князі русьстії» 

початку XV століття. А вживати його стали ще пізніше – після канонізації Олександра 1547 

року. 

    І ось, історія створення героя продовжується вже в XXI столітті, а ареною обрано місце, 

назване Володимиром Путіним однією зі скріп нинішньої Росії – стародавній Херсонес. 

 

Козацьке військо тоді очолював гетьман Богдан Хмельницький 
 

      Випадково виявлене місце грандіозної битви за участю Богдана Хмельницького: вчені 

вважають знахідку безпрецедентною. 
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       Науковці Національного музею історії України проводили на  Черкащині планові 

археологічні розвідки, під час яких знайшли місце грандіозної Кумейківської битви 1637 

року (часів Речі Посполитої) між козаками та коронним військом. Серед її учасників 

був Богдан Хмельницький, який тоді обіймав посаду писаря, одну з ключових у Війську 

Запорізькому. Перші знахідки, зроблені на місці цієї баталії, демонструються 

на виставці стародавньої зброї «През шаблі маєм права!», яка відкрилась на  День 

добровольця, 14 березня, в Національному музеї історії України. На її відкритті 

спілкувалися з керівником археологічної експедиції музею кандидатом історичних наук 

Сергієм Діденком. 

«Місце битви під Кумейками — це кілька сотень гектарів» 

     Це рідкісна удача — знайти місце стародавньої битви? 

     Дійсно, величезна, навіть безпрецедентна удача. Бо ми знаємо чимало відомостей про 

такого роду історичні події з письмових джерел, які, на жаль, в багатьох випадках 

суб’єктивні (в залежності від того, на чиєму боці симпатії автора), ба навіть неправдиві. 

А в цьому випадку маємо рідкісну можливість перевірити письмові відомості за допомогою 

археологічних знахідок — речей, які потрапили на місце наших досліджень безпосередньо 

під час битви. Кожна з них по своїй цінності для української історії фактично на вагу 

золота. Кожна несе в собі об’єктивну інформацію про битву, яка відбулася в середу 6 

грудня 1637 року (в День святого Миколая). 

      Кумейківська битва була масштабною баталією? 

      Однозначно масштабною — поле бою локалізується аж між чотирма селами: Кумейки, 

Мошни, Софіївка та Яснозір’я. За результатами вже проведених нами досліджень 

ми можемо локалізувати розташування козацького та польського таборів, місця 

безпосередніх бойових зіткнень. 

     За яких обставин вам вдалося знайти місце цієї битви? 

      Згідно з нашим науковим планам, минулого року ми проводили археологічні розвідки 

на Черкащині — досліджували пам’ятки часів давньої Русі. В процесі виконання цієї 

роботи пощастило зачепитися за археологічний матеріал, який датується пізнім 

середньовіччям. Проаналізувавши знахідки ми дійшли висновку, що вони мають 

безпосереднє відношення до битви під Кумейками. Це село знаходиться за кілька 

кілометрів від місця наших розкопок. Зауважу, що до нас ця місцевість майже 

не досліджувалася. Виявилось, що на ній нас чекав щедрий подарунок долі. 

     Що саме ви знайшли? 

      Спочатку ми натрапили на велику кількість куль від мушкетів (ручної вогнепальної 

зброї. — Авт.) — за день ми знаходили їх по декілька десятків. Потім відшукали деталі 

та уламки холодної та вогнепальної зброї, предмети козацького побуту, уламки польської 

екіпіровки, на місці козацького табору навіть кайданки знайшли (певно, для полонених). 

Серед знахідок — монети. Дуже важливо, що їх всі було викарбовано не пізніше 1637 року. 

Цей факт переконливо свідчить про те, що ми знайшли місце, де відбулася битва під 

Кумейками. Датування інших знайдених там нами речей теж відповідає саме тому 

історичному періоду. На виставці ми представили лише частину знахідок. 

     Сергій Діденко: «Спочатку ми натрапили на велику кількість куль від мушкетів. 

Потім відшукали деталі та уламки холодної та вогнепальної зброї, предмети козацького 

побуту, уламки польської екіпіровки, на місці козацького табору навіть кайданки 

знайшли (певно, для полонених)» 

    Яка з цих знахідок найцікавіша? 

https://fakty.ua/364270-bogdan-hmelnickij-igral-na-bandure-i-ochen-lyubil-kofe


 

334 

     Важко виділити щось одне. Але акцентувати можна на вістрі піки польського крилатого 

гусара (обладунки таких гусарів були прикрашені пір’ям). Такі вістря — дуже рідкісна 

знахідка. Загалом в колекціях європейських музеїв представлена зброя крилатих гусарів 

кінця XVII — XVIII століть. А ми знайшли значно більш ранні зразки — 1630-х років, яких 

в музеях обмаль. 

 

                              
 

     Науковці акцентують на знахідці наконечника списа польського крилатого гусара. Бо 

таких речей першої половини XVII сторіччя в музейних колекціях дуже мало 



 

335 

    На якій глибині ви знаходили речі, які лишилися на полі бою? 

    На різній: деякі лежали майже на поверхні, а певну частину ми відкопали з глибини десь 

пів метра. 

    Як правило, метал в наших ґрунтах зберігається погано. Який стан знахідок з місця 

Кумейківської битви? 

     Як для археологічного металу, в основному задовільний. Але, ясна річ, ці речі 

потребували первинної консервації — щоб вони не розсипались в процесі 

транспортування. Тож ми виконували цю роботу щовечора в нашому польовому таборі. 

Коли знахідки доставили в музей, ними зайнялися професійні реставратори. 

     Від ваших колег знаю, що в далекому минулому зброя була дуже дорогою, тому після 

завершення битв її старалися забрати. На місці баталії під Кумейками, певно, було 

те саме? 

     Так. Загалом ми знаходимо лише уламки зброї, а більшість наших знахідок складають 

мушкетні кулі та предмети козацького побуту. Але ж це тільки початок наших розкопок. 

Щоб повністю дослідити місце битви під Кумейками (це декілька сотень, а можливо, біля 

тисячі гектарів) треба багато років наполегливої праці. 

        
      На виставці представлено частину знахідок. Серед них речі, знайдені на місці 

козацького табору. 

     «Вкрай важливо, щоб нашу роботу не зіпсували «чорні археологи» 

     Що відомо з письмових джерел про цю битву? 

     З них ми знаємо, що навесні 1637 року на Подніпров’ї почалося велике козацьке 

повстання проти утисків шляхти. Його очолив гетьман нереєстрового козацтва Павло Бут. 

На придушення виступу уряд направив своє найкраще коронне (або так зване кварцяне) 

військо, яке налічувало близько 5 тисяч професійних вояків (для тих часів це чимало). 

П’ятого грудня воно отаборилося між селами, які я вам вже назвав. Причому зайняло 

вигідні з військової точки зору позиції. Наступного дня зранку перед поляками з’явилось 

козацьке військо. Воно просувалося під прикриттям рухомого табору з возів. Козаки сходу 

атакували. Але натрапили на непрохідне болото перед позиціями противника. Тому були 

змушені здійснити обхідний маневр, щоб зайти у тил коронному війську. Під час 

здійснення цього маневру фланг козаків атакували польські підрозділи. Козаки зразу ж 

організували кругову оборону: спочатку з шести, а згодом — з 12 ліній укріплень, 

побудованих з возів, і відкрили шквальний вогонь з мушкетів по противнику, який йшов 
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в наступ. Протягам дня козаки успішно відбили три шалені атаки гусарів та панцирної 

кавалерії. При цьому атакуючих кіннотників підтримувала артилерія і мушкетним 

вогнем — драгуни разом з польсько-угорською піхотою. В перебігу бою коронне військо 

витратило майже всі боєприпаси. 

Наприкінці дня полякам все ж вдалося прорвати козацьку оборону, вдертися в табір, 

підірвати запаси козацького пороху та нав’язати ближній бій. Завдяки військовому таланту 

Дмитра Гуні козаки під час бою відновили укріплення табору і, зберігши значну частину 

війська, відійшли у напрямку Черкас. 

       Війна з перемінним успіхом продовжилась і в наступному 1638 році. Зрештою 

закінчилася поразкою козаків. Але ці події стали свого роду генеральною репетицією 

переможної визвольної війни 1648−1654 років під проводом Богдана Хмельницького.       

       Важливо назвати видатних людей того часу, які взяли участь в битві під Кумейками: 

окрім гетьмана Павла Бута, Дмитро Гуня, який став гетьманом в наступному році, Богдан 

Хмельницький (тоді писар Війська Запорозького). З польського боку це були: польний 

гетьман коронний Миколай Потоцький, майбутній національний герой Польщі, а тоді 

молодий гусарський поручик Стефан Чарнецький (про нього згадується в польському 

гімні), Гійом Левассер де Боплан, майбутній автор карт України та твору «Опис України», 

а в 1637 році командир польською артилерією. 

      Розгромив вдвічі більше військо Московії: в Києві відкрилась виставка про 

видатного полководця князя Костянтина Острозького та  його рід. 

     Науковцям вдавалося знайти на території України поля інших битв козацької доби? 

     Так, знаменитої битви під Берестечком, яка відбулася в червні 1651 року. Козацьке 

військо тоді очолював гетьман Богдан Хмельницький. Археологічні розкопки поля битви 

під Берестечком проводив відомий археолог Ігор Свєшніков. Але Ігор Кирилович дослідив 

лише місця переправ, на яких потонуло чимало вояків. Там було знайдено дуже цінні речі.        

      А от територію, на якій безпосередньо відбулася битва, Свєшніков не досліджував — 

не мав такої можливості. 

      Крім цього співробітникам Полтавського краєзнавчого музею вдалося локалізувати 

місце битви, яка відбулася між козаками й поляками під містечком Говтва у 1638 році. Але 

поки що не оприлюднено результати цих досліджень. 

    Повернемось до вашої знахідки. Певно, проблеми в її дослідженні можуть створити 

«чорні археологи»? 

    Вкрай важливо, щоб нашу роботу не зіпсували любителі металодетектороного пошуку, 

які полюбляють називати себе «чорними археологами». Проблема в тому, що ці люди 

не проводять наукової фіксації артефактів. Через це повністю втрачається наукова цінність 

цих речей — вони опиняються в приватних колекціях, і ми вже ніколи не дізнаємось, 

де їх було знайдено, з якими історичними подіями можна їх пов’язати. Полюючи на цікаві 

знахідки, шукачі-аматори фактично знищують речові докази нашої славетної історії. 

Сподіваюсь, що прочитавши це інтерв’ю, вони зрозуміють, що займатися пошуками 

старожитностей без професійної підготовки, без науковців — значить, завдавати 

непоправної шкоди Україні, ставити себе на один рівень з російськими загарбниками, які 

намагаються знищити наш народ та наше історичне коріння. 

     Вони можуть приєднатися до професійних експедицій археологів? 

     Так, це можливо. В моїй групі працюють добровольці, яким я повністю довіряю, бо вони 

пройшли зі мною вже багато експедицій. Я впевнений в їх порядності та чесності. 

Видатні особи, які брали участь у битві під Кумейками 
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      У битві під Кумейками брали участь багато осіб, імена яких увійшли в історію. Це, 

зокрема: 

• Богдан Хмельницький – тоді – писар Війська Запорозького; 

• Павло Бут – гетьман Війська Запорозького; 

• Дмитро Гуня – гетьман, один з лідерів козацьких повстань; 

• Миколай Потоцький – військовий та державний діяч Речі Посполитої; 

• Стефан Чарнецький – майбутній національний герой Польщі, тоді – поручик; 

• Гійом Левассер де Боплан – майбутній автор карт України, тоді – командир 

артилерією. 

 

Московити сприймали українську політичну культуру   

                 як незвичну і незрозумілу їм 
 

       Відкрилась виставка 3 липня 2022 року «Європейська Україна. Доба Мазепи»  

      На території Києво-Печерської лаври у приміщенні Скарбниці Національного музею 

історії України відкрилася виставка «Європейська Україна. Часи Мазепи». Її  експонати 

наочно ілюструють, що українська нація є частиною сім’ї європейських народів, які 

мають спільні політичні та суспільні цінності. 

        Це завжди ясно усвідомлювали у країнах Заходу. Наприклад, австрійський історик 

Йоганн Християн Енгель, який жив у 1770−1814 роках, зазначив у своїй книзі «Історії 

України та українських козаків»: «Україна — це межа між культурною Європою 

та нецивілізованою Азією». На виставці представлені скарби, зброя, унікальні 

документи. 

        «Козацькі гетьмани присягали, як і королі Речі Посполитої — брали на себе 

зобов'язання перед суспільством». 

          Експонати першої зали мовою документів ілюструють те, що здавен європейські 

цінності притаманні нашому народу, — розповів співкуратор виставки, старший 

науковий співробітник Національного музею історії України Ярослав Затилюк.   Мова 

йде зокрема про часи, коли Україна входила до складу Речі Посполитої, утвореної в липні 

1569 року: тоді було підписано Люблінську унію, за якою відбулося об’єднання 

Королівства Польського та Великого князівства Литовського (до його складу входили 

українські землі) в союз держав — Річ Посполиту.  

       На виставці ми розмістили гравюри польського художника Яна Матейки «Люблінська 

унія»: на ній король Сигізмунд II Август, зображений під час прийняття присяги.        

       Це важливий момент, бо король бере на себе зобов’язання. В практиці тоталітарної 

Московії такого не було — там цар є по суті авторитарним правителем. 
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                                                         Люблінська унія. Гравюра 

      До речі, присяга про виконання прийнятих зобов’язань — це те, чого злякалися 

посланці московського царя під час Переяславської ради в 1654 році: козаки попросили 

їх присягнути, що Московія буде виконувати договір. Для українців присяга — була одним 

з ключових моментів правових відносин. Для московитів навпаки вона являлась чимось 

незвичним і незрозумілим — в їх країні законом була нічим не обмежена воля самодержця, 

а не норми права. 

      Для українців московські політичні традиції були чужими. Козацькі гетьмани 

присягали, як і королі Речі Посполитої — брали на себе зобов"язання перед суспільством. 

      Багато міст і містечок України в XIV- XVII століттях жили за Магдебурзьким правом — 

мали широкі права і свободи.  

       В присвяченій цьому вітрині ми демонструємо один з найпопулярніших в ті часи 

тлумачників про те, як здійснювати судочинство в містах, написаний вченим-правознавцем 

Бартоломео Гроїцьким, який адаптував західноєвропейські правові норми для міських 

урядовців Речі Посполитої. Поруч з цим тлумачником ми розмістили особисті речі 

київських бурмистрів, вироби цехових майстрів і копії цехових печаток. Важливо 

зазначити, що свободи, якими користувались жителі міст за Магдебурзьким правом, 

суттєво сприяли розвитку підприємництва. 

      В Речі Посполитій був основний закон, за яким жила держава? 

      Так, ми його тут демонструємо — друковане видання Литовського статуту. Цей кодекс 

права був чинним на українських теренах аж до XIX століття (тобто і в часи, коли Україна 

була поневолена російською імперією). На думку істориків юриспруденції, Литовський 

статут це один з найкращих правових кодексів, бо в ньому якнайдетальніше прописана 

процедура доведення провини, правила діяльності адвокатів, тощо. Російські можновладці 

розуміли, що положення Литовського статуту є чужими для їх авторитарної імперії. Тому 

у XIX сторіччі цар Микола І своїм указом заборонив використання Литовського статуту 

в Україні. 

      В Судовій книзі козацького Полтавського полку, яку ми тут показуємо, можна 

прочитати, як на практиці (на засіданнях суду) в часи гетьмана Івана Мазепи застосовували 
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положення цього статуту. Поруч ми розмістили добре збережений меч ката — знаряддя 

виконання найсуровіших покарань. 

      «Богдан Хмельницький казав, що своя держава козаками здобута правом шаблі» 

       Попри досить демократичні порядки в Речі Посполитій гетьман Богдан 

Хмельницький був змушений в 1648 році розпочати визвольну війну. Що змусило його 

піти на такий крок? 

       В своєму універсалі він чітко вказав причину, через яку розпочав повстання — 

порушення релігійних прав (православ"я в Речі Посполитій, на жаль, зазнавало утисків). 

Такий стан речей дав гетьману законні підстави взятися за шаблю. Це дуже важливий 

момент: Богдан Хмельницький ініціював збройне повстання у відповідності з нормами 

політичної культури тогочасної Речі Посполитої. Результатом цієї війни стало створення 

інституцій державної влади козаків, юридично оформлені в 1649 році Зборівським 

договором. Його було підписано гетьманом Богданом Хмельницьким та королем Яном ІІ 

Казимиром після успішної для козаків Зборівській битви. Король визнав юрисдикцію 

гетьмана на території трьох українських воєводств. 

     Як називалася ця козацька держава? 

     Офіційно вона мала назву Військо Запорозьке. Слід сказати, що юридичні положення 

Литовського статуту та Магдебурзького права були чинними у Війську Запорозькому. 

На виставці ми розмістили граверний портрет Богдана Хмельницького, створений 

голландським художником Вільгельмом Гондіусом (він був сучасником Хмельницького). 

Поруч з портретом — шабля. Бо за словами цього видатного гетьмана, «держава здобута 

правом шаблі». 

     Після смерті Хмельницького, гетьману козацької держави у Наддніпрянській Україні 

Івану Виговському (він обіймав цю посаду в 1657—1659 роках) вдалося домовитись 

з королем Речі Посполитої про дуже важливі юридичні речі, зокрема, щодо правового 

статусу козацького війська і його земель. Мова йде про підписання між козаками та Річчю 

Посполитою в 1658 році Гадяцької угоди, примірник якої ми тут демонструємо. 

     В чому суть цієї угоди? 

     Вона передбачала трансформацію Речі Посполитої з польсько-литовського союзу 

в державу трьох рівноправних народів — польського, литовського та українського.       

     На жаль, Гадяцьку угоду не було реалізовано на практиці. Але козацька старшина чтила 

цей документ, бо він надавав всьому козацтву чималих прав та вольностей. 

     Не дивно, що через 50 років після підписання Гадяцької угоди на її положення спирався 

гетьман Іван Мазепа, приймаючи рішення про перехід на бік короля Швеції Карла ХІІ (про 

це писала тогочасна французька преса): в Московії Петра І права автономної Гетьманщини 

грубо порушувались, тому козацтво мало законні підстави перейти під покровительство 

шведської корони. 

     «Автор першої української Конституції Пилип Орлик веде родовід українців від 

хазар». 

      Сподвижник гетьмана Мазепи Пилип Орлик являється автором першої української 

конституції. Це правда, що вона була першою й в Європі? 

      Будемо чесними, ні. В Польщі з кінця XV сторіччя сейм приймав сеймові конституції 

(правові акти). В тому числі угоди шляхти з новообраними королями (ці документи 

називаються пакти конвенти польських королів). Відвідувачі нашої виставки побачать 

книгу з цими пактами, відкриту на присязі Генріха Валуа, яких нетривалий час був королем 

Польщі. Заголовок цієї присяги перегукується з заголовком латиномовної Конституції 
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Пилипа Орлика. І по своїй формі Конституція Орлика якоюсь мірою запозиченням 

з польської політичної культури. З іншого боку це продукт політичного мислення козацької 

еліти, адже в Конституції йдеться про Військо Запорозьке, урядування в ньому, права 

та обов"язки старшини та гетьмана, права міст. 

                             
                                               Два варіанти Конституції Орлика 

      В положеннях Конституції Орлика також втілені ідеї дуже відомого серед освічених 

людей тієї епохи голландського гуманіста і філософа Юста Ліпсія, викладені в його трактаті 

«Політика» (ми його демонструємо на цій виставці). До речі, в 1721 році було зроблено 

переклад цієї праці. Але його не надрукували. 

     Чому? 

      У творі чітко написано, що володар має керуватися правом, радитись з підданими, 

не зловживати владою, не допускати корупції, визнавати право народу на опір свавіллю 

тощо. Для Московії (згодом Російської імперії) часів Петра І ці ідеї були чужими, 

неприйнятними. 

      Один з центральних експонатів виставки примірник «Політики», виданий в 1605 році. 

Юст Ліпсій був в кожній пристойній бібліотеці представників козацької старшини 

та представників духовної еліти тогочасної України. 

      Щодо Конституції Орлика важливо сказати ще таке: в її передмові пояснюється, чому 

Мазепа і його оточення підняли повстання проти московського тирана — це повстання 

вільного народу проти ярма. В Конституції також відображена ідея формування козацької 

нації, коріння якої Орлик веде від хазар. Цим він заперечує зазіхання московитів на Київ. 

       На виставці представлені копії двох варіантів Конституції Орлика — латиномовний 

(оригінал зберігається у Швеції, минулого року з нагоди 30-річчя Незалежності України 

демонструвався в Києві) та староукраїнською мовою (оригінал потрапив в росію після 

знищення Запорізької Січі за наказом цариці Катерини ІІ в 1775 році). 

      «Українське бароко прямо вказує на нашу інтегрованість до європейської 

культури» 

       В окремому залі ми представили зброю, якої воювали в XVI-XVIII сторіччях козаки, 

кримські татари та османи, — продовжує Ярослав Затилюк. — Поруч з рушницями, 

шаблями, ятаганами — тексти. Зокрема, копія листа турецького паші до Пилипа Орлика, 

в якому сказано, зокрема, про приязнь кримського хана до козаків. Цей документ виразно 
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перегукується з третьою статтею Конституції Орлика, в якій йдеться про те, що козакам 

слід мати приязнь та побратимство з Кримським ханством. 

     В окремій вітрині демонструється скарб срібних монет. Де  його було знайдено? 

      На Полтавщині в 2000 році. Це, дійсно, один з найцікавіших експонатів виставки. Скарб 

датується XVII століттям. Він складається з крупних європейських талерів і дрібненьких 

російських монеток єфимок. Талери, які були в обігу на українських землях, насильно 

витискалися російською владою на користь єфимок — вимагали, щоб люди міняли талери 

на єфімки за курсом 1 до 55-и. Наш народ не любив російські монетки, зокрема через те, 

що не зручні — легко загубити. 

     Ми також демонструємо дорогий посуд козацької еліти — кухлі та кубки для напоїв.       

     Найстаріший (зроблений в 1670-х роках) з цих кухлів належав полковнику на прізвище 

Грицина. Інші сосуди датуються початком XVIII століття. 

 
                                       Цей скарб знайшли на Полтавщині 2000 року 

    Які напої були популярні серед старшини? 

     Передусім, токайське та рейнське вина. Але не забувайте, що козаки були людьми 

релігійними (до речі перша стаття Конституції Пилипа Орлика присвячена саме вірі 

та церкві), тому старалися робити щедрі вклади храмам. Ми демонструємо оригінали 

вкладів (дарунків) церквам від козацької старшини та духовенства. Зокрема від гетьмана 

Івана Мазепи Успенському собору Києво-Печерської лаври — майстерної роботи потир 

та звездицю. 

      Наступні три вітрини присвячені Вознесенському монастирю, настоятельницею якого 

була мати Мазепи Марія-Магдалина.  
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     До речі, високе соціальне становище Марії-Магдалини не було чимось винятковим — 

всі що жінки в Україні й в ті часи мали широкі права, зокрема майнові. Це характерно якраз 

для європейської традиції. 

      Один з найкрасивіших вкладів, які тут представлені — ікони Христа та Богородиці 

з іконостаса Хрестовоздвиженської церкви Києво-Печерського монастиря. Вони 

репрезентують не тільки красу і побожність, але й українське бароко Мазепинської доби.        

      Бароко прямо вказує на нашу інтегрованість до європейської культури. 

 Ярослав Затилюк: «Для українців московські політичні традиції були чужими»  

 

     Про виверження, та повінь, що сталися в наступні роки 

 
 

 
       Саме тоді з’явилися вікінги – землероби, що зголодніли, озлобилися і стали 

грабіжниками. 

       Найстрашнішим в історії людства вчені Гарвардського університету назвали 536 рік 

нашої ери, коли потужне виверження вулкана занурило Європу, Близький Схід і частину 

Азії в сутінки. До речі, цей рік був високосний.  

У ті роки, як зазначають вчені, в Європі, на Близькому Сході та частині Азії протягом 18 

місяців Сонце світило як Місяць. Температура знизилася на 1,5-2,5 градуса, і настало 

найхолодніше десятиліття за останні 2,5 тисячі років. Результатом лиха стали голод, чума 

та падіння Східної Римської імперії. 

На думку вчених, саме тоді з'явилися вікінги – землероби, що зголодніли, озлобилися і 

стали грабіжниками. 

       Як зазначають метеорологи, дізнатися про виверження, що стали причиною катаклізму, 

вдалося лише у 2018 році. Тоді дослідники вивчили швейцарський льодовик і з'ясували, що 

початок лихам поклало сильне виверження вулкана. Ще два виверження, що сталися в 

наступні роки, остаточно заповнили атмосферу попелом. 
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       Говорячи про найстрашніші часи, вчені також відзначили 1201 рік. Тоді в Сирії стався 

потужний землетрус, що спричинив розлом на дні Мертвого моря. Внаслідок пригоди 

загинули 1,1 млн людей. 

      Ще одним серйозним лихом експерти назвали Велику китайську повінь 1931 року, в 

результаті якої потонули близько 200 тисяч людей. Зазначається, що катаклізм став 

причиною спалаху холери, а через голод люди почали вдаватися до дітовбивства та 

канібалізму. 

 

                               Про повстання проти Птолемея V 

 
Події, що змінили історію: археологи розповідають про повстання проти Птолемея V 

Фото: Public Domain | Розетський камінь (Розетський камінь — гранодіоритова стела, що 

її 1799 року знайшла французька армія Наполеона. На ній висічено три версії указу 

мемфіських жерців,) розповідає про жорстоке повстання — значною мірою втрачене для 

історії — яке визначило траєкторію розвитку західної цивілізації. 

     Розетський камінь, виявлений у 1799 році, має не тільки лінгвістичне, а й історичне 

значення. На ньому описано повстання проти фараона Птолемея V у 196 році до н.е. 

Розетський камінь відомий не за своїм змістом, а як лексикон єгипетських ієрогліфів 

    Якби молодий фараон Птолемей V був повалений, такі події, як повстання Хасмонеїв 

(внаслідок якого створено Юдейське царство), стосунки Клеопатри з Юлієм Цезарем і 

Марком Антонієм та навіть виникнення християнства могли б виглядати зовсім по-іншому. 

     Донедавна історія боротьби між греками та єгиптянами була відома лише з грецьких 

джерел та уривчастих свідчень на кшталт графіті. 

Професор Роберт Літтман з Гавайського університету в Маноа разом з Джей Сільверстрейн 

з Ноттінгемського університету Трент, виявили докази громадянської війни в Телль-Тімаї  

руїнах стародавнього міста Тмуїс у дельті Нілу в Єгипті. 

    У 2009 році сліди спалених будівель з керамічними посудинами, що залишилися на місці, 

призвели до припущення, що в Телль-Тімаї сталася катастрофічна подія: руйнування були 

широкомасштабними й після них довелося заново відбудовувати зруйноване місто. Також 

накопичилися докази, включаючи зброю і непоховані тіла, які наочно вказували на епізод 

надзвичайного насильства. 
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    На одному з тіл були старі рани (що свідчить про те, що він був воїном) і незагоєні рани 

(що свідчить про те, що він помер насильницькою смертю). Чоловіка знайшли у печі, а це 

дозволяє припустити, що він заліз туди, щоб сховатися, і, можливо, помер від ран. 

Датування руйнувань 

Визначивши руйнування в місті Тмуї, вчені хотіли дізнатися, чому воно стало жертвою 

війни. 

                       
    Свідчення з інших місць у дельті вказують на те, що повстання мало економічні та 

політичні наслідки для міст, які приєдналися до нього. 

    Встановити точний час подій під час археологічних розкопок досить складно. Однак, в 

одній кімнаті зберігалися докази, які дозволили встановити точніше датування: археологи 

виявили скарб монет, який датувався часом правління фараона Птолемея IV, тоді як всі 

монети з верхнього шару датувалися Птолемеєм VI. Обідній сервіз на чотирьох також мав 

кілька характерних посудин в афінському стилі, що дозволяє віднести їх до першої чверті 

II століття до н.е., а саме часів правління Птолемея V. 

     Птолемей V Епіфан, який був ще хлопчиком, коли його батька вбили у 204 році до н.е., 

прийшов до влади у неспокійний час. Через зовнішні війни економіка занепала, а серед 

корінного єгипетського населення, яке більше не бажало жити як люди другого сорту, в той 

https://focus.ua/static/storage/originals/a/75/5feeb9911c6eb3139ca9432ba80d275a.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/75/5feeb9911c6eb3139ca9432ba80d275a.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/75/5feeb9911c6eb3139ca9432ba80d275a.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/75/5feeb9911c6eb3139ca9432ba80d275a.jpg
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час як македонська династія та грецькі імперіалісти процвітали їхнім коштом, спалахували 

жорстокі повстання. 

    Птолемей V відомий завдяки Мемфіському декрету 196 року до н.е., в якому жерці Птаха 

(прихильники династії Птолемеїв) проголосили помазання Птолемея V як божественного 

фараона Єгипту. У цьому декреті вони описали успішне ведення Птолемеєм війни проти 

єгипетських повстанців і відзначили його успіхи в облозі міста, розташованого неподалік 

від Тмуїса. 

   Декрет викарбуваний на твердому камені, а його копії були розміщені в усіх храмах. Він 

написаний ієрогліфами, демотичною та грецькою мовами, щоб усі могли його прочитати.       

   Найвідоміша на сьогодні копія була знайдена в дельті Нілу французьким офіцером у 1799 

році зветься Розетським каменем. 

    Він виявився ключем, який філолог Жан-Франсуа Шампольйон використав для 

розшифрування єгипетських ієрогліфів. 

Якими були наслідки єгипетського повстання? 

    Свідчення з інших місць у дельті вказують на те, що повстання мало економічні та 

політичні наслідки для міст, які приєдналися до нього, наприклад, закриття гаваней. 

                           
   Чоловіка знайшли у печі, а це дозволяє припустити, що він заліз туди, щоб сховатися, і, 

можливо, помер від ран. 

    Інший кам'яний декрет розповідає про грецького полководця Аристоніка, який очолював 

частину військ Птолемея V, і його кампанію з викорінення останніх повстанців у Телль-

ель-Баламуні, місті на північ від Тмуїса. 

https://focus.ua/static/storage/originals/6/c6/a093f2d724960806cc0bc9c15c381c66.jpg
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    Історичні розповіді, викарбувані на Розетському камені та камені Аристоніка, збігаються 

зі свідченнями, знайденими вченими в Тмуасі. Міста центральної дельти Нілу відіграли 

важливу роль у великому повстанні, і їхні мешканці сильно постраждали за це. 

     Результат єгипетського повстання проти елліністичного імперіалізму мав далекосяжні 

наслідки. Єгиптяни призначили власних фараонів і за допомогою нубійців встановили 

контроль над більшою частиною Єгипту. 

   Після 20 років конфлікту елліністична військова машина придушила повстання, а 

останніх лідерів повстанців було вбито, коли вони прибули на мирні переговори до міста 

Саїс у дельті Нілу. 

    Після встановлення контролю над Єгиптом династія Птолемеїв відігравала ключову роль 

у геополітиці східного Середземномор'я. Вона підтримала єврейське повстання проти 

сирійської династії Селевкідів, заснувавши Юдейське царство. 

   Тмуїс був відбудований як місто, повне грецьких колоністів, і незабаром став 

регіональним центром влади, коли династія Птолемеїв відібрала владу у єгипетських 

храмових жерців, які брали участь у повстанні. 

   Перетворення Тмуїса з маленького притокового містечка на регіональну столицю 

відображає руку уряду, який хотів бути впевненим, що жодне велике повстання людей, 

якими він керував, більше ніколи не становитиме загрози для його контролю. 

 

         У Стародавньому Єгипті була не одна Клеопатра:  

                                   насправді їх було сім 
 

Фото: Public Domain | "Клеопатра" Джона Вільяма Вотергауса. 

    Мало хто не чув про Клеопатру, одну з найвідоміших 

жінок в історії. Її пам'ятають як спокусливу спокусницю, не 

лише коханку Юлія Цезаря, а й дружину Марка Антонія, а 

її самогубство ознаменувало приєднання Єгипту до 

Римської імперії 

    Під час правління династії Птолемеїв, останньої незалежної єгипетської династії, 

Клеопатра була популярним ім'ям серед жінок королівської крові. Всі члени династії були 

нащадками Птолемея I Сотера, одного з македонських полководців Олександра 

Македонського, який приєднав Єгипет до складу Македонської імперії в 332 р. до 

н.е., пише Ancient Origins. 

Як і багато королівських родин протягом історії, вони були настільки одержимі ідеєю 

чистоти, що були схильні укладати шлюби для підтримки чистоти крові. Швидкий погляд 

на їхнє генеалогічне дерево показує, що фараони Птолемеї часто одружувалися зі своїми 

сестрами. А ще їм дуже подобалися імена Птолемей, що означає "войовничий", і Клеопатра, 

що означало "слава батька". 

Насправді ж було сім Клеопатр. Та, про яку знає мало не кожен, була Клеопатра VII, 

останній фараон Стародавнього Єгипту. Справжня експертка у використанні пропаганди на 

свою користь, Клеопатра VII слідувала тенденції й, до жаху римлян, коли у неї народився 

син від Юлія Цезаря, вона назвала його Птолемей Цезар, на прізвисько Цезаріон або 

"маленький Цезар". 

Клеопатра І, відома як Сирійка, була дочкою Антіоха ІІІ, царя імперії Селевкідів. 

Вийшовши заміж за Птолемея V у 193 році до н. е., після його смерті у 180 році до н. е. вона 

https://www.ancient-origins.net/weird-facts/cleopatra-0017719
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стала першою царицею, яка правила без чоловіка як співправителька свого сина, 

інноваційно названого Птолемеєм VI. Двох інших її дітей назвали Клеопатра II і Птолемей 

VIII. 

 
                            Клеопатра випробовує отрути на засуджених в'язнях 

     Попри те, що багато з них носили одне ім'я, клан Клеопатр і Птолемеїв був досить 

жорстоким, а їхня династія виділялася безперервною міжсімейною боротьбою за владу. 

Одного разу Птолемей VIII наказав убити свого сина від старшої сестри Клеопатри II, 

іншого Птолемея, а потім відправив розчленовані частини його тіла Клеопатрі II як 

подарунка на день народження. Він також одружився з Клеопатрою III (своєю племінницею 

і дочкою своєї дружини), щоб не допустити до трону будь-кого іншого. 

     Ситуація закінчилася війною, в якій Клеопатра II взяла гору, змусивши Птолемея VIII 

втекти на Кіпр, а потім вона стала першою жінкою і єдиною царицею Птолемеїв, яка посіла 

трон. Коли Птолемей VIII повернувся у 126 р. до н. е., він здійснив так звану "криваву 

чистку" всіх тих, хто підтримував його старшу сестру за його відсутності. 

     Не хвилюйтеся, якщо почуваєтеся трішки розгубленими. Правління Клеопатри VII 

продовжило варварську тенденцію, і, як кажуть, вона брала участь у вбивстві трьох своїх 

братів і сестер: свого брата-чоловіка Птолемея XIII, свого молодшого брата Птолемея XIV 

і своєї сестри Арсіної IV. 

 

      Клеопатра вбивала своїх чоловіків після ночі кохання  

   Біографія останньої цариці елліністичного Єгипту викликає багато суперечок. Не одне 

історичне джерело стверджує, що вона вбивала своїх коханців. Але навіщо? 

https://focus.ua/static/storage/originals/a/1b/1310dc0fd148e9c723ede1c6331e51ba.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/1b/1310dc0fd148e9c723ede1c6331e51ba.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/1b/1310dc0fd148e9c723ede1c6331e51ba.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/a/1b/1310dc0fd148e9c723ede1c6331e51ba.jpg
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   Клеопатра-остання цариця Стародавнього Єгипту, -  найтаємничіша правителька Єгипту. 

   Була одружена на 12-річному браті і народила дитину від Цезаря. Що відомо про 

найтаємничішу правительку Єгипту – Клеопатру. 

 
      Клеопатра була легендарною правителькою, яка однаково майстерно використовувала 

свою політичну кмітливість та неабияку чарівність для отримання влади. 

https://www.nationalgeographic.com/history/article/cleopatra-egypt-pharaoh-life-history
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      Вона була останньою у своїй династії та стала найбільш обговорюваною історичною 

постаттю сьогодення. Клеопатра майстерно просувала інтереси Стародавнього Єгипту 

перед обличчям римської експансії. 

Ким була Клеопатра? 

     Клеопатра була донькою єгипетського царя Птолемея XII Авлета та невідомої матері. 

Вона народилась у 69 році до нашої ери та була членом давньогрецької династії, яка 

захопила Єгипет у 305 році до нашої ери. 

     Хоча Королівство Птолемеїв перейняло деякі єгипетські релігійні традиції, але 

правління здійснювалось у грецьких традиціях. Тому Клеопатра виросла, розмовляючи 

грецькою мовою, хоча стала першою з роду, яка вивчила єгипетську. Її життя буде 

нерозривно пов’язане з заворушеннями в Єгипті та політикою Римської імперії. 

Епоха правління Клеопатри 

     У 51 році до нашої ери батько Клеопатри помер і 18-річна дівчина взяла активну участь 

у битві за трон з рештою дітей Птолемея XII. 

    Спочатку вона правила спільно з молодшим Птолемеєм XIII і навіть вийшла за нього 

заміж згідно з єгипетськими традиціями. Та брат хотів сам володіти троном, тому 

спалахнула громадянська війна між створеними Клеопатрою та її братом фракціями. Сама 

ж Клеопатра ненадовго втекла до контрольованої Римом Сирії. 

    Ворогуючі брати й сестри швидко приєдналися до різних сторін у громадянській війні.      

    Будучи в Сирії Клеопатра звернулася до Юлія Цезаря, тодішнього полководця та 

політика, який мав намір стати єдиним диктатором Риму з проханням про допомогу у 

поверненні трону собі. 

Клеопатра і Юлій Цезар 

    Не дивлячись на велику різницю у віці ( Цезар був на 30 років старший за Клеопатру), у 

них почався роман і він обіцяв їй підтримку. 

    У 47 році до нашої ери, тікаючи від військ Цезаря, Птолемей XIII потонув у річці Ніл 

поблизу Олександрії.  

    За допомогою Цезаря Клеопатра повернула собі трон і вийшла заміж за свого 12-річного 

брата Птолемея XIV, оголосивши його своїм співправителем. Згодом вона народила сина, 

якого всі вважали дитиною Цезаря, і назвала його Цезаріоном. 

    Роман Клеопатри та Цезаря тривав до його вбивства в 44 році до нашої ери від рук 

зрадників у Сенаті. 

     У той же час Клеопатра перебувала у Римі і після вбивства Цезаря намагалась 

переконати римлян визнати свого сина законним спадкоємцем римської влади. Та невдовзі, 

вона повернулася до Александрії, де, за здогадками, її брата вбили отрутою, і знову зайняла 

свій трон. 

Антоній і Клеопатра 

    Римський полководець Марк Антоній, який став одним з трьох лідерів Риму хотів 

зустрітися з Клеопатрою з бажанням продовжити стосунки з Єгиптом. З тою ж метою 

Клеопатра поїхала до Тарсусу в сучасній Туреччині, щоб зустрітися з ним у 41 р. до н.е. 

    Вважається, що Клеопатра прибула в Тарсус на розкішній баржі. "Клеопатра 

доповнювала свої океанські екскурсії ретельно підібраними костюмами, божественними 

аксесуарами, дорогим текстилем і коштовностями, музикою та екзотичними тваринами", – 

пише історик мистецтва Діана Клейнер. Вона хотіла справити враження і їй це вдалося.           

     Практично з першої ж зустрічі у неї почався роман з Антонієм, який був одружений, але 

переїхав до Олександрії, щоб бути з нею. 
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Падіння Клеопатри 

    Бурхливий роман та необачність Клеопатри та Антонія призвели до краху. Антоній почав 

війну з рештою лідерів Риму та народом, який був незадоволений впливом Єгипту на стан 

справ у Римі. 

    Після битви в 30 р. до н.е. Клеопатра зрозуміла, що війська Антонія потерпіли поразку. 

Вона закрилась у своєму царському мавзолеї та повідомила Антонію, що планує 

самогубство. У відповідь чоловік вдарив себе ножем та помер у неї на руках. 

     Клеопатра намагалась домовитися з Октавіаном, колишнім співправителем Антонія та 

зрозуміла, що він хоче взяти її в полон і провести по вулицях як нагороду, вона знову 

закрилась у своїй гробниці разом із кількома слугами та вчинила самогубство. Після її 

смерті Єгипет перейшов до Риму. 

    Остання цариця Стародавнього Єгипту Клеопатра - важлива історична особистість. Нею 

захоплюються досі, переказуючи різні історичні факти про неї. Наприклад, стверджується, 

що вона була вражаючою красунею, а також завжди мала свіжий і молодий вигляд. 

Деякі дослідники знайшли інформацію про те, що для збереження молодості Клеопатра 

змішувала ослине молоко зі свіжим медом і мигдальним маслом і приймала ванну з цією 

сумішшю. Навіть під час походів вона завжди брала з собою кілька молодих віслюків, щоб 

не пропускати процедури. 

       Інші джерела стверджують, що Клеопатра не була такою мальовничою. Чоловіків в ній 

приваблювала ерудованість і харизма.  

       Римський історик IV століття Аврелій Віктор писав, що Клеопатра не хотіла залишати 

в живих нікого з тих чоловіків, кого запрошувала в свої покої, щоб ті не спекулювали на 

зв'язку з правителькою. Дослідники стверджують, що це для того, щоб приховати свій 

зв'язок з простолюдинами.  

 

                                   До татуювань у дівчат 
 

     5 наукових фактів про жінок Стародавнього Єгипту, в які важко повірити 

  

                    
 

Настав час дізнатися, як жителі того часу ставилися до татуювань у дівчат і навіщо фараони 

одружилися зі своїми доньками. 

https://www.facebook.com/sharer.php?u=https%3A%2F%2Fvsviti.com.ua%2Finteresting%2Fhistory%2F146899
https://www.facebook.com/sharer.php?u=https%3A%2F%2Fvsviti.com.ua%2Finteresting%2Fhistory%2F146899
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1. Єгиптянки наносили татуювання, щоб збільшити свою фертильність 

 

Татуювання єгипетської мумії Амунет, жриці 

богині Хатор в 11-й династії Середнього царства. 

Ілюстрація з книги Даніеля Фуке Le Tatouage 

Medicale en Egypte dans l’Antiquite et al Epoque 

Actuelle, 1898 Зображення: Public Domain 

На багатьох жіночих муміях Стародавнього 

Єгипту вчені виявляли татуювання, що добре 

збереглися. Зазвичай вони виглядали як візерунки 

з точок, нанесені в нижній частині живота та пресі. 

Вчені визначили, що тату жінкам набивали як 

символ захисту: це був символ бога домашнього 

вогнища Беса. Останній був вірним супутником і 

помічником богині матері Таурт і допомагав жінкам успішно розродитися. А малюнки з 

точок, нанесені на стегна та низ живота, мали сприяти успішній вагітності. 

Довгий час вчені вважали, що лише жінкам у Стародавньому Єгипті дозволялося наносити 

татуювання. 

Але в 2018 році археологи знайшли першого муміфікованого чоловіка, який теж мав 

візерунки бога Беса з точок. І вчені ніяк не можуть зрозуміти, чому цього хлопця 

нагородили такою окрасою. Можливо, він мав якесь відношення до культу родючості. Або 

намагався завести дитину. Ну або у цього нещасного було паразитичне захворювання під 

назвою шистосомози, через яке він мочився з кров’ю. Стародавні єгиптяни вірили, що це 

своєрідна форма менструації. І вважали, що такі чоловіки можуть навіть завагітніти. 

Можливо, саме через це татуювання і зробили виняток для бідного єгиптянина. 

https://www.worldhistory.org/article/1000/tattoos-in-ancient-egypt/
https://vsviti.com.ua/news/146417
https://books.google.com.ua/books/about/The_Complete_Gods_and_Goddesses_of_Ancie.html?id=ozgBOQAACAAJ&redir_esc=y
https://www.nationalgeographic.com/history/article/ancient-egyptian-mummy-tattoos-spd
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Бог Бес. Цей пан явно виглядає як гарна акушерка. Зображення: Public Domain 

2. Жінка в Єгипті могла зробити непогану кар’єру 

Жінки у Стародавньому Єгипті багато працювали по дому. Вони готували їжу, ткали, 

мололи зерно, прибирали — загалом робили все те, що зазвичай очікують від 

домогосподарки. Але деякі жінки вибирали більш прогресивний шлях і починали заробляти 

на життя. 

Наприклад, дуже поширеною серед жінок була професія герметизатора. Справа в тому, що 

в Стародавньому Єгипті ще не винайшли такої корисної речі, як замок, і замкнути щось — 

двері, вікно, ящик — було дуже нетривіальним завданням. 

Ці жінки зі спеціальними печатками за невелику плату опечатували важливі кімнати, 

будинки та контейнери, і щоб знову відкрити їх, єгиптянину довелося б зламати пломбу. 

Ще більше дівчат ставали пивоварами — по суті це була типово жіноча професія для 

Стародавнього Єгипту. 

Пиво єгиптяни любили, і воно було не тільки способом трохи підвищити настрій, а 

й важливим напоєм у релігійних ритуалах, а також непоганим джерелом калорій. 

Стародавній напій нагадував швидше кашу, що забродила, з подрібленого пшеничного або 

ячмінного недопеченого хліба і фінікового соку. Рідину спочатку випивали через трубочку, 

а потім доїдали з дна залишок. Пиво настільки цінувалося єгиптянами, що іноді ним 

розплачувалися з робітниками. 

Інша сфера, де єгиптянки іноді робили кар’єру, — медицина. Наприклад, одна лікарка на 

ім’я Песешет, яка жила десь 2500 років тому, була головним лікарем, стоматологом і 

акушером при дворі Четвертої династії фараонів Єгипту. 

https://www.worldhistory.org/article/1058/womens-work-in-ancient-egypt/
https://books.google.com.ua/books?id=IoS1DgAAQBAJ&redir_esc=y
https://books.google.com.ua/books/about/Medicina_nell_antico_Egitto.html?id=Gh28jgEACAAJ&redir_esc=y
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Дівчата могли також присвятити себе співу, танцям, акторській грі або здобути посаду 

провидиці або татуювальниці при храмі. 

І, нарешті, єгиптянка, що 

належала до царської сім’ї, 

могла навіть стати фараоном. 

Але тут була проблема: 

посередником між богами та 

людьми міг стати лише 

чоловік. 

Тому цариці на кшталт 

Хатшепсут чи 

Нейтхотеп перевдягалися в 

чоловічий одяг, причіпляли 

традиційну церемоніальну 

борідку та офіційно 

оголошували себе юнаками. 

У такому вигляді їх і 

зображають скульптори для 

історії. 

 

Статуя голови Хатшепсут у 

подвійній короні з храму 

Дейр-ель-Бахрі. Метрополітен-музей, Нью-Йорк. Зображення: Public Domain 

Придворні ставилися до цього терпимо. Якщо чоловік може менструювати, значить фараон 

цілком може бути жінкою. Зрештою, кожен має свої недоліки. 

3. Єгиптянки мали оригінальний тест на вагітність. 

Селянин, що оре. 

Похоронна камера Сеннеджема, прибл. 1200 до н. е. Зображення: Public Domain 

Навіть 3 000 років тому жінкам іноді треба було впевнитись, чи не вагітні вони. І у 

стародавніх єгиптянок був досить дієвий спосіб зробити це: вони мочилися на насіння 

ячменю чи пшениці та порівнювали швидкість їхнього зростання з контрольною групою. 

https://www.worldhistory.org/article/1058/womens-work-in-ancient-egypt/
https://books.google.com.ua/books/about/Egypt_of_the_Pharaohs.html?id=lzhBbsElbKAC&redir_esc=y
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Якщо зрошені злаки проростали швидше, це означало, що жінка у положенні. І цьому є 

цілком наукове обґрунтування: стероїдні гормони естрогени, що містяться у сечі, 

стимулюють зростання рослин. 

Сучасні вчені припускають, що такий метод міг визначити наявність вагітності у 70–85% 

випадків. Дуже непогано для рівня розвитку науки і техніки, яким задовільнялися єгиптяни. 

Щоправда, жінки так само сподівалися визначити й стать дитини: нібито овес має рости 

швидше, якщо це хлопчик, а пшениця — якщо дівчинка. Але так злаки, звісно, не 

працюють. 

4. Майно в Стародавньому Єгипті успадковувалося по жіночій лінії 

 
     Тутанхамон та Анхесенамон (праворуч). Фрагмент спинки золотого трону Тутанхамона, 

XIV століття до н. е. Зображення: Wikimedia Commons 

У більшості давніх культур майно передавалося у спадок від батька до його синів. Але в 

Єгипті право власності переходило жіночою лінією — від матері до її дочок. 

    Це було логічно, адже материнство було набагато легше підтвердити, ніж батьківство: 

фараони ще не встигли винайти ДНК-тести. 

Чоловік розпоряджався землею, рухомим та нерухомим майном, поки жива його дружина, 

якій все за законом і належало. А після її смерті все відходило донькам, через відсутність 

таких — синам. 

     По жіночій лінії від одного фараона іншому передавалося, по суті, і вся держава цілком. 

Одруження зі спадкоємицею престолу давало право чоловікові управляти царством, але от 

заповідати його своїм дітям, які ще невідомо звідки взялися, він не міг. 

Тому, щоб утримати владу, фараонам доводилося виявляти кмітливість. І правителі 

регулярно одружувалися зі своїми доньками, щоб після смерті їхніх матерів ніхто сторонній 

не вкрав царство. 

     Наприклад, Рамсес II після смерті своїх дружин Нефертарі Меренмут і Ісітнофрет 

одружився відразу з двома старшими доньками. А Тутанхамон – на своїй кузині, царівні 

Анхесенамон. Вік дружини взагалі значення не мав: шлюб могли укладати і з літніми 

дамами, і з дівчатками-немовлятами. 

5. Чоловіки могли віддавати своїх дружин у боргове рабство 

 

                

https://academic.oup.com/clinchem/article/60/1/18/5581508?login=false
https://www.ncbi.nlm.nih.gov/pmc/articles/PMC1034829/
https://books.google.com.ua/books?id=bm1YdwLQ3pYC&redir_esc=y
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       Побиття ціпками нубійських полонених. Рельєф із саккарської гробниці Хоремхеба, 

період правління Тутанхамона XVIII династії. Археологічний музей Болоньї (Італія). 

Зображення: Wikimedia 

Commons 

Під час будівництва 

пірамід раби не 

використовувалися, тому 

що таку священну дію 

могли виконувати лише 

вільні люди. Вони вірили, 

що таким чином служать 

богам і завойовують 

тепліше місце в 

потойбічному світі. 

Але це не означає, що рабства в Єгипті зовсім не було. Наприклад, у нього могли потрапити 

захоплені бранці, але не лише. Ще в єгиптян існувало боргове рабство, більше схоже на 

кріпацтво. Якщо людина не здатна була розплатитися за рахунками, то могла вирушити в 

добровільне служіння. 

Але найхитріші боржники самі в раби не записувалися, а відправляли своїх дружин. 

Очевидно, жінка в цій ситуації вважалася чимось на кшталт застави. 

Дружини таких недбайливих чоловіків працювали на кредитора, доки борг не буде 

погашено. Власне, невільництво в Єгипті було досить своєрідним. Так, рабині все одно 

могли володіти майном, укладати угоди, а деякі заповзятливі дамочки навіть виходили 

заміж за нового господаря, ставали частиною сім’ї і таким чином набули волі. 

А ще в єгиптян існував окремий вид рабства, коли людина служила своєму господареві, а 

натомість йому гарантувався успішний перехід у потойбіччя Дуат після смерті. Ось тільки 

дозволялося це лише рабам-чоловікам. Жінкам іноді виплачували за їхню працю трохи 

грошей, але подорож в Дуат заслужити вони не могли. Що важливіше — матеріальні блага 

в цьому світі чи блаженство в наступному вирішуйте самі. 

 

                       Юлій Цезар був би шокований 

 

      Всупереч заборонам. Жінки-войовниці в лавах армії Стародавнього Риму 

                          
      Римські солдати могли б побачити свою неабияку кількість жінок-воїнів, які билися як 

проти їхньої армії, так і пліч-о-пліч з нею в різні моменти. 

https://books.google.com.ua/books?id=d1-oAAAACAAJ&redir_esc=y
https://factsanddetails.com/world/cat56/sub404/entry-6151.html
https://journals.sagepub.com/doi/10.1177/030751330709300109
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      Багато древніх європейських армій радо вітали жінок у своїх лавах. Однак історики 

зійшлися, що існує один великий виняток — Римська імперія. Там армія та флот складалися 

лише з чоловіків. Якщо "офіційно". 

      Дослідники нещодавно виявили, що брати до армії лише чоловіків — не найкраще 

рішення для древніх римлян. Не насамкінець тому, що вони точно знали, наскільки 

шаленими можуть бути жінки як на полі бою, так і за його межами, пише IFLScience. 

     Почесний професор соціальних наук та історичних досліджень Техаського жіночого 

університету в Дентоні Валентин Бельфігліо зазначає: "Жінки не служили в стародавній 

римській армії. Однак ті, хто були воїнами, добре відомі в античному світі". 

     Завойовуючи нові території, древні римляни стикалися з лютими королевами-

войовницями. Серед них Боудіка — королева кельтського племені іценів. Також Тевта — 

володарка іллірійського племені ардіеїв та держави зі столицею в Скодрі та Різоні в 231—

227 рр. до н.е. Вона повела свій народ проти Риму в Іллірійських війнах 229 року до н.е. І 

звісно ж Клеопатра, чиє правління було сповнене конфліктів як проти, так і на боці римлян. 

     Проте на більше визнання і відповідне ставлення заслуговують саме рядові жінки-бійці. 

Дослідник вважає: "Римські жінки були здатні й до ближнього бою". 

Тобто вони не тільки були частими учасницями гладіаторських боїв, але й, як відомо, брали 

до рук зброю на війні, як жінки племен, що боролися проти римлян-загарбників — хоча й 

неофіційно, нелегально. 

     Більше, римські жінки відігравали важливу тактичну роль як цивільні особи в тилу, 

забезпечуючи моральну і практичну підтримку солдатам-чоловікам імператорської армії. 

Вони часто доглядали за пораненими солдатами у себе вдома. На кожному етапі римської 

історії були жінки-лікарки, медсестри, повитухи, санітарки та інші доглядальниці. 

     І хоча існувала заборона, яка не дозволяла їм ставати професійними солдатами, ті, хто 

порушував традиції, могли отримати в нагороду славу і пошану. Зокрема напівлегендарна 

давньоримська дівчина Клелія. Хоча про неї не залишилося багато згадок, у 506 році до н.е. 

вона звільнила себе та 20 інших заручників з етруського табору і доставила їх додому, 

подолавши ворожі списи. 

     За її мужність римляни встановили бронзову кінну статую, на якій сиділа героїня на 

найвищій точці вздовж Священного шляху — головної дороги Римського Форуму, що 

з'єднувала Палатинський пагорб з Капітолієм. 

      Існує ще один приклад неймовірних жінок-воїнів, історії про які дійшли до наших днів, 

— амазонки. Свідчення з місць поховань і опис битв стародавніми істориками вказують на 

те, що вони не були окремим племенем. Цілком ймовірно, що це були атлетичні жінки-

воїни, які воювали пліч-о-пліч зі своїми колегами-чоловіками. 

      Тому сказати, що у римлян не було жінок-воїнів, не можна. Це не зовсім так. Могла 

існувати заборона вступати до лав солдатів для жінок, але середньостатистичний римський 

солдат міг бачити їх як у тилу, так і в таборі легіонів. 

      Дуже часту важливість жінок та їхніх дій залишають поза увагою в статтях і книгах про 

римські воєнні операції, та й не тільки там. Однак вони заслуговують на більше визнання 

та повагу. 

      Сьогодні жінки служать у всіх родах військ і підрозділах збройних сил різних країн, 

зокрема і в Україні. Юлій Цезар був би шокований. 

 

 

 

https://www.iflscience.com/ancient-roman-women-were-banned-from-joining-the-army-they-fought-anyway-68086
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                            Чому блискавка має вигнуту форму? 
 

Фізики пояснили, чому блискавка має вигнуту форму. 

 Після 50 років досліджень фізики нарешті зрозуміли, чим пояснюється дивна форма 

блискавки.  

Протягом останніх 50 років вчені всього світу сперечалися про те, чому блискавка 

рухається зигзагами («сходинками») і як це пов’язано з грозовою хмарою в небі.  

Фізики-дослідники плазми з Університету Південної Австралії, та Джон Лоук, ад’юнкт-

професор Університету Південної Австралії, знайшли 

відповідь на обидва ці питання. Блискавка виникає, 

коли електрони стикаються з молекулами кисню з 

достатньою енергією, щоб створити високоенергетичні 

синглетні дельта-молекули кисню, пояснюють вчені.  

Після зіткнення “відірвані” електрони утворюють 

високопровідну “сходинку” – яка спочатку світиться. 

Вона перерозподіляє електричне поле в просторі, що 

формує наступні «сходинки». Провідний стовп, що з’єднує першу “сходинку” з хмарою і 

сходинки між собою, залишається темним.  

Це пов’язано з тим, що тут електрони приєднуються до нейтральних молекул кисню з 

подальшим негайним відривом електронів синглетними дельта-молекулами.  

Дослідники відзначають, що розуміння природи формування і поширення блискавки 

дозволить поліпшити захист літаків і будівель від цього природного явища. Поліпшення 

блискавкозахисту так важливо зараз через збільшення кількості екстремальних погодних 

явищ, викликаних зміною клімату.  

Крім того, хоча розробка екологічно чистих композитних матеріалів в літаках підвищує 

ефективність використання палива, ці матеріали значно збільшують ризик пошкодження 

від блискавки. 

   

     Життя на Землі могло зародитися після удару блискавки 

 
    Блискавки зіграли важливу роль у зародженні життя на Землі, вважають вчені з США. 

Удари блискавок привели до вивільнення фосфору в кількості, достатній для формування 

клітинних структур. Схожі процеси можливі й на інших планетах, де часто з'являються 

блискавки. 

    Фосфор - один з ключових елементів, необхідних для 

розвитку життя. Він потрібен для створення молекул, 

які формують основні структури клітини і клітинні 

мембрани, а також складають фосфатную основу ДНК і 

РНК. Однак мільярди років тому на Землі практично всі 

запаси фосфору знаходилися в мінералах. Як з'ясували фахівці Єльського університету, 

блискавки могли вивільнити фосфор у кількості, необхідній для зародження життя.      

    Детальніше про це вони розповіли в статті в журналі Nature Communications. 

До цих пір вважалося, що фосфор, який грав роль в розвитку життя на Землі, з'являвся 

завдяки метеоритів. У них зустрічається мінерал шрейберзіт, який містить фосфор і 
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розчинний у воді. Таким чином, падаючі на Землю метеорити, якби їх було досить багато, 

могли б забезпечити планету достатньою кількістю фосфору. 

Однак життя на Землі зародилося 3,5-4,5 млрд років тому, коли на Землю падало мало 

метеоритів. 

    У шрейберзіта є ще одне джерело - фульгурит, спечений від удару блискавки пісок. 

Вивчення фульгуріта показало, що він містить вивільнений при ударі з поверхневих порід 

фосфор, розчинний у воді. 

Вчені звертали увагу на блискавки і раніше - удари блискавок призводять до утворення 

деяких газів, наприклад, оксидів азоту, які теж важливі для виникнення життя. Спираючись 

на попередні дані, Хесс і його колеги підрахували: сьогодні на Землі відбувається близько 

560 млн спалахів блискавок на рік, але на ранніх етапах існування планети їх було 1-5 млрд. 

При цьому били в землю від 100 млн до 1 млрд блискавок. 

    За мільярд років це могло привести до квінтильйон ударів блискавок - і утворення великої 

кількості фосфору. 

Блискавки на Землі зустрічалися частіше, тому що в атмосфері було більше вуглекислого 

газу, пояснює Бенджамін Хесс, один з авторів роботи. Цей газ впливає на температуру, а 

більш висока температура призводить до частіших і інтенсивним гроз. 

    Рівень вуглекислого газу на Землі підвищився після того, як в неї 4,5 млрд назад врізався 

об'єкт розміром з Марс, який вибив частину порід, які згодом утворили Місяць. Цей удар 

вивільнив велику кількість газів, в тому числі і вуглекислого, який наповнив атмосферу і 

викликав в результаті велика кількість блискавок. 

   «Наше припущення про удари блискавок як про важливий механізм утворення фосфору 

важливо для розуміння того, як з'явилося життя, тому що присутність блискавок щодо 

постійно, - каже Хесс. - Розуміння ролі блискавок як фактора появи фосфору важливо для 

пошуку життя на інших планетах. Наше відкриття, ймовірно, може бути застосовано до 

будь-якій планеті, в атмосфері якої виникають блискавки. До тих пір, поки їх багато, на 

планеті буде джерело фосфору, необхідного для зародження життя ». 

Нові дані вельми актуальні в світлі відкриттів останніх років - в 2019 році американські 

планетологи повідомили, що планета Проксима Центавра, а також три планети з системи 

TRAPPIST-1 можуть бути населеними, незважаючи на високий рівень ультрафіолету на їх 

поверхні. 

   За словами вчених, на ранній Землі умови були ще більш суворими: мільйони років тому 

у Землі не було захисного озонового шару від ультрафіолету, а також сильного магнітного 

поля, яке захищало б її від спалахів і впливу космічних променів. Однак це не завадило 

появі життя на планеті. 

   Відповідно, немає якихось непереборних перешкод для зародження життя на Проксіма b 

або інших, більш благополучних планетах у червоних карликів, підкреслили вчені. 

«З огляду на те, що життя на Землі існує фактично з моменту її формування, ми показали, 

що ультрафіолетове випромінювання не буде головною перешкодою для появи мікробів і 

на планетах у червоних карликів», - зазначила Ліза Кальтенеггер з інституту Карла Сагана 

в Ітаці. 

    Як наголошується, всі вищеназвані планети об'єднує те, що вони невеликого розміру, 

знаходяться в «зоні життя», тобто на орбіті, де вода може існувати в рідкому вигляді, а 

також обертаються навколо червоних карликових планет. 
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                 Нові підказки про походження життя на Землі 

 

 

 
     Дослідники використовували лабораторне моделювання, щоб відтворити умови ранньої 

Землі, і виявили, що еволюція стародавніх білків у всі форми життя на планеті, включаючи 

рослини, тварин і людей, була б неможливою без певних амінокислот. Відкриття ролі 

амінокислот у формуванні генетичного коду стародавніх мікроорганізмів проливає нове 

світло на вікову таємницю походження життя на Землі. 

    «Ви бачите однакові амінокислоти в кожному організмі, від людини до бактерій і архей, 

і це тому, що все на Землі пов’язано через це дерево життя, яке має походження, організм, 

який був предком усіх живих істот», — сказав Стівен Фрід, хімік Джона Гопкінса, який 

керував дослідженням разом із вченими з Карлового університету в Чехії. «Ми описуємо 

події, які вплинули на те, чому цей предок отримав ті амінокислоти». 

      У лабораторії дослідники імітували первинний синтез білка 4 мільярди років тому, 

використовуючи альтернативний набір амінокислот, які були у великій кількості до появи 

життя на Землі. Вони виявили, що стародавні органічні сполуки інтегрували у свою 

біохімію амінокислоти, які найкраще підходять для згортання білка. Іншими словами, 

життя на Землі процвітало не лише тому, що деякі амінокислоти були доступні та легко 

вироблялися в стародавніх середовищах існування, але й тому, що деякі з них особливо 

добре допомагали білкам приймати певні форми для виконання важливих функцій. 

     «Згортання білка в основному дозволяло нам робити еволюцію ще до того, як на нашій 

планеті з’явилося життя», — сказав Фрід. «Ви могли мати еволюцію раніше, ніж у вас була 

біологія, ви могли мати природний відбір хімічних речовин, які корисні для життя, ще до 

того, як з’явилася ДНК ». 

     Не зважаючи на те, що первісна Земля мала сотні амінокислот, усі живі істоти 

використовують однакові 20 із цих сполук. Фрід називає ці сполуки «канонічними». Але 

науці важко було визначити, що такого особливого — якщо взагалі таке — у цих 20 

амінокислотах. 
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     У перші мільярди років атмосфера Землі складалася з ряду газів, таких як аміак і 

вуглекислий газ, які реагували з високим рівнем ультрафіолетового випромінювання, 

створюючи деякі з простіших канонічних амінокислот. Інші прибули через спеціальне 

доставляння метеоритами, які представили змішаний мішок інгредієнтів, які допомогли 

життю на Землі завершити набір із 10 «ранніх» амінокислот. Як з’явилася решта – відкрите 

питання, на яке команда Фріда намагається відповісти за допомогою нового дослідження, 

особливо тому, що ці космічні камені принесли набагато більше, ніж «сучасні» 

амінокислоти. 

 

                                  Звідки походить життя на Землі?               
 

                  Зразки з астероїда Рюгу дають зрозуміти походження життя на Землі. 

 

                       
      Можливо, життя на Землі прийшло з космосу. Принаймні, це загальне переконання, 

особливо після нещодавніх спостережень за зразками з астероїда Рюгу. За словами 

дослідників, які досліджували зразки, Рюгу, схоже, містить кілька «органічних 

пребіотиків», включаючи кілька різних типів амінокислот. Ці амінокислоти часто 

називають «будівельними блоками життя», що може сприяти розвитку теорій про те, що 

життя виникло в космосі. 

     Або, принаймні, що основні інгредієнти, необхідні для формування життя, були 

доставлені на планету в зародковому стані астероїдами, метеорами та іншими космічними 

каменями. Насправді космічний корабель Hayabusa2, який доставив зразки з Рюгу, є лише 

однією з кількох різних місій для визначення того, з чого складаються астероїди в нашій 

Сонячній системі. 

Матеріал з астероїда Рюгу, отриманий японським астероїдним зондом Хаябуса2. 

https://i0.wp.com/t4.com.ua/wp-content/uploads/2023/02/adobestock_194080021.webp?fit=1536%2C985&ssl=1
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      Сподіваємося, що, дізнавшись більше про стародавні астероїди в нашій Сонячній 

системі, астрономи зможуть зібрати головоломку разом і висунути перевірену теорію про 

те, звідки походить життя. Таким чином, пошук будівельних блоків життя у зразках із Рюгу 

має першочергове значення для цієї місії, щоб визначити, звідки походить життя на Землі. 

Це також не перший раз, коли ми бачимо докази того, що ці будівельні блоки життя 

прийшли з космосу. Інші зразки, взяті з метеоритів та інших астероїдів, також підтвердили 

ці переконання, надавши дані про стародавню воду, яка ще не була забруднена нашою 

власною планетою. Знахідки, виявлені у зразках Рюгу, також узгоджуються з тими, що 

знайдені в багатих вуглецем метеоритах. 

Часто це метеорити, які зазнали найбільшої кількості води в космосі, що дає нам краще 

уявлення про те, які види води могли утворюватися в космосі, щоб вчені могли визначити, 

як ця вода утворилася та звідки вона могла взятися. Визначення цього може дозволити нам 

визначити, де зародилася вода на Землі. 

Дослідження зразків Рюгу опубліковано в журналі Science. Дослідники планують 

порівняти зразок Рюгу з зразком, взятим з астероїда Бенну, коли місія NASA OSIRIS-REx 

повернеться на Землю пізніше цього року. 

 

                     Як саме життя виникло з неживої матерії? 
 

    Відправна точка життя на Землі тисячі років цікавила людство й, здається, сучасна наука 

впритул підійшла до її відкриття. 

   Одне з найважливіших і найскладніших питань сучасної науки – як саме життя виникло з 

неживої матерії? Тепер вчені точно визначили певний пептид, який потенційно запустив 

життя на Землі та назвали його Nickelback (так, як відомий рок-гурт). 

    Відомо, що перші живі організми з’явилися досить швидко після народження самої Землі, 

але як? У якийсь момент неживий матеріал мав почати виконувати біологічні функції. 

З’ясування того, як це сталося, було б одним із найважливіших проривів у науковій історії. 

    Останніми роками вчені проводили експерименти зі штучною еволюцією та "варили 

первісні супи", щоб дослідити види хімічних реакцій, які могли відбуватися на Землі після 

її зародження й почати складати будівельні блоки життя. У новому дослідженні вчені з 

Ратгерського університету та Міського коледжу Нью-Йорка працювали у зворотному 

напрямку: від сучасної біології та до можливої відправної точки життя. Один з авторів 

дослідження Вікас Нанда зазначив: 

    Науковці вважають, що десь між 3,5 і 3,8 мільярдами років тому відбувся переломний 

момент, який поклав початок зміні від пребіотичної хімії, молекул до життя, до живих 

біологічних систем. Ми вважаємо, що зміна була викликана кількома невеликими білками-

попередниками, які виконували ключові етапи давньої метаболічної реакції. І ми думаємо, 

що ми знайшли один із цих "пептидів-піонерів". 

   На думку дослідників, будь-яка потенційна хімічна речовина-попередник мала бути 

достатньо активною, щоб керувати біохімічними процесами, але залишатися простою, щоб 

спонтанно виникати в "первинному бульйоні". Тому, щоб знайти відповідного кандидата, 

команда скоротила сучасні метаболічні білки до їх найпростішої структури. 

    Після довгих експериментів з’явився один особливо багатообіцяючий кандидат – пептид, 

який складається лише з 13 амінокислот і зв’язує два іони нікелю (nickel) зі своїм скелетом 

(backbone). Таким чином, вчені дали молекулі прізвисько Nickelback, як і у відомого рок-

https://www.science.org/doi/10.1126/science.abn9033


 

362 

гурту. Тепер музиканти Nickelback можуть жартувати, що вони якось причетні до 

виникнення життя на Землі. 

     Вчені заявляють, що пептид Nickelback, здається, відповідає вимогам до звання 

"відправної точки життя" за всіма параметрами. Вважається, що нікель був поширеним 

металом у ранніх океанах і він дуже хімічно активний – іони нікелю діють як сильні 

каталізатори для виробництва газоподібного водню, який був би ключовим джерелом 

енергії для метаболічних процесів. 

Звичайно, це не обов’язково означає, що Nickelback конкретно відповідає за все життя на 

Землі, але це може допомогти вченим зрозуміти цей життєво важливий перехід. І це також 

може призвести до нових біосигнатур, які астрономи могли б використовувати для 

полювання на життя на інших планетах. Нанда підкреслив: 

   Це важливо, тому що, попри те, що існує багато теорій про походження життя, фактичних 

лабораторних тестів цих ідей дуже мало. Ця робота показує, що не тільки можливі прості 

білкові метаболічні ферменти, але й те, що вони дуже стабільні та дуже активні, що робить 

їх вірогідною відправною точкою для життя. 

 

                   Вчений: законів фізики насправді не існує 

 
     Фізик-теоретик Мерілендського університету Санкар Дас Сарма (Sankar Das Sarma) у 

своїй колонці поміркував на тему того, наскільки реальні закони фізики. 

Колонка зветься 

     «Чому законів фізики насправді не існує?». Автор пояснив, що те, що ми називаємо 

законами фізики, часто є просто математичним описом якоїсь частини природи. Це вірно 

як до законів руху Ньютона, так і теорій відносності Ейнштейна, рівнянь Шредінгера і 

Дірака тощо. Це не закони як такі, а точні та послідовні способи опису реальності, яку ми 

бачимо. Це має бути очевидним з того факту, що ці закони не статичні: вони розвиваються 

в міру того, як накопичуються наші емпіричні знання про Всесвіт. 

     Сарма також зазначив, що у людському мозку налічується близько 86 млрд нейронів. Це 

менше, ніж кількість зірок у Чумацькому Шляху, який є лише крихітною частиною 

відомого нам Всесвіту. Всесвіт здається майже нескінченним у порівнянні з кінцевими 

можливостями людського мозку, що, можливо, залишає нам мало шансів з’ясувати все про 

нього. 

    “У міру того, як ми дізнаємося більше про природу, ми можемо відточувати наші описи 

її, але це ніколи не закінчується – це як чистити нескінченну цибулину, чим більше ми 

чистимо, тим більше залишається чистити”, – підсумував Сарма. 

Як би виглядав світ сьогодні, якби 66 млн років тому динозаври  

                                                вижили 

  
      Динозаври навряд чи могли еволюціонувати у надрозумних. 

https://www.newscientist.com/article/2349359-why-the-laws-of-physics-dont-actually-exist/
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   Удар астероїда уможливив еволюцію 

людини. Проте історія могла розвиватися 

зовсім інакше, вважають вчені. 

Все змінилося 66 мільйонів років тому, 

коли гігантський астероїд врізався в 

Землю із силою 10 мільярдів атомних 

бомб та змінив хід еволюції, пише Inverse. 

     Небо потемніло, життя на планеті 

вмирало від нестачі сонячних променів — рослини перестали фотосинтезувати і незабаром 

загинули. Слідом за ними загинули і травоїдні тварини — харчовий ланцюжок зруйнувався.  

     У результаті масове вимирання стерло з Землі близько 90% всіх видів. Планета поринула 

у темряву, а коли пил осів, усі динозаври, крім групи птахів, вимерли. 

     Проте, астероїд, що спричинив загибель динозаврів, став щасливим квитком для 

людської еволюції. В результаті ссавці, що вижили, у тому числі і маленькі протопримати, 

процвітали, і врешті-решт еволюціонували в нас. 

     Однак дослідники пропонують зазирнути в історію та уявити світ, в якому астероїд 

пролетів повз, а динозаври вижили.  

      Можливо, зараз ці гігантські хижаки стали б над-розумними, поставили свій прапор на 

Місяці, а динозаври-вчені відкрили б теорію відносності або знайшли спосіб зупинити 

глобальне потепління, а можливо взагалі обговорюють можливість того, що колись ссавці 

захоплять Землю. Звучить неймовірно, чи не так? 

     Подібний сценарій може нагадувати дуже посередню наукову фантастику, проте він 

також піднімає глибокі філософські питання — чи випадково людство з'явилося на Землі 

чи еволюція все ж таки була неминуча? Міркувати про це взявся Ніколас Лонгріч з 

Університету Бата. 

     Сьогодні люди є домінуючим видом на планеті — на 7 континентах мешкають понад 8 

мільярдів людей розумних.  

     Ми змінили половину суші планети, щоб мати можливість прогодувати себе і займаємо 

домінуюче місце на планеті, розвинувши мозок, інструменти, мову та великі соціальні 

групи. 

     Ще в 1980-х палеонтолог Дейл Рассел запропонував незвичайний уявний експеримент 

— уявити, що м'ясоїдний динозавр не загинув від астероїда 66 мільйонів років тому, а 

перетворився на розумного користувача інструментів. Уявимо, що планетою блукають 

прямо-ходящие динозаври з великим мозком і пальцями рук. 

     Такий сценарій розвитку подій зовсім не можливий, хоча, звісно, малоймовірний. Справа 

в тому, що біологія тварини обмежує напрямок її еволюції — простіше кажучи, початкова 

точка завжди обмежуватиме кінцеві точки. Наприклад, якщо кинути коледж, то, ймовірно, 

не вийде стати нейрохірургом чи юристом, проте цілком можливо збудувати кар'єру 

художника, актора чи підприємця. Тобто вибір, який ми робимо в житті, неминуче 

відкриває одні двері і закриває інші. Те саме працює і для еволюції. 

    За словами Лонгріча, варто звернути увагу на розміри динозаврів — починаючи з 

юрського періоду динозаври-завроподи, бронтозаври та їхні родичі перетворилися на 

гігантів, вагою 30-50 тон і сягали довжини близько 30 метрів. Це відбувалося на різних 

континентах, з різним кліматом і в різний час, проте кінцевий результат завжди був 

однаковим для цих динозаврів — вони стали надгігантами. 
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    Дослідники вже знають, що спільною ниткою для всіх надгігантів було те, що вони були 

зауроподами. Тобто щось у їхній анатомії, чи то легкі, порожні кістки, обмін речовин чи 

щось інше, послужило поштовхом для розкриття їхнього еволюційного потенціалу. В 

результаті ця особливість дозволила їм досягти неймовірних розмірів та в рази перевершити 

будь-які інші види на Землі. 

     За таким же принципом спрацював і еволюційний ланцюжок м'ясоїдних динозаврів — 

вони не раз перетворювалися на десятиметрових багатотонних хижаків. Однак, за словами 

Лонгріча, динозаври демонстрували слабку тенденцію до збільшення розміру мозку з 

часом.  

      Юрські динозаври мали крихітний мозок, а через 80 мільйонів років у тиранозаврів і 

качконосів розвинувся більший мозок. Однак мозок тиранозавра за його гігантських 

розмірів все ще важив близько 40 грамів, а велоцираптора — лише 15 грамів. Для 

порівняння, середній мозок людини важить близько 1,3 кг. 

    Згодом динозаври змінювалися: травоїдні стали більш поширеними, птахи — 

різноманітнішими, з'явилися довгоногі та швидші особини, розвивалося соціальне життя — 

динозаври жили стадами та розвинули складні роги для боротьби та демонстрації сили.       

    Однак так чи інакше еволюція в основному йшла по колу - приводячи динозаврів до 

гігантських травоїдних і м'ясоїдних з маленьким мозком. 

    Лонгріч зазначає, що у динозаврів було майже 100 мільйонів років, проте за весь цей час 

немає і натяку на те, що вони пішли б якимось радикально новим шляхом, не вріжся в 

Землю гігантський астероїд. 

     Вчений припускає, що по Землі також бродили гігантські динозаври з маленьким 

мозком. Однак важливим моментом є той факт, що ссавцям навряд чи вдалося б витіснити 

динозаврів, не втрутися в історію астероїдів. 

    Цікаво, що ссавці ніколи не розвивали травоїдних чи м'ясоїдних супергігантів, проте 

неодноразово демонстрували розвиток великого мозку — наприклад, у косаток, кашалотів, 

вусатих китів, слонів, морських леопардів та людиноподібних мавп. 

    Цікаво, що деякі нащадки динозаврів, наприклад ворони і папуги, мають дуже складно 

влаштований мозок. Вони здатні говорити, рахувати і навіть використовувати інструменти, 

проте найбільший мозок і найскладніша поведінка розвинулася саме у ссавців. 

    Дослідники вважають, що людська еволюція була будь-якою, але не неминучою — про 

це свідчить еволюційна історія приматів. Відомо, що коли мавпи досягли Юної Америки 35 

мільйонів років тому вони просто розвинулися в інші види мавп. При цьому Північної 

Америки примати досягали щонайменше тричі і щоразу вимирали з досі невідомих причин. 

І лише в Африці примати змогли еволюціонувати на людиноподібних мавп, а через 7 

мільйонів років перетворитися на сучасних людей. 
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      Як шпалери доводили до смерті людей у Вікторіанську епоху      
 

              
                                                         Фото: Wikipedia 

    Страшні подробиці причин масових смертей у Європі 19 століття. Ніхто не міг подумати, 

що любов до певного відтінку кольору може коштувати життя. 

Наскільки вам подобається зелений колір? Справді — гарний, колір алігаторів та горошку.       

    Але якщо ваша відповідь не була "Я б буквально помер за неї", тоді ви не такий великий 

його шанувальник, якими були вікторіанці, пише IFL Science. 

     Свого часу представники вікторіанської епохи провели десятиліття, оповиті певним 

відтінком зеленого кольору лише заради того, щоб бути вбитими ним. Палко улюблений 

колір буквально душив своєю присутністю, доводячи до нудоти. І ні, це не художня мова, 

а буквальна схема вбивання людей, які нічого не підозрюють. 

     Так, у середині 1800-х четверо дітей з робітничого району Лондона захворіли на ангіну 

та інші респіраторні захворювання. У них було діагностовано дифтерит, але їхній лікар, як 

і раніше, був спантеличений тим, як вони підхопили його. Адже в їхньому будинку не було 

виявлено жодної з ознак, які, на його думку, були пов'язані з хворобою. І при цьому інші 

місцеві діти не були інфіковані. Діти померли від хвороби до того, як вдалося знайти 

справжнього винуватця — пристрасть їхніх батьків до шпалер. До шпалер зеленого 

кольору. 

    1857 року лікар Вільям Гайндс із Бірмінгема, Велика Британія, почав щовечора, 

повернувшись додому, відчувати нестерпну нудоту і спазми в животі. Як не дивно, він не 

був із тих, хто дивиться на свої гарні зелені шпалери і задається питанням, чи не вбивають 

вони їх по-тихому, викликаючи спазми шлунку, позиви до блювоти і головний біль. Усі ці 

симптоми загадково припинялися щоночі, коли він лягав спати. 

Зрештою Гайндс зрозумів, що йому погано, коли він перебуває у своєму кабінеті з 

красивими зеленими шпалерами. Не шкодуючи часу, щоб протестувати свою гіпотезу, він 

виявив, що красива зелена фарба містить миш'як, який повільно отруював його щоразу, 

коли він входив у свій кабінет. Коли він прибрав шпалери, що містили токсин, він виявив, 

що його здоров'я значно покращилося. 

     Винуватець був винайдений ще у Швеції 1775 року Карлом Вільгельмом Шеєле. 

Названий зеленим Шеєле, цей колір був зроблений з арсеніту міді і був настільки ж 

популярний, наскільки і токсичний. За оцінками виробників шпалер, тільки у Великій 

Британії їх було понад сто п'ятдесят квадратних кілометрів. Чорнило відшаровувалося і 

https://www.iflscience.com/the-victorians-regularly-died-because-of-how-much-they-loved-the-color-green-67467
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вдихалося мешканцями будинку, виділяючи пари миш'яку протягом тривалого часу. Був 

лише один короткостроковий виняток: трагічний випадок 1862 року, коли діти буквально 

лизали шпалери і незабаром померли. 

     Конкуруючий зелений колір, відомий як паризький зелений або смарагдово-зелений, не 

допоміг запобігти смерті, оскільки він теж був зроблений з миш'яку. Повільно, але вірно 

медичні працівники почали кампанію проти цього кольору, хоча вони зіштовхнулися з 

протидією із боку промисловості та людей, які вважали, що будуть у безпеці, якщо 

уникатимуть безпосереднього облизування шпалер. 

    Публіка перестала прикрашати свої стіни отрутою після смерті Матильди Шойрер 1861 

року. Шойрер була найнята для посипання штучного листя зеленим порошком Шеєле. 

Яскраві повідомлення щодо її смерті про те, що білки її очей стали зеленими, а "вираз 

сильної тривоги" застиг на обличчі, налаштувало громадськість проти вбивчої фарби, і вона 

поступово вийшла з ужитку, оскільки виробники переключилися на інші інгредієнти під 

суспільним тиском. 

    Однак ще довгий час багато людей продовжували вмирати через свою любов до 

абсолютно певного відтінку зеленого 

 

             Досліджував гравітацію задовго до Ейнштейна 
 

   Віднайдені записи да Вінчі показали, що він досліджував гравітацію задовго до 

Ейнштейна. 

 

            
Джерело: British Library 

    Вчені з Каліфорнійського університету вивчили віднайдені ескізи Леонардо да Вінчі та 

дійшли висновку, що він міг розуміти ключові аспекти гравітації задовго до Галілея, 

Ньютона та Ейнштейна. Звіт опубліковано у журналі Leonardo. 

Записи у блокнотах, нині оцифрованих, демонструють експерименти початку 1500-х років 

із падінням частинок із глека, що показує, що гравітація є формою прискорення. 

https://twitter.com/intent/tweet?url=https://tech.liga.net/ua/other/novosti/naydennye-zapisi-da-vinchi-pokazali-chto-on-issledoval-gravitatsiyu-zadolgo-do-eynshteyna&text=%D0%92%D1%96%D0%B4%D0%BD%D0%B0%D0%B9%D0%B4%D0%B5%D0%BD%D1%96%20%D0%B7%D0%B0%D0%BF%D0%B8%D1%81%D0%B8%20%D0%B4%D0%B0%20%D0%92%D1%96%D0%BD%D1%87%D1%96%20%D0%BF%D0%BE%D0%BA%D0%B0%D0%B7%D0%B0%D0%BB%D0%B8,%20%D1%89%D0%BE%20%D0%B2%D1%96%D0%BD%20%D0%B4%D0%BE%D1%81%D0%BB%D1%96%D0%B4%D0%B6%D1%83%D0%B2%D0%B0%D0%B2%20%D0%B3%D1%80%D0%B0%D0%B2%D1%96%D1%82%D0%B0%D1%86%D1%96%D1%8E%20%D0%B7%D0%B0%D0%B4%D0%BE%D0%B2%D0%B3%D0%BE%20%D0%B4%D0%BE%20%D0%95%D0%B9%D0%BD%D1%88%D1%82%D0%B5%D0%B9%D0%BD%D0%B0
https://twitter.com/intent/tweet?url=https://tech.liga.net/ua/other/novosti/naydennye-zapisi-da-vinchi-pokazali-chto-on-issledoval-gravitatsiyu-zadolgo-do-eynshteyna&text=%D0%92%D1%96%D0%B4%D0%BD%D0%B0%D0%B9%D0%B4%D0%B5%D0%BD%D1%96%20%D0%B7%D0%B0%D0%BF%D0%B8%D1%81%D0%B8%20%D0%B4%D0%B0%20%D0%92%D1%96%D0%BD%D1%87%D1%96%20%D0%BF%D0%BE%D0%BA%D0%B0%D0%B7%D0%B0%D0%BB%D0%B8,%20%D1%89%D0%BE%20%D0%B2%D1%96%D0%BD%20%D0%B4%D0%BE%D1%81%D0%BB%D1%96%D0%B4%D0%B6%D1%83%D0%B2%D0%B0%D0%B2%20%D0%B3%D1%80%D0%B0%D0%B2%D1%96%D1%82%D0%B0%D1%86%D1%96%D1%8E%20%D0%B7%D0%B0%D0%B4%D0%BE%D0%B2%D0%B3%D0%BE%20%D0%B4%D0%BE%20%D0%95%D0%B9%D0%BD%D1%88%D1%82%D0%B5%D0%B9%D0%BD%D0%B0
https://direct.mit.edu/leon/article-abstract/56/1/21/113863/Leonardo-da-Vinci-s-Visualization-of-Gravity-as-a
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"Лише у 1604 році Галілео Галілей висунув теорію про те, що відстань, яку долає об’єкт, 

що падає, пропорційна квадрату часу, що минув, і лише наприкінці XVII століття сер Ісаак 

Ньютон розширив цю теорію для створення закону всесвітнього тяжіння, що описує, як 

об’єкти притягуються один до одного, – йдеться в заяві вчених. – Основною перешкодою 

для да Вінчі були обмеження наявними в його розпорядженні інструментами. Наприклад, 

йому не вистачало засобів для точного вимірювання часу під час падіння об’єктів". 

Деякі з ескізів да Вінчі показують трикутники, утворені частинками, що виливаються з 

глека, коли вони рухаються прямою траєкторією, яка є паралельною до землі. У цих 

експериментах да Вінчі зрозумів, що якщо глечик рухається з постійною швидкістю, лінія, 

утворена падаючим обʼєктом, є вертикальною, проте якщо глечик прискорюється з 

постійною швидкістю, падаючий матеріал створює похилу лінію. 

                       
    Ескізи також показали, що якщо рух глечика прискорюється з тією самою швидкістю, що 

сила тяжіння прискорює падаючий матеріал, він створює рівносторонній трикутник, який 

да Вінчі ідентифікував як Equatione di Moti, що означає "вирівнювання рухів". 

Аналізуючи ескізи, дослідникам довелося перекласти італійські записи да Вінчі, які були 

написані його знаменитим лівим дзеркальним письмом, яке читається справа наліво. Потім 

дослідники використали комп’ютерні моделі, щоб відтворити експерименти да Вінчі. 

У нотатках Да Вінчі визнається, що швидкість падаючого матеріалу прискорюється вниз, і 

що, коли частинки падають, на них більше не впливає глечик, вони прискорюються лише 

силою тяжіння, яка тягне їх вниз. Однак у той час він не зміг сформулювати свої 

спостереження у рівняння. 

https://www.liga.net/images/general/2023/02/19/20230219081549-3628.jpeg
https://www.liga.net/images/general/2023/02/19/20230219081647-7581.jpg
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"Ми не знаємо, чи проводив да Вінчі подальші експерименти, чи досліджував це питання 

глибше. Але той факт, що він досліджував цю проблему таким чином — на початку 1500-х 

років — демонструє, наскільки далеко попереду були його думки", – пишуть вчені. 

 

Вчені довели, що світло рухається одночасно вперед і назад у часі 

                   
     Нова техніка може допомогти вченим покращити квантові обчислення та зрозуміти 

квантову гравітацію.  

    Розділивши фотон чи пакет світла з допомогою спеціального оптичного кристала, дві 

незалежні групи фізиків домоглися те, що вони називають «квантовим переворотом часу», 

у якому фотон існує як і прямому, і у зворотному часовому стані. 

    Результати одного і другого експериментів було опубліковано на сервері препринтів 

arXiv. Результати ще не пройшли рецензування. 

    Ефект виникає внаслідок сходження двох дивних принципів квантової механіки, які 

суперечать деяким правилам. Перший принцип, квантова суперпозиція, дозволяє крихітним 

часткам існувати в різних станах або різних версіях самих себе одночасно, поки їх не 

спостерігають. Другий принцип — симетрія заряду, парності та обігу часу (CPT) — 

стверджує, що будь-яка система, що містить частинки, підпорядковуватиметься тим самим 

фізичним законам, навіть якщо заряди частинок, просторові координати та рухи в часі 

перевернені, як у дзеркалі. 

     Поєднавши ці два принципи, фізики створили фотон, який, здавалося, одночасно рухався 

вздовж і впоперек стріли часу. 

«Концепція стріли часу дає слово здається одно-спрямованості часу, яку ми спостерігаємо 

в макроскопічному світі, в якому ми живемо. Насправді це суперечить багатьом 

фундаментальним законам фізики, які загалом симетричні у часі і тому не мають кращого 

напрямку часу», — сказав Теодор Стремберг, фізик з Віденського університету, перший 

автор однієї зі статей. 

    Вчені створили свій фотон з перевернутим часом з інтелектуальної цікавості, але 

подальші експерименти показали, що час можуть бути з'єднані з оборотними логічними 

вентилями, щоб забезпечити одночасні обчислення в будь-якому напрямку, відкриваючи 

тим самим шлях для квантових процесорів із значно підвищеною обчислювальною 

потужністю. 
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     За словами вчених, майбутня теорія квантової гравітації, яка об'єднає загальну теорію 

відносності та квантову механіку, повинна включати частинки зі змішаною тимчасовою 

орієнтацією, як у цьому експерименті, і може дозволити дослідникам заглянути до деяких 

із найзагадковіших явищ у Всесвіті. 

 

                                       Рукопис Коперника  

 

              
       Рідкісний рукопис польського астронома Миколи Коперника під назвою «De 

Revolutionibus orbium coelestium», що в перекладі звучить, як «Про обертання небесних 

сфер», виставлять на аукціон. Його планують продати з молотка за рекордні 2,5 млн 

доларів. Робота була написана у 1543 році. Вона змінила погляди людей на Всесвіт. Саме у 

цьому виданні Коперник припустив, що Земля обертається навколо Сонця, а не навпаки. 

Зазначається, що це видання вченого спричинило революцію у сфері астрономії і, навіть, 

проклало шлях у цій галузі науки самому Галілео Галілею. 

        Водночас книга була визнана дуже спірною. Геліоцентрична модель Всесвіту, згідно з 

якою Сонце перебувало в центрі Сонячної системи, 

а планети оберталися навколо нього, прямо 

суперечило вченню, прийнятому католицькою 

церквою про те, що Земля розташована в центрі. 

«Ця книга виставляється на аукціон лише зрідка. 

Рідко можна знайти в такому стані. Це ідеальна 

копія», – наголосив засновник Sophia Rare 

Books Крістіан Вестергаард, який займається 

продажем роботи. 

За його словами, єдина помітна зміна книги – це шкіряна обкладинка, яка була замінена 

приблизно в XVIII столітті. 

      Видання містить кілька рукописних інструкцій. На титульному листі написано два 

імені, які можна побачити лише при ультрафіолетовому світлі – Брюжьєр і Якобі Дю Рур. 



 

370 

                          Бетховену - 250. І він - суперзірка 
 

 

     
АВТОР ФОТО,GETTY IMAGES 

    Групі вчених з Кембриджського університету вдалося розшифрувати ДНК німецького 

композитора Людвіга ван Бетховена, але вони не змогли точно визначити причину його 

передчасної смерті. Вчені виявили, що Бетховен мав хвору печінку. Причина - ймовірне 

зловживання алкоголем та гепатит B. 

    Бетховену - 250. І він - суперзірка. 

    Група дослідників на чолі з Трістаном Беггом проаналізувала пасма волосся Бетховена, 

яке зберігалося в приватних колекціях, і на основі генної секвенції дійшла висновку про те, 

від яких захворювань страждав композитор. 

     Бетховен народився в Бонні в 1770-му і до 30 років почав втрачати слух, а у віці 48 років 

втратив його майже повністю. При цьому він продовжував писати музику, але грати на 

фортепіано вже не міг. 

     Композитор помер у Відні 1827 року у віці 56 років. 

https://www.bbc.com/ukrainian/features-55324126
https://www.bbc.com/ukrainian/features-55324126
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АВТОР ФОТО,KEVIN BROWN/UNIVERSITY OF CAMBRIDGE 

     Про причини смерті композитора почали сперечатися практично одразу після його 

смерті, проте за два сторіччя дійти однозначного висновку так і не вдалося. 

Не змогли це зробити і вчені з Кембриджу, але вони з'ясували, що Бетховен мав генетичну 

схильність до захворювань печінки (це посилювалося пристрастю до алкоголю), а 

наприкінці життя він був інфікований гепатитом В. 

     За словами Трістана Бегга, вивчивши записи композитора в останні 10 років його життя, 

вчені дійшли висновку, що Бетховен регулярно вживав алкоголь, але обсяги споживання 

важко оцінити. 

    "Хоча більшість його сучасників стверджує, що за стандартами Відня початку XIX 

століття його споживання було помірним, найімовірніше, йшлося про дози алкоголю, які 

сьогодні вважають шкідливими для печінки", - сказав він. 

"Якщо споживання алкоголю було значним протягом тривалого часу, то в сукупності з 

генетичною схильністю це могло стати причиною цирозу". 

    При цьому генетичний аналіз зразків волосся композитора не пролив світло на причини 

його прогресуючої глухоти. 
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АВТОР ФОТО,SUSANNA SABIN/UNIVERSITY OF CAMBRIDGE 

      Вчені припускають, що реальною причиною смерті могла стати сукупність факторів, і 

це зможуть визначити подальші дослідження. 

 

 

Чому астрономи використовують незвичайні одиниці виміру в  

                                             космосі? 

 

 
 

        Про те, які ще незвичайні одиниці використовують вчені для опису маси, відстані та 

випромінювання розповідає Лаура Ніколь Дріссен із Сіднейсого університету, Австралія. 

        Чому астрономи використовують незвичайні одиниці виміру? За словами Дріссен, 

багато космічних об'єктів мають занадто великі розміри, щоб їх можна було описати 

звичними нам одиницями виміру. 
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        Яскравість об'єктів, що випускають рентгенівське випромінювання, наприклад, 

вимірюють у мілікрабах. 

       Деякі журналісти в західних виданнях при описі, наприклад, астероїдів, що летять до 

Землі, порівнюють їх розміри не тільки з відомими будівлями, але і з довжиною або з 

висотою тварин. Наприклад, можна зустріти розмір астероїда, який відповідає 30 

качкодзьобам або 20 жирафам. 

        Але астрономи також використовують незвичайні одиниці виміру для опису різних 

величин у космосі.  

Незручні для вимірів собаки 

       "У мене є собака, довжина якої складає 94 см. Радіус Землі, якщо рахувати в 

сантиметрах становить 638 мільйонів см або ж 7,5 млн собак. А радіус Юпітера становить 

85 мільйонів собак. Але це було б смішно використовувати для опису розмірів планет 

довжину собак. Тому ми використовуємо більш осмислені одиниці виміру", — каже 

Дріссен. За словами вченої, прикладом ще масштабніших вимірів може бути оцінка 

розмірів величезних зірок. 

         Наприклад, радіус зірки Бетельгейзе становить 83 тисячі радіусів Землі або 764 

радіуси Сонця. Звичайно ж, для опису розмірів великих зірок набагато зручніше 

використовувати порівняння з розміром Сонця. 

       "Якщо ми хочемо дізнатися вагу астероїда, то, звичайно, можна використовувати 

порівняння з вагою, наприклад, верблюда, але нас цікавить маса, а не вага. У повсякденному 

житті масу і вагу ми сприймаємо однаково, але насправді маса є мірою того, яка кількість 

речовини міститься в тому чи іншому об'єкті. 

         На Землі вага об'єкта залежить від його маси і сили тяжіння. Наприклад, мій 18-

кілограмовий собака буде важким на Землі, але буде легшим на Місяці, де нижче гравітація. 

І дуже важким на планеті з дуже великою силою тяжіння. Але маса собаки — це те, з чого 

вона складається і вона не залежить від того, на якій планеті знаходиться тварина", — 

говорить Дрісен. Тому астрономи для вимірювань маси великих об'єктів використовують 

переважно масу Сонця. Наприклад, маса галактики Андромеди дорівнює 3 трильйонам мас 

Сонця. 

       "А якщо вимірювати масу цієї галактики масою мого собаки, то вийде, що вона 

еквівалентна числу 3 з 41 нулем мас тварини", — каже Дріссен. 

 
                                                   Галатика Андромеди 

 

https://focus.ua/static/storage/originals/d/e7/d74f2cde352d416995cd76414e241e7d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/e7/d74f2cde352d416995cd76414e241e7d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/e7/d74f2cde352d416995cd76414e241e7d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/e7/d74f2cde352d416995cd76414e241e7d.jpg
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                                     Астрономічні одиниці та парсеки 

        Для виміру відстаней у космосі астрономи використовують астрономічні одиниці. Це 

відстань між нашою планетою та Сонцем, і вона становить приблизно 149 млн км. Щоб 

виміряти ще більші відстані, вчені використовують таку одиницю як парсек (скорочення 

від слів паралакс і секунда і ці значення використовують у тригонометрії для вимірювання 

довжини). Парсек становить приблизно 206 астрономічних одиниць. 

        "Набагато простіше описати відстань від Землі до центру нашої галактики саме в 

парсеках, не кажучи вже про кілометри. Ця відстань становить 8 тисяч парсеків або 1,6 млн 

астрономічних одиниць", — каже Дріссен. 

Як виміряти яскравість у крабах? 

     Ще дивніша ситуація виникає з одиницями вимірів, коли вчені описують яскравість 

космічних об'єктів. У другому столітті до нашої ери грецький астроном Гіппарх присвоїв 

найяскравішим зіркам зіркову величину 1, а найтьмянішим зіркам величину 6. Якщо 

говорити про видиму зіркову величину Сонця, то астрономи визначають її як мінус 26. 

"Так, це дуже незвичайно, але ще більш незвичайно те, що кожне значення зіркової 

величини відрізняється від попереднього в 2,5 рази. Наприклад, у зірки Вега видима зіркова 

величина становить 0, але вона в 2,5 рази яскравіша, ніж зірка Антарес із величиною 1", — 

каже вчена. 

 
Крабоподібна туманність 

      Але однією з найдивніших одиниць виміру є мілікраб. Цю одиницю використовують 

для вимірювання яскравості об'єктів у рентгенівському світлі. "Крабом" називається 

пульсар (це нейтронна зірка, що швидко обертається), який знаходиться в центрі 
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Крабовидної туманності. Вчені знають яскравість цієї зірки в рентгенівському світлі, тому 

використовують краби для вимірювання яскравості інших об'єктів. 

      "Якщо ми говоримо про конкретний об'єкт, скажімо, про подвійну систему чорних дір 

під назвою GX339-4, то його яскравість у п'ять тисячних менша, ніж у "Краба", тобто його 

яскравість становить 5 мілікрабів", — каже Дріссен. 

 

    У яких тварин на Землі величезна сила укусу? 
 

     Вчені розповіли, у яких тварин на Землі найсильніший укус. 

     Найбільша сила укусу належить не тільки тваринам, що нині живуть, а й давно 

вимерлим. 

     Вченим уже відомо, що деякі хижаки, що вимерли, мали величезну силу укусу. Те саме 

можна сказати і про деяких живих зараз представників тваринного світу. І ті, й інші жили і 

мешкають не тільки на суші, а й у воді. Так які ж викопні хижаки, що нині живуть, мають 

найбільшу силу укусу? На це запитання відповідають вчені у статті для видання Live 

Science. 

     За словами вчених, силою укусу вважається сила, яку створюють м'язи та кістки верхньої 

та нижньої щелепи при укусі тварини. Хижаки, які мають велику силу укусу запросто 

можуть утримувати свою жертву, а деякі навіть можуть прокусити особливо міцну "броню". 

У якої тварини на Землі найсильніший укус? 

      Наразі вчені вважають, що найпотужніший укус серед тварин, що нині живуть на Землі, 

має гребінчастий крокодил. Цей хижак, довжина якого може досягати від 3,5 до 6 метрів, є 

найбільшим наземним хижаком на планеті. Сила укусу цього крокодила становить 16 460 

ньютонів. Для порівняння 1 ньютон приблизно дорівнює тиску, що створюється за 

допомогою 100 г ваги. Тобто щелепи гребінчастого крокодила мають таку силу укусу, що 

жодна жертва ніколи не зможе вирватися. 

 
     Наразі вчені вважають, що найпотужніший укус серед тварин, що нині живуть на Землі, 

має гребінчастий крокодил. 
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     Конкурентами гребінчастого крокодила серед тварин можуть бути косатки і білі акули. 

Поки що точну силу укусу цих морських хижаків вирахувати не вдалося, але є припущення, 

що вона величезна і може бути більшою, ніж у крокодила. Вчені вважають, що косатки 

мають силу укусу в 84 516 ньютонів, а білі акули мають силу укусу в 18 000 ньютонів. 

 
     Вчені вважають, що косатки мають силу укусу в 84 516 ньютонів. 

     Силу укусу вчені можуть виміряти, коли тварини кусають датчики сили, наприклад, так 

було вивчено укус гребінчастого крокодила. Що стосується косаток і білих акул, то 

інформація про їх силу укусу заснована на даних про будову їх тіл, а також форму і тип їх 

щелепи. 

Яка вимерла тварина мала найсильніший укус? 

    Що стосується вимерлих хижаків, то, за словами палеонтологів, тиранозавр, який жив від 

68 до 66 млн років тому, був твариною з найбільшою силою укусу серед усіх наземних істот. 

Вчені оцінюють цю силу 35 000 ньютонів. Ще один древній хижак, мегалодон, який був 

схожий на акулу і мешкав в океанах від 15 млн до 3,6 млн років тому, швидше за все, мав 

силу укусу 182 000 ньютонів. 

     За словами Джека Ценга з Каліфорнійського університету в Берклі, США, невідомо чи 

міг мегалодон перемогти у сутичці динозавра. Щелепи цих хижаків були різні і мали 

відмінні один від одного зуби та їх кількість у щелепі. Щоб дізнатися більше про силу укусу 

викопних хижаків, вчені використовують комп'ютерне моделювання, щоб відтворити м'язи 

щелепи, які давно розклалися. 

      За словами Деніела Хубера з Університету Тампи, Флорида, США, не лише розмір 

голови, кількість зубів та форма щелепи впливали на силу укусу древніх хижаків. 

Найважливішу роль цьому грав розмір всього тіла. 
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Що стосується вимерлих хижаків, то, за словами палеонтологів, тиранозавр, який жив від 

68 до 66 млн років тому, був твариною з найбільшою силою укусу серед усіх наземних істот 

      Незвичайний рекордсмен за силою укусу 

     У той же час вчені вказують на те, що не всі живі істоти на Землі, які мають велику силу 

укусу, обов'язково є хижаками, мають великий розмір і багато зубів. 

Наприклад, такий птах, як великий земляний зяблик, що живе на Галапагоських островах, 

має найбільшу силу укусу для свого розміру. Цей птах важить всього 33 грами, але його 

дзьоб може розбивати тверді горіхи та насіння з силою в 70 ньютонів. Якщо порівняти силу 

укусу цього птаха і його розмір з такими ж параметрами тиранозавра, то виходить, що цей 

зяблик має силу укусу, яка в 320 разів більша, ніж у тиранозавра. Що ж до людини, то люди 

можуть мати силу укусу еквівалентну 1000 ньютонам. 

 

Свідчень інопланетної активності чи об'єктів, переміщення     

          яких суперечили законам фізики, не виявлено 

 

 
      Пентагон не знайшов при вивченні НЛО прибульців та об'єкти, що не підкоряються 

законам фізики. 

      Керівник створеного минулого року Агентства з вивчення аномалій (AARO) Шон М. 

Кіркпатрік (Sean M. Kirkpatrick) виступив 19 квітня перед членами Комітету збройних сил 

Сенату США.  

      У ході виступу він недвозначно заявив, що його відомство не виявило свідчень 

інопланетної активності чи об'єктів, переміщення яких суперечили законам фізики. 

https://focus.ua/static/storage/originals/d/f9/4f0ca5d5074d6ab2b9cf434fa8be2f9d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/f9/4f0ca5d5074d6ab2b9cf434fa8be2f9d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/f9/4f0ca5d5074d6ab2b9cf434fa8be2f9d.jpg
https://focus.ua/static/storage/originals/d/f9/4f0ca5d5074d6ab2b9cf434fa8be2f9d.jpg


 

378 

 
Невідомий сферичний об'єкт, знятий дроном Reaper. Джерело зображення: Пентагон 

      Варто зазначити, що виступ Кіркпатрика складався з двох частин, одна з яких була 

відкритою, а саме повідомив сенаторам голова відомства в ході другої — поки ніхто не знає. 

«AARO досі не знайшла достовірних свідоцтв інопланетної діяльності, позаземних 

технологій та об'єктів, характеристики яких суперечать відомим законам фізики», — заявив 

він, зробивши висновок, що це може розчарувати тих, хто спостерігав будь-які явища чи 

об'єкти, які не піддаються поясненню.  

      За словами директора AARO, більшість невідомих аномальних феноменів (UAP) мають 

цілком зрозумілі джерела. 

      За його словами, тільки дуже невеликий відсоток таких об'єктів можна класифікувати, 

як аномальні, а більшість на перевірку виявляються надувними кулями, безпілотними 

системами, а також об'єктами природного походження та іншими явищами, що легко 

пояснити. 

      Також директор AARO додав, що ті, що мають свідчення інопланетних візитів або якісь 

альтернативні теорії, мають звертатися до наукових журналів за роз'ясненнями — «так 

працює наука». За його словами. AARO діє так само. 

На початку виступу він продемонстрував вражаюче відео, зняте дроном MQ-9 Reaper десь 

на Близькому Сході. Безпілотник кілька років тому зняв сферичний об'єкт, що переміщався 

без видимих засобів руху. Кіркпатрік підкреслив, що відео — все, що відомо про об'єкт і 

«буде практично неможливо точно ідентифікувати його, лише ґрунтуючись на цьому 

матеріалі». 

     Згідно з доповіддю, опублікованою в січні 2023 року Управлінням директора 

Національної розвідки (ODNI), вона дійшла таких же висновків щодо інших інцидентів. У 

багатьох із 500 перевірених випадків «бракувало докладної інформації для того, щоб 

ідентифікувати UAP з високим ступенем впевненості», а 163 були ідентифіковані як 

надувні кулі — після скандалу з китайським метеозондом такі об'єкти стали привертати 

особливу увагу військових. 
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   Нейрони в мозку людини і мережа галактик виявилися схожі 
 

       Астрофізик з Болонського університету і нейрохірург з Веронського університету 

порівняли мережу нейронних клітин в людському мозку з космічною мережею галактик і 

виявили дивні подібності між ними.  

 
       Франко Вазза, астрофізик в Університеті Болоньї і Альберто Фелетто, нейрохірург з 

Університету Верони вивчили схожість між двома найскладнішими системами в природі: 

космічною мережею з галактик і мережею нейронів в людському мозку. 

Незважаючи на істотну різницю в масштабі між двома мережами, їх аналіз показав, що різні 

фізичні процеси в них можуть створювати структури. Причому вони характеризуються 

однаковими рівнями складності й самообслуговування. 

Людський мозок функціонує завдяки своїй широкій нейронній мережі, яка, як вважається, 

містить близько 69 млрд нейронів. З іншого боку, спостережуваний Всесвіт складається з 

космічної мережі, що складається як мінімум зі 100 млрд галактик. В обох системах тільки 

30% їх маси становлять галактики і нейрони, які (знову ж таки, в обох системах) утворюють 

довгі волокна або вузли між ними. Нарешті, в обох системах 70% розподілу маси або енергії 

складається з компонентів, які грають явно пасивну роль. Йдеться про воду в мозку і темної 

енергії в спостережуваному Всесвіті. 

Виходячи із загальних рис двох систем, дослідники порівняли моделювання мережі 

галактик з ділянками кори головного мозку і мозочка. Мета – вивчити флуктуації речовини 

в таких різних масштабах. 
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      Зліва: зріз мозочка з 40-кратним збільшенням, отриманий за допомогою електронної 

мікроскопії (д-р Е. Зунареллі, Університетська лікарня Модени); справа: частина 

космологічного моделювання з розширенням на 300 мільйонів світлових років з кожного 

боку (Вазза і ін., 2019 A & A). Надано: Болонський університет 

«Ми розрахували спектральну щільність обох систем, – пояснює Франко Вацца. – Наш 

аналіз показав, що розподіл коливань в нейронній мережі мозочка в масштабі від 1 мкрм до 

0,1 мм слідує тій же прогресії розподілу матерії в космічній павутині. Звичайно, в більшому 

масштабі, від 5 млн до 500 млн світлових років ». 

     Два дослідники також розрахували деякі параметри, що характеризують як нейронну 

мережу, так і космічну павутину: середня кількість з’єднань в кожному вузлі й тенденцію 

кластеризації кількох з’єднань у відповідних центральних вузлах всередині мережі. І знову 

структурні параметри виявили несподівані рівні узгодження. Ймовірно, взаємозв’язок 

всередині двох мереж розвивається відповідно до аналогічних фізичних принципів, 

незважаючи на разючу і очевидну різницю між фізичними силами, регулюючими галактики 

й нейрони, роблять висновок вчені. 
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                                      Гриби можуть нагодувати мільйони  
 

        Науковці знайшли рішення, як нагодувати мільйони й утримати тонни вуглецю. 

 

         
 

    Чисельність населення планети зростає, а разом із нею й потреба в більшій кількості їжі. 

Тож конфлікт між необхідністю збільшення сільськогосподарських угідь і вирубкою лісів 

триває. Але нове дослідження, проведене науковцями, припускає, що їстівні гриби можуть 

бути прекрасною можливістю виробляти продукти, багаті на білок, і утримувати зайвий 

вуглець у ґрунті — і все це за розширення плантацій дерев. 

    Дослідники вважають, що варто звернути увагу на таке очевидне джерело їжі, яке, схоже, 

здатне задовольнити потреби людства в білку та залишити ліси незайманими, пише Science 

Alert. 

    За словами еколога з Університету Стерлінга Аластера Джампа, який став співавтором 

нового дослідження з експертом з грибів Полом Томасом, вирішити дилему можуть 

допомогти їстівні гриби. Для їх вирощування зовсім не обов'язково знищувати ліси. 

    «У нас є дуже амбітні цілі щодо посадки дерев у Шотландії та по всій Великій Британії 

загалом», — пояснює Аластер Джамп. 

      У глобальному масштабі, ґрунтуючись на зусиллях із посадки дерев за останнє 

десятиліття, дослідники підрахували, що вирощування їстівних грибів на наявних лісових 

угіддях може збільшити виробництво продуктів харчування без вирубки нових лісів, 

водночас щорічно годуючи мільйони людей. Це, звичайно, стане можливим за умови 

розширення нових методів спільного культивування грибів і розсади. 

      Ідея науковців полягає в тому, що їстівні гриби, такі як індиго молочний (Lactarius 

indigo), можна вирощувати серед дерев, які висаджені або за схемою фруктового саду, або 

для відновлення лісів відповідно до природоохоронних цілей. 

      Передбачається, що плодові тіла грибів вирощуватимуться в лабораторії, а потім їх 

спори будуть використані для інокуляції молодих саджанців дерев перед їх висадженням у 

системи. 
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    Якщо культивувати в досить великих масштабах, це може «призвести до збільшення 

виробництва продуктів харчування з усіма перевагами, які приносять ліси, і без 

навантаження на навколишнє середовище, пов'язаного з інтенсивним сільським 

господарством, як-от удобрення, використання води або вирощування додаткових кормів», 

— зазначає Пол Томас. 

     До того ж, мікоризні гриби можуть зберігати вуглець у ґрунті протягом тривалого часу 

у великій павутині ниток, званих гіфами, до тих пір, поки ці ґрунти не перевертаються. 

     Верхні оцінки аналізу, який поєднує в собі дані, зібрані на лісових ділянках, а також дані 

дистанційного зондування щодо протяжності лісів припускають, що додавання грибів до 

бореальних лісів у північному середовищі — це можливість, що являє собою 12,8 

метричних тонн накопиченого вуглецю щороку. 

 

Правдоподібна відповідь на давню загадку зародження життя 
 

    Вчені з’ясували, як на неживій Землі могли сформуватися перші білки. 

    Поява перших білків та їх взаємодія з РНК на добіотичній Землі було ключовим кроком 

у походженні та ранній еволюції життя. Однак як на Землі, яка недавно сформувалася 

з’явилися ці перші органічні полімери? Схоже, група дослідників з Японії знайшла 

правдоподібну відповідь на цю давню загадку зародження життя. 

          
            Земля за часів катархейського еону в уявленні художника / © Richard Bizley 

       Рибонуклеїнові кислоти (РНК) — біополімери, здатні нести генетичну інформацію, 

подібно ДНК, і каталізувати біологічні реакції, подібно білкам. Взаємодії між білками і РНК 

підтримують основні біологічні процеси, включаючи синтез білків (трансляцію), синтез 

РНК по ДНК (транскрипцію) і регуляцію експресії генів. 

        Зародження цих взаємодій було ключовим етапом у походженні життя і, як вважають 

дослідники, відбулося на початку так званого світу РНК або при переході від світу РНК до 

систем «ДНК — білок». 

        І якщо теорії абіогенного (тобто без допомоги живих істот) синтезу РНК знаходять все 

більше експериментальних підтверджень, що дозволяють отримати ланцюжки довжиною в 
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100-200 ланок, то для білків не все так просто. Різні амінокислоти — складові ланки білків 

– могли бути отримані як в результаті наземного синтезу, так і доставкою астероїдом на 

пребіотичну Землю. Подальший синтез пребіотичних пептидів (малих ланцюгів 

амінокислот) вивчали протягом десятиліть з урахуванням різних геологічних умов молодої 

Землі, включаючи вулканічні геотермальні поля, гідротермальні поля, донні відкладення та 

припливні мілини, а також можливий вплив мінералів, солей, іонів та величин рН. 

       Однак найкращий результат, який змогли отримати в лабораторії, обмежувався 

пептидами, що складаються з 20 амінокислот. Притому що зазвичай відомі сьогодні білки, 

що виконують будь-яку значну функцію в клітині, складаються з сотень, а то і десятків 

тисяч амінокислот. Крім того, сильно лужні умови, в яких були отримані такі пептиди, 

несумісні з синтезом РНК через її низьку стабільність. Та й наявність подібних умов на 

Землі часів катархею (відразу після її формування) вкрай сумнівно. 

       Група дослідників з Університету Тохоку (Японія) запропонувала свій механізм 

абіотичного синтезу перших білкових ланцюжків на молодій Землі. У центрі цього 

механізму – борна кислота і її солі, що сприяють полімеризації амінокислот в ланцюжки 

пептидів. Докладний опис свого дослідження автори навели в статті, опублікованій в 

журналі Communications Chemistry. 

             
      Стародавня прибережна зона, багата бором, могла каталізувати полімеризацію 

амінокислот у поліпептиди. 

      Мінерали, що містять бор, були знайдені в достатку в деяких найдавніших осадових 

породах, знайдених на Землі: наприклад, у метаосадках віком 3,8 мільярда років у 

Гренландії. При цьому за ізотопним складом бору в цих мінералах можна припустити, що 

розчинені борати і борна кислота були збагачені в ізольованих басейнах, імовірно, 

накопичували і амінокислоти з іншими органічними матеріалами. 

       Подібні басейни повинні були поступово випаровуватися і знову поповнюватися водою 

з глобального океану з розчиненими в ній органічними речовинами, тим самим 

накопичуючи всі необхідні складові для абіогенного синтезу РНК і білків. Раніше було 

показано, як борати та борна кислота сприяють утворенню РНК. У новому дослідженні 

японські вчені продемонстрували, що в присутності цих же речовин можуть спонтанно 

утворюватися поліпептиди довжиною до 39 амінокислот. 

https://www.nature.com/articles/s42004-023-00885-7#ref-CR27


 

384 

       За словами авторів дослідження, вкрай важливо, що всі реакції проходять в 

нейтральному і слабокислому середовищах, найбільш ймовірних для катархейської Землі. 

Адже таким чином багате бором нейтральне випарне середовище послужила б ідеальним 

місцем для утворення і взаємодії між двома найбільш важливими полімерами на 

пребіотичній Землі. 

 

 

Про громових коней, які під час грози тупотіли по рівнинах, -  та  

                                         інших ссавців 
 

     Нові докази розкривають існування гігантських “громових звірів” у минулому. 

 

 
    Наприкінці тріасового періоду невеликі динозаври бродили по Землі разом з іншими 

групами архозаврів, тобто до тих пір, поки масштабне вимирання не розчистило шлях для 

динозаврів, щоб значно збільшити розміри. Потім, після загибелі самих динозаврів (завіса 

розміром з астероїд, відома як KT-вимирання), настала черга ссавців стати новими земними 

гігантами світу. 

    Існування ссавців в епоху динозаврів було здобиччю — маленькими білоподібними 

істотами, які снували серед ніг незграбних гігантів. Переживши вогненний кінець 

крейдяного періоду у своїх норах, ссавці швидко успадкували (не пташину) планету, вільну 

від динозаврів, відому як кайнозойський період, і вчені кажуть, що вони не гаяли часу, щоб 

скористатися цим. 

Однією з перших тварин, яка трохи збільшилася, був носорогий предок коня, відомий 

як brontotheres, який жив приблизно 56 мільйонів років тому до кінця еоцену (34 мільйони 

років тому). За оцінками вчених, починаючи з ваги близько 40 фунтів, цей «громовий звір» 

виріс до чотирьох або п’яти тон лише за 16 мільйонів років — мить ока для планети віком 

приблизно 4,6 мільярда років. З майже 60 відомих видів бронтотерії більше половини 

важили понад метричну тонну. 
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    Завдяки скам’янілостям, знайденим у Північній Америці, ці стародавні ссавці отримали 

своє вражаюче прізвисько за легендою про націю сіу. Легенда розповідає  

    Існують три теорії про те, як ці істоти виросли до таких величезних розмірів. Або вони 

повільно збільшувалися в розмірах завдяки природному відбору, росли стрибками, за якими 

наступали періоди плато, або різні види виростали до різних розмірів, і більші з них 

перевищували своїх менших родичів. 

    Вивчивши 276 особин сімейства бронтотерій, щоб визначити найбільш ймовірний 

сценарій, дослідники з Дослідницької групи глобальних змін, екології та еволюції в 

Університеті Алькали в Іспанії дійшли висновку, що остаточне пояснення, швидше за все, 

сприяло вибуховому зростанню бронтотерій. Це означає, що вид brontothere залишався 

однакового розміру, поки не розгалужувався на різні види — одні більші, інші 

менші. Однак з часом більші види вижили там, де менші побратими ні. 

«Це більш складний еволюційний світ, ніж те, про що казав би чистий дарвінізм», — 

сказав Science News Хуан Канталапіедра, співавтор дослідження та палеобіолог з 

Університету Алькала в Мадриді. «Це не цей організований, передбачуваний світ, де 

прогрес є природною річчю, і краще пристосовані люди завжди виживають». 

   Провідний автор дослідження, Оскар Санісідро, очікує, що у міру того, як ці «громові 

звірі» зросли в розмірах, вони зіткнулися з меншою конкуренцією за їжу, оскільки в той час 

на Землі все ще було багато дрібніших видів ссавців. Таким чином, у той час як менші види 

боролися за ті самі ресурси, більші майже не стикаються з конкуренцією. Хоча ця модель 

застосовна лише до стародавніх предків коней Північної Америки, дослідники 

сподіваються використовувати подібні методи, щоб виявити гігантські розміри роду інших 

ссавців. 

    Правила життя на Землі постійно змінюються, але для «громового звіра» під час першого 

акту кайнозою план гри для ссавців був простим — або йдіть на ура, або повертайтеся 

додому. 

 

                           Не Чорнобиль і не Фукусіма 

 
     Не Чорнобиль і не Фукусіма: науковиця розповіла про ймовірні наслідки теракту на 

Запорізькій АЕС. 

    "Коли говорять про аварії на атомних станціях, то зазвичай згадують дві трагедії – 

в Україні та Японії. Але наразі в Україні малоймовірні повторення обох трагедій", - 

каже кандидатка біологічних наук, старша наукова співробітниця Інституту проблем 

безпеки атомних електростанцій НАН України Олена Паренюк. 
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     Фахівчиня запевняє, другого Чорнобиля не буде. Енергоблоки Запорізької АЕС значно 

краще захищені, ніж у Чорнобилі. Реактори станції накриті  саркофагами, як і 

Чорнобильський після вибуху, тільки значно кращими. Також на ЗАЕС інші конструкції 

реакторів. 

      У Фукусімі на момент аварії станція втратила зовнішнє живлення, однак перейти на 

автономне не змогла, тому що генератори затопило цунамі. Унаслідок цього помпи, які 

відкачували воду перестали працювати, а радіонукліди стали виходити на зовні. Все це 

сталося через землетрус. 
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        У Фукусімі на момент аварії станція втратила зовнішнє живлення, однак перейти на 

автономне не змогла, тому що генератори затопило цунамі. Унаслідок цього помпи, які 

відкачували воду перестали працювати, а радіонукліди стали виходити на зовні. Все це 

сталося через землетрус. 

       ЗАЕС за час війни вже 7 разів втрачала зовнішнє живлення, однак перехід на автономне 

відбувався стабільно, дизельні генератори витримували. Адже на всіх станціях 

застосований так званий "фукусімський пакет покращень". 

Окрім того, Запорізька АЕС фактично не працює вже 9 місяців. Як пояснюють у       

       Державному науково-технічному центрі з ядерної та радіаційної безпеки, при 

гіпотетичній аварії чи теракті на ЗАЕС викид радіоактивних речовин не міститиме ізотопів 

йоду. 

       "З моменту зупину енергоблоків ЗАЕС пройшло щонайменше 34 періоди напіврозпаду 

даного ізотопу йоду. Тобто його активність в останньому зупиненому реакторі на ЗАЕС 

зменшилась в мільярди разів порівняно з вереснем 2022 року", –  пояснюють у центрі. 

Олена Паренюк також підтверджує, що ніякого радіоактивного йоду на ЗАЕС вже немає, 

тому і профілактика не потрібна. 

Але викид інших радіонуклідів не виключається. Однак в яких обсягах і на якій території, 

може бути відомо тільки у випадку катастрофи. 

Найбільша ймовірна загроза, на її думку, полягає у можливому забрудненні води.        

     Науковиця порівнює викид радіонуклідів з розсипаною сіллю. Якщо це станеться на 

проммайданчику ЗАЕС, то "сіль" можна буде зібрати там же, однак якщо піде дощ і змиє її 

у водойми, то там вода також стане радіоактивною "ропою". 

Тому перша порада для людей, які мешкають у найближчий до ЗАЕС зоні, у разі 

катастрофи, не пити воду з Дніпра. 

     Воду, зокрема технічну, краще заготовити заздалегідь у пляшках. У випадку аварії 

користуватися можна буде лише водою з артезіанських свердловин. Також Олена Паренюк 

радить заготовити на перші кілька діб їжу у закритих контейнерах, а також підготувати 

рукавички та респіратори. 
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     Що стосується подальших наслідків, то все залежить від того, що саме станеться на 

станції: вибух чи витік небезпечних речовин. Від цього залежить територія 

розповсюдження забрудненої води. Якщо вона інфільтрується у ґрунтові води, то на певних 

територіях не можна буде вживати вирощені там сільськогосподарські культури. Однак, 

щоб з’ясувати це, треба робити її проби та дослідження, адже є шанс, що вона не вийде за 

межі так званої захисної зони, де заборонено щось вирощувати. 

      "До речі, у Японії вже повернули понад 90% забруднених земель у сільськогосподарське 

використання. Так, звісно, якщо щось станеться, на забруднених територіях буде не просто 

жити, однак це однозначно не кінець світу", – каже Олена Паренюк. 

Источник: ria-m.tv 
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                                         ПРО    АВТОРА 
          Циганенко В.О. народився 19 лютого 1942 року в с. Городещина, Розважівського, 

району. Пізніше був Указ Президії Верховної Ради УРСР № 55/26 від 10 вересня 1959 «Про 

ліквідацію Розважівського району Київської області», - і переведення села Городещина до 

Поліського району, Київської області. 

          Після отримання середньої освіти закінчив гірничо - промислове училище на 

Донеччині, отримав кваліфікацію машиніста - механіка гірничих комбайнів та гірничих 

машин.       

          Працювати розпочав в 1961 р. робітником очисного вибою на шахті 3-5 

"Сокологорівка" тресту "Першотравеньвугілля", Луганської області. Після служби в 

Радянській армії у 1971 р. закінчив Київський політехнічний інститут, отримав 

кваліфікацію інженера-електрика з електропостачання промислових підприємств, міст та 

сільського господарства і був направлений на роботу в Київські міські електромережі  

інженером групи погоджень служби кабельних ліній, з 1972 р. - старшим інженером. З 1973 

р. призначений головним інженером Північного району Київської міської електромережі. 

У 1976 р. був переведений в Київміськбуд № 7 Головміськбуду на посаду головного 

енергетика треста. Повернувся у Київенерго  і з 1980 р. став працювати в центральній 

диспетчерській службі на посаді диспетчера енергосистеми.26 квітня 1986 року з 8 00 до 20 

00 Циганенко В. О. був у складі зміни чергових диспетчерів енергосистеми, які приймали 

участь в оперативній ліквідації аварії на ЧАЕС, виконуючи рішучі заходи по забезпеченню 

сталої роботи енергосистеми у зв'язку із втратою нею надзвичайно великої генераторної 

потужності - 3000 МВт. У зв'язку з реорганізацією ВЕО 

"Київенерго" у 1995 році переведений диспетчером в 

Центральний регіональний диспетчерський центр, 

реорганізований в подальшому у Центральну 

електроенергетичну систему НЕК "Укренерго". З 2001 року 

знову працює в Київенерго керівником групи аналізу і обробки 

науково-технічної інформації Кабельних мереж. З 2003 р. 

працює керівником групи відділу історії розвитку Компанії 

департаменту громадських зв'язків. З грудня 2005 року Директор 

музею Київенерго і Начальник відділу інформаційного 

забезпечення Учбового центру. З 2009 р. - Керівник 

інформаційної групи Учбового центру Київенерго. Він є 

автором, який вперше в Україні створив відомчий Сайт 

"Музейний фонд Київенерго", який дав можливість всю історію 

розвитку енергетики Київенерго, України, світову енергетику в 

цифрах, всього того, що є в музейному фонді, за рахунок 

зручного інтерфейсу, донести до кожного робочого місця 

працівника товариства, обладнаним комп'ютером. У 2005 році під керівництвом Циганенка 

В. О. створена і діяла до 2014 року музейна експозиція "Історія розвитку Київенерго" у 

чотирьох залах на вул.. Жилянській, 83/53.  Надзвичайно активно працював над доланням 

перешкод по створенню нового сучасного музею енергетики м. Києва на Київській ТЕЦ-5. 

Він є одним із активних авторів книги "Енергія, що об'єднує серця", автор книги „ Енергія 

життя”,  книги „ Із історії світової та української енергетики”, книги „ Першоджерела та 

майбутнє енергетики”, книги „ Крізь роки… і спадщина енергетики”, книги „ Алгоритм 

кроків до культури”, книги „ Пошук джерел енергії та взаємодії у Всесвіті”, книги „ Енергія 

квантової свідомості”, книг: 1, 2, 3, 4, 5 «Контент-аналіз енергії руху по темам: теорії, 

дослідження, відкриття сучасних вчених», - книг: 1, 2, 3, 4, «Наближення вчених до 

зародження Всесвіту та життя», - книги: «Київська ТЕЦ-5. За матеріалами фонду музею 

енергетики.1971–2021 роки», книги: «Моє життя у двох системах, які не повинні мати 

майбутнього», книги: «Про визначних людей, які рухали: розвиток культури, суспільства, 
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науки», книги: «КОНТЕНТ-АНАЛІЗ СУЧАСНОГО НАПРЯМКУ НАУКИ ПО ТЕМАХ РУХУ ДО: ЯДРА ЗЕМЛІ, 

ОКЕАНІВ, СОНЦЯ, НЕСКІНЧЕННОГО ВСЕСВІТУ».   

        При його активному сприянні: вийшли у світ, у 2013 році, шкільний посібник „ 

Україна в житті 500 наших предків”, у 2016 році, у співавторстві, вийшли дві книги „ 

Чесноти Людини з великої літери”.  

       Його книги виставлені у бібліотеках:        

       Книги доступні і розміщені в онлайн-доступі у Науковій електронній бібліотеці 

України імені В.І. Вернадського, - в цифровій бібліотеці НБУВ, підрозділ: «Наукова 

електронна бібліотека».  

       Пошук: ключове слово «Циганенко В.О.», - українською абеткою. 

       Або за цим посиланням:  посиланням.  

       І в онлайн-доступі на сайті за адресою: https://www.ntseu.net.ua/ , опція «Цікаве», далі 

підрозділ «Пошук джерел енергії та взаємодії у Всесвіті», далі внизу опція «Інші роботи 

автора». 

       Та в онлайн-доступі на головних порталах:  

КП«КИЇВТЕПЛОЕНЕРГО»,-сайт за адресою:  http://10.160.125.101/museum/ та  Д.ТЕК, - 

сайт за адресою:    

http://v-kego-app01/museum/        

       Центру пам’яткознавства НАН України;    

     Асоціації працівників музеїв технічного профілю України;  

      Громадської організації  «Всеукраїнська Рада ветеранів праці   

енергетики».  

      У технічній бібліотеці :НТУУ (КПІ) та на ТЕФ (КПІ).  

        Автор монографії „ Із історії світової та Української енергетики”, автор наукових 

праць: "Перші кроки енергетики України (до 40-х років ХХ ст..)" та "Становлення і розвиток 

енергетики м. Києва (кінець XIX - початок XX століття)", автор понад 2594 статей різної 

тематики: на історичні теми розвитку енергетики та роль визначних постатей в її розвитку, 

використання новітніх енерго-технологій в сучасній енергетиці, пошуку взаємодії у 

Всесвіті, використання новітніх інформаційних технологій в музейній справі, які 

опубліковані в різних громадських виданнях, галузевих газетах і журналах Міністерства 

палива та енергетики України та на їх відомчих сайтах, в Інтернеті на сайті за адресою: 

http://etar.com.ua . Співпрацює з Кафедрою Електричних Мереж та Систем Національного 

технічного університету України «КПІ ім. Ігоря Сікорського» та надає статті історичної 

тематики розвитку енергетики на сайт кафедри  на адресу: http://es.fea.kpi.ua/ , опція «З 

історії електроенергетики». Має нагороди: медаль "Ветеран праці". 1 вересня 2010 року за 

плідну діяльність в галузі енергетики та електротехніки нагороджений ювілейною медаллю 

з нагоди 130-річчя Науково - технічної спілки енергетиків та електротехніків України. 7 

червня 2010 року за вагомий особистий внесок у соціально-економічний розвиток міста 

Києва, сумлінну працю, високий професіоналізм, з нагоди Дня Конституції України 

отримав подяку від Київського міського голови.  26 квітня 2011 року нагороджений 

почесною відзнакою Міністра енергетики та вугільної промисловості України „25 років 

пам’яті Чорнобильської трагедії”.  У 2011 році нагороджений грамотою об’єднання 

викладачів електротехніки вищих навчальних закладів І-ІІ рівнів акредитації міста Києва. 

25 січня 2012 року за вагомий внесок в розвиток музейної справи та багаторічну активну 

участь в діяльності Асоціації працівників музеїв технічного профілю отримав Грамоту та 

медаль від Асоціації. 13 листопада 2012 року за плідну співпрацю з професійно-технічними 

навчальними закладами м. Києва отримав Подяку від Навчально-методичного кабінету 

професійно-технічної освіти у м. Києві. Має інші нагороди та відзнаки.                  

 

 

 

 

http://www.irbis-nbuv.gov.ua/cgi-bin/irbis64r_81/cgiirbis_64.exe?Z21ID=&I21DBN=VFEIR&P21DBN=VFEIR&S21STN=1&S21REF=10&S21FMT=fullw&C21COM=S&S21CNR=20&S21P01=3&S21P02=0&S21P03=A=&S21COLORTERMS=0&S21STR=%D0%A6%D0%B8%D0%B3%D0%B0%D0%BD%D0%B5%D0%BD%D0%BA%D0%BE%20%D0%92%2E%20%D0%9E%2E
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                                        КОНТЕНТ-АНАЛІЗ СУЧАСНОГО НАПРЯМКУ НАУКИ ПО 

                                         ТЕМАХ РУХУ ДО: ЯДРА ЗЕМЛІ, ОКЕАНІВ, СОНЦЯ, 

                                                                НЕСКІНЧЕННОГО ВСЕСВІТУ           
                                                   Володимир Олександрович Циганенко –  професійний 
                                                   енергетик, один із організаторів і керівник Музею енер- 

                                                   гетики у м. Києві, автор понад 2875 статей присвячених  

                                                  минулому, сучасному і майбутньому енергетики та набли- 
                                                  ження вчених до зародження Всесвіту та життя на Землі,  

                                                  автор  21-однієї науково-популярної книги, та співавтор 4-х,  

                                                   популяризатор науково-технічних знань та людських чес- 
                                                  нот серед молоді.  Його книги виставлені у НБУ, імені 

                                                  В.І. Вернадського, КПІ, НТСЕУ, в Центрі пам`яткознав- 

                                                  ства НАНУ. Він - людина із когорти ентузіастів на плечах 
                                                  яких здіймається українська музейна справа. 

                                                  Окрім того, він допомагає словом і ділом справі вихован- 

                                                   ню молоді: до пандемії вірусу та війни РФ, проводив  
                                                   чисельні цікаві і змістовні лекції у музеї на теми історії 

                                                   розвитку світової науки та енергетики; організував та  

                                                   підтримує інформаційні ресурси в Інтернеті: на сайтах, 

                                                   http://etar.com.ua, https://www.ntseu.net.ua/ , -  

                                                  присвячені питанням ТЕК,  http://es.fea.kpi.ua/  , -  

                                                   навчальний по морально-етичному вихованню молоді. 
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